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R e d a c t i o n e e l

Het w in tert in  Den Haag. Een voordeel van 
het wonen in  deze regeringsstad, is dat de 
actualiteit je soms le tte rlijk  voor de voeten 
lo o p t. W aren het k o rt geleden de 
boerenorganisaties die het M alieveld gro
tendeels vulden, jongstleden vrijdag stond 
er een zee van blauwe spijkerbroeken voor 
het m inisterie van Economische Zaken. De 
vliegtuigindustrie op haar laatste benen? 
'W ijers we w illen  je meiers' klonk het in 
koor.
De actiecomité's van de boeren, 'W ij zijn 
het zat' en de hardere variant 'W ij zullen 
doorgaan' werden enkele weken later ge
volgd door de bond van plattelandsvrou
wen. Het gaat hier om een bijzondere groep 
vrouwen. W erk en gezin op de boerderij 
w orden als vanzelfsprekend gecombi
neerd. Een zware taak. Het vergt veel crea
tiv ite it om het boerenbedrijf in  deze tijd  te 
laten draaien.
Elders in  deze Demo een impressie vanuit 
het B innenhof. Deze keer de D66- 
frac tievoo rz itte r van de Eerste Kamer, 
Eddy Schuyer, aan het woord. H ij schetst 
de naar z ijn  oordeel gunstige perspectie
ven voor de kleinste regeringspartij. H ij is 
een politicus met zeer veel bestuurserva- 
ring, waar we vast n o g  m e e r  v a n  g a a n  ho
ren.
Inm iddels is in  het Landelijk Bestuur de 
keus gevallen op v ijf projecten die de JD 
d it jaar gaat uitvoeren: vrijzinnig-dem ocra- 
tie, medische ethiek, econologie, digitale 
democratie en jongeren en werk. De eerste 
twee projecten zijn  onderwerpen waarbij 
fundamentele waarden aan de orde zijn. 
Het is te hopen dat de discussie open kan 
worden gevoerd, met respect voor eikaars 
argum enten. Er w orden overigens nog 
mensen gezocht die graag projectcoördi
nator w illen  worden. In  Up to JDate lees je 
er meer over.
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Rectificatie
In  Demo 12.6 stond in  het congresverslag 
abusievelijk verm eld dat het LB een pro
ces zou beginnen tegen een bedrijf, dat niet 
voldoet aan de Wet Bevordering Evenre
dige A rb e id sp a rtic ip a tie  A lloch tonen  
(WBEAA). De motie, waarin hiervoor werd 
gepleit, is verworpen.
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Eddy Schuyer ove r toekom st D66

'De andere drie kunnen 
eenvoudigweg niet om D66 heen'
D e  E e r s t e  K a m e r  w a s  v o o r  h e t  K e r s t r e c e s  h e t  

s t r i j d t o n e e l  m e t  a l s  h o o f d r o l s p e l e r  s t a a t s s e 

c r e t a r i s  L i n s s c h o t e n ,  d i e  z i j n  w e t s v o o r s t e l  

o v e r  d e  A l g e m e n e  N a b e s t a a n d e n w e t  m o e s t  

v e r d e d i g e n .  F r a c t i e v o o r z i t t e r  v a n  D 6 6 ,  E d d y  

S c h u y e r  a n a l y s e e r t  h e t  d e b a t ,  d e  k a n s e n  

v o o r D 6 6  o m  r e g e r i n g s p a r t i j  t e  b l i j v e n  e n  d e  

k r i t i e k  d i e  D 6 6 ’m i n i s t e r s  t e  v e r d u r e n  h e b b e n .  

‘I k  b e n  e i g e n l i j k  s t r u c t u r e e l  o p t i m i s t i s c h ’.

W a r d  B i e m a n s

H o e  b e v a l t  h e t  f r a c t ie v o o r z i t t e r s c h a p  v a n  d e  E e rs te  K a 

m er?

Voorop staat dat ik  het buitengewoon leuk w erk vind, 
omdat ik  al jarenlang in  de po litiek zit. Ik  heb 8 jaar in  
de raad (Wassenaar) gezeten en 13 jaar in  de Staten en 
ik was er respectievelijk 5 jaar en 9 jaar fractievoorzit
ter. Dus het vak als zodanig ken ik. Om dat op landelijk 
niveau te doen vind  ik  heel erg leuk. Ik  denk ook dat ik  
daar een redelijke bijdrage aan kan leveren door het te 
coördineren en ook in  de Nederlandse po litiek de par
tij, waar het nodig is, behoorlijk neer te kunnen zetten. 
Dat vind ik  één van de taken; niet de hoofdtaak, omdat 
dat natuurlijk de Tweede Kamer is. Maar de aandacht 
is groeiende voor de Eerste Kamer en het zou dom zijn  
als D66 daar geen gebruik van zou maken.

O p  w e lk e  t e r r e in e n  h e e f t  U  e r v a r in g  d ie  b i j  h e t  f r a c t i e 

v o o r z i t t e r s c h a p  v a n  p a s  k o m e n ?

M ijn achtergrond: ik  heb Nederlands en journalistiek 
gestudeerd en ik  ben een jaar of 8 fu ll-tim e leraar ge
weest aan de universite it en de hogeschool (ten tijde van 
raadslidmaatschap). Daarna ben ik  directeur geworden 
van een koepelorganisatie bijzonder onderwijs op alge
mene grondslag, vervolgens lid  van het College van Be
stuur van de U niversiteit. Pas in  1986 ben ik  in  de ge
zondheidszorg terecht gekomen en ik  heb nooit die on- 
derwijsachtergrond verloochend. Ik  heb dus eigenlijk 
drie invalshoeken: de gezondheidszorg nu als m ijn  
hoofdberoep, het binnenlands bestuur en een aantal be
stuurlijke funkties in  de onderwijswereld. Daar heb je 
absoluut veel voordeel van.
Je hoort in  Nederland vaak de kritiek  dat de politiek 
zich zo van de w erkelijkheid vervreemdt. Dat is in  de 
Eerste Kamer een stuk m inder waar. Daar zitten toch 
een heleboel mensen die in  de dagelijkse praktijk wer
ken. Aan de andere kant is er een oververtegenwoordi
ging van werkgevers en juristen.

D a t  l i j k t  m e  v a n  in v lo e d  o p  h e t  d e b a t?

Ja, dat is ook zo. Je ziet dat de Eerste Kamer sinds Ka-

land, of althans, dat is w at w ordt gezegd, meer aan
dacht krijg t dan ooit. Dat is niet alleen maar goed. Ik  
denk dat dat komt doordat in  de Tweede Kamer in  ver
gelijking met tw in tig  jaar geleden er bijna geen wet meer 
is die daar niet ingrijpend w ordt geamendeerd. Dat be
tekent dat ze veel m inder aandacht hebben dan vroeger 
voor de controle op die macht en op de mogelijkheid 
van de uitvoering van die wet. Toetsing op de uitvoer
baarheid en de rechtvaardigheid is een controle die in  
de Eerste Kamer steeds meer naar voren komt.
De echte problemen in  de Eerste Kamer ontstaan bijna 
a ltijd  b ij wetten die ingrijpend geamandeerd zijn  o f zelfs 
initiatiefw etten zijn. En dan moet je afwegen of je de de 
oorspronkelijke taak van de Eerste Kamer laat prevale
ren, toetsen op de kw a lite it van de w etgeving, de 
uitvoerbaarheid, rechtvaardigheid, controle enzovoort, 
of dat je het politieke element daarin zwaar laat mee
wegen. Een recent voorbeeld vo rm t de Algem ene
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mene Weduwen en Wezenwet veranderd moest w or
den. Vroeger had Nederland een enorme achterstand 
in  het aantal werkende vrouwen. Dat is nu een stuk in 
gelopen en we vinden dat dat een verandering van de 
AWW en de ANB rechtvaardigt. Tweeverdieners kun
nen nu voor elkaar een verzekering afsluiten.

E e n  a n d e re  w e t  w a a r b i j  d e  in k r im p i n g  v a n  d e  v e r z o r 

g i n g s s t a a t  a a n  de  o rd e  is ,  is  d e  Z i e k t e w e t .  D e z e  w e t  is  

a l d o o r  d e  T w e e d e  K a m e r  h e e n , z a l  d e  E e r s t e  K a m e r  v o l -  

g e n ?

K ijk, het is w el zo dat de uitvoering van de Ziektewet 
een hele secure moet z ijn  en daar zullen we vragen over 
stellen die vooral betrekking hebben op de controle. Het 
oorspronkelijke initiatiefwetsvoorstel van Kohnstamm, 
dat nu door Van Boxtel verder w ord t gezet is dat medi
sche controles b ij aanstellingen alleen betrekking mo
gen hebben op w at voor de functie zelf nodig is.

M a a r  h o e  is  t e  c o n t r o le r e n  d a t  e e n  w e r k g e v e r  o p  a n d e re  

a s p e c te n  g a a t  s e le c te r e n , d ie  m e t  j e  le v e n s s t i j l  t e  m a k e n  

h e b b e n ?

Nou, ik  denk dat je in  ieder geval de verp lichting hebt 
om regelgeving te maken die selectie aanmerkelijk be
m oeilijkt. W ij hechten er zeer aan dat d it wetsvoorstel 
ook door de Eerste Kamer komt. Maar w ij zullen ons 
niet verzetten tegen uitbreiding van de ziektewet, met 
een hoger eigen risico voor de organisatie waar je werkt. 
Ook dat is weer een onderdeel van het regeerakkoord. 
Bij verder uitstel ontstaat er gauw een gat van 140 m il
joen. Daar is de regering na tuurlijk  heel a lert op.

E e n  a n d e r  o n d e rw e r p  n u , h o e  v i n d t  U  d a t  D 6 6  e r  m o 

m e n t e e l  v o o r  s t a a t ?

Sommigen in  onze partij maken zich nogal nerveus over 
een dreigend zetelverlies. Ik  ben daar niet zo van onder 
de indruk. De dalen zijn  nu niet zo diep meer als in  het 
verleden. D66 staat op de kaart en dan kan je van 24 
naar 20 zakken, dat is n iet leuk, maar ook niet rampza
lig . Verder is het hele politieke krachtenspel in  Neder
land dusdanig veranderd dat niet alleen het CDA auto
matisch aan de macht zit. Maar w at ik  nog belangrijker 
vind: ik  denk dat we in  de komende twee, drie perio
den geen regeringen van twee partijen meer zullen heb
ben. Zelfs niet van 77 zetels. Er is geen enkele pa rtij meer 
die 50 zetels haalt. Dus het maakt eigenlijk n iet meer 
zoveel u it of je nou 25 of 18 zetels hebt. En ik  denk dat 
D66 z'n  strategie er op moet zetten w aarin je m ikt op 
een driepartijenregering waar D66 vrijw e l a ltijd  in  zal 
zitten. W ant een regering van CDA, PvdA en W D  zie 
ik  n iet zo gemakkelijk gebeuren.
Dus ik  v ind  dat D66 een interessante positie inneemt 
als partij die met relatief w einig zetels toch een behoor
lijke  invloed op het Nederlandse regeringsbeleid kan 
uitoefenen. Ik  ben eigenlijk structureel optim istisch over 
de partij.

A is d ie  a n a ly s e  k l o p t ,  d a n  z o u  e e n  f u s ie  v a n  D 6 6  m e t  

a n d e re  p a r t i j e n  e e n  s t u k  m in d e r  n o d ig  z i j n ?

Ja, ik  heb daar a ltijd  van gevonden dat er inhoudelijk 
best w at voor te zeggen is om samen te gaan met ande
re partijen. Zo groot z ijn  de verschillen niet. Maar po li
tiek is meer dan alleen maar rationalite it. Er is ook een 
klim aat in  een partij, een vriendenclub, mensen met w ie 
je op een zelfde golflengte z it. Ik  zou m ij toch niet thuis 
voelen b ij een PvdA-vergadering. Er is w einig relative
ringsvermogen, w einig zelfkritiek. Dat kom t overigens

Nabestaandenwet (ANB). De ANB zou het hier zonder 
politieke afweging niet hebben gehaald. Dat is vreemd, 
je zou h ie ru it kunnen concluderen dat de Tweede Ka
mer b ij de behandeling bepaalde punten heeft laten lig 
gen, waardoor de politieke discussie is verplaatst naar 
de Eerste Kamer.
Er waren twee belangrijke punten in  dat debat. In de eer
ste plaats was het een onderdeel u it het regeerakkoord. 
Bij de vaststelling van dat regeerakkoord z itje  onder tijds
druk, dus is er een intentie uitgesproken die er eigenlijk 
op neer komt dat men zei: u it de ANB moet één m iljard 
aan bezuinigingen komen. A ls dat u it andere regelingen 
ook had gekund, dan is het goed, maar die één m iljard

moet er komen. Daar wa
I k  d e n k  d a t  w e  i n  d e  k o m e n d e  

t w e e ,  d r i e  p e r i o d e n  g e e n  

r e g e r i n g e n  v a n  t w e e  p a r t i j e n  m e e r  

z u l l e n  h e b b e n

ren de fracties aan gebon
den.
Het tweede punt is toch 
dat de Tweede Kam er 
met de ANB een duide
lijk  ongelijke behande

ling  heeft geaccepteerd, die w ij vervolgens konden re
pareren. De ongelijkheid bestond hierin, dat er een ver
schil gemaakt werd tussen weduwen of weduwnaren 
met w erk en mensen met een uitkering. Het uitgangs
punt is dat je geen uitkeringen kunt stapelen. Voor de 
bestaande gevallen hebben w ij die ongelijkheid eru it 
kunnen halen.

E n  U  w a s  h e t  e r  d u s  w e l  m e e  e en s  d a t  b i j  n ie u w e  g e v a l 

le n  e r  n i e t  m e e r  g e s t a p e ld  k a n  w o r d e n  m e t  u i t k e r in g e n ,  

z o a ls  b i jv o o r b e e ld  d e  A W W  e n  d e  W A O .

Ja, want daarvoor kan je je verzekeren. De regerings
partijen waren het er allemaal over eens dat de Alge

D E M O
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omdat we in  Nederland geen echte conservatieve partij 
hebben. De W D  staat als liberale stroming d ich tb ij D66. 
Maar wanneer je het hebt over het klim aat van deze par
tij w ordt dat heel sterk beïnvloedt door conservatieve 
krachten.

D e  b e r ic h t g e v in g  o v e r D B B  is  a n d e rs  d e  la a t s t e  t i j d  w e i 

n ig  p o s i t ie f . . .

Er zijn 18 nieuwe Kamerleden van de 24. Ik  v ind  dat, 
wanneer het om de fractie van de Tweede Kamer gaat 
datje die n ie tzö snel kunt beoordelen. Dat betekent dat 
je van het eerste jaar niet moet verwachten dat die er 
plotsklaps u itspringt. Bij de overgang van oppositiepar
tij naar regeringspartij past ook een andere houding. 
Daar heeft D66 a ltijd  a l moeite mee gehad. Zodra we in  
de regering komen z ijn  er niet veel mensen geneigd het 
gedrag aan te passen en dat zal toch wel moeten, vind  
ik. Het lig t in  de aard van D66-leden om niet d irekt te 
reageren op dingen, maar eerst met elkaar praten voor 
je tot een oordeel komt. Dan moet je dus w el leren, dat 
je in de po litiek ook een aantal keren de eerste moet zijn 
en niet steeds de laatste. Ik  heb er heel veel vertrouwen 
in dat dat ook gebeurt en verbetert. Bovendien z it D66 
in de coalitie tussen twee vleugels en dan haal je nooit - 
anders dan wanneer er spanning is - gemakkelijk pu
bliciteit. De pub lic ite it z it a ltijd  aan de kanten.
Dan heb je vervolgens de ministersploeg. Die concen
treert zich als het om m inisters gaat steeds om twee 
mensen, die onder kritiek  staan, dat zijn  Van M ierlo en 
Sorgdrager. W ant van de andere twee w ordt a ltijd  ge
zegd dat ze voldoende scoren. Van M ierlo heeft een hele 
zware positie, doordat h ij vice-prem ier is én partijle i
der én m inister van Buitenlandse Zaken. En dat van Bui
tenlandse Zaken w ord t een beetje onderschat, zeker door 
de partij, omdat h ij ongelooflijk vaak weg is. Er z it ge
woon een fysieke begrenzing aan. Daar moet je ook mee 
leren omgaan. Ik  heb er absoluut vertrouwen in  dat dat 
verder goed komt. Ik  denk dat Van M ierlo met z ijn  her- 
ijkingsnota het komend jaar toch een aantal punten gaat 
scoren waardoor z ijn  gezag zal stijgen op het departe
ment. Bij Justitie lig t het anders, omdat Justitie zo lang
zamerhand het m oeilijkste departement w ordt. Je ziet 
ook dat de laatste 8 jaar de mensen op Justitie alsmaar 
afknappen, los van a llerle i partijen. Dat heeft te maken 
met een hele zwakke organisa
tie van dat apparaat. Dus een 
m inister die op Justitie komt, 
heeft dus ook heel w einig steun 
aan zijn  eigen departement.

I k  k a n  m i j  v o o r s t e l le n  d a t  h e t  

o o k  i n h o u d e l i j k  g e z ie n  m o e i 

l i j k  k a n  w o r d e n ,  b i jv o o r b e e ld  

o v e r  de  d r u g s t r a n s p o r t e n , ju ist 
voor een D66-minister?
In het verleden heeft D66, niet 
deze fractie, een verwachting 
geschapen waar je achteraf van 
kan zeggen, dat hadden we 
nooit zo moeten doen. Er is een 
verwachting geschapen dat als 
D66 in  de regering zou komen 
dat er dan fundamentele w ijz i
gingen zouden komen op het 
gebied van het drugsbeleid.
Wat daarin volkomen veron
achtzaamd is, is het internati

U l

onale component. W at ik  benadruk b ij die drugsnota is 
dat het fundamentele element erin, het denken over 
drugs als een "W ar on drugs", zoals onder Hirsch-Bal- 
lin , dat dat is omgebogen. Het is een nota die hele klei
ne stapjes neemt; veel kleiner dan we w ilden, maar de 
m entaliteit die eru it spreekt is van een fundamenteel 
andere kleur dan ooit in  het kabinet Lubbers-III aan de 
orde was.

D e n k t  U  d a t  de  h o u d in g  v a n  d e  p o l i t i e  in z a k e  d o o r le 

v e r in g  v a n  d ru g s  n o g  la n g e r  v o l  t e  h o u d e n  is ?

Ik  denk dat de effecten van de drugsnota niet onder
schat moeten worden. Het betekent toch een heleboel 
regulering van het bestaande gebruik, maar dan niet 
langer in  de crim inele sfeer. Je kan stellen dat er een 
w ildgroei is in  coffeeshops, bijvoorbeeld langs de Ne
derlandse grenzen. Dan moeten we dat verm inderen. 
Dat is niet hetzelfde als een verbod op coffeeshops. Je 
gaat eisen stellen aan de kw a lite it van coffeeshops in  
het belang van de volksgezondheid. Ik  denk dat het 
bestaande beleid een heleboel ordent en verbetert. Ik  
denk niet dat er een tegenbeweging komt die het pro
ces terugdraait. Ik  denk dat als w ij elkaar over acht jaar 
weer ontmoeten, dat je over drugs een heel ander ver
haal kunt houden. Je moet het na tuurlijk  n iet helemaal 
open leggen, dat kan niet. Maar als je de verhandelbaar
heid verbetert zodat het u it de crim inele sfeer komt en 
vervolgens een goede campagne over het gebruik en 
het gevaar van het gebruik houdt, dan zou je er wel 
eens heel veel op vooruit kunnen gaan. A lleen Korthals 
Altes, oud-m inister van Justitie en nu fractievoorzitter 
van de W D  in  de Eerste Kamer, zegt dat het een volle
dige illusie is, dat de crim inalite it zich niet op iets ander 
gaat richten, op harddrugs, of XTC-pillen of weet ik  veel. 
Dus het is maar de vraag of je het niet w ilt reguleren 
zodat de crim inalite it zich concentreert. Anderzijds, je 
ziet dat de prostitutie ook langzaam u it de crim inele 
sfeer is gekomen. Afgezien van mogelijke schandalen 
die na tuurlijk kunnen komen zoals met kinderprostitu
tie  en dat soort dingen, is het eigenlijk geaccepteerd. De 
vraag is alleen hoe de overlast kan worden beperkt. Iets 
in  die geest kan je natuurlijk ook van drugs zeggen.
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G e z i n  e n  r e c h t

Het Burgerlijk Wetboek b lijft achter bij 
een veranderende samenleving

D e  s a m e n l e v i n g  v e r a n d e r t .  V o l g e n s  W o u t e r - J a n  O o s t e n  b l i j f t  

h e t  B u r g e r l i j k  W e t b o e k  h i e r  o p  e e n  a a n t a l  p u n t e n  b i j  a c h t e r .  D e  

r e g e l i n g e n  o m t r e n t  h e t  h u w e l i j k  e n  d e  n a a m g e v i n g  v a n  k i n d e 

r e n  z i j n  w a t  h e m  b e t r e f t  t o t a a l  v e r o u d e r d .

Wouter-Jan Homohuwelijk?
Oosten 'Het gezin is de natuurlijke en fundamentele groeps-

eenheid van de maatschappij en heeft recht op be
scherming door de maatschappij en de Staat', zo luidt 
Artikel 16 lid 3 van de Universele Verklaring van de 
Rechten van de Mens. In Nederland wordt de vorming 
van het gezin onder andere geregeld in artikel 1:33 van 
het Burgerlijk Wetboek, dat bepaalt: 'De man kan tegelij
kertijd slechts met een vrouw, de vrouw slechts met een 
man door het huwelijk verbonden zijn.' Dit artikel heeft 
tot doel bi- en polygamie uit te sluiten; 'een' dient te 
worden gelezen als 'één'.

Het is in westerse landen, die een pluriforme samenle
ving nastreven, gelukkig zo dat eeuwenlang achterge
stelde groepen een emancipatieproces doormaken. Dit

begon in de negentiende eeuw met het naar voren bren
gen van de rechten van kinderen en vrouwen. In de 
tweede helft van de twintigste eeuw zien we dat 
homoseksuelen meer naar buiten treden en zich een 
plaats in de samenleving verwerven. Dat de overheid 
voorstander is van dergelijke processen, mag worden 
geconcludeerd uit bijvoorbeeld art. 2 lid 1 van de Uni
versele Verklaring en art. 1 van onze Grondwet, welke 
discriminatie verbieden.
Tegenwoordig kunnen homoseksuelen samen leven, ze 
voeden soms gezamenlijk kinderen op. Mensen hebben 
de vrijheid om hun eigen leven in te richten en om al
dus naar eigen gevoel en inzicht een gezin te vormen. 
Een gezin dat wordt gevormd door homoseksuelen, al 
of niet met hun kinderen, is een volwaardig gezin. Net 
als de meeste gezinnen wordt het gekenmerkt door lief
de en zorgzaamheid. In zulke gezinnen worden kinde
ren niet slechter opgevoed dan in andere gezinnen. 
Toch wordt het homogezin achtergesteld ten opzichte 
van meer traditionele samenlevingsvormen. Gelijke 
rechten ontbreken bijvoorbeeld op het gebied van pen
sioenen en ouderlijke macht. Het is helaas geen zeld
zaam verschijnsel dat kinderen, die worden opgevoed 
door twee mannen of vrouwen, na het overlijden van 
één van de partners door de ouders van de overledene 
worden weggehaald bij de achterblijvende ouder.
De kern van het gebrek aan bescherming van een gezin 
dat wordt gevormd door homoseksuelen is dat het men
sen van gelijk geslacht in Nederland niet mogelijk is om 
een huwelijk aan te gaan. Naar mijn mening is dit ver
bod in strijd met de voorgenoemde anti-discriminatie- 
artikelen. Anderen, die dezelfde mening waren toege
daan, hebben hun zaak voorgelegd aan de rechter. De 
Hoge Raad stelde dat het haar wetgevende taak te bui
ten ging om in de gangbare praktijk verandering aan te 
brengen, daar dit vergaande gevolgen zou hebben. Het 
ligt voor de hand dat regering en parlement dan geroe
pen zijn om aan de misstanden op dit vlak een eind te 
maken. Zeker nu er in de coalitie een confessionele par
tij ontbreekt.

Toch pleit ik niet voor de openstelling van het burger
lijk huwelijk voor homo's. Ik bepleit de afschaffing er
van. Het huwelijk heeft een dusdanig levensbeschou
welijk karakter, dat de overheid er in onze tijd geen 
bemoeienis mee behoort te hebben. Al zolang het hu
welijk bestaat, wordt het voltrokken in de kerken en 
daar hoort het ook thuis. Het zijn de kerken die ieder 
voor zich moeten bepalen of zij hun huwelijk ook voor 
homoseksuelen openstellen.

Het is onmogelijk om voorbij te gaan aan de juridische 
aspecten van het samenleven. Een gezin heeft bescher
ming nodig. De overheid dient deze bescherming bij wet 
te verlenen, zonder te oordelen over de aard van het 
gezin. Daartoe dient de overheid rechtsgevolgen te ver
binden aan een samenlevingscontract, dat zowel door 
heteroseksuelen als door homoseksuelen kan worden
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gesloten. Juridisch gezien zou dit contract in de plaats 
moeten komen van het huidige huwelijk. Of de rechts
gevolgen dezelfde moeten zijn als die nu gelden voor 
het huwelijk, is een andere kwestie. Samenlevingen ver
anderen, dus het recht ook.

En we noemen hem/haar...
De wet bepaalt dat een kind de achternaam van de va
der krijgt (art. 1:5 Burgerlijk Wetboek). Dit sluit aan bij 
de idee dat een man, de echtgenoot, in het gezin de 
dominerende figuur is. Die gedachte is achterhaald. In 
het maatschappelijk verkeer is het besef ontstaan dat 
een vrouw, de echtgenote, wanneer zij thuis blijft om 
voor de kinderen en het huishouden zorg te dragen, 
evenzeer bijdraagt aan het bestaan van het gezin als de 
man, de echtgenoot, wanneer hij in dienst van een an
der of voor zichzelf een beroep uitoefent. Vrouwen be
geven zich bovendien in toenemende mate op de 
arbeidsmarkt en worden geacht hetzelfde te verdienen 
als een man, wanneer zij hetzelfde werk doen als een 
man.
Nu er in de samenleving anders wordt gedacht over 
rolpatronen dan in de periode waarin de voorgenoem
de bepaling uit het personen- en familierecht tot stand 
is gekomen, is het wenselijk om die bepaling aan te pas
sen aan de hedendaagse opvattingen. Welke achternaam 
een kind krijgt, indien opgevat als een keuze tussen de 
achternaam van de vader en die van de moeder (of van 
de twee vaders of twee moeders, etc.), behoort te wor
den vastgesteld op een wijze die recht doet aan de ge
lijkwaardige positie van twee levenspartners.
Waar ik voor pleit is een situatie waarin ouders onder
ling beslissen welke van hun achternamen het kind zal 
krijgen. Wanneer zij hierover geen beslissing kunnen 
nemen, dient het kind de achternaam van de moeder te 
krijgen. Er is in zo'n geval uiteindelijk een keus nood
zakelijk en een argument voor deze keus is dat de iden
titeit van de moeder in het algemeen met zekerheid vast
staat. Ik zie niet in waarom de kinderen in een gezin, 
die dezelfde ouders hebben, niet verschillende achter
namen mogen hebben. Dit lijkt mij een kwestie van ge
wenning. Is het bovendien niet meer dan redelijk om 
van de gebruikelijke twee kinderen er de één de achter
naam van de vader en de ander die van de moeder te 
geven?
Binnen het gezin is niet enkel de vrouw geëmancipeerd, 
ook de kinderen mogen zich heugen in een gunstiger 
rechtspositie dan in het verleden. Er wordt bijvoorbeeld 
getracht hier uitdrukking aan te geven in de regeling 
betreffende echtscheidingsprocedures.
Respect voor de individualiteit van het kind brengt met 
zich mee, dat er van willekeur in de vaststelling van 
zijn of haar achternaam geen sprake mag zijn. Maar ook 
de huidige rigide regeling leidt niet in alle gevallen tot 
tevredenheid.
De rechten van het kind zelf zie ik op de volgende wijze 
gewaarborgd: laat iedereen kiezen tussen de achterna
men van zijn ouders bij het bereiken van zijn of haar 
meerderjarigheid. Tegenwerpingen als zou dit grote 
administratieve problemen met zich meebrengen, wijs 
ik van de hand. De automatisering van gegevensbestan
den maakt dit soort ingrepen (op korte termijn) moge
lijk. Mogelijk voelen de leden van toekomstige genera
ties iets meer van trots wanneer zij zich aan elkaar voor
stellen...

tv  J  J  C

H A M
Rooms dictaat

De paus is een dictator. Tenminste, als je de 'staat' waar 
hij staatshoofd van is, Vaticaanstad, serieus neemt. Vol
gens de wetten van die staat heeft de pausnamelijk 'alle 
wetgevende, uitvoerende en rechterlijke machten'. Zelfs 
de meest autoritaire dictaturen nemen meestal nog de 
moeite om in ieder geval de schijn van een scheiding 
der machten op te houden, maar het Vaticaan vindt dit 
blijkbaar niet nodig.
Misschien is het ook niet nodig. Je kunt je immers af
vragen of het Vaticaan eigenlijk wel een staat zou moe
ten zijn. Zeker, het Vaticaan heeft een eigen stukje grond 
bij Rome waarover het de baas mag spelen, en er wor
den zelfs eigen postzegels uitgegeven. Kortom, het Va
ticaan doet alles wat je van een staat zou mogen ver
wachten. Op dit moment is Vaticaanstad dan ook door 
andere staten erkend als staat.
Toch denk ik dat het tijd wordt om door dit soort for
mele trucs heen te prikken. Laten we eens iets beter kij
ken naar hoe die 'staat'is opgebouwd. De paus is staats
hoofd, niet omda t hij als zodanig verkozen of zelfs maar 
benoemd is, maar omdat hij het hoofd is van de rooms- 
kathoheke kerk. Met het staatsburgerschap is het nog 
erger gesteld; dat kan niet door geboorte verkregen 
worden, maar slechts door benoeming. En die benoe
ming, je raadt het al, hangt af van de plaats die je in
neemt in de roomskatholieke kerk.
In feite wordt hier dus een dubbele stem opgeëist voor 
de staatsburgers van het Vaticaan. Enerzijds zijn zij al
lemaal ergens geboren (we rekenen god even niet mee, 
ik weet niet zeker of hij ook als staatsburger van Vati
caanstad gezien wordt) en worden zij dus door de rege
ring van dat land al vertegenwoordigd. Maar voor de 
functionarissen van de roomskatholieke kerk is deze 
wereldse vertegenwoordiging blijkbaar niet voldoen
de. En zij eisen op grond van hun religieuze overtui
ging nog een tweedestaatsburgerschap op, dat van Va
ticaanstad.
Het is duidehjk dat Vaticaanstad noch een interne, noch 
een externe democratische rechtvaardiging heeft. Vati
caanstad is geen staat maar een kerk. Een eenvoudige 
toepassing van het principe van scheiding tussen kerk 
en staat moet hier de oplossing brengen. Dit zal duide
lijk maken dat er dan van de 'staak Vaticaanstad niets 
meer overblijft.
Op 11 februari 1929 sloten het fascistische regime van 
Mussolini en Vaticaanstad een verdrag, waarbij Vati
caanstad officieel erkend werd als souvereine staat. Als 
het aan de JD ligt zal 11 februari van dit jaar niet onop
gemerkt voorbij gaan.

D ennis Hesseling  
Voorzitter Jonge D em ocraten

♦

13.1
D E M O



8

A ustra lië rs vinden de weg om hoog

V a n  s t r a f k o l o n i e  t o t  

m o d e r n e  s t a a t

A u s t r a l i ë  h e e f t  z i c h  i n  z e e r  k o r t e  t i j d  o n t w i k k e l d  v a n  e e n  

i m m i g r a t i e l a n d  m e t  p r i m i t i e v e  v o o r z i e n i n g e n  t o t  e e n  w e s t e r s e  

s a m e n l e v i n g  d i e  v a n  a l l e  g e m a k k e n  i s  v o o r z i e n .  D e  v o o r m a 

l i g e  B r i t s e  s t r a f k o l o n i e  i s  n i e t  a l l e e n  h e t  l a n d  v a n  k a n g o e r o e s ,  

k o a l a ’s ,  A y e r s  R o c k  e n  b o e r e n .  A u s t r a l i ë  t r e k t  v e l e  i n v e s t e e r 

d e r s  u i t  v o o r a l  h e t  V e r e n i g d  K o n i n k r i j k  e n  Z u i d - O o s t  A z i ë  e n  

d e  t o e r i s t e n  k o m e n  e r a a n .  D e  e n i g e  s t a - i n - d e - w e g  i s  d e  g r o t e  

a f s t a n d  t o t  h e t  w e s t e n .  E e n  v l u c h t  v a n u i t  E u r o p a  d u u r t  a l  g a u w  

z o ’n  2 4  u u r ,  m a a r  d e  k o m s t  v a n  d e  O l y m p i s c h e  S p e l e n  n a a r  

S y d n e y  i n  2 0 0 0  b r e n g t  w a a r s c h i j n l i j k  d e  z o  g e w e n s t e  s t r o o m  

t o e r i s t e n  m e t  z i c h  m e e .

Edwin Peek In den beginne....
In het begin van de zeventiende eeuw ontdekte de Ne
derlander Dik Hartog het westen van Australië. Enkele 
jaren daarna bracht Abel Tasman het gebied in kaart, 
waarna hij zijn reis voortzette en aanlandde op het, nu 
naar hem genoemde, eiland Tasmanië. Het was ook aan 
de westkust dat in 1632 het VOC-schip de Batavia 
strandde op ongeveer dezelfde plaats waar nu Perth ligt. 
Hierna duurde het tot diep in de achttiende eeuw tot
dat de Engelsen Australië uitkozen als hun strafkolo
nie. In januari 1788 voeren elf schepen met 548 manne
lijke en 188 vrouwelijke gedetineerden Sydney Cove 
binnen. Deze baai in het huidige Sydney is nog steeds 
het economische hart van Australië, en de Engelse Ko
ningin Elizabeth is nog steeds het staatshoofd van het 
land.
Zo begon in de achttiende eeuw de ontginning van het 
land die ten koste ging van de oorspronkelijke bewo
ners van Australië, de Aboriginals. Zij werden door de 
nieuwe inwoners verjaagd van hun land en konden niet 
omgaan met levensstijl die de Europeanen het land op
legde. Vele Aboriginals zijn inmiddels afgegleden naar 
de bedelstaf en diegene die in de stad leven zijn veelal 
werkeloos en lopen dronken en verward door de stad. 
Langs de zuid-oostkust begon voor vele emigranten hun 
toekomst met de handel in wol en goud. De schapen
boeren waren de eersten die verdienden aan hun be
staan aan dit 'nieuwe' land. Inmiddels zijn de Austra
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liërs de grootste wolexporteur van de wereld. Niet veel 
later werd het eerste goud gevonden. Dat bracht een 
stroom emigranten 'down under'. Zo werd ook het rui
ge westen van het land ontgonnen.

Moderne steden
Veruit de meeste van de 17,5 miljoen Australiërs leven 
in de stad. Canberra is de, vrij kleine, hoofdstad waar 
ook de regering zetelt. Sydney (met 4 miljoen inwoners) 
is nu de grootste stad van het land. The Rocks, de heu
vel waar de eerste gevangenen hun nederzetting ves
tigden, is inmiddels een bruisend centrum waar wolken
krabbers de skyline domineren met in het midden het 
Opera House en de Sydney Harbour Bridge als pu
bliekstrekkers.
Melboume (met 3,5 miljoen inwoners) telt zeer veel 
nationaliteiten en is het culturele centrum van Austra
lië. Hiernaast zetelen de meeste zakenlieden in deze stad 
die de Rialto Tower (het hoogste gebouw van het zui
delijk halfrond) als 'hoogtepunt' heeft. De ruimte en de 
geavanceerde infrastructuur in de Australische steden 
is van hoog niveau. Zo zijn Sydney en Melbourne voor
zien van hoge bruggen en viaducten die verschillende 
delen van de stad met elkaar verbinden, terwijl parken 
onaangetast blijven. Naast deze twee steden zijn Bris- 
bane, Adelaide en Perth de grote steden.

Samenwerking
Kwamen vroeger praktisch alle immigranten uit Euro
pa, op dit moment bestaat de helft van de immigranten 
uit Aziaten. Dit is onder andere te merken in het straat
beeld, waar allerlei restaurants en winkels uit de grond 
schieten. Maar ook het Aziatische zakenleven investeert 
met grote bedragen in de Australische economie. De 
regering van premier Paul Keating wil daarom ook 
graag integreren in de APEC (Asian Pacific Economie 
Cooperation) omdat "...Azië de regio is waar de toe
komst van Australië ligt." Premier Keating en minister 
van Buitenlandse Zaken Evans zien de samenwerking 
in de APEC vooral op het gebied van de handel waarin 
de Aziatische landen en de Pacific-staten een soort in
terne markt gaan creëren.
Grootste tegenstander van de integratie van Australië 
in onder andere de APEC is Maleisië. Maleisië ziet lie
ver een nauwere samenwerking tussen de landen van 
de Organisatie van Zuid-Oost Aziatische landen 
(ASEAN) en de grote broers in de regio: China, Japan 
en Zuid-Korea. In maart dit jaar vindt de eerste Euro- 
Azië top in Bangkok plaats, waar vele nieuw te starten 
samenwerkingsprogramma's op de agenda staan. Au
stralië zal hier, vooral door toedoen van de Maleisische 
premier Mahathir, ontbreken. Mahathir meldde onlangs 
dat Australië 70% (!) etnische Aziaten in het land moet 
hebben, alvorens ze mee mogen doen met enig Azia
tisch overleg.
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Is de liefde met Maleisië op het moment verre van opti
maal, met Indonesië is deze verbeterd. Ondanks het 
conflict dat de regeringen van Canberra en Jakarta met 
elkaar hebben over Oost-Timor hebben de twee landen 
afgelopen december een veiligheidsakkoord gesloten 
waarin onder meer staat dat men in de toekomst op 
militair gebied gaat samenwerken.

Tegen kernproeven
Australiërs houden van hun land, terecht als je ziet hoe
veel natuurschoon er nog is. Zij maken zich daarom ook 
grote zorgen over de dunner wordende ozonlaag, die 
boven de Zuidpool en Australië het dunst is. Er is on
der de bevolking een grote angst om huidkanker op te 
lopen, wat meer dan gemiddeld voorkomt in Australië. 
De Australiërs protesteren dan ook logischer wijze het 
heftigst tegen de kernproeven die Frankrijk in de Paci
fic houdt. Premier Keating en premier Bolger van

Nieuw-Zeeland noemden de proeven "...een grote ver
gissing en een daad tegen de mensheid." De arrogante 
houding die Chirac vertoont bij de proeven op Mururoa 
is de Australiërs (met in hun kielzog Nieuw-Zeeland 
en Japan) in het verkeerde keelgat geschoten. Met als 
gevolg een totale boycot op alles wat Frans was. De 
Australiërs zijn dan ook erg blij met de komst van de 
Olympische Spelen naar Sydney in 2000. De Spelen zijn 
vanaf de prilste voorbereidingen een samenwerking 
tussen de diverse overheden, sponsors en de verschil
lende milieubewegingen (waaronder Greenpeace). Men 
zegt dat alles wat met de organisatie te maken heeft 
wordt voorgelegd aan de meewerkende milieugroepe
ringen. De Australische autoriteiten, met de steun van 
het Internationaal Olympisch Comité, willen zo tot de 
eerste 'groene' Olympische Spelen komen.

♦

Mogen we ju llie  even voorstellen...

De nieuwste aanwinst van de JD: de secretariaats medewerker Alfred Tros (Foto: Milko Vernooy)
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D irec teu r In tercu ltureel Instituut D avid  Pinto ove r inburgeringscontract:

' I n t e g r a t i e  m o e t  v a n  

t w e e  k a n t e n  k o m e n '

D a v i d  P i n t o  p l e i t  - m e t  a n d e r e n -  a l  j a r e n  v o o r  e e n  i n b u r g e 

r i n g s c o n t r a c t  v o o r  n i e u w k o m e r s .  V a n a f  1  j a n u a r i  k r i j g e n  i m m i 

g r a n t e n  z o ’n  c o n t r a c t  a a n g e b o d e n  w a a r i n  z i j  z i c h  v e r p l i c h t e n  

l e s s e n  t e  v o l g e n  i n  N e d e r l a n d s e  t a a l  e n  g e w o o n t e n .  P i n t o ,  z e l f  

v a n  J o o d s - M a r o k k a a n s e  a f k o m s t  e n  d i r e c t e u r  v a n  h e t  I n t e r 

c u l t u r e e l  I n s t i t u u t ,  i s  b l i j  d a t  h e t  i d e e  e i n d e l i j k  w e t  i s  g e w o r d e n .  

H i j  z i e t  e c h t e r  w e i n i g  i n  d e  p l a n n e n  z o a l s  z e  n u  o p  t a f e l  l i g g e n .

Roosje van "Zo heb ik het nooit bedoeld. Met een 'contract' beoog-
Leer de ik tweezijdige verplichtingen: de nieuwkomer ver

plicht zich om deel te nemen aan zo'n programma, en 
de overheid verplicht zich om dat mogelijk te maken. 
Maar wat gebeurt er nu: nieuwkomers worden gekort 
op hun uitkering als ze hun verplichtingen niet nako
men. Maar voor de gemeente, die voor de uitvoering 
moet zorgen, is er geen enkele sanctie. Dat maakt het 
een eenzijdige verplichting, dat is geen contract. Voor 
een contract heb je twee partijen nodig."

sanctie ingevoerd zou moeten worden?
"Het zou effectiever geweest zijn. Als iemand gekort 
wordt op zijn uitkering, kan hij altijd wel een uitweg 
vinden in het 'grijze circuit'. Het intrekken van de ver
blijfsvergunning is een veel grotere bedreiging. Boven
dien: nu het contract gekoppeld is aan de bijstand, geldt 
het maar voor een deel van de nieuwkomers. Ik heb 
nooit gevonden dat het alleen zou moeten gelden voor 
uitkeringsgerechtigden; iedere nieuwkomer moet de 
taal leren. Er moet ook geen onderscheid worden ge
maakt tussen mensen die wel of niet onder het min
derhedenbeleid vallen. Dat onderscheid is zo kunst
matig. Eén of andere ambtenaar heeft ooit bedacht dat 
een Marokkaan wel onder het beleid valt, maar iemand 
uit Zaïre of Brazilië niet. Zou die dan geen inburgerings- 
programma moeten volgen, omdat hij niet op de lijst 
staat? Natuurlijk wel; iedere immigrant moet het pro
gramma volgen. Of je nou een baan hebt of niet, of je 
nou gestudeerd hebt of niet, of je dik bent of dun, dat 
maakt niks uit. De opgedane kennis is iets waar je je 
hele leven baat bij hebt."

- U vindt dat de verantwoordelijkheid voor integratie 
teveel bij de nieuwkomer wordt gelegd?
"Ja. Ik heb altijd gezegd dat integratie van twee kanten 
moet komen: nieuwkomers moeten iets leren over de 
ontvangende samenleving, maar die samenleving moet 
ook iets leren over de nieuwkomers."

- Maar het idee van een contract met verplichtingen staat 
u op zich dus wel aan. Is die verplichting nodig; willen 
die mensen zelf geen Nederlands leren?
"Er lopen mensen rond die 15, 20 jaar hier zijn en nog 
geen woord Nederlands spreken. Misschien een kleine 
groep, maar het moet gewoon niet kunnen. Dus moet 
het verplicht zijn, ja."

- Een nieuwkomer die zijn verplichtingen niet goed na
komt kan gekort worden op zijn bijstandsuitkering. Ln 
uw boek 'Het virus cultuurverschillen' uit 1994 stelde u 
voor de verblijfsvergunning afhankelijk te maken van 
de inburgering. Vindt u nog steeds dat zo'n vergaande

David Pinto werd geboren in een Berber- 
stadje in het Atlasgebergte van Marokko. 
In 1963 emigreerde hij naar Israël waar hij 
onder andere werkte in het onderwijs aan 
nieuwe immigranten. Vier jaar later ver
huisde met zijn Nederlandse vrouw naar 
Nederland. Zijn opvattingen over onder
wijs aan allochtonen en integratie zijn be
paald door deze twee emigraties. Hij geeft 
nu cursussen 'interculturele communica
tie', waarmee hij mensen wil leren beter om 
te gaan met cultuurverschillen.

- U zegt dat de verplichtingen voor alle nieuwkomers 
moeten gelden. Maar wat moetje dan bijvoorbeeld met 
analfabeten?
"Die leer je eerst lezen en schrijven."

- Voor het programma wordt maar 500 uur uitgetrok
ken.
"Ja. daar zal dus extra tijd voor vrijgemaakt moeten 
worden."

- En wat als een man zegt: 'Mijn vrouw mag niet naar 
school'?
"Die moet niet zeuren. Desnoods wordt er een aparte 
vrouwenklas gevormd, dat kan. Maar je moet niet den
ken: 'Hij neemt zijn cultuur mee en daarin mag dat niet'. 
Ze kunnen me wat."

- Volgend jaar kunnen ruim 19 duizend nieuwkomers 
een programma volgen. Minderheden die al langer in 
Nederland zijn; komen er niet voorin aanmerking, ook 
niet als ze nog steeds in een achterstandspositie verke
ren.
"Nee. Maar die moeten gewoon dezelfde behandeling 
krijgen als Nederlanders in een achterstandspositie. Als 
ze nog geen Nederlands spreken, dan moet je ze alsnog 
een inburgeringscontract aanbieden. Maar je moet die 
mensen niet tot de dood blijven begeleiden. Dat is nou 
precies wat ik altijd 'doodknuffelen' noem. Na de pe
riode van inburgering moet de speciale behandeling 
voor immigranten voorbij zijn. Basta. Als ze daarna nog 
hulp nodig hebben, moeten ze naar dezelfde instanties 
als een Nederlander. Tot in de eeuwigheid onderscheid 
blijven maken, daar ben ik tegen."
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Drugs W e g  m e t  h e t  d i c t a a t ,  l e e v e  d e  v r i j z i n n i g h e i d !

In het drugsdebat zoals dat ook binnen onze 
vereniging wordt gevoerd, worden naar 
mijn smaak meningen naar voren gebracht 
met een hoog 'het moet kunnen'-gehalte. 
Nu beschouw ik mijzelf op sommige pun
ten best als liberaal, maar niet tegen elke 
prijs. Door te pleiten voor liberaliseren of 
gedogen van handel in harddrugs, wordt 
volgens mij onvoldoende de ontwrichten
de werking van harddrugs ingezien. Vaak 
wordt hier tegenin gebracht, dat mensen een 
individuele keuzevrijheid hebben, ook wan
neer het drugsgebruik aangaat. Nu heb ik 
over deze keuzevrijheid grote twijfels, voor
al wanneer het verslaafden aan heroïne en 
andere harddrugs betreft.
Voor veel van deze mensen is hulp een 
noodzaak geworden, hulp die er in de eer
ste plaats op gericht moet zijn van de ver
slaving af te komen. In dit kader wordt nu 
geëxperimenteerd met verstrekking van 
drugs, onder intensieve medische en socia
le begeleiding. Dit is echter een geheel an
dere benadering dan het toelaten van hard
drugs op de markt. De directeur van de Je- 
Uinekkliniek, die samenwerkt met minister 
Borst in het drugsexperiment, betoogde 
onlangs in dit verband dat legaliseren van 
harddrugs zeker niet de oplossing is.
Een ander punt dat door de voorstanders 
van liberalisering te weinig wordt belicht, 
is de behoefte aan regulering van de drugs
handel van veel mensen die hier vaak te
gen de zin bij betrokken zijn. Ouders van 
jonge kinderen en ondernemers in de bin
nensteden zien de buurt waar ze wonen en 
werken er op achteruitgaan, mede als ge
volg van drugshandel en -gebruik. Ik kan 
mij niet voorstellen dat de overlast en ge
voelens van onveiligheid zullen afnemen bij 
het toestaan van de handel in harddrugs.

W ard Biemans, 
Den H aag

Zij zijn niet 
voor niets gevlucht

Zijn kunnen niet 
voor niets studeren

r r  ▼ ▼
i h " i"iUAF

Stichting voor vluchteling-studenten
Giro 76300

Den discriemineerende terreur der 'voor
keurs- en toegelaten spelling' neemt steeds 
grootere vormen aan. Het wordt teegen- 
woordig al als 'ergerlijk' ervaaren als men
sen niet volgens wetten/dogmaas, die door 
een eeliete van lieteraire deskundigen zijn 
opgesteld, kunnen of willen schrijven. In 't 
lieteraire weereldje is men het zelf niet eens 
eens of den niewen spelling/een der nieu
we spellingen beeter is als den ouden. Den 
'problematiek van voorkeurs- en toegela
ten spelling' is een farce!
Onze regeering wil den eeconomie en werk
gelegenheid bevorderen. Den invoering 
van den nieuwen spelling kan worden be
schouwd al een inventieve uitswerking van 
dit streeven. Het houdt een boel mensen aan 
het werk die bij het tot stand koomen en 
den verkoop van het nieuwe boekje zijn 
betrokken. In deezen zin is den prooblee- 
maatiek wel zinnig, maar heelaas nog 
steeds verre van vrijzinnig.
Dat de opstellers van den orgaanimoo met 
het woord 'consekwent' het in het gelden
de Groene boekje (1990) gehanteerde 'con
sequent' bedoelen is mij wel duidelijk en 
het ergert mij tootaal niet. Dit zou naame
lijk inhouden dat ik mijn kostbaare voor
raadje aan eenergie verspil door het niet om 
te zetten in poosietieve, edoch neegaatieve 
eenergie doordat ik zelf niet let op den in- 
houd van hetgeen ik lees (wellicht den ree- 
den waarom ik het lees), maar me konsen- 
treer op den vorm waarin het is gegooten. 
Het tot onproofessioneel kwalifieceeren van

anders-spellenden is naar mijn meening dis- 
kwaliefieceerend en dus discriemieneerend. 
Indien wij den invloed van deeze cultuur 
laaten groeien, dan zal men in den toekomst 
den dieaalecten ook gaan discriemieneeren. 
Of speelt deeze daadwerkelijke prooblee- 
maatiek al in den huidigen tijd? Welke Hol
lander stoort zich (niet) aan het zangerige 
toontje van den Limburger, of welke 'au- 
tochtoone' Limburger ergert zich (niet) aan 
een onsmaakelijk ruuw en grof spreekende 
'Hollander'? Wordt het niet eens tijd om 
gans den Neederlandstaaligen weereld op 
te roepen om een einde te maaken aan den 
onsympathischen terreur der voorkeurs- en 
toegelaaten (walgelijk dictaatooriaal woord) 
spelling, den spelling aan het indievieduu 
zelf oover te laaten, en ons als Jonge 
Deemoocraaten juist teegen den nieuwen 
spelling uit te spreeken door geen geld aan 
onduurzaame goederen zooals het nieuwe 
'groene' boekje te verspillen, edoch den 
reeds in ons bezit zijnde oude boekjes te 
gebruiken indien het ons belieft?
Ik stoor mij gelukkig niet aan zogenaamd 
onproofessiooneel taalgebruik, maar kan 
juist intens genieten van bijvoorbeeld den 
stukken van mijn oopaa, wiens pennevruch- 
ten nog consequent dubbele klinkers bevat
ten. Aan hem wil ik dan ook dit stukje op- 
draagen en ik wens jullie allen een tikkeltje 
meer vrijzinnigheid toe in 1996!
Weest gegroet,

P eeter Sleegers, 
Einthoven
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Ple idoo i voo r legalisering drugs

H e t  N e d e r l a n d s e  d r u g s b e l e i d :  

a c h t e r u i t g a n g  e n  v e r a n d e r i n g

M i n i s t e r  S o r g d r a g e r  n o e m d e  o p  d e  a f g e l o p e n  A L V  d e  m e d e  d o o r  

h a a r  o n d e r t e k e n d e  d r u g s n o t a  ‘ H e t  N e d e r l a n d s e  d r u g s b e l e i d :  

C o n t i n u ï t e i t  e n  v e r a n d e r i n g ’  t y p i s c h  D 6 6 :  p r a g m a t i s c h  e n  r e a 

l i s t i s c h .  B l i j k b a a r  g a a t  d e  m i n i s t e r  u i t  v a n  e e n  i n t e r n a t i o n a a l  

o p g e l e g d  r e a l i s m e  i n  p l a a t s  v a n  d e  r e a l i t e i t  v a n  d e  d r u g s 

g e b r u i k e r .  J u i s t  n u  h e t  N e d e r l a n d s e  d r u g s b e l e i d  i n t e r n a t i o n a a l  

s t e e d s  m e e r  n a v o l g i n g  k r i j g t  l i j k t  d e  d r u g s n o t a  v o o r a l  r e k e n i n g  

t e  h o u d e n  m e t  i n t e r n a t i o n a l e  k r i t i e k  i n  p l a a t s  v a n  d e  p r a k t i j k  

v a n  h e t  d r u g s g e b r u i k  i n  N e d e r l a n d .

Xander Mol Legalisering softdrugs
In de Nederlandse praktijk lijken softdrugs reeds lang 
geaccepteerd te zijn. Veel mensen gebruiken regelmatig 
of incidenteel softdrugs zonder ooit enige overlast te 
veroorzaken of ooit de overstap naar harddrugs te ma
ken. Vrijwel alle deskundigen zijn het er over eens dat, 
naast het altijd aan roken verbonden risico van longkan
ker, softdrugs nauwelijks gevaren met zich meebrengen 
en lichamelijk niet verslavend zijn. Ook de drugsnota 
constateert dat binnen het huidige gedoog- en vergun
ningenstelsel coffeeshops 'voor jongeren een nuttige so
ciale functie als buffer tegen de criminele scene rond 
hard-drugs' vormen.
Ronduit verbazend is het daarom dat diezelfde drugs
nota nog steeds vasthoudt aan het compleet onlogische 
en inconsequente gedoogbeleid. Verkoop van softdrugs 
blijft strafbaar, maar voor dit strafbare feit worden in

veel gemeenten wel ver-
E i g e n l i j k  w i l  h e t  k a b i n e t  s o f t d r u g s  

l e g a l i s e r e n ,  m a a r  o m  d a t  t e  

b e r e i k e n  w o r d t  h e t  g e d o o g b e l e i d  

e e n  s t u k  s t r e n g e r

gunningen afgegeven. De 
verlaging van de strafbare 
grens van softdrufgsbezit 
van 30 naar 5 gram is een 
verdere uitwerking van dit 
volledig inconsequente be

leid. Eigenlijk wil het kabinet softdrugs legaliseren, maar 
om dat te bereiken wordt het gedoogbeleid een stuk 
strenger. Gezwicht wordt voor internationale druk, ter
wijl de realiteit van het softdrugsgebruik in Nederland 
volledig wordt genegeerd.

Compromisgeilheid D66-fractie
Nog opvallender is de opstelling van de D66 Tweede 
Kamerfractie bij de discussie over de drugsnota. Is het 
van een minister nog voor te stellen dat er in een kabinet 
compromissen moeten worden gesloten, een fractie dient 
toch als voornaamste referentiekader haar eigen verkie
zingsprogramma te hanteren.
In het D66 verkiezingsprogramma '94-'98 is het volgen
de opgenomen: 'Softdrugs daarentegen moeten zo spoe
dig mogelijk geheel uit de sfeer van het strafrecht wor
den gehaald. Liefst in internationaal verband, maar zo
nodig moet Nederland alleen verder gaan op de inge
slagen weg door ook handel en teelt te decriminalise
ren'.

De Tweede Kamerfractie van D66 meent aan dit ver
kiezingsprogramma invulling te geven door zelfs al 
voor de discussie over de drugsnota is gestart onge
vraagd haar innige tevredenheid over deze nota naar 
buiten te brengen. De fractie vindt het blijkbaar belang- 
rijker om de eigen ministers te complementeren en ru
zie in de coalitie te voorkomen dan de uitvoering van 
het eigen verkiezingsprogramma uit te voeren, terwijl 
Wolffensperger een aantal ALV's van de JD terug toch 
duidelijk heeft gesteld dat voor hem het verkiezings
programma belangrijker is dan het regeeraccoord. In 
een ultieme uiting van compromisgeilheid wordt niet 
eens geprobeerd een meer D66-achtig geluid te laten 
doorklinken in het drugsbeleid, maar capituleert de 
D66-fractie bij voorbaat al voor mogelijke kritiek uit 
het buitenland en de VVD.

Nederland niet langer vooruitstrevend
Ook op het gebied van harddrugs durft de drugsnota 
geen echte keuzes te maken. Hoewel de drugsnota stelt 
dat 'de geringe aantallen minderjarige drugsverslaaf
den in de Nederlandse steden (...) immers een belang
rijke verworvenheid van het Nederlandse drugsbeleid' 
vormen, wordt dit Nederlandse drugsbeleid ook op het 
gebied van harddrugs niet consequent doorgevoerd. 
Alleen op zeer beperkte schaal, en dan nog alleen in de 
stad Rotterdam, zullen experimenten worden gestart 
met het op medisch toezicht verstrekken van harddrugs. 
Op dit punt is Nederland, zeker na deze drugsnota, al 
lang niet meer vooruitstrevend. In Zürich vinden reeds 
langere tijd zeer geslaagde heroïne-verstrekkingspro- 
jecten plaats. In Engeland vinden in enkele steden, waar
onder Liverpool, experimenten plaats met verstrekking 
van heroïne via de apotheek. Zelfs in Frankrijk en Duits
land gaan steeds meer stemmen op voor dergelijke ex
perimenten. Uit angst voor de internationale opinie 
dreigt Nederland achter te raken bij deze ontwikkelin
gen.
Dit terwijl het experiment in Liverpool heeft aange
toond dat voormalige dakloze junks die elke dag moes
ten stelen voor hun drugsvoorziening middels derge
lijke experimenten eindelijk een normaal leven kunnen 
hebben, een baan kunnen krijgen en een gezin normaal 
kunnen opvoeden. De kwaliteit van het leven is voor 
deze mensen dramatisch verbeterd, de samenleving 
heeft minder overlast, en de druk op het justitiële ap
paraat neemt af.

Legalisering enige menswaardige optie
Op termijn is daarom legalisering van harddrugs de 
enige optie om voor verslaafden een menswaardig be
staan te garanderen. Alleen op deze manier kan wor
den voorkomen dat verslaafden worden gedwongen 
dag en nacht over straat te zwerven om te stelen of zich 
zelf te prostitueren om hun verslaving te betalen. Op 
deze manier wordt tevens de overlast voor de samen
leving tot een minimum beperkt. De overlast voor de
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samenleving zit immers niet in het feit dat er verslaaf
den bestaan, maar veel meer in de daaraan gekoppelde 
criminaliteit. Tevens kan het geld dat nu wordt besteed 
aan de bestrijding van deze criminaliteit worden aan
gewend om de daadwerkelijke oorzaken van verslaving 
aan te pakken.
Uiteraard kan bij deze discussie niet geheel worden voor
bijgegaan aan internationale kritiek. Dit belet echter niet 
dat Nederland, veel meer dan in de drugsnota wordt 
voorgesteld, verder gaat met drugsverstrekkingsexpe- 
rimenten. Wat immers in Liverpool kan moet in Neder
land toch zeker ook kunnen. Daarnaast kan Nederland 
zoveel mogelijk proberen de internationale opinie te be
werken, zoals bijvoorbeeld Sorgdrager reeds met een 
interview met de Franse krant 'le Figaro' heeft gedaan.

Aanpakken van de echte oorzaken
Veel meer aandacht zou gegeven moeten worden aan 
de echte oorzaken van drugsverslaving. Mensen wor
den niet verslaafd omdat er aanbod van drugs is, maar 
veel eerder vanwege persoonlijke sociaal-economische 
omstandigheden zoals werkeloosheid. Prioriteit van ver
slavingspreventie dient daarom niet een niet te winnen 
'war on drugs' te zijn, maar een streven een zodanige 
sociaal-economische omgeving te creëren dat zo min 
mogelijk mensen als laatste noodkreet aan de drugs ver
slaafd raken.
In plaats van nog meer blauw op straat (alsof een mens 
zich veiliger voelt als op elke straathoek een politieagent 
staat) dient daarom veel meer te worden geïnvesteerd 
in een rechtvaardige sociale zekerheid, zo veel mogelijk 
werkgelegenheid, een hoogwaardig onderwijsstelsel en 
voldoende kansen voor iedereen, inclusief probleem
groepen als allochtone jongeren en laaggeschoolden.
In plaats van angstvallig reageren op internationale kri
tiek zou de Tweede Kamer zich moeten richten op een 
beleid dat echte oplossingen creëert, en de echte oorza
ken van verslaving aanpakt. In de huidige drugsnota 
mondt 'continuïteit en verandering' te vaak uit in ach
teruitgang en verandering.

(De auteur is lid van het LandeUjk Bestuur, maar dit 
artikel is geschreven op strikt persoonlijke titel)

G e z o c h t

C o ö r d i n a t o r  

W e r k g r o e p  E t h i e k

MA/
In fo rm a tie  en aan m eld in g  

L a n d e lijk e  S e cre ta ria a t  
Jo n g e  D e m o cra te n

0 7 0 - 3 6 2 2 1 6 2

In Nederland verkeert er altijd wel een partij in nood. 
Na de W D eind jaren tachtig kreeg de PvdA het al
leenrecht op allerlei politieke sores. Het estafettestokje 
werd vervolgens doorgegeven aan het CDA en die par
tij houdt het stevig vast. Ruud Lubbers slaat wild om 
zich heen en deze vleesgeworden frustratie zwerft nog 
steeds als een roofdier rond in de woestijn met hetpoli
tieke lijk van Brinkman tussen zijn tanden. De politieke 
situatie in Nederland kennende, heb ik zo'n vermoe
den welke volgende grote partij nu onheil boven het 
hoofd hangt.

D66 doet het op zich niet slecht met haar regeringsver
antwoordelijkheid. Veel D66-pimten zitten in paars en 
de partij heeft voor goede bewindslieden gezorgd, als 
we milieu en de staatssecretarissen even buiten beeld 
laten. De tragiek van D66 is wellicht dat de media na 
haar verkiezingszege in 1994 een scenario voor de par
tij hebben geschreven over het verdere verloop van haar 
positie en nu zijn de media bezig de werkelijkheid rich
ting dat scenario toe te schrijven. Terwijl de media zich 
over de W D nog afvragen of de enorme zetelwinst blij
vend is, schijnt die gedachte over D66 geen serieuze 
optie te zijn. Vaak is het verwijt aan D66 dat de fractie 
uit veel nieuwelingen bestaat en te onervaren is. Hoe
wel de fracties van de VVD en PvdA ook veel nieuwe 
mensen kermen, schijnt dit gegeven alleen bij D66 erg 
te zijn. Natuurlijk laat een enkeling zich wel eens met 
een kluitje in 't riet sturen, maar zeker mensen als Van 
Boxtel, Dittrich en De Graaf doen het toch erg aardig. 
Wat natuurlijk een belangrijke kwestie gaat worden is 
het leiderschap. Het Van Mierlo-effect kan voor D66 na 
de eerste periode paars een ander effect gaan worden, 
indien hij er nog een keer voorgaat. Zijn crea ti viteit kom t 
nu eenmaal niet zo sterk tot uitdrukking door de be
perkingen die het ministerschap van Buitenlandse Za
ken met zich meebrengt. Tegen de partijtraditie in is er 
op dit moment niet één D66-er gezichtsbepalend, maar 
moet de partij het hebben van de optelsom Van Mierlo, 
Wolffje, Wijers en Borst. De twee andere paarse par
tijen bieden op dat gebied meer duidelijkheid.

Recentelijk werd in een discussie tussen Van Mierlo en 
Wolffje de indruk gewekt dat er binnen tien jaar naar 
opheffing van de partij wordt gestreefd. Dit soort in
drukken moeten de heren nu juist niet gaan wekken. 
Zeker nu Kok het socialisme van zijn eigen partij vaar
wel heeft gezegd en wil oprukken naar het midden, 
moet D66 Kok en de zijnen welkom heten binnen de 
redelijke, pragmatische partij die zijn dertigste verjaar
dag nadert. Zeker met een beginselprogram en een dui
delijke profilering als progressief-liberale partij (en pech 
voor Van Mierlo als hij da t niet wil) zal blijken da t D66 
nog een zeer lange adem heeft: Kok zal over tien jaar 
dan echt met een andere Den Uyl-lezing moeten komen.

R a y m o n d  v a n  D o o m
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Indrukken van de Bosnische hoofdstad

E n k e l e  r e i s  S a r a j e v o

Dennis S a r a je v o  w e r d  d i r e c t  n a  h a a r  s t ic h t in g  e e n  m e t a f o o r

Hesseling v a n  4 c  w e r e ld ,  e e n  s t a d  w a a r  d e  v e r s c h il le n d e  g e z ic h 

t e n  v a n  d e  w e r e ld  o p  é é n  p le k  s a m e n k o m e n . H o n d e r d  

j a a r  n a  h a a r  s t ic h t in g  h e rb e rg d e  d e  s t a d  b in n e n  h a a r  

m u r e n  a l le  g r o t e  m o n o th e ïs t is c h e  g o d s d ie n s te n  m e t  de  

c u lt u r e n  d ie  b i j  d e z e  g o d s d ie n s te n  h o o r d e n , e n  o n t e lb a 

r e  t a l e n ,  s a m e n  m e t  d e  le e f w i j z e n  d ie  m e t  d ie  t a le n  v e r 

b o n d e n  w a r e n .  D e  s t a d  w e r d  e e n  m ic ro k o s m o s , d ie  d e  

h e le  w e r e ld  i n  z i c h z e l f  w e e r s p ie g e l t .  A l le s  w a t  i n  d e  

w e r e l d  b e s t a a n  k a n ,  b e s t a a t  in  S a r a je v o ,  w e l i s w a a r  

v e r k le in d  e n  g e r e d u c e e r d  t o t  z i j n  e s s e n t ie , m a a r  h e t  b e 

s t a a t ,  w a n t  S a r a je v o  is  h e t  c e n t r u m  v a n  d e  w e r e ld .

D z e v a d  K a r a h a s a n  

S a r a j e v o

De Olympische vlam is met bloed gedoofd in het stadion van Sarajevo 
(Foto: Dennis Hesseling)

Prioriteit vier
Het centrum van de wereld is een plaats waar je ge
weest moet zijn, zeker als het zojuist een barbaarse be
legering van drieëneenhalf jaar heeft doorstaan. De li
berale partij van Bosnië en Hercegovina had om een 
delegatie gevraagd, en dus waren we gegaan. Zeker
heid dat we ooit in Sarajevo aan zouden komen hadden 
we allerminst. Het enige wat we wisten was dat de VN 
ons prioriteit vier kon geven om vanuit Zagreb er naar
toe te vliegen, de laagst mogelijke prioriteit. Als er te 
weinig plaats was in het vliegtuig waren wij de eersten 
die eruit gingen. Maar als je je door dit soort onzeker
heden laat tegenhouden kom je nooit ergens, en zeker 
niet in Sarajevo.
Begin december vertrekken we, zes personen in een 
minibusje. Suzanne Bakker, Elwin Lammers en ikzelf 
namens D66, Howard Cohen en Brian Grocott van de 
Liberal Democrats (Groot-Brittannië) en Dirk Hou- 
brechts van de Volksunie - Vlaamse Vrije Demokraten. 
Na een dag rijden zijn we in Ljubljana, de hoofdstad 
van Slovenië. Het blijkt dat de fax die de VN beloofd 
had naar Engeland te sturen niet is aangekomen, zodat 
we zelfs van onze prioriteit vierstatus niks op papier 
hebben. We bellen nogmaals met Zagreb en vragen de 
VN het nu naar Slovenië te faxen. Morgen gaan we onze 
eerste poging wagen op in vliegtuig te komen en zon
der iets op papier gaat dat zeker niet lukken. Maar als 
we uit Ljubljana vertrekken is er nog steeds niks bin
nengekomen.
Zagreb, de volgende dag. De Kroatische sociaal-libera- 
len hebben gelukkig de fax ontvangen, die doorgestuurd 
is vanuit Slovenië. Dit stukje papier met VN-logo en 
onze namen erop moet ons er door gaan helpen. Niette
min zijn we weinig optimistisch. Het weer is zo slecht 
dat alle helikoptervluchten naar Sarajevo vandaag zijn 
uitgevallen, en al die mensen moeten nu mee met het 
vliegtuig. Dat is dan ook al overboekt, zo krijgen we 
door de telefoon te horen. Het beste waar we op kun
nen hopen is dat we nog één of twee mensen mee krij
gen. We maken een volgorde; de achterblijvers probe-

1“ ren het morgen weer (er is maar één vlucht per dag), of
f rijden door naar Split, aan de Kroatische zuidkust. Van

wege de stukgeschoten wegen is dat een tocht van een 
gij; j kleine tien uur, en het is helemaal niet zeker of de bus

^  j van daaruit naar Sarajevo wel rijdt. En als die rijdt is het
helemaal niet gezegd dat er ook plaats voor ons is. Een 

rampscenario.
Op de VN-basis van het vliegveld aangekomen klaart 
echter alles ineens op: we staan op de lijst van degenen 
die mee kunnen! We vragen verder maar niet hoe dit 
nu weer mogelijk is, maar tekenen de verklaring dat de 
hele reis op eigen risico gebeurt en checken in.

Gemengde partijen
De eerste avond in Sarajevo heeft iets surrealistisch. 
Nijaz, de voorzitter van de Bosnische liberale jongeren, 
neemt ons mee naar een restaurant waar ze werkelijk
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Oude karkassen bieden enige bescherming tegen sluipschutterkogels (Foto: Elwin Lammers)

alles hebben. Vlees, wijn, loza (Bosnische sterke drank), 
alles, in onbeperkte hoeveelheden, en in een restaurant 
dat voor een Nederlands driesterrenrestaurant totaal 
niet zou onderdoen. Een vreemde ervaring na alle ver
halen over tekort aan voedsel en water in de stad, na 
alle beelden van de aangerichte verwoestingen.
De volgende dag begint ons tweedaags politiek pro
gramma. We bezoeken de partijtop van de liberalen en 
de sociaal-democraten, twee oppositiepartijen die veel 
samenwerken. Een belangrijk kenmerk dat ze gemeen 
hebben, is dat het allebei etnisch gemengde partijen zijn, 
in tegenstelling tot de regeringspartij van Izetbegovic 
(moslims) en haar Kroatische coalitiegenoot. Het ver
drag van Dayton, dat de week na ons bezoek officieel 
ondertekend zal worden, heeft voor hen dan ook wei
nig goeds in de zin. De opdeling van Bosnië verloopt 
volgens Dayton immers langs etnische lijnen. Toch zul
len ook zij het verdrag steunen: het zal waarschijnlijk 
vrede en verkiezingen naar Bosnië brengen, en dat heeft 
nu absolute voorrang. Daarna zullen ze alsnog probe
ren de politieke indeling van het land te verbeteren, 
langs democratische weg. Hoe moeizaam die weg ook 
zal zijn.
De sociaal-democraten benadrukken dat het gebruike
lijke beeld dat men in het westen van de oorlog in Bosnië 
heeft absoluut niet klopt. "The war in Bosnia was not a 
ethnic or religious war, but Europe does not understand 
this." De oorlog was het gevolg 
van agressie die van de kant van 
Milosevic gepleegd werd. Het 
ontstaan ervan kan ook moeilijk 
anders verklaard worden: de Ser
viërs waren de enigen die über
haupt agressie konden plegen, aangezien zij het voor
malig Joegoslavische leger in handen hadden. Wie geen 
leger heeft, zoals de Bosniërs oorspronkelijk, kan moei
lijk agressie plegen.
's Avonds gaan we naar 'Kinema', een bar die populair 
is bij jongeren. Het is misschien niet het eerste waar je 
aan denkt, maar ook het uitgaansleven gaat door. Ster
ker nog, Nijaz vertelt dat het culturele leven gedurende

de belegering een ontzettende bloei heeft doorgemaakt. 
Muziek, theater, tentoonstellingen, het was allemaal een 
vorm van weerstand, van cultureel verzet. Om te laten 
zien dat ze wel degelijk een waardig leven konden lei
den, ondanks alles wat hun belegeraars hen aandeden. 
Zo bezien is het helemaal niet zo vreemd dat de bar 
goed gevuld is, en eigenlijk heel sterk aan een gezellige 
kroeg in Nederland doet

V a n  h e t  O l y m p i s c h  S t a d i o n  i s  n o g  

m a a r  w e i n i g  o v e r ;  h e t  l i g t  v o l  m e t  

g r a f s t e n e n  v a n  g e v a l l e n  s o l d a t e n

denken. De muziek, de 
kleding, de inrichting, al
les is volstrekt 'westers'.
Een vreemde ervaring, 
maar tegelijkertijd één die
het leven in Sarajevo nog eens een stuk dichterbij brengt. 
Dat wordt nog eens versterkt doordat, wanneer we thuis 
komen, de Europacup-finale op tv blijkt te zijn. Ook hier 
kijkt men naar Ajax. In tegenstelling tot in Nederland 
kan ik nu echt niet weigeren te kijken.

Parlement
De volgende ochtend beginnen we bij wat eens het 
Olympisch stadion was, toen in '84 hier de Olympische 
Spelen gehouden werden. Nu is het in gebruik als be
graafplaats voor de gevallen soldaten van het Bosnische 
regeringsleger. Van het stadion zelf is eigenlijk niet veel 
meer te zien; het ligt helemaal vol met grafstenen. De 
meeste gesneuvelden zijn niet ouder geworden dan 

dertig. De rijen grafstenen 
verdwijnen in de ochtend
mist, zodat ze echt einde
loos worden.
Ons programma leidt ons 
achtereenvolgens naar de 

voorzitter van het gemeentebestuur van Sarajevo en de 
voorzitter van het parlement van Bosnië en Hercegovi- 
na. Beiden benadrukken dat hun instellingen geduren
de de oorlog zoveel mogelijk zijn blijven functioneren. 
Voor het parlement was dit het lastigste, aangezien de 
parlementariërs uit het hele land naar Sarajevo moes
ten komen. Vooral in '93 maakte dit het functioneren 
van het parlement erg moeilijk, toen er ook conflicten

T h e  w a r  i n  B o s n i a  w a s  n o t  a  

e t h n i c  o r  r e l i g i o u s  w a r ,  b u t  

E u r o p e  d o e s  n o t  u n d e r s t a n d  t h i s
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H e t  v e r d r a g  v a n  D a y t o n  z a l  

v r e d e  e n  v e r k i e z i n g e n  n a a r  

B o s n i é  b r e n g e n  e n  d a t  h e e f t  n u  

a b s o l u t e  v o o r r a n g

met het Kroatische leger waren. Maar het jaar daarvóór 
slaagden ze er toch in om 13 bijeenkomsten te houden. 
Tussen de bezoeken door krijgen we een indruk van 
hoe het leven in de stad eraan toe gaat. Overal zijn rui
ten vervangen door grote stukken plastic met in blau
we letters 'UNHCR' erop. Electriciteit, water en gas func
tioneren weer, zij het met de nodige storingen en onder 
distributie. Winkels zijn gevuld, zelfs met verse groen
ten en fruit - maar die zijn dan alleen te betalen in Duit
se marken en tegen westerse prijzen. En dat terwijl wie 
geluk heeft in Sarajevo op dit moment DM 20,- in de 
maand verdient. Het meest opvallende in het stadsbeeld 
zijn de zandzakverstevigingen die her en der zijn aan
gebracht, en de politiemannen die verdacht veel op mi

litairen lijken. Toch straalt het 
geheel geen bedreiging uit, in
tegendeel: de sfeer is erg ont
spannen. Gedurende ons hele 
verblijf hebben we geen schot 
gehoord.
De persoon met de meeste in

formatie blijkt de voorzitter van het Helsinki Comité 
voor Bosnië en Hercegovina te zijn, een niet-gouveme- 
mentele organisatie die zich inspant voor de naleving 
van de mensenrechten. Deze man weet concreet te ma
ken waar de anderen slechts in algemene termen over 
praatten: het etnische karakter van het Dayton-verdrag. 
Dit blijkt vooral uit hoe de verkiezingen zullen verlo
pen. Hij legt ons uit hoe de leden van het Bosnische par
lement verkozen zullen worden. Er komen in totaal 42

Het ziekenhuis functioneert nog steeds•, ondanks de grote schade 
(Foto: Dennis Hesseling)

leden in te zitten, drie keer 14. 14 Kroaten en 14 mos
lims zullen vanuit de moslim-Kroatische federatie ver
kozen worden, 14 Serviërs uit de Republika Srpska.
De gevolgen van deze koppeling van etniciteit aan 
grondgebied wordt duidelijk als je een paar voorbeeld
jes bekijkt. Neem bijvoorbeeld een Bosnische Serviër die 
zijn leven lang in Sarajevo gewoond heeft, die niet heeft 
meegedaan aan de beschietingen maar zich er integen
deel tegen heeft verzet. Deze persoon kan niet verko
zen worden in het Bosnische parlement, aangezien Sa
rajevo onder de moslism-Kroatische federatie valt en er 
van hieruit alleen maar moslims en Kroaten verkozen 
kunnen worden. Hetzelfde geldt voor een Bosnische 
Kroaat die is 'weggezuiverd' uit zijn dorp dat nu onder 
de Servische republiek valt en die daar volgens het ver
drag naar mag terugkeren. Deze persoon kan niet ver
kozen worden - maar hij of zij mag wel een Serviër kie
zen om zich te laten vertegenwoordigen in het parle
ment.
Wij zijn oprecht verontwaardigd over deze politieke 
manier om de etnische zuiveringen voort te zetten, en 
maken het tot het centrum van onze kritiek op het ver
drag van Dayton. Het vreemdste hiervan is echter dat 
het, in de zojuist beschreven variant, niet klopt. Uit de 
tekst van het Dayton-verdrag, zo vonden we later uit, 
blijkt dat dit principe inderdaad gebruikt wordt bij de 
verkiezing van de Eerste Kamer van Bosnië en Herceg
ovina, het Huis der Volkeren, en van het gezamenlijk 
presidentschap. Maar voor de verkiezing van de Twee
de Kamer, het Huis van Afgevaardigden, staat expliciet 
vermeld dat het gaat om personen die verkozen wor
den uit het territorium van de verschillende delen van 
de staat. Over etniciteit wordt hier niets gezegd. Het 
Dayton-verdrag is dus iets minder erg dan men in Sara
jevo vermoedt - wat natuurlijk niets afdoet aan de ter- 
echtheid van hun kritiek.

Loopgraven
Ons laatste bezoek is aan één van de ziekenhuizen van 
Sarajevo, omdat, zoals Nijaz het zegt, deze mensen ook 
de helden van de oorlog zijn. Bij aankomst krijgen we 
meteen een indruk van onder wat voor omstandighe
den men hier heeft moeten werken: het gebouw is zwaar 
gebombardeerd, veel ernstiger dan alle andere in de 
omgeving. Hier moet haast wel opzet in het spel zijn. In 
zijn kamer met een granaatscherf nog in de muur ver
telt de directeur ons dat men hier gedurende de hele 
oorlog doorgewerkt heeft, al was er geen cent waarmee 
het personeel betaald kon worden. Ze leefden van de 
humanitaire hulp. Hoger in het gebouw kunnen we van 
binnenuit de schade aanschouwen: hele stukken muur 
zijn weggeslagen, waardoor je zo naar de andere stuk
geschoten gebouwen in de stad kunt kijken.
Ter afsluiting van de dag maken we nog een korte au
totocht naar Novo Sarajevo, het nieuwe deel van de stad. 
Daar blijkt de schade veel erger te zijn dan in het oude 
centrum, waar vrijwel alle gebouwen in ieder geval nog 
overeind staan. Hier zien we bijvoorbeeld het vroegere 
kantoorgebouw van Oslobodenje, de onafhankelijke 
krant die de hele oorlog doorstaan heeft, totaal inge
stort; flatgebouwen waarvan de hele voorkant is weg
geschoten; uitgebrande autobussen; en lange rijen con
tainers langs de weg om de mensen enige bescherming 
te bieden tegen de sluipschutters in de heuvels.
Ons afscheid, dat als alles goed gaat de volgende dag 
gaat plaatsvinden, vieren we met kaas, vlees, brood, je-
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verteld hadden. Het is mistig en dus 
heeft het vliegtuig een paar uur ver
traging. In de computer kunnen ze 
onze namen nergens vinden maar 
wonder boven wonder kunnen we 
toch weer allemaal mee. 'Maybe air- 
lines', zoals de VN-luchtdienst zich
zelf gedoopt heeft, heeft het weer 
voor elkaar!
Op de terugweg overnachten we in 
een hotelletje in Zuid-Duitsland. 's 
Ochtends informeert de vrouw die 
ons het ontbijt brengt of we mis
schien aan wintersport gedaan heb
ben. "Nee", zegt Suzanne, "we ko
men net uit Sarajevo." "Ah, habtihr 
da denn Sport gemacht?" We we
ten niks meer te zeggen. Op nog 
geen dag rijden van haar huis is al 
vier jaar lang een oorlog aan de 
gang, die aan 200.000 mensen het 
leven heeft gekost en waardoor an
derhalf miljoen mensen nu als 
vluchteling door het leven gaan, 
maar dat ga je dan niet meer uit- 
leggen.

Zicht op de gehavende stad vanuit het ziekenhuis 
(Foto: Dennis Hesseling)

never en loza. Eén van de nieuwe aanwezigen is sol
daat in het Bosnische leger. Niet dat hij graag wilde vech
ten; hij was eerst student, maar wat moet je als ze onder 
je ogen iedereen uitmoorden? Dus was hij gegaan. Zijn 
verhalen leveren een andere blik op dan die van de men
sen die hoger in de politiek zitten. Zo heeft hij nooit iets 
van de humanitaire hulp gezien, en het "gezeik" over 
de multiculturele samenleving interesseert hem werke
lijk helemaal niets. Laten ze er eerst eens voor zorgen 
dat er genoeg te eten is! Hij vertelt ook over de taktie- 
ken die het Bosnische leger toepast. Aangezien zij niet 
over zware wapens beschikken en de Servische troepen 
wel (dankzij het voormalig Joegoslavische leger), kun
nen ze niet overal hun stellingen opbouwen. Die zou
den dan met zwaar geschut platgebombardeerd wor
den, zonder dat ze er iets tegen zouden kunnen doen. 
Om dat te voorkomen graven ze 's nachts loopgraven 
van zo'n twee, drie meter diep, en dat doen ze totdat ze 
posities kunnen innemen die zo'n vijf a tien meter van 
die van de Servische troepen vandaan liggen. De Ser
viërs kunnen immers geen granaten afschieten met zo'n 
nauwkeurigheid, waardoor ze het risiko lopen hun ei
gen troepen te raken. Alleen op die manier zijn ze vei
lig voor de beschietingen.

Maybe Airlines
Onze laatste dag in Sarajevo is gevuld met het naar het 
vliegveld komen en hopen dat we mee kunnen. De bus
dienst van de VN blijkt geheel niet te lopen zoals ze ons

D e  V N - l u c h t d i e n s t  h e e f t  z i c h z e l f  

g e d o o p t  t o t  ' M a y b e  A i r l i n e s '

Je kunt uit Sarajevo terugkeren, 
maar er blijft iets van je achter. Je 
weet dat er daar mensen zijn die, 
ondanks alles wat zij meegemaakt 
hebben, ondanks dat de internatio
nale gemeenschap hen heeft laten 
stikken toen het erop aan kwam, 
nog steeds vechten voor een vreed
zaam, democratisch en multicultu
reel Bosnië. Die rekenen op inter

nationale waarnemers bij de verkiezingen, op steun bij 
het opzetten van onafhankelijke media, op trainingen 
voor partijkader, op publicitaire steun van de top van 
buitenlandse politieke par
tijen, en op materiële en mo
rele steun van ieder die het 
ze geven kan. Uiteindelijk 
geeft onze houding ten op
zichte van Bosnië ook aan waar we zélf voor staan. Zo
als Esad Zgodic, hoogleraar wijsbegeerte aan de uni- 
versiteit van Sarajevo en lid van het presidium van de 
sociaal-democratische partij het uitdrukt wanneer hij 
praat over de etnisch gemengde partijen: "Onze par
tijen vertegenwoordigen niet alleen de toekomst van 
Bosnië en Hercegovina, maar ook die van Europa."

D e n n is  H e s s e l in g  h e e f t  e e n  d ia - s e r ie  g e m a a k t  o v e r  z i j n  

b e z o e k  a a n  S a r a je v o ,  d ie  h i j  o p  v e r z o e k  v e r t o o n t  a a n  

J D -g r o e p e r in g e n .

Voor wie meer wil lezen over Sarajevo of Bosnië:
- Fama, Sarajevo survivalguide, Kroatië, 1993
- Dzevad Karahasan, Sarajevo, portret van een in zich
zelf gekeerde stad, Van Gennep Amsterdam, 1994
- Alfred van Kleef, De verloren wereld van de familie 
Berberovic, Meulenhoff Amsterdam, 1994
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D em ocratisering onde r Cardoso verloopt m oeizaam

T u s s e n  h o o p  e n  a n g s t :  

d e m o c r a t i e  i n  B r a z i l i ë

“ E e n  g r o t e  d a g  v o o r d e  d e m o c r a t i e ” p r e i k t e n  d e  k r a n t e n k o p p e n  

i n  1 9 9 3  n a d a t  d e  B r a z i l i a a n s e  p r e s i d e n t  C o l l o r  d e  M e l l o  w a s  

a f g e z e t  w e g e n s  c o r r u p t i e .  D e  m a s s a l e  d e m o n s t r a t i e s  v a n  d e  

B r a z i l i a a n s e  b e v o l k i n g  b l e k e n  e f f e c t  t e  h e b b e n .  B o v e n d i e n  k o n  

d e  b e v o l k i n g  z i c h  v e r h e u g e n  o v e r  h e t  f e i t  d a t  t i e n t a l l e n  c o r 

r u p t e  l i n k s e  e n  r e c h t s e  c o n g r e s l e d e n  e i n d e l i j k  z o u d e n  w o r d e n  

a a n g e p a k t .

Even vlamde de hoop van veel Brazilianen weer op na 
Sandra aanleiding van voorgaande gebeurtenissen. Eindelijk
de Vries zouden korte metten gemaakt worden met de jarenlan

ge corruptie, die ondanks de democratisering van de 
Braziliaanse samenleving, was blijven bestaan. Dat de 
Braziliaanse bevolking veel waarde hecht aan het pro
ces van liberalisering en democratisering is niet onbe
grijpelijk gezien het Braziliaanse verleden. Vanaf de ja- 
ren dertig tot midden jaren zeventig van deze eeuw 
kende Brazilië immers diverse ondemocratische, 
dictatoriale, autoritaire regimes.
Rond 1974 liet generaal Geisel onder zijn bewind de teu
gels van de dictatuur enigszins vieren. Door zijn per
soonlijk ingrijpen kwam een einde aan het moorden op 
politieke tegenstanders. In 1978 werd de perscensuur 
afgeschaft en kwam tevens een einde aan de dictato- 
riële bevoegdheden van de president. Generaal Figuei- 
redo die Geisel in 1979 opvolgde, versnelde de politie
ke liberalisering. Het verbod op de oprichting van poli
tieke partijen werd afgeschaft en het politieke spectrum 
van Brazilië veranderde ingrijpend. In 1983 gingen de 
Brazilianen massaal de straat op en riepen met luide 
stem om directe presidentsverkiezingen. Vooralsnog 
bleven deze echter uit. Maar de militairen waren hun 
greep op de politiek nu vrijwel kwijt en in 1984 werd de

eerste burgerpresident sinds 1964 verkozen.

De Nieuwe Republiek
Onder president Samey kwam de democratisering pas 
echt van de grond. In 1988 kwam er een nieuwe grond
wet waarin de politieke liberalisering werd voortgezet. 
Ook werd vastgelegd dat de volgende presidentsver
kiezingen niet meer via een kiescollege tot stand zou
den komen. De zogenaamde Nieuwe Republiek met 
haar herstelde democratie werd echter een politiek fias
co. De corruptie nam zulke omvangrijke proporties aan, 
dat het vertrouwen in politici onder de "gewone" Bra
ziliaan nog ernstiger geschaad werd, dan onder vroe
gere regimes was gebeurd. Bovendien bleek de rege
ring niet in staat de economische problemen van Brazi
lië op te lossen. Een grote meerderheid van de Brazi
liaanse bevolking verarmde en zag hoe een kleine poli
tieke elite zich op onacceptabele wijze wist te verrijken.

Verkiezingen
De politieke liberalisering bereikte een hoogtepunt met 
de direcfepresidentssverkiezingenvanl989. Bestrijding 
van de corruptie vormde het belangrijkste thema in de 
verziezingcampagne van de verschillende kandidaten. 
In de tweede ronde gaf het imago van de kandidaat voor 
velen de doorslag: de goed ogende rijke Fernando de 
Collor won het van de ex-metaalarbeider Lula da Silva. 
Op 17 december 1989 werd Collor de eerste direct ge
kozen burgerpresident in 29 jaar. Bij zijn aantreden be
loofde Collor veel: afslanking van de overheids- 
bureaucratie, liberalisering van de economie en priva
tisering van staatsbedrijven. Brazilië moest een moder
ne liberale democratie worden. De economische chaos 
werd echter alleen maar groter en de corruptieschanda
len volgden elkaar in snel tempo op. Toen ook Collor

Uitzicht over de baai 
van Rio de Janeiro 
(Foto: Sandra de 
Vries)
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zelf corrupt bleek te zijn, trad Collor onder druk van de 
bevolking en het congres in 1993 dan ook vroegtijdig 
af.

In 1994 waren er opnieuw verkiezingen. Na de euforie 
omtrent de WK voetbal en de Braziliaanse overwinning 
in de zomermaanden, stond Brazilië in oktober voor de 
tweede maal dat jaar op zijn kop. De verkiezingen ver
deelde Brazilië in twee blokken. Enerzijds was er de 
economische elite die haar peilen uitzette op een cen
trum rechtse coalitie rond de persoon van Femando 
Henrique Cardoso, de toenmalige minister van Econo
mische Zaken. De beschaafde, intellectuele Cardoso, van 
oorsprong iemand die zich had ingezet voor de 
volksbeweging, maar later bekeerd tot het neo-libera- 
lisme, wist hoog te scoren.
Tegenover Cardoso stond de ook al in 1989 verkiesbare 
kandidaat Lula da Silva. De ex-metaalarbeider en ex- 
vakbondsleider, die nauwelijks onderwijs had genoten, 
was de man van het "gewone volk" en werd gemobili
seerd door de PA, Partij van de Arbeiders. Lula verzet
te zich tegen alles wat elitair was en had hele andere 
ideeën over de Braziliaanse samenleving dan zijn tegen
stander Cardoso.
De rustige optimistisch gezinde Cardoso kwam als win
naar uit de strijd. Cardosos geesteskind, het in juli inge
zette "Plano Real", een anti-inflatie plan, droeg mede 
bij aan deze overwinning. Braziliaanse arbeiders ble
ken veel waarde te hechten aan de nieuwe sterke en sta
biele munt, de Real. Hierdoor konden ze voor hun geld 
eindelijk eens aan het begin van de maand even veel 
zwarte bonen en rijst kopen als 
aan het einde van de maand.
Maar Cardoso had zijn overwin
ning tevens te danken aan het feit 
dat de "gewone kiezer" in Brazi
lië niet graag zijn evenbeeld, een 
harde, bebaarde arbeider als Lula, tot president verkoos. 
"Ik stem niet op een man die net zo plat spreekt als ik," 
zei een Braziliaan eens. Nee veel Brazilianen zien in hun 
fantasie de president eerder als een soort van vader fi
guur. Een soort redder van de staat en iemand waar ze 
tegen op kunnen kijken. Het is de glamour van de 
"telenovelas", de soapseries over welgestelden die dit 
fantasiebeeld van de Braziliaan grotendeels bepalen. De 
werkelijkheid is echter anders en ook Collor voldoet niet 
aan het beeld van de "redder der natie". Veel Brazilia
nen blijven echter leven tussen hoop en angst, hoop dat 
de democratie hun toch eens betere tijden brengt en de 
angst dat aan hun verwachtingen niet voldaan zal wor
den.

Uitkomsten
Wat heeft ruim tien jaar democratie Brazilië gebracht?. 
En wat heeft Cardoso, de uitverkoren vader figuur, Bra
zilië na ruim twee jaar bereikt? Door de economische 
liberalisering van de afgelopen decennia heeft Brazilië 
een enorme economische groei ondergaan. In 1994 was 
Brazilië de tiende economische macht ter wereld. Ver
der had het op Japan na het grootste handelsoverschot 
in de wereld. Echter, gemeten naar leefkwaliteit van de 
mensen komt Brazilië pas op een treurige zeventigste 
plaats. Het economisch Darwinisme maakte van Brazi
lië het land met de grootste inkomensverschillen ter we
reld. Geweld, een mafia, drugs, krottenwijken, straat
kinderen en armoede bepalen nog steeds voor een groot 
deel het straatbeeld van Brazilië.

De beloften die Cardoso 
maakte bij zijn aantreden zijn 
nog nauwelijks realiteit ge
worden. Daartoe is de presi
dent ook niet in staat. Aan de 
macht gekomen met behulp 
van de rijke elite, kan hij ook 
alleen met hun steun aan de 
macht blijven. En veel van 
Cardosos beloften worden 
door deze elites tegen gehou
den. Ook de oppositie en veel 
sociale sektoren werken 
maatregelen tegen, uit angst 
dat deze slechts nog meer 
schade onder de Braziliaan
se bevolking zullen brengen.

Economie
De verandering die Cardoso 
wel heeft aangebracht in de 
economie is slechts kunstma
tig: de economische stabiliteit 
wordt vastgehouden door de 
wisselkoers en rente strak onder controle te houden. De 
economie krijgt daardoor echter nauwelijks de kans om 
te groeien. De hoge rente maakt het veel Brazilianen 
bovendien moeilijk in hun dagelijks bestaan. Ook 
corruptieschandalen blijven Brazilië teisteren. De rege
ring is bereid iets aan de corruptie te doen, maar het 
ontbreekt haar aan een infrastructuur hiervoor. Op on

derwijsgebied of sociaal gebied 
heeft Cardoso nauwelijks iets 
tot stand gebracht. Zijn 
populariteit is flink geslonken 
sinds zijn verkiezing in 1994, 
maar toch zegt of doet hij soms 

net weer iets dat de Brazilianen toch weer doet hopen. 
Zo riep hij enige tijd geleden de aanval tegen de slaver
nij uit.

Tussen hemel en aarde
Brazilië lijkt in veel opzichten nog steeds een democra
tie op papier. Omdat democratie echter een proces is, 
blijven veel Brazilianen toch nog steeds geloven in een 
betere toekomst, ook voor de armen. Sommigen gelo
ven dat de problemen van corruptie, geweld en een 
oneerlijke verdeling door een dictatuur opgelost kun
nen worden. De optimisten zijn ervan overtuigd dat Bra
zilië een grootse toekomst wacht. "God is een Brazili
aan, zelfs al zit hij soms in het buitenland," zeggen zij 
onverbiddelijk. Anderzijds komt er een steeds grotere 
groep bij wie de hoop op een betere samenleving ver
dwenen is. "Brazilië is het land van de toekomst, maar 
de toekomst is utopie," zeggen zij op sarcastische toon. 
En altijd maar hopen, maakt het hart ziek," zeggen weer 
anderen.
Langzamerhand lijkt het erop dat het Braziliaanse volk 
een fase van techniek verlaat, en in een fase van mys
tiek is terecht is gekomen, wachtend op een bovenna
tuurlijk wonder. Tussen angst en hoop leven de Brazili
anen voort. Dat wil echter niet zeggen dat de Brazilianen 
houden van stilzitten. De ontevredenheid over de mi
sère waarin velen leven blijft groot. Maar in de strijd 
tegen de armoede hebben de armen tot op heden helaas 
het onderspit moeten delven.

D e  g e w o n e  B r a z i l i a a n s e  k i e z e r :  

' I k  s t e m  n i e t  o p  e e n  m a n  d i e  

n e t  z o  p l a t  s p r e e k t  a l s  i k '

Brazilië kent n o g  
veel gelovigen 

(Foto: Sandra de 
Vries)
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JD  m oe t zich richten op scholieren

S a m e n w e r k i n g  m e t  L A K S  g e e n  

w o n d e r m i d d e l

N u  d e  s t o f w o l k e n  v a n  d e  w i l d e  w o e s t e  w e k e n ,  d e  h e t e  z o m e r s ,  

w a r m e  w i n t e r s  e n  a n d e r e  a c t i e - u i t s p a t t i n g e n  e e n  b e e t j e  z i j n  

g a a n  l i g g e n  b e g i n t  j o n g  N e d e r l a n d  z i c h  l a n g z a a m  a a n  t e  p a s 

s e n  a a n  d e  v e r a n d e r e n d e  s i t u a t i e .  E r  z u l l e n  s t e e d s  m i n d e r  

s t u d e n t e n  k o m e n ;  o o k  d e  J D  z a l  z i c h  d a a r o m  m e e r  o p  a n d e r e  

g r o e p e n  m o e t e n  r i c h t e n .

genoeg voet aan de grond te kunnen krijgen in bestuur
lijk Den Haag om de belangen van jongeren niet alleen 
te verdedigen maar ook veilig te stellen. De laatste tijd, 
wellicht zeer toevallig samenvallend met het schrijven 
van jaarverslagen en beleidsplannen, is de favoriete 
samenwerkingspartner het Landelijk Actie Komitee 
Scholieren (LAKS), om de 'scholierenhoek' die zo node 
wordt gemist in het eigen ledenbestand af te dekken.

René Vroeger kon je nog via de MAVO, HAVO en later VWO
Biesenbeek op het HBO rond gaan lopen en daarna ook nog eens

naar een universiteit vertrekken. Nu is de situatie wel 
even anders. Getergd door temponormen, prestatiebeur
zen, beperkingen van de studieduur en dichtgetimmer
de doorstroom-mogelijkheden ligt de toekomst van veel 
jongeren wel zo'n beetje vast bij het verlaten van de 
middelbare school. Gekoppeld aan de demografische 
ontwikkelingen blijkt de moraal van het verhaal te zijn 
dat er steeds minder studenten komen, die ook nog eens 
allemaal korter aan de universiteit blijven hangen. Zeer 
vervelend allemaal, al was het maar omdat juist de stu
denten het grote jachtgebied vormen waar de JD de 
meeste leden werft.

D e  g o e d e  v o o r n e m e n s  k o m e n  

v a a k  v a n  m e n s e n  d i e  d e  

m i d d e l b a r e  s c h o o l  a l  l a n g  

a c h t e r  z i c h  h e b b e n  g e l a t e n

JD te studentikoos
Tot nu toe hebben scholieren altijd een beetje een 
ondergeschikte rol ingenomen binnen de JD. De meeste 
activiteiten vinden plaats op studentikoze wijze, op stu
dentikoze plaatsen, op studentikoze tijden, enige afde
lingen die voornamelijk uit scholieren bestaan uitgeslo
ten. Maar ook daar blijkt het al snel een aflopende zaak 
te zijn na het verlaten van de trekkende krachten bin

nen zo'n afdeling (zoals in 
Drachten een tijdje terug, 
maar bijvoorbeeld ook in 
Haarlem waar na ver
schillende pogingen nog 
steeds niets van de grond is 
gekomen).

Het ledenbestand is dus eenzijdig. Op landelijk niveau 
lopen organisaties als de JD steeds vaker op tegen de 
problemen die hiermee samenhangen. Al enige jaren 
bestaan er plannen om dat samen met die andere PJO's 
structureel aan te pakken: door gezamenlijke campag
nes te gaan voeren op scholen en informatiemarkten en 
meer van dat soort zaken. Dit soort initiatieven blijven 
in de praktijk echter vaak zeer kleinschalig, en lopen op 
een gegeven moment als vanzelf weer dood. Ondanks 
alle moeite is de JD vaak toch nog gewoon een studen
tenclub.

Samenwerking
Door schade en schande wijs geworden poogt men te
genwoordig via een andere route weer alle jongeren te 
vertegenwoordigen: door samen te werken met scho
lierenorganisaties. Deze saamhorigheid is uit nood ge
boren: los van elkaar blijken jongerenorganisaties niet

LAKS
Opvallend aan al deze goede voornemens is dat ze vaak 
worden geuit door lieden die de middelbare school reeds 
lang achter zich hebben gelaten, geen idee hebben waar 
het bijvoorbeeld in de basisvorming om gaat, en stee
vast nog minder weten over het LAKS zelf. Dit blijkt uit 
de manier waarop men de samenwerking wil vormge
ven. Vaak komt het erop neer dat het LAKS moet zor
gen voor de mobilisatie van scholieren voor de een of 
andere actie. Maar dit is nou net niet het sterke punt 
van het LAKS. Net als het gros van de jongerenor
ganisaties heeft het LAKS te kampen met een tekort aan 
capabele krachten. Daarbij moet ook in ogenschouw 
worden genomen dat de actieve JD-ers vaak een achter
grond hebben met bestuurlijke ervaring binnen een 
schoolkrant of Leerlingenraad, die ze juist op de middel
bare school hebben opgedaan. Deze ervaring kun je bij 
de middelbare scholieren van het LAKS nog niet ver
wachten. En het is zeker niet zo dat het LAKS een lijst 
klaar heeft liggen met mensen die meteen aan het werk 
gezet kunnen worden als de nood aan de man is, en 
dan binnen een week alle middelbare scholen in Ne
derland plat kunnen leggen. Inderdaad was de scholie
renstaking in '94 een groot succes met zo'n 138.000 sta
kers, maar ook dat moet gezien worden in het licht van 
alle andere acties daaromheen en de steun van REBEL 
mag zeker niet vergeten worden. Het afgelopen jaar 
waren de acties tamelijk verspreid en niet optimaal 
gecoördineerd. Dit is voornamelijk terug te voeren op 
het feit dat het verloop binnen het LAKS minstens net 
zo hoog is als bij de JD; kennisoverdracht zal altijd wel 
een heikel punt blijven.

Het LAKS is niet goed georganiseerd, en behalve dat 
kan het niet gezien worden als dé vertegenwoordiger 
van de scholieren van Nederland. Het ledenbestand 
wordt al sinds jaar en dag volledig overheerst door de 
bovenbouw van het HAVO en VWO. Inmiddels is een 
groepje mensen bezig te onderzoeken hoe de resteren
de groep (LBO, MAVO en MBO) te bereiken is. Maar er 
is haast geen MAVO-er die iets weet van de Wet Mede
zeggenschap Onderwijs, fre's of de wettelijke voor
waarden voor een leerlingenstatuut. Bovendien verdwij
nen deze mensen tegen de tijd dat ze 16 zijn van de 
middelbare school, en je kan het de gemiddelde 14-jari- 
ge niet echt kwalijk nemen er andere interesses op na te 
houden dan het bijwonen van Ouderraad-vergaderin- 
gen. Pas tegen 4-HAVO (gunstige uitzonderingen daar-
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gelaten) gaat men zich een beetje druk maken over het 
feit dat er alleen lauwe koffie uit de automaat komt en 
dan zet men ook de stap om daar iets aan te gaan doen.

Misschien is het verstandiger het LAKS in te zetten op 
een manier die voor de andere organisaties veel dubbel 
werk scheelt. Het LAKS is misschien niet de ultieme 
actievoorbereider, maar wel de specialist als het gaat 
om onderwijsvraagstukken op het middelbaar onder
wijs. Daar wordt nu door anderen te weinig gebruik 
van gemaakt. De samenwerking met de PJO's en de 
LSVb moet er dan ook eerder op gericht zijn om ge
bruik te maken van de inhoudelijke kennis die bij het 
LAKS aanwezig is. Allesoverheersende actieperiodes 
zouden beter via het LAC kunnen lopen. Die organisa
tie heeft daar meer verstand van dan het LAKS. Het LAC 
moet daarom ontdaan worden van de semi-permanen- 
te status en de rol krijgen die het nu al uitvoert, name
lijk die van actiepoot van de BV Jong Nederland.

Er moet eens kritisch gekeken worden naar de houding 
van de JD ten opzichte van scholieren en de mogelijk
heden die de organisatie hen biedt. Scholenprojecten om 
scholieren met hun neus in een eerste kennismaking te 
duwen komen slechts zelden van de grond en hebben 
dan ook nog een fragmentarisch karakter. Wanneer 
scholieren een stap verder zijn en lid worden, komt de 
werkeljke tekortkoming van de organisatie naar boven. 
Geen enkele activiteit vindt plaats op een geschikt tijd
stip, terwijl ook reisafstanden (denk aan de OV-kaart) 
een rol spelen. Hierin kan verandering worden gebracht 
door bijvoorbeeld themadagen op zaterdag te organi
seren of de andere activiteiten eerder te laten beginnen. 
Deze maatregelen zijn nodig als men met het oog op de 
toekomst de Jonge Democraten niet wil gaan beperken 
tot Jonge Studerende Democraten. En laten we die stap 
in godsnaam niet zetten, al was het maar om een einde
loze discussie over een nieuw logo te voorkomen.

____________________________________________ ♦

N i e u w e  t r a i n e r s  

g e v r a a g d !

Op 9t16 en 23 maart wordt er een 
trainerscursus Speech & Debat gegeven. 
Vijf tot acht mensen krijgen de mogelijk
heid otn deze cursus te volgen, die 
gegeven zal worden doordoe bijzonder 
ervaren trainers:
R e m c o  van  D ijen, H enriëtte d e V o s  

en  R oel van  d er P oort 

V oorw aard e is  d a t je  ervaring en  

affiniteit h eb t m e t  trainingen en  
d a tje  d e  drie a a n g e g e v e n  d ata  n iet  

verhinderd b e n t  A a n m eld en  tot 

uiterlijk 2 0  februari bij tvladeteine

B aartm an s Q30-2716729

O n n o  v a n  d e  M u iz e n b e r g

C o ö r d in a t o r  v a n  d e  w e r k g r o e p  M i d d e n - O o s t e n

Ik denk dat het goed is dat de opkomst bij de Palestijn
se verkiezingen 75% was. De oproep van extremistische, 
islamitische groeperingen heeft blijkbaar geen effect 
gehad. Dit is parallel aan wat we in Algerije gezien heb
ben. Ik denk dan ook dat deze verkiezingen een steun 
in de rug zijn voor het vredesproces; het wordt blijk
baar door veel Palestijnen gesteund. Het democratisch 
gehalte van deze verkiezingen heeft te lijden gehad van 
enige kinderziekten, ik denk echter niet dat dit de legi
timiteit in gevaar brengt. Uiteraard zullen dit soort za
ken niet herhaald mogen worden. Met name de almacht 
van Arafat op de media, de arrestatie van een hoofdre
dacteur en een verschijningsverbod van een Palestijnse 
krant zijn zaken die niet door de beugel kunnen.
In het kader van de kwestie Oost-Jeruzalem vind ik het 
opmerkelijk dat de Palestijnse inwoners van Oost-Jeru
zalem mochten stemmen in verband met de Israëlische 
aanspraken. Een simpele opdeling is niet mogelijk, daar 
is de stad te ingewikkeld voor. Israël bepaalt nog steeds 
hoe ver het vredesproces gaat. Het is belangrijk om te 
beseffen dat de Palestijnen vanuit een zwakkere onder
handelingspositie al veel gekregen hebben van de Is
raëliërs. Een totale teruggave zal waarschijnlijk niet ge
beuren. De Israëlische regering zal dat niet kunnen ver
kopen aan haar achterban. Ik denk wel dat de Pales
tijnen beperkt zelfbestuur krijgen waarbij ze enkel za
ken van praktische aard zullen mogen regelen. Israël 
zal de eindverantwoordelijkheid houden.

R o o s je  v a n  L e e r ,  D e m o - r e d a c t r ic e

Het valt mij alles mee dat er zo'n hoge opkomst is ge
weest. Ik had gedacht dat Harnas meer invloed zou heb
ben maar het democratische gehalte van de verkiezin
gen was niet zo hoog vanwege de Hamas-boycot en het 
feit dat Arafat de enige serieuze presidentskandidaat 
was. Er kan een situatie ontstaan van een democratisch 
gekozen dictator, hij kan immers doen wat hij wil. De 
controlerende macht van het parlement zal waarschijn
lijk niet zo groot zijn. Bovendien mag Arafat een deel 
van de parlementsleden zelf benoemen. Of er uiteinde
lijk veranderingen zullen komen is nog maar zeer de 
vraag.

D e n n is  H e s s e l in g ,  v o o r z i t t e r  J D

Het hoge aantal stemmen voor Arafat verbaast me niets, 
omdat hij ontzettend veel macht heeft in de Palestijnse 
structuur. Het is de eerste keer dat er daar verkiezingen 
gehouden worden en dat merk je bijvoorbeeld aan de 
situatie met de media. Dat moet zich nog verder ont
wikkelen. Het geval van Oost-Jeruzalem ligt heel moei
lijk, omdat er nog geen overeenstemming over is be
reikt in de Oslo-akkoorden en omdat het voor beide par
tijen een gevoelig punt is. Ik heb zelf vorig jaar een 
maand in Jeruzalem gezeten en het is duidelijk dat Oost- 
Jeruzalem, inclusief het moslimgedeelte van de oude 
stad, een gebied is waar het overgrote deel van de bevol
king Palestijns is. Uiteindelijk zullen ook zij mee moe
ten kunnen stemmen voor de Palestijnse autoriteit. Ik 
vind het dan ook volkomen terecht dat van Mierlo niet 
alleen de Israëlische instellingen in Jeruzalem bezocht 
heeft, maar ook het Palestijnse Oriënt House. Dit doet 
het meest recht aan de verschillende bevolkingsgroepen 
die in Jeruzalem samenwonen.
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C o n f e r e n t i e  v a n  V N O  e n  N C W  i n  M a d r i d :

Het probleem (?) van jeugd
werkloosheid

Op 4 en 5 december jl. mocht Michael Mol op uitnodiging van 
VNO en NCW, dat een en ander overigens prima organiseerde, 
en met financiële ondersteuning van de EU in Madrid een con
ferentie bijwonen over jeugdwerkloosheid in Europa. Hieron
der volgt een verslag.

Michael Mol Een probleem ?
De suggestie werd gewekt dat jeugdwerkloosheid een 
Europees probleem zou zijn. Dit is relatief gezien niet 
het geval, want noordelijke landen als Denemarken, 
Duitsland en Nederland kennen het helemaal niet (hoog
stens zijn er tijdelijk schoolverlaters werkloos in deze 
landen). Waar het wel een enorm probleem is, is in be
paalde landen van Europa zoals Spanje, Italië en Ier
land. In Spanje bedraagt het percentage werklozen on
der jongeren tot 25 jaar zo'n 40%.In Italië is het veras
send genoeg zo dat er relatief meer hoger opgeleide jon
geren werkloos zijn dan lager opgeleide. In Ierland is 
dit juist omgekeerd. In het vervolg zal ik me dan ook 
richten op deze drie landen.

Aangedragen oplossingen
Tijdens de conferentie waren er vele bijdragen van men
sen die dachten dat ze belangrijk waren (op maandag 
was zeker de helft van de bijdragen in het Spaans) en 
mensen die dat ook echt waren zoals de Ierse Eurocom
missaris Flynn. De oplossingen werden eigenlijk uitslui
tend gezocht in het onderwijssysteem en helemaal niet

Er waren enige ‘superliberalen’ die de 
overheid en het sociale stelsel afwilden  
schaffen en het vrije ondernemerschap in 
een nieuw te vormen kerkgenootschap 
wilden gaan verkondigen

rend geprezen en er werden voorbeelden gegeven van 
projecten die gerealiseerd zijn. De enige andere stroom 
werd gevormd door enige 'superliberalen' die de over
heid en het sociale stelsel af wilden schaffen en het vrije 
ondernemerschap in een nieuw te vormen kerkgenoot
schap wilden gaan verkondigen. Een goed onderwijs
systeem is natuurlijk van groot belang, maar als het er 
daarbij slechts om gaat universitaire studenten met het 
bedrijfsleven in aanraking te laten komen zoals in en
kele genoemde projecten, vind ik dat een weinig ambi- 
titieus doel. Juist van toekomstige academici mag je ver
wachten dat zij de zelfstandigheid aan de dag leggen 
om zelf dit soort contacten aan te leggen!

in het betrekken 
van jongeren. 
Het 'Duitse' 
duale m odel 
met een prak
tisch en theore
tisch gedeelte 
werd voortdu-

Prioriteiten
De kern van het probleem is volgens mij dan ook niet 
de kwaliteit van het onderwijssysteem. Het probleem

is dat er in genoemde landen kansarme zo niet kanslo
ze jongeren bestaan op een schaal die in de richting van 
de situatie in de Verenigde Staten gaat. Alle drie ge
noemde landen hebben streken die economisch slecht 
presteren, te weten het zuiden van 
Italië, streken als Extremadura in Spanje en delen van 
het Ierse platteland. De paradox is dat doordat de lan
den door de EU gedwongen worden te herstructureren 
de onzekerheid en werkloosheid voorlopig groot blij
ven. En subsidies voor infrastructurele projecten zoals 
Flevoland die gehad heeft helpen hier niet. Wat wel zou 
kunnen helpen is werken aan het zelfbeeld van jonge
ren en starterssubsidies voor ondernemers.

Zelfbeeld en subsidies
Het zelfbeeld van jongeren kan volgens mij in sterke 
mate beïnvloed worden door ze te betrekken bij de sa
menleving. Dit kan op duizenden manieren vormgege
ven worden. Door een grote krant die groepen jonge
ren een dag langs laat komen. Of bijvoorbeeld door de 
Wegwijsprojecten waar de JD aan bijdraagt.
Een overheid moet hier dan wel prioriteit aan geven en 
subsidie van de staatsluchtvaartmaatschappij misschien 
maar achterwege laten. Als je toch zo nodig subsidies 
wilt verstrekken en de EU heeft hier kennelijk nog steeds 
geld voor, doe het dan aan jonge startende ondernemers 
in die achterstandsgebieden. Dit levert veel meer sti
mulans op dan een hoge-snelheidstrein bouwen die het 
gebied vervolgens voorbij rijdt. En dan kunnen we al
tijd nog kijken of het nodig is om een stage te zoeken 
voor studenten.

Hoe Michael een mini-Lubbers leek
Vanuit UNICE (de Federatie van Europese werkgevers
verbonden) werd ik benaderd om op dinsdag, de be
langrijkste dag met sprekers als Santer en Cresson, een 
praatje te houden. Na aankomst kreeg ik echter te ho
ren, dat er geen tijd meer zou zijn hiervoor in het pro
gramma dat zo'n vier uur duurde.
Ik zou vervolgens op maandag mogen interveniëren, 
maar kreeg nooit de microfoon in handen. Voor vijf 
anderen, werkende jongeren bleek die tijd er wel te zijn; 
allen hadden ze een mooi praatje over hoe zij succesvol 
werden. Het applaus aanhorende leek het inderdaad wel 
of ze Gremio zojuist verslagen hadden. Een werkloze 
of iemand in opleiding zat er niet tussen. Vreesde men 
kritiek van een JD'er of speelden andere motieven hier 
een rolletje (Rinnooy Kan mocht de show van de dag 
geven, dus kon die andere Nederlander er wel uit)?

♦

(D e  a u te u r  i s  S e c re ta r is  O rg a n isa tie  
b ij  d e  J o n g e  D e m o c ra te n )
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A l l a n  V a r k e v i s s e r

Wetenschappelijk medewerker 
Stichting Wetenschappelijk Bureau D66

K l a n k b o r d / s p i e g e l  e n  l i c h t b a k e n

Iedere politieke partij met een vertegenwoordiging in 
de Tweede Kamer ontvangt van overheidswege een 
subsidie voor het (laten) uitvoeren van wetenschappe
lijke activiteiten ten behoeve van de ontwikkeling van 
het eigen politieke gedachtengoed. Grote partijen be
schikken derhalve over een eigen wetenschappelijk bu
reau. Deze bureaus hebben bij partijen met een lange 
politieke historie klinkende namen zoals de Telderstich- 
ting, de Wiardi Beekman Stichting en de Marnix van St. 
Aldegonde Stichting. D66 is sinds kort wel een grote 
partij, maar kan niet op een lange traditie bogen. Het 
wetenschappelijk bureau van D66 luistert daarom naar 
de fantasierijke naam: Stichting Wetenschappelijk Bu
reau D66. Kortheidshalve meestal 'de SWB' genoemd. 
De SWB - let wel, het is dè stichting en hèt bureau - 
deint al meer dan 15 jaar mee op de toppen en de dalen 
van D66 . Winst en verlies in de verkiezingen betekenen 
winst en verlies voor het bureau, in termen van forma
tie en financiële armslag. Thans bestaat het bureau uit 6 

medewerkers.
"De Stichting Wetenschappelijk Bureau heeft tot doel: 
het verrichten of doen verrichten van wetenschappelijk 
werk ten behoeve van de politieke partij Democraten 
66, en haar fracties in vertegenwoordigende lichamen", 
aldus de statuten van de SWB. Velen denken dat er bij 
het bureau een hele rij wetenschappers dag in dag uit 
zitten te vorsen. Dat je kunt bellen om een pasklaar ant
woord te krijgen op alle mogelijke vragen die opkomen 
waar dan ook in de partij. Dat zouden we wel willen, 
maar de praktijk is anders!
Het bureau beschikt over slechts enkele formatieplaat
sen, waarvan vele part-time. Je begrijpt dat wij onze 
doelstelling alleen waar kunnen maken door te werken 
met een enorme groep enthousiaste vrijwilligers. Daar
toe heeft het bureau een sterk coördinerende taak. On
der auspiciën van de SWB is een groot aantal werk- en 
projectgroepen werkzaam. De werkgroepen vormen 
van oudsher een belangrijk onderdeel van de partij. Daar 
kunnen leden van D66 terecht om kun kennis op aller
lei beleidsterreinen in te brengen ten behoeve van de 
partij in het algemeen, de leden van de Tweede Kamer
fractie èn het werk van de SWB in het bijzonder. 
Daarnaast kent het bureau een aantal projectgroepen. 
Deze zijn kleiner dan de werkgroepen en hebben een 
afgeronde opdracht. De werkzaamheden van deze groe
pen resulteren in bijvoorbeeld publikaties en conferen
ties. Soms vormen rapporten en publikaties van de SWB 
uitgangspunt voor de behandeling van een onderwerp 
op een congres. Voorbeelden hiervan zijn de congres
sen over sociale zekerheid, migratie en minderheden, 
het basisinkomen en het komende congres over techno
logie, economie en milieu.
De SWB is ook de uitgever van het twee-maandelijkse 
tijdschrift Idee. In Idee worden thema's behandeld die

van belang zijn voor de gedachtenvorming binnen de 
partij, maar waarin er ook ruimte is voor debat. Verder 
publiceren we teksten van werkgroepen, projectgroe
pen en medewerkers in de vorm van brochures, cahiers 
en nota's.

Het werk van de SWB kent duidelijke uitgangspunten: 
het beschrijven van democratiseringsprocessen, het be
schrijven van de gevolgen van de individualisering en 
bureaucratisering van onze samenleving. We zijn kort
om nog steeds bezig met het uitwerken van het gedach
tengoed dat ten grondslag lag aan de oprichting van de 
partij. Dat is geen eenvoudige taak, maar wel een heel 
belangrijke in een tijd waarin grondslagen en ideolo
gieën lijken te verdwijnen en slechts een opportunisti
sche aanpak vruchten lijkt af te werpen.
D66 heeft zich inmiddels een vaste plaats in het politie
ke landschap verworven. Het is een partij waarmee re
kening dient te worden gehouden. De ideeën van D66 

worden gelukkig op veel plaatsen uitgedragen: in af
delingen, regio's, gemeenten en provinciale staten. Maar 
al deze activiteiten hebben ook een theoretische funde

ring nodig en het ontwikkelen en formuleren van zo'n 
gemeenschappelijk gedachtengoed is de taak van de 
SWB.
Wel beschouwd is de SWB dus zowel een klankbord, 
als een spiegel en lichtbaken voor de partij. Het is een 
klankbord want in de werkgroepen worden politieke 
uitgangspunten en stellingnames getoetst aan de erva
ringen en kennis van deskundige en betrokken leden. 
De SWB is een spiegel want het geeft weer wat er in de 
partij leeft aan ideeën en overtuigingen. En het is een 
lichtbaken omdat bij de SWB getracht wordt inzicht te 
geven in de complexiteit en onoverzichtelijkheid van 
het (postjmodeme bestaan.
Dat één instituut deze drie functies nooit tegelijkertijd 
kan vervullen moge duidelijk zijn, daarvoor staan zij 
soms haaks op elkaar en is de politieke werkelijkheid te 
weerspannig. Maar binnen een partij die de paradox als 
belangrijk politiek stijlfiguur heeft geïntroduceerd, hoort 
een wetenschappelijk bureau dat deze drie functie pro
beert te integreren.
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B o e r e n  z o e k e n  n a a r  n e v e n i n k o m s t e n

D e  s t i l l e  r e v o l u t i e  o p  h e t  p l a t t e l a n d

De afgelopen maanden hebben boeren, milieu-organisaties, 
Tweede Kamerleden en vele anderen opnieuw - en waarschijn
lijk nog niet voor het laatst - geroken aan het mestbeleid. ‘Het 
zaakje stinkt’, zeggen de boeren. ‘Het beleid is niet streng ge
noeg’, opperen natuur- en milieu-organisaties. ‘Een aanvaar- 
baar compromis’, houden Kamerleden vol. Hoe moet het ver
der met de landbouw?

De achtergrond is gevoeglijk bekend. Jarenlang heeft de 
Ward Biemans agrarische sector in Nederland mogen groeien tot ongeken

de hoogten. Geholpen met miljarden aan landelijke en 
Europese subsidies, streefden de boeren naar intensivering 
van de bedrijfsvoering, met meer dieren, meer grond per 
bedrijf en meer opbrengst. De export verveelvoudigde en 
de inkomens stegen. Het boerenbedrijf professionaliseerde 
via automatisering, veredeling van gewassen en verbeterde 
foktechnieken.
Vanuit de optiek van het milieu en dierenwelzijn zijn de 
nadelen van deze groei evident. Een voorbeeld is de ruil
verkaveling, waardoor het landschap ingrijpend verander
de, met rechte sloten, grote percelen en weinig variatie. Van 
een rijkdom aan planten- en diersoorten is op veel plaatsen 
geen sprake meer. Ook de laatste jaren zet de schaalvergro
ting nog steeds door, hoewel er meer rekening wordt ge
houden met het landschap. Groei van de pioduktiviteit heeft 
onvermijdelijk tot gevolg dat de prijs van landbouwpro- 
dukten daalt. Vooral voor bedrijven met relatief weinig op

brengst heeft dit grote gevol- 
Niet alleen de lucht, maar ook gen. Veel kleine bedrijven
bodem en grondwater zullen nog houden er mee op of fuse- 
schoner moeten ren. Er woedt op het platte

land een hevige concurren
tiestrijd en het eind hiervan is nog niet in zicht. Er zijn de 
laatste tien jaar ook minder jonge ondernemers in de sector 
bij gekomen.
Het is dus niet voor niets dat de overheid op zoek is naar 
middelen om het werkklimaat op het platteland aantrekke
lijker te maken. Halverwege vorig jaar verscheen onder 
minister Van Aartsen de nota 'Dynamiek en vernieuwing', 
een ambitieuze visie op de toekomst van de landbouw. Een 
belangrijk gegeven is dat er meer marktwerking zal komen 
in de landbouw. Er wordt flink gekort op EU-subsidies en 
de concurrentie uit landen binnen en buiten Europa is stij
gende. Veel boeren zijn op zoek naar middelen om hun in
komsten te spreiden. De een zoekt het in kwaliteitsverbete
ring, de ander in het omtoveren van een akker tot camping, 
een derde probeert neveninkomsten te halen uit natuurbe
heer. De overheid tracht deze ontwikkelingen te stimuleren 
onder de noemer plattelandsvernieuwing.
Over een aantal jaren is het waarschijnlijk normaal dat we 
in de supermarkt de keus hebben tussen 'veenweidekaas', 
biologische melk of scharrelvlees.

Mest
Onlangs woedde er in de Kamer een hevige discussie over 
het mestbeleid van het Kabinet. Twaalf uren lang debatteer
den de Kamerleden over mest, of liever gezegd mineralen, 
onder toeziend oog van enkele honderden agrariërs, die de

publieke tribune tot de nok toe vulden. Van Aartsen en de 
Boer willen dat de overschotten aan mineralen, die terecht 
komen in bodem en water, aanzienlijk verminderen en heb
ben hiervoor een tijdstraject uitgezet tot het jaar 2008. Boeren 
met een intensieve bedrijfsvoering worden verplicht een mi
neralenboekhouding bij te houden en gaan een heffing beta
len wanneer ze een overschot aan mest hebben.
Het mestbeleid lokte van alle kanten kritiek uit van boeren, 
die waarschuwden dat nog meer bedrijven over de kop zul
len gaan wanneer het beleid wordt uitgevoerd, en van na
tuurbeschermingsorganisaties, die vonden dat het beleid niet 
ver genoeg gaat om bodem en water echt schoon te krijgen. 
Een derde partij die bezwaar maakte zijn de waterleiding
bedrijven, die hun grondwaterwinning in gevaar zien ko
men als gevolg van de toenemende mineralengehalten in de 
bodem. De grote politieke partijen schaarden zich in grote 
lijnen achter de voornemens van het kabinet. Het had im
mers al lang genoeg geduurd, al sinds de jaren zeventig wordt 
gepraat over oplossingen voor het mestoverschot. Sindsdien 
is er te weinig gebeurd, zo was de algemene opvatting.

Hoe verder?
Ik ben van mening dat toch ook begrip moet worden opge
bracht voor het standpunt van de boeren. Zij hebben de af
gelopen jaren vaak grote investeringen moeten doen in stal
len en werktuigen om de uitstoot van het kwalijk riekende 
ammoniak te beperken en de mest efficiënter aan te wen
den. Bij deze investeringen doet zich een aantal complicaties 
voor. Ten eerste hebbenveel boeren zich door alle noodge
dwongen uitgaven behoorlijk in de schulden gestoken. Ten 
tweede heeft een efficiëntere aanwending als nadeel dat er 
meer mest overtollig wordt en een boer dus opnieuw kosten 
moet maken om van z'n mest af te komen. Ten derde is er 
een nadeel voor de natuur en in het bijzonder de weidevo
gels. Vele nesten gaan onherroepelijk verloren door de mest- 
injecteermachine.
In ieder geval kan worden geconstateerd, dat de stankover
last flink is afgenomen door de maatregelen die tot nu toe 
genomen zijn. Natuurlijk is dit nog niet voldoende. Niet al
leen de lucht, maar ook bodem en grondwater zullen nog 
aanzienlijk schoner moeten. Dit zal een inspanning van vele 
tientallen jaren vergen. Een groot deel van de vervuiling door 
met name het mineraal fosfaat, zit in de grond en is er met 
geen mogelijkheid uit te krijgen. In tegenstelling tot fosfa
ten, spoelen nitraten snel uit naar het grondwater. 
Drinkwaterbedrijven zullen dan ook door moeten gaan met 
het toepassen van vergaande zuiveringgmethoden.
Het is onvermijdelijk dat er minder vee in dit land kan wor
den gehouden. De overheid heeft een fonds ingesteld, waar
mee mestproduktierechten van boeren die ermee ophouden, 
worden opgekocht. Van de boeren mag verder worden ver
wacht dat zij hun produktiemethoden zodanig aanpassen, 
dat de mineralenoverschotten verminderen. Hetverbranden 
van formulieren voor de mineralenboekhouding is een pro
vocatie, die getuigt van weinig verantwoordelijkheidsbesef. 
Hopelijk laat de grote meerderheid van de agrarische sektor 
zich door dit gebaar van de actiegroep 'Wij zullen doorgaan' 
niet leiden.

♦
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E e n  v i s i e  o p  d e  v r i j z i n n i g - d e m o c r a t i e

'Randvoorwaarden voor 
zelfontplooiing'
Wat houdt vrijzinnig-democratie in? Dat is de vraag 
waar de JD zich sinds zijn oprichting mee bezig houdt. 
Naar mijn mening is het centrale begrip in de vrijzin
nig-democratie zelfontplooiing van alle individuen. 
Voor deze zelfontplooiing van iedereen zijn bepaalde 
randvoorwaarden nodig. De overheid moet zorgen dat 
deze aanwezig zijn.

Mensenrechten
De belangrijkste randvoorwaarde zijn de mensenrech
ten, zoals die in onze grondwet en de universele ver
klaring van de rechten van de mens zijn neergelegd. 
De geest van deze documenten is dat ieder mens ge
lijkwaardig is en onvervreemdbare rechten heeft, zoals 
het recht om vrij te zijn (zolang het een ander niet one
venredig schaadt) en recht op bepaalde middelen die 
nodig zijn voor zelfontplooiing (zoals onderwijs, huis
vesting, volksgezondheid en een redelijk inkomen) 
Deze mensenrechten worden door de vrijzinnig-demo
cratie veel omvattend opgevat.

Democratie en principiële gelijkwaardigheid
De vrijzinnig-democratie ziet de democratische staats
inrichting als de beste waarborg voor de mensenrech
ten. Niet alleen omdat de democratie het beste middel 
is tegen machtsmisbruik, maar ook omdat zij gelijk
waardigheid van mensen impliceert. Dat laatste is de 
psychologische basis voor mensenrechten; gelijke rech
ten in gelijke omstandigheden voor ieder mens. Deze 
principiële gelijkwaardigheid van mensen is een belang
rijk uitgangspunt van de vrijzinnig-democratie.
Het streven naar bestuurlijke vernieuwing heeft niet 
alleen te maken met het benadrukken en instandhou
den van de 'waarde' democratie, maar ook met zelf
ontplooiing. Invloed uitoefenen op het overheidsbeleid 
is immers ook een vorm van zelfontplooiing.

Immaterieel-liberalisme
Dit hangt nauw samen met de vrijheidsrechten. Hoe 
men binnen de randvoorwaarden die de overheid heeft 
opgesteld (o.a. het recht om vrij te zijn, zolang men een 
ander niet onevenredig schaadt) met elkaar omgaat laat 
de vrijzinnig-democratie vrijwel geheel over aan de 
anaTchie van de samenleving. Mensen worden gezien 
als mondige burgers die in staat zijn verantwoordelijk
heid te dragen voor zichzelf en de gemeenschap waar
in zijn leven. De vrijzinnig-democratie gaat dan ook uit 
van een positief mensbeeld.

Individu
De vijf kernbegrippen van de vrijzinnig-democratie 
(zelfontplooiing, mensenrechten, principiële gelijkwaar
digheid van mensen, democratie en immaterieel-libe- 
raal) zijn allemaal grotendeels op het individu gericht. 
Als gevolg hiervan komt de vrijzinnig-democratie op 
voor de rechten van het individu.

De JD wil in 1996 weer een discussie houden over het begrip 
vrijzinng-democratie. Hier een aftrap: In de vrijzinnig-demo
cratie staan de begrippen zelfontplooiing, mensenrechten, prin
cipiële gelijkheid, democratie en immaterieel-liberalisme cen
traal. Een verhoging van de uitkeringen met minimaal 10% ver
hogen is een vrijzinnig-democratisch ideaal.

Geen visie? Jan Coppoolse
D66 wordt wel verweten dat ze geen visie, geen basis 
heeft van waaruit ze politiek voert. Ik denk dat D66 in de 
vrijzinnig-democratie wel degelijk een behoorlijk stevi
ge basis heeft. (In het heel kort: democratie en princi
piële gelijkwaardigheid als waarborg voor mensenrech
ten; mensenrechten als waarborg voor zelfontplooiing; 
zelfontplooiing als waarborg voor welzijn). D66 is ech
ter niet de enige partij die zich erop laat voorstaan vrij- 
zinnig-democratische beginselen aan te hangen. Vooral 
(conservatief-) liberalen en de sociaal-democraten onder
schrijven deze beginselen die voortkomen uit de Verlich
tingsidee van de natuurrechten (=mensenrechten) ook 
grotendeels. Het is dan ook aan D66 om te laten zien dat 
zij de enige echte (pragmatische) vrijzinnig-democrati- 
sche partij is.

Hoe breed moeten mensenrechten 
worden opgevat?

Met betrekking tot de vrijheidsrechten moet volgens mij 
groot gewicht worden toegekend aan de mensenrechten.
Een uitwerking daarvan is bijvoorbeeld het verbieden van 
inkijkoperaties vanwege het recht op privacy en ook le
galisering van soft-drugs. Met betrekking tot de sociaal- 
economische mensenrechten het volgende. Als je zelfont
plooiing ruim definieert,
moet je het zien ais iets wat A Is je  zelfontplooiing ruim
haast oneindig is. De over- detineert, moet je  het zien als iets
heid moet die zeifontpiooi- w a f  haast oneindig is
mg mogelijk maken, bij
voorbeeld door inkomenspolitiek. In de universele ver
klaring van de rechten van de mens staat er over: 'Een 
ieder heeft als lid van de gemeenschap recht op maat
schappelijke zekerheid en heeft er aanspraak op, dat door 
middel van nationale inspanning en internationale sa
menwerking, en overeenkomstig de organisatie en de 
hulpbronnen van de betreffende staat, de economische, 
sociale en culturele rechten die onmisbaar zijn voor zijn 
waardigheid en voor de vrije ontplooiing van zijn per
soonlijkheid verwezenlijkt worden.'(Artikel 22) De dis
cussie gaat over waar de bodem van de zelfontplooiing 
ligt.
Die discussie is natuurlijk eindeloos, maar dat belemmert 
mij niet er hier mijn visie op te geven. Bij zelfontplooiing 
denk ik aan het mee kunnen doen in de maatschappij, 
ook al heb je een uitkering. Een redelijke woning, niet 
hoeven te bezuinigen op eten en drinken. (Er zijn men-
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sen bij wie de warme maaltijd er soms bij in schiet). Be
hoorlijk gekleed kunnen gaan. Kunnen deelnemen aan 
het maatschappelijk leven, contact hebben met mensen. 
Hiervoor is een telefoon belangrijk, en ook het lidmaat
schap van een of andere vereniging is erg goed voor de 
sociale contacten en voor de identiteit van een persoon. 
Ook vind ik het belangrijk dat mensen een abonnement 
op een krant kunnen nemen, zodat ze geïnformeerd 
kunnen blijven. Ook een goede gezondheid is van enorm 
belang. Verder is het zeer goed voor het welzijn van 
mensen als er een minimum mate van genots- en ver- 
maakmiddelen is (bijvoorbeeld TV en/of snoepgoed) 
Kortom randvoorwaarden voor zelfontplooiing hebben 
wat mij betreft te maken met een sociaal aanvaardbaar 
bestaan. Elk mens moet kunnen leven, en niet alleen 
overleven, ook al zit je in de bijstand.

♦

O n t w e r p w e d s t r i j d
Weet jij hoe je 

beeld en politiek moet vereenzelvigen? 
Dan is nu je kans om het iedereen te laten 

weten. Ofwel, maak je eigen, 
geheel originele opdruk voor een T-shirt

Waarmee?

M u l t i - c u l t i d a g :

Veel discussie
Wat is nu eigenlijk de definitie van de multi
culturele samenleving? Deze vraag was een 
van de kwesties tijdens de multi-cultidag in 
Amsterdam. Zaterdagmiddag, 11 december: 
het aantal deelnemers was mager. Zestien 
mensen hadden de gang naar Amsterdam 
gemaakt (organiserende landelijk bestuurs
leden meegerekend).

Marco van Lierop

Inderdaad, de gang naar Amsterdam want de Amster
dammers schitterden in afwezigheid. Pascal Weel, 
voorzitter Amsterdam: 'Er is nauwelijks contact met ons 
geweest'. Jammer, want ondanks het povere aantal 
aanwezigen was de activiteit de moeite van het bezoe
ken waard. Behalve het schandalig bescheiden animo 
die er bestond onder JD'ers voor deze dag bleek er van
uit de allochtonen-organisaties ook nauwelijks belang
stelling. Van de zestig aangeschreven organisaties ga
ven er welgeteld drie a c te  d e p re se n c e . Er was een Turkse 
afgevaardigde van de allochtone jongerenorganisatie 
Cosmicus en van de Utrechtse Turkse Studentenorga
nisatie. Ook het LAKS was vertegenwoordigdVoor de 
aanwezige multi-culti-gangers was er in ieder geval vol
doende koffie en thee!

Dat bepaal je helemaal zelf. 
De enige voorwaarde is dat het JD-logo 

duidelijk zichtbaar moet zijn

De maker van de mooiste T-shirt 
ontvangt een cadeaubon van fl. 100,-

Bovendien zal haar of zijn creatie dienen 
als uitgangspunt voor het nieuwe 

officiële T-shirt van de Jonge Democraten

Alsof dat nog niet genoeg is krijgt 
de winnaar 5 exemplaren van dit 
nieuwe T-shirt om de hele zomer 

niets anders te dragen

De 3 op-één-na-mooiste inzendingen 
ontvangen ieder een expemplaar 

van het nieuwe T-shirt

Na spel eindelijk discussie
Door een gebrek aan deelnemers viel het eerste pro
grammapunt jammer genoeg in het water. Het voorge
nomen rollensp>ef werd vervangen door een vraag-en- 
antwoordsp>ef. Dit s p e l  verliep aardig maar het vuur
werk werd toch voor de middag bewaard. Tijdens de 
middagworkshop kwam er een interessante discussie 
van de grond. Onder leiding van Christiaan Bonebak- 
ker werd er gesproken over het verschil tussen integra
tie, participatie en oriëntatie, de dominantie van Wes
terse waarden en normen in ons rechtsstelsel en het ont
staan van zwarte- en witte scholen.
Over ons rechtssysteem was het gezelschap het snel eens: 
dat is niet geschoeid op een multi-culturele leest. De 
Nederlandse wetgeving laat bijvoorbeeld nauwelijks 
ruimte om islamitische slachtrituelen naar islamitische 
gewoonten uit te voeren, zo betoogde een islamitische 
deelnemer.
Een JD'er: ''H et i s  o v e r d u id e li jk  d a t  o n z e  ju r is p ru d e n tie  
d o o r  W e ste rse  m a n n e n  i s  g e v o r m d  en  d a t  m o e t  g e w o o n  
v e ra n d e re n '. Een Rotterdamse D66'er toonde zich een 
ware revolutionair: 'B es tu u rd ers  lu is te r e n  n o o i t  n a a r  d e  
m e n se n  o n d era a n  d e  la d d e r . V era n d erin g en  k o m e n  van  
o n d era f, d o o r  T w e e d e  K a m e r le d e n  u i t  d e  K a m e r  te  tra p 
p e n  en s te n e n  te  g a a n  go o ien !'. Zo bleek dat ook het
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met weini mensen

D66-huis vele kamers heeft.
Maar wat is nu de definitie van een multi-culturele 
samenleving? Behalve n a a s t  elkaar samenleven moet 
men meer m e t  elkaar samenwerken. Binnen een multi
culturele samenleving moet er ook meer plaats zijn voor 
multi-cultureel onderwijs. 'W a t  w e te n  ju l l i e  n o u  va n  
Turkije?', vroeg een van de Turkse deelnemers zich af. 
Meer aandacht voor de meditairane landen en culturen 
in de geschiedenisles was volgens deze jonge alloch
tone ondernemer dan ook geen luxe .'W a a ro m  i s  h e t  
Turks g e e n  h o o fd ta a l  o p  N e d e r la n d s e  sch o len , n a a s t  h e t  
Frans, D u its  en  E n g e ls? ' Het antwoord bleef uit.

Bi-cultureel koekdenken
De namiddag was gereserveerd voor het forum. De for
mule was even simpel als succesvol: Boris Dittrich, 
woordvoerder vreemdelingenzaken van de D66-fractie 
in de Tweede Kamer, Dhr. Menebhi,voorzitter van 'Ne
derland bekent kleur', Dhr. de Zeeuw van de Islamisti- 
sche Stichting Bevordering Integratie en ,namens de we
tenschap, socioloog inter-ethnische relaties De Jongh ble
ken de goede h a r d w a r e  voor stevig debat. Onder het 
voorzitterschap van de Utrechtse JD'er Christiaan Bone- 
bakker kwam het zo nu en dan tot een heus vuurwerk. 
Vooral Dhr. Menebhi was bedreven in het met een 
verheven stem poneren van 's p a n d o e k e n s lo g a n /(aldus 
Boris Dittrich). Dittrich en Menebhi ontwikkelden zich 
al snel tot eikaars hevige opponenten. Vooral het on
derwijs in eigen taal en cultuur vormde een twistpunt 
tussen beide heren.
Volgens Menebhi is 99 procent van de allochtone be
volking voor onderwijs in eigen taal en cultuur. Het 
aantal lesuren in eigen taal en cultuur tijdens schooltijd 
is de laatste tien jaren van acht naar twee uren terugge
bracht. 'N u  h e e f t  d e  p o l i t i e k  o o k  n o g  d ie  tw e e  u ren  v e r
b o d e n ! '  'E n ... .' , zo voorspelde Menebhi zijn 
gehoor,'....d a t  i s  va n  g r o o t  g e v a a r  v o o r  d e  m u lti-c u ltu 
re le  sa m e n le v in g .' Dittrich benadrukte daarop het be
lang van een bi-culturele opvoeding. Hij was voor een 
verbod 'w a n t h e t  l e i d t  a a n to o n b a a r  to t  v e r tra g in g  in  d e  
o v er ig e  le s s to f .  Onderzoeker De Jongh sprak dit tegen.

Hij betoogde dat de eigen taal- en cultuurlessen juist de 
prestaties in andere leerstof kunnen ondersteunen. 'M en  
h o e f t  n ie t  z o  te  k o e k d en k en '. Volgens de Rotterdamse 
socioloog maakte de overheid gewoon niet genoeg mid
delen vrij voor dit onderwijs. 'W a n n eer  een  sc h o o l tw e e  
u ren  e ig en ta a l- en  cu ltu u r le s  g e e f t  g a a t  d a t  n ie t  m e te e n  
va n  d e  k o e k  af. M e n  k a n  d e z e  le s se n  o o k  n a a s t  h e t  r e 
g u lie r e  le sp ro g ra m m a  g e v e n '. Als extra lesuren dus. 
Na de koffiepauze waren de gettovorming en armoede 
het onderwerp van discussie. Het woord 'getto' moch
ten we van De Jongh niet meer gebruiken want 'w ij, in  
N e d e r la n d  w e te n  d a n  n ie t  w a a r  w e  h e t  o v e r  h e b b e n .  
G a d a a rv o o r  m a a r  e en s  in  d e  n o  g o -a re a s  va n  L o n d e n  
o f  d e  g r o te  A m e r ik a a n se  s te d e n  k ijk e n .' Voorlopig zal 
het in Nederland ook niet zover komen maar de twee
deling tussen de h a v e s  en h a v e -n o ts  neemt de komen
de jaren toe, aldus De Jongh. Er ontstaan geleidelijk 
wijken in de Nederlandse steden waarin de bewoners 
één gemeenschappelijk kenmerk hebben: armoede. 
D66-kamerlid Dittrich reageerde hierop met een paars 
pleidooi voor liberalisering (flexen) van de vestigings
eisen van startende ondernemers. W e r e g e ls  z i jn  g e 
s tru c tu re e rd  n a a r  d e  m id d e lb a a r  o p g e le id e  a u to ch to o n .  
D e  a llo ch to o n  k o m t  z o  n ie t  aan  d e  bak '. Dat schoot een 
allochtone ondernemer in het publiek in het verkeerde 
keelsgat: ju l l i e  z o u d e n  d e  s ta t te n d e  a llo c h to n e  o n d e r
n e m e r s  b e te r  m o e te n  b e g e le id e n  in  p la a ts  va n  d e  v e s ti
g in g se ise n  te  ver la g e n  en z o  a llo c h to n e  en  a u to c h to n e  
o n d e rn e m e rs  teg en  e lk a a r  o p  te  z e t te n . ' Dittrich koos 
voor de en/en-gedachte: 'H e t i s  n i e t  o f / o f  m a a r  èn  
flex en  èn b e g e le id e n . 'Uiteindelijk werd het toch nog, 
ondanks flinke meningsverschillen 'de middag van de 
gulden middenweg'.
Na anderhalf uur werd het boeiende debat beëindigd. 
De magen waren langzaamaan gaan knorren. Van dit 
stevige debat had het multi-cultipubliek flinke trek ge
kregen. Tijd voor het beloofde multi-culturele maaltje: 
pizza. Thuis wachtte zuurkool met worst.

♦
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Pl-weekend w ordt wèl leuk

U tre c h t-  De Commissie Politie
ke Zaken (CPZ) heeft Christiaan 
Bonebakker dringend verzocht 
de CPZ te verlaten. Aanleiding 
voor dit verzoek vormde een 
artikel over het Pl-weekend in 
de vorige D e m o .
In dit artikel schreef Christiaan 
dat het Pl-weekend, dat plaats 
zal hebben van 2 tot 4 februari, 
niet leuk zal worden omdat het 
thema 'Het Alledaagse Leven 
is'. 'Maar het Pl-weekend wordt 
wèl leuk', zegt CPZ-coördinator 
Mirjam van Dijk met grote stel
ligheid. 'En dus hebben we 
Christiaan maar verzocht de eer 
aan zichzelf te houden en te ver
trekken.'
Volgens de CPZ heeft Christi
aan niets van het w eekend  
begrepen. 'Ik denk dat hij tij
dens de vergaderingen een beet
je heeft zitten suffen', zegt CPZ- 
lid Nadja Jungmann. 'Maar ja, 
hij begrijpt wel meer niet. Ik 
vind hem eigenlijk een beetje 
dom. Een smetje op onze vere
niging.'
Vooral het feit dat Christiaan in 
zijn artikel citaten van collega- 
CPZ-leden uit zijn duim heeft 
gezogen, wordt hem zwaar aan
gerekend. 'Je kunt hem gewoon 
niet vertrouwen, hè', zegt Mir
jam. 'Krijg ik Demo onder ogen, 
schijn ik ineens allemaal dingen 
gezegd te hebben! Terwijl ik

D e n  H a a g -  Een absolute must 
voor elke politicus in spé; de 
binnenhofexcursie! Op het pro
gramma staan ondermeer een 
rondleiding door de Ridderzaal 
en het Tweede Kamergebouw, 
een bezoek aan de Eerste Kamer 
en een informatiefilmpje. Ook 
zullen we een deel van een frac
tievergadering van D66 en een 
debat in de Tweede Kamer bij
wonen. Er is gelegenheid om

hem nooit spreek, godzijdank.'

'Ach, een geintje', zegt Christi
aan als verweer. 'Ik dacht: als ik 
het weekend nou helemaal af
zeik, dan valt het tenminste op. 
Maar de CPZ neemt zichzelf 
blijkbaar erg serieus.' 'Inder
daad', zegt Nadja, 'we nemen 
onszelf bloedserieus. Zo'n qua- 
si-lollig artikel ondergraaft ons 
imago. Bovendien houden we 
niet van humor.'
Christiaan wimpelt alle kritiek 
af. 'Elke kritische lezer heeft 
begrepen dat het weekend wèl 
leuk wordt. Dat ik citaten ver
zin, is geheel verantwoord. 
Dankzij mijn mensenkennis 
weet ik precies wat Nadja en 
Mirjam gezegd hadden k u n n en  
hebben. Bovendien zuig ik wel 
meer uit mijn duim. Dit artikel 
bijvoorbeeld.'
(C h ristiaan  B o n eb a k k er)

fiifilm o r n p ë T

In een cursus interne po
litieke stromingen is Ier
land per vergissing als 
NAVO-lid genoemd. 
Raymond: 'Dan maken 
we Ierland toch lid.' Ho
pelijk reageert Jeltsin dan 
niet zo Thatcheriaans.

met Kamerleden van gedachten 
te wisselen

Wil je mee? Laat dit dan snel 
weten,want er is maar een be
perkt aantal plaatsen beschik
baar. Je kunt je tot 12 maart op
geven (i.v.m. een reservering 
van dezgn. binnenhoA unch tybij 
Madelein Baartmans, tel: 030 - 
2716729 Wie weet word je ont
dekt!?

Digitale snelweg, Internet, Win
dows 95, de electronische ont
wikkelingen in de communica
tie zijn razendsnel. De Europe
se Beweging Nederland (EBN) 
wil daar niet bij achterblijven, 
daarom heeft de EBN onlangs 
haar eerste electronische publi
catie uitgebracht. Alles wat je 
wilt weten over de geschiedenis 
van het het proces van Europe-

n o o r d / z u i d l  i j  n

A m s te r d a m  -  Om het nieuwe 
jaar flitsend te beginnen hebben 
de Jonge Democraten, Afdeling 
Amsterdam de maand februari 
bestempeld als de maand van 
de Noord-Zuidlijn.
Een nieuwe metrolijn dwars 
door het hart van de stad met 
als beginhalte voorlopig 
Amsterdam-Noord en inder
daad het eindstation zal voor
lopig Amsterdam-Zuid wor
den.
Toch is alles nog niet zeker en 
het lijkt alsof de gemeente als de 
dood is voor nieuwe 'Nieuw- 
markt rellen'. Ook doemt de 
vraag zich al weer zachtjes op 
of het D66 paradepaardje 're
ferendum' weer naar Amster
dam mag! De gemeente doet 
ondertussen haar best om de 
Amsterdammers rustig uit te 
leggen dat er geen huis gesloopt 
zal worden en dat deze lijn ab
soluut noodzakelijk is voor de 
stad Amsterdam, (waar hebben 
we dat eerder gehoord zou je 
haast zeggen!)
Hoe de lijn zal worden aange
legd, waarom het (wel of niet) 
noodzakelijk is en wanneer we

se Integratie, de instellingen, de 
besluitvorming en de financiën 
van de EU op één floppy-disk.

Voor meer informatie, kun je 
bellen of schrijven naar: Euro
pese Beweging Nederland, t.a.v. 
Ingrid van der Velde, 
Riouwstraat 137, 2585 HP Den 
Haag, tel. 070 - 354 11 44, fax: 
070 - 358 76 06.

kunnen instappen probeert JD- 
Amsterdam in de maand fe
bruari uit te zoeken.
"MetroPijn in Amsterdam" 
"Plan metrolijn Amsterdam  
deugt niet"
"Bezwaren niet terecht tegen 
Noord-Zuidlijn"
"Vrees voor verdwijnen tramlij
nen na NZ-lijn"
"Verzet tegen Amsterdams me- 
troplan groeit"
"Noord-Zuidlijn is nodig" 
"Nee tegen metro is ja tegen 
auto"
"Noord-zuidlijn leent zich voor 
referendum".
Zomaar een aantal krantenkop
pen met betrekking tot het 
nieuwste speledingetje van de 
gem eente Amsterdam, de 
Noord-Zuidlijn.
Om zowel de pro's als de con
tra's te laten horen heeft de af
deling Amsterdam voor geïnte
resseerden een reader samenge
steld om je nog meer te verdie
pen in dit spraakmakende on
derwerp. Verder hopen we je op 
6 februari in Amsterdam te zien.

D ata :
d in s d a g  6  f e b r u a r id i s c u s s ie  
m a a n d a g  1 9  f e b r u a r i ,  s ta n d -  
p u n t- in n a m e  
P laa ts:
C a fé  P 96, P r in se n g ra ch t 9 6  
T ijd : 2 1 .0 0  u u r  (k o m  o p  t i jd  
i .v .m . v id e o !)
V o o r m e e r  in fo: J o o s t  B o erm a n s  
0 2 0 -6 6 .2 4 7 .5 5  ( A f d e l in g  A m 
s te rd a m )

B e z o e k  E e rs te  e n  T w e e d e  k a m e r  op 2 6  m a a rt

B i n n e n h o f e x c u r s i e

Februari, maand van 
Noord-Zuid in Amsterdam
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Ajax ongeslagen na debatwedstrijd
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A m ste r d a m  - Op maandag 18 
december 1995 vond in café P96 
te Amsterdam de jaarlijks terug
kerende debatwedstrijd plaats 
tussen de afdelingen Amster
dam en Rotterdam. Oftewel de 
onvervalste klassieker Ajax- 
Feyenoord. Nadat in 1994 de 
Rotterdammers de thuisploeg 
op een smadelijke nederlaag 
hadden getrakteerd, waren de

A m sterd am 
mers gebrand 
op revanche. 
Rotterdammer 
Rogier Oet 
deed in een de
bat over de in
voering van  
het school
uniform het 
ergste vrezen  
voor de Am
sterdammers. 
Hij versloeg  
Comé van der 
Wilt en scoorde 
daarmee het 
eerste punt van 
de avond. Erik 
H e e m s k e r k  
bracht de ge
lijkmaker op 
het bord, door 
af te rekenen 
met Roel 
B e u r s k e n s .
Hierna tem 

perde Christiaan Hiddink de 
Amsterdamse bluf door, in een 
debat over de hardheid van de 
studentenacties, Joost Boermans 
terug te wijzen. Marco van Lier- 
op en Antoni van der Wijst (bei
de soms fans van PSV?) moch
ten de afschaffing van het 
transfersysteem in de voetbal
wereld aan de orde stellen. Mar
co won het debat op punten, en

legde zijn opponent uit waarom 
Ajax nu de beste is. In de alles 
beslissende finale stonden de 
toppers van de avond, Rogier en 
Marco, tegenover elkaar met 
een pikante stelling: "Hans van 
Mierlo moet terugtreden als lei
der van D66." Beide waren het 
erover eens dat 'HAFMO' niet 
meer zo goed uit de verf komt 
sinds hij minister is. Rogier 
vond het echter geen goed plan 
om Van Mierlo 
dan maar weg te 
sturen. Hij ver
telde dat "...ex- 
premier èn bo
venal katholiek 
Ruud Lubbers
had bew ezen V
dat Jezuïeten  
natrappen! Dus 
zeer gevaarlijk 
voor een partij 
als D66." Marco 
bracht sterke ar- 
gumenten ter ta- \
fel waarbij hij 
geen problemen 
voorzag bij de v ' 'C 
opvolging van 
Van Mierlo: "Er 
is genoeg kwali
teit bij D66. '4
Kijk maar naar 3
de D66-m inis- 
ters Borst en 
Wijers!" De

onafhankelijke jury, onder lei
ding van voorzitter Dennis 
Hesseling, besloot na intensie
ve beraadslaging dat Marco de 
overw inning voor de Am
sterdammers had binnen ge
sleept. Hierdoor waren de 
revanchegevoelens in het 
Amsterdamse bevredigd, en 
alle aanwezigen vergaten na het 
eerste drankje al snel de opge
klopte rivaliteit. (EP)
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A m s te r d a m  k i jk t  R o tte rd a m  aan  
en  d e n k t: in  d e  p o c k e t

2, 3  en  4  fe b ru a ri A L V  2 7  te  A rn h em .

S p r a a k m a k e n d  A l l e d a a g s '  P l - w e e k e n d  W i J e r s  k o m t ! ! !

U trech t- Het thema van het vijf
de Politiek-inhoudelijke (PI) 
weekend is 'Het Alledaagse Le
ven'. In workshops, discussies 
en spellen zal een link worden 
gelegd tussen politieke ideeën 
en de realiteit van het dagelijk
se leven. De Commissie Poli
tieke Zaken heeft ook dit jaar 
gezorgd voor een interessant, 
afwisselend en spraakmakend 
programma.
Het Pl-weekend is, als elk jaar, 
de ideale gelegenheid voor zo
wel nieuwe als doorgewinterde 
JD'ers om stevig te discussiren 
zonder gehinderd te worden 
door procedures, m oties en

standpunten. Behalve als inhou
delijk staat het Pl-weekend ook 
al jaren bekend als bijzonder 
gezellig.
De politiek van 'Het Alledaag
se Leven' zal vooral naar voren 
komen in de workshops van alle 
actieve JD-werkgroepen en het 
avondspel 'De achterkant van 
het gelijk'. In dit spel zullen de 
werkgroepcoördinatoren pu
bliekelijk aan de tand worden 
gevoeld over de politieke mo
raal in hun dagelijkse leven. 
Hoogtepunt wordt een spraak
makende ontmoeting met een 
'onalledaags alledaagse' beken
de Nederlander, wiens of wier

identiteit tot op het laatste mo
ment geheim zal worden gehou
den. Verder biedt het weekend 
een bonte avond (alledaagser 
kan niet) en een zeskamp tussen 
werkgroepen, afdelingen en 
landelijk bestuur. Natuurlijk is 
er 's avonds en tussen de bedrij
ven door veel ruimte voor ont
spanning en feest.
Het weekend vindt plaats op 2, 
3 en 4 februari in Lage Vuursche 
(tussen Utrecht en Hilversum). 
De deelnameprijs bedraagt on
geveer 40 gulden, inclusief twee 
overnachtingen en maaltijden. 
Je kunt je aanmelden bij het se
cretariaat (070-3622162).

A rn h e m  - Minister van Econo
m ische Zaken Hans Wijers 
heeft toegezegd de openings
toespraak van het JD-congres te 
willen houden op zaterdag 13 
april. Dit is dus een extra reden 
om te komen. Voor wie het nog 
niet wist: Het congres is zater
dag 13 en zondag 14 april 1996 
in Arnhem. De gezelligheid is 
hetzelfde, alleen de locatie is 
veranderd. De werkgroep men
senrechten komt met een reso
lutie. Het is verder al bekend 
dat er een aantal functies in het 
Landelijk Bestuur vrijkomt. 
Lees de volgende Demo, met 
congresbijlage om precies te 
weten wat er gaat gebeuren of 
bel uw SO. (MM)
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Borst, W o lffe n s p e rg e r e n  B a k k e r  d iscu ss ië ren  lustig  op n ie u w ja a rs b o rre l in  A m ste rd a m

' W a l l a g e  v r o e g  m e  z e l f s  o m  m i n i s t e r  t e  w o r d e n ! '

G errit-Jan W o lffe n sp e rg e r  (Foto: M ilk o  V ern o o y)

A m s t e r d a m  - Op m aandag
avond 8 januari j.1. organiseer
de de JD-afdeling Amsterdam 
haar nieuwjaarsborrel. Om 1996 
daverend te beginnen had het 
Amsterdamse bestuur minister 
Els Borst (D66) van Volksge
zondheid, Welzijn en Sport 
(VWS) uitgenodigd. Later wer
den ook D66-fractievoorzitter 
Gerrit Jan Wolffensperger en 
het Kamerlid Bert Bakker (even
eens D66) nog verwelkomd.
In een vol café P96 ging Borst 
de discussie vanaf half tien aan 
met vele JD'ers en D66'ers. De 
minister werd meteen aan de

tand gevoeld over een door haar 
en minister Sorgdrager in te 
stellen com m issie levens
beëindiging en euthanasie. 
Volgens de minister is deze 
onderzoekscommissie nodig 
"...Omdat het bij dit soort pre
caire zaken niet alleen een 
aangelegenheid is voor juristen. 
Dus moet er grondig, onaf
hankelijk en vanuit ver-schil- 
lende vakgebieden naar los van 
elkaar staande casus worden 
gekeken. Op basis hiervan kun
nen we conclusies gaan trekken 
over de praktijk.
" Over de wet op de zwanger

schapsafbreking is de minister 
te spreken. Deze wet geldt tot 
en met de zestiende week, en 
dan is er een grensgebied dat 
loopt tot de vierentwintigste 
week. "De artsen hebben een 
lijst met aandoeningen die er 
vooral is voor ouders die erfe
lijke ziekten in de familie heb
ben. "Erfelijkheid bij de ongebo
ren vrucht wordt vaak later ont
dekt, zodat artsen tussen de zes
tiende en vierentwintigste week 
eventueel nog over kunnen 
gaan tot een abor
tus. "Maar" ver- * *' 
volgt de minister;
"het blijft een groot 
probleem voor een 
arts om in dat 
grensgebied te oor
delen over het wel 
of niet uitvoeren  
van een abortus."
Borst verm eldde 
vlak voordat zij 
w egging dat zij 
voor het Paarse ka
binet door PvdA- 
fractievoorzitter  
Jacques W allage 
was benadert voor 
het ministerschap, 
dit terwijl Borst al 
zo'n  slordige 28 
jaar(!) lid is van 
D66. Grote hilariteit in de zaal. 
Met Wolffensperger en Bakker 
werd er vooral gediscussieerd 
over de decentralisatie die in ge

meenten plaats vindt, en over 
bestuurlijke vernieuwing.
Bert Bakker verwacht dat de ge

meenten verder zullen moeten 
decentraliseren (= bezuinigen). 
De vuil-nisophaaldiensten zijn 
veelal in particuliere handen ge
vallen en in de toekomst zal er 
nog meer afgestoten worden, en 
dat kan ook in de zorgsector 
zijn.
Volgens Wolf-fensperger moet 
D66 (dus ook Paars) de priori
teit leggen bij de lokale demo-

D e  g e m o e d e li jk e  s f e e r  in  c a fé  P 9 6  (Foto: M ilk o  V ern ooy)

D 6 6  c o n ta c tp e rso o n  B e r t B a k k er

cratie. Dus naast het referen
dum moet er b v. een gekozen 
burgemeester komen. Wolffen
sperger ziet de burger ook mon
diger worden, en daarom moet 
het beslissingsniveau met het 
mondiger worden van de bur
ger mee omhoog. Het referen
dum moet er dus komen, wat 
een aantal JD'ers in het verkeer
de keelgat schoot, die hier tegen 
zijn.
Als het aan D66 ligt moet ver
der ook het kiesstelsel worden 
aangepast. De fractievoorzitter 
deelde ook nog mee dat hij on
danks de kritiek van velen, de 
voordelen ziet van een te vor
men stadsprovincie.
Dit was tegen het zere been van 
de aanwezige Amsterdamse 
D66 'ers, die Wolffensperger 
herinnerde aan het standpunt 
van het D66-congres afgelopen 
november. De discussie was 
dus nog lang niet afgelopen, en 
werd na de geslaagde avond 
informeel voortgezet.
(EP)
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Doe mee met JD-projecten 1996
Met de volgende 5 goedgekeur
de projecten gaan we dit jaar 
aan de slag. Hieronder vind je 
de projectgroepjes in oprich
ting:

1 .Jongeren en werk 
Dit is het eerste landelijke pro
ject waarin d o o r  jo n g e re n  z e lf ,
1. p.v.door de beleidsmakers, 
wordt gesproken over hun po
sitie. De thema's zijn: L e v e n  
zo n d er w e rk  (de sociale gevol
gen voor de werkloze zelf); 
M a a ts c h a p p e l i j k  w a a r d e v o l  
w e rk (W e rk e n  met behoud van 
uitkering: m ag/moet dat?) en 
J o n g e re n  en  w e r k z e k e r h e i d  
(Wat zijn de kansen op een op 
maat gesneden baan voor de 
diverse groepen?)
De bedoeling is dat er een boek
je gemaakt wordt -dat aangebo
den wordt aan de beleidsma
kers- waarin de meningen en 
oplossingen van jongeren zelf 
besproken worden. Heb je leu
ke ideeën: bel John Bolte 030- 
2340030.

2. Digitale democratie
World wide web, Internet: de 
elektronische media groeien 
ongekend. De politiek heeft 
echter nog nauwelijks op deze 
ontwikkelingen ingespeeld.
De JD wil dit w el doen. Veel 
specialisten en politicologen  
voorspellen dat deze nieuwe 
media, de traditionele partijen 
en onze representatieve demo
cratie gaan vervangen door een 
digitale directe democratie. 
Daarom is het d.m.v. dit project 
mogelijk te experimenteren met 
vormen van interactieve demo
cratie en de politieke discussie 
rond dit onderwerp op gang te 
brengen. Wekt dit interesse, heb 
je leuke ideeën of wellicht vra
gen: bel Madeleine Baartmans 
030-2716729

3:Medische Ethiek
Ontwikkelingen in de medische 
wetenschap volgen elkaar snel 
op. Steeds geavanceerdere me
thoden tot het verlengen van 
het menselijk leven komen be
schikbaar. Eén ding hebben al 
deze ontwikkelingen echter ge
meen: de nieuwe ontwikkelin
gen kosten steeds minder, ter
wijl er vanwege bezuinigingen 
eerder minder dan meer geld

beschikbaar is. Dit leidt tot vra
gen als: moeten bijvoorbeeld 
mensen boven de vijftig geen 
harttransplantatie meer krij
gen?. Een probleem daarbij is de 
vergrijzing van de Nederland
se bevolking.
Door deze vergrijzing moet een 
steeds kleinere groep werkende 
de explosief stijgende medische 
kosten van ouderen opbrengen. 
Dit zou kunnen leiden tot aan
tasting van solidariteit en begrip 
tussen jongeren en ouderen. 
Zijn de nieuwe medische tech
nieken wel altijd ethisch wense
lijk?? Hoe zit het met genetische 
manipulatie?
Vaak wordt er eerst een nieuwe 
techniek ontwikkeld, en dan pas 
nagedacht over de gevolgen. 
Nog een thema is euthanasie, 
zeker bij wilsonbekwam en. 
Voel je je hierbij betrokken, heb 
je ideeën, of wil je hier iets mee 
doen, bel dan Madeleine Baart
mans 030-2716729.

4:Vrijzinnige-Demncratie en 
verscheidenheid
De Jonge Democraten staan 
voor vrijzinnige-democratie. 
Maar waar staat vrijzinnige de
mocratie nou precies voor? Het 
leuke van vrijzinnige-democra

tie is, dat het een ondogmatische 
politieke stroming is; wat het 
precies betekent is afhankelijk 
van de tijd en plaats. We zullen 
in dit project dan ook over de 
grenzen heen gaan om te kijken 
wat onze zusterorganisaties 
over vrijzinnige-democratie 
denken.
Wat de JD betreft, staat vrijzin
nige-democratie in deze tijd 
vooral voor verscheidenheid. 
Dit vindt je terug in de samen
leving waar mensen zijn met 
verschillende gebreken, moge
lijkheden, sexuele oriëntatie of 
politieke voorkeuren. Mensen 
verschillen van achtergrond, 
cultuur, milieu en ras.
Daar zal in het project dan ook 
veel aandacht aan worden ge
schonken.
Waarom is verscheidenheid zo 
belangrijk? Welke politieke is
sues zijn belangrijk om de ver
scheidenheid in de samenleving 
kansen te geven? Wat hebben 
juist jongeren te zoeken bij de 
vrijzinnige-democratie? Wat 
zouden volgens jou nog meer 
belangrijke kenmerken van de 
JD en hun politieke richting 
moeten zijn?
Houden deze vragen naar de 
wortels van de JD je bezig? Heb

je zin om mee te werken met het 
opzetten van een of meer ambi
tieuze activiteiten? Geef dat dan 
nu meteen door aan de contact
persoon voor vrijzinnige-demo
cratie: Andor Admiraal (tel 
0229-237050 of e-mail 
andor@dds.nl)

5:F.conologie
Werk! Werk! Werk! Maar hoe 
zit het met milieu? Leidt het 
paarse streven naar een gezon
de Nederlandse economie niet 
tot een steeds ongezonder wor
dende leefomgeving?
Volgens minister Wijers (EZ) en 
minister De Boer (VROM) zijn 
economische groei en ecologi
sche duurzaamheid twee zijden 
van dezelfde medaille; eco n o lo -  
g ie  is hun toverwoord!
Aan het einde van de huidige 
kabinetsperiode zal er zelfs een 
econologie-nota verschijnen. 
Om niet door de actualiteit te 
worden ingehaald, heeft ook 
één van de JD-projecten voor 
1996 het label e co n o lo g ie  gekre- 
gen.
Lijkt het je interessant om dit 
project vorm te gaan geven, 
neem dan contact op met 
Ageeth Telleman, tel: 020 - 
6752238.

Kaderdag succesvol

In h e t  A N J V -p a n d  te  A m s te r d a m  w e r d  o p  1 0  d e c e m b e r  j l .  d e  J D -k a d e rd a g  g e h o u d e n . D e z e  b e s to n d  
o n d e r m e e r  u i t  een  sp e c ia le  tra in in g  va n  R e m k o  van  O ijen (lin ks) en  R a y m o n d  van  D o o rn , een  fu n c tie -  
o v e r le g e n  een  d isc u ss ie  m e t  een  v leu g je  to ek o m st: JD -2015. H e t  a a n ta l a a n w e z ig e n  w a s  o n g e v e e r  30, 
w a a rv a n  h e t  m e r e n d e e l  z e k e r  n ie t  h e t  g e v o e l  h a d  v o o r  n ie ts  g e k o m e n  te  z ijn , z o  b le e k  n a  a flo o p . D e  
v o lg e n d e  k a d e r d a g  z a l  p la a ts v in d e n  n a  h e t  co n g res  van  a pril. (Foto: R ob in  P a a lv a s t)
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Oost-Timor: De smet op het blazoen
December 1995. Vijfenvijftig 
Oosttimorese en Indonesische 
actievoerders bezetten de Ne
derlandse ambassade in Jakarta. 
De kritiek bleef niet lang uit. De 
Nederlandse overheid zou de 
veiligheid van het ambassade
personeel boven die van de 
bezetters verkiezen. Leden van 
de Oosttimorese organisatie Re- 
netil in Nederland beschuldig
den minister Van Mierlo van 
schending van de mensenrech
ten. Een aantal daarvan legden 
zich aan de ketting op het par
tijbureau van D66 in Den Haag. 
Een korte terugblik.

Het was zeven december precies 
twintig jaar geleden dat het In
donesische leger begon Oost- 
Timor binnenviel. Tien dagen 
nadat de Portugezen na ruim 
450 jaar overheersing hun kolo
nie hals over kop hadden verla
ten. Op 17 juli 1976 werd Oost- 
Timor ingelijfd door het militai
re bewind van generaal 
Soeharto en wordt zeer tegen de 
zin van de Verenigde Naties nog 
steeds bezet gehouden. De 
katholieke bevolking van Oost- 
Timor heeft zich altijd met hand 
en tand verzet tegen de annexa

tie door het overwegend islami
tische Indonesië. Honderddui
zenden hebben sindsdien de 
strijd voor onafhankelijkheid 
met de dood moeten bekopen. 
Een op de drie Oosttimorezen 
is vermoord, geëxecuteerd of 
uitgehongerd.
Voor Indonesië dat een voorna
me plaats ambieert in de 
internationale gemeenschap 
vormt Oost-Timor de smet op 
het blazoen. Door andere lan
den is de annexatie van Oost- 
Timor nooit erkend. Iedere be
langrijke gast uit West-Europa, 
de Verenigde Staten of Austra
lië begint over deze volken
rechtelijk dubieuze kwestie. 
Om internationaal de aandacht 
te trekken voor dit voortslepen
de probleem, hielden Oosttimo
rese en Indonesische jongeren 
twintig jaar na dato de Neder
landse en Russische ambassade 
in Jakarta bezet. Anders dan al 
die andere acties, die hadden 
voornamelijk het aanvragen 
van politiek asiel ten doel. Nu 
werd er gedemonstreerd voor 
de Oosttimorese zaak. Bij de 
Nederlandse ambassadeur, P. 
Brouwer, legden de bezetters 
hun eisen neer: een referendum

over de toekomst van Oost-Ti
mor, de terugtrekking van het 
Indonesische leger uit het ge
bied en de vrijlating van alle 
Oosttimorese gevangenen.
De acties in Jakarta verliepen 
vreedzaam. Totdat de ambassa
deur gewond raakte bij een bot
sing tussen de betogers en de 
"tegen-demonstranten", die 
voor integratie met Indonesië 
pleiten. Als twee dagen later de 
betogers opnieuw worden be
laagd door knokploegen, wil de 
ambassade van de bezetters af. 
De ambassadeur weigert echter 
politiek asiel te verlenen omdat 
hij de veiligheid van zijn perso
neel voor wil laten gaan. Som
mige activitisten zijn hierdoor 
opgepakt, anderen zitten uit 
angst voor arrestaties onderge
doken. Hun veiligheid is in ge
ding.
In Jakarta wordt momenteel 
druk gewerkt aan de beveili
ging van de ambassades. Want 
er dreigen meerdere acties. Hoe 
wreed het ook mogen klinken: 
het doel is bereikt. De acties heb
ben de aandacht gekregen. Al
leen dat daarvoor offers moeten 
vallen, dat is triest. Zeer triest. 
(D ijlan va n  V lim m eren )

JD op congres 
van D66
D e n  H a a g -  De JD zal een work
shop geven tijdens het D66 con
gres van 23 en 24 maart aan
staande in Noordwijkerhout 
met als thema asielbeleid of in
dustriebeleid. Mocht je hier een 
bijzondere bijdrage aan denken 
te kunnen leveren, meld je dan 
bij onderstaande. Voorzitter 
Dennis Hesseling zal ook een 
rol spelen tijdens het congres, 
waarschijnlijk in de vorm van 
een debat. Daarnaast kun je je 
aanmelden bij het landelijk se
cretariaat als je wilt overnach
ten in de jeugdherberg te 
Noordwijk (uiteraard geheel 
voor eigen rekening). Doe dit 
wel ruim van tevoren. (MM)

f ^ n o m p ë f
Tijdens een LB-vergade- 
ring gaat het over de be
loning voor een JD T- 
shirtontwerpwe dstri j d. 
Micheal: 'We kunnen ze 
ook condooms geven.' 
Frederick: 'Nee, je moet 
er w el zelf wat mee kun
nen doen.'

2 4  e n  2 5  feb ru ari: C u rs u s  In te rn a tio n a a l o n d e rh a n d e le n

W i n t e r w e e k e n d  b i j  I n s t i t u u t  C l i n g e n d a e l

D e n  H a a g -  Na de zeer geslaag
de Politieke stromingen training 
van 26 november jl. organiseert 
de JD-Den Haag weer zo'n leer
zame, interessante training, na
melijk Internationaal onder
handelen. Deze training zal 
plaatsvinden op 24 februari 
1996 met als trainer Paul Meerts, 
adjunct directeur en internatio
naal trainer van Clingendael. 
Er zal tijdens deze training in
formatie gegeven worden over 
internationaal onderhandelen 
en er zal naaraanleiding hiervan 
een rollenspel gespeeld worden 
met de deelnemers van deze 
training. De casus van het rol
lenspel zal gaan over de zitting 
van de Veiligheidsraad van de 
U.N. over een crisis in Zuid- 
Arabië. Deze casus zal tijdens de 
training nader toegelicht wor
den.

Kortom: BE THERE! Het zal een 
dag worden waarvan je mis
schien later veel profijt zult heb- 
be in je werk en anders komt het 
altijd van pas om internationaal 
onderhandelen beter te begrij
pen. Naast deze training orga
niseren we zaterdag 24 februa
ri en zondag 25 februari een heel 
leuk programma, geheten het 
JD Winterweekend. Dit pro
gramma ziet er als volgt uit:

Z a te rd a g  24  fe b ru a r i
10.00 uur - 18.00 uur: Training 
Internationaal onderhandelen 
met een rollenspel m.b.t. een cri
sis in Zuid-Arabië
19.00 uur - laat: Eten bij Dona- 
tello's en daarna: de befaamde 
JD stapavond.

Z o n d a g  25  fe b ru a r i
14.00 uur - 17.00 uur: Big Mac

versus Hutspot (discussie tus
sen een Tweede Kamerlid van 
D66 , ouderen en JD'ers, die 
plaatsvindt in een bejaarden
huis).
19.30 uur - 22.00 uur: Kemver- 
gadering JD Den Haag (verga
dering bestuur en actieve le
den).

Voor de training en het eten op 
zaterdag 24 februari moet je je 
op geven bij Elly van de Mun- 
nik (tel. 070 - 363 02 73) of Edo 
Meerts (tel. 070 - 363 48 23). De 
kosten voor de training bedra
gen Fl. 7,50 p.p. (incl. koffie/ 
thee en lunch). De kosten voor 
het eten 's avonds komen voor 
eigen rekening.
Je kunt je apart voor elk onder
deel van zaterdag opgeven, alle 
andere onderdelen van het 
weekend kun je geheel vrijblij

vend bijwonen. De training 
wordt gehouden bij het instituut 
voor internationale betrekkin
gen 'Clingendael', gelegen in 
het park Clingendael te Den 
Haag en is bereikbaar vanaf het 
Centraal station en Hollands 
spoor met bus 18.

Wij hopen jullie allen (ook niet 
JD'ers mogen komen) te zien tij
dens de training en de rest van 
het Winterweekend. Het wordt 
vast heel gezellig en interessant. 
Tot dan, en nog één tip.
Wil je meedoen met het zater- 
dagprogramma, geef je dan op 
voor 17 februari, want er kun
nen maar maximaal 30 perso
nen meedoen aan de training. 
Wij hopen snel van jullie te ho
ren.
(Elly van de Munnik &c Edo 
Meerts)

DEMO
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A f d e l i n g  C y b e r s p a c e  P o l i t i e k  i n  e e n  s p e l

W orld  W id e  W e b  - Jawel, het 
is eindelijk zover: de Jonge De
mocraten zijn vertegenwoor
digd in Cyberspace! Binnen
kort kan iedereen met toegang 
tot Internet opzoeken waar en 
wanneer JD-activiteiten plaats
vinden, instemmend knikken 
bij het lezen van opiniestukken 
van JD-ers en de Sorgdrager 
Screensaver (!) downloaden. 
De JD-site is te vinden op het 
World W ide Web: http:// 
www.pi.net/~andor/jd/jd.htm

We zijn nog op zoek naar een 
aantal enthousiaste mensen dat 
wil helpen met het verder uit
bouwen van de site. Compu
terkennis is wel meegenomen, 
maar niet noodzakelijk. Crea
tiviteit is echter des te belang- 
rijker! Heb je interesse, neem 
dan contact op met Andor Ad

miraal (0229-237050 of andor 
@dds.nl). Ook afdelingen die be
zig zijn of erover denken een ei
gen site te beginnen wordt ver
zocht contact op te nemen met 
Andor of met Xander Mol. 
Naast het hele World Wide Web- 
gebeuren is de JD met twee mai
linglijsten gestart. Op die manier 
kun je email sturen aan een hele 
groep JD-ers tegelijk. Verder kun 
je zo natuurlijk op de hoogte blij
ven van wat er speelt bij de JD. 
Er is een mailinglijst voor het 
aankondigen van JD-activiteiten 
en er is er een voor discussie. 
Wil je weten hoe je lid kimt wor
den van deze lijsten, stuur dan 
een emailbericht naar andor 
@dds.nl en zet in de subjectregel: 
"JDlijst info". De informatie 
wordt je dan per email toege
stuurd.
(A n d o r  A d m ir a a l)

D e n  H a a g  - Wil jij wel eens de 
besluiten nemen over zaken als 
de hoogte van het minimum 
loon, het salaris van rijksamb
tenaren, maatregelen ten aan
zien van de WAO en prijsverla- 
gende subsidies? Wil je kortom 
wel eens in de schoenen van het 
paarse kabinet staan? Dat kan 
als je m eedoet aan de Go
vernment Game Competition. 
Dit jaar zal daarbij voor de vijf
de maal het "Beste Schaduw
kabinet" uitgeroepen worden. 
In vier ronden, die elk een 
kabinetsjaar vertegenwoordi
gen, zullen diverse teams op 
basis van het "Paarse Regeerac- 
coord" besluiten nemen over de 
inzet van de diverse beleids
instrumenten.
Het hoofdthema van de compe
titie luidt "Regeren is vooruit
zien". Vandaar dat de organisa
tie het mogelijk maakt met be
hulp van (computer)simulaties 
gevolgen van beleidsbesluiten 
op voorhand te bezien. Zo kan 
een indruk verkregen worden 
van de gevolgen van de beslui
ten op onder andere de werk
loosheid, het financieringste
kort en de belasting- en premie
druk.
Een team bestaat uit een minis- 
ter-president, een minister van 
economische zaken, van socia
le zaken en een van financiën. 
Lukt het jouw team bij de regio
nale voorronden in april en mei 
als beste de doelstellingen van

het Government Game Regeer- 
accoord te realiseren, dan mag 
jouw team door naar de finale. 
Deze wordt op 13 juni 1996 live 
in de Eerste kamer gespeeld. 
Door deel te nemen aan de com
petitie maak je niet alleen kans 
op de titel "Beste Schaduw
kabinet 1996", maar maak je te
vens kans op een geheel ver
zorgde reis naar het regerings- 
bolwerk in de Verenigde Staten: 
Washington. Daarnaast ontvan
gt het winnende team van het 
NRC handelsblad een jaargang 
van de krant op CD-ROM. Voor 
de teams die de finale niet ha
len wordt een congres georga
niseerd.
Meedoen aan deze Government 
Game Competition zal nauwe
lijks wat kosten, aangezien het 
opleidingsinstituut van D66 
voor de financiële kant van het 
gebeuren garant staat.
Voel jij er wat voor om de schoe
nen van Paars aan te trekken, 
bel dan uiterlijk voor 8 februari 
met Ron Hendriks 04998-98635.

^ j^ n o m o e l

Gerard tijdens een be
stuursvergadering van af
deling Utrecht: 'Wie w il er 
nog wat zeggen?' Christi- 
aan Bonebakker: 'Ik wel'. 
Gerard: 'Nee Chris, jij 
moet je mond houden als 
je kritisch bent!'
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G e z o c h t :

I N C O - C o ö r d i n a t o r e n  ( M A / )

K R O ' s  A S O - s h o w  

z o e k t  J D ' e r s

H i l v e r s u m  - De KRO nodigt 
JD'ers uit om als publiek te gast 
te zij in het programma de ASO- 
show. De ASO-show is een pro
gramma over opmerkelijk men
selijk gedrag en opvallende reac
ties. Door middel van reportages 
van actuele onderwerpen en met 
verborgen camera'items, wordt 
het sociaal gedrag van Nederlan
ders getoetst. De ASO'show  
praat met een tweetal gasten en 
het publiek over dit soort onder- 
weropen. Je participeert dus 
daadwerkelijk in het program-

N ijm e g e n  - Hebben de rege
ringspartijen na een jaar waar 
gemaakt wat zij in hun verkie
zingsprogramma's beloofden? 
Op 8 november vergeleek een 
aantal JD'ers in Nijmegen de 
programma's met het gevoerde 
beleid. Zij spraken over 
drugsbeleid en bestuurlijke 
vernieuwing, en kwamen tot de 
conclusie dat vooral de PvdA 
tevreden kan zijn.
De VVD heeft in haar verkie
zingsprogramma niets geschre
ven over drugsbeleid. De PvdA 
wil de overlast aanpakken, in 
Europees kader de softdrugs le
galiseren en vanuit gezond- 
heidsoogpunt, experimenten 
met het verstrekken van hard
drugs aan zwaarverslaafden. 
Dit laatste wil D66 ook. Daar
naast wil D66 softdrugs legali
seren en internationaal aan
dacht vragen voor de resultaten 
van het Nederlandse drugs
beleid.
En dan de praktijk. Het beleid 
dat in de drugsnota uitgestip
peld wordt, komt vrijwel geheel 
overeen met het standpunt van 
de PvdA. Twee kleine punten 
van D66 worden er nog in ge-

ma. De ASO-show wordt 
'savonds opgenomen in Hilver
sum. De opnamedata zijn: dins
dag 6 en 20 februari en dinsdag 
5 en 19 maart. Ben je geïnteres
seerd, meld je dan tijdens kan
tooruren telefonisch aan bij de 
KRO op telnr. 035 - 6713532. Als 
je in het vervolg op de hoogte 
gehouden wilt worden van uit
nodigingen voor televisie- en 
radioprogramma's, neem dan 
even contact op met Robin Paal
vast, tel. 079 - 331 40 95. Je komt 
dan op de showbizzlijst. (RP)

noemd: coffeeshops mogen  
meer softdrugs in voorraad 
houden en inkopen van soft
drugs wordt legaal. Met het oog 
op reacties van het buitenland 
staat in de nota dat een coffees
hop slechts 5 gram per keer mag 
verkopen.
De PvdA kan dus tevreden zijn, 
D66 eigenlijk niet, hoewel de 
fractie het wel lijkt te zijn. Vol
gens de aanwezigen is de nota 
onbevredigend, omdat zij geen 
verdere liberalisering van het 
beleid inhoudt.
Ook op het punt van bestuurlij
ke vernieuwing is vooral de lijn 
van de PvdA gevolgd. Die par
tij w ilde volgens het pro
gramma een correctief wetge
vingsreferendum en een gema
tigd districtenstelsel.
D66 wil hetzelfde, maar hecht 
veel meer waarde aan de ver
anderingen. De W D  is voor een 
beperkt correctief referendum 
en tegen een verandering van 
het kiesstelsel. De aanwezigen 
in Nijmegen verschilden van 
mening over het districtenstel
sel, zodat zij geen algemeen oor
deel over het beleid konden vel
len. (RvL)

D e n  H a a g -  In de Internationale 
Commissie (INCO) van de Jon
ge Democraten, die verantwoor
delijk is voor de internationale 
contacten van de JD, zijn de vol
gende vacatures:

Vlaanderen-coördinator
Je wilt internationaal, en bent be
reid je open te stellen voor het 
wonderlijke land dat België heet. 
Een land waarin ook bijzonder 
tolerante vormen van nationalis
me voorkomen, een land waarin 
een groot deel van de bevolking 
de taal met ons gemeen heeft, een 
land met een geschiedenis waar 
wij in Nederland over het alge
meen bedroevend weinig van af 
weten.
De JD heeft vanouds bijzonder 
goede contacten met de Volks- 
unie-Jongeren (VUJO) uit Vlaan
deren.
Je kunt je bezig gaan houden 

met een JD-VUJO discussie over 
de toekomst van Europa, ver
schillende kijken op nationalisme 
en natuurlijk het JD-VUJO week
end (september), dat dit jaar over 
vluchtelingenbeleid zal gaan. 
Voor meer initiatieven is natuur
lijk de ruimte.

Frankrijk-coördinator
Raymond zal binnenkort 'het 
draadje waaraan het zwaard va 
Damocles in deze aan bungelt 
met vaste hand doorklieven met 
zijn, als het zwaard is gevallen, 
inmiddels gepensioneerd bijltje' 
(INCO-notulen 7-12-1995).
Het INCO zoekt dus een erkent 
francofiel, die contacten wil gaan 
onderhouden met illustere jonge
renorganisaties als de MJRG en 
de Jeunes Radicaux.

D e n  H a a g  - Het Landelijk Be
stuur heeft het vice-voorzitter- 
schap van Ido van der Meulen 
verlengd bij haar eerste vergade
ring in het nieuwe jaar.
Tijdens afwezigheid van voorzit
ter Dennis Hesseling vervangt 
Ido hem. Overigens wil het LB er 
langs deze weg op wijzen dat LB- 
vergaderingen voor alle leden

Contactpersoon 
Vereniging 31

Vereniging 31 vertegenwoor
digd Nederlandse jongerenor
ganisaties in het buitenland. 
De JD is aangesloten bij 31, 
maar is daar helaas niet zo ac
tief. Mensen die geïnteresseerd 
zijn in Europa, Mondiaal 
Jeugdbeleid, Midden- en Oost- 
Europa, oud-koloniën en tole
rantie kunnen binnen 31 ech
ter bijzonder goed tot ont
plooiing komen. Je taak is de 
JD te vertegenwoordigen bij 
31, en 31 bekend te maken bij 
de JD.

Wij vragen...
Geen uitputtende kennis over 
betreffende land of gebied (al 
is dat natuurlijk wel mooi mee
genomen), geen jarenlange er
varing in internationaal jonge
renwerk, wel een forse dosis 
enthousiasme en belangstel
ling voor wat er in de wereld 
buiten Nederland gebeurt. 
Voor meer informatie bel Bart 
Hoogenboom (050-3111675) of 
Mark Monsma (074-432449). 
Beiden zijn ook regelmatig op 
het secretariaat (070-3622162) 
bereikbaar.
(B art H o o g e n b o o m )

f j j ^ n o m p ë f

Een boute stelling van 
Hans Giesing uitgespro
ken bij de Raad van 
Vrijzinnig-Democrati- 
sche Staten (in oprich
ting): 'Als het Neder
lands verengelst, dan zal 
het Frysk overwinnen.'

openbaar zijn. De vergaderin
gen worden eens in de veertien 
dagen gehouden in Utrecht, op 
de eerste en de derde woens
dag van de maand, van half 
zeven tot tien uur.
Voor actuele informatie kun je 
bellen met het landelijk secre
tariaat, tel. 070-3622162.
(WB)

|m o m p e l

Ageeth Telleman spreekt met Stephanie van Vliet (D66). 
Stephanie: 'De JD is een stuk rechtser geworden, vind ik.' 
Ageeth: 'Dank je!'

K a b i n e t  d o e t  v o o r a l  

w a t  P v d A  w i

I d o  v a n  d e r  M e u l e n  

o p n i e u w  v i c e - v o o r z i t t e r

DEMO
13.1



Agenda
Februari 23-25 LDYS congres York,

Engeland, Marleen:
2-4 Pl-weekend in Lage 

Vuursche. Info op
030-441562

pag. 29 24-25 Clingendael-week 
end in Den Haag. Info

2-4 LHG Trier, Duitsland 
Info Ran, 071-768851 Maart

op pag. 32

5 Cursus politieke stro 1-3 Juli's congres Stutt-
mingen in Groningen. gart, Duitsland
Bel Peter, 050-5713225 Info: Ran 071-768851

6 Presentatie Sarajevo- 3-10 YDC seminar, Straats
reis door Dennis Hes burg, Frankrijk: 'Food
seling in 't Hart te security', 050-3111675
Utrecht. 19.30

6 Info-avond over groe
14 Nationaal Duurzaam ne en eerlijke textiel.

heids Debat 'De Tech Bel Stephan, 030-
nologische Confronta 
tie' met o.a. minister

933568

de Boer. Info: bel. Ani 19 Info-avond in Utrecht:
ta van Wijnbergen, Relatieve armoede in
020-5503576 Nederland

18-25 IFLRY seminar over 23 VUJO-raad, JD-VUJO
'Religion, politics & debat IGC, Brussel,
society in Straatsburg, België. Info Rachel,
Frankrijk, 050-3111675 058-120256

20 Thema-avond over 
mobiliteit in 't Hart, 
Utrecht. Bel Gerard, 
030-2880526

April

ALV 27 te Amhem(!)13-14

w .

L a n d e l i j k  B e s t u u r  i

Voorzitter
Dennis Hesseling, 030-2543887 
(hesselin@math.ruu.nl)
Secretaris Politiek
Ido van der Meulen, 030-2511753
Algemeen secretaris
Gerrit-Wim Gerritsen, 053-895057
Penningmeester
Xander Mol, 010-4047275
(xander@wintime .com)
Secretaris Organisatie 
Michael Mol, 010-4149621 
(106563@student.fbk.eur.nl) 
Internationaal Secretaris 
Bart Hoogenboom, 050-3111675 
(b.w. hoogenboom@stud.rug.nl) 
Secretaris Scholing & Vorming 
a.i.
Madeleine Baartmans, 030-2716729 
Secretaris Ledenwerving en 
Opvang
Frederick Petrignani, 071-5172609 
(petri@strw .leiden univ.nl)
Secretaris Public Relations
Robin Paalvast, 079-3314095

W e r k g r o e p e n

Belastingen
Jeroen Tan, 020-6247312 
Burger,Politiek, Overheid 
Wim Rampen, 030-2448520 
Culturele Verscheidenheid
Nelleke Jansz, 01820-532323 
Ethiek
Coördinator gezocht!!!
Europa
Kees Pieter Dekker, 043-3639616
Internationale Betrekkingen
Marleen van Oort, 030-2441562
JD/VUJ O-w e rkgro ep
Rachel Vreeswijk, 043-3257278
Jongerenbeleid
Inge Hagens, 0485-314938
Mensenrechten
Peter Ras, 030-2342066
Midden-Oosten
Onno van den Muysenberg,
020-6627248
Milieu
René Cornelissen, 053-894094
Ontwikkelingssamenwerking
Annemiek de Haan, 030-2910141
Politie en Justitie
Robert van der Ende, 036-5340241
Sociale Economie
Steven van Weyenberg,
020-6195209

Amsterdam
eerste maandag politiek café met 
bekende sprekers; derde maandag 
'Stamgasten' (participerend). Dit 
alles in Café P96, Prinsengracht 96, 
beide aanvang 21.00 
Arnhem
vierde dinsdag, 20.00, Grand Café, 
Korenmarkt 16, Arnhem 
Den Haag
derde dinsdag, 20.00, Café De Engel, 
Grote Markt 28 
't Gooi
laatste zondag, 19.30, Café Dudok, 
Larenseweg2a, Hilversum 
Groningen
eerste dinsdag, 20.00, Café Het Paard 
van Troje, Kleine Kromme Elleboog
5
Leeuwarden

tweede dinsdag, 20.00, Syb's bar,
Doelesteeg
Leiden
tweede dinsdag, 21.00, Café 't Kei
zertje, Kaiserstraat 4 
Nijmegen
tweede woensdag, 20.00 Café De
Fiets, Grotestraat 8
Rotterdam
tweede dinsdag, 21.30, Café Par
doen, in de Oude Haven 
Twente
derde maandag, 20.30, Café Mark 
Twain, Walstraat 41, Enschede 
Utrecht
eerste dinsdag, 20.30, Café 't Hart 
Voorstraat 10,030-319718 
Zoetermeer
derde woensdag, Café The Old Pall, 
Oostwaarts 4
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"De Nederlandse Studenten Sport 
Stichting is de landelijke koepel 
voor studentensport. Daarbij zijn 
een aantal sportraden van de uni- 
versiteit aangesloten. Bij elkaar 
vertegenw oordigen wij zo'n  
zestigduizend studentsporters.
Wat we dus doen is het beharti
gen van de belangen van studen
ten op het gebied van sport en het 
geven van inform atie over 
studentensport. Ook organiseren 
we een aantal evenementen, zo
als de Grote Nederlandse Studentkam- 
pioenschappen, de Lauwersloop en bij
voorbeeld de Batavierenrace.

Eigenlijk ben ik er zomaar in gerold. Ik las 
een advertentie waarin ze een voorzitter 
vroegen. Daarop heb ik gereageerd en toen 
ben ik het geworden. Het was niet zo dat 
ik van te voren al precies een visie had op 
het hele gebeuren en ik ben niet eens een 
fanatiek sporter. Maar er moet natuurlijk 
wel een bepaalde passie voor sport zitten, 
wil je deze functie vervullen.
Ik ben ervan overtuigd dat de manier waar
op mensen met sport omgaan iets zegt over 
hoe een samenleving in elkaar zit. Als je 
kijkt naar staten als Cuba of de Sovjet-Unie 
zie je dat die landen heel veel doen om hun 
land door middel van de sport te 
promoten.
Watje ziet in de Verenigde Staten 
is dat alles wat er is aan geld voor 
sport op universiteiten wordt aan
gewend voor een hele kleine bo
venlaag. Met als gevolg dat de 
meeste studenten veel minder 
sporten en de gemidddelde Ame
rikaan veel minder sport dan de 
gem iddelde Nederlander. Het 
doelbewuste beleid dat er is om 
topsport te promoten, leidt er toe 
dat een hele bevolkingsgroep niet 
in beweging is en dat zet zich ook 
voort naar de rest van de bevol
king. Wat je in Amerika dan ook 
ziet is dat veel mensen uit hun 
voegen barsten en helemaal niet 
meer bewegen.

Hoe het perfecte model er uit ziet 
is deels natuurlijk ook een politie
ke vraag. In Nederland ligt de na
druk meer op breedte sport en het 
sociale karakter van sport. Ge
woon gezellig sporten en daarna 
een biertje pakken. In Amerika 
absoluut niet. Ik denk dat dat wel 
belangrijk is. Er is in de sportwe
reld een aantal jaren terug een aar
dige dicussie geweest of sport een 
doel op zich is, of een middel om 
iets te bereiken. Inmiddels is de 
gedachte aanvaard dat sport ook

langrijk maatschappelijk doel. 
Dat heeft ook zijn uitwerking 
op andere sociale tereinen, de 
criminalitiet bijvoorbeeld en 
zoals gezegd integratie van 
minderheidsgroepen. Topsport 
daarentegen is meer iets van, 
nou leuk om naar te kijken!

Ik heb mij nu kandidaat gesteld 
voor een internationale com
missie van de FISU, de interna
tionale organisatie voor univer

sitaire sport. Die bestaat uit een aantal com
missies. Een daarvan is de commissie voor 
de studie van de universitaire sport. Je zou 
kunnen zeggen een soort van ideologische 
commissie. In de oneven jaren is er de 
Universiade, een soort van Olympische spe
len voor studenten. In de even jaren heb je 
de Studenten Wereldkampioenschappen. 
Ook wordt er in de even jaren een forum 
voor wetenschappers en sportbestuurders 
georganiseerd. Daarbij komen lidorga
nisaties bij elkaar om over de studenten
sport te discussiëren.
Wat dat betreft is het heel aardig dat de vi
sie die ik net verkondigd heb, niet alleen die 
van Nederland is, maar ook een beetje die 
van de Scandinavische landen en die van 
Duitsland. Andere landen denken daar heel 

anders over. Wat de concrete 
meerwaarde zou zijn als ik dat 
zou doen, is de visie die je hebt 
als land en als studen
tensportbond pogen te 
verspreiden. Ik zelf zou eigen
lijk meer willen zien dat er goe
de inventarisatie gemaakt zou 
worden van wat er allemaal ge
beurt op het gebied van stu
dentensport in de verschillende 
landen. Nu is het meer een soort 
van allegaartje van allerlei 
verschillende diciplines die hun 
eigen methodieken hebben om 
naar sport te kijken. Ik zou meer 
een integratie zien van de ver
schillende diciplines.

Ik moet maar kijken wat het 
wordt. In principe zijn er in de 
FISU helemaal geen studenten 
vertegenwoordigd, maar er is 
de laatste tijd wel een tendens 
om studenten meer bij de 
organisatie te betrekken. Ik 
denk dus dat sport en maat
schappij heel erg met elkaar 
verweven zijn en dat je dat he
lemaal niet kunt ontkennen. 
Dat is wel iets wat ik in mijn 
achterhoofd heb, maar het is 
niet zoiets als: ik heb een mis
sie te vervullen."

O la f  M e rk  (2 1 )  
u it  A m sterdam

een middel is om een aantal maatschappe
lijke doeleinden te behalen. Bijvoorbeeld, 
integratie van een aantal achterstandsgroe
pen in de maatschappij, maar ook een mid
del om een sociaal leven op te bouwen en 
beter in de samenleving te staan. Ik wil niet 
zeggen dat topsport vies is ofzo. Maar ik 
denk dat als je een brede basis hebt van men
sen die sporten, en als sport verweven is met 
cultuur en ook geankerd in de samenleving, 
dat er dan vanzelf een top naar boven komt. 
En natuurlijk moet je dat wel ondersteunen. 
Maar je moet je niet alleen met de top bezig 
houden.
Ik heb de indruk dat het in Nederland wel 
aardig geregeld is, maar het kan altijd beter. 
Ik denk dat het belangrijk is dat Nederland 
in beweging is. En dat vind ik ook een be-

‘ Ik  w il n ie t zeggen d a t 
to p sp o rt vies is o fzo ’

Tekst & f o t o  : Sandra de Vries ♦
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Redactioneel

Het is weer bijna zover; het JD-congres 
komt er aan! Voor de verandering komt de 
ALVbij elkaar in Arnhem, goed bereikbaar 
met openbaar of eigen vervoer. Met minis
ter Hans Wijers heeft het LB een spraak
makend politicus binnengehaald. Een con
gres is om meerdere redenen de moeite 
waard. Het is en blijft de ontmoetingsplaats 
voor alle leden, actief of minder actief. Je 
kunt meediscussiëren of gewoon meeluis
teren, er worden workshops en een training 
debatteren georganiseerd en er zal zater
dagavond weer goed worden gefeest. 
Overigens komt een flink aantal landelijk 
bestuursfuncties vrij, die op deze ALV 
moeten worden ingevuld. Meer hierover 
kan je lezen in de congresbijlage vanaf pa
gina 13.

Voor de NOS waren de druiven zuur toen 
de KNVB de plannen voor het 'Sportnet' 
bekend maakte. Een belangrijke inkom
stenbron voor de publieke omroep dreigt 
op deze manier weg te vallen. Eens te meer 
maken deze ontwikkelingen duidelijk dat 
de publieke omroep op zoek moet gaan 
naar creatieve oplossingen om te kunnen 
voortbestaan. Er liggen mogelijkheden in 
samenwerking met andere Europese om
roepen en met regionale omroepen, die 
steeds professionelere programma's uit
zenden.
Het is des te wranger voor de NOS wan
neer over een tijd blijkt dat het in werke
lijkheid zal gaan om een 'sportieve' amu- 
sementszender. De KNVB gaat in dit ver
band niet geheel vrijuit door de plannen te 
presenteren alsof het louter om een Sport
net zou gaan.
Ondertussen hebben Ajax en Feyenoord al 
gedreigd de cameramensen niet in het sta
dion te laten. Zodoende blijven er voor de 
NOS wellicht toch nog wat potjes (voetbal) 
over.

‘Z O a n c t  ' S t e 0 u u t &
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Raakt Noord-Nederland het 
spoor bijster?
De NS maakt zich al een aantal jaren klaar voor de ee
nentwintigste eeuw met het omvangrijke project R a il  
21. Verbeteringen en verdubbelingen van het bestaan
de spoorwegennet moeten tot een meer adequate en fle
xibele NS leiden, en vooral moet het project tot meer 
passagiers leiden. Op dit moment is het echter nog niet 
zover en zijn er door de vele werkzaamheden bijna ie
der weekend de nodige vertragingen en omleidingen. 
Nu dat Den Haag onlangs heeft besloten de privatise
ring van de NS door te zetten raakt de NS in 1998 haar 
150 jaar oude (financiële) banden met de overheid voor
goed kwijt.

Achterstallig onderhoud
De NS komt bij de privatisering de nodige problemen 
tegen die zijn onder andere zijn ontstaan door het re
cente overheidsbeleid. De afgelopen vijftien jaar heeft 
de overheid de Spoorwegen behoorlijk aan zijn lot over
gelaten. Er is in de periode 1979-1994 wel genvesteerd 
in de aankoop van nieuw materieel om de toenemende 
stroom treinreizigers aan te kunnen, maar er werd niet 
geïnvesteerd in de zeer belangrijke infrastructuur van 
de Spoorwegen.
De verschillende kabinetten Lubbers en de ministers 
Kroes (W D) en Maij (CDA) van Verkeer & Waterstaat, 
zagen blijkbaar niet in dat een uitbreiding van het rij
dend materieel, en de toegenomen reizigersstroom, ook 
de broodnodige investeringen in de infrastructuur met 
zich mee zouden brengen. Om het achterstallig onder
houd van de overheid in te halen moeten Den Besten 
c.s. een krachtsinspanning doen, die niet zonder slag of 
stoot zal plaatsvinden.
De NS-pijlen richten zich namelijk op vele doelen. Zo 
worden oude stationsgebouwen gesloopt en omge
bouwd tot moderne multifunctionele lokaties, waar het 
zeer lucratief is voor de NS, om kantoorruimte te ver
huren. Vele bedrijven staan te dringen om bij de te 
verbouwen- of nieuw te bouwen stations kantoorruimte 
te huren. Ook worden de grote stations voorzien van 
kleine winkeltjes. Er zijn bijvoorbeeld contracten geslo
ten met de fast-foodketen Pizza Hut, en platengigant 
Free Record Shop. De Spoorwegen zijn zelf inmiddels 
gestart met de W h iz z le  (een mini-supermarkt) voor de 
middelgrote stations. Tevens wordt het materiaal aange
past aan deze tijd en probeert men de dienstverlening 
waar mogelijk te verbeteren.

De onrendabele lijn
Rond de besluitvorming van de privatisering zijn emo
tionele discussies ontstaan over het te voeren beleid in 
de toekomst. In deze discussie is er onduidelijkheid 
ontstaan over welke trajecten de NS als onrendabel ziet, 
m.a.w. welke lijnen geld op leveren, en welke lijnen de 
NS geld kosten. Alvorens de financiën te bespreken kan 
men zich afvragen wat een onrendabele lijn is. Onren-

De NS heeft in december 1995 het groene licht gekregen van 
minister Jorritsma van Verkeer & Waterstaat, en uiteindelijk 
ook van de Tweede kamer, om zichzelf te verzelfstandigen. De 
NS komt met dit besluit in 1998 op eigen benen te staan, waar
door het voormalig staatsbedrijf zichzelf zal moeten bedrui
pen. Dit betekent ook dat de NS financieel zorgvuldig te werk 
zal moeten gaan, en ieder dubbeltje zal moeten omdraaien voor
dat deze besteed wordt. Het marktgerichte denken van de NS 
gaat ongetwijfeld banen kosten, en zal eventueel ook ten koste 
gaan van de zogenaamde onrendabele lijnen. Op zoek naarde 
onrendabele lijn kwam D e m o  terecht in de trein van Groningen 
naar Roodeschool.

dabei betekent in puur financiële zin dat er geld bij een Tekst: Edwin
traject moet om de trein te laten rijden. Vele lijnen in Peek
Nederland zijn echter onrendabel, en lijken op deze
manier ten dode opgeschreven. Een tiental jaren gele- F o to ’s :  M ilko
den besloot de NS bijvoorbeeld al het 'Miljoenenlijntje' V e rn o o y
in Zuid-Limburg op te heffen, omdat deze lijn ontzet
tend veel geld kostte. Bij de recente discussie over de 
'dure' lijnen kwam duidelijk naar voren dat NS vooral 
doelde op de lijnen in het noorden en oosten van het 
land. De NS-leiding vertelde dat men na 1998 ongeveer 
ƒ 200 miljoen van de overheid wenst te ontvangen voor 
het instand houden van de onrendabele lijnen. Daar te
genover stelde minister Jorritsma dat de overheid na 
1998 niet verder wenste te gaan dan ƒ 80 miljoen per 
jaar te reserveren. Uiteindelijk hebben beide partijen 
water bij de wijn gedaan en zijn tot overeenstemming 
gekomen.

13.2
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Groningen-Roodeschool
In het Noorden van het land zijn bijna alle NS-lijnen, 
volgens de Spoorwegen, onrendabel. De trajecten Gro- 
ningen-Nieuweschans, Groningen-Delfzijl, Groningen- 
Roodeschool, Groningen-Leeuwarden, Leeuwarden- 
Harlingen (Haven) en Leeuwarden-Stavoren zijn de zes 
noordelijke lijnen waar (veel) geld bij moet. Op de drie 
Groningse lijnen kan de passagier niet alleen met een 
treinkaartje terecht. Ook abonements- en strippenkaart
houders (van Stads- en Streekvervoer Nederland) kun
nen de trein nemen. De NS en de Groningse Streekver
voerders, landelijk verenigd in het Verenigd Streekver
voer Nederland (VSN), zijn de constructie, In te G ro ,
overeengekomen die doorloopt tot....1998.
Donderdag 15 februari 1996 nemen we de proef op de 
som en reizen met de onrendabele lijn Groningen-Rood
eschool. Volgens de dienstregeling vertrekt, de goed be
zette, W a d lo p e r  32 1 9  (dieseltrein in Noord-Nederland)

vanaf spoor 3A om 11.01

"De trein zit in de ochtendspits uur richting Roodesc- 

stampvoi met scholieren, forenzen hoül; D+e v rie " df ^ econducteur uit Zuid-
en studenten." broek van de 3 2 1 9  wil 

wel reageren op een aan
tal gestelde vragen. Hij vertelt dat de trein een uurs- 
dienst heeft op Roodeschool waarvan, op jaarbasis zo'n 
zes miljoen mensen gebruik maken. "De trein zit in de 
ochtendspits (van zeven tot negen uur) stampvol met 
scholieren, forensen en studenten. Daarna is de trein tot 
een uur of half één redelijk bezet, waarna vele scholie
ren alweer aan de terugreis beginnen. Van vier tot ze
ven uur stroomt de trein weer vol met forensen die te
rug naar huis gaan." De conducteur denkt niet dat de 
lijnen in het Noorden zomaar zullen worden opgege
ven, omdat de maatschappelijke taak van de NS in de 
toekomst wel minder wordt, maar niet helemaal gaat 
verdwijnen. Ook kan de politiek dat eenvoudigweg niet 
maken tegenover de bevolking in het Noorden van het 
land. Hij kan zich zeker wel voorstellen dat de NS geld 
wil zien van de overheid voor het in stand houden van 
de lijnen. "De NS heeft met In teG ro  gewoon een slechte 
deal gesloten met de VSN, want de NS krijgt maar tus
sen de tien en twintig procent van de omzet uit de ver
koop van abonementen en strippenkaarten in Gronin

gen. Als je dan ziet dat de trein in de daluren voor 80% 
bezet wordt door reizigers met zo'n abonement of 
strippenkaart, dan is elke lijn op voorhand al onrenda
bel." Ondertussen zijn de stations Groningen-Noord, 
Winssum, Baflo, Warffum en Usquert al gepasseerd en 
wordt het nu wel erg leeg in de trein.

Voorkeurspolitiek
Terwijl het landschap steeds witter en uitgestrekter 
wordt vertelt de Groningse machinist van de 3219. "De 
mensen in deze dunbevolkte streek zijn erg afhankelijk 
van het openbaar vervoer. Omdat de bus niet in alle 
dorpen komt waar de trein wel stopt, is voortbestaan 
van de lijn Groningen-Roodeschool voor sommigen een 
absolute noodzaak voor hun mobiliteit." Hij gaat ver
der: "Inwoners van Roodeschool, die geen auto bezit
ten, zijn bijvoorbeeld twee-en-een-half-uur onderweg 
van Roodeschool naaT het achttien kilometer verderop 
gelegen Delfzijl! Dat is te gek voor woorden, natuur
lijk! " De machinist is vooral teleurgesteld in NS om het 
feit dat ze een soort voorkeurspolitiek hanteren in zake 
de landelijke verdeling van het te besteden geld. "De 
NS steekt wel bakken met geld in lijnen en stations in 
het westen van het land, maar een nieuw beveiligings
systeem op dit baanvak heeft erg lang op zich laten 
wachten. Wat is nou onrendabel? Station Diemen-Zuid 
wordt heel groot opgezet, terwijl er nog minder men
sen opstappen dan hier in het noorden." Zijn gelijk klinkt 
na in de cabine.Na de stationnetjes Uithuizen en 
Uithuizermeeden te zijn gepasseerd komt de dieseltrein 
om 11.44 uur, precies volgens het boekje, aan in het ver
laten ogende Roodeschool. Drie passagiers stappen uit 
de snijdende koude in en er snellen vier passagiers de 
trein in om in de richting van Groningen te reizen. Om 
11.46 beweegt de trein zich weer in de richting van de 
meer bewoonde wereld. Broer en zus, en studenten 
Geert en Annet Elzes uit Uithuizermeeden gaan iedere 
dag op en neer naar de Hogeschool in Groningen. Geert 
(23) kan zich goed voorstellen dat dit traject wordt op
geheven, omdat er volgens hem gewoonweg te weinig 
mensen gebruik maken van de trein. "De NS verdient 
te weinig, en misschien moeten wij in de toekomst wel 
meer gaan betalen," zegt Annet (20). "Voor ons zou 
opheffing wel een kleine ramp zijn!"

W a a r z o u d e n  w e  (in B aflo ) z i jn  z o n d e r  d e  trein  ?
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Een veredelde buschauffeur
Mevrouw Ria Paardeman komt uit Kloosterburen en is 
volledig afhankelijk van de trein. "Ik ben wel bang dat 
het lijntje wordt opgeheven. Eventueel ben ik wel be
reidt om meer te betalen voor een treinkaartje, ik moet 
toch naar mijnwerk kunnen ko
men." Vervolgens komen we 
een machinst (57) uit Warffum 
tegen die naar Groningen gaat 
om later de Intercity naar Schip
hol te besturen. Hij vertelt: "De noordelijke lijnen heb
ben al tijden geen bemande loketten meer. De reizigers 
kunnen hun kaartjes nog kopen bij VW - en Postkanto
ren of bij de kaartjesautomaten." Met enige weemoed 
in zijn stem vervolgt hij: "Doordatbezuinigingen op NS- 
personeel niet zullen uitblijven gaat de machinst op dit 
soort lijnen in de toekomst een soort veredelde buschauf
feur worden. Hij wordt zowel machinst als conducteur 
in een open cabine. Het maakt dan echt niet uit of de NS 
de lijnen zelf blijft exploiteren. Eventueel zullen de 
Amerikanen van Vancom (die ook al busdiensten in 
Zuid-Limburg en Drenthe overgenomen hebben, EP) het 
op dezelfde manier gaan doen." Scholier Merel Fled- 
derus (18) is ernaast gaan zitten in Winssum, en vertelt 
dat ze ook met de bus naar Groningen-Noord kan, maar 
de trein is comfortabeler. De machinist, die al 26 jaar in 
dienst is van de NS, vervolgt geeft toe dat de ambte
narencultuur van het bedrijf moeilijk is te veranderen 
ondanks de verzelfstandiging. "Vroeger zaten we lek
ker achterover en kregen we ons geld toch wel. Nu zul
len we winst moeten gaan maken, en dat valt niet ieder
een binnen het bedrijf even makkelijk." Om half één 
loopt de volle w a d lo p e r  binnen op station Groningen, 
en blijft staan totdat om 13.01 uur de volgende rit kan 
beginnen. De conducteur heeft zijn dienst erop zitten, 
en de machinist gaat nog even koffie drinken voordat 
hij gaat beginnen. Ons afvragend of deze lijn nu wel zo 
onrendabel is vinden ook wij de weg naar huis weer.

Geduld
Emotionele argumenten voeren al snel de boventoon 
bij de discussie over de privatisering van de NS, maar 
de veranderende omstandigheden vereisen van de bur
gers toch enige mate van geduld. De traditionele NS 
zoals iedereen die kent hadden een maatschappelijke 
taak om frequent openbaar vervoer aan te bieden, ook 
in gebieden waar weinig reizigers zijn, tegen een rede

lijke prijs. Maar de zelfstandige NS hebben die 
maatschappelijke taak niet meer. Het is de overheid die 
deze taak echter nog wel heeft. Zij hebben de verant
woordelijke taak voor het openbaar vervoer, en zullen 
dus financieel moeten bijspringen om ook de onren

dabele lijnen in stand te 
houden bij een op de 
vrije markt opererende 
NS. Naast de centrale 
overheid kunnen ook 

provincies, gemeenten en bedrijven een bijdrage leve
ren bij het in stand houden van bijvoorbeeld een onren
dabele lijn. Dan kunnen ook in Noord-Nederland de 
mensen gebruik blijven maken van het spoor.

♦
N B: D e  g e ïn te r v ie w d e  N S 'e rs  w ild e n  g e e n  van  a llen  d a t  
h u n  n a a m  in  d i t  a r t ik e l  w e r d  v erm e ld .

R u im  2 6  ja a r  m ach in is t...

'Eventueel ben ik wel bereid om meer 
te betalen voor een treinkaartje"
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N u i s  w i l  i n  d e  t o e k o m s t  e e n  s n e l l e r e  s t u d e n t

Hoger Onderwijs voor Minder
“Hoger onderwijs is nu voor velen en dat houden we zo. ” Met 
deze woorden pareerde staatssecretaris Nuis de kritiek op zijn 
ontwerp Hoger Onderwijs en Onderzoek Plan (HOOP). Volgens 
hem loopt de toegankelijkheid van het hoger onderwijs met de 
nieuwe plannen geen gevaar. Het aantal studenten hoeft niet 
omlaag, ze moeten alleen maar korter studeren. Nuis wil oplei
dingen van drie, vieren vijfjaarinplaats van de uniforme vier
jarige opleidingen van nu. Op dit plan is veel kritiek gekomen. 
Toch nam de Tweede Kamer het HOOP eind januari zonder 
grote wijzigingen aan.

Roosje Veel overheidspublikaties spreken over 'Nederland
Van Leer kennisland' of kennis als 'onze belangrijkste grondstof'.

Toch is er de afgelopen jaren stevig bezuinigd op het 
hoger onderwijs. De bezuiniging van anderhalf miljard 
uit het regeerakkoord markeert een ideologische omme
keer. Het naoorlogse geloof in het nut van steeds meer 
onderwijs, als instrument van emancipatie en economi
sche groei, is definitief verdwe
nen. Sinds de jaren vijftig ver
zesvoudigde het aantal stu
denten. Maar Jo Ritzen schreef 
al in 1983 als hoogleraar onder
wijseconomie dat 'het onderwijs het heeft laten afwe
ten als motor voor economische groei.' De dure 
universiteiten bleken vooral leveranciers van ambtena
ren, en dat was de overheid zoveel geld niet waard. 
Ook voor studenten voldeed het Hoger Onderwijs voor 
velen niet aan de verwachtingen. De werkloosheid on
der academici en HBO'ers groeide. "De huidige afge
studeerde is niet te dom, maar er zijn er zo veel van",

De huidige afstudeerde is niet te 
dom, maar er zijn er zo veel van.

schreef de Engelse econoom Fred Hirsch. Diploma's zijn 
steeds minder waard.

Bezuinigingen
Er moest dus bezuinigd worden, vond de regering. A. 
Pais, minister van Onderwijs van 1977 tot 1981, blikte 
vorig jaar terug op zijn ambtsperiode: "Eeuwige stu
denten, hoogleraren die hun denkperiode voorname
lijk aan de Rivièra doorbrachten en wetenschappelijk 
medewerkers die alles deden behalve wetenschappe
lijk meewerken konden we ons niet langer permitteren." 
Onder Pais werden kregen alle opleidingen een duur 
van vier jaar. Getalenteerde studenten zouden daarna 
verder kunnen gaan in een tweede fase om zich te specia
liseren of een opleiding tot onderzoeker te volgen. De 
tweede fase is echter nooit van de grond gekomen.
Zijn opvolger Deetman voerde de studiefinanciering in. 
Alle studenten kregen vanaf 1986 een basisbeurs. Kin
deren van ouders met een laag inkomen konden een 
aanvullende beurs aanvragen. Het stelsel bleek veel 
duurder dan geraamd. Er werd een OV-studentenkaart 
ingevoerd en de beurs voor uitwonenden werd dan ook 

teruggebracht van 625 gulden 
in 1989 tot 425 gulden nu. 
Voor een deel van de studen
ten com penseert de 
aanvullende beurs de verla

ging, maar ook zij zullen moeten bijlenen tegen een flin
ke rente. Was de beurs ooit een soort basisinkomen, nu 
is zij niet meer dan een tegemoetkoming in de studiekos
ten. Ritzen vraagt zich zelfs af of de basisbeurs niet hele
maal moet verdwijnen.
Ritzen vindt dat mensen korter moeten studeren. De 
tempobeurs was de eerste maatregel om dit te bewerk
stelligen. De beurs van studenten die te weinig studie

punten halen, wordt met terugwer
kende kracht omgezet in een lening. De 
maatregel bracht minder op dan ge
hoopt, dus bedacht de minister de 
prestatiebeurs: studenten zouden een 
lening krijgen, die pas wordt omgezet 
in een gift als ze hun studie op tijd af
ronden. Vorig jaar werd de prestatie
beurs nog afgewezen door de Eerste Ka
mer, maar waarschijnlijk zal zij de wet 
dit jaar wel goedkeuren.

HOOP
fijj I Iet Hoger Onderwijs en Onderzoeks 

Plan van Nuis kondigt nieuwe maatre
gelen aan om de studieduur te verkor
ten. Volgens het plan moesten uni
versiteiten al na drie maanden een bin
dend studieadvies geven. Maar de 
Tweede Kamer vond dat veel te kort om 
een gedegen oordeel te vormen. Zij nam 
in januari een motie aan, waarin de ter- III

III mijn wordt verlengd tot zes maanden.
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Een ander onderdeel uit het plan is de beperking van 
'indirecte leerroutes'. Via MBO en HBO doorstromen 
naar de universiteit is met het HOOP niet meer moge
lijk. Dat de voorgestelde veranderingen alleen zijn in
gegeven door bezuinigingsdrift, bestrijden Nuis en Rit- 
zen. Zij stellen dat de herziening van het stelsel voort
komt uit de behoefte aan een gedifferentieerd onder
wijsstelsel, waarin de student kan kiezen tussen drie, 
vier of vijfjarige opleidingen. Het HBO blijft vier jaar. 
Alleen MBO'ers moeten hun HBO in drie jaar afron
den. Universiteiten kunnen zelf kiezen of zij een pro
gramma van vier jaar blijven aanbieden, of een drie
jarige opleiding tot bach elor, met de mogelijkheid er nog 
twee jaar aan vast te plakken voor de m a s te r  o f  sc ien ce- 
titel. Tot deze tweede fase zullen alleen de beste stu
denten worden toegelaten; hooguit vijftig procent van 
het totaal.

'Drie-plus-twee-model'
Voor universiteiten wordt het aantrekkelijk gemaakt om 
voor het 'drie-plus-twee-model' te kiezen. Zij krijgen 
namelijk geen geld meer op basis van het aantal stu
denten, maar op basis van het aantal diploma's. Hoe 
eerder een student afstudeert, hoe minder hij de uni
versiteit kost. Een ander gevolg van financiering op ba
sis van diploma's kan zijn dat universiteiten strenger 
zullen gaan selecteren. Alleen van goede studenten kun
nen zij er immers redelijk zeker van zijn dat zij hun stu
die zullen afronden.
De Sociaal Economische Raad wijst erop dat bij het be
drijfsleven weinig belangstelling is voor de bachelors. 
Werkgevers zien liever studenten die langer gestudeerd 
hebben. Ook de studentenvakbond LSVb heeft felle kri
tiek op het 'drie-plus-twee-model': "Op de driejarige 
opleiding zullen heel verschillende studenten afkomen, 
namelijk mensen die eigenlijk vijf jaar willen studeren 
en mensen die na drie jaar willen ophouden. Die heb
ben een heel andere instelling. Daar kun je moeilijk een 
onderwijsprogramma voor ontwikkelen. Wij vragen ons 
ook af hoe je mensen in drie jaar academisch kunt vor
men."

Nuis' 'Lovebaby'
In de Tweede Kamer was dan ook scherpe kritiek te 
horen op de 'lovebaby' van Nuis. Veel Kamerleden vre
zen dat het onmogelijk is om studenten in drie jaar een 
wetenschappelijke opleiding te geven van enig niveau. 
Bovendien heeft nog geen enkele universiteit belang
stelling getoond voor de constructie. Nuis heeft toege
zegd met een notitie te komen waarin het plan verder 
wordt uitgewerkt. Pas daarna zal hij het gedifferen
tieerde stelsel indienen als wetsvoorstel.
Alle mooie beloften ten spijt, denkt de LSVb dat de toe
gankelijkheid van het hoger onderwijs wel degelijk min
der zal worden. "Mensen moeten steeds meer gaan le
nen, dat schrikt af. En door de doorstroommoge
lijkheden af te sluiten, kunnen een heleboel mensen niet 
de studie volgen die zij hadden gewild."
Deetman werd als minister door studenten met eieren 
bekogeld. Nu denken velen van hen met weemoed te
rug aan zijn ministerschap. Vorig jaar werd op een 
demonstratie tegen Ritzens beleid een spandoek mee
gedragen met de tekst: "Deetman kom terug, alles is 
vergeven!"

♦

J D  p le it teg e n  b in d e n d  s tu d ie a d v ie s  n a  3  m a a n d e n

V a n  d r o o m  t o t  d a a d

Soms hebben mensen, en ook sommige JD-ers hebben 
hier last van, het idee dat er bij de JD niet veel méér 
gebeurt dan een inhoudelijke discussie. Aardig, maar 
zonder verder gevolg. Het volgende laat zien dat dat 
absoluut niet zo hoeft te zijn.
Afgelopen najaar werd het ontwerp-Hoger Onderzoeks 
en Onderwijs Plan (HOOP) 1996 door minister Ritzen 
gepresenteerd. Hierin werd een groot aantal maatrege
len voorgesteld: driejarige universitaire opleidingen, 
selectie aan de poort, beperking van de doorstroming, 
verlaging van de studiefinanciering en de mogelijkheid 
van een bindend studie-advies na drie maanden. Aan
gezien het pakket voorstellen groot was en de JD klein, 
hebben we een keuze moeten maken waar we ons op 
wilden richten. Die viel op de laatstgenoemde maatre
gel, de invoering van de mogelijkheid van een bindend 
studie-advies op de universiteit vanaf drie maanden. 
Daarmee stapten Ido van der Meulen en ondergeteken
de op Joke Jorritsma af, het D66-Tweede Kamerlid dat 
hoger onderwijs in haar portefeuille heeft. Aanvanke
lijk steunde zij de door de regering voorgestelde maat
regel. Haar voornaamste argumenten waren dat de uni
versiteiten hierom gevraagd hadden en dat het eigen
lijk toch niet de bedoeling was dat ze er veelvuldig ge
bruik van zouden maken. Bovendien vond ze dat het 
voor studenten beter was als zij op tijd van de universi
teit gestuurd werden, omdat ze dan hun jaar inschrij
ving niet zouden verspelen.
Wij stelden daar tegenover dat de maatregel een zeer 
ongelijke machtspositie zou creëren tussen universiteit 
en student, dat de overgang tussen middelbare school 
en universiteit zo weinig soepel is dat je studenten tijd 
moet gunnen om daaraan te wennen en dat het daarom 
onmogelijk is om al na drie maanden te zeggen wie de 
studie wel aan kan en wie niet. Daarnaast wezen we 
erop dat er door de tempobeurs al een flinke financiële 
druk op studenten ligt om alleen met een studie door te 
gaan als ze die ook werkelijk af kunnen maken. Ten
slotte vonden wij dat het uiteindelijk de verantwoorde
lijkheid van de student zelf is om te beslissen wat hij/ 
zij met zijn/haar inschrijvingstijd doet. We wisten haar 
te overtuigen. Joke Jorrtisma nam contact op met haar 
paarse collega's in de Kamer. Helaas wilden de PvdA 
en W D  de student niet zoveel eigen verantwoordelijk
heid geven als D66 en wij, namelijk door een bindend 
studie-advies pas na een jaar toe te staan. Als compro
mis kwam zes maanden uit de bus.
Op 30 januari verdedigde Jorritsma in de Tweede Ka
mer een motie, mede ondertekend door de VVD en 
PvdA, waarin ze ervoor pleitte om pas na zes maanden 
een bindend studie-advies in te voeren. Ze beargumen
teerde dat drie maanden 'veel te vroeg' was om bin
dend te adviseren. Haar partijgenoot staatssecretaris 
Nuis van onderwijs legde zich in tweede instantie hier
bij neer. Daarmee was het bindend studie-advies vanaf 
drie maanden van de baan. Natuurlijk, het is maar een 
klein succesje op het grote geheel van de politiek. Maar 
het geeft wel aan dat het mogelijk is. Nu de rest van de 
JD-standpunten nog!

♦

Dennis
Hesseling
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G o u d e n  k a l f  g e l o o f  D e  s t r i j d  o m  d e  s c h o l i e r

Hoe men ook over 'paars' moge denken, het 
is zonder meer prijzenswaardig dat deze 
coalitie geen onduidelijkheid is te verwij
ten. Wat dat betreft spreken met name de 
bezoeken aan het buitenland (Vietnam, 
China, Indonesië, Israël) boekdelen. Stuk 
voor stuk zijn het namelijk schoolvoorbeel
den van onverbloemde economische mis
sies. Verwondering kan dit koopmansbeleid 
evenwel niet wekken. Integendeel, voor de 
gemiddelde krantenlezer zal het volkomen 
begrijpelijk zijn. Na de Den Uyl-lezing, 
waarin Kok de socialistische idealen aan de 
w ilgen  hing en niet te vergeten de 
herijkingsnota van Van Mierlo, waarin niet 
de mensenrechtenproblematiek maar het 
economisch belang centraal staat, beseft 
immers ieder weldenkend mens onder wel
ke vlag 'paars' vaart! Helaas dekt deze de 
lading niet, daar zij niet staat voor het alge
meen belang, tot het dienen waarvan het 
beleid in een democratie toch in eerste in
stantie is gehouden.
Met Kok en Van Mierlo aan het roer zal het 
politiek ideaal van de rechtvaardige mon
diale samenleving met respect voor natuur 
en milieu dan ook een utopie blijven. Dit 
neemt echter niet weg dat die immer beoog
de vredelievende wereld zoetjesaan van de 
grond moet kunnen komen, omdat de rea
lisatie daarvan geen bovenaardse wezens 
vereist, maar mensen van vlees en bloed die 
de socialistische idealen onvoorwaardelijk 
trouw zijn gebleven. Lieden die niet met 
dollartekens in de ogen rondlopen, maar 
begiftigd zijn met gezond verstand en als 
logisch gevolg daarvan het alom ingebur- 
gerde 'geloof in het kapitalisme' (als 'de 
wortel van het kwaad') hartgrondig ver
foeien, om niet te zeggen vervloeken.
Zeer terecht overigens, omdat het zo lang
zamerhand niet langer valt te ontkennen dat 
deze wereldwijd beleden religie het leven 
vernietigt, doordat zij uitsluitend floreert 
door uitbuiting van mens en milieu. Een 
Brede Maatschappelijke Discussie over de 
noodzaak tot afschaffing van dit 'gouden 
kalf geloof', als basis van het maatschappe
lijk reilen en zeilen, is dan ook geboden. Het 
initiatief voor die broodnodige 'BMD' is van 
Den Haag echter niet te verwachten, omdat 
in de politiek nu eenmaal niet de hoopge
vende eindtijdgedachten van Jesaja maar de 
uitzichtloze van Fukuyama hoogtij vieren.

W outer ter Heide 
Langenholte

Werkend, werkzoekend, studerend of 
schoolgaand, het maakt allemaal niet uit. De 
JD is een vereniging voor alle jongeren tus
sen 12 en 30 jaar. Je ziet in de vereniging 
dat leden ook werkelijk uit al deze verschil
lende groepen afkomstig zijn.
In DEMO van afgelopen februari schrijft 
René Biesenbeek dat de JD vaak toch nog 
gewoon een studentenclub is. Dit zou vol
gens hem liggen aan scholier-onvriendelij- 
ke activiteiten en een verkeerde strategie om 
scholieren bij de JD te betrekken. De situa
tie die René schetst dient echter bijstelling, 
vooral omdat veel van zijn aanbevelingen 
reeds lang worden uitgevoerd.
Het valt inderdaad niet te ontkennen dat 
studenten qua ledenaantal de hoofdmoot 
vormen binnen de vereniging: 64% van de 
leden studeert, terwijl slechts 7% scholier is. 
De oververtegenwoordiging van de eerste 
groep legt zware organisatorische eisen bij 
zowel landelijk bestuur als de afdelingsbe
sturen. Zij moeten ervoor zorgen dat de ver
eniging voor alle groepen goed toeganke
lijk blijft.
Op het landelijk niveau is dit echter staand 
beleid. Landelijke activiteiten worden al 
sinds jaar en dag bijna uitsluitend in het 
weekend gepland, zodat ze ook voor scho
lieren op een gunstig tijdstip vallen. Bij het 
maken van de 1996-campagnematerialen is 
meer dan voorheen aandacht geweest voor 
onderwerpen en vormgeving die scholieren 
aanspreken. En komend congres zal voor 
het eerst ook aan scholieren die geen 
kortingskaart hebben, een volledige reiskos
tenvergoeding worden gegeven.
Daarnaast is een speciaal campagneteam 
reeds begonnen met de voorbereidingen 
van een landelijke scholierencampagne van 
15 september tot 31 oktober dit jaar. En als
of dat nog niet genoeg is, organiseren we 
samen met andere pjo's eind september een 
'politieke introductiedag' in Lelystad voor 
jongeren op Flevoland. En dat zijn toch echt 
vooral scholieren.
De stelling van René dat we bij gebrek aan 
beter proberen alle jongeren te 
vertegenwoordigen door samenwerking te 
zoeken met scholierenorganisaties, strookt 
dus niet met de werkelijkheid. Alleen als we 
zelf energie steken in aantrekkelijke activi
teiten, zullen we er beter van worden. En 
we hebben scholieren een hoop te bieden. 
Een aantal afdelingen bestaan voornamelijk 
uit scholieren. Hen hoeft niet verteld te wor
den hoe zij hun leeftijdgenoten ergens bij

kunnen betrekken. Andere afdelingen ne
men initiatieven die hoogstwaarschijnlijk 
niet zonder gunstige gevolgen zullen zijn. 
Zo wordt in Leiden een jongerengemeente
raad opgericht (JGL). Naar het voorbeeld 
van Zoetermeer, aangepast aan de wensen 
van de Leidse pjo-afdelingen. De JGL kan 
voorstellen van welke jongeren uit de stad 
dan ook behandelen en doorsluizen naar de 
echte gemeenteraad. Zo biedt zij dus voor 
jongeren uit de gemeente een makkelijke 
toegang tot de lokale politiek (jeugdbeleid, 
vrije tijd, sport, enz). Lokale onderwijspoli
tiek is ook meer dan de landelijke variant 
gericht op de scholen in de gemeente, en dus 
op scholieren.
Dit is slechts één voorbeeld. Er worden door 
verschillende afdelingen ook speciale laag
drempelige activiteiten georganiseerd zon
der moeilijke discussies waarvoor je veel 
over een bepaald onderwerp moet weten (de 
"Absolute Leken Avond'' bijvoorbeeld). Dit 
alles moet natuurlijk gepaard gaan met een 
actieve werving op scholen door de afde
lingen en met een goede opvang van de 
geïnteresseerden. Het is waar dat de JD in 
haar aantrekkingskracht voor scholieren 
nog kan winnen. Echter, reeds op veel ge
bieden waar dat nodig is, wordt er hard aan 
gewerkt.

F rederick Petrignani 
S ecretaris ledenw erving en -opvan g

Vervolgd 
om hun denken

III

Denk
om hun vervolg

r l-:|UAF
S tich tin g  vo o r v lu c h te lin g -s tu d e n te n
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M i s d a a d v e r s l a g g e v i n g

Misdaadjournalistiek is booming busines. 
Steeds vaker bericht men over de laatste 
misdaadcijfers. Die cijfers vertonen steevast 
een stijgende lijn. De dagen dat heel Neder
land op het puntje van de stoel zat om de 
extra nieuwsuitzending over de ontvoerde 
Truus va n  d e r  V alk  te volgen lijken defini
tief voorbij. Nu is een ontvoerinkje immers 
geen nieuws meer. Ook serieuze media ko
men in hun programma's, achtergrondarti
kelen en zaterdagbijlagen hijgend terug op 
het Grote Verval van Nederland. Terwijl er 
wel belangrijkere en meer fundamentele 
zaken zijn om over te berichten lichten ge- 
renomeerde journalisten steeds vaker de 
dossiers van Charles Z., Sannie K. en die 
boef die tijdens S tu d io  S p o r t  vanachter zijn 
bord zuurkool het politiebusje werd inge
sleurd. Men jut het publiek op met hele pa
gina's ' onthullende details'. Het verbaast mij 
dan ook niet dat veel mensen bang zijn ge
worden. Ik vermoed sterk dat er een ver
band bestaat tussen de toegenomen mis
daadverslaggeving en het huidige angstkli- 
maat. 'D e  m a n  in  d e  s t r a a t  roept in paniek 
om hardere maatregelen, zelfs de doodstraf 
mag weer volgens de helft van de Neder
landers. Terug naar de middeleeuwen.

Mijn overtuiging is echter dat harder straf
fen niet helpt. De gevangenissen worden 
meer en meer bevolkt door recidivisten. 
Vaak blijken ze psychisch in de war. Meer 
cellen bouwen en harder straffen helpt niet 
meer. Het zet alleen de negatieve spiraal 
verder door. Criminelen nog langer in de 
'h o g e sc h o o l v o o r  d e  m is d a a d , zoals de ge
vangenis ook wel wordt genoemd, opslui
ten verhoogt het recidivisme. Minister Sorg- 
drager probeert met haar pleidooi voor la
gere en alternatieve straffen die spiraal te 
doorbreken. (Ze heeft onderzoek laten doen 
naar de effectiviteit van alternatieve straf
fen. Waarom ze dat onderzoek heeft laten 
doen door een commissie onder leiding van 
VVD-hardliner Korthals Altes is mij een 
raadsel. Nogal wiedes dat die met zijn club
je tot een negatief advies kwam. Hij was zelf 
in de jaren tachtig als minister van Justitie 
de kampioen van het 'achter slot en gren- 
delbeleid'.) Na een boel moeilijkheden blijft 
Winnie, mag ik hopen, nog een tijdje aan. 
Want een voorstel als het hare, doen in een 
tijd als deze getuigt van visie. Go Winnie 
Go!

Marco van Lierop 
A m sterdam

P o l i t i e k  p e r  c o m p u t e r

De introductie van de stemmachine illus
treert de mogelijkheden die de moderne 
techniek ons biedt met betrekking tot het 
functioneren van de Nederlandse parlemen
taire democratie. In de 21e eeuw zal nage
noeg iedereen aangesloten zijn op een inter
actief netwerk, welk ik mij voorstel als de 
samensmelting van televisie en telefoon, 
waarover nu reeds nagenoeg iedereen be
schikt. Hierdoor kunnen nieuwe initiatieven 
en oude ideeën gerealiseerd worden, nog 
afgezien van de kostenbesparing ten opzich
te van een stelsel waarin iedereen zich naar 
een stemlokaal begeeft.
Wanneer we ervan uitgaan dat veel men
sen thuis met hun pc contact zoeken met de 
computers van hun werkgever en collega's, 
dan mogen we veronderstellen dat de com
putercommunicatie beter beveiligd zal zijn 
dan nu nog het geval is. Zo kan een compu

ter met een speciaal apparaatje vingeraf
drukken lezen. Deze mate van beveiliging 
is vereist om burgersthuis te laten deelne
men aan verkiezingen en (op te roepen tot) 
referenda. Bij een stelsel waarin iedere huis
houden van een eigen stemlokaal gebruik 
kan maken, zijn er aanmerkelijk minder pu
blieke stemlokalen nodig.
Verder is de multi-mediaset in het gezin bij 
uitstek geschikt om de politieke betrokken
heid van burgers te vergroten.
Stel, ik zet mijn toestel aan en kies het poli
tieke programma. Daar vind ik op gemeen
telijk, provinciaal en nationaal niveau de 
agenda's van de vertegenwoordigende li
chamen en kort uiteengezet de opvattingen 
van verschillende fracties met betrekking tot 
agendapunten. De verslagen van vergade
ringen kan ik in een oogwenk oproepen en 
ik kan een vergadering live volgen. Als de

Géén ijspret meer

Eindelijk weer eens echte winter in Neder
land. Als de temperatuur onder nul komt 
krijg ik, en met mij vele mensen, de krie
bels. Tienduizenden binden de ijzers onder 
en schaatsen er een lustig eindje op los. Als 
dan de vorst met een beetje mazzel lang 
aanhoudt wordt bijna het gehele land ge- 
nfecteerd met de Elfstedenkoorts. Zo ook 
de media. Eigenlijk was er geen nieuws te 
melden over de Elfstedentocht, maar toch 
stonden radio, televisie en dagbladen er de 
afgelopen weken bol van: windwakken, ijs- 
transplantaties, nostalgie, sneeuwduinen, 
kwalsterkrabbers, koek-en-zopie, gevoels
temperatuur, kluunplaatsen, Evert van 
Benthem, rayonhoofden, ijsmeesters, de 
IJsseimeertocht met 120 gewonden en dan 
met als anti-climax géén 'Tocht der toch
ten' . Helaas is het waarschijnlijk de laatste 
keer geweest dat de media en de schaats- 
fanatici zich massaal konden uitleven op en 
rond het natuurijs. Nu de Ziektewet is 
geprivatiseerd is het van de werkgever niet 
meer toegestaan om aan dergelijke risico
volle ondernemingen te beginnen. De werk
gever moet namelijk zelf bij ziekte van zijn 
werknemer de eerste twaalf maanden 70% 
van diens loon doorbetalen. Dus nooit meer 
bij een sollicitatie vertellen dat je van schaat
sen, bungy-jumpen of wildwater kanoën 
houdt. Nee, vertel ze maar dat je in je vrije
tijd graag..... een kaartje legt. Hoewel, is dat
niet impliciet een gokverslaving?

Edwin P ee k
A m sterdam

besproken onderwerpen mij heftig beroe
ren, schrijf ik een stukje voor de politieke 
babbelbox, waar zo een rijke discussie ont
staat. In dit rechtstreeks treffen van menin
gen kan ook kan ook de aanzet tot een peti
tie of referendum gegeven worden.
Zodra er verkiezingen naderen, selecteer ik 
een kieslijst en bestudeer ik de columns van 
de verschillende kandidaten. In deze co
lumns tref ik een beknopt cv aan, een door 
de kandidaat geschreven tekst en een leuke 
foto. Om persoonlijk contact ook nog een 
kans te geven, worden de plaatsen ge
noemd, waar de kandidaat binnenkort een 
lezing zal houden of een opening verrich
ten. Ik vraag mij af of ik de krant nog zou 
willen lezen.

W outer-Jan O osten  
Leiden
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P r o j e c t e n  d o o r b r e k e n  v e r k o k e r i n g  w e r k g r o e p e n

T o e k o m s t  v r a a g t  o m  i n t e g r a l e  

b e n a d e r i n g  v a n  p o l i t i e k e  v r a a g s t u k k e n

Net op de valreep hebben de politieke jongerenorganisaties nog 
in 1996 hun onderkomen weten te vinden bij het Ministerie van 
Binnenlandse Zaken. Deze (toch nog) plotselinge verhuizing 
van VWS naar BiZa heeft tot gevolg dat, met ingang van dit 
jaar, niet meer op basis van projecten subsidie wordt verstrekt. 
Een grote zucht van verlichting is op z ’n plaats nu het juk van 
het welzijnsbeleid niet meer op onze schouders rust. Dit zuch
ten moet echter niet gepaard gaan methetsluiten van de ogen 
voor de positieve effecten van een projectgerichte 
organisatiestructuur.

Ageeth
Telleman

(D e  a u te u r  w a s  a ls  
v o o rm a lig  se c re ta 
r is  sc h o lin g  &  p r o 
je c te n  v e ra n tw o o r 
d e lijk  v o o r  d e  to t
s ta n d k o m in g  v o o r  
d e  p ro je c te n  1996)

VWS-jargon
Wat bij het ontwikkelen van de projecten voor 1996 als 
grote bedreiging voor de JD werd ervaren was het feit 
dat VWS inhoudelijke criteria hanteerde, overeenkom
stig het actuele welzijnsbeleid. Dit leidde tot nogal ge
kunstelde projectvoorstellen.
Ter indicatie: de projecten 'econologie', 'medische ethiek' 
en 'digitale democratie' werden in eerste instantie niet 
goed gekeurd, omdat de genoemde doelgroepen niet 
onder het welzijnsbeleid vielen. Daarbij werd uitdruk
kelijk medegedeeld dat jo n g e re n  d ie  n ie t  p a r tic ip e re n  in  
d e  p o l i t i e k  n i e t  a ls  r is ic o g ro e p  (doelgroep in VWS-jar
gon) w o rd e n  b e ti te ld  z o a l s  b e d o e ld  in  h e t  w e lz ijn sb e le id . 
Creatief als JD-ers zijn als het gaat om geld, zijn de doel
groepen toen opnieuw gedefiniëerd, en wel als volgt:
- de doelgroep van 'econologie' werd uitgebreid met 
werkloze jongeren, in het kader van de belangenafwe
ging tussen milieu en werk
- de doelgroep van 'medische ethiek' werd uitgebreid 
met allochtone jongeren vanuit de veronderstelling dat

zij er wellicht een ande

Een groot voordeel van prioriteiten 
is dat deze de enigzins verkokerde 
structuur van de werkgroepen 
kunnen doorbreken

re mening op na houden 
met betrekking tot 
euthanasie en abortus 
- de doelgroep van 'di
gitale democratie' werd 
uitgebreid met gehan
dicapte jongeren, met 

het oog op de toename in kansen voor deze groep om te 
kunnen participeren in de politiek.
Vervolgens werden deze drie projecten wèl goedgekeurd! 
De JD werd dus min of meer gedwongen om in hokjes te 
denken en zich op te stellen als belangenorganisatie voor 
kansloze jongeren.

Bottom up
Het ministerie van VWS dwong de JD in een keurslijf 
dat zo benauwd aanvoelde dat bij de verlossing ervan 
nauwelijks aandacht over dreigt te blijven voor de positi
eve neveneffecten van twee jaar werken met projectsub
sidies. Door externe factoren werd de JD gedwongen even

op te houden met navelstaren en een nieuwe invulling 
te geven aan haar eigen organisatie. Getracht is de pro
jecten als uitdaging te zien; als kans in plaats van be
dreiging. Hiertoe zijn de projecten op een constructieve 
manier centraal gezet. Belangrijk doel was daarbij om 
bij de leden het gevoel weg te halen dat de projecten 
slechts een Haagse aangelegenheid (lees: een verant
woordelijkheid van het LB) waren; élke JD-er moest de 
projecten als een uitdaging gaan beschouwen!
Een belangrijke rol hierin had de brainstormavond, die 
afgelopen zomer als een eerste experiment plaatsvond. 
Hier werd een begin gemaakt met het b o t to m  u p  aan
dragen van inhoudelijke speerpunten voor het komen
de jaar, in dit geval 1996. Nu worden politieke priori
teiten en resolutiethema's nog redelijk to p  d o w n  
vastgesteld (respectievelijk door het LB en door het CPZ 
i.s.m. de betreffende werkgroepen), in de toekomst zou 
de meer democratische! benadering die bij de project
ontwikkeling is gehanteerd wellicht ook hier op zijn 
plaats zijn.

Integraal
Het LB werkt sinds kort met p r io r ite ite n . Dit zijn (drie) 
actuele politieke onderwerpen die voor een bepaalde 
tijd extra aandacht krijgen binnen de JD, met de bedoe
ling uiteindelijk standpunten te formuleren, waarmee 
(evt. in de vorm van een artikel) naar buiten zal wor
den getreden. Een groot voordeel hiervan is dat deze 
prioriteiten de enigszins verkokerde structuur van de 
werkgroepen kunnen doorbreken. Eén van de huidige 
prioriteiten is bijvoorbeeld 'industriepolitiek'; dit the
ma zou net zo goed interessant kunnen zijn voor de 
werkgroep milieu en de werkgroep ontwikkelingssa
menwerking als voor de werkgroep sociaal-economie. 
Daarom is gestart met een projectgroep die los staat 
van bestaande werkgroepen. De prioriteiten van het LB 
zouden overbodig zijn wanneer de projectaanpak wordt 
gecontinueerd. Ook met de projecten wordt beoogd 
politieke vraagstukken integraal te benaderen, in plaats 
vanuit één invalshoek, hetgeen de verkokerde struc
tuur van de werkgroepen nu eenmaal met zich mee
brengt. Let wel, dit is geen pleidooi voor afschaffing 
van de werkgroepen! In tegendeel: ieder werkgroeps- 
lid zou vanuit zijn/haar eigen expertise een construc
tieve bijdrage aan de discussie kunnen leveren. De pro
jecten vormen (bijv. drie) rode draden door de hele JD 
héén! Het is dus een versterking van de bestaande struc
tuur, die er tevens zou toe zou kunnen leiden dat de 
resoluties in de toekomst een moderne integrale visie 
kunnen geven op bepaalde politieke vraagstukken. Een 
praktisch voordeel hierbij is dat resolutie-onderwerpen 
al veel meer onderwerp van discussie zijn geweest al
vorens ze op een congres worden behandeld.

Lerende organisatie
Nu de projectcriteria van VWS als stok achter de deur
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zijn weggevallen, lijkt de kans dat de JD als projectorga
nisatie de volgende eeuw zal binnentreden klein. Bij BiZa 
hoeven we immers geen verantwoording meer af te leg
gen over wat we met de subsidiegelden doen. Dit bete
kent echter tegelijkertijd dat we intern ook geen resul
taatgerichte houding meer hoeven te hebben, zolang we 
zelf geen criteria vaststellen op basis waarvan we een jaar 
kunnen evalueren op beoogd en behaald succes. 
Aandacht voor succes- en faalfactoren, zowel met betrek
king tot het product (activiteit) als het proces (organisa
tie van de activiteit) kan de JD een z e lf le r e n d  vermogen 
geven. Met name de procesevaluatie, waarin de aandacht 
ligt op factoren die de organisatie van een activiteit wel 
of niet tot een succes maken, kan er toe bijdragen dat het 
de volgende keer net zo goed of zelfs nog beter gaat.

♦

D E M O

1  Z O E K T

Vorm gevers

Redacteuren

S tu u r reacties  n aar  
Jonge D e m o c ra te n  
t.a .v . D E M O -re d a c tie  
N o o rd  w a l 10 
2 5 13 EA  D en  H a a g

H A M E R
I n d i v i d u a l i s e e r  h e t  m i l i e u

D e  k o m s t  van  d e  c h ip k n ip  o p e n t  een  tijd p e rk  van  o n g e 
k e n d e  m o g e lijk h e d e n . En d a n  b e d o e l  ik  n ie t  d ie  a lle 
d a a g se  eco n o m isc h e  to ep a ssin g en , d ie  s le c h ts  een  o p 
w a a rd e r in g  van  d e  a irm ile sp a s  in h o u d en . N e e , ik  b e 
d o e l  d a t  w e  n u  v o o r  h e t  e e r s t  d e  m o g e lijk h e id  krijgen  
o m  een  e er lijk  en  e f fe c tie f  m ilie u b e le id  te  voeren . E in
d e lijk  d e  m o g e lijk h e id  o m  va n  h e t  k a p ita lis tis c h e  p r in 
c ip e  'de  v e r v u ile r  b e ta a lt'  a f  te  k o m en . W a n t z e g  n o u  
z e lf , d a t  k a n  n e t  z o  g o e d  sta a n  v o o r  'w ie  g e ld  h e e f t  m a g  
vervu ilen '.
N e e , dan  d e  ch ip k n ip . D a a rm e e  g a a n  w e  een  c o n cre te  
in v u llin g  g e v e n  aan h e t  b e g r ip  'm ilie u v e rb ru ik e rsru im -  
te'. D a t  b e g rip , d a t  a a n g e e ft h o e v e e l  'm ilie u ' ie d e re  b u r 
g e r  to t  z ijn  o f  h a a r  b e sc h ik k in g  h e e ft, is  to t  n u  to e  s le ch ts  
in  a b stra c te  a n a ly se s  g e h a n te erd . M a a r  m e t  d e  k o m s t  
van  d e  c h ip k n ip  is  d a t  voorbij. Ie d e ree n  k r ijg t voortaan , 
o p  z ijn  s tr ik t  p e rso o n lijk e  ch ip k n ip , een  ja a r lijk s  te  b e 
p a le n  m ilie u v e rb u ik e r s ru im te  to e g e w e z e n . D ie  is  n a 
tu u rlijk  v o o r  ie d e re e n  g e lijk , a a n g e z ie n  g e e n  p e r s o o n  
m e e r  re c h t h e e f t  o m  te  v e rv u ile n  d a n  een  an der. D a a r
m e e  m o e t  d ie  p e r s o o n  dan  h e t  ja a r  z ie n  r o n d  te  k o m en . 
Bij d e  s u p e r m a r k t w o rd e n  n ie t  a lleen  d e  p r i jz e n  van  h e t  
g e ld c r e d ie t  a fg e tro k k en , m a a r  o o k  w o rd e n  d e  n a d e lig e  
m ilie u -sc o re s  van  d e  v ersch ille n d e  g e k o c h te  p r o d u c te n  
b ij h e t  m ilie u c r e d ie t  in  m in d e r in g  g eb ra ch t. E en k e er tje  
tan ken ?  D a t  w o r d t  a fg e tro k k en  van  u w  m ilie u v e rb ru i-  
k ersru im te . V liegen  g a a t  en o rm  h a rd ; f ie tse n  o f  lo p e n  
d a a ren teg en  k o s t  n iks. A ls  d e  p e rso o n li jk e  m ilie u v e r -  
b ru ik e rsru im te  v ó ó r  h e t  e in d e  van  h e t  ja a r  o p  is  k u n 
n e n  e r  g e e n  m ilie u -o n v r ie n d e lijk e  a a n k o p e n  m e e r  w o r 
d en  g e d a a n  en h o u d t  h e t  v e rv u ile n  v a n z e l f  op . O m d a t  
a lle  b e ta lin g en  via d e  ch ip k n ip  g a a n  v e r lo p e n  is  d i t  een  
b ijzo n d e r  f ra u d e b e s te n d ig  s y s te e m .
En k ijk  een s  w a t  een  g u n s tig e  n e v e n e ffe c te n !  N a  een  
p a a r  v lieg reis je s  is  een  za k e n m a n  v o o r  een  b e d r i jf  n ie t  
m e e r  in tern a tio n a a l in ze tb a a r . E en w e rk lo ze  d a a re n te 
g e n  d ie  d a t  ja a r  n o g  m a a r  w e in ig  g e r e is d  h ee ft, h e e f t  
f lin k  w a t  m ilie u v e rb ru ik e r sru im te  o ver . D a a r  h e b  j e  a ls  
b e d r ijf  n o g  w a t  aan! Een sp o n ta n e  h e rv e r d e l in g  van  h e t  
w e r k  z a l  h e t  g e v o lg  z ijn . E co n o lo g ie  o p  en top .
H e t  b e s t  z o u  d i t  s y s te e m  n a tu u rlijk  m e te e n  o p  w e re ld 
n iv e a u  in g e v o e r d  k u n n en  w o rd e n , m a a r  a ls  b eg in  b en  
ik  o o k  w e l  te v re d e n  m e t  een  e x p e r im e n t o p  d e  Techni
sch e  U n iv e rs ite it T w en te. D a a r  sch ijnen  z i j  g o e d  in te 
zijn . Is  d i t  a lle s  een  b e e tje  te  u to p isch  ? M issch ien  w el. 
M a a r la ten  w e  dan  in  g o d sn a a m  beg in n en  m e t  een  sch er
p e  N e d e r la n d se  in z e t  qua m ilie u -e ise n  b ij  d e  In te rg o u 
v ern e m e n te le  C o n feren tie  (IG C), m e t  h e t  h a lv e re n  van  
d e  u its to o tn o rm e n  v o o r  d ie se lm o to re n  n u  T N O -o n d er-  
z o e k  h e e f t  a a n g e to o n d  d a t  d i t  tech n isch  m o g e lijk  is , en  
m e t  su b s ta n tië le  su b s id ie s  v o o r  eco lo g isch e  la n d b o u w .  
En la ten  w e  s to p p e n  m e t  h e t  p ro d u c e re n  van  n o g  m e e r  
m ilieu -o n  v r ien d e lijk e  ch ipkaarten .

D ennis H esseling  
Voorzitter JD
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R o l  o v e r h e i d  i n  t e  v o e r e n  i n d u s t r i e e l  b e l e i d

Industriepolitiek voor de toekomst
De projectgroep industriebeleid organiseert tijdens het ko
mende D66-congres, op zaterdag 30 maart om 13.00 uur een 
workshop. In het onderstaande zal ik kort betogen wat volgens 
ons de belangrijkste elementen van een Nederlands-Europese 
industriepolitiek behoren te zijn.

Michael Mol

(L id  va n  p r o je c t
g r o e p  in d u s tr ie b e 
l e id  en  h e t  LB, 
m a a r  g e h e e l  o p  
p e r so o n li jk e  t ite l  
g e s c h re v e n )

Voor meer 
informatie over de 
workshop, zoals 
de sprekers, kun je 
contact opnemen 
met Ido van der 
Meulen of Michael 
Mol.

Industriepolitiek in wat voor vorm dan ook is volgens 
ons een noodzaak. Informatie verspreidt zich niet altijd 
vanzelf en Nederland is gelukkig geen eiland. Dit bete
kent dat het nodig is om sommige beginnende indus
trietakken, zogeheten infant industries, te ondersteunen. 
Het theoretische economische argument zegt dat dit niet 
nodig c.q. goed is. De economische theorie houdt ech
ter met een aantal zaken geen rekening. Ten eerste is 
het een noodzaak om mogelijke werknemers op te lei
den voor een carrière in die nieuwe industrie. Daarvoor 
moeten er eerst opleidingsinstituten komen. Maar die 
kunnen nu juist niet door de ondernemingen zelf be
taald worden, want die zijn nu nog niet groot genoeg. 
Ten tweede worden in andere landen beginnende in
dustrietakken ook vaak ondersteund. Japan bijvoor
beeld is voor een deel groot geworden doordat het MITI 
(Ministerie van handel en industrie) beginnende be
drijfstakken tegen buitenlandse concurrentie in bescher
ming nam en de betreffende ondernemingen actief on
dersteunde. Er zijn overigens veel belangrijkere rede
nen te noemen voor de opkomst van Japan als indus
trieland zoals de wet van de remmende voorsprong en 
de hoge graad van perfectie die inherent is aan het Ja
panse produktiesysteem. Verder is het van belang dat 
het publiek en de collega ondernemingen weten dat er 
iets aan het ontstaan is en wat dat precies is. Er moet 
dus steun verleend worden aan infant industries. Het 
gaat er echter niet om wie de meeste steun verleent (veel 
steun verlaagt namelijk de efficiency, zie Fokker), maar 
wie dat het slimste doet.

Allereerst is het zaak om de juiste industrietakken voor 
steun te selecteren. Een goede maatstaf hiervoor kan zijn 
de ouderdom en groeivoet van de industrie in Neder
land, maar ook in andere landen als die duidelijk voor
lopen. Je kunt een maximum stellen aan het aantal ja- 
ren dat een industrie bestaat en een minimum aan de 
groei ervan.
Wat staat de overheid vervolgens te doen nadat een 
keuze is gemaakt? Een belangrijke basis voor het func
tioneren van industriële ondernemingen is de kennis
infrastructuur. Die bestaat uit de verzameling kennis 
van alle (semi-)publieke instellingen en ondernemingen 
bij elkaar, maar vooral ook de verbindingen waardoor 
de kennis verspreid wordt. Zoals de JD eerder in een 
resolutie betoogde (resolutie werkgelegenheid, novem
ber 1994) is het van groot belang om het contact tussen 
ondernemingen en onderzoeksinstellingen te verbete
ren. De nadruk ligt daarbij wat ons betreft op het mid
den- en kleinbedrijf (MKB), omdat daar banencreatie

plaatsvindt en nieuwe industrietakken daadwerkelijk 
ontstaan. Grote bedrijven mengen zich vaak pas in een 
later stadium erin, het stadium van commercialisering. 
Als dat eenmaal bereikt is, vervalt de noodzaak om de 
infant industry te ondersteunen. De nadruk dient ver
der te liggen op producerende bedrijven. De verhou
ding industrie/diensten is te laag, wat voor een deel de 
reden is dat de onderzoeksinspanningen te gering zijn.

Welke oplossingen staan wij voor, naast de genoemde 
intensiveringen van contacten tussen (midden- en klein) 
bedrijven en onderzoeksinstellingen. Ten eerste moet 
er verder gewerkt worden aan macro-regionale clusters. 
Bij macro-regio denken we aan Nederland samen met 
Belgie, Luxemburg, delen van Duitsland en delen van 
Frankrijk. Voor sommige producten kan de regio nog 
groter zijn, de hele EU bijvoorbeeld. Het is fout om Ne
derland als aparte eenheid te blijven zien, omdat onze 
macht in internationale markten te gering is. Door de 
macro-regio breder te definiëren, kun je die macht ver
der vergroten. Verder is er ook de micro-regio, bijvoor
beeld Rijnmond of Twente, waar het de taak van de 
overheid is om te constateren welke diensten en pro
ducten er niet geleverd kunnen worden. Hiervoor zou
den 'hiatencentra' opgericht kunnen worden. Als ie
mand constateert dat iets niet aanwezig is, dan wordt 
dit aangemeld. Ondernemende geesten (en die zijn er 
echt wel) kunnen hier mee aan de slag. Uit mijn eigen 
onderzoek aan de EUR voor het Gemeentelijk Haven
bedrijf Rotterdam kan ik zo een aantal voorbeelden 
opnoemen van activiteiten die opgepikt kunnen wor
den. Naast clustering moet er gestreefd worden naar 
het oprichten van nieuwe opleidingen, met een hoog 
samenwerkingsgehalte met de nieuwe industrietak. Dit 
zou bijvoorbeeld kunnen door een school midden op 
het betreffende bedrijvenpark te plaatsen. Een derde 
mogelijkheid is het kopen van kennis. Uit landen waar 
men (veel) verder is kunnen experts gehaald worden 
die hier gaan doceren of adviseren ten aanzien van de 
ontwikkeling van een nieuwe industrietak. Allemaal 
taken van de overheid, die hopelijk na verloop van een 
aantal jaren door de markt opgepikt kunnen worden.

In het kort bestaat de Nederlands-Europese aanpak die 
ik voorsta dus uit een paar elementen. Selectie van de 
juiste industrietakken is het begin. Vervolgens moet de 
samenwerking met (semi-)publieke instellingen geop
timaliseerd worden, net als de toeleveringsstructuur in 
de micro-regio. Samenwerking met (delen van) andere 
landen is vaak gewenst. Daarnaast dient er een passen
de onderwijsinstelling ontwikkeld te worden en kun
nen mensen uit andere landen ons vaak veel leren over 
nieuwe ontwikkelingen (m.a.w.: Nederland heeft geen 
kennismonopolie). En, als je dat nog niet afgeleid had: 
stoppen met de subsidies aan verlieslijdende onderne
mingen in weinig goeds voorspellende industrietakken, 
zoals ook Fokker is.

♦
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C o n g r e s
1 3  & 1 4  a p ril 1 9 9 6

Het zeventwintigste congres van de Jonge Democraten 
alweer! De ALV is ditmaal in jeugdherberg 'Alteveer' 
in Arnhem. Het inhoudelijke programma beslaat onder 
meer een resolutie over ontwikkelingssamenwerking, 
naast een stortvloed aan politieke en actueel politieke 
moties en organimo's. Daarnaast hebben we deze keer 
één spreker van formaat kunnen strikken, te weten de 
Minister van Economische Zaken, Hans Wijers. Het was 
oorspronkelijk de bedoeling dat ook Felix Rottenberg 
zou komen, maar dit zal vanwege een langdurige ziek
te hoogstwaarschijnlijk niet doorgaan. Verder natuur
lijk een avondprogramma met een act en veel danswerk. 
En ook in Arnhem is er een heel gezellige bar. Voorts 
de jaar-rekening en diverse jaarverslagen. Alsof het al
lemaal nog niet mooi genoeg is zo, gooien we er een 
rondje vragen aan het landelijk bestuur tegenaan als
mede een zevental mooie vactures. Zo staat het ieder
een, mits minimaal 6 maanden JD-lid, vrij zich aan te 
melden als Algemeen Secretaris, Penningmeester, Se
cretaris Politiek, Secretaris Scholing en Vorming, Secre
taris Public Relations, Secretaris Ledenwerving en Op
vang of Secretaris Organisatie. Dit alles onder het genot 
van een regelmatig bakje koffie of thee.

speciale formulieren die te verkrijgen zijn bij een afde- 
lings-bestuur of op het secretariaat. Ieder amendement 
dient op een apart formulier te worden ingevuld! Op 
dezelfde wijze kun je ook moties die betrekking hebben 
op de congresvoorstellen indienen. Moties en amende
menten met betrekking tot de voorgenoemde congres
voorstellen dienen uiterlijk vrijdag 29 maart 1996 om 
17.00u op het Landelijk Secretariaat (Noordwal 10, 2513 
EA Den Haag) binnen te zijn.
Liefst VEEL EERDER in verband met de samenstelling 
van het congresboek (de volgorde van binnenkomst 
bepaalt natuurlijk ook wanneer behandeling plaats
vindt).

De resolutie
Een resolutie is een 'voorstel inzake politieke aangele
genheden' van maximaal 1000 woorden. Om de discus
sie goed te kunnen volgen wordt het sterk aangeraden 
van te voren ook de toelichting door te lezen. Als je van 
tevoren al vragen hebt, neem dan contact op met de 
makers van de resolutie. Die zijn ook bereid om in jouw 
afdeling de resolutie te komen bespreken.

De Algemene Leden Vergadering
De Algemene Ledenvergadering van de Jonge Demo
craten is de plek om je stem te laten horen en komt twee
maal per jaar bijeen. De ALV is het hoogste orgaan van 
de vereniging. Hier neemt de JD politiek-inhoudelijke 
standpunten in en bepalen de leden de koers van de 
vereniging. En dat volgens het principe van 'one man 
one vote': ieder lid dat zijn contributie heeft betaald heeft 
het recht de ALV bij te wonen, daar het woord te voe
ren en een stem uit te brengen. Verder worden de men
sen die deze standpunten op landelijk uit gaan dragen, 
het Landelijk Bestuur (LB), gekozen.

Congresvoorstellen
Op deze ALV worden slechts één congresvoorstel be
handeld: de resolutie over ontwikkelingssamenwerking. 
Elders in deze Demo vind je deze resolutie. Er zijn geen 
voorstellen tot wijziging van het huishoudelijk regle
ment of de statuten binnengekomen.
Wanneer je, na het bestuderen van deze resolutie iets 
zou willen veranderen, kun je wijzigingsvoorstellen 
(amendementen) formuleren. Deze kun je dan voorleg
gen aan de Algemene Afdelingsvergadering (AAV), die 
door het gehele land wordt gehouden ter voorbereiding 
op de ALV. Als je de AAV van jouw standpunt hebt 
weten te overtuigen (een meerderheid heeft voorge
stemd) dient de algemeen secretaris van het afdelings
bestuur jouw voorstellen in bij het LB. Een andere me
thode is om vier medestanders te vinden (uiteraard ook 
JD-leden), die allemaal het amendement ondertekenen 
(totaal vijf handtekeningen). Je kunt dan zelf het amen
dement indienen bij het LB. Dit dient te gebeuren op

D e z e  k e e r  h e b b e n  w e  e e n  s p r e k e r  v a n  f o r m a a t  

k u n n e n  s t r i k k e n ,  t e  w e t e n  M i n i s t e r  H a n s  W i j e r s

Politieke moties (PM)
Naast congresvoorstellen kent de JD ook drie andere 
voorstellen. De eerste zijn de politieke moties die een 
onderwerp behandelen dat niet actueel is, maar waar
de JD wel een standpunt over zou kunnen of moeten 
innemen. Het moet echter niet een al te breed onder
werp zijn. Zo'n onderwerp leent zich meer voor een re
solutie. Een PM bestaat uit één uitspraak en een korte 
motivatie die samen niet meer dan 200 woorden tellen.
Voor PM's gelden verder dezelfde regels als voor mo
ties en amendementen op de congresvoorstellen. Let op:
Voldoet je motie niet aan de gestelde regels en die wor
den echt getoetst door het LB, dan is behandeling he
laas niet mogelijk. Voor PM's geldt dezelfde deadline 
als voor APM's, namelijk 29 maart 1996 om 17.00.

Actueel politieke moties (APM)
Uiteraard is het ook mogelijk om de ALV een uitspraak 
te laten doen over actuele, politieke kwesties. Richtlijn 
voor de actualiteit is dat het onderwerp op de volgende 
ALV achterhaald zou zijn. Het LB toetst de ingediende 
APM's aan dit criterium. Verder gelden dezelfde indie- 
ningsvereisten als bij de amendementen en moties op 
de congresvoorstelllen, met dien verstande dat APM's 
kunnen worden ingediend tot de aanvang van het con
gres (zaterdag 13 april 1996 om 11.45). Wordt een APM 
voor donderdag 11 april 1996, 11.45 ingediend op het 
landelijk secretariaat, dan zorgt het LB voor voldoende
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kopieën op het congres. APM's na de deadline dienen 
door de indieners zelf vermenigvuldigd te worden en 
in minimaal 140 kopieën bij het LB ingediend te wor
den.

Organisatorische moties (Organimo’s)
Een organisatorische motie is een opdracht aan het LB 
of een ander JD-orgaan betreffende een organisatori
sche kwestie. Verder gelden hiervoor dezelfde vormei
sen als voor PM's en APM's. Ook hiervoor geldt weer 
dat de deadline vrijdag 29 maart 1996 om 17.00 is.

Landelijke vacatures
Zoals reeds vermeld, komt er weer een aantal functies 
vrij. Iedereen die tenminste 6 maanden geleden lid is 
geworden van de JD kan zichzelf of een ander lid, mits 
dat zich daartoe bereid verklaart, kandidaat stellen voor 
het Landelijk Bestuur. Het vervullen van een functie 
binnen het Landelijk Bestuur van de JD vergt veel tijd 
en vereist een grote inzet. Je krijgt hiervoor echter veel 
nuttige ervaring, gezelligheid en waardering voor te
rug. Elke functie kent zijn eigen specifieke taken, die 
hieronder beschreven staan.
Daarnaast vervult een LB-er ook veel algemene taken, 
zoals invulling geven aan het JD-beleid en het afdelings- 
contactpersoonschap. Het snel inspringen op de actua
liteit door middel van een discussie binnen het LB ge
volgd door een persbericht of andere publieke uiting is 
hierbij een van de vele krenten uit de LB-pap. De kan
didaatstelling dient te gebeuren op een bij de Secretaris 
Organisatie verkrijgbaar formulier.
Je aanmelding dient uiterlijk vrijdag 22 maart 1996 
17.00u binnen te zijn op het landelijk secretariaat. Hier
onder volgen de omschrijvingen van de functies met de 
namen, telefoonnummers van de huidige mensen.

A lg e m e e n  S ec re ta ris
De algemeen secretaris beheert het secretariaat en is ver
antwoordelijk voor de secretariaatsmedewerker. De AS 
houdt zich bezig met de ledenadministratie, het archief 
en de materialen. Verder onderhoudt de AS de com
municatie met de leden en zorgt zij of hij voor de verga- 
dercontinuïteit van het LB. Gerrit-Wim Gerritsen (053- 
895057) kan je nog veel meer vertellen over deze func
tie.

P e n n in g m e e s te r
De penningmeester (PM) van het LB heeft, samen met 
de rest van het LB en de kascommissie de eindverant
woordelijkheid over de gelden. Dit houdt onder andere 
in het opstellen van de begroting en de jaarrekening. 
Verder gaat het nog om de financiële administratie en 
fondsenwerving. Een zekere financiële ervaring is nut
tig, maar niet noodzakelijk. Bel Xander Mol (010- 
4047275) voor meer informatie.

over deze functie.

S e c re ta ris  S ch o lin g  en  V orm ing  

De secretaris scholing en vorming (SSV) draagt zorg 
voor het cursus- en trainingenaanbod binnen de vere
niging. Het op peil houden van het trainers-bestand is 
hiervoor heel belangrijk, alsmede het ontwikkelen van 
nieuwe trainingen, wanneer daar behoefte aan is. De 
SSV zorgt verder voor de JD-Binnenhof excursies. Ver
der biedt deze post je alle gelegenheid om andere LB- 
zaken op je te nemen, met name in die in de projectsfeer 
liggen, zoals het orga-niseren van thema-dagen en der
gelijke. Voor meer informatie hierover kun je contact 
opnemen met Madeleine Baartmans (030-2716729).

S ec re ta ris  P u b lic  R e la tio n s
De secretaris public relations (SPR) verzorgt het JD-voor- 
lichtingsbeleid. Dit houdt onder meer in het opbouwen 
en onderhouden van relaties met de media en het uit
denken en uitwerken van publiciteitsactiviteiten. De SPR 
is bovendien de voorlichter namens de vereniging naar 
de pers, dit in continu overleg met de Voorzitter en de 
SP. Voor vragen kun je terecht bij Robin Paalvast (079- 
314095).

S e c re ta ris  L e d e n w e rv in g  en  o p v a n g  
De secretaris ledenwerving en opvang (SLWO) coördi
neert de ledenwerfactiviteiten van de JD. Daarnaast sti
muleert de SLWO de opvang van nieuwe leden in de 
afdelingen en andere geledingen van de vereniging. Als 
jij de gave hebt om mensen te enthusiasmeren, bel dan 
snel Frederick Petrignani (071-5172609) en vraag hoe je 
die gave in de praktijk kunt omzetten.

S ec re ta ris  O rg an isa tie
De secretaris organisatie (SO) organiseert evenementen. 
De belangrijkste hiervan is het congres (deze congres
bijlage, het congresboek, sprekers en locatie). Verder is 
er nog de kaderdag. Ook zorgt de SO voor de jaarplan- 
ner met alle belangrijke data voor de komende tijd. Heb 
jij zin om de concurrentie met Joop van den Ende aan te 
gaan en wil je weten hoe: bel dan met Michael Mol (010- 
-4149621

K a s c o m m is s ie
De kascommissie bestaat uit tenminste twee leden van 
de vereniging die niet tevens zitting hebben in het Lan
delijk Bestuur of een ander orgaan van de JD dat onder 
controle van de kascommissie staat. De commissie heeft 
tot taak het controleren van de door de penningmeester 
gevoerde financiële administratie. Deze controle dient 
minstens twee maal per jaar plaats te vinden. Een lid 
van de kascommissie hoeft aan deze functie niet zo gek 
veel tijd kwijt te zijn, maar het is wel een belangrijke 
taak die zij/hij op zich neemt. De penningmeester kan 
eventuele vragen met betrekking tot deze funtie beant
woorden, bel dus met Xander Mol (010-4047275).

S e c re ta ris  P o litiek
De secretaris politiek (SP) heeft als hoofdtaak het bege
leiden en stimuleren van deinhoudelijke discussie bin
nen de vereniging. Dit betekent onder meer contact on
derhouden met het politiek bureau, bestaande uit de 
werkgroepen en de commissie politieke zaken. Verder 
vallen er ook contacten met externe organisaties onder 
en de inhoud van publicaties van de JD naar buiten. Ido 
van der Meulen (030-25111753) kan je meer vertellen

Aanmelding
Kandideren voor een functie, of een PM, APM, Organi- 
mo of amendement indienen kun je dus allemaal doen 
bij het Landelijk Secretariaat:

L an d e lijk  S e c re ta ria a t J o n g e  D e m o c ra te n
N o o rd w a i 10
2 5 1 3  E A  D e n  H a a g
tel. 0 7 0 -3 6 3 9 2 5 8
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W a a r  g e b e u r t  d i t  a l l e s  ?

A l V  2 7  w o r d t  i n  A r n h e m  g e h o u d e n !

J e u g d h e rb e rg  A lte v e e r  
D ie p e n b ro c k la a n  2 1  
6 8 1 5  A H  A rn h em  
0 2 6 -4 4 2 0 1 1 4

In het congresboek staan de tijden van de bus vermeld. 
Als je je op tijd aanmeldt krijg je dit vanzelf opgestuurd. 
Neem in ieder geval van station Arnhem centraal bus 3 
(jawel, een echte tro lly) naar Alteveer, Burgers' Zoo of 
Cranevelt. Hiervandaan nog 100 meter lopen. Kom je 
met de auto, neem dan vanaf de A12 de afslag Arnhem- 
Noord en volg de borden.

Kosten en aanmelding
De prijs voor het hele weekend; sprekers, inhoud, een 
overnachting, een diner, ontbijt en lunch, muziek, vol- 
ley-balveld plus de nodige koffie en thee en een fantas
tisch weekend is vastgesteld op Fl. 47,50 per persoon 
(inclusief Fl. 2,50 solidariteitsbijdrage voor hen die reis
kosten declareren). Wie slechts een dag komt, betaalt 
Fl.25,-.

Maar het kan nog goedkoper, als je je voor vrijdag 29 
maart weet aan te melden (N.B. de overschrijving moet 
dan binnen zijn) krijg je namelijk nog eens 5 gulden kor
ting. Deze korting krijg je wanneer je het verschuldigde 
bedrag van fl.42,50 resp. fl.20,- overmaakt naar de reke
ning van de ]D, gironummer 701386 t.a.v. Jonge Demo
craten te Den Haag onder vermelding van "ALV 27" en 
welke dag(en) je komt. Je ontvangt dan automatisch het 
congresboek. Dit valt uiterlijk 6 april in je brievenbus. 
Opgave na deze datum is nog slechts mogelijk op het 
landelijk secretariaat. Je krijgt dan alsnog een congres
boek thuisgestuurd, maar je bent wel de volledige prijs 
van f l .47,50 verschuldigd aan de congresdeur. Dit laat
ste geldt uiteraard ook voor late beslissers, die zich bij 
de deur melden.

Workshops en training
Ook deze keer diverse workshops waaronder eentje over 
Europa in samenwerking met buitenlandse gasten. En 
een debat-teertraining onder de bezielende leiding van
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Roel van der Poort.

Reiskostenvergoeding
Het is mogelijk om de gemaakte reiskosten vergoed te 
krijgen. Hiervoor geldt een aantal voorwaarden. Je dient 
je treinkaartje te bewaren en in te leveren bij inschrij
ving op het congres, samen met een ingevuld declara- 
tie-formulier wat aldaar beschikbaar is. Probeer op de 
goedkoopst mogelijke manier te reizen (bijvoorbeeld 
in groepen). De NS kan je hier het meest over vertellen.

Slapen
Vergeet ook vooral nietje slaapzak mee te nemen. Als 
het niet anders kan bestaat de mogelijkheid bij de jeugd
herberg een lakenpakket te huren. De kosten (ongeveer 
fl.7,-) zul je zelf moeten voldoen.

Termijnen
Nog even een overzicht van termijnen waarbinnen alle 
gegevens etc. binnen moeten zijn:
22 m a a r t  1 9 9 6 ,  1 7 .0 0 : deadline kandidaatstelling LB 
29 m a a r t  1 9 9 6  1 7 .0 0 : deadline indiening amendemen
ten en moties op de congresvoorstellen, de organimo's, 
de politieke moties (sluitingsdatum publicatie in het 
congresboek) en deadline inschrijv ing congres via 
postgiro, met korting op de congresprijs.
4 a p r i l  1996 '. Voorinschrijvers hebben het congresboek 
en hun korting binnen.
1 1  a p r i l  1 9 9 6 ,  1 1 .4 5 : deadline APM's, die nog worden 
vermenigvuldigd door het LB.
1 3  a p r i l  1 9 9 6 ,  1 1 .4 5 : deadline APM's, zelf vermenig
vuldigen en indienen op congres bij het I.B.

Tot slot
1 lierna volgen de voorstellen die op het congres behan
deld worden. Bestudeer ze goed. Mochten er na het le
zen van de congresbijlage nog vragen zijn bel dan met 
Michael M ol (SO) 010-4149621. Je kunt natuurlijk ook 
altijd het landelijk secretariaat bellen. Weest niet be
vreesd!

♦
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Resolutie: 'Een rode draad in het m ensenrechtenbeleid '

0 0 2 Geen twee landen zijn gelijk. Het mensenrechtenbeleid
0 0 3 moet daarom van geval tot geval worden bepaald. Hierbij
0 0 4 zijn echter wel consequente prioriteiten en uitgangspun-
0 0 5 ten vast te stellen. Geen blauwdruk dus; wèl een rode
0 0 6 draad.

0 0 7 Cultureel o f universeel

0 0 8 Alle mensen hebben op grond van hun mens-zijn univer- 
0 0 9 sele mensenrechten. Universele mensenrechten zijn zo 
0 1 0 fundamenteel, dat iedereen het recht èn de morele plicht
0 1 1 heeft naleving ervan af te dwingen. De universele men-
0 1 2 senrechten dienen daarom centraal te staan in het bui-
0 1 3 tenlandse beleid van Nederland en de Europese Unie.
0 1 4 Naleving van mensenrechten waarvan de universele gel-
0 1 5 digheid kan worden betwijfeld, mag n ie t worden afgedwon-
0 1 6 gen (tenzij staten zich via een verdrag aan deze rechten
0 1 7 hebben verbonden). Met betrekking tot dergelijke, moge-
0 1 8  lijk cultureel bepaalde mensenrechten moet altijd een ge- 
0 1 9  lijkwaardige dialoog zonder vooropgezette waarde-oorde- 
0 2 0 len worden nagestreefd.

0 2 1 D e  u n iv e rs e le  m e n s e n re c h te n  d ien e n  c e n tra a l te  s ta a n  in

0 2 2 h e t b u ite n la n d s  b e le id .

0 2 3 De International Bill of Human Rights, waarvan de Uni-
0 2 4 versele Verklaring van de Rechten van de Mens deel uit-
0 2 5 maakt, geldt als uitgangspunt voor de universele men-
0 2 6 senrechten. De universele geldigheid van aanvullende
0 2 7 verdragen (zoals het Verdrag tegen Rassendiscriminatie,
0 2 8 het Verdrag voor Vrouwenrechten en het Anti-Folterings-
0 2 9 verdrag) hangt af van de mate waarin deze door alle cul-
0 3 0 turen gedragen worden. Beoordeling van dit draagvlak
0 3 1 dient niet alleen te geschieden op basis van het aantal
0 3 2 officiële ondertekenaars, maar ook op basis van de steun
0 3 3 onder volkeren die niet door een officiële regering worden
0 3 4 vertegenwoordigd. Niet-gouvernementele organisaties
0 3 5 (NGO’s), waaronder de Unrepresented Nations and Pe-
0 3 6 oples Organization (UNPO), zijn hierbij onmisbaar. Indien
0 3 7 een aanvullend verdrag breed wordt gedragen onder alle
0 3 8 culturen - en dat geldt voor de genoemde voorbeelden -
0 3 9 wordt hij als universeel geldend aangemerkt en geldt hij
0 4 0 dus ook voor landen die hem niet hebben ondertekend.

0 4 1 M e n s e n re c h te n  z ijn  u n iv e rs e e l g e ld ig  ind ien  z ij d e e l u it-

0 4 2 m a k e n  v a n  d e  In te rn a tio n a l B ill o f  H u m a n  R igh ts , o f  van

0 4 3 e e n  a a n v u lle n d  v e rd ra g  d a t b re e d  w o rd t g e d ra g e n  o n d e r

0 4 4 a lle  cu ltu ren .

0 4 5 Collectieve rechten
0 4 6 Niet alleen individuele mensen, maar ook volkeren heb-
0 4 7 ben rechten. Objectieve criteria voor een volk zijn echter
0 4 8 niet vast te stellen. Daarom dient elke groep mensen die

0 4 9 zichzelf als volk beschouwt, als zodanig erkend te wor-
0 5 0 den. Doorgaans zal dit betekenen dat een volk een ge-
0 5 1 meenschappelijke taal, cultuur en geschiedenis heeft, en
0 5 2  gebonden is aan gemeenschappelijke grond. W at echter 
0 5 3 de doorslag geeft, is het g e v o e l een volk te zijn.

0 5 4 E lk e  g ro e p  m e n s e n  die z ic h z e lf  a ls  vo lk  b e s c h o u w t, w ord t

0 5 5 a ls  vo lk  e rken d .

0 5 6 leder volk heeft recht op zelfbeschikking. Dit is echter niet
0 5 7 per definitie gelijk aan het recht op een eigen staat. Het
0 5 8 zelfbeschikkingsrecht van een volk is gewaarborgd indien
0 5 9 het volk in de staat waarin het leeft:
0 6 0 a. evenredig in het bestuur is vertegenwoordigd
0 6 1 b. niet van overheidswege wordt gediscrimineerd en
0 6 2 c. door de regering wordt beschermd.
0 6 3 Indien aan één van deze eisen niet wordt voldaan en hier-
0 6 4 in op middellange termijn geen verandering valt te ver-
0 6 5 wachten, heeft een volk recht op onafhankelijkheid. Dit
0 6 6 neemt uiteraard niet weg dat een volk, in goed overleg,
0 6 7 ook een eigen staat kan krijgen als wèl wordt voldaan aan
0 6 8 de voorwaarden voor zelfbeschikking.

0 6 9 E e n  vo lk  h e e ft  re c h t op e e n  e ig en  s ta a t  a ls  h e t  in d e  h u id i-

0 7 0 g e  s ta a t op  m id d e lla n g e  te rm ijn  g e e n  z e lfb e s c h ik k in g  k a n

0 7 1 v e rw a c h te n .

0 7 2 Internationale betrekkingen

0 7 3 In principe moeten Nederland en de Europese Unie stre- 
0 7 4 ven naar diplomatieke contacten met alle regeringen; ook 
0 7 5 met regeringen die de universele mensenrechten schen- 
0 7 6 den. Pas als deze regeringen de diplomatieke contacten
0 7 7 uitleggen als erkenning van hun legitimiteit of als steun
0 7 8 aan hun beleid, werken zij contraproduktief en kunnen zij
0 7 9 worden verbroken. Ook in geval van acute verslechterin-
0 8 0 gen van de mensenrechtensituatie kunnen de diplomatie- 
0 8 1 ke betrekkingen als signaal tijdelijk worden verbroken.

0 8 2 C o n ta c te n  w ord en  in p rin c ip e  p a s  v e rb ro k e n  in d ien  z ij co n - 

0 8 3 tra p ro d u k tie f w erken .

0 8 4 Alle contacten met regeringen die de mensenrechten
0 8 5 schenden, moeten worden benut om naleving van de uni-
0 8 6 versele mensenrechten dichterbij te brengen. Er bestaan
0 8 7 geen ‘niet-politieke’ contacten; ook de keuze om tijdens
0 8 8 een contact geen politiek gevoelige onderwerpen aan te
0 8 9 snijden is immers een politieke keuze. Concreet betekent
0 9 0 dit onder meer dat geen enkele Nederlandse minister die
0 9 1 een bezoek brengt aan een land waar de mensenrechten
0 9 2 worden geschonden, de mensenrechtensituatie buiten
0 9 3 beschouwing kan laten omdat het niet tot zijn of haar vak-
0 9 4 gebied zou behoren.
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0 9 5 A lle  c o n ta c te n  d ien e n  te  w o rd en  b e n u t om  de m e n s e n -

0 9 6 re c h te n  te b e v o rd e re n .

0 9 7 Er moet altijd een zichtbare koppeling zijn tussen de ont-
0 9 8 wikkeling van de situatie in een land waar de mensen-
0 9 9 rechten op grote schaal worden geschonden enerzijds,
1 0  0 en de economische en culturele (waaronder ook sportie-
1 0  1 ve en educatieve) contacten met dat land anderzijds. Dui-
1 0 2 delijke verbeteringen in de mensenrechtensituatie dienen
1 0 3 gestimuleerd te worden door openlijke aanmoediging van
1 0 4 economische en culturele contacten. Een verslechteren-
1 0  5 de of blijvend slechte mensenrechtensituatie wordt be-
1 0 6 antwoord met ontmoediging van deze contacten, met uit-
1 0  7 zondering van contacten tussen NGO's en contacten op
1 0  8 het gebied van educatie en milieu. Concreet betekent dit
1 0 9 onder meer dat de Nederlandse overheid in een verslech-
1 1 0  terende of blijvend slechte situatie geen handelsmissies 
1 1 1 naar het betreffende land organiseert of ondersteunt.

1 1 2 E c o n o m is c h e  en  cu ltu re le  c o n ta c te n  d ien e n  a ltijd  g e k o p -

1 1 3 p e ld  te  z ijn  a a n  de m e n s e n re c h te n s itu a tie .

1 1 4 Het primaat van de mensenrechten brengt met zich mee
1 1 5 dat economische en culturele contacten uitsluitend mo-
1 1 6  gen plaatsvinden indien zij de mensenrechtensituatie niet

1 1 7  schaden. Idealiter zou voor elk economisch of cultureel 
1 1 8 contact van particuliere organisaties met landen waar de
1 1 9 mensenrechten ernstig worden geschonden, een vergun-
1 2 0 ning moeten worden afgegeven. Omdat dit zou leiden tot
1 2 1 een ongekende bureaucratie, kiest de JD voor een ‘be-
1 2 2 zwaar-systeem‘: pas als iemand bezwaar aantekent, wordt
1 2  3 een economisch of cultureel contact beoordeeld en even-
1 2  4 tueel verboden.

1 2 5 E c o n o m is c h e  en  cu ltu re le  c o n ta c te n  d ie  d e  m e n s e n re c h -

1 2 6 te n s ituatie  s c h a d e n , k u n n en  v e rb o d e n  w orden .

1 2 7 Een totale economische en/of culturele boycot is pas wen-
1 2 8 selijk indien breed gesteunde oppositiegroeperingen in het
1 2 9 betreffende land erom vragen, of - als de oppositie niet
1 3 0 gehoord kan worden - indien de regering van dat land
1 3  1 heeft aangetoond zich niets van andere vormen van sanc-
1 3 2 ties aan te trekken. Eventuele noodhulp dient altijd door-
1 3 3 gang te vinden.

1 3 4 E e n  to ta le  b o y c o t van e e n  la n d  w a a r  d e  m e n s e n re c h te n

1 3 5 w o rd en  g e s c h o n d e n  is  w e n s e lijk  a ls  b re e d  g e s te u n d e  o p -

1 3 6 p o s itie g ro e p e rin g e n  e ro m  v rag en  o f  a ls  de re g e rin g  zich

1 3  7 n ie ts  van a n d e re  s a n c tie s  aa n tre k t.

U vraagt, wij draaien
Op ALV 26, het najaarscongres van vorig jaar, is een aantal zaken 
opgedragen aan het Landelijk Bestuur. Door middel van dit artikel 
willen wij laten zien hoe we die opdrachten hebben uitgevoerd. 
Indien dit relevant is wordt er ook bij vermeld welke LB-er de uit
voering ervan op zich genomen heeft.
" Het Groene Boekje is intussen aangeschaft en prijkt op de schap
pen van het Landelijk Secretariaat.
" Zoals iedereen zelf heeft kunnen merken is de contributie voor 
degenen die, ook nu de machtigingen zijn ingevoerd, per acceptgi
ro willen blijven betalen met fl 1,50 verhoogd (Xander).
” Er wordt nog overleg gevoerd met D66 over het gebruik van Eer
lijke Handel-producten op het Secretariaat (Gerrit-Wim).
" De gemaakte reiskosten van ]D-ers om naar de komende ALV te 
komen zullen voor 100% vergoed worden (Xander).
" De steunleden zijn ingevoerd in de hele procedure om lid van te 
jD te worden (Frederick).

Deze punten kwamen uit organimo's van de afgelopen ALV. Er 
waren ook twee Politieke Moties met een expliciete opdracht aan 
het LB.

Het gewijzigde standpunt van de JD over het basisinkomen is 
uitgedragen middels een persbericht na afloop van het congres (Ro
bin). Op dit moment wordt gewerkt aan een opinie-artikel hier
over in samenwerking met de werkgroep sociale economie.
" Het standpunt dat de universiteitsraden minimaal de huidige be
voegdheden moeten behouden is besproken met het D66-Tweede 
Kamerlid Joke Jorritsma, die hoger onderwijs doet. Een gewijzigde 
vorm hiervan is ingediend als motie op het D66-najaarscongres, en 
deze is aangenomen. De discussie binnen de D66-Tweede Kamer
fractie loopt nog (Ido, Dennis).

Tenslotte was er nog een tweetal opdrachten blijven liggen van 
eerdere congressen.
" In het beleidsplan van 1995 (ALV 24) stond het voornemen om 
een cursus reageren op racisme te ontwikkelen. Het LB heeft beslo
ten dit te integreren in een groter geheel en met een cursus inter
culturele communicatie te komen (Madeleine).
" Op ALV 23 is een motie aangenomen waarin stond dat de JD een 
infomatiepakket over allochtonen zou samenstellen. Hiervoor is 
samenwerking met het Instituut voor Publiek en Politiek (1PP) ge
zocht. Ondanks herhaaldelijke toezeggingen is er echter nog geen 
informatie ontvangen (Dennis).

D en n is  H esseling  

V oorzitter Jonge D em ocraten

Vrijw illigers gezocht voor congres

V oor h e t  k o m e n d e  congres in  A rn h e m  z i jn  w e  n o g  o p  z o e k  
naar een aanta l vrijw illigers. H e t g a a t om  leden  van d e  stern
en  no tu len co m m issic , m e n se n  d ie  tien m in u te n  w illen  h e lp en  
b ij h e t o m b o u w en  van d e  congreszaal en g e lu id sm e n se n  (om  
te zo rg en  d a t d e  m icro fo o n  b lijft w erken  a ls  W ijers s ta a t te p r a 
ten), O ok in  ju llie  a fd e lin g  lo p en  va st m e n se n  ro n d  d ie  d it  le u k  
v in d en  o f  g o e d  ku n n en . L aa t d i t  dan even  aan m i j  w eten  o f  bij 
h e t  landelijk  secretariaat. A ls  d e  n a m en  o p  tijd  (voor e in d  m aart)  
b e k e n d  z ijn , krijgen  z e  m in im a a l een  eervo lle  v e rm e ld in g  in  
h e t  congresboek  (eeu w ig e  ro em  b in n en  d e  J D  d u s)!  M ich a el 
M o l  - se c r e ta r is  o rg a n isa tie , tel. 010 -4 1 4  9621 en e -m a il  
106563@ student.fbk.eur.n l
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Congresreglement
1. Algemeen
1.1. Wanneer er in dit reglement geschreven 
wordt over congresvoorstellen, dan worden 
daar de Resoluties, Statuten, voorstellen voor 
nieuwe reglementen, wijziging van bestaande 
reglementen, het Beleidsplan en de begroting 
genoemd (HR art.11). Deze voorstellen worden 
gepubliceerd in de congresbijlage van Demo en 
zijn amendeerbaar.
1.2. Naast moties en amendementen op deze 
congresvoorstellen kent de JD Politieke Moties 
(PM), Actueel Politieke Moties (APM), Organi
satorische Moties (Organimo) (HR art.12) en 
Moties van Orde.
1.3. De vergadering begint met de benoeming 
van de congresvooizitters, stemcommissie en 
notulencommissie. Dezeworden voorgedragen 
door het L.B. en benoemd door de A.L.V.
1.4. Over niet op de agenda geplaatste onder
werpen kunnen in principe geen besluiten wor
den genomen.
1.5. de Secretaris Organisatie is belast met de 
algehele organisatie van het congres.
1.6. de Secretaris Organisatie is belast met de 
zorg voor de congrescommissie en ziet toe op 
de goede uitvoering van de taken.
1.7. de fungerend congresvoorzitter ziet toe op 
een orderlijk verloop van de veragdering.
1.8. De fungerend congresvoorzitter kan van de 
vooraf vastgestelde agenda afwijken, wanneer 
de vergadering daarin toestemt.

2. Manier van behandelen
2.1. Congresvoorstellen
- indiener van het congresvoorstel geeft een toe
lichting.
- bij een organimo mag het L.B. reageren indien 
het L.B. niet de indiener is.
- bij resoluties: Iedereen krijgt de mogelijkheid 
te spreken over de resolutie, zonder sprekers
lijst, maar met beperkte spreektijd.
- behandeling van moties en amendementen 
volgens punt 2.2.
- indiener van het congresvoorstel mag spre-

het laatste woord.
Neemt de indiener het congresvoorstel een 
motie of amendement over, dan dient zij /  hij 
dit besluit kort toe te lichten en is de motie of 
het amendement aangenomen, mits geen der 
aanwezige leden behandeling wenst. 
Amendementen die op hetzelfde betrekking 
hebben, worden geclusterd (tegelijk) behan
deld, met behulp van een sprekerslijst. Het 
meest verstrekkende amendement wordt als 
eerste in stemming gebracht.
2.3. Andere moties
- indiener van de motie geeft toelichting
- iedereen mag spreken over de motie, met be
hulp van een sprekerslijst.
- indiener van de motie krijgt het laatste woord.

Dit geldt niet voor Moties van Orde (3.2).
Bij een organimo mag het L.B. reageren indien 
indien het niet niet de indiener is.
2.4. Algemeen
a) Op een sprekerslijst kan worden ingeschre
ven, zodra de indiener van een congresvoor
stel, motie of amendement begint met haar /  
zijn toelichting.
De sprekerslijst wordt gesloten na deze toelich
ting, behalve bij moties en amendementen op 
congresvoorstellen (2 .2); dan wordt de lijst ge
sloten na de reactie van de indiener van het 
congresvoorstel. De sprekers komen aan de 
beurt volgens de volgorde op de lijst.
b) De fungerend congresvoorzitter bepaalt de 
spreektijd per spreker.

3. Vergaderorde
3.1. De fungerend congresvoorzitter kan de ver
gadering maximaal 15 minuten schorsen om 
de orde te herstellen. Wanneer daarna nog
maals de orde wordt verstoord, wordt de ver

gadering, in overleg met het L.B., gesloten.
3.2. a. Wanneer een lid een Motie van Orde in
dient, wordt dit voorstel onmiddellijk in behan
deling genomen.
Over deze voorstellen wordt niet gediscussi
eerd, ze worden meteen in stemming gebracht. 
32.b. De fungerend congresvoorzitter kan al
leen Moties van Orde buiten de orde verkla
ren, wanneer deze voorstellen niet over de ver
gaderorde handelen, dan wel in strijd zijn met 
de statuten, conform art. 15 lid 3 HR.
3.2. c. De fungerend congresvoorzitter kan Mo
ties van Orde ovememen. Er wordt dan niet 
over gestemd, tenzij een lid vraagt om stem
ming.

4. Stemming
4.1 .a. Alle besluiten op de A.L.V. worden geno
men met volstrekte meerderheid van de stem
men, tenzij de Statuten of het Huishoudelijk 
Reglement een gekwalificeerde meerderheid 
eisen.
4.1 .b. Onder geldig uitgebrachte stemmen in 
geval van zaken wordt verstaan de voor- en 
tegenstemmen.
4.2. Stemmen over zaken geschiedt door het op
steken van de stemkaart. Stemmen over perso
nen geschiedt schriftelijk.
4.3. Wanneer het verschil in stemmen (voor of 
tegen) minder is dan 5, dan wordt opnieuw 
gestemd. Is het verschil nog steeds zo klein, dan 
wordt schriftelijk gestemd.
4.4. Wanneer de stemmen staken en er is vol
daan aan artikel 4.3, dan is het voorstel verwor
pen.
4.5. Per voorstel kan slechts eenmaal om her
stemming worden gevraagd.

5. Slotbepalingen
5.1. De fungerend congrevoorzitter kan op ver
zoek van de vergadering, afwijken van de bij 
dit reglement gestelde regels.
5.2. In gevallen waarin dit reglement niet voor
ziet in de orde van de A.L.V. beslissen de con
gresvoorzitters.

ken over het (gewijzigde) congresvoorstel. Zaterdag 13 april Zondag 14 april
- iedereen mag spreken over het (gewijzigde) 
congresvoorstel, metbehulp van de congreslijst. l i l i i l ! 08.00 AifgïfeitëillëcsSL
- indiener van het congresvoorstel krijgthet laat Openingstoespraak door Hans
ste woord. Wijers y:|:9.oöl! Jaarverslagen, en jaarrekening
- Bij behandeling van resoluties is het toegestaan l É l I l
korte, informatieve vragen vanuit de zaal aan l l l l s l Lunch (eigen eten meenemen) L Diverse workshops en training
de spreker te stellen. S ÜifslagjiiërkiëziBgehj KLlIdhchLKÏ
2.2. Moties en amendementen op congresvoor I H I
stellen : I t Ï Ï l Organimo's, APM's en PM's
- indiener van de motie of het amendement geeft I P I s l : Vragenroiuije Landelijk Bestuur i l l l i l SïEferi.bijJii'pftafe^
toelichting. l i i ö i
- indiener van het congresvoorstel geeft reactie. 20.00 .1 Toespraak Dennis iiesseling
- iedereen mag spreken over de motie of het :f;ï Verrassende act
amendement, metbehulp van een sprekerslijst. 
- indiener van de motie of het amendement krijgt

IpiQÖliïjiiêEëëêt
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Problem en b ij herindeling bestuurlijke regios

Is er een alternatief voor 
de stadsprovincie?
De organisatie van het openbaar bestuur in Nederland 
sluit niet aan op de schaal van de huidige maatschap
pelijke problemen. Dat is een stelling die onder bestuur
ders en politici, maar ook onder burgers vrij breed ge
dragen wordt. Naast dit.schaalprobleem is er sprake van 
een taakverdelingsprobleem: het 'regionale gat' tussen 
de gemeentelijke en de provinciale overheid is te groot. 
Dit gat wordt opgevuld door een lappendeken van be
stuurlijke constructies. Enerzijds zijn er de functionele 
regio's met hun eigen beleidsterrein (milieu, verkeer en 
vervoer, arbeidsvoorziening, ambulancevervoer, poli
tie, etcetera), anderzijds zijn er de vrijwillige samenwer
kingsverbanden tussen gemeenten, gebaseerd op de Wet 
Gemeenschappelijke Regelingen.
Burgemeester Havermans van Den Haag schetste in een 
ingezonden brief in de Volkskrant (23 januari 1996) de 
nadelen van deze 'lappendeken'-, functionele regio's lei
den tot versnippering van het bestuur en in
tergemeentelijke samenwerking op vrijwillige basis 
werkt alleen daar waar het niet-controversiële onder
werpen betreft. De burgemeester stelde dan ook, dat er 
geen alternatief is voor de stadsprovincie.
Het 'regionale gat' bemoeilijkt inderdaad een 
slagvaardige reactie van de politiek op tal van (soms 
zeer prangende) sociaal-economi- 
sche problemen. Vernieuwing van 
de bestuurlijke organisatie is dan 
ook zeker noodzakelijk. Toch kun
nen er bij de discussie rond de vor- 
ming van zogeheten stads
provincies enkele vraagtekens gezet worden.
Vanaf het begin van de huidige discussie, die al enkele 
jaren duurt, hebben de problemen in en rond de grote 
steden centraal gestaan. Deze problemen zijn veelal ge- 
meentegrensoverschrijdend en kunnen daarom niet 
adequaat aangepakt worden door het lokale bestuur. 
Annexatie van omliggende gemeenten om de reikwijd
te van de grootstedelijke stadsbesturen te vergroten 
werd echter niet als een haalbare optie gezien. Daarom 
werd het concept van de stadsprovincie geïntroduceerd: 
een bestuurlijke eenheid bestaande uit een grote stad 
en een aantal omliggende gemeenten die functioneel 
betrokken zijn bij deze centrumgemeente.
Nederland bestaat echter niet alleen uit grootstedelijke 
problematiek. Als het uitgangspunt is, dat er in ons land 
niet meer dan één bestuurslaag mag zitten tussen het 
rijk en de gemeenten, dan impliceert de instelling van 
stadsprovincies een complete herziening van de pro
vinciale indeling. Men kan niet zomaar gaten schieten 
in een bestaande bestuurlijke indeling. De afbakening 
van (potentiële) stadsprovincies verloopt tot nu toe verre 
van vlekkeloos. Het gebied van het BRU (Bestuur Re
gio Utrecht), de 'voorloper' van de stadsprovincie 
Utrecht, beslaat momenteel een groot deel van de pro
vincie Utrecht en omvat 28 gemeenten, waarvan een

13.2

Op woensdag 24 jan u ari was er door de afdeling Utrecht een 

discussieavond georganiseerd over de vraag o f U trecht al dan 

niet een stadsprovincie m oet worden. De avond  w erd bijge

w oond door Thea de W it (D66), gem eenteraadslid  in Utrecht, 

en Paulus Jansen (SP), lid  van de Provinciale Staten van de 

provincie U trech t Z ij lieten vanuit het gem eentelijke en p ro 

vinciale standpunt hun politieke lich t schijnen over de voor- 

en nadelen van de stadsprovincie. N aar aanleid ing van deze 

discussie is het volgende artikel geschreven.

aantal slechts in beperkte mate op de stad Utrecht ge
oriënteerd is. Deze logge constructie staat ver van het 
oorspronkelijke idee achter de stadsprovincie. In de re
gio Amsterdam leidt de afbakening van de nieuwe 
provinciegrenzen tot soortgelijke problemen.
Het alternatief voor de stadsprovincie zou daarom mis
schien niet gemeentelijke herindeling moeten zijn (in 
die regio's die bij nader inzien toch niet voor de vor
ming van een stadsprovincie in aanmerking komen), 
zoals het kabinet stelt. Een integrale provinciale herin

deling zal wellicht meer
M e n  k a n  n ie t  z o m a a r  g a te n  
s c h ie te n  in  een  b e s ta a n d e  

b e s tu u rlijk e  in d e lin g

problemen oplossen. Het 
ontwerpen van een inde
ling van het openbaar be
stuur is natuurlijk niet iets 
dat men door technocraten 

op een tekenkamer kan laten doen. Het is echter ook 
geen gezelschapsspel voor politici en bestuurders. Het 
is niet ondenkbaar dat de (machts)strijd, zoals die nu 
gevoerd wordt tussen Rijk en lagere overheden, en tus
sen stadsprovincies en provincies, schade berokkent aan 
de geloofwaardigheid van de politiek in het algemeen. 
Het zou verkeerd zijn als er werkelijk geen alternatief 
is voor de stadsprovincie.

AMNESTY
INTERNATIONAL

Egge-Jan
Pollé

(D e a u te u r  is  lid  
van d e  W erkgroep  

L o ka le  P o litiek  
van d e  Jonge  
D em ocra ten , 

a fd e lin g  U trecht)
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O nderhandelingen ove r vredesverdrag tussen Israë l en Syrië

Touwtrekken om de G olanhoogvlakte

'Geen oorlog zo n d er Egypte, geen vrede zonder Syrië'; lu id t 

een veelgehoord gezegde over h e t M idden Oosten. Oorlog m et 

Egypte is sinds de Cam p-David akkoorden van 1978 bijna uit

gesloten, en aan een verdrag tussen de aartsvijanden Syrië en 

Israël w ordt m om enteel gewerkt. De veranderde politieke en 

m ilitaire verhoudingen in de regio hebben de tijd  rijp  gem aakt 

voor vrede. M aar Israël geeft de G olanhoogte n iet zom aar op. 

H et strategische belang van de Golan m ag na de G olfoorlog  

sterk zijn  afgenom en, de psychologische waarde van de hoog

vlakte b lijft bestaan.

R obert Jan Tijdens de zesdaagse oorlog van 1967 veroverde Israël
Oosterhaven de Syrische hoogvlakte en sindsdien houdt zij haar be

zet. De Golan-hoogte is van groot belang voor de hele 
regio. De westkant van dit onneembare plateau kijkt 
uit over Noord-Israël en de oostkant over de Zuidsyri- 
sche laagvlakte. De Syrische hoofdstad Damascus is 
maar een uurtje rijden en altijd binnen bereik van de 
Israëlische raketten op de Golan. Vanwege de vele spio- 
nage-apparatuur noemde Rabin, destijds minister van 
defensie, het plateau eens 'de oren en ogen van Israël'.

D'-’C ! <
ƒ  ̂ S' GOLAN >■ HEIGHTS V)
(mnextdl

SAUDI ARABIA

Belangrijk waterreservoir
De Golan-hoogte is ook belangrijk vanwege haar water
bronnen. Insiders voorspellen dat als er weer tot een 
gewapend conflict in deze droge regio komt, deze over 
water zal gaan. In 1963 kwam het al bijna tot een oorlog 
over de toenmalige grensrivier de Jordaan, die langs 
Syrië, Israël en Jordanië loopt. Aanleiding was het Is
raëlische project dat een deel van de Jordaan afboog naar 
nieuwe nederzettingen in de Negev-woestijn. Sinds de 
verovering van de Golan in 1967 heeft Israël het beheer 
over de belangrijkste waterbronnen in de regio.
Half februari sloten Israël, Jordanië en de Palestijse au
toriteit een principe-akkoord over de verdeling van de 
schaarse voorraden. Het is nog een opzet, die de drie 
betrokken regeringen nog moeten goedkeuren, maar het 
is een eerste stap. Volgens Premier Peres kan er pas vre
de met Syrië komen als het probleem van de water- 
rechten in de Golan-hoogvlakte is opgelost. Hij stelde 
voor dat Syrië zijn water uit Turkije haalt en dat Israël, 
na een eventuele teruggave, gebruik kan blijven maken 
van alle bronnen in de Golan.
Syrië probeerde in 1973 de Golan te heroveren in de 
Yom-Kippur oorlog, maar faalde. Van een teruggave 
van de Golan was daarna al helemaal geen sprake meer. 
De aanhoudende Syrische dreigementen tegen de 
'zionistische entiteit' leidden ertoe dat de Israëlische 
bevolking de bezette Golan essentieel achtte voor haar 
veiligheid.

Psychologisch belang
De situatie in het Midden-Oosten is inmiddels grondig 
veranderd. De ineenstorting van het Sovjet-imperium 
in 1989, de Golfoorlog van 1991 en de linkse Israëlische 
verkiezingsoverwinning in 1992 schiepen de voorwaar
den voor een toenadering tussen Israël en Syrië. Assad 
kon niet langer op Moskou rekenen voor politieke en 
militaire steun en tijdens de Golfoorlog werd duidelijk 
hoe kwetsbaar de Israëlische burgerbevolking is voor 
beschietingen met lange-afstandraketten (Scuds) Dit 
realiseerde de Syrische president Assad zich ook; hij 
kocht nadien een groot aantal Scud raketten van Noord- 
Korea. Nu Syrië raketten heeft die over de Golan-hoog
te heen de grote steden in midden-Israël kunnen tref
fen, heeft de Golan een deel van haar strategische be
lang verloren. Sinds Israël vorig jaar een geavanceerde 
spionagesatelliet lanceerde zijn de electronische waar
nemingsposten in de bezette Golan anachronismen ge
worden. De Golan blijft echter van groot psychologisch 
belang. Zonder de Golan voelen veel Israëli's zich niet 
veilig.

Pragmatisme Assad
Tijdens de Golfoorlog steunde Assad de anti-Iraakse 
coalitie en hij maakte het buitenlandse ondernemers 
makkelijker in zijn land te investeren. Ook erkende hij 
eindelijk de staat Israël (binnen haar grenzen van voor
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1967) en ging hij naar de vredesconferentie van Madrid 
om met Israël te praten; Syrië wilde vrede. De wapen
wedloop met Israël was in haar nadeel beslist. De zwak
ke Syrische economie kon de hoge militaire uitgaven 
(70% van de begroting) niet meer dragen. En om zich 
economisch te kunnen ontwikkelen dient Syrië eerst te 
worden doorgestreept op de Amerikaanse 'zwarte lijst' 
van landen die het terrorisme ondersteunen.
In antwoord op de toenaderingen van Assad erkende 
Israël de souvereiniteit van Syrië over de Golan. Beide 
landen maakten duidelijk dat ze nu een 'land voor vre
desregeling nastreefden. Maar wat moet eerst komen: 
land of vrede? Israël veil eerst een normalisatie van be
trekkingen (gewenningsperiode) en pas daarna een te
ruggave van de Golan. "Dat is als sex voor het huw
elijk", werpt de Syrische schrijver Toni Tourna tegen, 
"wij willen het dan ook net andersom."
Bij een eventueel akkoord moet het probleem van de 
toekomstige status van Libanon ook worden opgelost. 
De noordgrens met Libanon is de zwakste plek in Isra- 
ëls verdediging. Sinds Israël zich in 1985 na een mis
lukte inval uit Libanon terugtrok, controleert Syrië het 
land door de aanwezigheid van 40 duizend man troe
pen. Toen de wereld tijdens de Golfoorlog de andere 
kant opkeek, legde Syrië de laatste hand aan de verove
ring.
Assad eist dat Israël zich terugtrekt uit haar zelfuitge- 
roepen 'veiligheidszone' in Zuid-Libanon. Daar vech
ten de Israëli Defence Force en de door Iran gefin
ancierde Hezbollah-beweging nog steeds een bloedige 
guerilla-oorlog uit. Israël wil dit gebied niet opgeven, 
tenzij haar veiligheid gegarandeerd wordt tegen aan
slagen van Hezbollah.

Vredesakkoord
In tegenstelling tot Rabin wilde Assad de teruggave van 
alle bezette gebieden (Golan, Gaza, Westoever en Zuid- 
Libanon) in één overkoepelend vredesverdrag regelen. 
Maar Assads pogingen om een verenigd Arabisch 
onderhandelingsfront te vormen mislukten. In 1993 en 
1994 sloten de PLO en Jordanië een aparte vrede met 
Israël. De gepasseerde Assad kwam steeds geïsoleer
der te staan. Na de moord op Rabin in november 1995 
kwam het vredesproces in een stroomversnelling. Pe- 
res, de nieuwe premier van Israël, accepteerde het idee 
van een totale ontruiming van de Golan, inclusief de 
nederzettingen. Assad van zijn kant zei welwillend te 
staan tegenover internationale controle (VN-troepen) 
van een mogelijk vredesverdrag.
Peres probeerde nog voor de Israëlische verkiezingen 
in november een vredesakkoord te bereiken. Toen dui
delijk werd dat dat niet zou lukken, schreef hij vervroeg
de verkiezingen in mei uit. Volgens opiniepeilingen zal 
hij die winnen. Hij profiteert van het veranderde kli
maat na de moord op zijn voorganger Rabin. De recht
se Likud-leiders proberen alles om hem als landsver- 
kwanselaar voor te stellen, maar lijken daarin niet te 
slagen. Als Peres de verkiezingen wint, dan zal hij de 
onderhandelingen met Syrië versterkt voortzetten.
De Amerikaanse onderhandelaar en minister van 
Buitenlandse Zaken Christopher verwacht dat er bin
nen een jaar een verdrag op tafel zal liggen. Maar dat 
zei hij vorig jaar ook al. En het jaar daarvoor.

♦

8 § »  D o o m  i n  h e t  o o m

D e m ed ia  in  ons la n d  w eten  w a t w ij belangrijk  vinden . 
A lthans, d ie  p re te n tie  m o e te n  z i j  toch een  beetje h eb b en  
om  elke  d a g  d e  N ed erla n d ers te k u n n e n  in fo rm eren  o ver  
re levan te  g ebeurten issen  in  b in n en - en b u iten land . W an
n eer  h e t  ech ter om  sp o r t gaat, z ijn  z e  in  m e d ia la n d  h e le 
m a a l h e t  roer kw ijt, zo a ls  d e  a fge lopen  w eken  bleek. 
N o n -ite m  n u m m e r  één  is  h e t  n ie t  d o o rg a a n  van  d e  
E lfstedentocht. C am eraploegen ru k k e n  o n m id d e llijk  op  
n a a r Friesland a ls h ie r  en  daar een  laagje ijs op  h e t  w a ter  
d re ig t te ontstaan, h o e w e l h e t  dan n o g  w e l w eken  kan  
gaan  duren  vo o r d e  d ik te  van h e t  ijs w erke lijk  'E lfste- 
d en toch tfah ig '  is. D eze  voorbarigheid  is  overigens vol
g e n s  d e  beste  trad ities in  N ederland . V ier w eken  voor  
Oranje z ijn  open in g sw ed str ijd  op  een  E K  o f  W K  speelt, 
hangen  oranje slingers in  e lk  ca fé  en  k r ijg je  b ij d e  slager  
een zak je  oranje k ru id en  gra tis b ij een h a l f  p o n d  gehakt. 
D e dreig ing  van een E lfs ted en to ch t w e k t d e  in d r u k  d a t  
g e d u re n d e  d e  vo rs tp er io d e  h e t  la n d  g e re g e e rd  w o rd t  
d o o r ijsm eester K roes en z ijn  raad  van elf, a ls o f h e t  kab i
n e t K o k  even  dem issiona ir is.

Ie ts  w a t m issch ien  o o k  n ie t  doorgaat, m a a r  w a t vo o r  
o p h e f  h ie r  ter la n d e  zorg t, als w are er een  staatsgreep  
g ep lee g d  d o o r ko lo n e l K arrem ans, en  d e  tanks o n o p h o u 
delijk  o ver h e t  H aagse a sfa lt denderen , is  h e t  sp o rtka -  
n a a l van d e  K N V B . O p z ich  een briljant p la n  om  voetba l 
op één z e n d e r  te concentreren.
H e t v o o rko m t d a t i k  a l za p p e n d e  la s tig  geva llen  w o rd  
d o o r een vo l stad ion  m e t  su p p o r ters  d ie  d e  beoefenaars  
van de vo lkssp o rt toejuichen, dan w e l m e t  o erw o u d g e
lu iden  a n dersgekleurde (doorgaans d e  betere) spelers ver  
b en ed en  h u n  m e n se lijk e  w a a rd ig h e id  b eh a n d e len . D e  
staatssecretaris van S p o r t (grapje van Paars) v o n d  h e t  
g o e d  als er o o k  aandach t k w a m  voor d e  g eh a n d ica p ten 
sport, d u s  ju r id isch e  w eeffou tjes e ru it en k la a r is  Kees. 
O ok K ees Jansm a g e lo o f  ik , w a n t d ie  k o m t  d o o r h e t  sp o rt-  
kanaa l m in d e r  op  TV; d e  voordelen  sta p elen  z ic h  op. 
M aar z o  s im p e l lig t h e t  a llem aa l niet. D e  m ed ia  h e e ft  in  
d it onderw erp  een item  van jew e ls te  g evo n d en . Terw ijl 
d e  V o lkskran t d e  eerste dagen ech t h e le  p a g in a 's  aan h e t  
zaakje  besteedde, k o n  o o k  h e t  N O S-journaal e r  g een  g e 
n o e g  van krijgen. W anneer er verslag  w o rd t ged a a n  in  
d e  ca tegoriehoe-is-het-in-landen-om -ons-heen-geregeld- 
?, dan w e e t j e  d a t h e t  d e  redactie  van h e t  Jo u rn a a l e rn s t 
is. Terw ijl d e  IR A  n o g  p ro b eerd e  m e t  een  bom a a n sla g  
h e t  belangrijkste n ie u w s  te w orden , m o e s t er een tragisch  
b u so n g e lu k  aan te p a s  ko m en  om  d e  m ed ia  in  te laten  
z ie n  w a t in  een m en sen leven  w erkelijk  telt.
W aar d e z e  o v e rd r e v e n  a a n d a c h t in  N e d e r la n d  v o o r  
sportactualiteiten  m e t  een dergelijk  onb en u llig  ka ra k ter  
(als d e  sp o r tze n d e r  o f  d e  E lfs ted en to ch t d ie  n ie t  door
gaat) vandaan k o m t is  m ij  n ie t  b ekend . W ellicht u it een  
so o rt frustra tie  van h e t  o n tbreken  van g ro te  sp o r teven e 
m en ten  van internationale allure op  N ed erla n d se  bodem . 
D e m ed ia  m o g en  z ic h  van m ij  w e l eens h erb ez in n en  op  
h u n  visie o ver  sport. W anneer z e  d a t n u  eens m a ssa a l op  
de sp o r tze n d e r  doen , d a t o n d erd ee l u itm a a k t van een  
p lu s p a k k e t w aar i k  n ie t  voor w il beta len  en  d a t ik  d u s  
n ie t onW ang, dan sch ee lt m ij  d a t een doorn  in  't oog.

R a y m o n d  van D oorn
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Poging om  ove r de eeuw grens heen te kijken

De toekomst van Europa

De E uropese sam enw erk ing  is b e lan g rijk  op de p o litieke  

agenda. A lleen a l spreken over de invoering van één m unt, de 

Euro, doet veel s to f opwaaien. Te verwachten valt dat de EU  in 

de toekom st nog za l uitbreiden, de kandidaat-lidstaten staan  

al klaar. H ieronder vo lg t een tw eetal korte schetsen, waarin ik  

heb w illen aangeven hoe de E U  veranderd kan worden. Ieder

een is u itgenodigd to t commentaar.

De inrichting van de EU stelt ons nu reeds voor proble- 
Wouter-Jan men. Bij uitbreiding volgden het huidige recept komen
Oosten er nog meer commissarissen, dunnere portefeuilles en

de besluitvorming zou nog trager en ondoorzichtiger 
worden. De toekomst van Europa vraagt dus om een 
herziening van de EU.

D e  Europese Unie in 2020
Hier ga ik uit van de situatie in het jaar 2020, die echter 
ook al in 2010 zou kunnen ontstaan.
Lidstaten: België, Denemarken, Duitsland, Finland, 
Frankrijk, Griekenland, Ierland, Italië, Luxemburg, 
Malta, Nederland, Noorwegen, Oostenrijk, Portugal, 
Spanje, Verenigd Koninkrijk, Zweden.
Inrichting
- Europese Commissie:
supranationaal orgaan met uitvoerende macht, bestaan
de uit een president-commissaris en veertien commis
sarissen voor de beleidsterreinen, de leden worden ge
kozen door het Europees Parlement.
- Europees Parlement:
supranationaal orgaan met wetgevende macht, bestaan
de uit twee kamers: Senaat: twee leden voor iedere lid
staat, gekozen door de nationale parlementen; Kamer 
van Afgevaardigden: 200 leden, rechtstreeks door de 
burger gekozen (geen nationale kieslijsten).
Europese beleidsterreinen: buitenlandse zaken, defen
sie, economische zaken, financiën (één munt), landbouw 
en visserij, verkeer en communicatie.
Nationale beleidsterreinen (Europees overleg): 
binnenlandse zaken, cultuur, financiën, justitie, natuur 
en milieu, onderwijs, sociale zaken, volksgezondheid, 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening.

In de Senaat komt het federale karakter van de EU goed 
tot uitdrukking. Het aantal senatoren is beperkt, aan
gezien het politieke primaat bij de Kamer van Afgevaar
digden zal liggen. Door het beperken van de invloed 
van de afzonderlijke lidstaten of van blokken van lid
staten, neemt de directe invloed van de Europese bur
gers toe. In de situatie zoals ik die hier schets, zal wei
nig ruimte zijn voor het opkomen van nationale belan
gen door de commissarissen, hetgeen nu nog gebruike
lijk is.

De Europese Unie in 2050
Lidstaten: België, Bulgarije, Denemarken, Duitsland,

Estland, Finland, Frankrijk, Griekenland, Hongarije, 
Ierland, Italië, Letland, Litouwen, Luxemburg, Malta, 
Nederland, Noorwegen, Oostenrijk, Polen, Portugal, 
Roemenië, Slowakije, Spanje, Tsjechië, Verenigd Ko
ninkrijk, Zweden.
Pas bij mijn schets van de situatie in 2050, die ook al een 
decennium eerder kan ontstaan, maken de Oosteuro- 
pese landen deel uit van de Unie. In de periode die hier
aan vooraf gaat, kan er in deze landen een economie 
groeien zoals we die in West-Europa kennen. Zo smel
ten bij de toetreding van de Oosteuropese landen tot de 
EU gelijkwaardige economien samen. Dit zorgt dat er 
binnen de EU niet jarenlang ontwikkelingsgelden naar 
het oosten hoeven te stromen, zoals de EU nu haar zui
delijke lidstaten steunt.
Inrichting
- Europese Hoge Raad: orgaan met representatieve ta
ken, bestaande uit de vorsten en presidenten van de lid
staten, onder roulerend voorzitterschap;
- Europese Commissie: zelfde situatie als in het sche
ma hiervoor;
- Europees Parlement: idem.
Europese beleidsterreinen: dezelfde als in 2020, inclu
sief binnenlandse zaken, natuur en milieu, onderwijs, 
sociale zaken, volksgezondheid, volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening.
Nationaal beleidsterrein: cultuur
Veel mensen maken zich bij de Europese eenwording 
zorgen om het behoud van hun nationale identiteit, wat 
zij hieronder ook verstaan. Lijkt de Noordbrabantse cul
tuur immers niet meer op de Vlaams-Brabantse dan op 
de cultuur van Friesland? Cultureel beleid behoort te 
worden ontwikkeld binnen de regio waarvoor zij rele
vant is. Beantwoordend aan de behoefte aan een eigen 
identiteit, is ook het behoud van de staatshoofden. Zij 
kunnen in hun eigen lidstaat hun ceremoniële en cultu
rele taken blijven verrichten, hoewel zij in politiek op
zicht minder zullen betekenen. Naarmate de lidstaten 
van de EU meer zullen samenwerken, zullen zij ook 
moeten beantwoorden aan het beeld van eenheid dat 
anderen in de wereld van Europa hebben. In Amerika 
en Azië spreekt men reeds van Europa als één partner 
in bijvoorbeeld handel of wetenschap. Om aan dit beeld 
van eenheid te beantwoorden en om de federale, niet 
confederale, structuur te benadrukken, is er in mijn op
zet de Europese Hoge Raad. Een college bestaande uit 
de diverse staatshoofden, doet meer recht aan de cultu
rele verscheidenheid dan het kiezen van één president 
van de EU. Daarbij komt dat ik voorstander ben van 
een parlementair stelsel, niet van een presidentieel stel
sel zoals dat bestaat in de VS. Een college van staats
hoofden zal niet snel zoveel invloed verwerven dat dit 
ten koste gaat van het direct gekozen parlement. Voor 
de postbedrijven in de EU is er bij een college ook meer 
inspiratie voor afbeeldingen op de postzegels.

♦
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D66 en haar geesteskind]e

Bij afwezigheid van Jack de Vries, voorzitter van het 
CDJA, aan mij de eer een column voor jullie ledenblad 
te schrijven over D66.
Net als de W D  is ook D66 te typeren als een liberale 
partij. Zij gaat uit van liberale beginselen, waarbij zij 
vervolgens een pragmatische politiek voorstaat. Prag
matisch? Zo de wind waait, waait mijn rokje? In ieder 
geval wel zoiets als zoeken naar maatschappelijke con
sensus, dat wordt vertaald in politiek beleid. Het zoe
ken naar de meest haalbare oplossingen, waarbij doel
matigheid voorop staat.
Valt Paars hier ook onder? Paars, het geesteskindje van 
Van Mierlo; was dat de meest haalbare oplossing? Staat 
doelmatigheid daarbij voorop?
Laat ik beginnen met het feit van de totstandkoming 
van Paars, waarmee een droom van Van Mierlo in ver
vulling is gegaan. In Elsevier werd het zelfs het para
dijs op aarde genoemd voor D66. Het regeerakkoord 
kwam tot stand en moest worden uitgevoerd. Tja, alles 
in grote openheid en met een sterk dualistisch karak
ter...
Wat is er van terecht gekomen? Openheid: ja?, dualis
me: nee. Het was Wolffensperger, die zich in allerlei 
bochten moest wringen om zijn minister Sorgdrager toch 
nog goed te praten na de gouden handdruk. In het vol
gende debat over de onthouden informatie over het 
ontslag van Van Randwijck, hield hij zich afzijdig, waar
schijnlijk bang om een minister van de eigen club aan te 
pakken. Incidenten, waardoor D66 moet oppassen zich
zelf niet overbodig te maken binnen Paars.
De doelmatigheid, die D66 voorstaat, zou nog wel eens 
zo ingevuld kunnen worden, dat D66 geen noemens
waardige rol speelt bij Paars. Doelmatigheid in de zin 
van jezelf overbodig maken, opofferingsgezind zijn. Na 
bijna anderhalf jaar Paars blijken de sociaal-democra- 
ten en de liberalen het wel erg goed met elkaar te kun
nen vinden. Zo goed, dat D66 als derde regeringspartij 
niet echt meer mee telt. En dat beseft Wolffensperger 
ter dege, wanneer hij het heeft over de verlamming van 
Paars door de onderlinge polarisatie van de W D  en de 
PvdA.
Gelukkig liggen er weer uitdagingen te wachten in de 
komende periode, waaronder het referendum en de pri
vatisering van de WAO. Het referendum dat een cru
ciaal punt voor D66 in het regeerakkoord vormt. Even
als de privatisering van de WAO voor de W D, dat ook 
een testcase vormt voor de ongedwongen, gezellige, 
open sfeer binnen Paars.

♦

De D van dem ocratie

D66 is op twee manieren actief in de landelijke politiek, 
en beide moeten op hun eigen verdiensten beoordeeld 
worden.
Enerzijds zijn er de D66-ministers in het paarse kabinet. 
Een kabinet dat dankzij D66 tot stand kon komen, en 
dat is zeker een pluspunt. Een doorbraak in het politie
ke landschap die nu al door iedereen als volkomen nor
maal beschouwd wordt. Over het algemeen zijn de D66- 
ministers vakinhoudelijk goed; alleen is lang niet altijd 
duidelijk dat het hier om ministers van D66-huize gaat. 
Het optreden van minister Wijers van Economische 
Zaken onlangs in het afhandelen van de FokkeT-kwes- 
tie is daarvan een goed voorbeeld. Een helder beleid 
dat goed valt uit te leggen tegen de opgewekte gevoe
lens van neo-nationale trots. Maar hoeveel mensen van 
buiten de direct politieke kringen weten dat het hier om 
een D66-minister gaat? Zwakke broeder is -helaas- mi
nister Van Mierlo. Deze lijkt in zijn buitenlands beleid 
consequent meer aandacht te hebben voor economische 
belangen dan voor mensenrechten.
Eén van de sterke punten van D66 op regeringsniveau 
is dat het nu eindelijk gelukt is om het referendum in 
het regeeraccoord te krijgen. Anderzijds ontbreekt bij 
een aantal onderwerpen de D66-invalshoek te veel. De 
drugsnota bijvoorbeeld steekt wel erg mager af bij wat 
D66 in haar verkiezingsprogramma beloofde, namelijk 
het uit het strafrecht halen van softdrugs.
Aan de andere kant staat de D66-fraktie in de Tweede 
Kamer. Of beter gezegd: daar zou zij moeten staan, want 
het dualisme wil nog wel eens ontbreken. Zeker in het 
eerste jaar heeft de fraktie te behoudend gereageerd op 
regeringsvoorstellen die tegen het D66-standpunt ingin
gen. Het paarse kabinet werd teveel als een eigen kind
je gezien, en eigen kindjes worden verwend. Duidelijk
ste voorbeeld is hier wederom de drugsnota, waarbij 
de D66-fraktie liet weten wel met het compromis te 
kunnen leven. Op die manier wordt natuurlijk nooit 
onderhandelingsruimte gecreëerd! De laatste tijd lijkt 
er in die houding verandering te komen. De fraktie is 
zich bewust van het probleem en komt meer met eigen 
initiatieven. Het recente voorstel van fraktievoorzitter 
Wolffensperger voor een beperking van het reiskosten
forfait laat dit zien. Dit is tegelijkertijd een voorstel met 
meer aandacht voor milieuaspekten, die te lang zijn 
ondergesneeuwd. In het algemeen zal het de D66-frak- 
tie moeten zijn die kan laten zien dat D66 staat voor 
méér dan het referendum. Democratiseren is ook een 
manier van met politiek omgaan. Een open, kritische 
en dualistische houding van de fraktie moet dit in prak
tijk brengen.
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Sociaa l vangnet b lijft nodig

Meer markt betekent meer 
overheidsoptreden

De overheid heeft de taak om de m arkt g o ed  te laten functione

ren, in sam enw erking m et werkgevers, werknem ers en andere  

instanties. Een dem ocratisch gecontroleerde sam enleving is 

gebaat b ij een georganiseerd contract m et allerlei groepen. De 

overheid m oet zoeken naar instrumenten die ervoor zorgen dat 

er een betere aansluiting kom t tussen vraag en aanbod. Daar
naast b lijft z ij verantw oordelijk  voor groepen in de sam enle

ving die z ich ze lf n ie t kunnen redden.

Pieter Een markt kan alleen functioneren als het een ordelijke
Pluijgers markt is. Bij meer marktwerking heb je meer overheid

nodig, en als je meer overheid hebt, kan dit vaak op een 
meer marktconforme manier. Alleen ligt het tempo van 
discussie en besluitvorming af en toe verschrikkelijk 
laag, want er is een te grote gerichtheid op harmonie en 
consensus en compromis.
Er mag meer vuur, meer durf, meer innovatief gedrag 
zijn in het overleggen, sturen, organiseren en besluiten 
van de overheid. Een meer marktgerichte, overheid kan 
de markt stimuleren nog beter te werken en te groeien! 
Mensen met flexibele arbeidscontracten en uitzend
krachten moet ze meer wettelijke rechten geven, met 
name de sociale zekerheidsrechten. Meer markt gaat 
volgens mij best samen met meer overheid, als men 
maar ondememingsgericht samenwerkt: snel, efficiënt, 
flexibel en besluitvaardig. Dat je meer overheid bij meer 
marktwerking nodig hebt is om de schadelijke effecten

te corrigeren. Op sommi
ge gebieden is de overheid

N e d e r la n d  w o r te lt  e n e rz ijd s  in  h e t  te veel afwezig geweest. Er 
c o n tin e n t en  a n d e rz ijd s  is  z i j is een groeiende kloof ont-
A n g e ls a k s is c h  g e o r ië n te e rd . staan wat de over-

heid wil bereiken en wat 
zij uiteindelijk realiseert. 

Tot voor kort bakende de staat af, waarop dan met een 
bombardement van regels, heffingen en/of subsidies 
een beleid werd losgelaten. Dit 'specifieke sturend be
leid' heeft geleid tot een logge, bureaucratische over
heid en is dus uit de tijd. In plaats van de meemarche
rende overheid komt er nu een overheid die normen 
stelt, grenzen afbakent en overtreders bestraft. Binnen 
die grenzen mogen de marktpartijen hun gang gaan. 
Op het terrein van economisch bestuur is er de nood
zaak van een sterke staat.
Bedrijven krijgen meer vrijheden, maar ze mogen er 
geen misbruik van maken. Daarom komt er een stren
gere wet op de mededinging, die monopolies en kartels 
moet tegengaan. De minister van Economische Zaken 
Wijers is het symbool van het streven naar meer dyna
miek en meer differentiatie. Dynamiek is essentieel in 
een wereldeconomie zoals die nu is. De overheid moet 
vasthouden aan kerntaken op het gebied van infrastruc
tuur, technologie en onderwijs. Zij heeft daarbij de taak 
om een bepaald minimum (bijstandsuitkeringen en/of

'basisbeurs') te definiëren en te garanderen.

Risico's
We zouden enorm gebaat zijn bij een klimaat waarin 
ondernemingszin in de brede zin groter zou zijn. De 
bereidheid risico's te nemen, om maximaal gebruik te 
maken van je talent en ambitie, zouden meer bevorderd 
moeten worden. Er zal meer lastenverlichting, meer 
flexibilisering en meer eigen verantwoordelijkheid voor 
de burger moeten komen. Enerzijds moet er meer eigen 
verantwoordelijkheid genomen worden en anderzijds 
is er de noodzaak de burger te beschermen.
Iedereen ziet de noodzaak van een sociaal vangnet wel 
in. Als je kijkt naar de sleutelwoorden van het kabinets
beleid: concurrentiebevordering, concurrentiekracht, 
lastenverlichting en flexibilisering zijn dat allemaal din
gen die vanuit een marktconforme denkwijze zijn ingé
bracht. En als je kijkt naar de deelonderwerpen, dan zie 
je bijvoorbeeld een herijking van het buitenlandse be
leid en maatregelen in de gezondheidszorg. Het poli
tieke klimaat in Nederland is rustig, de waardering in 
het buitenland voor het economisch beleid is groot, kijk 
maar naar de sterkte van de gulden.
Maar de Nederlanders zullen er aan moeten wennen 
dat Europa opener en opener wordt en kwetsbaarder 
en kwetsbaarder. Hier zit het risico in, dat je een open 
markt schept zonder een kader vast te zetten, met als 
gevolg chaos. Een optimale marktwerking veronderstelt 
een consistent flankerend overheidsbeleid. Dus niet: laat 
het maar aan de markt over en alles zal goed komen.

Germanisering
Voor de inrichting van de economie worden twee do
minante modellen onderscheiden. Het Rijnlandse mo
del, met als voorbeeld de Duitse economie en het An
gelsaksische model. Nederland wortelt enerzijds in het 
continent en anderzijds is zij Angelsaksisch geori
ënteerd.
Financieel-economisch gezien is er in Europa sprake van 
een Germanisering. De Duitsers zetten de toon, niet de 
Britten. De Duitsers bepalen de monetaire standaard. 
Kenmerkend voor de sociale markteconomie in Duits
land is de afscherming van de factorenmarkt. Hiermee 
wordt voorkomen dat de kapitaalmarkt en de arbeids
markt aan een volledig vrije concurrentie worden 
overgelaten. Wanneer dit wel het geval zou zijn, ont
staan er contraproduktieve tegenstellingen tussen aan
deelhouders, managers en werknemers.
Concurrentie op de produktmarkten geflankeerd door 
mededingingspolitiek, maar samenwerking en harmo
nie binnen de ondernemingen. In essentie is dit het 
Duitse systeem en een voorbeeld van sociaal-liberaal 
en financieel-econonmisch beleid. De produktmarkten 
moet je echter wel degelijk vrijmaken, want monopo
lies en dominante posities zijn de achilleshiel van de 
markteconomie.
Het Europese continentale stelsel van de vrije markt-
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economie, het Rijnlandmodel, is te prefereren boven het 
Angelsaksische model. De Angelsaksische vrije markt 
wordt juist beheerst door tegenstellingen tussen 
aandeelhouders, management en werknemers. Het con
tinentale stelsel wint alleen al door de groei van zijn 
grote concerns voortdurend aan 
gewicht. Maar ook volgens an- In v e s te r in g e n  in  s o lid a r ite it  
dere maatstaven zijn de Angio- h e b b e n  o o k  e c o n o m is c h e  n u t
Amerikaanse systemen minder 
succesvol gebleken. Duitsland,
Zwitserland, Nederland en Oostenrijk hebben de har
dere valuta's, overschotten op de betalingsbalans, een 
redelijke economische groei, een grote mate van arbeids- 
rust, een hoge produktiviteit en hoge inkomens per 
hoofd van de bevolking.

Conclusie
Als vrijzinnig democraat en sociaal-liberaal denk ik dat 
Nederland aan het Duitse systeem gekoppeld dient te 
blijven, voor wat betreft de markt en de munt. Europa 
zal het Duits/Nederlandse systeem van stabiliteit en rust 
moeten volgen wil de Europese Unie economisch een 
succes worden. Engeland, Frankrijk en Italië zijn sociaal- 
economisch en monetair te instabiel. Deze economieën 
dienen gekoppeld en/of aangepast te worden aan het 
Duits/Nederlandse Rijnlandmodel. Wat betreft handel, 
de financieel-economische sector, wetenschap en tech
nologie is Groot-Brittannië wel aantrekkelijk. Maar zelfs 
op die gebieden dreigt Duitsland sterker te worden. Nu 
is Londen nog het financiële hart van Europa, maar bin

nenkort, of nu al, zal het accent verschoven worden naar 
Duitsland en de Benelux. Qua ondernemingsgeest kun
nen we misschien iets van de Britten en Amerikanen 
leren, bijvoorbeeld meer concurrentievaardig zijn, maar 
wat structuur (financieel en monetair) en systeem (so- 

ciaal-economisch) betreft die
nen we volgens mij continen
taal te blijven. Geen Ameri
kanisering van Nederland en 
Europa dus, maar een Frans- 

Duitse as gesteund door de Benelux en hopelijk de rest 
van Europa.
Van belang hierbij is dat de solidariteit gehandhaafd 
moet blijven, tussen jong en oud, allochtoon en autocht
oon, gezond en ongezond, rijk en arm. De Nederlandse 
bevolking hecht daar ook zeer aan. Investeringen in so
lidariteit hebben ook economisch nut. Uit studies blijkt 
dat de landen met de meeste solidaire verzorgingsstaat 
de hoogste economische groei hebben en de laagste in
flatie.
De overheid moet haar verantwoordelijkheid nemen 
waar groepen in de samenleving zichzelf niet kunnen 
redden (minima, ouderen, ontwortelde jeugd, zwervers 
en verslaafden), en waar dus gaten in het voorzienin
genniveau dreigen te vallen. De overheid moet optre
den waar het te ver doorgeschoten individualisme en 
het eenzijdig kijken naar concurrentiekracht slachtof
fers eist, door een sociale vloer van een redelijke 
bijstandsvoorziening te handhaven in de samenleving.

♦
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Normen, waarden en lustrum in Utrecht Regeneration or Degeneration?

U trecht- De Jonge Democraten 
afdeling Utrechtbestaat vijf jaar. 
Dit wordt gevierd op vrijdag 19 
april in Chez BéBé, Ina Boudier 
Bakkerlaan 153 in Utrecht. Voor 
de gelegenheid is een speciale 
lustrumcommissie opgericht, 
die er voor alle JD'ers uit het 
hele land iets moois van maakt. 
De avond start om 20.00 uur 
met 'Wormen in Naarden - het 
wel en wee van onze normen en 
waarden'. De normvervaging 
schrijdt voort, zegt de een. De 
opmars van de menselijke be
schaving is onstuitbaar, zegt de 
ander. Dat wordt dus een kleur
rijke discussie over de stand van 
zaken in normen- en waarden- 
land. Met: de evangeliseerder, 
de anarchist, de wetenschapper 
en de democraat. En als we al
les hebben gehad, passeren de 
symptomen van de hedendaag
se moraal in hoogsteigen per
soon de revu: de tandenborstel-

De
Xander Mol toont zich 
van zijn tolerante kant: 
"Nederland is niet vol, 
dat groen is toch nergens 
voor nodig."

teller van de sociale dienst, de 
homo die een gezin wil, de ex- 
travaganza van de iT, de brie- 
venbusvuller van Reader's Di- 
gest en de corps-student. 
Aansluitend is het vanaf 23.00 
uur 'E-norm Feest', een nog 
nooit vertoond en niet te eve
naren feest waarin alle grenzen 
overschreden worden. Het on
betwiste hoogtepunt wordt het 
optreden van The O n e -O ff JD  
L u stru m  Experience L ive  B and  
(De Eenmalige JD Lustrum Be
levenis Lijf Groep), die de hele 
zaal al snel op z'n kop zal zet
ten. De toegang is gratis; het 
bier kost f 1,75.
Chez BéBé bereik je vanaf het 
station met bus 12 richting de 
Uithof, halte IBB'laan. Voor 
meer inform atie bel je met 
Christiaan Bonebakker, tel. 030 
-2515020.
Iedereen is welkom: JD'ers (en 
niet-JD'ers) uit alle afdelingen, 
vrienden, vriendinnen, broers, 
zussen, collega's, huisgenoten, 
bekenden en onbekenden. 
Sleep iedereen mee naar 
Utrecht, want het volgende lus
trum is pas in 2001!

(C hristiaan B onebakker)

Voorafgaand aan een interna
tionaal studentenseminair over 
de ICG 1996, organiseert de 
stichting Jason op 13 maart een 
congres over de toekomst van 
Europa. Gediscussieerd kan 
worden over de mogelijkheden 
voor een gemeenschappelijk de
fensiebeleid van de EU, de toe
komst van de monetaire een
wording en de gevolgen daar

van voor het internationale 
bedrijfsleven. Diverse sprekers 
uit het bedrijfsleven en van de 
Nederlandse overheid zullen 
aanwezig zijn om de diverse 
werkgroepen te begeleiden. 
Voor meer informatie en in
schrijving kun je bellen naar de 
Stichting Jason, tel. 070-3605658 
of faxnummer 070-3633285. 
(SdV )

Er zijn nog plaatsen vrij 
voorde Binnenhofexcursie!

Misschien lees je dit r.u voor de tweede keer,ma ar het be
zoek aan do Ridderzaal, het Tweede Kamergebouw en de 
Eerste Kamer ('met informatiefilnipje) is er niet minder inte
ressant op geworden! Ook is het een kans om parlementa
riërs te spreken. Wil jo daarnaast ook de gratis Binnonhof- 
iunvh niet missen, bel dan snel met .Vladeieine Baarttnans

C h in e s e  m e n s e n r e c h te n s c h e n d in g e n

Premier Li Peng bezoekt ons land
JD 't Gooi vijf jaar!
H ilv e r s u m  - Op zaterdag 16 
maart bestaat de afdeling 't 
Gooi vijf jaar. Dat moet natuur
lijk gevierd worden! Op zater
dag 16 maart van 14:00 tot 17:00 
uur vindt de lustrumfestiviteit 
plaats. Het thema van de mid
dag is 'jongeren en politiek'. 
D66 Tweede-Kamerlid Bert 
Bakker geeft de aftrap. Vervol
gens zullen de gasten, onder 
wie JD-voorzitter Dennis Hes- 
seling en Mike Riegel, de voor
zitter van de LSVB (Landelijke 
Studenten Vakbond), aan de 
tand gevoeld worden over het 
thema 'jongeren en politiek'. 
Eerst neemt Christiaan Bone
bakker, oud -voorzitter van 't 
Gooi, de gasten onder handen

in een ja/nee -spel. Daarna zal 
Bart Heller, eveneens oud-voor- 
zitter van 't Gooi, in zijn eigen 
versie van het Vara-programma 
'de achterkant van het gelijk' de 
deelnemers enkele lastige kwes
ties voorleggen. Er moeten keu
zes worden gemaakt in situaties 
waarin jongerenbeleid een rol 
speelt. Na afloop is er een bor
rel en kunnen we het glas hef
fen op de volgende vijf jaar. De 
lustrumaktiviteit zal worden 
gehouden in het Gooisch Po
dium, Kampstraat 2 in Hilver
sum. Het Gooisch Podium ligt 
tegenover het station en is van
uit de trein in 56 seconden te 
bereiken.

Waarschijnlijk eind april (de 
precieze datum is nog niet be
kend) brengt de Chinese pre
mier Li Peng een bezoek aan 
Nederland. Hij zal onder ande
re met de ministers Wijers en 
van Mierlo en met premier Kok 
gesprekken aangaan over de 
economische betrekkingen van 
N ederland met China. Het 
'Ontvangstcomité Li Peng' heeft 
besloten deze kans aan te grij
pen om de aandacht op de 
mensenrechtenschendingen in 
China, en dan vooral Tibet, te 
vestigen.
Dit Ontvangstcomité Li Peng is 
een samenwerkingsverband van 
de Tibet Support Groep Neder
land, HOM en de politieke 
jongerenorganisaties (waaron
der natuurlijk de Jonge Demo
craten) . Aan de hand van media,

pr-activiteiten en demonstraties 
zal geprobeerd worden het 
zwaartepunt van economische 
betrekkingen naar de mensen
rechten in China en Tibet te ver
leggen. Houdt daarom vooral 
de afdelingsbladen en kranten 
in de gaten, voor meer informa
tie over dit bezoek van Li Peng 
en de acties daaromheen van 
het Onvangstcomité.
Wat we natuurlijk helemaal 
graag zien, is dat de Jonge De
m ocraten m assaal mee 
demonstreren tegen dit wanbe
leid van China. Wil je op de 
hoogte gehouden worden van 
de (data van) actviteitenvanhet 
Onvangstcomité Li Peng, of ben 
je van plan te gaan demonstre
ren, neem dan contact op met 
M arion van Geest (030 
2512687).
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In actie voor milieu en werk

Ondanks de enorme ledenaan- 
was van milieu-organisaties de 
laatste jaren, vormen natuur en 
milieu (nog) steeds geen speer
punten in het beleid van de 
overheid. Immers, nog steeds 
wordt gedacht dat milieubeleid 
het inleveren van banen bete
kent en een achteruitgang van 
onze welvaart. Langzamerhand 
zijn echter andere geluiden te 
horen en blijkt verduurzaming 
van onze economie juist werk op 
te leveren. Met de campagne 'In 
actie voor milieu en werk' hoopt 
de Evert Vermeer Stichting een 
handje te kunnen helpen om van

natuur en milieu een toppriori
teit in de politiek te maken. De 
campagne gaat van start met 
een conferentie over milieu, 
werkgelegenheid en armoede
bestrijding in Noord en Zuid. 
Centraal zal staan de relatie tus
sen het Zuiden en Nederland / 
Europa.
Behalve een debat met onder 
andere de minister van VROM 
Margreeth de Boer, Maurice de 
Hond en Wouter van Dieren, 
zullen elf workshops worden 
georganiseerd. De onderwer
pen van de workshops zijn di
vers:: de omslag naar duurza

me ontwikkeling en de effecten 
daarvan op het Zuiden, milieu
beleid en het internationale be
drijfsleven, maar ook de digita
le snelweg en duurzame ont
wikkeling is onderwerp van een 
van de workshops.
Ook is er een workshop speciaal 
voor jongeren, getiteld 'Het 
milieubeleid in het zuiden zelf'. 
Hierin debatteren Hans Alders 
en Sharon Dijksma over de wij
ze waarop het zuiden hun af
spraken over natuur en milieu 
nakomen. Verder zal op deze 
dag een interview met Jan 
Pronk en met Mahbub ul Haq

(o.a. oud-voorzitter van het 
ontwikkelingsfonds van de VN) 
plaatsvinden.
Heb je zin om aan dit gevarieer
de programma deel te nemen, 
dan moet je zaterdag 16 maart 
naar Amersfoort afreizen. Deel
name aan de conferentie kost 
f25-,.
Je kunt je opgeven door te bel
len naar het secretariaat van de 
Evert Vermeer Stichting, 020- 
5512133. Daar ligt een interes
sante folder voor je klaar met 
daarin tevens het programma 
van de conferentie.
(SdV )

1 8  m a a r t  in  A m s te r d a m :

De informatiesnelweg volgens 
Jacob Kohnstamm

Hans Wijers komt 
naar ALV 27!

A m ste rd a m  - De Nederlandse 
Al Gore wordt hij al genoemd, 
D66-staatssecretaris Kohn
stamm van Binnenlandse Za
ken. Hij heeft zich ontpopt als 
een vurig pleitbezorger van de 
elektronische snelweg. Op 18 
maart zal hij hierover komen 
vertellen op het maandelijkse 
politiek café van de afdeling 
Amsterdam in café P96 
(Prinsengracht 96). Dat dit geen 
politiek café wordt voor tech
neuten en nerds alleen, maar dat 
het over onderwerpen gaat die 
elke Jonge Democraat zouden 
moeten aanspreken, blijkt wel 
uit het volgende fragment uit 
Kohnstamm's toespraak 'Van 
bits naar burgers';
In de dagen dat onze democra
tie werd ontworpen, als het 
ware de dagen van Thorbecke 
en daarvoor, was er nog geen 
sprake van de telefoon of de 
auto. De stand der techniek was 
voor het ontwerp van onze de
mocratie nogal doorslagge
vend. De reis van Den Haag was 
lang, ruggespraak niet eenvou
dig en dus was vertegenwoor
diging zonder last of rugge
spraak mede daarvan het ge
volg. En omdat het naar mijn 
stellige overtuiging zo is dat 
toenmalige inzichten en de 
stand der techniek mede bepa
lend zijn geweest voor de vorm

geving van onze democratie 
mag je dus - ondanks alles wat 
gevestigde machten en meer
derheden in de Tweede Kamer 
daarover tot nu toe melden - 
niet voetstoots aannemen dat 
als we de vertegenwoordigen
de democratie nu opnieuw zou
den mogen ontwerpen we dat 
misschien niet wat anders zou
den doen(...)
Tijd en plaats zijn niet meer de 
bepalende factoren voor com
municatie of participatie en ze
ker op den duur kan dat in die 
zin winst opleveren, dat com
municatie en participatie niet 
alleen hoeft te zijn weggelegd 
voor vergadertijgers, elektro
nische yuppen, die goedgebekt 
en ter been zijn, maar ook voor 
mensen die wat minder mobiel 
of assertief zijn. (...)
En één ding staat vast: telefoon, 
radio, televisie of fax hebben 
voorlopig eerder tot intensive
ring van de intermenselijke con
tacten geleid dan het omgekeer
de. Ook de Tweede Kamer is 
naar mate de communicatie
technieken verbeterden, 
intensiever lijfelijk belobbied en 
bezocht dan ooit tevoren. 
Neem voor meer informatie 
contact op met Pascal Weel: 
020 - 693 8393 /  9026029® 
edufee.fee.uva.nl Jij toch ook!
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In d ik k e  w in te r ja sse n  z e t te n  een  a a n ta l J D -ers d e  d isc u ss ie  v o o r t  (Foto: R o b in  P a a lv a st)

L a g e  V u u rsch e  - Verreweg de 
meeste JD'ers zijn burgerlijk en 
komen daar ook rond voor uit. 
Het lezen van de Telegraaf, het 
kijken naar soaps en een gans 
voor het raam verdiende vol
gens sommigen het predikaat 
'burgerlijk'. Anderen zochten 
de betekenis dieper, in de le
venshouding van mensen. Dat 
bleek tijdens de zaterdagmid- 
dagdiscussie van het Pl-week- 
end. Dit jaarlijkse politiek-in- 
houdelijke weekend stond in 
het teken van 'het alledaagse le
ven'. Vijfendertig Jonge Demo
craten kwamen een lang week
end in Lage Vuursche bijeen. De 
C o m m is s ie  P o litiek e  'Laken  had 
een bomvolle agenda voor hen 
in petto.
Vrijdagavond was tijd inge
ruimd voor 'De achterkant van

het gelijk'. Enkele deelnemers 
werden aan de tand gevoeld 
over morele zaken. 'Stel: je kunt 
directeur worden van Shell-Ni- 
geria, zou je dat doen?' Met 
deze en andere netelige kwes
ties zette Christiaan Bonebakker 
de JD-ers voor het blok.
De volgende ochtend dwarrel
den miljarden sneeuwvlokjes 
omlaag in de anders zo groene 
omgeving van 'Ons Honk'. On
dertussen discussieerden de 
aanwezigen in workshops met 
elkaar over ontwikkelingssa
menwerking en de plaats van 
de kerk in de samenleving.
Na de lunch moesten drie 
'toelatingscommissies'in een 
rollenspel bepalen welke 
vluchtelingen in aanmerking 
kwamen voor een verblijfsver
gunning. Economische vluchte

lingen bleken nauwelijks kans 
te maken. Ook de Singaporese 
zakenman, verdacht van 
drugssmokkel viel buiten de 
boot. Maar aan 'barretje Hilton', 
zoals een van de aanwezigen de 
drukbezochte bar aanduidde, 
had de vermaledijde 'Singapo
rees' die zaterdagavond nog een 
plezierige avond. 
Zondagmiddag werden de Jon
ge Democraten getoetst op hun 
kundigheid van 'het alledaagse 
leven'. Onder leiding van Rem- 
ko van Oijen en Raymond van 
Doom zwoegden de drie teams 
op het raden van de prijs van 
een pak koffie, het herkennen 
van Ijsland en andere alledaag
se kennisvragen. Hoofdprijs: de 
keuken schoon maken met een 
emmer water en een dweil. 
( S d V & M v L )

H o e v e e l  k o s t  een  p a k  k o ffie ?  (Foto: R o b in  P a a lv a st)

Studenten- en
scholieren-
demonstratie
U tre c h t - 14 december jl. trot
seerden ongeveer 2500 studen
ten en scholieren de ijzige kou 
in Utrecht, uit onvrede over het 
onderwijsbeleid van Ritzen. 
Door middel van toespraken 
door studenten- en jongerenver
tegenwoordigers w erden de 
jongelui klaargestoomd voor de 
optocht. Onze eigen voorzitter 
Dennis Hesseling onthield zich 
gelukkig van demagogische uit
spraken als 'Ritzen hondelul!', 
maar legde 'n link met de voet
balwedstrijd van de avond te 
voren:' Om te kunnen winnen 
moetje leren nadenken. Dit leer 
je op school of op de universi- 
teit. Als nederland wil blijven 
winnen,dan moet hier geld voor 
(blijven)komen.'
In een tweede stations'kaping' 
had de politie duidelijk geen 
zin. De looproute werdgeënsce- 
neerd door de politie,met als 
gevolg dat slechts 100 studen
ten het station bereikten,alwaar 
ze werden opgewacht door nog 
meer politie.Geen escalatie; 
geen 'aksie' dus. Toch jammer 
dat de JD-ers op een hand te tel
len waren.
Demonstreren is n o t d o n e bij de 
JD, want wie wil er nou geasso
cieerd worden met langharig, 
schreeuwerig punktuig? toch 
kun je op constructieve wijze 
(een JD-manier?) je stem laten 
horen,in de hoop serieus geno
men te worden door de politiek. 
Of dit in de praktijk zijn vruch
ten zal afwerpen is een andere 
zaak.... (M a d e le in e  B a a rtm a n s)

Nationaal Comité 
4 en 5 mei
Het Nationaal Comité 4 en 5 mei 
heeft het initiatief genomen 
voor het project 'Jongeren en het 
beleid aangaande racisme-be- 
strijding'. Op 14 maart presen
terenjongeren de resultaten van 
onderzoek naar dit thema in het 
bijzijn van staatssecretaris 
Terpstra. De lokatie is de McDo- 
naldsvestiging aan het Buiten
hof in Den Haag. Meer info, tel. 
020-620 96 88.
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M eemo? H oezo  Meemo?
Goed nieuws voor jongeren die 
meer willen dan de stripjes le
zen in het clubblaadje en die 
braaf jaarlijks hun contributie 
betalen. De NJMO heeft een to
taal vernieuwde en verbeterde 
Actiemap ontwikkeld. Deze 
map helpt jongeren om in hun 
eigen woonplaats of op hun 
school een jongerenraad op te 
richten. Vanaf eind februari kun 
je deze map, die luistert naar de 
naam M eem o, bij de NJMO aan
vragen.
Helemaal nieuw is deze map 
niet; de Nationale Jongerenraad 
voor Milieu en Ontwikkeling 
(NJMO) heeft al eerder een ac
tiemap voor jongerenraden ge
maakt. In verschillende steden 
in Nederland zijn al jongeren
raden opgericht, samen met de 
NJMO. Maar in de praktijk is 
alles anders dan op papier! 
Daarom heeft M eem o  een ver
nieuwende opzet. Geen lijvig 
boekwerk dat je stap-voor-stap 
moet doorwerken, maar een 
handige, op CD-ROM lijkende 
actiemap. Met veel praktische 
tips over hoe je een jongeren
raad kunt opstarten èn draaien
de kunt houden.

Jo ng ere nrade n  

Lekker kletsen maar daarnaast 
ook plannen uitvoeren om echt 
iets te veranderen in je omge
ving. Wat dacht je van een eco- 
modeshow, een tentamenboy-

cot, een eigen milieu-rubriek in 
de plaatselijke krant. In de M ee- 
momap staan nog veel meer 
leuke voorbeelden. Niet alleen 
voorbeelden van activiteiten, 
maar ook hoe je als jongere in 
de gemeente het beleid kunt 
beïnvloeden.

Aan de slag op school 
Een jongerenraad heeft natuur
lijk jongeren nodig, maar hoe 
kun je die bereiken? De NJMO 
heeft daar een leuke oplossing 
voor: het scholenproject 'Future  
in  A ctio n '. Tijdens een speciale 
actiedag op het gemeentehuis 
gaan scholieren in groepjes 
plannen bedenken om iets in de 
gemeente te verbeteren. De 
scholieren kiezen aan het eind 
van de dag het allerbeste plan 
uit. Dat wordt dan samen met 
de jongerenraad uitgevoerd. 
Het blijft dus niet bij praten al
leen!

M a a r  w a t kan JIJ doen?  

En dan nu het belangrijkste; wat 
kun jij doen? Nou, precies wat 
jou ligt of wat je leuk vindt! 
Loop jij al een poosje met een 
goed idee rond en wil je dat uit
voeren? Of willen jij en je vrien
den 'iets' doen, maar vragen jul
lie je af hoe andere jongeren dat 
aanpakken? Bestel dan de M ee
m o  m a p  a f 10,- bij Yvonne van 
der Pol of Jaimita de Jongh, tel. 
030-2316833, NJMO.

E rvaring opdoen èn bijverdienen  

Ben je 20 tot 25 jaar en heb je zin 
om ook iets te doen? Mooi, de 
NJMO zit namelijk te springen 
om jongeren die mee willen hel
pen als begeleiders bij het scho
lenproject Future In Action 
(FIA). Dus denk je dat jij het 
kunt; een groep van 12 scholie
ren motiveren, stimuleren en 
activeren? Dan geven wij je drie 
goede redenen om je nü op te 
geven: geld! Je krijgt een ver
goeding van f75,- als je meedoet 
aan de voorbereidende training 
en een FIA begeleidt; ervaring! 
Staat natuurlijk goed op je C.V. 
en het is gewoon leuk om te 
doen!
In het voorjaar zijn er weer Fut
ure in Action-dagen op 16 april 
in Doetinchem en op 21 mei in 
Alphen a /d  Rijn. Je kunt je op
geven voor een training als be
geleider bij het IPP (Instituut 
voor Publiek en Politiek); Titia 
Lont tel: 020 - 5217600.

D e  N a t io n a le  J o n g e r e n r a a d  
v o o r  M ilie u  en O n tw ik k e lin g  
(N JM O ) is  e en  p la t fo r m  van  
ru im  40 landelijke  jo n g eren o r
ganisa ties en k o m t op  voor de  
belangen  van jo n g eren  op h e t  
g e b ie d  van m ilieu  en d u u rza m e  
o n tw ikke lin g .
W il je  m eer zoeten ? N eem  con
ta c t  op m e t de NJM O: 
030-2316833 o f e-m ail: N JM O  @ 
xs4 a ll.n l

Symposium EBN
De Europese Beweging Neder
land organiseert in samenwer
king met pjo's op 19 april een 
studieconferentie over het ge
meenschappelijk buitenlands en 
veiligheidsbeleid. De dag zal 
worden gehouden op het minis
terie van Buitenlandse Zaken in 
Den Haag. Als sprekers zijn be
naderd mr. drs. M. Krop van het 
ministerie, drs. J.J.M. Penders, 
oud D66-lid van het Europees 
Parlement en Dr. W.F. van Eek- 
elen, voormalig secretaris-gene- 
raal van de West Europese Unie. 
Meer info bij Mark Monsma, tel. 
074- 2432 449.

Rechtszaak
Op 21 februari j.1. heeft de rech
ter uitspraak gedaan in de 
rechtszaak die de JD had aange
spannen tegen P.M. De eis die 
de JD had gesteld, terugbetaling 
van de geleende gelden, is afge
wezen.
Enkele jaren geleden heeft P.M. 
een voorschot ontvangen voor 
het bekostigen van bepaalde 
congresuitgaven. Het twistpunt 
is de vraag of die gelden al of 
niet volgens afspraak zijn be
steed. De JD heeft in dezen on
voldoende aan kunnen tonen 
dat die gelden uitsluitend be
stemd waren voor de financie
ring van het congres. Het Lan
delijk Bestuur beraadt zich nu 
op de vraag of het zin heeft in 
hoger beroep te gaan. (EJvV)

D i r k  D u l le n d r ie s
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Een overzicht van he t a fgelopen h a lf ja a r

Jonge Dem ocraten in de pers
D en H a a g  - De Jonge Demo
craten mochten de afgelopen 
periode weer rekenen op de 
nodige belangstelling, niet al
leen in de pers maar ook daar
buiten, bijvoorbeeld D66. Ik zal 
hier een overzicht geven van 
de pers die we het afgelopen 
halfjaar gehaald hebben en de 
'acties' die we ondernomen 
hebben.
Bij het schrijven van dit artikel 
is Dennis Hesseling in Vara's 
Spijkers met koppen op Radio 
2 in debat over ons standpunt 
over de Heilige Stoel: Onze 
voorzitter betoogt dat de Ne
derlandse regering de diplo
matieke banden met Vaticaan

stad moet verbreken omdat er 
geen scheiding tussen kerk en 
staat is. De aandacht voor dit 
onderwerp vloeit voort uit een 
zondags-aktie waarbij we 
pamfletten met de oproep '67- 
jaar Vaticaanstad is genoeg' 
aan kerkgangers hebben uitge
deeld. Het radionieuwswist 
het dezelfde middag nog pro
minent te melden. De volgen
de dag was het standpunt van 
de Jonge Democraten te lezen 
in de landelijke dagbladen. En 
naar ik me heb laten vertellen 
ook in de regionale dagbladen. 
Een niet onaardig resultaat met 
zo'n 'actie'.

De afdeling Groningen haalde 
in januari de pers met een en
quête over de Universiteits
raad. De enquête leerde dat het 
merendeel van de studenten

niet wist wat de U-raad deed en 
dat was nieuws voor de pers! Het 
gegeven dat het merendeel van 
de studenten, die wél op de 
hoogte waren van de functie van 
de U-raad tegen afschaffing wa
ren, mocht minder op de belang
stelling van de pers rekenen.
De afdeling Zoetermeer weet op 
gezette tijdstippen de lokale pers 
te halen met de Jongeren Ge
meenteraad Zoetermeer (JGZ) 
waarin zij plaatshebben. Zo haal
de ze in februari de pers met de 
nieuw ontwikkelde Internet-pa- 
gina van de JGZ.
Het persbericht waarin we het 
mensenrechtenbeleid van Van 
Mierlo bekritiseren mocht helaas

niet op de nodige aandacht reke
nen in de landelijke dagbladpers. 
Dennis kon wel het ongenoegen 
van de Jonge Democraten ver
woorden in het radio 1 ochtend- 
journaal. Hij stelde dat de Neder
landse regering haar verant
woordelijkheid ontloopt door het 
onvoorwaardelijk afschuiven 
van het mensenrechtenbeleid op 
de Europese Unie. Aanleiding 
voor het persbericht was het be
zoek van de minister van buiten
landse zaken van Indonesië aan 
Nederland waarbij Van Mierlo 
amper de mensenrechten aan de 
orde stelde.
Ook de afdeling Friesland heeft 
afgelopen halfjaar diverse malen 
de pers gehaald, bijvoorbeeld 
met een reportage over haar po
litieke kroegentocht en het 10-ja- 
rig bestaan van de afdeling. In 
een ingezonden brief in de

Leeuwarder Courant liet een le
zer naar aanleiding van ons 
standpunt over Vaticaanstad 
weten dat "De Jonge Democra
ten met hun standpunten al net 
zo'n yuppenpartij beginnen te 
worden als D66"!
Het persberichtwaarin we mel
ding maken dat de Jonge De
mocraten zich op het afgelopen 
congres tegen het basisinkomen 
hebben gekeerd kon geen op
zien baren bij de pers. D66- 
Tweede kamerlid Bert Bakker 
daarentegen was, als vervend 
tegenstander van een basisin
komen, verheugt met het stand
punt: "Normaal werd het argu
ment binnen D66 aangedragen

dat de Jonge Democraten óók 
voor het basisinkomen waren" 
aldus het Tweede Kamerlid. 
Misschien dat we naar aanlei
ding van het komend congres 
van D66, dat over het basisin
komen gaat, wel de pers gaan 
halen met ons standpunt.
Om een grotere naamsbekend
heid te krijgen wordt tegen
woordig Demo ook aan de lan
delijke pers gestuurd. Het re
sultaat mag er zijn: Het JD-stel 
Kraan-Telleman schrijft in har
monie een kritisch artikel over 
het referendum en het wordt 
meteen door het NRC-handels- 
blad misbruikt als zijnde het 
standpunt van de Jonge Demo
craten! Het GPV weet het ver
volgens direct als tegenargu
ment te gebruiken bij de discus
sie over het referendum in de 
Tweede Kamer.

Tot voor kort hadden wij nog 
nooit van de omroep Veronica 
Nieuws Radio (VNR) gehoord, 
je weet wel die zender op AM 
1395. Tot voor kort, want als nu 
de telefoon gaat denk je toch al 
snel 'daar zal je Talk Radio weer 
hebben!' Zo hebben wij tot ver
velends aan toe mogen verkla
ren dat, wat óns betreft, Sorgdra- 
ger niet hoeft op de stappen. Dit 
in tegenstelling tot presentator 
Theo van Gogh die het liefst alle 
politici ziet vertrekken. Daar
naast hebben we op VNR onze 
goede voornemens voor 1996 
kenbaar mogen maken en ons 
standpunt over het bezoek van 
Van Mierlo aan het Orient-Hou- 
se mogen toelichten. En nee 
Theo, ook van Mierlo hoeft wat 
ons betreft niet op te stappen! 
Tenslotte hebben we op het af
gelopen congres 'in the picture' 
gestaan met Sorgdrager die het 
Meidenbeeldje kreeg. Na haar 
uitspraken bij de commissie 
'Van Traa' en de gouden hand- 
ruk aan Van Randwijk was de 
pers erg geïnteresseerd in wat de 
minister zich zou laten ontval
len tijdens ons congres. En ge
lukkig liet ze zich wat ontvallen: 
'Een verlate ontgroening voor 
Sorgdrager' kopte de artikelen 
in de kranten de volgende dag. 
De Telegraaf wist op de zater
dag van het congres al te mel
den dat Sorgdrager het Meiden
beeldje had gekregen voor haar 
positieve bijdrage die ze gele
verd had aan de positie van de 
vrouw in de politiek. Ook Else- 
vier maakte nog een mooi ver
slag van het congres en naar ver
luidt stonden we zelfs met foto 
en al in de Gelderlander editie 
Veenendaal. Wat wil je nog 
meer zullen we maar zeggen! 
Overigens hebben we ook de 
pers gehaald met die dingen die 
ik ben vergeten te melden, an
ders zou ik ze namelijk niet ver
geten zijn. Brengt mij meteen bij 
het verzoek om persberichten 
naar het congres mee te nemen 
voor de persmap. We zijn met 
name geïnteresseerd in persbe
richten van regionale dagbla
den. Er zal komend congres ook 
weer een m uurkrant hangen 
met de behaalde pers over het 
afgelopen halfjaar.

{Robin P aalvast)

O e i , D 6 6 - j e u g d  
d r e i g t  o v e r  V a t i c a a n

•iedere zichzelf respecterende po
litieke partij heeft er één: een 
jeugdafdeling. Het bindt jongelui 
al vroeg aan de moederpartij en 
functioneert tegelijk als een 
kweekvijver van politiek talent. 
De PvdA hield er Felix Rotten
berg aan over, de v v d  iemand als 
Ed Nijpcls.

Maar soms heeft de partij knap 
last van de jonkies. Zo werd de 
v v d  ooit ernstig in de wielen ge^ 
reden toen de liberale jongen 
ganisatie JOVD

D66 heeft van dat alles tot nu 
toe weinig last gehad. De partij is 
nog jong, eigenlijk was ze lang 
zelf een jongerenclub. Sinds 
twaalf jaar zijn er ook Jonge D e -j 
mocraten en een aantal van henj 
demonstreerde zaterdag in !
Haag voor het verbreken van! 
banden met het Vaticaan» 
ding was het feit dat: 
tig jaar geleden f  
caanstad als; 
kende.

Waarom! 
was voor d l
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Landelijk Bestuur

V oorzitter
LDennis Ilesseling, 030-2543887 
(hesselin@math.ruu.nl)

Secretaris Politiek
ld o van dev Moulen, 030-2511753

Algemeen secretaris
Gerrit-Wim Gerritsen, 053-4895057 ;

i
Penningmeester
XanderMol, 030-4047275 
(xander@winti me.com)

Secretaris Organisatie
Michael Mol, 010-4149621 
(106563@student.fbk.eur.nl)

Internationaal Secretaris
Bart Hoogenboom, 1)50-3111675 
(b.w. hoogenboom@cpedu.rug.nl)

Secretaris Scholing & Vorming 
a.i. I
Madeleine Baartmans, 030-2716729

Secretaris Ledenwerving en Op- , 
vang
Frederick Petrignani, 071-5172609 
(petri@stnv.leiden univ.nl)

Secretaris Public Relations
Robin Paalvast, 079-3314095

Werkgroepen

Culturele Verscheidenheid
Nellekc Jansz, 0182-532323 
Ethiek
Coördinator gezocht!!!
Europa !
Cerrit-Wim Gerritsen, 053-4895057 I
Internationale Betrekkingen
Mabel Frumau, 020-6637456
Jongerenbeleid
Lnge Hagens, 0485-314938
Mensenrechten
Peter Ras,030-2342066
Midden-Oosten
Onno van den Muvsenberg,
020-6627248
Milieu
René CorneJissen, (13 3-4894094

IOntwikkelingssamenwerking j
Annemiek de I laan, 0 30-29 10 14 1 
Politic en Justitie
Robert van der Pnde, 9 30-93402-1 I 
Sociale Economie 
Steven van Wevenberg,
020-61952' )9

13.2

Agenda
Maart

9 Politiek Café over Cri
minaliteit op scholen 
met Netelenbos 
(staatssecretaris) en 
Van Vliet (1966) om
13.00 in het ANJV- 
pand, Spuistraat 47A, 
Amsterdam

16 Lustrumfeest 't Gooi,
info op pag. 27

18 Politiek Café over In 
ternct en Digitale De 
mocratie met Kohn 
stamm en hoogleraar 
Kaspersen (VU). Zie 
pag. 27

19 Info-avond in Utrecht 
met Jacob Kohn- 
stamm over relatieve 
armoede in Neder 
lan. Info Marion, 030 - 
2512687

22-24 Congres JD/JL,
Braunschvveig (D), 
info Bart, 050 3111675, 
of Ran, 071 - 576 8851

23 VUJO-raad, JD-VUJO
debat ICC, Brussel,

België. Info Rachel, 
058-120256

25 Discussie over relatie 
ve armoede in Nijme 
gen, met o.a. VVD ka 
merlid Klein Nlole- 
kamp en Groen I .inks 
partijvoorzitter 1 Iarre 
wijn. Info bij Mireille, 
024-3788095

26 Binnenhof-excursie, 
zie pag. 26

April

13-14 ALV te Arnhem, zie
congresbijlage

19 Studieconferentie ge
meenschappelijk bui 
tenlands en veilig 
heidsbeleid. Info op 
pagina 29

Mei

1-6 OPAJ seminar over
stedenbeleid in Duits 
land, Frankrijk en Ne 
derland, Maastricht en 
Amsterdam, info Ran, 
071 -5768 851

Pjtlitiek café
Amsterdam
eerste maandag politiek café met 
bekende sprekers; dorde maandag 
'Stamgasten' Café P96, Prinsen
gracht 96, beide aanvang 21.01) 
Arnhem
vierde dinsdag, 20.0 , Grand Café, 
Korenmarkt 16, .Arnhem 
Den Haag
derde dinsdag, 211.1)9, Café De Iingei, 
Grote Markt 28 
't Gooi
laatste zondag, 19.31), Café I ïtulok, 
Lavenseweg 2a, l lilwrsum 
Groningen
eerste dinsdag, 29.91', Gaie 1 Iet Paard 
van Tvoje, Kleine Kromme Hlcboog 5 
Leeuwarden
tweede dinsdag, 29.1'ü, S\ bA bar, 
Doelesteeg

Leiden
tweede dinsdag, 21.00, Café 't Kei
zertje, Kaiserstraat 4 
Nij megen
tweede woensdag, 20.00 Café De
Fiets, Grotestraat 8
Rotterdam
tweede dinsdag, 21.50, Café Par
doen, in de Oude I laven 
Twente
derde maandag, 20.30, Café Mark 
Twain, Walstraat 4 I, Finse bede 
Utrecht
eerste dinsdag, 20.30, Café 't 1 lart 
Voorstraat 10, 030- 3 10718 
Zoetermeer
derde woensdag, Café The OKI Pnll, 
Oostwaarts 4

V r ijz in n ig -d e m o c ra t is c h  

m a g a z in e  v a n  de  

J o n g e  D e m o c ra te n  

n u m m e r  2, ja a r g a n g  13  

v e rs c h ijn t 6 x  p e r  ja a r  
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H oofdredacteur
Ward Biemans, 070-3639258
Redactie
Roosje van Leer
Marco van I.ierop (Tekenaar)
Sormy Litrt (Vormgever)
Marcel van Nijnatten 
Edwin Peek 
Evert-Jan van Veen 
Miiko Vernooy (Fotograaf)
Dijlan van Vlimmeren 
Sandra de Vries

Druk
Coene BV, Den Haag

Foto voorkant Miiko Vernooy

Redactie-adres
Secretariaat JD t.a.v. Demo 
Noordwal 10 
2513 EA Den Haag 
tel. 070-3622162/fax. 070-3641917 
E-mail: d66ned@xs4al.Lnl 
Giro: 3461482 (ook contributie)

Aanleveren kopij
Demo heeft een redactiestatuut dat 
deel uitmaakt van het Huishoudelijk 
Regelement van de JD. Bijdragen die 
op floppy worden aangeleverd wor
den met voorkeur behandeld (WT3 
5.1 & 5.2 lor Windows, Word for 
Windows). Eén Demo-pagina be
draagt ±800 woorden exclusief illus
traties. De redactie behoudt hofrecht 
artikelen in te korten of in het geheel 
niet te plaatsen. Bijdragen die na de 
deadline binnenkomen, kunnen op 
zijn vroegst in de volgende Demo 
worden geplaatst.Zonder toestem
ming van de hoofdredacteur mag 
niets uit Demo worden overge
nomen. Advertenties: contact opne
men met de penningmeester van de 
JD (Landelijk Secretariaat).

A bonnem enten
Een abonnement kost li. 30,- per 
jaar. Ook losse nummers zijn hier te 
bestellen voor F1 5,- per stuk excl. 
portokosten. Leden ontvangen 
Demo gratis. Loden en abonnees 
wordt verzocht adres-wij/igingen 
door te geven aan het Landelijk Se
cretariaat wan de jonge i Democraten.
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Voordat ik naar Zimbabwe ging, 
zag ik mezelf wel als ontwikke
lingswerker naar zo'n land gaan.
Daar ben ik wel een beetje van te
ruggekomen. Ontwikkelingshulp 
heeft nogal wat schaduwkanten.
Ik heb een half jaar gestudeerd in 
Harare, daarna heb ik stage gelo
pen bij de United Nations Volun- 
teers. Daarvoor heb ik een aantal 
projecten door het hele land 
geëvalueerd. Ik heb een heleboel 
interviews gedaan om te kijken 
waar de problemen lagen. Dan 
merk je wel dat de mensen daar nog niet 
gewend zijn kritiek te geven. Als het gaat 
om politiek al helemaal niet, maar ook over 
alle andere dingen. Dat komt door het 
jarenlange tijdperk van een blank minder- 
heidsregime, toen de bevolking alleen maar 
ja en amen mocht zeggen en moest doen 
wat werd opgedragen. Soms moest ik echt 
de verrotte plantjes aanwijzen voordat ze 
zeiden dat er inderdaad misschien wel iets 
was misgegaan in een project.

Zimbabwe is pas in de jaren tachtig echt 
onafhankelijk geworden. Je merkt nog heel 
duidelijk de overblijfselen van het blanke 
minderheidsregime. In veel opzichten is het 
een evenknie van Zuid-Afrika. Zij hadden 
ook een pasjesregeling voor zwarten in 
sommige stadswijken. De blanken 
hadden de vruchtbare grond. Nog 
steeds hebben de blanken, dat zijn 
er zo'n 200-duizend in het land, 
de beste stukken grond en de 
hoogste banen. Er moet heel wat 
veranderen om daar iets aan te 
doen; de rassentegenstelling 
wordt van allebei de kanten voort
durend benadrukt. De regering 
probeert wel wat te doen aan 
landhervorming enzo, maar vaak 
zie je dat het hoge regerings
functionarissen zijn die dan grote 
stukken land in handen krijgen. Er 
is nog steeds heel veel ongelijk
heid; het systeem is niet veran
derd, alleen de huidskleur doet er 
minder toe.

Ook het politieapparaat is aan 
grondige herziening toe. Het is gggHHB 
nog steeds gewend aan een cul
tuur van geweld. Een voorbeeld: 
drie weken voordat ik wegging, 
had een man drie tweedehands 
typemachines gestolen. De politie 
zette de achtervolging in en mid
den in een drukke winkelstraat 
hebben ze het vuur geopend. De 
dief hebben ze niet geraakt, wel 
drie omstanders waaronder een 
zwangere vrouw. Die zijn alledrie 
overleden. Daarna is wel een hele 
rel losgebarsten; er is een grote de-

en D'er
Armand Gaikema (23 ) 

u it Groningen
monstratie geweest, en in de onafhankelijke 
kranten is een hele discussie ontstaan.
Er bestaat dus wel zoiets als publieke dis
cussie, maar van een democratie kan je nog 
niet echt spreken. De president mag een 
groot deel van het parlement zelf benoemen.
Bij de verkiezingen worden oppositiepar
tijen wel getolereerd, maar ze krijgen geen 
budget voor een campagne. De mogelijkhe
den zijn dus heel klein voor nieuwe partijen. 
Bovendien hebben ze vaak geen ander pro
gramma dan 'de huidige regering is slecht, 
het moet anders.' Maar hoe het dan moet, 
daar zeggen ze niks over.
Het proces van democratisering heeft tijd 
nodig, maar je ziet wel een ontwikkeling. 
Een van de redenen dat ik niet heel veel aan 
de colleges gehad heb, is dat er heel veel

‘Ik ben nogal 
sceptisch geworden

studentenstakingen waren. De 
beurzen waren al heel lang niet 
uitgekeerd. De overheid heeft 
overdreven gereageerd. De po
litie werd erop afgestuurd met 
knuppels en traangas. Dat hele 
gedoe heeft wel een maand ge
duurd bij elkaar. Er is heel veel 
over geschreven en uiteindelijk 
zijn de beurzenbetaald. Dus het 
heeft wel wat opgeleverd.

Ja, het is een apart land. Als je 
er een paar weken bent, als toe

rist ofzo, dan is het allemaal prachtig. Er is 
een prachtige natuur met enorme waterval
len en bergen, er zijn olifanten en leeuwen. 
Maar als je wat verder kijkt, dan zie je wat 
er allemaal nog bevochten moet worden. 
Het gaat daar echt nog om fundamentele 
dingen als mensenrechten.

Net na de onafhankelijkheid was er een so
cialistische regering. Die heeft wel goede 
dingen bereikt op het gebied van onderwijs 
en gezondheidszorg. Maar net als de blan
ken dat gedaan hadden, werd nu ook alles 
van bovenaf opgelegd. Mensen zijn nooit 
gestimuleerd het zelf op te knappen. Nu zijn 
er zoveel ontwikkelingsorganisaties, dat er 
echt een afhankelijkheidssyndroom is. Een 
voorbeeld: een organisatie gaf mais om te 

zaaien. En wat doen mensen er 
mee; ze eten het op, want ze 
weten dat er volgend jaar wel 
weer een organisatie is die ze 
mais geeft. Dat zet natuurlijk 
geen zoden aan de dijk. Het idee 
van jezelf opwerken, dat is er 
absoluut niet. Al die ontwikke
lingshulp heeft ze alleen maar 
lui gemaakt.

Heel belangrijk is dat het eigen 
initiatief wordt gestimuleerd. 
Er zijn geen kant en klare ant
woorden, dus die moet je ook 
niet geven als ontwikkelingsor
ganisatie. Je kunt wel cursussen 
geven en initiatieven steunen, 
maar je moet niet steeds met 
een zak geld klaar staan. De 
Nederlandse overheid heeft bij
voorbeeld voorlichtingsboekjes 
uitgegeven voor op scholen, 
want Aids is echt een heel groot 
probleem. Dat vind ik een goed 
project. Maar verder moeten ze 
het toch zelf doen, het westen 
kan de ontwikkeling niet op 
touw zetten. Ik ben nogal scep
tisch geworden over het geven 
van hulp. Misschien ben ik wel 
wat verrechtst, ja.

Tekst & foto : Roosje van Leer ♦
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Redactioneel

Een congres levert soms geheel nieuwe in
valshoeken op voor problemen die struc
tureel lijken, maar dat niet hoeven te zijn. 
De Europese eenwording was het thema 
dat in een vroeg voorjaarszonnetje bij een 
workshop werd besproken. Zo'n work
shop is een uitstekende gelegenheid een 
complex onderwerp als de Europese poli
tieke Unie beter te behandelen.
In veel Europese landen is het regionaal 
bewustzijn veel sterker dan in ons eigen 
land. Verschillen in taal, cultuur en religie 
liggen hieraan ten grondslag. Als mogelij
ke oplossing voor de regionale spanningen 
binnen de EU (o.a. België, Groot-Brittanië, 
Spanje) werd bepleit het huidige Europe
se Parlement op te splitsen in twee Kamers, 
één met vertegenwoordigers uit de lidsta
ten, verdeeld op basis van het inwonertal 
en één metvertegenwoordigers van regio's 
en volkeren.
Door een grotere rol voor regionale 
vertegenwoordigers kan de betrokkenheid 
van Europeanen bij de EU worden ver
groot. Voor veel Europese burgers is de EU 
nu een nogal afstandelijk orgaan. Toch heb
ben steeds meer Europese regelingen 
consequenties voor inwoners van de lid
staten, zoals de criminaliteitsbestrijding, de 
interne m arkt en het -gebrekkige- 
migratiebeleid.
Een ander argument dat naar voren kwam, 
is dat veel mensen die in een grensstreek 
wonen vaak regionaal georiënteerd zijn, 
met veel contacten in het buurland. Toch 
ontbreken vaak de benodigde voorzienin
gen voor dit internationale verkeer, zoals 
infrastructuur, openbaar vervoer en regio
nale media.
Een voorw aarde voor een dergelijke 
hervorming is wel dat het Europees Parle
ment een geloofwaardiger rol gaat spelen. 
Een tweede voorwaarde is dat institutio
nele verdieping niet ten koste moet gaan 
van landen die tot de EU willen toetreden. 
Hoewel de motie het op het congres niet 
haalde, lijkt het mij een interessante ge
dachte die uitwerking verdient. Een ster
ker Europa kan misschien op deze manier 
de regionale verscheidenheid ten goede 
komen.

'Z O a n c t ‘S c e « u a * t&
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27-ste A lgem ene Ledenvergade

ring (ALV) van de Jonge Dem ocra

ten van E ist (U) n aar Arnhem . Een 

zonovergoten w eekend brachten  

m inister van Econom ische Zaken  

Hans W ijers (D66), een resolutie, 

veel politieke moties, de nodige LB- 

vragen, c irca 150 leden en hun  

emoties naar de Gelderse Rijnstad. 

De bovenop een heuvel gelegen  

J e u g d h erb erg  A lte v e e r  w as de  

plaats van handeling, en die had  

nauwelijks m ooier u itgezocht kun

nen worden. Naast onderwerpen  

als m ensenrechten, een rech ts 

zaak, ad  interim  kandidaten en Va

ticaanstad kon m en ook terecht 

voorde broodnodige ontspanning  

op het terras, in de lounge, bar o f 

disco. Een verslag.

"Economie en ecologie worden vaak als ei
kaars tegenpolen gezien. Naar mijn diepste 
overtuiging is dat een foute redenering." 
Wijers opende het congres met een toe
spraak over zijn poging het begrip econo- 
logie in praktijk te brengen: de Energienota.

"Beperking van de C02-uitstoot betekent 
een ingrijpende verandering van de samen
leving: we moeten stilstaan bij de manier 
waarop wij electriciteit opwekken, ons ver
voeren, hoe wij verwarmen." In de toekomst 
moet Nederland zich meer richten op duur
zame energie. Dus meer windenergie, zon- 
ne-energie en biomassa, zodat die goedko
per en dus concurrerend kunnen zijn. In 
2020 moet minstens tien procent van de 
energie op duurzame wijze opgewekt zijn. 
Ook zullen zowel consumenten als produ
centen zuiniger om moeten gaan met ener
gie.
De energiemarkt is nu nationaal, en vrijwel 
altijd is er sprake van een monopolieposi
tie van de producent. Dat hoeft van Wijers 
niet zo te blijven. De EU zal met een richt
lijn komen die concurrentie mogelijk maakt. 
"Thuis zal je er weinig van merken; je stopt

nog steeds de stekker in het stopcontact. 
Maar voor wat er achter ligt heeft het in
grijpende gevolgen." Liberalisering dus, 
maar de overheid moet zich niet volledig 
terugtrekken. Fiscale voordelen en over
heidsinvesteringen in technologie moeten 
duurzame energie uit de sfeer van goedbe
doelde experimenten halen.
Er is niet één land met zulke ambitieuze 
doelstellingen, stelde Wijers trots. D66 ver
liest met deze nota niet haar ecologische 
gezicht, maar is gewoon realistisch. "Neder
land zit met dit beleid aan de grenzen van 
wat economisch mogelijk is. Kunnen en 
kunnen is twee. Technisch kan er heel veel, 
maar veel investeringen zouden op dit mo
ment niet rendabel zijn. Als de economie 
schade oploopt, wordt er minder geïnves
teerd in milieuvriendelijke technologie." 
"Veel dingen zijn nu nog te duur: er zijn 
auto's die op drie liter honderd kilometer 
kunnen rijden. Maar dan betaal je de prijs 
van een Rolls Royce voor een boodschap
penautootje."

Verstrekkender maatregelen dan in de Ener
gienota worden voorgesteld, wil Wijers pas 
nemen als in internationaal verband afspra
ken zijn gemaakt. "Ik herhaal; pas als er 
harde afspraken zijn en niet in ons eentje 
voor de muziek uit." Hij sluit zich hiermee 
aan bij de opmerkingen van het Internatio
naal Energie Agentschap, dat Nederland 
waarschuwt niet te snel te lopen. "Een doel
stelling moet geloofwaardig zijn, dan kan 
het enthousiasmeren."

In het vragenrondje kwamen heel andere 
onderwerpen aan bod. Van varkensvervoer 
in Europa tot koude kernfusie. Iemandhaal- 
de een recent onderzoek aan, waaruit bleek 
dat de prijs van CD's in Nederland veel 
hoger ligt dan in de ons omringende lan
den. Wat dacht Wijers daaraan te doen? 
"Goede vraag. In ieder geval is er voldoen
de aanleiding er eens goed aan te kijken." 
Voorzichtig werd gepolst hoe Wijers over 
het lijsttrekkerschap van D66 denkt. Maar 
hij was niet van plan uitsluitsel te geven: 
"Ik ben er niet van overtuigd dat dat al voor 
het einde van dit jaar bekend moet zijn, zo
als sommigen zeggen. Als we er maar op 
tijd voor de volgende verkiezingen uit zijn." 
(RvL)

M a rio n  v a n  G e e s t  o v e r h a n d ig t  d e  b u n d e l  v a n  w e rk g ro e p  m e n se n re c h te n  (Foto: M ilk o  
V e m o o y )
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Discussiëren over toekomst Europa op zonovergoten terras

L Y M E C -p e im in g m e e s te r  D e im is  S traa t, en  V U JO 'ers o n d e r  le id in g  van  v o o r z i t te r  S ig u rd  V a n g erm eersch  v e r le e n d e  h u n  m e d e w e r k in g  
aan  d e  w o rk s h o p r o n d e  o v e r  d e  In te rg o u v e m e m n te le  C o n feren tie  (IG C ) 1996. A a n  d e  h a n d  van  een  a a n ta l A P M 's  g in g  d e  d isc u ss ie , d ie  
p la a ts v o n d  o p  h e t  z o n o v e r g o te n  terras, v o o ra l o v e r  d e  v ra a g  o f  e en  in te g re re n d  E u ro p a  o o k  o p  r e g io n a a l g e b ie d  z i jn  r o lk a n  sp e le n . K a n  
een  E u ro p e e s  P a r le m e n t va n  m e e r  da n  d u iz e n d  p a r le m e n ta r ië r s  en  m e t  m e e r  a ls  tw in tig  o ffic ië le  ta len  w e l  g o e d  en  tra n sp a ra n t fu n c tio n e 
re n ?  V erd iep in g , v e r b r e d in g e n  re g io n a lise r in g  w a s  d e  te n d e n s  v a n  d e  w o rk sh o p . (EP)

Vier posten ad-in terim  bem enst

L B  g a a t  o n z e k e r e  t o e k o m s t  t e g e m o e t

Een vereniging van 850 leden en een Lan
delijk Bestuur (LB) met negen functies. Zo 
gesteld mag het numeriek geen probleem 
zijn om deze posten te bemannen, maar het 
tegendeel is waar. De afgelopen jaren is er 
een geleidelijke, maar verontrustende afna
me van het aantal kandidaten waarneem
baar. Het LB beseft terdege dat dit een pro
bleem is. Voorzitter Dennis Hesseling liet 
ontvallen dat er misschien wel een commis
sie zou moeten komen om een antwoord te 
vinden op deze zorgwekkende ontwikke- 
ling.
De luxe dat er uit twee of meer gegadigden 
per functie gekozen kan worden is menig
een onbekend en de eerste ad-interim werd 
in 1994 door het LB benoemd. Het najaars- 
congres van 1995 kende de trieste primeur 
dat er een post open bleef, die gelukkig en
kele weken later werd opgevuld. Nu is de 
situatie zo dat er slechts vijf democratisch 
gekozen bestuursleden zijn, waarvan drie 
nieuw sinds dit congres. De overige posten 
zijn bemand door ad-interim kandidaten. 
Tijdens de verkiezingen op de eerste con
gresdag konden de drie kandidaten voor 
respectievelijk de functies van Secretaris 
Organisatie, Secretaris Politiek en Algemeen 
Secretaris, zich aan de leden voorstellen. In 
volgorde van de posten verwoorden Made-

leine Baartmans, Gerrit-Wim Gerritsen en 
Gerhard Brunsveld hun motivatie en gaven 
ze antwoord op enkele vragen uit de zaal. 
De drie kandidaten zijn zonder problemen 
met geruime meerderheid verkozen.
De vier ad-interim kandidaten konden niet 
worden gekozen, maar werden benoemd 
door het LB. Op zondag werden de namen 
van Marleen van Oort (Secretaris Scholing

& Vorming), Wim Rampen (Penningmees
ter) en Barbara Naumann (Secretaris Public 
Relations) , allen uit Utrecht, bekendge
maakt. Alleen eerstgenoemde was aanwe
zig om zich voor te stellen aan de congres
gangers. De post van Secretaris Ledenwer
ving en Opvang, zeker niet onbelangrijk in 
dezen, is gelukkig na het congres nog op
gevuld door Wanneke Sabatino. (EJvV)

G e rh a rd  B ru n s v e ld  (rech ts) w e r d  d e  n ie u w e  A lg e m e e n  S ecre ta r is  (Poto: M ilk o  V ern o o y)
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Den nis Hesseling tevreden over de JD, minder over Van Mierlo

D ennis m e t  w erkg ro ep  M en sen rech ten

Er is alle aanleiding om vrolijk te blijven als 
het gaat om de JD zelf, aldus voorzitter 
Dennis Hesseling in zijn speech. De JD is 
immers op diverse gebieden actief en ver
nieuwend bezig en weet hiermee bovendien 
naar buiten te treden. Soms bereiken JD- 
standpunten zelfs iets concreets in de poli
tiek. Van Dennis' zijde geen kritische kant
tekeningen over de JD zelf: wel over Paars 
en Van Mierlo.

Een aparte registratiewet voor homoparen 
en een drugsnorm van vijf gram in de kof
fieshops in plaats van dertig gram. "In ze
kere zin is dat nieuw beleid. Maar helaas is 
het niet de vernieuwing waarop wij zaten 
te wachten," aldus voorzitter Hesseling. 
"Wij hadden gedacht dat er in plaats van 
deze schuifelende stapjes een grote stap 
voorwaarts zou komen."
Toch zijn er volgens Dennis wel degelijk een 
paar positieve punten van het paarse kabi
net te noemen, zoals de Winkelsluitingstij- 
denwet van Wijers en het toegenomen 
dualisme tussen kamer en kabinet. Dat het 
voorstel van Groen Links, het recht op deel
tijdarbeid serieus op haar merites werd be
oordeeld, verdient volgens de voorzitter 
waardering. Dit voorstel was immers door 
een oppositie-partij ingediend.

Minder lovende woorden 
had Dennis voor het optre
den van m inister Van 
Mierlo. "Van Mierlo zei op 
het D66-congres dat hij met 
de voorzitter van de JD 
aardig contact onderhield 
via de ether. Graag zouden 
we Van Mierlo eens direct 
willen aanspreken op het 
m ensen rech tenbe le id . 
Maar als dat niet lukt, dan 
moet het maar via de pers. 
Het verwijt aan het adres 
van Van Mierlo is niet dat 
hij de mensenrechten n ie t  
aan de orde laat komen, 
maar de manier waarop de 
m inister ze ter sprake 
brengt; die is te eenzijdig. 
Als Van Mierlo klaagt dat 
hij geen stok heeft om mee 
te slaan. Omdat we een te 
klein land zijn, moet hij be
ter om zich heen kijken. 
Als wij 1,25 miljard aan 
ontwikkelingskrediet aan 
China kunnen geven, is 
daar toch wel degelijk 
sprake van een flinke

stok."
"Van Mierlo's beleidsterein is groot," ver
volgt Dennis zijn betoog. "Dat gegeven is 
moeilijk te combineren met het zijn van 
partijleider van D66. Als Van Mierlo zich in 
de eerste plaats minister voelt, dan is hij ge
bonden aan het regeerakkoord en heeft hij 
een probleem met het zijn van partijleider 
van D66. Daarom zullen D66 en Van Mier
lo zélf een keu
ze moeten ma
ken."
Behalve ge
waagde op
m e r k i n g e n  
over Paars en 
Van Mierlo 
sprak Dennis 
over de JD zelf.
De oprichting 
van de afdeling 
Delft met goed
bezochte activi
teiten evenals 
de jongerenge
meenteraden in 
Leiden en 
Z o e t e r m e e r  
stemmen Den
nis tevreden.

"Hiermee kunnen we immers concreet iets 
doen met onze opvattingen."

"Wat persbeleid betreft denk ik dat we niet 
te klagen hebben," aldus Hesseling. "We 
hebben in de kranten gestaan en zijn op de 
radio geweest. Ook blijken onze standpun
ten voldoende de moeite waard voor de te
levisie: ons standpunt over het mensenrech
tenbeleid van minister Van Mierlo en na
tuurlijk het Vaticaan."
Ook de bezoeken aan Bosnië zijn van grote 
waarde geweest, met name voor het geven 
van morele steun. "Ons bezoek werd zeer 
gewaardeerd door de mensen daar en ho
pelijk kan het in toekomst tot meer concre
te steun leiden." Dennis wijst op de solida
riteit van de JD: vele groepen houden zich 
op een of andere wijze bezig met asielzoe
kers. En dat het beleid ten aanzien van deze 
asielzoekers humaner kan, staat voor Den
nis vast.
Belangrijk vindt Dennis ook hetgeen de JD 
heeft bereikt in het hoger onderwijs. "Er is 
gepraat met D66-er Joke Jorritsma, lid van 
de Tweede-Kamerfractie, over het bindend 
studie-advies. Zij heeft andere kamerleden 
ervan weten te overtuigen dat een studie
advies na drie maanden werkelijk niet kon. 
Uiteindelijk is het nu zes maanden gewor
den. Dat is nog niet alles, maar als je dat als 
JD kunt bereiken, is het heel wat."
Dennis sluit zijn speech af met een stukje 
cultuur: een gedicht van Willem Wilmink 
waarmee hij wil aangeven dat voor ieder
een, van Somalische vluchteling tot Van 
Mierlo en de paus, plaats is bij de Jonge 
Democraten.
(SdeV)

A g e e th  Tellem an ra a k t n ie t  u itg ep ra a t o ver  W ijers
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J D  w i l  d e  k i e s g e r e c h t i g d e  l e e f t i j d  

n a a r  z e s t i e n  j a a r  v e r l a g e n

G e rr it-W im  en  A le x a n d e r  G err itsen  g e b ro e d e lijk  en  e e n s te m m ig

De ALV heeft de 
wens uitgesproken de 
kiesgerechtigde leef
tijd te verlagen van 18 
naar 16 jaar. Indiener 
Dennis Hesseling be
toogde dat dit de 
meest logische leeftijd 
is, aangezien jongeren 
op die leeftijd ook 
mogen gaan werken 
en dus het recht zou
den moeten krijgen, 
voor hun belangen op 
te komen. R a d io  5 3 8  
besteedde naar aan
leiding van een pers
bericht dezelfde 
avond aandacht aan 
dit punt.
Kon in D e m o  1 2 .6 nog 
gezegd worden dat 
de JD de 'Van Oran
jes trouw bleven', dit 
congres bracht op
nieuw een soortgelij
ke discussie naarbo- 
ven met een andere 
uitslag. Dit keer ging 
het over de vraag of er 
bij de volgende 
troonswisseling al 
dan niet een referen
dum moet komen om 
te beslissen of Neder
land een koninkrijk 
blijft. Het congres vond dit een goede zaak, 
en prins Willem-Alexander heeft eventueel 
al zijn werk voor niets gedaan, en kan in 
het ernstigste geval op zoek naar een (Mel- 
kert-)baan.

Vaticaanstad
De meeste sprekers meldden zich bij de 
motie over Vaticaanstad. Volgens indiener 
Xander Mol moeten de diplomatieke betrek
kingen met het Vaticaan worden verbroken, 
vanwege het benodigde onderscheid tussen 
Kerk en staat en de behoudende rol die het 
Vaticaan speelt op het internationale poli
tieke toneel. Anderen wezen erop dat die 
rol soms ook positief is en dat het verbre
ken van betrekkingen alleen in uiterste ge
vallen wordt toegepast. De ALV steunde 
uiteindelijk de motie, in lijn met het stand
punt dat het landelijk bestuur al eerder had 
ingenomen. De discussie over het drugsbe
leid van het paarse kabinet werd opnieuw 
voortgezet. De aandacht richtte zich deze 
keer vooral op softdrugs. De ALV wil dat

er een vergunningenstelsel komt, waardoor 
enerzijds verdere legalisering mogelijk 
wordt en anderzijds controle op misbruik 
geregeld kan worden.
Hierna werd D66 zowel in de Tweede Ka
mer als in het kabinet als kleurloze partij 
bestempeld. In navolging van de resolutie 
mensenrechten werden de moties m.b.t. een 
oproep aan Heineken om de aange- 
kondigde investeringen van de bierbrouwer 
in Birma niet uit te voeren en een boycot 
van Nederlandse investeringen in Birma, 
aangenomen.
Moties over Taiwan, Tsjernobyl, asiel
aanvragen en een sociaal Europa werden 
zonder grote onoverkomelijkheden snel 
achter elkaar aangenomen. Het politiek 
benoemen van top-ambtenaren op ministe
ries kwam er niet doorheen.
Zo is de JD weer een aantal standpunten 
rijker. Misschien voor de volgende keer een 
ideetje om het koningshuis weer eens op de
agenda te zetten.....?
(EP/WB)

V r a g e n r o n d j e  L B :  

M e n s e n r e c h t e n  

e n  V a t i c a a n s t a d

De werkgroep mensenrechten heeft nogal 
wat losgemaakt binnen de vereniging, zo 
bleek tijdens het vragenrondje aan het be
stuur. Het afgelopen halfjaar stuurde zij een 
aantal brieven aan politici. Mag een werk
groep brieven sturen aan politici zonder dat 
het LB daar weet van heeft, vroeg Paul 
Kraan zich af. En had de werkgroep mis
schien even kunnen kijken wat de werk
groep economie vond van de brief, waarin 
gesteld werd dat het ministerie van econo
mische zaken rekening moet houden met 
mensenrechten in een land, vroeg Ageeth 
Telleman. Dennis Hesseling verklaarde de 
gang van zaken. Er zijn volgens hem drie 
brieven gestuurd. In de eerste bood de JD 
Wijers een lidmaatschap van Amnesty In
ternational aan. In de tweede brief werd 
gevraagd of hij in zijn beleid meer aandacht 
wilde besteden aan mensenrechten; de der
de was een kort bedankbriefje. De menin
gen binnen het LB w aren verdeeld. 
Voortaan moeten alle brieven van werk
groepen dan ook eerst door het LB gelezen 
worden.
Maartje te Hennepe wilde weten hoe het LB 
dacht de problemen rond de kandidaatstel
ling de volgende keer op te lossen. Het me
rendeel van het LB bestaat nu immers uit 
ad-interims. Michael Mol erkende dat het 
een groot probleem is. Hij zei dat een com
missie, bestaande uit niet-LB'ers, zich over 
een oplossing zou moeten buigen. 
Verschillende mensen vielen over het zelf
standig handelen van het LB in de kwestie 
rond Vaticaanstad. Het LB had eerst de ver
eniging moeten raadplegen alvorens met 
een zo controversieel standpunt naar bui
ten te komen, vonden Marcel van Nijnatten 
en Jan Coppoolse. Dennis Hesseling stelde 
echter dat het LB gekozen is door de ALV, 
en tussen de ledenvergaderingen door mag 
handelen naar eigen inzicht. Het is de pers, 
niet het LB dat de verbreking van diploma
tieke banden met het Vaticaan gemaakt 
heeft tot speerpunt van de JD, aldus Den
nis. Tenslotte kwam de rechtzaak van de JD 
tegen Pieter M. ter sprake. Nadat Dennis na
mens het LB de zaak had uitgelegd, lichtte 
Mark van Barsschot Pieters kant van het ver
haal toe. De rechter heeft inmiddels uit
spraak gedaan: de eis van de JD - terugbe
taling van geleende gelden - is afgewezen. 
Juridisch is hiermee de zaak afgedaan; maar 
Pieter M. wil dat zijn royement nietig wordt 
verklaard, waar het LB het royement vanaf 
nu ongedaan wil maken. Er is een onafhan
kelijke geschillencommissie in het leven 
geroepen om een oplossing voor deze 
onenigheid te vinden. (RvL)
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O v e r z i c h t  ( A c t u e e l )  P o l i t i e k e  M o t i e s

Hieronder volgt een samenvatting van de standpun
ten uit de aangenomen (actueel) politieke moties op 
ALV 27, gesorteerd op onderwerp, met tussen haak
jes de indieners.

Drugsbeleid
- Nederland moet haar liberale drugsbeleid gewoon 
voortzetten, ondanks internationale druk en kritiek. 
(AAV Nijmegen)
- Gebruik van cannabisprodukten en bezit van een 
gebruikshoeveelheid cannabisprodukten door perso
nen van 16 jaar en ouder moet gelegaliseerd worden 
en dat gebruik in overige gevallen verboden, niet ge
doogd en actief bestreden moet worden. (AAV Nijme
gen)
- Verkoop van een gebruikershoeveelheid cannabis
produkten per dag aan personen van 16 jaar en ou
der door houders van een speciale verkoopvergun- 
ning en de verkoop door houders van een produktie- 
vergunning aan houders van een verkoopvergunning 
moet gelegaliseerd worden. In overige gevallen moet 
verkoop verboden, niet gedoogd en actief bestreden 
worden. (AAV Nijmegen)
- De produktie en het bezit van cannabisprodukten 
door houders van een speciale produktie-verkoop 
vergunning gelegaliseerd moet worden en dat produk
tie in overige gevallen verboden, niet gedoogd en ac
tief bestreden moet worden. (AAV Nijmegen)
- De aanduiding “Coffeeshop" moet worden vervan
gen door “Drugstore”. (AAV Twente)
- Een hasjverkoopnorm van 5 gram dient te worden 
afgewezen. (Erik Boog)
- De regering wordt opgeroepen niet te zwichten voor 
de ongerechtvaardigde Franse furie, de Franse am
bassadeur bij de Minister van Buitenlandse zaken te 
ontbieden en bij voortdurende laster of bij de instel
ling van een boycot, de Nederlandse ambassadeur 
vooroverleg uit Frankrijkterug te roepen. (Werkgroep 
Sociale Economie)

Verkeer en vervoer
- De Noord/Zuidlijn moet ondergronds aangelegd 
worden. (AAV Amsterdam)
- De Noord/Zuidlijn dient doorgetrokken te worden naar 
Schiphol. (AAV Amsterdam)
- De gemeente Amsterdam moet zich zeer inspannen 
om ook de aansluitingen met Purmerend/Zaandam en 
met Schiphol te realiseren. (AAV Amsterdam)
- De HST moet niet over het Bos-tracé worden 
aangelegd.(Dennis Hesseling)

Welzijn, volksgezondheid en sport
- De overheid moet de verspreiding van euthanasie- 
testamenten zoveel mogelijk stimuleren, opdat bij 
eventuele latere wilsonbekwaamheid altijd zoveel 
mogelijk volgens de wil van de betrokken persoon ge
handeld kan worden. (Dennis Hesseling e.a.)

- De ouders van een veel te vroeg geborene (d.w.z. 
binnen 28 weken na de conceptie) krijgen het recht 
tot de levensbeëindiging van het kind te besluiten en 
de arts heeft de plicht hen in te lichten over de levens
kansen van het kind en de mogelijke gevolgen met 
betrekking tot invaliditeit (hersenbeschadiging) bij het 
in leven houden van het kind. (AAV Twente)
- Werkenden mogen geen voorrangsbehandeling in 
de gezondheidszorg krijgen. Het LB wordt opgeroe
pen om dit standpunt uit te dragen richting de D66 
fractie en minister Borst. (Erik Boog)
- Het Olympisch Stadion mag niet gesloopt worden, 
en moet omgebouwd worden tot nationaal sportmu
seum (Edwin Peek)

Binnenlandse zaken
- In Nederland moet de kiesgerechtigde leeftijd ver
laagd worden naar 16 jaar. (Dennis Hesseling e.a.)
- Bij de opvolging van koningin Beatrix door prins Wil- 
lem-Alexander moet een bindend referendum gehou
den worden met de vraag of Nederland een koninkrijk 
moet blijven. (Dennis Hesseling e.a.)
- De Koppelingswet illegalen moet door de regering 
worden ingetrokken. (Erik Boog)
- De regering moet de middelen inzetten om de wacht
tijd voor een besluit over een asielaanvraag maximaal 
6 maanden te laten duren. (Erik Boog)

Buitenlandse zaken
- Nederland moet de diplomatieke betrekkingen met 
het Vaticaan verbreken en een dialoog met de Heili
ge Stoel aangaan zoals ook met andere religieuze 
instellingen contact wordt onderhouden. (XanderMol 
e.a.)
- Niet-gouvernementele organisaties (Ngo’s) moeten 
hun neutraliteit behouden. (Werkgroep ontwikkelings
samenwerking)
- De JD spreekt de Nederlandse regering aan om het 
Taiwanese democratiseringsproces actief te 
steunen.(AAV Nijmegen)
- Er moet internationale druk of het GOS (met name 
Rusland, Kazachstan en Oezbekistan worden uitge
oefend zodat de afgedamde rivieren hun natuurlijke 
verloop weer kunnen nemen, én om de nodeloze ver
vuiling van het meer drastisch te verminderen, zodat 
het Aralmeer weer een kans krijgt om haar oorspron
kelijke functie terug te krijgen. (Edwin Peek)
- Het Westen, dus ook Nederland, moet er bij de Oek- 
raïnse autoriteiten op aandringen om de kerncentrale 
van Tsjernobyl onmiddellijk te sluiten. (Edwin Peek)
- Het Westen, dus ook Nederland, moet een substan
tiële bijdrage gaan leveren aan de ontmanteling van 
de kerncentrales ‘Model Tsjernobyl’, en in het uiterste 
geval overgaan tot sanering van de onveilige centra
les in de voormalige Sovjet-Unie tot kerncentrales die 
door het IAEA als veilig kunnen worden bestempeld. 
(Edwin Peek)

- Heineken wordt opgeroepen niet in Burma te inves
teren. (Werkgroep Mensenrechten)
- De Nederlandse regering moet overgaan tot een 
economische boycot van Burma en zich inzetten voor 
een boycot van Burma in EU-verband. (Werkgroep 
Mensenrechten)
- De EU moet een sociaal beleid ontwikkelen mat daar
in onder andere een Europees minimumloon, een 
maximum aan lengte van de werkweek en een be
staansminimum. (INCO)
Over zaken die over het gemeenschappelijk buiten
land- en veiligheidsbeleid (GBVB) van de EU vallen 
moet met een twee-derde meerderheid besluiten wor
den genomen, en er mag dus op cf/fgeb/edgeen spra
ke meer zijn van een veto-recht.(INCO)

Economische Zaken en financiën
- Er moet worden vastgehouden aan de in Maastricht 
afgesproken datum voor het ingaan van de Economi
sche en Monetaire Unie en het Nederlandse beleid 
m.b.t. de toetredingscriteria moet op deze datum ge
richt blijven. (Werkgroep sociale economie)
- Nastreving van de convergentiecriteria heeft los van 
het ingaan van de EMU prioriteit. (Werkgroep sociale 
economie)
- De WTO moet scherper gaan toezien op ongelijkhe
den in industrie- en subsidiebeleid en moet hier meer 
bevoegdheden en sanctioneringsmogelijkheden voor 
krijgen. (Projectgroep industriepolitiek)
- De overheid moet zich sterk maken voor nieuwe 
opleidingsinstituten die gebouwd moeten worden vlak 
bij ondernemingen die nieuwe markten maken. (Pro
jectgroep industriepolitiek)
- Er moet worden geprobeerd de Nederlandse indus
triepolitiek zoveel mogelijk te laten overeenstemmen 
met die van de buurlanden, de belangrijkste handels
partners. (Projectgroep industriepolitiek)

Onderwijs
- De overheid moet doorgaan met het financieren en 
stimuleren van verschillende vormen van bijzonder 
onderwijs (mits het natuurlijk voldoet aan eisen die 
voor iedere vorm van onderwijs gelden). (Bart Hoogen- 
boom e.a.)
- Er moet een voor elke basisschool verplicht vak ko
men waarin de kennis over verschillende culturen op 
objectieve wijze wordt gedoceerd. (Werkgroep cultu
rele verscheidenheid)

D66
- Heden is voor D66 een mooi moment voor herbezin
ning, waarbij de vraag centraal moet staan hoe de 
partij een profiel kan neerzetten. (Michael Mol e.a.)
- De huidige politieke leiding van D66 moet meer in
spanningen gaan leveren om de partij te profileren of 
kan, als dit niet mogelijk is, beter een nieuwe politieke 
leiding zoeken. (Landelijk Bestuur)
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Discussie m et F rans B ecker ove r de vernieuwing doo r Paars

' P a a r s  k i j k t  t e v e e l  a c h t e r o m '

De slotspreker van het congres op zondag
middag, Frans Becker, adjunct-directeur 
van de Wiardi Beekman Stichting zou ko
men discussiëren over de vernieuwing die 
het paarse kabinet gebracht heeft. Helaas 
voor paars moest de heer Becker conclu
deren dat het kabinet in haar algemene po
litieke instelling weinig anders is dan de 
voorgaande kabinetten. De politiek is nog 
teveel op het verleden gericht en heeft te 
weinig oog voor de veranderingen die zich 
in de maatschappij afspelen.

Nadat Becker had uitgelegd dat de rol van 
wetenschappelijke bureaus vooral die is van 
kritisch waarnemer, bracht hij dit meteen in 
de praktijk. Hij wilde niet op al te makkelij
ke manier zeggen dat paars een gewoon 
kabinet was en niet, zoals de verwachtin
gen in 1994 waren, een grote verandering 
ten opzichte van het verleden. Paars stelt 
teleur in het oplossen van levensbeschou
welijke vraagstukken. Nu het CDA niet 
meer als rem werkt zou er een oplossing 
gevonden kunnen worden voor zaken als 
euthanasie en abortus, maar paars doet hier 
te weinig mee. Als je kijkt naar de manier 
van politiek voeren lijkt de manier waarop 
paars dat doet ook erg op die van het CDA. 
De paarse partijen gebruiken het maat
schappelijk middenveld net zoals het CDA 
dat altijd deed. De politiek probeert als een

soort inktvis het maatschappelijk krachten
veld te manipuleren. De manier waarop de 
politiek de macht gebruikt is niet veranderd. 
Een van de goede eigenschappen van de 
democratie is, volgens Becker, de mogelijk
heid om politieke elites te vervangen. Het 
CDA werd vervangen door D66. Maar dit 
straalt echter niet af van het paarse beleid. 
Dit heeft alles te maken met de manier waar
op Paars tot stand is gekomen. Becker duidt 
dit aan met de trek naar het midden, electo
raal toeval en de compromissen die al voor 
het aantreden van het kabinet zijn gesloten.

Als Becker kijkt naar de politiek maatschap
pelijke onderwerpen waar Paars zich mee 
bezighoudt zijn daar inderdaad onderwer
pen bij die "typisch Paars" zijn. Maar door 
de neutraliserende werking die de partijen 
op elkaar hebben is het eindresultaat niet 
zo mooi als het zou kunnen zijn. Wat dat 
betreft is er dus geen sociaal-liberale meer
waarde. De samenstellende delen van de 
coalitie hebben het toch op een groot aantal 
onderdelen niet zo op elkaar. Hierdoor ont
breekt een heldere politieke lijn.
Volgens Becker moet de overheid zich be
zighouden met problemen die van funda
menteel belang zijn voor de werking van 
de maatschappij. De informatie-technologi- 
sche revolutie, de sociologische revolutie die 
al in de jaren zestig begonnen is en de ver

anderingen en onzekerheden in de internati
onale betrekkingen vormen lastige vraag
stukken voor de politieke partijen. Een grote 
handicap is dat de denkkaders van de par
tijen stammen uit een tijdperk waarin heel 
andere vragen een rol speelden.
Dit alles zorgt ervoor dat de partijen teveel 
naar het verleden blijven kijken. Het beleid 
van zeker de laatste 15 jaar kenmerkt zich 
door reparatiepolitiek. Hetbeleid en de fou
ten uit het verleden worden gecorrigeerd en 
bijgesteld. Wat ontbreekt is een visie op de 
toekomst.
Door de bovenstaande ontwikkelingen zal 
de manier waarop de politiek met het pu
blieke domein, de samenleving, omgaat 
moeten veranderen, om de kwaliteit ervan 
te kunnen waarborgen. De kwaliteit van de 
politiek en het openbaar bestuur worden 
niet verbeterd door de gerichtheid op het 
verleden. De processen in Den Haag spelen 
zich te geïsoleerd van de maatschappij af. 
Je zou het kunnen beschrijven als politiek 
onder de kaasstolp. Hierin verschilt dit ka
binet niet van het vorige kabinet. Paars ont
trekt zich niet aan de crisesverschijnselen die 
zich in het politieke bedrijf voordoen. De 
paarse partijen laten het vooral op dit punt 
afweten, terwijl zij juist hier grote vernieu
wing hadden moeten brengen.
(GJ)

Europarlementariër Bertens (D66) 
omhelst DEMO-redacteur

Felle discussies 
tijdens behandeling 
resolutie
De werkgroep mensenrechten had met de 
resolutie haar nek uitgestoken. Dat bleek 
door de vele amendementen en de gepe
perde discussies. Een aantal keren moest 
schriftelijk gestemd worden om helderheid 
te krijgen. De prominente plaats van het 
mensenrechtenbeleid en de consequenties 
die daaraan verbonden zijn werden ter dis
cussie gesteld. Ook de definitie van het be
grip 'volk' leverde verschillen van mening 
op. Uiteindelijk werd de geamendeerde 
versie met een grote meerderheid aangeno
men. De meest emotionele oproep kwam 
van Marion van Geest en betrof Xander Mol: 
Houd je moraal, luister naar je hart. (MvN)
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Cohgiifjf

De definitieve versie van de resolutie

Een rode draad in het m ensenrechtenbeleid
Geen twee landen zijn identiek. Het mensenrechten
beleid moet daarom van geval tot geval worden be
paald. Hierbij zijn echterwel consequente prioriteiten 
en uitgangspunten vast te stellen. Geen blauwdruk 
dus; wèl een rode draad.

Cultureel of universeel

Alle mensen hebben op grond van hun mens-zijn 
universele mensenrechten. Universele mensenrech
ten zijn zo fundamenteel, dat iedereen het recht heeft 
naleving ervan af te dwingen. De universele mensen
rechten dienen daarom een van de belangrijkste as
pecten te zijn in het buitenlandse beleid van Neder
land en de Europese Unie. Naleving van mensen
rechten waarvan de universele geldigheid kan wor
den betwijfeld omdat deze niet zijn opgenomen in de 
International Bill of Human Rights, mag niet worden 
afgedwongen (tenzij staten zich via een verdrag aan 
deze rechten hebben verbonden). Met betrekking tot 
dergelijke, mogelijk cultureel bepaalde mensenrech
ten moet altijd een gelijkwaardige dialoog zonder voor
opgezette waarde-oordelen worden nagestreefd.

De universele mensenrechten dienen één van de be
langrijkste aspecten te zijn in het buitenlands beleid.

De International Bill of Rights, waarvan de Universe
le Verklaring van de Rechten van de Mens deel uit
maakt, geldt als uitgangspunt voor de universele 
mensenrechten. De universele geldigheid van aan
vullende verdragen (zoals het Verdrag tegen Rassen
discriminatie, het Verdrag voor Vrouwenrechten en 
het Anti-Folteringsverdrag) hangt af van de mate 
waarin deze door alle culturen gedragen worden. Be
oordeling van dit draagvlak dient niet alleen te ge
schieden op basis van het aantal officiële onderte
kenaars, maar ook op basis van de steun onder vol
keren die niet door een officiële regering worden ver
tegenwoordigd. Niet-gouvernementele organisaties 
(NGO's), waaronder de Unrepresented Nations and- 
Peoples Organization (UNPO), zijn bij de beoorde
ling hiervan onmisbaar. Indien een aanvullend ver
drag breed wordt gedragen onder alle culturen - en 
dat geldt voor de genoemde voorbeelden - wordt hij 
als universeel geldend aangemerkt en geldt hij dus 
ook voor landen die hem niet hebben ondertekend.

Mensenrechten zijn universeel geldig indien zij deel 
uitmaken van de International Bill of Rights, of van 
een aanvullend verdrag dat breed wordt gedragen 
onder alle culturen.

Collectieve rechten

Niet alleen individuele mensen, maar ook volkeren 
hebben rechten. Objectieve criteria voor een volk zijn 
echter niet vast te stellen. Daarom dient elke groep

mensen die zichzelf als volk beschouwt, als zodanig 
erkend te worden. Doorgaans zal dit betekenen dat 
een volk een gemeenschappelijke taal, cultuur en ge
schiedenis heeft, en gebonden is aan gemeenschap
pelijke grond. Wat echter de doorslag geeft, is het 
gevoel een volk te zijn.

Elke groep mensen die zichzelf als volk beschouwt, 
moet als volk erkend worden.

leder volk heeft recht op zelfbeschikking. Dit is echter 
niet per definitie gelijk aan het recht op een eigen staat. 
Het zelfbeschikkingsrecht van een volk is gewaarborgd 
indien het volk in de staat waarin het leeft:
a. de mogelijkheid hebben om evenredig in het be
stuur vertegenwoordigd te zijn
b. niet van overheidswege wordt gediscrimineerd en
c. door de regering wordt beschermd.
Indien aan één of meer van deze eisen niet wordt vol
daan en hierin op redelijke termijn geen verandering 
valt te verwachten, heeft een volk recht op onafhan
kelijkheid. Dit neemt uiteraard niet weg dat een volk, 
in goed overleg, ook een eigen staat kan krijgen als 
wèl wordt voldaan aan de voorwaarden voor zelfbe
schikking.
In beide gevallen geldt dat deze onafhankelijkheid al
leen gerealiseerd kan worden als het volk zich demo
cratisch uitspreekt.

Een volk heeft rechtop een eigen staat als het in de 
h uidige staa t op redelijke termijn geen zelfbeschikking 
kan verwachten.

Internationale betrekkingen

In principe moeten Nederland en de Europese Unie 
streven naar diplomatieke contacten met alle regerin
gen; ook met regeringen die de universele mensen
rechten schenden. Pas als deze regeringen de diplo
matieke contacten uitleggen als erkenning van hun 
legitimiteit of als steun aan hun beleid, werken zij con- 
traproduktief en kunnen zij worden verbroken. Ook in 
geval van acute verslechteringen van de mensenrech
tensituatie kunnen de diplomatieke betrekkingen als 
signaal tijdelijk worden verbroken.

Contacten kunnen worden verbroken indien zij con- 
traproduktief werken.

Alle contacten met regeringen die de universele men
senrechten schenden, moeten worden benut om na
leving van de universele mensenrechten dichterbij te 
brengen. Er bestaan in dit verband geen 'niet-politie- 
ke' contacten; ook de keuze om tijdens een contact 
geen politiek gevoelige onderwerpen aan te snijden 
is immers een politieke keuze. Concreet betekent dit 
onder meer dat geen enkele minister die een bezoek 
brengt aan een land waar de universele mensenrech

ten worden geschonden, de mensenrechtensituatie 
buiten beschouwing kan laten omdat het niet tot zijn 
of haar vakgebied zou behoren.

Alle contacten dienen te worden benut om de nale
ving van de universele mensenrechten te bevorderen.

Er moet altijd een zichtbare koppeling zijn tussen de 
ontwikkeling van de situatie in een land waar de uni
versele mensenrechten op grote schaal worden ge
schonden enerzijds, en de economische en culturele 
(waaronder ook sportieve en educatieve) contacten 
met dat land anderzijds. Duidelijke verbeteringen in 
de mensenrechtensituatie dienen gestimuleerd te 
worden door openlijke aanmoediging van economi
sche en culturele contacten. Een verslechterende of 
blijvend slechte mensenrechtensituatie wordt beant
woord met ontmoediging van deze contacten. Con
creet betekent dit onder meer dat de Nederlandse over
heid in een verslechterende of blijvend slechte situa
tie geen handelsmissies naar het betreffende land or
ganiseert of ondersteunt tenzij blijkt dat deze tot een 
verbetering van de mensenrechtensituatie leidt.

Economische en culturele contacten dienen altijd ge
koppeld te zijn aan de mensenrechtensituatie.

Het primaat van de universele mensenrechten brengt 
metzich mee dat economische en culturele contacten 
uitsluitend mogen plaatsvinden indien zij de mensen
rechtensituatie niet schaden. Idealiter zou voor elk 
economisch of cultureel contact van particuliere orga
nisaties met landen waar de universele mensenrech
ten ernstig worden geschonden, een vergunning moe
ten worden afgegeven. Omdat dit zou leiden tot een 
ongekende bureaucratie, kiest de JD voor een ‘be- 
zwaar-systeem’: pas als iemand bezwaar aantekent, 
wordt een economisch of cultureel contact beoordeeld 
en eventueel verboden.

Economische en culturele contacten die de mensen
rechtensituatie schaden, kunnen verboden worden.

Een totale economische en/of culturele boycot is pas 
wenselijk indien breed gesteunde oppositiegroeperin
gen in het betreffende land erom vragen, en - als de 
oppositie niet gehoord kan worden - indien de rege
ring van dat land heeftaangetoond zich niets van an
dere vormen van sancties aan te trekken. Eventuele 
noodhulp dient altijd doorgang te vinden en indien 
nodig aan beide partijen afgedwongen te worden.

Een totale boycot van een land waar de universele 
mensenrechten worden geschonden is wenselijk als 
breed gesteunde oppositiegroeperingen erom vragen 
en als de regering zich niets van andere sancties aan
trekt.

♦
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Jan Terlouw beschouw t ieder m ens als volwaardig

"Iedereen heeft zijn eigen  
verantwoordelijkheid"

Com m issaris van de K oning in  van G elderland, je u g d b o e 

k e n s c h r ijv e r , v o o rm a lig  p a r t i j le id e r  van  D 66, fy s ic u s , 

dom ineeszoon en vader van v ier kinderen. Jan Terlouw. Vol

g e n d ja a r w ordt h ij 65 jaar, de pensioengerechtigde leeftijd. H ij 

is er n ie t rouw ig  om, het m aakt hem  n ie t zoveel uit. Heeft h ij 

e in d e lijk tijd  om eens w at langer over ideeën voor nieuwe boe

ken na te denken. E in d  d it ja a r  neem t h ij afscheid van de p ro 

vincie. N et voordat h ij van het po litieke toneel verdwijnt, heeft 

Demo hem  nog aan de tan d  kunnen voelen.

hang van de PvdA heeft er nu belang bij het verworven 
bezit te verdedigen."
"Het CDA heeft jaren boven zijn stand geleefd door 
het succes van minister-president Ruud Lubbers. Het 
effect daarvan is nu merkbaar. Daarnaast is er het Bol- 
kestein-effect. Het is eigenaardig dat Bolkestein met zijn 
intellectuele uitstraling zoveel stemmen weet te trek
ken. Het lukt hem, vooral door zijn uitmuntende timing 
en door de keuze van zijn onderwerpen. Toch blijft dat 
één van de wonderbaarlijke factoren die de politiek zo 
onzeker en zo boeiend maakt. Overigens was het heel 
slim van hem om niet in het kabinet te gaan zitten."

Van de redactie
In d e  p e il in g e n  van  v o rig e  w e e k  d in s d a g  z o u  D 6 6  van  
2 4  n a a r  1 9  z e t e l s  za k k e n , d e  W D  ec h te r  z o u  m e t  1 3  z e 
te ls  s tijg e n  n a a r  4 4  z e te ls .

"Als D66 bij de volgende verkiezingen licht zou verlie
zen is dat niet dramatisch. Regeringsverantwoordelijk
heid nemen heeft vaak die consequentie. In het huidige 
kabinet zit D66 voor wat dit betreft het moeilijkst. Im
mers, Bolkestein is een soort halve oppositieleider en 
de PvdA heeft de minister-president."

E n d e  im m e n s e  p o p u la r i te i t  va n  d e  W D .

"De W D  heeft het tij mee. In de eerste plaats komt dat 
doordat de PvdA een beetje zit met gebrek aan een pro
gramma. Veel van de socialistische idealen zijn feitelijk 
verwezenlijkt, een flink deel van de voormalige aan-

Is  d a t  w a t  D 6 6  m is t,  een  B o lk es te in ?

"Je doelt op een opvolger. Het is niet verstandig om 
het daar over te hebben. Het is een kwetsbaar onder
werp. Alles wat je hierover zegt, is fout."

D 6 6  - z o  w o r d t  g e z e g d -  i s  d e  m e e s t  p a a r s e  p a r t i j  in  h e t  
k a b in e t. Toch k o m t  j u i s t  d e z e  p a r t i j  n i e t  g o e d  u i t  d e  
verf.

"Bij vorming van het nu zittende kabinet bleek, waar
schijnlijk voor het eerst in de geschiedenis, dat de so- 
ciaal-economische paragraaf niet meer het overheersen
de element was bij de onderhandelingen. Ook ethische 
vraagstukken, zoals opsporingsbeleid, het drugsvraag
stuk en het milieu speelden een belangrijke rol. Daar
om was het mogelijk dat twee tegenpolen, de socialis

ten en de liberale conserva
tieven, samen een 
regeerakkoord konden af
sluiten. Maar nu het kabi
net er zit, blijkt het sociaal- 
economisch beleid wel de
gelijk heel belangrijk. Het 
electoraat vergeet snel. 
Toch hoop ik dat enige 
dankbaarheid jegens D66, 
die dit kabinet mogelijk 
heeft gem aakt, zal be
klijven."

H o e  h o u d t  D 6 6  z ic h  s ta a n 
d e  in  d i t  k a b in e t?

"H et zo goed mogelijk 
doen. Maar dat niet alleen. 
D66 moet zich vooral 
oriënteren op de vraag
stukken van de volgende 
eeuw. Lange termijnbeleid 
was ook vroeger de kracht 
van de partij. Hoe moet de 
post-industriële samenle-
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ving er uit zien? Welk onderwijs is in de volgende eeuw 
nodig? Dat soort dingen. Natuurlijk kunnen wij ons ook 
nu profileren in het kabinet, met zaken als euthanasie, 
over alternatieven voor vrijheidsstraffen. Maar daarmee 
kun je niet geweldig scoren, daarmee win je de verkie
zingen niet."

B eleeft D 6 6  een  n ie u w e  k a b in e tsp e r io d e ?

"Moeilijk te zeggen. Stel dat de W D  de grootste partij 
wordt en Bolkestein wordt premier, is het dan van be
lang dat D66 mee doet aan een kabinet? Hij zal dan 
moeten afwegen hoe gevaarlijk hij het vindt om onze 
partij als oppositie tegenover zich te vinden.
Overigens maak ik me wel zorgen over de verrechtsing 
van de samenleving. Het is alles marktwerking wat de 
klok slaat. Ik vraag me af of de overheid zijn essentiële 
functies voldoende verdedigt. Ik betrap me erop dat ik 
weer linkser aan het worden ben, waarschijnlijk uit reac
tie."

O o it z e i  u  een  D 6 6 'e r  in  h a r t  en  n ie re n  te  z ijn . Toch h e e f t  
u in  in te r v ie w s  v e e l  k r i t ie k  o p  d e  p a r tij.  B e n t u  n o g  w e l  
een  e ch te  D 6 6 'e r?

"Ik, kritiek? Ik ben altijd ontzettend positief over D66. 
Ik zeg altijd hele mooie dingen over D66. Als ik zeg dat 
D66 een lange termijnbeleid moet ontwikkelen, is dat 
een constructieve gedachte, geen harde kritiek.
D66 is nu eenmaal mijn partij, mijn denkwijze. Ik be
schouw iedereen als volwaardig. Ik wil dat burgers vol
wassen mensen zijn die hun verantwoordelijkheid heb
ben. Niet dat betuttelende, het is geen cadeautje. Men
sen moeten op hun verantwoordelijkheid aangesproken 
kunnen worden. Alles wat ik in de politiek doe, doe ik 
met deze gedachte. Zo heb ik ook mijn kinderen opge
voed. En deze leidende gedachte vind ik bij D66 terug, 
meer dan bij andere partijen."

maken. Ik hoef niet meer van alles. Voorzitter van de 
Provinciale Staten en van het college van Gedeputeer
de Staten is een interessante politieke functie. Commis
sarissen worden vaak gezien als lintjesknippers en in
derdaad, ik knip ook heel wat lintjes. Misschien kost 
me dat gemiddeld wel een uur per dag. Maar ook deze 
handeling gaat het fysiek hanteren van de schaar ruim 
te boven. Het geeft me vaak de gelegenheid om bepaal
de gedachten te ontwikkelen en uit te dragen. Ik moet 
toegeven dat ik daar plezier in heb."

U  h e e f t  z ic h  van  jo n g s a f  aan  b e z ig  g e h o u d e n  m e t  h e t  
m ih eu . U h e e f t  w is -  en  n a tu u rk u n d e  g e s tu d e e r d  a a n  d e  
R ijk su n iv ers ite it  van  U trecht. U  b e n t  g e p r o m o v e e r d  o p  
h e t  o n d e rw e rp  k ern fu sie . En a ls  T w e e d e  K a m e r lid  g in g  
u w  b e la n g s te llin g  v o o ra l n a a r  h e t  m ilie u b e h e e r  uit. Is  
v o lg e n s  u  b i j  d e  b e s lu itv o rm in g  o v e r  d e  B e tu w elijn  g e 
n o e g  re k e n in g  g e h o u d e n  m e t  h e t  m ilie u ?

"Eigenlijk niet. Als provincie hebben we ons ingespan
nen dat er bij de aanleg zo min mogelijk cultuur- en 
natuurwaarden opgeofferd zouden worden. Maar je 
kunt niet alles voorkomen. Je moet je er op een gegeven 
moment bij neerleggen.
Ik ben een voorstander 
van de Betuwelijn. In Ne
derland kan niet alles per 
weg vervoerd blijven wor
den, dat kost het milieu 
nog meer. De Betuwelijn is een noodzaak, wil Neder
land haar vooraanstaande positie op het gebied van 
transport en distributie behouden."

D e  B e tu w e lijn  is  e e n  n o o d z a a k , 
w il N e d e r la n d  h a a r  v o o ra a n s ta a n d e  
p o s it ie  op  h e t  g e b ie d  v a n  tra n s p o rt  

en  d is tr ib u tie  b e h o u d e n

U  s p e e ld e  v o r ig  j a a r  b i j  d e  h o g e  w a te r s ta n d  in  h e t  
r iv ie r e n g e b ie d  een  be la n g rijk e  ro l. H e t  k o n  n ie t  la n g e r  
z o .  D e  v e ilig h e id  van  u w  in w o n e r s  w a s  in  h e t  g e d in g .  
B e n t  u  n u  t e v r e d e n  o v e r  d e  p o l i t i e k  o m t r e n t  d e  
d ijk v e r zw a r in g ?

In v ersch ille n d e  b o e k e n w a a r o n d e r  in  K o rtin g  van  K a t
oren, s ta a t  m in  o f  m e e r  h e t  p r o g r a m m a  va n  D 66. E en  
d u b b e le  b o d e m . W ilt  u  m id d e l s  u w  b o e k en  d e  j e u g d  
van  te g e n w o o r d ig  ie ts  b ijb ren g en ?

"Ik wil dingen ter discussie stellen. De thema's -zoals 
oorlog/vrede en de positie van gehandicapten in de 
samenleving- in mijn boeken zijn stof voor een discus
sie. Het is mijn bedoeling dat de jeugd over dit soort 
vraagstukken nadenkt.
Ik zal me niet gauw uitlaten over echtscheiding, vreemd
gaan of openbare dronkenschap. Maar als je het hebt 
over het nemen van je verantwoordelijkheid dan hecht 
ik aan normen en waarden. Iemand die zich ziek meldt 
na een belangrijke voetbalwedstrijd omdat hij te veel 
bier heeft gedronken, daar hou ik niet van. 's Avonds 
een man, dan ook 's morgens een man."

E ven  ie ts  a n d e rs■, s in d s  1 n o v e m b e r  1991 b e n t  u  c o m 
m issa r is  va n  d e  K o n in g in  n a d a t  u  e e r d e r  se c re ta r is  van  
d e  E u ro p e se  C o n fe re n tie  va n  m in is te r s  van  T ra n sp o rt 
in  P arijs w a s , ru im  n e g e n  ja a r  d e  T w e e d e  K a m erfra c tie  
van  D 6 6  le id d e  en  ja re n la n g  w e te n sc h a p p e lijk  o n d e r 
z o e k  d e e d  in  o n d e r  a n d e re  d e  V eren ig d e  Sta ten  en  Z w e 
den. E en  to ta a l n ie u w e  fu n ctie . H o e  b e v a l t  u  d e z e ?

"Zo aan het eind van mijn loopbaan, vind ik dit een 
mooie functie. Ik hoef niet zonodig carrière meer te

"Ik heb met vreugde gezien dat deze winter de water
stand laag was. De zwakke plekken zijn grotendeels 
aangepakt. Maar het zal nog even duren voordat alle 
dijken op sterkte zijn. De dijkverzwaring zoals deze in 
de noodwet staat, moet op verantwoorde wijze voor het 
jaar 2000 uitgevoerd zijn. En dat gebeurt ook. We had
den het geluk dat het rapport van de commissie Boer- 
tien was geschreven. De meeste plannen waren daar
om al op een verantwoorde manier aangepast.
Over de aanhoudende droogte heb ik momenteel meer 
zorgen. Vanaf juni heeft het praktisch niet meer gere
gend. We hebben een extreem droge herfst gehad en de 
maand januari was de droogste van de eeuw. Het grond
waterpeil is laag, te laag. Maar daar hoorde je tot voor 
kort niemand over."

V o lg en d  ja a r  w o r d t  u  v ijfen zes tig . W a t d a n ?

"De wet schrijft voor dat ik eind dit jaar met pensioen 
moet. Voor mij hoeft het nog niet, maar het is niet an
ders. Het geeft ook niet. Dan kan ik weer eens gaan 
schrijven, wellicht niet alleen voor de jeugd. Ik had nooit 
tijd om iets te bedenken, alles moest ad hoe. Het is een 
mooi vooruitzicht om wat meer tijd voor mezelf te heb
ben."

♦

13.3
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Milja de Zw art ove r de ongeschreven regels van de H aagse jou rna lis tiek

Het Binnenhof als Soapdecor

‘‘Ik ken journalisten die politic i op hun verjaardag u itnodigen”, 

zegt M ilja  de Z w art (38), parlem entair verslaggeefster voor de 
Volkskrant. De p o litiek  en Haagse journalis tiek  zijn innig m et 
elkaar vergroeid. Een goede ban d  m et po litic i is een vereiste 

om het vak te kunnen uitoefenen. “H ier g e ld t de w et van de 

ju n g le : gebruiken en gebru ikt w orden .”

De Zwarts jachtterrein ligt al vanaf 1987 op het Binnen
hof. "Met een aantal van de huidige bewindvoerders 
ben ik 'opgegroeid'. Toen ik hier kwam, waren mensen 
als Melkert fractiewoordvoerders in de Tweede Kamer." 
De contacten die ze toen heeft gelegd, komen haar nu 
goed van pas. Maar soms is het een nadeel dat ze al zo 
lang mee loopt: "Het is net een dorp. Je krijgt al snel een 
kleedkamercultuur. Als verslaggever word je minder 
kritisch als je weet dat al die mensen best aardig zijn; je 
kent ze te goed."
De kunst is kritisch te zijn zonder politici al te erg tegen 
het hoofd te stoten - anders geven ze geen informatie 
meer. Soms moet de hoofdredacteur er aan te pas ko
men om een conflict te sussen. Kort geleden schreef De 
Zwart een achtergrondverhaal waarin ze de verschil
lende staatssecretarissen beschreef, en vooral wat die 
zoal verkeerd hadden gedaan. Kohnstamm kwam er be
kaaid af; hij deed niet echt iets verkeerd, maar iedereen 
ziet hem gewoon over het hoofd, schreef ze. Een tijd 
lang wilde hij niet meer met haar praten, maar inmid
dels is de ruzie bijgelegd.

Niet alleen journalisten bewaren liever de goede vrede, 
ook politici: de Volkskrant is een belangrijk medium, 
en dat wil elke politicus gebruiken. Zeker fractieleden

van kleinere partijen wil
len maar wat graag in het 
nieuws komen. Veel 
Europarlementariërs heb
ben er een handje van om 
met allerlei verhalen aan 
te komen zetten, vertelt 

De Zwart. Ze willen laten zien dat ze, al denken veel 
mensen er anders over, met belangrijke zaken bezig zijn. 
"Maar meestal hebben ze niks interessants te melden." 
Veel mensen willen wel een verhaal kwijt, maar niet 
met naam en toenaam in de krant, bijvoorbeeld omdat 
de feiten nog vertrouwelijk zijn. Met hen voert De Zwart 
'achtergrondgesprekken'; nuttig voor de informatie, 
maar de inhoud mag ze niet publiceren. Het verhaal 
kan pas in de krant als iemand anders, die ze wel mag 
citeren, het heeft bevestigt. Soms zijn daar slinkse me
thoden voor nodig. "Stel dat ik wil weten hoe groot een 
of ander tekort op een begroting is. Dan bel ik iemand, 
en vraag of het waar is dat er 1 miljard tekort is. Als die 
dan zegt, nee joh, het is maar 100 miljoen, dan ben ik 
dus weer wat verder. Zo ga je door tot je het verhaal 
rond hebt."

A ls  v e rs la g g e v e r  w o rd  j e  m in d e r  
k ritis c h  a ls  j e  w e e t  d a t  a l  d ie  
p o lit ic i b e s t  a a rd ig  z ijn ;  j e  k e n t z e  
te  g o ed .

Roosje van 
Leer

De jacht op primeurs zorgt ervoor dat er soms een ver
haal in de krant komt dat nog niet uitvoerig is nage
trokken. Dat deed het NRC bij de kamerverkiezingen 
in '94. Rabbae en Brouwer hadden hun duo-lijsttrek- 
kerschap voor Groen Links nog niet officieel bekend 
gemaakt, maar er werd volop over gespeculeerd. De 
Zwart: "Ik wist allang dat het speelde, maar ik had geen 
hard bewijs, dus kon het nog niet publiceren. Toen het 
NRC een artikel plaatste 'dat er een gerucht ging dat...' 
baalde ik natuurlijk als een stekker. Gelukkig heb ik het 
een dag later, via de partners van het duo, hard kunnen 
maken. Toen kon ik het als hard feit brengen, betrouw
baarder dan het NRC."

Voor de meeste verhalen gaat De Zwart achter geruch
ten aan; officiële debatten leveren zelden iets verras
sends op. Elke werkdag begint met een ronde langs de 
fractievoorlichters. "Even voelen of het badwater op 
temperatuur is; als er iets speelt, dan voel je dat met
een." Het oude Kamergebouw was een paradijs voor 
de parlementair journalist. Die kon in de vele hoekjes 
en nisjes vrijwel ongezien geheime informatie met ie
mand bespreken of een vertrouwelijk rapport inzien. 
Het nieuwe gebouw biedt door de openheid die moge
lijkheid niet.

Geruchten over persoonlijke zaken van politici komen 
niet in de krant. De vele vriendinnen van Ruud Lub- 
bers bleven een publiek geheim. Eén keer heeft De Zwart 
deze regel overtreden. Ze schreef over de verhouding 
die Thijs Wöltgens en Elske ter Veld hadden gehad. Die 
was zo innig dat op het Binnenhof gesproken werd over 
'Thijske'. Toen Ter Veld echter op moest stappen als 
staatssecretaris, steunde partijgenoot Wöltgens haar niet. 
De Zwart vond het daarom relevant iets te vertellen oveT 
hun geschiedenis. In een column onder de titel 'Dallas 
en Dynasty' beschreef ze de gebeurtenissen. Ter Veld 
zelf nam het niet hoog op; haar enige reactie was dat 
het meer 'The bold and the beautiful' was. Maar colle- 
ga-joumalisten vielen volledig over De Zwart heen. Het 
is simpelweg n o t  done.
Journalisten en politici zijn tot elkaar veroordeeld. Ze 
hebben elkaar nodig, en kunnen grote invloed uitoefe
nen op elkaar. Al hebben berichten soms heel andere 
gevolgen dan de journalist voor ogen had: "Fons Bur
gers van de Nieuwe Revu heeft de Lockheed-affaire aan 
het licht gebracht. Dat was een grote zaak, maar het heeft 
heel weinig effect gehad. Volgens Burgers heeft het niet 
meer opgeleverd dan dat Bernhard voortaan zijn uni
form in de kast moest laten hangen. Maar toen de verla
ging van de WAO ter sprake kwam in een joumaal-uit- 
zending, brak de hel los. Terwijl dat waarschijnlijk hele
maal niet de bedoeling was van de verslaggeefster."

♦
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Racistische uitla tingen spreken boekdelen

Het ware gezicht van het Vlaams Blok

Een korte achtergrondschets van het Blok mag hierbij 
niet ontbreken. Tot eind jaren 70 was de Volksunie (VU) 
de politieke tak van de Vlaamse beweging, die opkwam 
voor de gelijkberechtiging van alle Nederlandstaligen 
in België. Een aantal mensen verliet de VU, omdat zij 
vonden dat deze partij niet ver genoeg ging in haar ei
sen op het gebied van de staatshervorming. Zij wilden 
onafhankelijkheid voor Vlaanderen en namen geen ge
noegen met de omvorming van België tot een federatie, 
waar de Volksunie zich voor inzette. Terwijl deze laat
ste partij evolueerde naar centrum-links en uitgespro
ken progressief, vond de groep ontevredenen al snel 
aansluiting bij het autoixtair denken van extreem-rechts. 
In de tweede helft van de jaren '80, op het moment dat 
het Vlaams Blok steeds duidelijker haar extreem-recht- 
se karakter laat zien, breekt de partij electoraal door.

Onlangs was op de opiniepagina van de Volkskrant een artikel 

te lezen waarin gesteld  w erd dat het Vlaams Blok, in tegenstel

ling tot de Nederlandse Centrum dem ocraten en Centrum partij 

’86, helem aal geen extreem-rechtse partij zou  zijn. D it stuk was 

geschreven door A lexandra Cohen, Vlaam s B lok-lid  van de 

Belgische federale K am er van Volksvertegenwoordigers. Vol

gens haar zouden we h ier eerder te m aken hebben m et een 

conservatief-populistische partij. Cohen beweerde zelfs dat het 

Vlaams B lok een dam zou  opwerpen tegen extreem-rechts, 
“zoals Frits Bolkestein dat in N ederland d o et”. N ogal boude  

uitspraken, die nodig een vergelijking m et de w erkelijke p o li
tiek behoeven.

Onverdraagzaam
De omschrijving door Cohen van het Vlaams Blok als 
'niet racistisch' is moeilijk hard te maken, zoals een korte 
bloemlezing laat zien.
In de eerste plaats is er het totale onbegrip ten opzichte 
van de islam en de moslims. Filip Dewinter, fractielei
der van het Blok in het Vlaams Parlement, zegt het als 
volgt: "Een moslim kan zich onmogelijk religieus hand
haven wanneer hij westers leeft. Vrijheid van menings
uiting, democratie, vrouwene
mancipatie, scheiding tussen 
kerk en staat (...) zijn waarden 
die volkomen vreemd zijn aan 
de islam." Dit doet Dewinter in 
1989 besluiten: "De Noordafri- 
kaanse, islamitische gemeen
schap wil zichzelf blijven. Zij willen hun eigen gods
dienst belijden, hun eigen taal spreken, hun eigen cul
tuur beleven. Dat recht hebben zij ... in hun eigen land." 
Daarnaast is het zo dat waar de partij zich vroeger in 
onbedekte termen uitliet over allochtonen, zij de laatste 
jaren van tactiek veranderde omwille van de schijn van 
respectabiliteit. Niet meer de vreemdelingen maar de 
zogenaamde 'vijfde colonne' werd de kop van jut. Hier
mee bedoelt het Blok personen en organisaties die voor 
de rechten en integratie van allochtonen opkomen. Als 
voorbeeld nogmaals de welbespraakte Filip Dewinter 
over Paula D'Hondt, de toenmalige commissaris voor 
het migrantenbeleid: "Geen Marokkaans vrouwen- 
vluchthuis of Fatima D'Hondt is er couscous komen 
eten, geen Turks jongerencafé of Paula was er al over 
de vloer om er thé-a-la-menthe te komen slurpen. Ge
biologeerd door haar nieuwe troeteldiertjes heeft de 
immigrantencommissaris gekozen voor de vijfde colon
ne van de islam, tegen de belangen en de wil van het 
eigen volk in." Bovenstaande is een bijna willekeurige 
greep uit het anti-allochtonen-discours van het Vlaams 
Blok. En dan hebben we het nog niet eens over het be
denkelijke 70-punten-programma, de racistische spot- 
prents in publicaties, enzovoorts.

U j

Beperkte visie van het Vlaams blok
Tenslotte moet de Vlaams-Blok-visie op cultuur ge
noemd worden. Partij-ideoloog en parlementslid Roe
land Raes omschreef het op een 'gastarbeiderscongres' 
in 1984 als volgt: "Aan diegenen die ons verwijten in 
één of. ander achterhaald verleden te leven, antwoor
den wij dat juist in het laatste decennium en juist in krin
gen die niet meteen op achterhaalde denkbeelden steu
nen (...) het begrip enracinement of verworteling voor

opstaat als levensnoodzakelijke 
voorwaarde voor geestelijke ge
zondheid en evenwicht, zowel 
van de mens als van de mensen
gemeenschap." Het steeds te
rugkomen op de traditie of de 
wortels als de enige norm voor 

cultuur is een perverse visie. Een dergelijk gesloten cul- 
tuur-concept schept ruimte voor een ideologie die al wat 
niet voldoet aan de norm diaboliseert en bestrijdt: al
lochtonen, homosexuelen, gewetensbezwaarden... (en 
op termijn gehandicapten, kansarmen,...?).

Marokkanenm op
Gelukkig zijn wij niet de enigen met kritiek op de stel
lingen van Alexandra Cohen. Filip Dewinter zelf laat in 
De Standaard weten dat Cohen "zeker niet het partij
standpunt vertolkt". Janmaat en consorten kunnen ge
rust zijn over de vriendschap van het Blok, want "(...) 
haar uitval naar onder meer het Nederlands Blok was 
niet nodig. Wij distantiëren ons niet van die Nederlandse 
partijen, wij noemen ze ook niet extremistisch." Met be
trekking tot de bewering van Cohen dat iedeTeen die bij 
het Vlaams Blok een racistische uitlating doet aan de 
deur wordt gezet, zegt humorist Dewinter: "We moe
ten het leven met wat humor nemen. Als je iedereen 
moet bestraffen die een misplaatste Marokkanenmop 
vertelt in het café, zal je veel werk hebben. Een Hollan
der mag toch ook een Belgenmop vertellen?"

❖

H e t s te e d s  te ru g k o m e n  op  d e  
tra d it ie  o f  d e  w o rte ls  a ls  

d e  e n ig e  n o rm  v o o r  c u ltu u r  is  
e e n  p e rv e rs e  v is ie

Dennis 
Hesseling 

& Sigurd 
Vangermeersch

(De auteurs zijn 
respectie velijk 

voorzitter van de JD 
en voorzitter van 

de Volksuniejongeren 
(VUJO)JD's Vlaamse 

zusterorganisatie )

D E M O



14

Verdieping versus verbreding

EMU leidt tot driedeling binnen 
Europese Unie

Na de val van de M u u r in 1989 m oet de Europese Unie (EU) een 

antw oord  vinden op de veranderde Europese situatie. De  

Intergouvernem entele Conferentie 1996 (IGC ’96) is e ind  maart 

begonnen in Turijn. De IG C m oet inspelen op deze nieuw e si

tuatie en za l m oeten leiden to t de evaluatie en aanvulling van 

in 1991 gesloten het Verdrag van Maastricht. Ter voltooiing van 

de econom ische- en m onetaire unie (EM U) is e r in  M aastricht 

besloten dat er één Europese m unt gaat komen. B ij de Europe

se top van M adrid (eind 1995) hebben de Europese regeringslei

ders tevens besloten dat deze gem eenschappelijke m unt Euro 
g aat heten.

Welke landen aan de monetaire unie gaan meedoen is 
nog niet helemaal duidelijk, maar het heeft er alle schijn 

Edwin Peek van dat Duitsland, Frankrijk, de Benelux en heel mis
schien Oostenrijk en Ierland meedoen aan de volgende 
stap van Europese integratie. Met de instelling van de 
EMU, waarbij niet alle EU-lidstaten kunnen aanhaken, 
is er sprake van kopgroepvorming binnen de EU. Deze 
verdieping van het Europese integratieproces is nood
zakelijk om een toekomstige uitbreiding van de EU op 
te kunnen vangen. Zoals bijna altijd binnen de EU is de 
EMU eigenlijk bedoeld om de twee Europese groot
machten Duitsland en Frankrijk bijeen te houden. 
Oostenrijk, Zweden en Finland zijn per 1 januari 1995 
voorlopig als laatste toegetreden tot de EU. Maar er lijkt 
geen einde te komen aan de lijst van landen die willen 
toetreden tot de EU. Aanvragen van Malta en Cyprus 
zullen het eerst worden behandelt (zoals juni 1994 op 
Corfu is besloten), waarna aanvragen van Turkije en 
vooral de Midden- en Oosteuropese landen onder de 
loep zullen worden genomen. De IGC, die volgens plan
ning volgend jaar onder Nederlands voorzitterschap 
moet worden afgerond, moet onder andere uitsluitsel 
gaan geven over eventuele toetredingsperspectieven 
voor de vele kandidaat-lidstaten.

Verdrag van Maastricht
Bij de tot stand koming van het Verdrag van Maastricht 
lukte het voorlopig niet om te komen tot verdere poli
tieke samenwerking. Wel werd er besloten om in 1999 
te komen tot een economische en monetaire unie (met 
uitzondering van Groot-Brittannië en de Denen die 
'Maastricht' in een referendum verwierpen). Volgens 
de planning moet in 2002 de Euro uiteindelijk als wet
tig betaalmiddel worden ingevoerd in de landen die 
deelnemen aan de EMU. De voordelen van de invoe
ring van één Europese munt zijn ondermeer dat de va- 
lutawisselkoersen (en hun transactiekosten) wegvallen, 
en dat het economische verkeer (van onder andere in
vesteringen) zal toenemen.

In hetzelfde Verdrag van Maastricht heeft men ook de 
criteria vastgesteld waaraan de deelnemers aan de EMU 
moeten voldoen. Deze behelzen een Spartaans nationaal 
monetair beleid; Er mag slechts een financieringstekort 
van hoogstens drie procent van het BBP zijn; een staats
schuld van maximaal zestig procent van het BBP en er 
moet recent een lage inflatie zijn geweest. Zelfs Grie
kenland en Italië hebben de intentie om de monetaire 
maatregelen na te leven om zo uiteindelijk een sluiten
de begroting te krijgen, waarna op termijn aansluiting 
bij de EMU tot de realiteit kan gaan behoren. Begin 1998 
zullen de rapportcijfers over de EMU-criteria worden 
uitgedeeld. Opvallend genoeg voldoet op het moment 
alleen Luxemburg aan de strikt gestelde voorwaarden. 
De verwachting is dat premier Kok en minister van 
Financiën Zalm Nederland binnen de selecte 'club' zul
len loodsen. Hiernaast zal België waarschijnlijk ook wel 
aan de criteria kunnen voldoen. Een EMU van alleen de 
Benelux-landen stelt helaas niets voor zonder de Euro
pese as Borm-Parijs. Duitsland en Frankrijk voldoen op 
het moment niet aan de financieel-economische eisen, 
maar zullen bij voorbaat al kunnen rekenen op een rui
mere interpretatie van de EMU-spelregels. En deze 
spelregels zijn flexibeler dan vaak wordt gesteld.
Het Verdrag van Maastricht spreekt letterlijk van een 
financieringstekort 'dichtbij de drie procent', en een 
staatsschuld van zestig procent 'naderend in een bevre
digend tempo'. Kortom, deze normen kunnen eng wor
den geïnterpreteerd (door tegenstanders van de EMU), 
maar ook heel ruim (door EMU-voorstanders). Een zo 
groot mogelijke groep landen die in eerste instantie 
meedoen aan de EMU moet voorop staan en heeft een 
grotere kans van slagen dan een EMU van een klein 
aantal landen. En uitstel van de EMU kan wel degelijk 
afstel betekenen.

Zonder Bonn en Parijs?
Zonder deelname van Duitsland aan de EMU zal er geen 
Euro komen. De Duitsers stellen strikte eisen en willen

D E M O 13.3



een zo sterk mogelijke Europese munt. Maar op dit 
moment hebben de Duitsers zelf te maken met een har
de munt, de Deutschmark, die op het moment tot een 
explosief stijgende werkloosheid, achterblijvende inves
teringen en een nauwelijks groeiende economie leidt. 
Dus een harde gemeenschappelijke Europese munt a la 
D-mark leidt niet per definitie tot meer werkgelegen
heid. Dit laatste is ook iets wat de burger in Europa 
doorkrijgt en wat hem/haar sceptisch maakt, omdat 
zijn/haar baan op het spel kan komen te staan. De EMU 
hanteert zeer zware eisen, en als de economische groei 
tegen zit gaat zoiets alleen maar ten koste van banen. 
Voormalig voorzitter van de Europese Commissie Jac- 
ques Delors pleitte in Maastricht al voor een Europa met 
een menselijk, sociaal gezicht. Iets wat onder andere 
premier Kok en zijn Spaanse collega Gonzalez ook al 
eerder bepleitten bij de Europese Raad in Cannes (juni 
1995). Voor hen betekent dit een EMU waarin ook eisen 
ten aanzien van het scheppen van werkgelegenheid 
worden gesteld.

Bondskanselier Helmut Kohl beweert, met in zijn kiel
zog com m issievoorzitter Santer, daarentegen het 
tegenovergestelde. Hij noemde de stap van het instel
len van de EMU een beslissende in de toekomst van 
Europa. Hij stelde onlangs in Leuven dat de Europese 
integratie in de volgende eeuw een vraagstuk van oor
log en vrede zal zijn. Met deze krasse taal wil Kohl de 
cynische en euro-sceptische houding, die in Europa meer 
en meer de kop opsteekt, aan vooral Britse zijde tempe
ren. Het zijn de Britten (onder leiding van de onder he
vige druk staande premier Major en Europees commis
saris Brittan) die tegen iedere volgende stap van Euro
pese integratie lijken te zijn. Tevens doelde de bonds
kanselier op de strikte naleving van de eisen aan de 
EMU, waarna een gemeenschappelijk buitenlands en 
veiligheidsbeleid, en een beter op elkaar afgestemde 
sociaal- en milieubeleid vanzelf wel zullen volgen.
Een aparte sociale paragraaf is volgens hem niet nodig, 
omdat de werkgelegenheid met naleving van de crite
ria wel moet gaan stijgen. De moeilijkheden die de Duit
sers zelf kennen is voor de sociaal-democraten (SPD) 
één van de redenen om zich tegen de EMU te keren, 
maar zolang de conservatieve coalitie van CDU/CSU 
en FDP regeert zal het Duitse standpunt ten aanzien van 
de EMU niet veel veranderen.

Bezuinigingen
Ook zonder een Franse deelname aan de monetaire unie 
zal de EMU gedoemd zijn te mislukken. De binnenland
se problemen van Frankrijk zijn nog omvangrijker dan 
die van de Duitsers. Naast de zeer hoge werkloosheid 
heeft Parijs ondermeer te maken met een instabiele Fran
se Frank, en een veel te omvangrijke publieke sector. 
Hadden landen als Duitsland en Nederland vanaf het 
begin van de jaren tachtig doorgekregen dat er bezui
nigd moest worden op de verzorgingsstaat, in Frank
rijk ontdekte men dit pas een jaar geleden. Om aan de 
gestelde EMU-criteria te voldoen moet het kabinet-Jup- 
pé een grote krachtsinspanning verrichten om de boot 
niet te missen. De aangekondigde bezuinigingen op de 
sociale zekerheid leidden in het najaar van 1995 al tot 
massale stakingen die het land grotendeels verlamden. 
Wil Frankrijk aansluiting krijgen bij de 'EU-eredivisie' 
dan moet er deze keer flink gesneden worden in de over
heidsuitgaven, en zullen dan ook geen investeringen in 
de overheidssector kunnen plaatsvinden om de econo
mie te stimuleren. De stakingen van vorig najaar zijn al 
een voorteken voor de regering Juppé geweest, dat de 
Franse bevolking de omvangrijke bezuinigingen op de 
verzorgingsstaat niet zonder slag of stoot zal laten ge
beuren.

De achterblijvers
Voor 'Maastricht' en de EMU is het te hopen dat zowel 
Duitsland, Frankrijk als de andere EMU-gegadigden de 
criteria op zijn minst zullen benaderen, anders zou er 
wel eens gebroken kunnen worden met het Verdrag van 
Maastricht. Breken met 'Maastricht' houdt in dat er grote 
vertragingen in het integratieproces optreden. Een ge
wijzigd Verdrag moet immers weer langs alle nationa
le parlementen wat als het ware opnieuw onderhande
len impliceert.
Hiernaast is er een groeiend probleem met de landen 
die niet kunnen aanhaken bij de EMU. Een kleine kop
groep, met een 'harde' Euro, is nadelig voor de 
concurrentiepositie van deze landen. Doordat EU-leden, 
die (noodgedwongen) buiten de EMU moeten blijven, 
hun koersen kunnen devalueren, is het voor hen moge
lijk hun positie te verbeteren zodat het kan gebeuren 
dat bedrijven zich buiten de EMU-landen gaan vesti
gen. Een neveneffect wat voorstanders van de munt
unie juist willen voorkomen. Een zo groot mogelijke
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kopgroep is de prioriteit, wil de EMU functioneren zo
als men beoogt.
Zoals het er nu uitziet zal de EMU, bij een soepele han
tering van de criteria, bestaan uit een kopgroep van 
Luxemburg, Nederland, België, Duitsland en Frankrijk. 
Hiernaast ontstaat er een middengroep waarbij Oosten
rijk en Ierland misschien nog vrij snel aansluiting bij de 
kopgroep kunnen krijgen, en waarin Groot-Brittannië 
en Denemarken niet mee willen doen, wat ook is vast
gelegd in een clausule in het Verdrag van Maastricht. 
In Zweden en Finland stuit eventuele aansluiting bij de 
EMU op teveel tegenstand van de inwoners, die net zijn 
bekomen van toetreding tot de EU. Tenslotte ontstaat 
er binnen de EU een staartgroep van Italië, Spanje, Por
tugal en Griekenland die voorlopig zeker niet mee kun
nen doen met de EMU, hoewel ze het graag zouden wil
len. Deze driedeling kan, voordat de EMU een feit 
wordt, al problemen opleveren in de verstandhouding 
tussen de verschillende (groepen van) landen binnen 
de Unie, en kan dus invloed uitoefenen op het functio
neren van de EU-organen.

Integratie met dertig?
Spreken we nu over een EU met vijftien lidstaten, in 
niet al te lange tijd kan dit aantal opgelopen zijn tot vijf
entwintig a dertig lidstaten, met onder andere de Mid
den- en Oosteuropese landen die staan te trappelen om 
toe te treden tot de Unie. De driedeling die kan gaan 
ontstaan binnen de huidige EU, wordt vergroot bij de 
eventuele toetreding van Midden- en Oosteuropese lan
den. Aan het einde van de IGC, ondertekend in het Ver
drag van Amsterdam, wordt er besloten over de aan
staande verbreding van de EU, oftewel met wie de EU 
toetredingsonderhandelingen gaat beginnen.
Eerst zijn Malta en Cyprus aan de beurt, hierna waar
schijnlijk de vier Visegrad-landen (Polen, Hongarije, 
Tsjechië en Slowakije) en Slovenië (en misschien Tur
kije), waarna Roemenië, Bulgarije en de Baltische Sta
ten (Estland, Letland en Litouwen) aan de beurt zullen 
komen. Dit alles zou inhouden dat het Europees Parle
ment ruim duizend leden gaat krijgen en een Europese 
Commissie krijgt van ruim dertig leden in een Unie met 
ruim twintig officiële talen! Een verbreding van de EU 
heeft dus verstrekkende gevolgen. Het huidige EU-be- 
leid is daarom gericht op verdieping van de EU (een 
Europa van meerdere snelheden) om een aanstaande 
verbreding aan te kunnen. Dit alles is nu nog toekomst
muziek, maar komt na afsluiting van de IGC (medio 
1997) snel dichterbij.
Het grootste probleem waar Europa mee blijft worste
len is dat het Europese integratieproces voor een groot 
deel langs de bevolking heen gaat. Is de opkomst bij de 
verkiezingen voor het Europees Parlement al belabberd, 
het enige wat de 400 miljoen inwoners van de EU nu 
zien is een almaar stijgende werkloosheid en een onop
houdende stroom van wetgeving. De Europese Com
missie zal de EU-bevolking dan ook snel duidelijk moe
ten maken dat verdieping van de Unie (dus invoering 
van de Euro) in het belang is van iedereen in Europa. 
Ook gezicht geven aan een sociaal beleid lijkt van le
vensbelang. Zolang dit onvoldoende gebeurt is er wei
nig reden tot Euro-optimisme, en kunnen individuele 
lidstaten wel eens beslissen om de EMU uit te stellen, of 
zelfs, af te blazen. Europa kan bij dit scenario worden 
teruggeworpen naar de jaren vijftig, en opnieuw begin
nen aan haar integratie.

ö  y\J J C/

H A M E R
Overheidsmoralisme
D e  o v e r h e id  i s  een  m o o i  ie ts . J e  k im t  e r  v e e l  n o o d z a k e 
lijk e  z a k e n  m e e  reg e len , e n in e e n  d e m o c ra tisc h e  sa m e n 
le v in g  k a n  ie d e re e n  e r  o o k  n o g  e en s  o v e r  m e e p ra te n .  
M a a r  a ls  d e  s ta a t  o n s  m  o ra lise re n d  g a a t  to esp re k en , d a n  
g r i jp t  z i j  te  v e r  in  d e  p e rso o n li jk e  v r ijh e id  in.
H e t  d u id e lijk s te  v o o rb e e ld  h ie rv a n  i s  d e  m a n ie r  w a a r
o p  d e  re g e r in g  h a a r  m il ie u b e le id  p r o b e e r t  te  v e rk o p en . 
Via P o s tb u s  51 d e n d e re n  o n s  d e s p o t s  te g e m o e t  d ie  v er 
te llen  d a t  een  b e te r  m il ie u  to ch  e c h t b i j  j e z e l f  beg in t.
In d e  e e r s te  p la a ts  i s  d i t  één  va n  d e  e rg s te  fa b e ltje s  d ie  
te g e n w o o r d ig  v e r s p r e id  w o rd e n . I e d e re e n  d ie  e v e n  n a 
d e n k t  k a n  d e  o n ju is th e id  va n  h e t  b e w e e r d e  in z ie n . L a
ten  w e  een  e e n v o u d ig  v o o rb e e ld  n e m en . S te l  d a t  i k  m e t  
h e t  v lie g tu ig  o p  v a k a n tie  w il. D a n  z o u  ik  u i t  m il ie u 
o v e r w e g in g e n  k u n n e n  b e s lu ite n  o m  d a t  n i e t  te  doen . 
D a a r  z a l  d a t  v lie g tu ig  w a a r  i k  a n d e r s  in  g e z e te n  h a d  
n ie t  m in d e r  o m  v lieg en ; h i j  v l ie g t  h o o g u it  m e t  een  le g e  
p la a ts  extra . R esu lta a t: h e t  m il ie u  i s  e r  g e e n  h a a r  b e te r  
va n  g e w o rd e n , m a a r  v o o r  m i j z e l f  i s  h e t  w è l  een  g r o o t  
n a d e e l. H e t  p r o b le e m  z i t  h e m  erin  d a t  h ie r  een  s i tu a tie  
i s  w a a rin  h e t  g e w e n s te  h a n d e le n  v a a k  een  d ire k t, p e r 
so o n lijk  n a d e e l  o p le v e r t,  te rw ijl  g e z a m e li jk  v o lg e n s  d ie  
r e g e l  h a n d e le n  w è l  een  g e za m e n lijk  v o o r d e e l  o p le v e r t.  
Im m e rs , a ls  ie d e re e n  d a t  v lie g tu ig  l ie t  s ta a n  z o u  h e t  m i
lie u  e r  w e l  d e g e lijk  o p  v o o ru it  g a a n . A a n g e z ie n  j e  a ls  
in d iv id u  m a a r  w e in ig  in v lo e d  k u n t  u ito e fe n e n  o p  h e t  
g e d r a g  van  g r o te  g r o e p e n  m e n se n , i s  d i t  ty p is c h  een  
s itu a tie  w a a rin  re g u le r in g  va n  b o v e n a f  n o o d z a k e li jk  is. 
M a a r re g u le r in g  va n  b o v e n a f  en  m o ra lis e r in g  va n  b o 
v e n a fz i jn  tw e e  v ersch ille n d e  d in g en . D e  m ilie u c a m p a g -  
n e  d ie  d e  s ta a t  n u  vo er t, h e e f t  een  h o o g  'h o e  h e t  e ig e n 
lijk  h o o r t'-g e h a lte  e n  i s  d a a rm e e  v e rv a lle n  to t  m o ra lis 
m e . H e t  i s  tw ijfe la c h tig  in  h o e v e r re  een  d e rg e lijk e  m o 
ra lise re n d e  h o u d in g  e ffe c t h e e ft. M a a r  b e la n g rijk e r  n o g  
i s  d a t  d e  o v e r h e id  m e t  e en  d e rg e li jk  m o r a l is m e  h a a r  
b o e k je  te  b u ite n  g a a t. D e  m o r a a l  i s  g e e n  z a a k  van  d e  
s ta a t  en  h e t  is  ie d e r s  g o e d  r e c h t  o m  teg e n  h e t  m il ie u  te  
z ijn . D a t  n e e m t  n ie t  w e g  d a t  d e  o v e r h e id  h ie r  w e l  d e g e 
l ijk  een  ta a k  h ee ft. D ie  b e s ta a t  e n e r z i jd s  in  h e t  g e v e n  
va n  vo o rlich tin g , o m  d e  g e v o lg e n  d u id e li jk  te  m a k e n  
va n  in d iv id u e e l  h a n d e len . D a t  k a n  b e p e r k t  b lijv en , w a n t  
d e  m e e s te  m e n se n  sn a p p e n  d a t  n a  e en  p a a r  k e e r  h e u s  
w e l, en  d e  a n d e re n  z u lle n  o o k  m e t  d ie  5 0  ex tra  u itze n 
d in g en  n ie t  g e h o lp e n  z ijn . D a a rn a a s t m o e t  d e  o v e r h e id  
d u id e lijk  m a k e n  d a  t  e r  m ilie u re g e ls  g e s te ld  z ijn , d a  t  d e z e  
g e c o n tr o le e r d  w o r d e n  e n  d a t  o v e r tr e d in g e n  b e s tr a f t  
w o rd e n . A lle e n  o p  d ie  m a n ie r  k a n  een  s u c c e s v o l  m i 
l ie u b e le id  g e v o e r d  w o rd e n . En s to p  d a t  u itg e s p a a rd e  
v o o r lic h tin g sg e ld  m a a r  in  c o n tro le d ie n s te n , z o d a t  h e t  
g e s te ld e  o o k  w a a rg e m a a k t k a n  w o rd e n .
D e  o v e r h e id  h e e f t  een  b e la n g rijk e  ta a k  in  h e t  v a s ts te l
len  en  h a n d h a v e n  va n  reg e ls . M o ra lism e  i s  h ie rb ij  on 
g e w e n s t  en  o v e rb o d ig . W a a r z i j  z ic h  aan  m o e t  h o u d e n  
h e e f t  H e r b e r t  B lan kesteijn  o o i t  in  N R C H a n d e lsb la d  h e e l  
m o o i  o m sc h re v en : "M ensen z ijn  n ie t  w illo o s  en  o o k  n ie t  
d o m . S o m m ig e n  z i jn  h e la a s  lu i  o f  o n g e m a n ierd . E rken  
d a t  en  h a n d e l  e rn a a r ."

Dennis Hesseling 
Voorzitter Jonge Democraten
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G e k k e  k o e i e n  v o o r  A f r i k aGeweten van Paars

In plaats van te klagen over de toenemende 
korzeligheid in de paarse verhoudingen, 
had fractievoorzitter Wolffensperger op het 
D66-partijcongres in Noordwijkerhout be
ter een lans kunnen breken voor dit bron
stige profileringsspel, dat niet los is te zien 
van de Kamerverkiezingen in 1998. Voor het 
succes daarvan is enkel de keuze van een 
geloofwaardig democratisch profiel van es
sentieel belang, waarover het electoraat zo 
vroeg mogelijk duidelijkheid moet krijgen. 
Wat dat betreft raad ik Wolffensperger aan 
géén 'Kies Van Mierlo'-, maar een 'Kies voor 
het Algemeen of Democratisch Belang'- 
campagne op touw te zetten. In wezen is 
de aanzet daartoe al gegeven door kamer
lid Van den Bos en Peter Ras van de Jonge 
Democraten, met hun ongezouten kritiek op 
het mensenrechtenbeleid (dat toch staat 
voor het algemeen of democratisch belang!) 
van Van Mierlo.
Door deze kritiek als houtsnijdend - in 
plaats van voor kennisgeving - aan te ne
men, moet D66 kunnen uitgroeien tot het 
'geweten van Paars' dankzij de creatie van 
een hoopgevend/inspirerend mensenrech
tenbeleid. In vergelijking met de te verwach
ten 'Kies Kok of Kies Bolkestein'-campag- 
ne van PvdA en W D , zal D66 zich daar
door zonder meer gunstig profileren, waar
door de verkiezingsuitslag in '98 met ver
trouwen tegemoet gezien kan worden. De 
angst van Wolffensperger door de profi- 
leringsdrift van de coalitiegenoten geman
geld te worden en te eindigen als huilende 
derde, is dan ook ongegrond.

W outer ter Heide, 
Langenholte

Heel Europa valt op dit ogenblik over de 
gekke-koeienziekte BSE. Inmiddels hebben 
de betrokken EU-ministers een import-ver- 
bod in gesteld. Onze eigen minister van 
Landbouw, van Aartsen, heeft besloten om 
de 64.000 kalveren van Britse herkomst die 
zich op ons grondgebied bevinden naar het 
slachthuis te leiden. Hij ging daarmee voor
bij aan de wetenschappelijke constatering 
dat BSE niet erfelijk doorgeefbaar is. Des
ondanks wordt er in Nederland geen Brits 
rundvlees gegeten en hetzelfde geldt voor 
de ons omringende landen. Een uitzonde
ring vormt Engeland waar iedereen heel pa
triottisch gewoon door blijft eten. Duidelijk 
is in ieder geval dat de BSE de overheid een 
miljoenenstrop op levert: niet alleen moet de 
veetelers compensatie betaald worden voor 
het geleden verlies, ook de destructie van 
de veestapel komt op de rekening van de 
overheid. Die strop zal het grootst zijn voor 
Engeland, waar premier Major waarschijn
lijk ook wel zal zwichten onder de Europe
se druk en de veestapel zal laten vernieti
gen.

Ik denk echter dat er een betere oplossing 
is. We moeten de Britse koeien en kalveren 
naar landen als Ruanda, Angola, Mozam
bique en Bangladesh sturen. Daar sterven 
dagelijks ontelbaar veel mensen, gewoon
weg door verhongering. Mensen van het 
Rode Kruis en Artsen zonder Grenzen ver
lenen wel hulp, maar dat is maar een drup
pel op een gloeiende plaat. Als de Europe
se landen al hun Britse runderen naar voor
noemde landen zouden sturen, zou dat een 
veel grotere bijdrage betekenen aan de op

lossing van de honger in de Derde Wereld. 
Natuurlijk bestaat dan de kans dat een aan
tal mensen besmet raakt met de gekke- 
koeien ziekte, maar we moeten een afwe
ging maken: als we die runderen niet stu
ren, zullen er veel meer slachtoffers vallen 
door de honger, dan dat BSE zou eisen. Bo
vendien zijn veel mensen immuun voor BSE 
en zelfs mensen die dat niet zijn, zullen niet 
zo snel besmet worden. Op deze manier zal 
een groot aantal Ruandezen, Angolezen, 
Mozambicanen, Bengali, etc. gered worden 
in plaats van te sterven door ondervoeding. 
Ook voor ons Europeanen zitten er aantrek
kelijke kanten aan dit idee. In plaats van de 
miljoenenverslindende gang naar het abat
toir en de verbrandingsoven te maken, kun
nen de dieren per schip naar de Derde We
reld getransporteerd worden. Dat is inder
daad ook duur, maar het is in ieder geval 
veel goedkoper dan de vernietiging van de 
dieren in abattoir en verbrandingsoven. 
Verder is er natuurlijk ook nog de niet on
aantrekkelijke kant van goede publiciteit 
voor Paars. Deze publiciteit is uiteraard 
slechts van secundair belang: de belangrijk
ste drijfveer is natuurlijk het helpen van de 
Derde Wereld.

Naar mijn mening moet de JD binnen D '66 
lobbyen, opdat deze oplossing in de Twee
de Kamer aan de orde gesteld wordt. Het is 
immers onzin om al die runderen te vernie
tigen als we er hongerige Afrikanen en Azia
ten mee kunnen helpen.

Christian Höhne-Sparborth, 
Dordrecht

N i e u w e  t r a i n e r s

De JD heeft v^f kersverse hameis erbij: 
dte staan te polsten om trainingen 
te geven,
speeialieatjoe: spreekvaardigheid
en debat-tram ng
Des wibe rt jou-,v af Je,‘tig 'of lande’ijkj 
een tiair.mg cigahisere'i Pel ze da"

Andor Admiraal 02290-37050 
John Botte 030-2340030 

Armemiek de Haan 030 -2910141 
Henriëtte de Rooy 030-2886552 

Ageeth TelSeman 020-6752238
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Van persoonlijke vervuiling naar een mondiale grens

Een beter milieu begint bij...
In de vorige Demo pleitte Dennis Hesseling voor invoering van 
een “eerlijk en effectief ’ milieubeleid. Iedereen zou een gelijke 
hoeveelheid mogen vervuilen (de ‘milieuverbruikersruimte’). De 
mate van milieubelasting van een produktzou moeten worden 
geregistreerd b ij aankoop en als iemand aan zijn grens zit, mag 
h ij geen milieubelastende produkten meer kopen. Niet alleen 
het milieu zou hiermee volgens de auteur gered zijn, het zou 
de gelijkheid in de samenleving ook ten goede komen en o f 
dat nog niet genoeg is, vindt er ook nog een herverdeling van 
werk plaats.

Pascal Weel Ik zou bij deze gedachtengang enkele kanttekeningen
willen plaatsen en tevens een alternatief bieden. Het 
eerste probleem is dat betaling voor de milieubelasting 
plaatsvindt bij aankoop en niet bij het daadwerkelijke 
moment van vervuiling. Je kunt misschien wel berei
ken dat de mate van milieubelasting van produkten in 
winkels netjes wordt geregistreerd bij aankoop, maar 
of dit produkt vervolgens aan de buurman wordt ver
kocht valt niet na te gaan. Er zal zo een levendige 'grij
ze' handel plaatsvinden tussen mensen die nog niet aan 
hun maximum zitten (bijvoorbeeld doordat zij hiervoor 
niet voldoende koopkracht hebben) en mensen die hun 
maximum al wel bereikt hebben. Niet alleen wordt de

beoogde 'gelijkheid' zo teniet gedaan, maar ontstaat er 
ook inefficiëntie en verspilling.

Ten tweede is het niet duidelijk waaraan de 'milieuver
bruikersruimte' gekoppeld dient te worden: aan het 
eindprodukt, de produktie of aan allebei. Alleen met 
het eerste zou je naar mijn mening van een persoonlijke 
miheuverbruikersruimte kunnen spreken, zoals Dennis 
doet. Toch wil hij ook de zakenman die voor zijn werk 
vliegt hierop afrekenen, terwijl deze milieubelasting ook 
al wordt doorberekend naar het produkt dat het bedrijf 
van de zakenman produceert. Op die manier zou ook 
een vrachtwagenchauffeur vrij snel aan zijn maximum 
zitten. Dit lijkt mij ongewenst en onpraktisch. Het in
zetten van een werkloze die nog niet aan zijn maximum 
zit om het werk van de zakenman over te nemen lijkt 
mij niet de beste manier om herverdeling van arbeid te 
bewerkstelligen.

Een derde probleem dat ik met het idee heb, is de schaal 
waarop het ingevoerd zou moeten worden. Door de 
open grenzen is het praktisch onmogelijk om zoiets al
leen in Nederland in te voeren. Mensen hebben de mo
gelijkheid om over de grens hun inkopen te doen, als 
zij in Nederland geen milieubelastende produkten meer 
mogen kopen. Dennis maakt het nog bonter, door te 
denken dat dit op het niveau van de Technische Uni- 
versiteit Twente ingevoerd kan worden.

D E M O
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Het alternatief
Kortom: het systeem dat Dennis voorstaat, draagt door 
inefficiënties en ontduiking waarschijnlijk niet bij aan 
een beter milieu en al helemaal niet aan meer gelijkheid 
en herverdeling van werk. Kan het ook anders? Jawel: 
bijvoorbeeld met 'verhandelbare emissierechten'. Dit 
idee is niet nieuw, maar wordt in de Verenigde Staten 
al op enkele gebieden toegepast.
Het werkt als volgt: de overheid stelt een maximum aan 
uitstoot van een bepaalde stof vast dat zij acceptabel 
acht (bijvoorbeeld C 02). Als iemand nu iets wil produ
ceren waarbij C 02 vrijkomt, dient hij eerst emissierech
ten hiervoor te kopen. Met alle emissierechten tezamen 
kan de maximaal acceptabele uitstoot bereikt worden. 
De prijs van de emissierechten wordt op de markt, door 
vraag en aanbod, bepaald. De prijs zal stijgen als de 
behoefte aan uitstoot omhoog gaat, maar ook als de 
overheid een lager maximum stelt. Het voordeel is dat 
er nu rechtstreeks een prijsprikkel aan de vervuiling zit. 
Enerzijds wordt de producent hiermee geconfronteerd 
en zal hij naar manieren zoeken om het C02-gehalte van 
zijn produktieproces te verminderen. Ook het koopge
drag van de consument wordt erdoor beïnvloed, om
dat milieubelastende produkten duurder zullen wor
den.

Wereldwijd
Nu moeten de kosten van vervuiling ook worden be
taald, maar wordt dit veelal uit algemene middelen ge
financierd. Met verhandelbare emissierechten komen de 
kosten terecht bij degene die ze veroorzaakt, wat hem 
prikkels geeft om deze kosten te verminderen. Dit hoeft 
geen lastenverhoging voor het bedrijfsleven te beteke
nen: de extra inkomsten die de overheid krijgt door de 
opbrengsten van de emissierechten kunnen worden te
ruggegeven door een verlaging van de loonbelasting. 
Het is waar dat milieubelastende bedrijven met relatief 
weinig personeel zo de grootste klappen krijgen. Maar 
juist zij worden nu eindelijk met de kosten geconfron
teerd die zij voorheen grotendeels op de maatschappij 
afwentelden. Voor de samenleving als geheel zat hun 
produktie op een inefficiënt, hoog niveau. Deze zal 
omlaag gaan nu het bedrijf en haar afnemers de werke
lijke kosten hiervan in hun portemonnaie voelen.

Het systeem van verhandelbare emissierechten zou het 
beste werken als het wereldwijd zou worden ingevoerd. 
Bedrijven verplaatsen hun produktie anders naar lan
den waar zij geen emissierechten hoeven te kopen voor 
een milieubelastend produktieproces. Als echter bijvoor
beeld alleen de Europese Unie een dergelijk systeem zou 
invoeren, zou zij de invoering elders kunnen stimule
ren door haar handelsbeleid. Een mogelijkheid is het 
toekennen van de meestbegunstigingde-clausule aan 
landen die ook een systeem  van verhandelbare 
emissierechten invoeren.
Met verhandelbare emissierechten is het weliswaar zo 
dat 'de rijken' de meeste mogelijkheden hebben om 
milieubelastende produkten te kopen. Via een omweg 
hebben zij dit in het systeem van de persoonlijke mi- 
lieuverbruikersruimte echter ook. Een goed functione
rend systeem van emissierechten heeft als onderschei
dend voordeel dat het milieu er ook bij gebaat is, waar 
het uiteindelijk toch om begonnen is.

♦

Te gast. *:

Ciska Scheidel 
Landelijk voorzitter JOVD

Is paars werkelijk paars?
H e t  i s  a l  w e e r  v ie r  ja a r  g e le d e n  d a t  d e  p a a r s e  p o l i t ie k e  
jo n g e re n o rg a n isa tie s  d e  p o l i t i e k  o p r ie p e n  e en  p a a r s  
k a b in e t te  vo rm en . D e  J O V D  h e e f t  a ls  in itia to r  va n  h e t  
D e s  In d e s -o v e r le g  s in d s  d e  ja re n  z e v e n t ig  d e  g re n z e n  
verk en d . N u  h e t  p a a r s e  k a b in e t  ru im  a n d e rh a lf ja a r  z i t ,  
k o m t  d e  n e ig in g  n a a r  b o v e n  e e n s  g r o n d ig  h e t  p a a r s e  
b e le id  te  eva lu eren . D e z e  e v a lu a tie  en  d e  r o l  va n  D 6 6  in  
d i t  g e h e e l  w i ld e  ik  d a n  o o k  g r a a g  b e sp re k en .
D e  J O V D  h a d  b ij  h e t  a a n tre d e n  va n  h e t  p a a r s e  k a b in e t  
g r o te  verw a ch tin g en . Z e k e r  o p  h e t  v la k  van  d e  im m a 
te r ië le  r e g e lg e v in g  z o u  d i t  k a b in e t  d e  w e tg e v in g  in  
o v e re e n s te m m in g  m e t  d e  m a a tsc h a p p e lijk  re a lite it  m o e 
ten  g a a n  b ren gen .
H ela a s  m o e t  ik  co n sta teren  d a t  d i t  n ie t  g e h e e l  h e t  g e v a l  
is. D e  w in k e ls lu itin g sw e t i s  m a a r  v o o r e e n  k le in  g e d e e lte  
v erru im d . D e n  H a a g  h e e f t  d e  m o e d  n ie t  g e h a d  d e  v e r 
a n tw o o r d e lijk h e id  b ij  d e  o n d e rn e m e rs  z e l f  te  le g g e n .  
T even s h e e f t  m in is te r  S o rg d ra g e r  o n la n g s in  te g e n s te l
l in g  to t  e e rd e re  v o o rn e m e n s  a a n g e g e v e n  e u th a n a sie  in  
h e t  W e tb o e k  van  S tra frech t te  w ille n  b eh o u d en . O o k  l ijk t  
d e  in d iv id u a lise r in g  n ie t  te r u g  te  k o m e n  in  d e  w e t. O o k  
n u  n o g  d o e t  h e t  k o s tw in n e r s p r in c ip e  o p g e ld .  D r u g s  
w o rd e n  n o g  s te e d s  g e d o o g d , te v e n s  is  e r  g e e n  o p lo s 
s in g  g e v o n d e n  v o o r  d e  a c h terd e u r-p ro b le m a tie k . H e t  
ze lfb e sc h ik k in g s re c h t va n  h e t  in d iv id u  h e e f t  n a u w e lijk s  
to t  g e e n  in v lo e d  o p  d e  d isc u ss ie  g e h a d . P ra k tisch e  in  
p la a ts  v a n  p r in c ip ië le  a rg u m e n te n  b e p a a ld e n  d e  u it
k o m s t  van  h e t  deb a t. D e  d isc u ss ie  o p  b a s is  va n  id e o lo 
g ie  en b e g in se le n  w e r d  a c h te rw e g e  g e la te n , h e tg e e n  d e  
J O V D  een  d o o rn  in  h e t  o o g  is. I k  v ra a g  m ij  d a n  o o k  a f  
w a a ro m  e r  a lti jd  g e c o n c lu d e e r d  w o r d t  d a t  d i t  p a a r s e  
b e le id  een  lib e ra a l b e le id  o f  l ie v e r  W D - b e le id  is. M ijn s  
in z ie n s  r ic h t  d i t  k a b in e t  z ic h  n ie t  z o  z e e r  o p  h e t  l ib e ra 
lism e , m a a r  v e e lm e e r  o p  h e t  p ra g m a tis m e . D i t  w i l  d u s  
z e g g e n  d a t  n ie t  d e  W D  d e  b o v e n to o n  v o er t, m a a r  eer
d e r  D 66. D e z e  p a r t i j  b l ijk t  z o w e l  b in n en  h e t  k a b in e t  a ls  
in  d e  K a m e r  h a a r  za a k je s  z o  g o e d  o p  o rd e  te  h e b b e n ,  
d a t  z i j  d e  a n d e re  p a r tije n  to t  h e t  p r a g m a tis m e  k a n  v e r 
le id en . D e  v ra a g  i s  e c h te r  o f  d e  b e n o d ig d e  m a a tsc h a p 
p e li jk e  co n se n su s  n ie t  v e rg e te n  w o rd t.

B o v e n s ta a n d e  o p s o m m in g  i s  te le u r s te l le n d . I k  h o o p  
e c h te r  d a t  d e  p a a r s e  p a r ti je n  b i j  d e  e v a lu a tie  va n  h e t  
e u th a n a sie -b e le id  d i t  n a ja a r e e n ze lfd e  w e n d in g  w e te n  
te  b e w e rk s te llig e n  a ls h e tg e e n  g e b e u r d  is  b ij  h e t  h o m o 
h u w elijk . O o k  i s  h e t  g o e d  te  co n sta teren , d a t  d i t  k a b in e t  
o o g  h e e f t  v o o r  h e t  b e v o r d e re n  va n  d e  m a rk tw e rk in g .  
A a n  d e  ze lf re g u le r e n d e  p ro c e s se n  van  d e  m a a ts c h a p p ij  
w o r d t  d e  ru im te  g e b o d e n . Z o w e l  b i j  d e  so c ia le  z e k e r 
h e id  a ls  in  d e  g e z o n d h e id s z o r g  i s  d i t  b e le id  te r u g te  v in 
den . In d e  a a n g e k o n d ig d e  d isc u ss ie  o v e r  d e  so c ia le  z e 
k e rh e id  d ien en  w i j  a ls  p o l i t i e k e  jo n g e re n  o rg a n isa tie s  
d a n  o o k  z o  s n e l  m o g e li jk  s te ll in g  te  n em en .
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Nederland moet vasthouden aan haar drugsbeleid

Dutch drugs

Sinds het aantreden van Jacques Chirac is de aandacht voor 
het Nederlandse drugsbeleid weer opgelaaid. Nederland wordt 
door zowel Frankrijk als de Duitse Bondsregering ervan be
schuldigd ‘haar’ jeugd te overspoelen met drugs, waaronder 
wiet, hasjiesj en pillen. De kwaadheid zit, zo lijk t het, diep. Van
waar opeens deze offensieven? Een analyse met een mening.

Kaj Leers Medio jaren zeventig stak langzaam maar zeker overal
in Europa de drugshandel de kop op. Regelmatig ver
schenen in nationale dagbladen en tijdschriften berich
ten over de toenemde instroom van drugs en een 
groeiend aantal mensen dat drugs gebruikte. De kie
zers in de landen om Nederland heen riepen hun over
heden op deze ontwikkeling tegen te houden. Uit elec
torale en soms ook uit ideologische overwegingen maak
ten deze overheden de commitment om een 'War on 
Drus' te beginnen. Dat was ongeveer in dezelfde tijd 
dat Reagan dit aankondigde voor de VS.
Verdragen werden gesloten en afspraken werden ge
maakt. Het Amerikaanse Drugs Enforcement Agency 
(DEA) werd opgericht en heeft inmiddels dependances 
in vrijwel alle Europese hoofdsteden. Letterlijk miljoe
nen Dollars, Deutsch-Marken en Francs werden geïn
vesteerd in de oorlog en de commitment werd veran
kerd in wetten. Honderden politieagenten werden om
geschoold, voor duizenden politiecadetten werden apar
te anti-drugsopleidingen opgericht en Interpol kreeg het 
drukker dan ooit. Grote drugsvangsten werden met veel 
hoempa en fanfare verwelkomd door de regeringen en 
de 'zie-je-wel-we-gaan-het-winnen' mentaliteit stak de 
kop op.

Aanbod
Intussen hebben leidende figuren op zowel lokale als 
nationale niveau's voorzichtig en vooral officieus toe
gegeven dat de overheden de 'War on Drugs' aan het 
verliezen zijn. De DEA en Interpol doen wat ze kunnen 
en soms doen ze indrukwekkende vangsten, maar van 
de 100% die Europa binnenstroomt onderscheppen ze 
hooguit 3%. De rest komt in de grote steden terecht.
En hoewel met name de Fransen, Amerikanen en Duit
sers (op nationaal niveau) het ontkennen, zijn de bui
tenwijken van veel grote steden vergeven van de drugs 
en kun je op zowat iedere straathoek niet alleen wiet 
en /o f hasjiesj krijgen, maar ook allerlei funpoeders, 
zoals speed, heroïne en cocaïne.
Op de markt van vraag- en aanbod heeft de aanbodzij
de gewonnen. Steeds meer jongeren raken, daartoe be
wogen door hoge werkloosheidscijfers en allerhande 
slechte economische berichten, geïnteresseerd in en/of 
verslaafd aan drugs. En de overheden zitten klem. 
Vraag aan een willekeurige politieman in Europa hoe 
hij de drugs(criminaliteit) ervaart en hij zal zuchten, zijn 
hoofd schudden en je toefluisteren dat het anders moet. 
Okee, misschien dat een Nederlander iets anders rea
geert, maar dit terzijde.

Boven al deze politiekorpsen, die het niet meer aankun
nen, staan de regeringen, die met steeds meer angst en 
beven hun commitments ondergraven zien worden en 
op iedere manier de feiten proberen te ontkennen (zie 
daarvoor Helmut Kohl).
Als reactie op hun machteloosheid jegens de falende 
'War on Drugs' proberen de Europese overheden een 
zondebok te vinden, want ze weten dat, door jarenlang 
te hameren op de aanpak van het drugsprobleem, hun 
kiezers nu ook verwachten dat zij de drugs uitbannen. 
De politieke druk op Nederland zou je dus kunnen zien 
als een besef, ook van Chiracs kant, dat de oorlog in 
wezen verloren is. Het zou echter voor Chirac én voor 
Kohl electorale zelfmoord betekenen dat en  p u b l iq u e  
toe te geven, want de kiezers zouden, door hun ver
wachtingen geen medelijden met ze hebben tijdens de 
verkiezingen. De steunbetuigingen van de lokale over
heden aangaande het Nederlandse liberale drugsbeleid 
in met name west-Duitsland zijn daarvan een direct 
bewijs. Ook in noord-Frankrijk en in Groot-Britannie 
gaan officieus, vanwege mogelijke politieke represail
les van hun nationale bazen, steeds meer stemmen op 
om het Nederlandse voorbeeld te volgen.

Laatste stuiptrekkingen?
Het is juist hierom dat Nederland zou moeten volhou
den in haar commitment, en niet zou moeten verslap
pen vanwege de la s t-d itc h  pogingen van de Europese 
regeringen om de aandacht van hun falen in eigen land 
af te leiden naar het Nederlandse drugsbeleid. Het is 
juist dit beleid dat de vraagzijde van de markt wegneemt 
waardoor het aanbod vanzelf vermindert, of althans, 
controleerbaar wordt.
Het heeft dan ook totaal geen zin om aan Chirac en Kohl 
uit te gaan leggen hoe ons beleid in elkaar zit, want dat 
zal werkelijk geen enkele invloed hebben op het drugs- 
conservatieve electorale klimaat in Duitsland en Frank
rijk. Als er tóch zo'n top komt zullen Chirac en Kohl 
beleefd lachen naar Kok, Van Mierlo en de camera's, 
beleefd luisteren en hun angsten niet tonen. Eenmaal 
terug in het Elysée en de Bondsdag zullen ze, als van
ouds, weer van leer trekken tegen de Nederlanders, tot
dat zij weggestemd worden bij de volgende verkiezin
gen en anderen in hun stoelen gekozen worden, die 
eveneens zullen beloven de verloren oorlog voort te 
zetten, of niet.
Een beleid gaan uitleggen aan politici die (electoraal) 
alles te verliezen hebben heeft geen zin. Mocht de Ne
derlandse regering echter de mogelijkheid krijgen om 
het beleid rechtstreeks uit te leggen aan de kiezers in de 
landen die Nederland bekritiseren, dan krijgje misschien 
een heel ander verhaal. Sterker nog, Chirac, Kohl en de 
anderen zouden een zucht van verlichting slaken. Ech
ter, tot die tijd zou Nederland moeten vasthouden aan 
haar beleid en blijven wijzen op de vele positieve resul
taten die behaald zijn en nog steeds behaald worden. 
Volhouden, Winnie. -
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Politiek café in afdeling Amsterdam met Jacob Kohnstamm

Internet is niet alleen voor viespeuken

Kosten noch moeite werden gespaard om de Amster
dammers tijdig te berichten over het uitgestelde café. 
De opkomst was dan ook beslist niet teleurstellend: 
gezellig druk. Bij nader inzien bleek dat Kohnstamm 
toch niet kon komen. Oei, wat nu! In no time werd door 
organisator Ruud Egging gezorgd voor een degelijke 
vervanging: W D-Tweede Kamerlid Oussama Cherri- 
bi sprong op z'n fiets en kwam er dadelijk aan. D66- 
Tweede Kamerlid Guikje Roethof en professor infor
matica en recht Kaspersen van de Vrije Universiteit 
waren de andere forumleden.

Kinderporno
Aan de hand van een aantal stellingen werd gesproken 
over hoe je mensen met verkeerde bedoelingen op het 
internet zou kunnen aanpakken. Wat doen we bijvoor
beeld met het verspreiden van kinderporno via inter
net? Roethof zag hier een taak voor de providers. Pro- 
vider Planet Internet heeft al toegezegd haar informa
tie te screenen op (strafbare) vunzigheid. 'Je kunt je kind 
straks risicoloos laten surfen.' Kaspersen constateerde 
dat er een leemte bestaat in de jurisprudentie als het 
gaat om aansprakelijkheid. 'Het is te vergelijken met 
de PTT. Als men last heeft van een hijger dan is dat 
persoon daarop aansprakelijk en niet de PTT, al heeft 
die wel de verbinding tot stand gebracht.' Kaspersen 
opperde de provider aan te spreken op de doorgege
ven 'foute' informatie maar pas wanneer herhaalde 
pogingen om de 'foute' internetgebruiker te stoppen 
niet helpen. 'Er moet ook meer zelfregulering komen 
door de providers'. Hier sloot hij zich aan bij Roethof. 
Cherribi vroeg zich af waar dan de grenzen liggen tus
sen de wel of niet toelaatbare informatie. Roethof: 'Uit-

Voor één keer hield de afdeling Amsterdam haar Politiek café 
op de derde maandag van de maand. Jacob Kohnstamm had 
toegezegd te komen discussiëren over het onderwerp digitale 
democratie. Daarvoor moest de traditioneel op de eerste maan
dag van de maand gehouden ‘borrel met babbel’ twee weekjes 
opschuiven, de staatssecretaris van BiZa had namelijk alleen 
een gaatje op 18 maart.

eindelijk zal de informatiestroom van truttigheid aan el
kaar hangen. Men moet die informatiestroom wijd open
zetten. Kijk, kinderporno is gewoon strafbaar. Dat mag 
dus niet. Daar ligt de grens.' Kaspersen begon te schui
ven op zijn stoel, ongeduldig zei hij het toch jammer te 
vinden dat zo'n discussie weer meteen over kinderpor
no moet gaan.'Dat is toch echt te ver doorgetrokken. Uit
eindelijk is dat maar voor een miniscuul kleine minder
heid viespeuken.'

Marco van 
Lierop

Winst voor de democratie
De forumleden wezen ook op het belang van internet 
voor de democratie. Roethof vond dat internet een prach
tig wapen betekent tegen dictatoriale regimes. Door de 
komst van het wereldwijde digitale net kan geen enkele 
regering haar bevolking nog afsluiten van de buitenwe
reld. 'Dat is winst voor de democratie!'
Pas echt enthousiast werden de forumleden bij het be
spreken van staatssecretaris Kohnstamms plannen om 
alle kamerstukken via internet door te geven. 'Een prach
tig plan!', jubelde de professor. Ook Cherribi (onder) stak 
zijn enthousiasme niet onder stoelen of banken: 'Alle do
cumenten moeten gratis opvraagbaar zijn!' Dit ging Roet
hof te ver. Na een aanvanke
lijke geestdrift ('Dit was al
tijd al een D66-punt!') haal
de ze uit naar Cherribi: 'Hè 
hè, eindelijk krijgen we ru
zie'. Zij wees erop dat er in
formatie bestaat die niet 
openbaar is en dat ook niet 
mag worden. Daarnaast is 
volgens haar alle andere in
formatie al openbaar.
VVD'er Cherribi vond dat 
het opvragen van de infor
matie te duur is voor de bur
ger. Volgens hem moet iede
re burger kostenloos toegang 
krijgen tot die dossiers. 'In
ternet is een gemeenschap 
die de democratie moet 
waarborgen. Voor één keer 
wil ik een activist zijn, des
noods zet ik het zelf op mijn 
homepage!'
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Over het paarse kunst- en cultuurbeleid

Cultuur blijft ondergeschoven kindje 
in de politiek

Paars, dat zou het ‘elan’ worden. De eeuwige, saaie, voor
spelbare politiek zou a f en toe impulsen krijgen van mooie, 
spirituele bestuurlijke hoogstandjes. Cultuur leek het terrein 
om van Paars iets te verwachten. Maar cultuur werd weer b ij 
het ministerie van Onderwijs ondergebracht, en daardoor zal 
de paarse cultuurnota pas in het tweede o f derde kwartaal van 
dit jaar worden geschreven.

We hadden het kunnen weten: over kunst gaat het zel- 
Pieter Pluijgers den in de politiek, net als in het echte leven. De totale 

begroting zweeft al heel lang rond een half procent, en 
zelfs daaraan wordt nog geknaagd.

Wat is het beleid van het ministerie van OCW, afdeling 
beeldende kunst, bouwkunst en vormgeving? 
Kunstenaars hebben nu geen sollicitatieplicht als ze blijk 
geven van een professionele instelling. Dat wil zeggen 
dat ze deelnemen aan exposities, reageren op opdrach
ten, met kunst aanwezig zijn op beurzen en dat ze be
schikking hebben over een eigen atelierruimte. 
Daarnaast is het lidmaatschap van een vakvereniging 
een voorwaarde. Kunstenaars die aan de voorwaarden 
voldoen hoeven niet te solliciteren en kunnen boven
dien hun materiaalkosten verrekenen met eventuele 
inkomsten uit hun verkoop.

Nieuw cultuurbeleid
Als de nieuwe regeling van kracht wordt, kunnen kun
stenaars kiezen: of ze maken gebruik van de Wet Inko
mensvoorziening Kunstenaars (WIK) of ze blijven in de 
bijstand. Keuze voor de bijstand betekent dan wel een 
sollicitatieplicht en deelname aan omscholing.
De WIK is een inkomensgarantie van zestig procent van 
het bijstandsniveau, en daarbovenop mag dan tot 110 

procent worden bijverdiend. Als deze nieuwe wet door
gaat zal zij per 1 januari 1997 van kracht worden. Naast 
de WIK-regeling zijn er individuele subsidies.

Beroepspraktijk
Naar mijn mening is de WIK-regeling (Wet Inkomens
voorziening Kunstenaars) niks zonder een aanvullen
de structurele financiering en een omvattend beleid van 
het ministerie. De wet voorziet niet in de handhaving 
van de beroepspraktijk van de meeste beeldend kun
stenaars, die een te laag inkomen hebben om van rond 
te kunnen komen. Door de landelijke invoering van de 
WIK-regeling komt er een eind aan het soepele beleid 
ten opzichte van de kunstenaars (RWW/  ABW-ontvan- 
gers), die bij de sociale dienst bekend staan.

Het ministerie zegt gunstige voorwaarden te willen 
scheppen door de ontwikkeling van een flexibel, veel
zijdig kunstleven en een kwalitatief goed kunstaanbod.

Het onderscheidt vier specifieke aandachtsgebieden:
- Presentatie van en informatie over kunst
- Marktverruiming gericht op afstemming van vraag en 
aanbod
- Spreiding van kunst
- Verstrekking van individuele subsidies voor beeldend 
kunstenaars, vormgevers en architecten.

Volgens het ministerie wordt een betere spreiding ge
realiseerd door reorganisatie van de distributiekanalen, 
een versnelde van de roulatie van kunstwerken tussen 
culturele overheidsinstanties, en een versoepeling van 
de kunsthandel (de verstandhouding tussen particulie
ren en ambtenaren en overheid). Ik vraag mij af of deze 
maatregelen effect hebben. Er zijn meer vragen die ik 
bij het nieuwe beleid stel:
-Hoe denkt het ministerie de vraag te kunnen vergro
ten, zodat het aanbod weer een commerciële waarde 
krijgt? Een economische groei in de kunstmarkt is al
leen mogelijk als tegenover een 'cultuurprodukten-over- 
schoT een groei van cultuurliefhebbers en kunstkopers 
wordt bewerkstelligd.
-Wat is het toetsingsmechanisme voor vakbekwaamheid 
van kunstenaars? Wat zijn de kwaliteitscriteria en kwa- 
lificatie-eisen?

Commerciële aanpak
Hoe zal het nieuwe cultuurbeleid in praktijk gaan wer
ken? Wordt het hele systeem van makers, opdrachtge
vers en kopers gestructureerd en gereguleerd? Wordt 
het ministerie een werkgever die werknemers in dienst 
heeft, en daarmee middels cultureel kapitaal en cultu
rele arbeid kwalitatief hoogwaardige kunstprodukten 
produceert en afzet? Het huidige 'cultuurbeleid' is ab
stract, formeel en objectief, technocratisch-pragmatisch 
en financieel-economisch ingewikkeld voor beeldende 
kunstenaars zoals ik. Ik w il m ezelf leren een be
drijfsmatige aanpak toe te passen, en hoop daar als 
kunstenaar een redelijke positie in de samenleving te 
kunnen hebben. Cultureel autonoom en financieel on
afhankelijk. Daarvoor moet ik echter wel de markt voor 
beeldende kunst en cultuur kermen. Je moet de com
merciële waarde van je eigen produkt kennen.

Doemscenario
Een 'alternatieve', progressief-culturele (anti-commer- 
ciële), anarchistische, autonome houding wordt moei
lijk vanwege de veranderende tijd. Je wordt haast ge
dwongen om commercieel te denken en te werken, wil 
je in de toekomst nog mee kunnen doen als kunstenaar. 
Toch denk ik dat Kunst en Cultuur ondersteuning van 
de overheid nodig blijven hebben, en ook omgekeerd. 
Want als je de kunst volledig aan de vrije markt over
laat, verdwijnt een groot gedeelte van het 'nationale 
culturele erfgoed'. De beeldende kunst zal richting toe
gepaste kunst begeven, en de toegepaste kunst zal evo
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lueren tot een gewone bedrijfstak. De Kunst zou zich
zelf dus in dit doemscenario oplossen in de economie 
door integratie in de markt!
Het nieuwe scenario: 'art is business'; business-art (stro
ming in de kunst die nauw verwant is aan pop-art en 
conceptual art), kunst-management (HEAO-kunste- 
naars), kunstmakelaardij (handel), culturele projectont
wikkelaars (nog nauwelijks te onderscheiden van  
grondspeculanten), organisatie- en bemiddelings
bureaus (bestuurs- en bedrijfskundigen die zich wel 
even met de kunst met het reilen en zeilen van kunste
naars gaan bemoeien!), sponsor-investment-finance-art 
(kunst als een belegging; een veilige en redelijk waar- 
devolle financieringsbron).
De concurrentie tussen kunstenaars, beleidsmakers, 
adviseurs, deskundigen, ambtenaren en de kunsthan
del zal eerder toenemen dan afnemen. Een verharding 
van het klimaat in kunst en cultuur.
De politieke partijen zijn hun cultuur-ideologische bais 
kwijt, en zijn een technocratisch-pragmatische stroming 
geworden, die weinig of geen feeling 'meer' hebben met 
kunst en cultuur.

♦

C o m m i s s i e  p o l i t i e k e  

z a k e n  z o e k t  t e d e n

De commissie politieke 

zaken zoekt nieuwe leden 

Do GPZ houdt zich onder 

andere bezig met het 

begeleiden van werkgroepen 

en met de same nste lli ng van 

het politiek piogramma van de JD

Geïnteresseerd ?

Bel dan Gerrit-Wlm Gerritsen 
053-4895057

In k o n in k lijk e  k r in g e n  i s  h e t  h u w e l i jk  a lti jd  a l  e en  g e 
v o e lig  o n d e rw e rp  g e w e e s t .  S o m s w a s  h e t  b ijv o o rb e e ld  
e r g  m o e ilijk  o m  een  O ran je aan  d e  m a n  te  b re n g e n  (W il-  
h e lm in a  h e e f t  toch  een  tijd  m e t  d e  w e in ig  a a n tre k k e h jk  
Juliana m o e te n  leu re n , e e r  z i j  h a a r  d o c h te r  b ij  B ern h a rd  
v o n  L ip p e -B ie s te r fe ld  k o n  s lijte n ). In  d e  ja r e n  z e s t i g  
sh o c k e e rd e n  Iren e  en  B ea tr ix  d e  g a n s e  n a tie  m e t  h u n  
k e u z e  en  tw in tig ja a r  la te r  w e r d  e e r s t  Iren e en  la te r  C hris-  
tina aan  d e  k a n t  g e z e t  d o o r  h a a r  la tin - lo v e r  
N u  sc h ijn t h e t  n ie m a n d  m in d e r  d a t  h a re  m a je s te it  z e l v e  
te  z i jn  d ie  z ic h  b e z o r g d  m a a k t  o v e r  een  h u w e lijk . N e e ,  
n ie t  o v e r  d a t  va n  h a a r  e ers tg e b o re n e  (d ie  m a a r  n ie t  m e t  
e en  b e s c h a a fd  p r in s e s je  w i l  th u is k o m e n  en  h e t  n o g  
s te e d s  d o e t  m e e r  een  o rd in a ire  re c h te n s tu d e n te ), m a a r  
h e t  h o m o -h u w e lijk . E en  m e e r d e r h e id  va n  d e  T w e e d e  
K a m e r  i s  v o o r  een  d e rg e h jk  h u w e lijk , w a a r  h e t  k a b in e t  
v o o ra lsn o g  teg e n  is. H e t  v e r z e t  v a n u it  H u is  ten  B osch  
i s  o p  z ic h  n ie t  on w aarsch ijn lijk . W ille m -A le x a n d e r  h e e f t  
z ic h  a l  e e n s  p u b lie k e lijk  u itg e sp ro k e n  teg en  sa m e n w o 
n en . "Ik b e n  e r  o u d e r w e ts  in  d ie  d in g e n ", v e r tr o u w d e  
h i j  o n s  to e . D e  o u d e r w e ts h e id  h e e f t  h i j  w e lh c h t  va n  
m a m a  d e  K on in g in , d ie  in  19 9 2  tijd e n s  een  r e c e p t ie  l ie t  
w e te n  a lleen  d e  ech tg e n o te n  va n  h a a r  g a s te n  te  w ille n  
o n tv a n g e n  en n ie t  p a r tn e r s  w a a rm e e  s a m e n g e w o o n d  
w e rd . D ergeU jke  n e g e n tie n d e  e e u w se  o p v a ttin g e n  m a 
k e n  h e t  v o o rs te lb a a r  d a t  B ea tr ix  n ie ts  van  een  h o m o h u -  
w e h jk z o u  w ille n  w e te n . M a a r  z o u  z ij, in d ie n  d a t  w a a r  
is, e c h t w e ig e re n  een  k ra b b e l o n d e r  z o 'n  w e ts o n tw e r p  
te  z e t te n ?
D e  B elgen  v e rzo n n e n  o o i t  een  e ig e n a a rd ig e  o p lo ss in g , 
to en  w ijlen  k o n in g  B o u d e w ijn  w e ig e rd e  a b o r tu s w e tg e 
v in g  te  o n d ertek en en : h i j  k r e e g  een  d a g  vrij, h i j  w a s  een  
d a g je  e v e n  g e e n  kon in g . D e  b e w e e g re d e n e n  va n  d e  B el
g isc h e  v o r s t  w a re n  m ijn s  in z ie n s  e n ig sz in s  g e re c h tv a a r 
d ig d , d o o r d a t  z i jn  h u w e li jk  k in d e r lo o s  w a s  g e b le v e n  
te rw ijl  h ij  en  z i jn  v r o u w  e r g  g r a a g  a n d e rs  h a d d e n  g e 
z ie n .
M a a r  z u lk  z w a a r  l e e d  z a l  b i j  d e  K o n in g in  toch  n ie t  w o r 
d e n  lo sg e m a a k t, a ls  z i j  een  w e t  z o u  m o e te n  o n d e r te k e 
n e n  d ie  h e t  h o m o -h u w e lijk  reg e lt. T en zij h a a r  d o o r  h e t  
h o o fd  s p o o k t  d a t  d a n  o o k  d e  k o n in g  o f  k o n in g in  va n  
N e d e r la n d  m e t  ie m a n d  va n  d e z e lfd e  s e x e  z o u  k u n n e n  
tro u w en . H e t  z a l  in d e r d a a d  e v e n  w e n n e n  z i jn  v o o r  b u i
ten la n d se  s ta a tsh o o fd e n , w a n n e e r  z i j  tijd e n s  een  s ta a ts 
b e z o e k  b e n e d e n  a a n  d e  v l ie g tu ig tr a p  w o r d e n  o p g e 
w a c h t d o o r  W ille m -A le x a n d e r  en z i jn  m a n  G o rd o n  (fic
t ie f  v o o rb e e ld ) . H e t  o n tb re k e n  v a n  k in d e re n  z a l  v o o r  
d e  O ran jes o o k  g e e n  p r o b le e m  o p le v e re n : een  n e e fje  o f  
n ich tje  k a n  g e w o o n  a ls  tro o n o p v o lg e r  w o rd e n  a a n g e 
w e ze n , o f  a n d e rs  een  a fs ta m m e lin g  van  p r in s  B ernh ard . 
I k  v in d  B ea tr ix  een  e r g  g a a f  m en s . A lle e n  m o e t  z i j  w e l  
h a a r  p la a ts  w e te n , in d ie n  z i j  e c h t  teg en  d i t  h o m o -h u 
w e li jk  is. D e  v o lk sv e r te g e n w o o r d ig in g  m a a k t  in  d i t  la n d  
d e  w e tg e v in g  u i t  en  n ie t  h e t  s ta a tsh o o fd . H e t  'B eatrixis- 
m e ' m a g  n ie t  in  d e  w e g  s ta a n  aan  een  p o l i t i e k  i te m  m e t  
z o 'n  h o o g  p a a r s  g e h a lte , a n d e rs  z a l  d e  K o n in g in  a n d e 
re  w e tg e v in g  een s  m o e te n  n a le ze n  o v e r  w a t  z i j  w e l  en  
n ie t  m a g : in  d ie  d in g en  b en  i k  h e e l  o u d e rw e ts .

Raymond van Doorn
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Een beschrijving van het politieke landschap

Lutheraanse solidariteit 
kenmerkt Zweden

Waar Nederland het moet doen met de uitvinding van hetwoord 
apartheid kan Zweden het idee van de ombudsman claimen. 
Het land heeft een reputatie hoog te houden waar het gaat om 
de instandhouding van de verzorgingsstaat, een duurzame 
democratie en inspraak van haar burgers.

Johan van der Zweden sloot zich aan bij de EU nadat een meerder-
Lugt heid van de bevolking zich in een referendum voor toe

treding uitsprak. Internationaal staat Zweden bekend 
als voorvechter van mensenrechten. Ook besteedt Stock
holm veeltijd en geld aan duurzame ontwikkelingshulp. 
Internationaal befaamd zijn vooral Dag Hammarskjöld 
voormalig secretaris-generaal van de VN en Olof Pal- 
me. De laatste was een vooraanstaand sociaal-democraat 
in de jaren tachtig. In 1986 werd hij na een bio
scoopbezoek in het centrum van Stockholm vermoord.

De Zweden waren geschokt, want zoiets kon niet in hun 
land gebeuren, dachten ze. Als je de berichtgeving verge
lijkt met het uiteindelijke schaarse resultaat in bijvoor
beeld de Nederlandse kranten, merkje pas hoe selectief 
en gekleurd men te werk gaat bij de internationale poli
tieke nieuwsvoorziening. Vaak worden, kleine inciden
ten tot enorme proporties opgeblazen (het zogenaamde 
'koppen') en wordt voor het gemak maar voorbijgegaan 
aan verdere achtergronden. Zo was er het schandaal 
rondom Mona Sahlin de opvolgster van de toenmalige 
premier en leider van de Sociaal-democraten Ingvar 
Carlsson. Zij zou met overheidsgeld privé-uitgaven 
hebben bekostigd. Uiteindelijk is de voormalig minis
ter van Financiën, Göran Persson, naar voren gescho
ven als opvolger voor de verkiezingen van het volgend 
jaar.
Wanneer je niet op de hoogte bent van de ideologische 
verschillen tussen de diverse partijen is het moeilijk een 
juist, en meer objectief, beeld te krijgen. Het doel van 
dit artikel is meer inzicht te verschaffen over de verschil
lende Zweedse politieke partijen. Op deze plaats wil ik 
ook andere JD'ers met kennis van de politieke struc
tuur in andere landen oproepen om wat over de partijpo
litiek daar te schrijven.

De Zweedse Riksdag
In Stockholm is in het oude stadscentrum Gamla Stan 
de Zweedse volksvertegenwoordiging te vinden. Het 
parlement, in het Zweeds Riksdag geheten, zetelt in een 
gebouw dat nog dateert uit de tijd dat het als symbool 
gold van een vierstandenhirarchie van adel, geestelijk
heid, boeren en burgers. Het is de belangrijkste staatsin
stelling en bestaat sinds 1971 uit één Kamer met 349 
leden. Er bestaat dus géén onderscheid in een Eerste en 
Tweede Kamer zoals bij ons. Het werk van de Riksdag 
is toevertrouwd aan zestien permanente commissies. 
Politieke partijen zijn daarin naar evenredigheid van 
hun aantal zetels in de Riksdag vertegenwoordigd. Het 
parlement wordt gekozen voor een periode van vier jaar. 
Het Zweedse kiesstelsel, dat in 1919-1921 werd her
vormd en uitgebreid tot de hele bevolking, is dat van 
de evenredige vertegenwoordiging, waarbij iedere partij 
in elk afzonderlijk kiesdistrict een kandidatenlijst 
samenstelt. Per district (totaal negenentwintig) wordt 
een aantal parlementsleden gekozen. In de Kamer is ie
der parlementslid ingedeeld niet naar zijn/haar poli
tieke kleur, maar naar het district dat men 
vertegenwoordigt. Zweden is zo'n beetje het enige land 
dat nog op die manier werkt en volgens de gids van de 
Riksdag ligt het in de bedoeling om op termijn ook over 
te stappen op een partijgewijze indeling. Voor het par
lement geldt een kiesdrempel van vier procent lande
lijk of van twaalf procent van de stemmen in een kies
district. Het kabinet bestaat in de regel uit achttien tot 
twintig ministers.
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D e  p o l i t i e k e  p a r t i j e n  i n  Z w e d e n

Zo o ng eveer rond  de eeuw w isseling  is  h et huidige s te lse l van politieke partijen tot s tand  gekom en. O p dit 
m om ent zijn e r  zeven  in h et parlem ent vertegenwoordigd. D e  partijen zijn, m et uitzondering van de M ilieupartij

* Socialdemokratiska arbetarepartiet (Sociaal-de- 
mocratische partij)
Opgericht in 1889 en de oudste partij. Is nauw ver
bonden met de vakbeweging. Ze strijd voor sociale 
er economische gelijkheid en v/il een sterkere staats
invloed op de economie. De Socialdemokraterna wil
len dat iedereen recht heeft op een opleiding, 
ziekenverpleging en verzorging, ongeacht het inko
men. De werkloosheid dient te worden bestreden door 
meer nadruk op opleiding, economische groei en
l l i i i l l f é i i f ir t
bln Hansson, Tage Erlander en Olof Palme waren allen

* Moderaterna/Moderata samtingspartiet (Conser
vatieven)
De conservatieven gelden als een uitgesproken voor
stander van een markteconomie en zijn ook voor ver
gaande bezuinigingen cp overheidsuitgaven. Ze staan 
voor vrijheid en verantwoordelijkheid; Individuen moe
ten hun eigen levensdoel kunnen nastreven en kun
nen beslissen over hun bestaan. Bescherming van 
tradities en het private eigendom zijn belangrijk. De 
::|§|||§j$i^

* Centerpartiet (Centrumpartij)
Deze partij mag absoluut niet worden verward met de 
bij ons opererende naamgenoot. Ze zijn veel gema
tigder en komen voort uit de vroegere Boerenbond 
(Bondoförbundet). Het credo is ecohumanisme: een 
levensstijl waarbij men rekening houdt met het leefmi
lieu en met elkaar. Centerpartiet staat voor een bete
re middelenverdeling per provincie en heeft het laat- 
ste decennium ook in de steden meer aanhang ge
kregen. De partij heeft relatief de meeste vrouwen in 
haar gelederen, en staan negatief tegenover de

* Folkpartiet Liberalerna (Liberale volkspartij).
Geldt als een klassieke liberale partij en is wel te 
vergelijken mot de W D, alhoev/el Folkpartiet wat link
ser is. Met de jongerenpartij, Liberala Ung- 
domsförbundet (LUF). werkt de JD samen. Folkpar
tiet legt de nadruk op een polifek van vrije concurren
tie. Men wit economische vrijheid combineren met so

Dominantie van de Sociaal-democraten
Van 1932 tot 1976, met slechts een onderbreking van 
drie maanden in 1936, hebben de Sociaal-democraten 
regeringsverantwoordelijkheid gedragen. Dit zowel al
leen als in een coalitie. In het midden van de dertiger 
jaren wordt een begin gemaakt met de opbouw van de 
welvaartsstaat. Ook na de Tweede Wereldoorlog is er 
veel aandacht voor de vormgeving van dit model, dan 
onder Tage Erlander. In 1976 krijgen de Moderatema,

ciale hervormingen. Iedere Zweed moet de vrijheid 
hebben om zijn/haar eigen school, kinderzorg en dok
ter te kunnen kiezen. Men is voorstander van gelijk
heid voor man en vrouw. De partij kwam in 1902 van 
de grond en is de op één na oudste Zweedse poli
tieke partij.

* Vansterpartiet (Linkse partij).

zien ze zich als een rood/groene socialistische partij. 
VsSsterpartiet geldt als de traditionele linkse partij, zo 
maakt ze zich sterk voor het nivelleren van de afstand

keur voor een nationalisatie van de produktiemiddelen.

* Miljöpartiet De Gröna (Milieupartij De Groenen).
Deze partij heeft haar wortels in de antikernenergie-, 
vrouwen en vredesbeweging. Richten zich op de om
vorming van de maatschappij weg van het korte ter
mijn winstdenken naar duurzame, milieubewuste 
oplossingen. Ze zijn een voorstander van deeltijdar
beid. In 1988 kwam men voor het eerst in de Kamer. 
Het standpunt ten aanzien van de EU was en is dui
delijk: tegen.

* Kristdemokratiska Samhalspartiet (Christende
mocratische partij).
Samhal staat voor maatschappij, samenleving. Ze 
heeft de eerbiediging van de traditionele christelijke 
waarden en het gezin als samenlevingsvorm hoog in

''brcederschapsgedachte'': omkijken naar de zwakke
ren en onderlinge solidariteit betrachten.

* Ny Demokrati (Nieuwe Democratie).
Is een onafhankelijke moderne partij, die geen bureau
cratisch verleden heeft. Men gaat uit van het idee dat 
een op persoonlijke vrijheid gericht beleid de politieke 
besluiten moet kenmerken. Ny Demokrati ziet zich
zelf als het antwoord op een overheidssamenleving, 
op socialisme, op schuldcreatie en op gezichtloze bu
reaucraten. Moderne mensen accepteren dit alles 
namelijk niet meer. De partij zelf kende veel interne 
strubbelingen waardoor men in 1994 geen enkele zetel 
in de Kamer behaalde. 12

Centerpartiet en Folkpartiet Liberalerna de meerderheid 
in het parlement, waardoor zij de eerste niet-sociaal- 
democratische regering sinds 44 jaar konden vormen. 
Na twee jaar struikelt men na onderlinge onenigheid 
over het kernenergievraagstuk. Maar toch werd enige 
tijd later weer een coalitie van niet-sociaal-democrati- 
sche partijen gesmeed. In 1982 waren er weer verkie
zingen die ruimschoots door de Sociaal-democraten 
onder aanvoering van Olof Palme werden gewonnen.
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S a m e n s t e l l i n g  Z w e e d s e  R i k s d a g
(in a a n ta lle n  ze te ls , in to ta a l 3 4 9 )  1 9 9 1  1 9 9 4  M u t a t i e

Sociaal-democraten 138 161 23
Linkse Partij 16 22 6
Conservatieven 80 80 0

Liberalen 33 26 -7
Centrumpartij 31 27 -4
Christen-democraten 26 15 -11
Moderne Partij 25 0 -25
De Groenen 0 18 18

B ronnen: 'S w e d en  - a p r e s e n ta t io n '(a p r il  1993), C u rre n tS w e d e n  'S o c ia lD e m o c ra ts  R e tu rn  to  P o w e r '  ( o k t  1994) en  
'R ik sd a g en s P a k ta b la d ' (n r .1 2 f e b .  1995)

Nadat hij in 1986 op bloedige wijze het leven werd ont
nomen, kwam zijn opvolger Ingvar Carlsson, de man 
met het knackebröd-charisma, naar voren. Carlsson be
stuurde de partij en het land tot 1991. In dat jaar behaal
den de Moderaterna, met de drie andere burgerlijke 
partijen een meerderheid. Ditmaal onder de aanvoering 
van Carl Bildt.

Van geïsoleerd paradijs naar Europese realiteit
Uit het voorgaande is duidelijk geworden dat de So- 
ciaal-democraten een duidelijk stempel hebben gedrukt 
op de inrichting van de samenleving. Na de diepe crisis 
van de jaren dertig kwam men 
met de folkhem-ideologie. Dit 
hield in dat iedere burger een 
thuis moest hebben waar hij/zij 
verzekerd kon zijn van zieken
verzorging, een goed pensioen, 
goede en betaalbare huisvesting, uitkeringen in geval 
van werkloosheid en onderwijs. Dit beginsel ontwik
kelde zich uiteindelijk tot de opzet van een verzorgings
staat, die mede werd gefinancierd door hoge belastin
gen van zowel burgers als het bedrijfsleven (lange tijd 
hebben de grote nationale bedrijven het leeuwedeel 
gehad in de financiering van de welvaartsstaat). Zwe
den kreeg een omvangrijke publieke sector, waarin met 
name veel vrouwen werk vonden. Maar in zijn huidige 
omvang is deze steeds moeilijker financierbaar, aange

zien er teveel werklozen zijn die een beroep moeten doen 
op uitkeringen. Het succesvolle werkgelegenheidsbeleid 
is steeds moeilijker uitvoerbaar. Dit legt een bom onder 
het stelsel. Toch hebben veel Zweden moeite dit te erken
nen en velen gaan nog altijd uit van het automatisch 
beschikbaar zijn van sociale voorzieningen. Het denk
beeld van het sociaal paradijs op aarde blijkt een moeilij
ke droom om uit te ontwaken. Ook is het gelijk- 
heidsdenken en onderlinge solidariteit ingebakken in 
de Zweedse samenleving. Tegelijkertijd zorgt dit ervoor 
dat er geen prikkels zijn om extra te presteren, aange
zien dit afgestraft wordt door hoge marginale belas

tingtarieven. Veel Zweden 
zou je daarom sociaal
democratisch denkenden 
kunnen noem en, ook al 
stemmen ze niet op deze 
partij. De verzorgingsstaat 

werd tot voor kort vaak gezien als iets waar de Zweed
se samenleving zich positief in onderscheidde ten op
zichte van andere landen en waar niet aan kon worden 
getornd. Binnen de huidige financieel-economische rea
liteit geldt gepaste afslanking van het verzorgingsmodel 
binnen een context van aanpassing aan Europese ni
veaus (vooral de belastingen moeten verder omlaag) als 
dé uitdaging waar de huidige generatie politici voor 
staan. .

Zweden kreeg een om vangrijke  
pub lieke  sector, waarin m et name 

veel vrouwen werk vonden

V o o r  i e d e r e e n  d ie  z ic t i v e r b o n d e n  v o e lt  

m e t  d e  o r g a n is a t ie  v a n  d e  J D

z a t e r d a g  I  j u n i  O ver d e  toeko m st en
ö  *  organisatiestructuur van de JD

Op h e t  L a n d e l i j k  S e c r e t a r i a a t

I n f o :  M a d e l e i n e  B a a r t m a n s  0 3 0 - 2 7 1 6 7 2 9
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Bezoek aan congres liberale jongeren

Retour Bosnië
Zenica is een stad in het midden van Bosnië en is de hele 
oorlog zonder al te veel problemen door de Moslims 
behouden. Er is weinig dat herinnert aan de oorlog, of 
het moeten de handelaars zijn die op de markt een cent
je bijverdienen door te sjacheren met Duitse Marken en 
Bosnische Dinars. De winkelstraat is druk, het leven lijkt 
z'n gewone gang te gaan. Pas terug in Nederland merk
te ik door de reacties van een vluchtelinge uit Zenica dat 
ook daar de oorlog zijn sporen heeft nagelaten.
In december brachten enkele JD'ers een bezoek aan Sa
rajevo en werden daarbij bijzonder gastvrij onthaald door 
de jongeren van de liberale partij van Bosnië en Herceg- 
ovina (zie Demo februari 1996, 'Enkele reis Sarajevo'). 
Inmiddels was de jongerenorganisatie aan haar eerste 
congres toe, van 9 tot en met 11 februari in Zenica. Ook 
de JD was uitgenodigd. Wat doe je met de kans om een 
gebied te bezoeken dat kort tevoren in oorlog is geweest? 
Wat doe je als je de kans krijgt om een zusterorganisatie 
door je aanwezigheid een beet
je morele steun te geven? Toen 
we de dag voor vertrek - na vele 
eerdere pogingen om Sarajevo 
te bereiken - telefonisch de ver
zekering kregen dat we zonder al te veel problemen naar 
Zenica konden rijden, besloten we definitief om te gaan.

Soms moet je  voor verre indrukken dicht b ij huis zijn. Na een 
bezoek aan het congres van de Mladi Liberali BiH (MLBiH, Jonge 
Liberalen van Bosnië en Hercegovina) werd ik thuis nogmaals 
gewezen op de bizarre situatie in Bosnië. Een Bosnische vrien
din van mijn zusje werd volkomen in beslag genomen door de 
fo to ’s en een stadsgidsje van haar voormalige woonplaats 
Zenica. Als ze ooit teruggaat zal ze de weg niet meer kunnen 
vragen: alle straatnamen die naarKroaten, Serviërs, Joegosla
vië ofT ito verwijzen zijn veranderd.

Wat doe je  m et de kans om een 
geb ied  te bezoeken dat in  oorlog  

is  geweest?

Mo star
Met Jan Roegiers en Sigurd Vangermeersch van de 
Vlaamse Volksunie Jongeren (VUJO) ben ik via Split 
(Kroatië), Mostar en vlak langs Sarajevo naar Zenica ge
reden. We hebben spookdorpen gezien: verzamelingen 
van ruïnes waar hier en daar een sprankje licht naar bui
ten kwam of een beetje rook omhoog kringelde. Sommi

ge dorpen zijn vrijwel ongeschonden de oorlog door
gekomen, van andere staat geen steen meer overeind, 
en het is moeilijk voorstelbaar hoe hier gevochten is. 
Ook Mostar biedt een treurige aanblik. Twee dagen 

voor onze komst moest de 
EU-burgemeester van  
Mostar, Konjic, hier nog door 
IFOR-troepen ontzet worden 
toen hij met zijn auto in een 

groep demonstrerende Kroaten belandde. Nu is alles 
rustig, de cafés zitten vol, maar de stad is kapot. Om 
van de beroemde brug van Mostar maar te zwijgen. 
Nog steeds is de verdeling van Mostar voor Kroaten en 
Moslims een belangrijk twistpunt.
We worden regelmatig aangehouden door Kroatische 
en later Bosnische politie voor paspoortcontrole. Mili
tairen van IFOR zijn vooral terug te vinden bij belang
rijke bruggen of in de grotere plaatsen. Het is winter, 
en we komen in de problemen als we sneeuwkettingen

Bart
Hoogenboom
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om de banden moeten leggen, de onze zijn te klein. Met 
hulp van twee passerende Bosniërs kunnen we in een 
dorp eerder op de route nieuwe kettingen kopen. De 
Bosnische politie is zeer behulpzaam, ze wijzen ons de 
weg en leggen ons ook uit hoe we Servisch grondge
bied kunnen vermijden. Het wordt al avond, en de Ser 
viërs zouden wel eens lastig kunnen doen. Uiteindelijk 
komen we tegen negenen in Zenica aan.

Mladi Liberali BiH
Nijaz, voorzitter van de MLBiH, heet ons welkom. We 
blijken vrijwel de enige internationale gasten te zijn. Al
leen Erik, van LUF (Zweden), komt ook van buiten 
Bosnië. Andere internationale genodigden hebben af
gezegd, of zijn uiteindelijk niet op komen dagen. Het 
congres zelf - met een verhandeling over liberalisme en 
de toepassing ervan in Bosnië, en ook presentaties van 
de buitenlanders - stelt niet zo gek veel voor. Maar de 
gesprekken met de handvol leden die Engels spreken 
maken veel goed.
De meesten komen uit Sarajevo, hebben daar gewoond 
en gevochten en vertellen boven een kop traditionele 
Turkse koffie over de belegering. Alexander, vice-voor- 
zitter, heeft drie jaar aan het front gewoond en gevoch
ten. Eén etage van zijn flat is helemaal kapotgeschoten 
en weggebrand. Hij vertelt hoe ze met een paar dozijn 
Moslims en drie geweren tegenover een bataljon tot de 
tanden gewapende Serviërs hebben gestaan. Mankracht 
was er genoeg, vrijwel alle mannen tussen achttien en 
vijfenzestig jaar waren gemobiliseerd, maar aan wapens 
hebben ze de hele oorlog een tekort gehad.

Mirso heeft het vooral
Het is  m oe ilijk  mee te feesten na 
twee dagen Bosnië

over de continue beschie
tingen van Sarajevo, waar 
soms dagenlang stipt om 
de minuut een granaat 

neerplofte. 'Je loopt door de straat, terwijl je weet dat 
daar in de heuvels een sluipschutter naar je zit te loe
ren. Bij een mortieraanval ga je niet meer rennen om en 
veilig heenkomen te zoeken. Wie weet valt de granaat 
wel net op de plek waar je naar toe wilt vluchten. Soms 
zag je mensen met afgerukte ledematen doodbloeden, 
op het laatst haalde je je schouders op en liep je door.'

Zenica
's Middags gaan we op bezoek bij de burgemeester van 
Zenica en zijn naaste adviseurs. Ze pleiten voor een mul- 
ti-culturele samenleving. Achteraf, terug in Nederland 
twijfel ik hoe echt ze dit menen. Ook de moslims zijn 
niet altijd het toonbeeld van tolerantie geweest. Dan een 
positief bericht: Zenica was door haar metaalindustrie 
vroeger één van de meest vervuilde steden ter wereld, 
inmiddels is ze helemaal vrij van smog. Zo heeft de oor
log toch nog iets goeds voortgebracht. Het is de bedoe
ling met nieuwe vormen van industrie de vervuiling te 
beperken.
Ik vraag naar een reactie op het Duitse voornemen alle 
vluchtelingen uit voormalig Joegoslavië voor juli terug 
te sturen (hier is Duitsland later op teruggekomen). In 
Bosnië zelf zijn op dit moment al meer dan een miljoen 
vluchtelingen. Zenica huist nu nog steeds veel vluchte
lingen. Er zijn infrastructurele problemen - er is bijvoor
beeld maar een paar uur per dag stromend water. Tot 
slot verwacht men binnen twee maanden demobilisa
tie: opnieuw een stroom mensen die weer een normaal 
plekje moeten vinden in de maatschappij. Het antwoord 
is duidelijk.

Toekomst
De meeste leden van de MLBiH zijn komen uit de stad 
en hebben een hogere opleiding genoten. Onder hen be
vinden zich zowel moslims als Kroaten en Serviërs, al 
vormen moslims wel de meerderheid. Ze zijn echter op 
dezelfde manier moslim als de veel Nederlanders chris
telijk zijn: de moskee wordt zelden bezocht. Zij hebben 
hoop op een maatschappij waarin moslims, Kroaten en 
Serviërs samen kunnen leven. Men legt ons het verschil 
tussen een stadsmentaliteit en een plattelandsmentali- 
teit uit. Op het platteland is men erop gericht een eigen 
gebiedje af te bakenen, in de stad is men min of meer 
gedwongen samen te leven, en waar men daar in ge
slaagd is, zal men die samenleving ook niet makkelijk 
opgeven. Zie het hardnekkige verweer van de burgers 
van Sarajevo. Mensen zijn moe van de oorlog, zo ver
telt men ons. Dit conflict zal nu wel afgelopen zijn. Maar 
daarna?
'Bij ons is er een oorlog per generatie. Ik heb nu deze 
oorlog meegemaakt en zal over vijftig jaar opnieuw in 
een oorlog terechtkomen.' De berichten over het vre
desproces zijn echter nu (maart '96) verre van gerust
stellend, ook niet voor de korte termijn.

Tot slot
De zaterdagavond was ingeruimd voor de zogenaam
de ‘l ib e ra l  e v e n in g '. Het valt me moeilijk mee te feesten 
na twee dagen Bosnië. De volgende dag brengen we 
een bezoek aan Sarajevo, waar werkelijk geen tien me
ter gevel meer te vinden is zonder de sporen van gra
naatscherven. We worden gastvrij onthaald bij de ouders 
van Mirso en gemeten van Deense kaas - lekker, die 
humanitaire hulp.
Waar ik voorheen last kreeg van Joegoslavië-moeheid 
en steeds meer krantenberichten over Bosnië oversloeg, 
kan ik nu het woord Bosnië niet meer zien of ik wil me 
erin verdiepen. Ons bezoek aan Bosnië heeft echter een 
indruk achtergelaten die niet te vergelijken is met welk 
krantenbericht of t.v.-verslag dan ook. Een douanier bij 
de Kroatisch-Sloveense grens vraagt waar wij vandaan 
komen, en vervolgens of wij soldaten zijn. Sommige din
gen gaan mijn voorstellingsvermogen toch erg, erg ver 
te boven.

♦

V o o r w ie  m ee r  w i l  le z e n  o v e r  B o sn ië  en h e t  c o n f lic t  in  
v o o r m a lig  J o e g o sla v ië :
□ Ivo Andric: 'De brug over de Drina', P ro m e th e u s ,  
A m ste r d a m , 1 9 9 5
□ Slavenka Drakulic: 'Balkan-Express', d e  P ro m , Baarn, 
1993
□ Zlata Filipovic: 'Het dagboek van Zlata', F o ru m , 
A m s t e r d a m 1994
□ Alfred van Kleef: 'De verloren wereld van de familie 
Berberovic', M eu len h o ff, A m s te r d a m ,  1994
O  Laura Silber & Allan Little: 'The Death of Yugosla- 
via', P en g u in  B ooks, B B C  B ooks, L o n d e n , 1 9 9 5

Aangeboden

JD-stropdassen Te b este llen  bij;
Kleur; Bordeaux rood JD R otterdam
Prijs: FL 27,50 P ostb u s 1722

3000 BS R otterdam
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H e t LB  d o o r ad -in te rim s  op  d e  v a lre e p  w e e r  co m p le e t

Landelijk Bestuursleden stellen zich even voor...

B a rh a m  N au m an n :

Na enige jaren lid te zijn ge
weest van de JD, heb ik deze 
organisatie aardig leren kennen. 
Aangezien ik graag m'n eigen 
gang ga, was ik in eerste instan
tie nogal sceptisch over mijn lid
maatschap. Toch leek het me 
leuk om mijn interesse in en 
nieuwsgierigheid naar politiek 
te delen met anderen.
Inmiddels heb ik dankzij de JD 
heel wat goede vrienden ge
maakt, interessante mensen le
ren kennen en ook een hoop 
geleerd.
Met veel plezier wil ik me daar
om inzetten voor m'n functie als 
secretaris Public Relations. Niet 
alleen wil ik samen met andere 
LB-leden proberen de JD te pro
fileren als jongerenorganisatie 
die zinvolle, nuttige en creatie
ve ideeën heeft over politiek, 
maar ook hoop ik dat andere 
JD'ers met goede ideeën mij zul
len benaderen en adviseren. 
Daarnaast zal ik vanzelfspre
kend bereid zijn om JD'ers te

helpen met de PR van hun af
deling of werkgroep. Jullie ho
ren nog van mij en ik hoop dat 
ik ook nog van jullie hoor.

W im  R am pen :

Het komende half jaar zal ik in 
het LB de funtie van penning
meester vervullen. De reden dat 
ik mijzelf voor deze post be
schikbaar heb gesteld ligt met 
name in het feit dat ik het erg 
slecht vind dat er uit een vere
niging met ca. 1000 leden niet 
eens een volledig bestuur kan 
worden gekozen. Vier a.i.-kan- 
didaten werden er gezocht, een 
absoluut dieptepunt. Wat mij 
betreft wordt het komende half
jaar echter alles behalve een 
dieptepunt. Met mijn ervaring 
in het LB van maart '94 tot april 
'95 verwacht ik ook als a.i. een 
zinnige bijdrage te kunnen le
veren aan het functioneren van 
het LB. Ik heb er dan ook veel 
zin in en hoop over een half jaar 
een goede kandidaat voor deze 
post vol uitdagingen te mogen 
inwerken.

W a n n ek e  S a b a tin o :

Ik zal het komend half jaar de 
post van secretaris ledenwer
ving en opvang gaan vervullen. 
Ik ben 25 jaar en bijna klaar met 
mijn studie rechten aan de Uni- 
versiteit van Amsterdam. 
Binnen de afdeling Amsterdam 
ben ik vorig jaar secretaris pu
blic relations geweest en later 
ook secretaris ledenwerving en 
opvang. Het lijkt mij een grote 
uitdaging om deze functie nu op 
landelijk niveau te kunnen ver
vullen. Voor suggesties en idee
ën kunnen jullie mij altijd bel
len: 020-6831165

M a rle e n  v a n  O o rt:

Ik ben derdejaars student Engels 
en Internationale Betrekkingen 
aan de Universiteit Utrecht. Ik 
ben al een tijdje lid van de JD en 
de afgelopen periode al lid van 
de Commissie Politieke Zaken 
en de Internationale Commissie. 
Voor het komend halfjaar zal ik 
jullie Secretaris Scholing en Vor
ming zijn. Het is natuurlijk nooit 
leuk als functies binnen het LB 
niet geheel op gevuld kunnen 
worden, maar ik ga mijn best 
doen om samen met de rest van 
het LB er een leuke en een con
structieve tijd van te maken.

Excursie Europees Parlement

Woensdag 5 en donderdag 6 
juni 1996 zal de JD een bezoek
je brengen aan de D66-fractie 
van het Europees Parlement in 
Brussel. Een goede kans om 
eens te kijken wat onze euro
parlementariërs te melden heb
ben, om eens te onderzoeken 
hoe wij de EU-bureaucratie 
kunnen doorgronden, of ge
woon om een kijkje te nemen 
in de gebouwen van het Euro
pees Parlement.

In 1995 waren wij eveneens uit- 
genodig door de D66 eurofrac- 
tie, toen in Straatsburg, en vrij
wel iedereen is enthousiast te
ruggekomen. Heb je dit bezoek 
gemist, of w il je opnieuw op 
pad, geef je dan zo snel moge
lijk op (uiterlijk vrijdag 17 mei) 
via het secretariaat, t.n.v. Bart 
Hoogenboom. Er zijn in princi
pe geen kosten aan verbonden. 
Wie het eerst komt, het eerst 
maalt... Tot ziens in Brussel.
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K le in s c h a lig e  m a a r  o n d e rh o u d e n d e  lus tru m activ ite it ‘t G o o i

Ja/Nee, misschien...

D e  k lo o f  tu sse n  p u b l ie k  en  p o l i t i e k  ? (Foto: M ilk o  V ern o o y)

A fd e lin g : ' t  G o o i  
O p r ic h t in g s d a tu m :  16  m a a r t  
1991
A a n ta l  leden: 3 7

Het thema van de lustrumacti- 
viteit op zaterdag 16 maart j.1. 
was 'jongeren en politiek'. De 
panelleden mochten zich in dit 
kader zeker onder de dertig 
scharen, maar een groot deel 
van de ruim dertig aanwezigen 
verdienden het stempel 'jong' 
niet meer. Het was vooral jam
mer dat er zo weinig leden op 
waren komen dagen van de ju
bilerende afdeling zelf, des te 
meer omdat de middag organi
satorisch en inhoudelijk zeker 
geslaagd was.
Na een welkomstwoord van af
delingsvoorzitter Arjan Verwe-

ij en de introductie van de gas
ten door de rest van het afde
lingsbestuur mocht Christiaan 
Bonebakker, oud-voorzitter van 
't Gooi, het Ja/Nee-spel loslaten 
op het panel. Deze bestond uit 
D66-Tweede Kamerlid Bert Bak
ker, de jongste wethouder van 
Nederland Harry Timmermans 
(23), de coördinator van Green- 
peace afdeling Amsterdam Mij- 
ke Breteler, het deelraadslid van 
Amsterdam-Zuid Menno van 
Vliet (PvdA) en JD-voorzitter 
Dennis Hesseling. De persoon
lijke, kritische en scherpe vragen 
brachten de ondervraagden re
gelmatig in verwarring omdat 
ze het spel het liefst uitgebreid 
zouden zien tot het Ja/Nee én 
Uitgebreid Antwoord-spel.
Het schaamrood stond Bert Bak

ker op de kaken toen Christiaan 
onthulde dat hij tijdens de ka
merverkiezingen van 1994 maar 
127 voorkeurstemmen had ge
kregen. Harry Timmermans 
van de onafhankelijke jongeren
partij Oirschot moest erkennen 
dat hij, overigens nog als ge
meenteraadslid, een 'enorme 
blunder' had gemaakt. Hij was 
zo onvoorzichtig geweest om te 
laten blijken dat hij 'geïrriteerd' 
was, absoluut onvergeeflijk. 
Het spel leidde al met al tot gro
te hilariteit en vermaak in de 
zaal.
Na de pauze verplaatste Bart 
Heller, ook oud-voorzitter, zich

in Marcel van Dam tijdens het 
'Achterkant van het gelijk'-spel. 
Belerend op en neer lopend 
voor de gasten stelde hij ze een 
voor een hypothetische en voor
al ethische vragen. Aan de hand 
van situatieschetsen werd me
nig panellid in het nauw gedre
ven en werden ze menigmaal 
gedwongen het achterste van 
hun tong te laten zien.
De middag werd afgesloten met 
een borrel en het is jammer dat 
ondergetekende over vijf jaar 
geen jongere in de politiek meer 
is, anders zou ik zeker weer ko
men.
(EJvV)

G o o is  o n d e ro n sje  m e t  B e r t B a k k e r  (Foto: M ilk o  V ern o o y)

Pesten tegengaan met tekenen contract
A m s te r d a m  - Zaterdagmiddag 
9 maart j.1. organiseerden de JD, 
JOVD, JS en het LAKS in het 
ANJV-pand een discussie over 
crim inaliteit en pesten op 
school. Gasten waren o.a. 
staatssecretaris van Onderwijs 
Tineke Netelenbos (PvdA), Ste- 
fanie van Vliet (TK-lid D66), 
Frits Houterman (Fractievoor
zitter van de Am sterdam se 
W D ), Frank de Mink (Univer- 
siteit Twente) en een politiea
gent uit stadsdeel Oost. De mid
dag begon met een plenaire dis
cussie over wat de symptomen 
van criminaliteit op school zijn, 
waarna er in workshops over de 
gerezen vragen werd gediscus

sieerd. Na deze ronde ging de 
discussie over hoe criminaliteit 
op school terug kan worden ge
drongen, ook rekening hou
dend met de mate van veilig
heid die in de buurt van een 
school heerst. Nu dat men nau
welijks meer opkijkt van leerlin
gen die messen mee naar school 
nemen, is de volgende stap een 
pistool. Volgens de forumleden 
is een metaaldetector bij de 
schoolingang niet de oplossing. 
Er moet, volgens Houterman, 
gewerkt worden aan een posi
tievere houding van leerlingen 
op school, doordat je bij
voorbeeld punten kunt verdie
nen door zitting te nemen in de

leerlingenraad of door een 
sportdag te organiseren. Zo 
wordt de band tussen school en 
leerling positiever. Vanuit de 
praktijk vertelde de politieman 
dat men bezig is vaste 
politieambtenaren op scholen te 
zetten als zich daar een voorval 
voordoet. De betreffende agent, 
die de klas reeds voor een deel 
kent, probeert een probleem op 
een volwassen manier op te los
sen.
Het forum ging vervolgens in 
op het pesten op school. Dat de 
impact van pesten groot kan 
zijn op de ontwikkeling van de 
gepeste persoon wordt vaak 
onderschat. Er werd dan ook

voorgesteld om leerlingen (van
af het basisonderwijs) een con
tract te laten ondertekenen op
dat ze niet zullen pesten (hier
bij maakt men duidelijk onder
scheidt tussen plagen en pes
ten). Hierin staat ook dat als 
pestgedrag wordt gesignaleerd 
men het hoort aan te melden bij 
de schoolleiding. Dit contract 
zou volgens staatssecretaris Ne
telenbos "ook op straat en in de 
buurt moeten gelden voor de 
leerlingen, zodat het pesten in 
de hand gehouden kan wor
den." Een vergaande conclusie 
voor een groot probleem in de 
samenleving.
(EP)
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B ijbel en  S M  te r  d iscu ss ie  tijdens lustrum  a fd e lin g  U trech t

Wormen in Naarden

E chte  w o rm e n  in  N a a rd e n  (Foto: M ilk o  V ern ooy)

A fdelin g: U tre c h t  
O p r ic h t in g s d a tu m :  27 m a a r t  
1991
A a n ta l leden: 120

Van Kooten en De Bie maakten 
al een parodie op de normen en 
waarden in ons land. Zij spra
ken van Wormen in Naarden en 
de afdeling Utrecht nam deze 
uitspraak tijdens hun lustrum- 
activiteit op 19 april j.1. wel erg 
letterlijk. Tijdens de discussie 
werden de gasten gevraagd om 
hun associaties met een zakje le
vensechte wormen uit Naarden 
te delen met de zaal. Guikje 
Roethof, D66-Tweede Kamerlid, 
dacht meteen aan reïncarnatie. 
Evenals socioloog Cas Wouters, 
die sprak van een begin van het 
leven en van een erotisch gevoel. 
Roel Kuyper van het weten
schappelijk bureau van de RPF 
en Michel Eggemond van SAP/ 
Rebel waren minder fantasierijk 
en bleven een antwoord schul
dig.
De discussie over normen en 
waarden werd met humor ge
leid door oud JD-voorzitter Roel 
van der Poort en draaide vooral 
om twee actuele politieke onder
werpen; de rol van de Neder
landse militairen in Screbrenica 
en het homohuwelijk. Vooral dit 
laatste onderwerp bracht ver
baal vuurwerk. De opvatting 
van de heer Kuyper dat het hu
welijk beperkt moet blijven tot 
alleen een mannetje en een

vrouwtje viel niet bij alle van de 
60 aanwezige JD'ers in goede 
aarde. Vanuit de zaal werd hij 
uitgelokt om dan te kiezen tus
sen een één-ouder gezin of twee 
homo-ouders. Kuyper onthield 
zich van een keuze en hamerde 
erop dat hij niemand wilde ver
oordelen, maar het huwelijk als 
normen en waarden-symbool in 
de huidige vorm wil behouden. 
Hij herinnerde ons er vervol
gens aan dat ook de Bijbel be
gint met twee geslachten, Adam 
en Eva, en er nergens over ho
mo's wordt geschreven of ge
sproken. Een gedegen ant
woord op de vraag hoe het dan 
kan dat er toch homo's zijn had 
hij niet.
In het tweede deel van het in
houdelijke gedeelte werden

mensen met specifieke, bijzon
dere normen en waarden geïn
terviewd. Zoals corpsstudent 
Pieter van Os uit Amsterdam 
die met moeite probeerde te 
verwoorden wat er aantrekke
lijk is aan een mensonterende 
ontgroening. Een verklaring uit 
het publiek dat het allemaal 
draait om het minderwaardig
heidscomplex van de ontgroe- 
ner werd niet ontkrachtigd.
De voorlichter van de manne
lijke SM-vereniging las een ver
klaring voor waarin hij eventue
le vooroordelen probeerde weg 
te nemen. Zijn boodschap was 
duidelijk; het draait allemaal 
om een spel, met wederzijdse 
goedkeuring, respect en met 
codes. Een leek denkt bij SM 
volgens hem ten onrechte met

een aan een meester-slaafver- 
houding. Fout, deze moet wor
den vervangen door de domi- 
nantie-minderwaardigheidsre- 
latie. Hij eindigde met te bena
drukken dat SM niet een vorm 
van normvervaging is, maar 
juist een uitbreiding ervan. De 
laatste twee gasten konden de 
zaal niet echt meer in beroering 
brengen.
De heer Foekema van het NIPO 
vertelde een w einig boeiend 
verhaal over marktonderzoek 
en de heer Schuurman van de 
vreemdelingenpolitie vertelde 
niets nieuws. Na de enquête
commissie Van Traa verbazen 
wij ons allang niet meer over 
een woord als omkoping.

Na de lange, meestal interessan
te maar soms langdradige dis
cussie kregen we gelukkig niet 
de kans in te kakken, want ach
ter een gordijn stond de gele- 
genheidsband al te trappelen 
van ongeduld.
Afdelingsvoorzitter Christiaan 
Bonebakker zette de pet van lea
dzanger op en de O n e -o f f  JD  
L u stru m  E xperien ce  L iv e  B an d  
liet de zaal van studentencafé 
Chez Bébé bijna uit haar voegen 
barsten en terwijl uit de tap het 
goudkleurig bier rijkelijk vloei
de vond het lustrumlied haar 
ingang. 'Jonge Democraten, de 
leukste vereniging mét in- 
houd...'.
(EJvV)

Gezocht: Vrij
zinnig Demo
craten

l |jê b :ijij;ideeën over wat Vrij

zinnig-l.ïomocratie precies 

moet betekenen? Wil je ver

kennen hoe andere JD'ers 

. over Vrijzinnig-Democratie 

denken? Kom bij de Vriizin- 

riig-Dem ocratie kerngroep.

Bel of mail Andor Admiraal 
J ( 0 2 2  9 -  2 3 7 0 5 0 , 

andor@dds.nl) /The O n e -o ff  J D  L u s tru m  E x p e rien ce  L iv e  B a n d  (Foto: M ilk o  V ern o o y)
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Werkgroepen in nood
D e n  H a a g -  'Het gaat goed met 
de JD.' Een uitspraak van oud 
JD-voorzitter Roel van der 
Poort, die vele malen door zijn 
opvolgers en anderen is ge
bruikt. Veelal om daarna ge
volgd te worden door een pep
talk. Een fenomeen dat eens in 
de zoveel tijd blijkbaar noodza
kelijk is om de motivatie binnen 
de vereniging wat op te krikken. 
De mate van activiteit van de JD 
heeft veel weg van een econo
mische cyclus. Na een hoogte
punt zakt de motivatie en der
halve de activiteit binnen de 
vereniging wat weg. Waarom? 
Het zal wel een combinatie van 
factoren zijn die elkaar verster
ken. Gelukkig was daar dan al
tijd wel iemand die op tijd "het 
gaat goed met de JD" wilde roe
pen om te voorkomen dat de 
vereniging helemaal zou weg
zakken in een moeras van inspi
ratieloos navelstaren.
De Commissie Politieke Zaken 
van de JD zou graag willen roe
pen dat het goed gaat met de 
werkgroepen, maar HET GAAT 
SLECHT MET DE WERK
GROEPEN!!!
Het is met de werkgroepen ge
steld zoals Youp van het Hek het 
stelt:"We zijn opper dan op, we 
zijn leger dan leeg, we zitten aan 
het eind van een tijdperk". 
Geschokt? Wij kunnen het ons

niet voorstellen. Iedereen weet 
het eigenlijk wel. Iedereen is er 
ook de oorzaak van. Ieder lid 
van de JD draagt verantwoor
delijkheid voor het feit dat het 
slecht gaat met de werkgroe
pen.
Natuurlijk, eenieder heeft voor 
zich wel een goede reden om 
geen lid te zijn van een werk
groep of om wel lid te zijn, maar 
er niets mee te doen. Iedereen 
heeft het te druk met zijn studie 
of andere activiteiten, iedereen 
oriënteert zich graag nog even 
en wil zich dus, nog even, ner
gens aan binden.
Maar waarom is de JD dan niet 
de enige organisatie die met een 
soortgelijk probleem kampt? Of 
laten we ons collectief door Rit- 
zen op stang jagen?
Laten we ons dit allemaal ge
beuren? Als het aan de Commis
sie Politieke Zaken ligt niet. Wij 
kunnen ons namenlijk geen JD 
voorstellen zonder werkgroe
pen. De werkgroepen zijn im
mers de motor voor de politie
ke discussie. En we kunnen het 
ons al helemaal niet voorstellen 
dat jullie de JD willen laten ver
dwijnen in het eerder genoem
de moeras.
Laten we dus met z'n allen een 
einde maken aan deze periode 
en een nieuw tijdperk inluiden. 
Een tijdperk waarin het weer

goed gaat met de werkgroepen 
(en dus met de JD).
Mocht het voortbestaan van de 
JD voor jou nog niet genoeg re
den zijn om direct het initiatief 
te nemen een werkgroepco- 
ördinator te bellen en je aan te 
melden of een lid van het CPZ 
om een nieuwe werkgroep op te 
richten, dan geven we je er nog 
een paar redenen bij.
Allereerst is het vooral leuk om 
met regelmaat met andere 
JD'ers in contact te komen en te 
discussiëren over een gemeen
schappelijke interesse
(gezelligheidsmotief).
Verder kun je zo bijdragen aan 
uitbreiding van je eigen kennis 
op een bepaald gebied en zo
doende de JD laten delen in deze 
kennis (kennismotief).
Als je het dan goed weet te spe
len kun je de JD van jouw stand
punten overtuigen en zo een 
stempel drukken op de politieke 
koers van de vereniging  
(machtsmotief, niet onbelangrijk 
in de politiek).
Tegelijkertijd doe je een scala 
aan vaardigheden op, zoals het 
opbouwen van een steekhou
dende argumentatie,
vergadertechnieken en spreek
vaardigheid (toekomstmotief I). 
Tot slot blijkt bij vermelding op 
je CV voor je eventuele toe
komstige werkgever dat je be

schikt over de nodige sociale 
vaardigheden (toekomstmotief 
II).
Al met al zijn wij van mening 
dat er voor iedere JD'er nu wel 
een reden te vinden moet zijn 
om wat te doen aan deze schrij
nende problematiek die het ein
de van de JD kan betekenen. 
Hoe doe je dat? Heel simpel je 
pakt de telefoon en belt een 
werkgroepcoördinator (achter
in DEMO staat een lijst) of een 
lid van het CPZ (via Landelijk 
Secretariaat) en de rest volgt 
vanzelf.
Ter afsluiting nog het volgen
de; Er is nog een handvol werk
groepen binnen de JD waarmee 
het w el erg goed gaat. Het 
spreekt voor zich dat de men
sen die hierbij betrokken zijn 
zich niet aangesproken hoeven 
te voelen door het voorgaande. 
Speciaal voor deze mensen: laat 
je enthousiasme doorklinken 
naar anderen zo vormen jullie 
het beste middel dat de JD heeft 
om de werkgroepen nieuw le
ven in te blazen.
(CPZ)

Lap-top en LBV

D e n  H a a g -  Sinds enige tijd is 
er een JD-"schootcomputer". 
Het Landelijk Bestuur gebruikt 
deze voor haar vergaderingen. 
Maar de mogelijkheid bestaat 
ook voor anderen om de lap
top mee te nemen. Hieraan zijn 
wel voorwaarden verbonden. 
De lap-top moet gebruikt wor
den voor werkzaamheden voor 
de JD en zij moet binnen drie 
dagen weer terug zijn op het 
landelijk secretariaat. Wil je een 
keer gebruik maken van de 
computer, dan kun je deze re
serveren op het landelijk secre
tariaat.
Overigens, de vergaderingen 
van het landelijk bestuur zijn 
openbaar. Tot de zomervakan
tie zijn de volgende data ge
pland: 15 en 29 mei en 12 en 26 
juni, aanvang 18.30 uur in het 
Academie-gebouw in Utrecht. 
Wil je van te voren een agenda, 
bel dan naar de Algemeen Se
cretaris, Gerhard (tel. 0575 526 
088).

Bijstandsmoeder Annem iek legt het spel aan haar kinderen uit

Voor één avond waren deze Utrechtse JD'ers een bijstandsmoeder met kinderen. Op deze 'relatieve 
armoede activiteit' was een monopolyspel omgebouwd tot een spel waarin JD'ers een maand moesten 
rondkomen met een uitkering. 'We hebben veel geleerd', was de reactie van een aanwezige JD'er. Het 
complete spel is te leen bij Annemiek de Haan, tel. 030 - 291 0141.
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Asielzoekers en het Nederlands asielbeleid

R o t te r d a m  - De laatste paar 
maanden hebben het Neder
landse Asielbeleid en de asiel
zoekers weer volop de aandacht 
gekregen. Hieronder volgt een 
verslag van een aantal activitei
ten in het kader van dit asielbe
leid.

Allereerst vond er gedurende 
het weekend van 17 en 18 fe
bruari 1996 een discussiebijeen
komst plaats over het Neder
lands Asielbeleid. Een aantal 
mensen van Vluchtelingenwerk 
Hilversum kwamen vertellen 
over de (juridische) procedures 
die vluchtelingen in Nederland 
moeten doorlopen als zij asiel 
aanvragen. Daarbij kwamen 
problemen kijken als gezinsher
eniging, wel of geen werk mo
gen doen en de taalbarière. 
Daarna zijn er rollenspelen ge
daan om je in te laten zien hoe 
het is om te moeten vluchten, 
om vluchteling te zijn en ergens 
asiel aan te vragen. Ook zijn we 
in Lage Vuursche geweest om 
mensen te interviewen over 
vluchtelingen. Hierbij werden 
vragen gesteld als: 'hoeveel 
vluchtelingen zijn er in Neder
land ?', 'bent u bereid wat voor 
vluchtelingen te doen ?', 'mogen 
ze naast u wonen ?', 'is Neder
land vol ?'. De reacties hierop 
liepen uiteen van wel helpen, 
maar zodra een asielzoekerscen
trum je directe buur is er vaak 
weinig bereidheid tot het geven 
van integratielessen als taal enz. 
Zondag is er gediscussiëerd  
over illegalen, de Wet op Iden
tificatie en de Koppelingswet

waardoor illegalen en uitgepro
cedeerde asielzoekers, onder 
andere, geen of minder toegang 
hebben tot het sociale zeker
heidsstelsel.
Het weekend was heel positief, 
ook vanwege het feit dat je ge
wezen werd op je eigen toleran
tie t.o.v. vluchtelingen en an
dersdenkenden, alleen al door 
na te denken over alle samen
hangende onderwerpen met be
trekking tot vluchtelingen.

Eind maart zijn een aantal JD- 
ers naar het aanmeldcentrum in 
Zevenaar gew eest. Er werd  
eerst wat verteld over de alge
mene procedure die men dient 
te volgen als men zich bij het 
centrum meldde en daarna wer
den we rondgeleid. De aange
melde asielzoekers krijgen altijd 
binnen 24 uur een beslissing te 
horen. Als men denkt dat er lan
ger naar een asielverhaal moet 
worden gekeken, dan zal men 
de bewuste asielzoeker het 
voordeel van de twijfel geven en 
naar een asielzoekerscentrum 
sturen. Omdat asielzoekers in 
elk stadium van de asielproce
dure een bezwaarschrift kun
nen indienen en eventueel daar
na in beroep kunnen gaan, du
ren procedures vaak heel lang. 
Maar door vedragen als Schen- 
gen wordt ook geprobeerd  
asielzoekers daar hun beslissing 
af te laten wachten waar ze het 
eerst asiel aan hebben gevraagd 
of waar ze het eerst doorheen 
hebben gereisd. De procedure 
voor asielzoekers is erg inge
wikkeld maar men liet toch zien

er van alles aan te doen om de 
situatie draagbaar te maken en 
mensen die naar een asielzoe
kerscentrum gaan zo snel mo
gelijk een antwoord te geven op 
hun asiel-aanvraag.

Tenslotte vond er in Rotterdam 
een discussie-avond plaats over 
dit onderwerp. Deze avond was 
georganiseerd door de JOVD en 
men had de heer Pinto en de 
heer Van Oven (PVDA-lid 
Tweede Kamer) uitgenodigd. 
Na een inleiding van beide he
ren vond er een discussie plaats 
met de zaal. Hierbij werd onder 
andere ingegaan op de admini
stratie (procedures) van asiel
zoekers en enkele recente vraag
stukken als de verlenging van 
de termijn om gedoogden een 
definitieve verblijfsstatus te ge
ven van 3 naar 5 jaar, de Kop
pelingswet illegalen en de huis
vesting van uitgeprocedeerde 
asielzoekers in de voormalige 
kazerne van Ter Apel. Ook 
werd kort ingegaan op het feit 
dat het asielzoekersprobleem  
niet los te zien is van veiligheid, 
werk en criminaliteit of de ac
ceptatie van de al gevestigde 
allochtonen.

De PVDA is in principe voor de 
Koppelingswet illegalen, maar 
wil wel dat illegalen toegang 
moeten blijven hebben tot ge
zondheidszorg en onderwijs. 
Onder andere deze twee zaken 
worden met de Koppelingswet 
niet toegankelijk voor illegalen. 
Wat betreft Ter Apel: het com
plex wordt in september in ge

bruik genomen, maar het is uit
drukkelijk niet de bedoeling er 
een nieuw detentiesysteem voor 
op te zetten.

Het JOVD-plan (in grote lijnen 
aangenomen) om naast politie
ke asielzoekers ook economi
sche asielzoekers toe te laten 
voor eenbepaalde proeftijd, viel 
bij beide heren en de zaal niet 
echt goed. De bedoeling was dat 
men werd toegelaten tot Neder
land als men na de proeftijd kon 
aantonen in eigen onderhoud te 
kunnen voorzien.

In het algemeen is de conclusie 
dat de procedures voor asiel
zoekers goed nageleefd wor
den, maar dat het met inzet van 
meer middelen door (lagere) 
overheden misschien wat snel
ler kan. Bij het opstellen en wij
zigen van procedures dient men 
er altijd voor te zorgen dat het 
m aatschappelijk draagvlak  
groot genoeg is om problemen 
te voorkomen. De praktijk heeft 
geleerd dat Nederland in prin
cipe niet veel asielzoekers op
neemt (het huidige aantal is 3 op 
de 100), maar dat er naast dit 
probleem ook gekeken wordt 
naar het aantal allochtonen wat 
al in de buurt gevestigd is, de 
hoeveelheid werk die er is en 
hoe veilig men zich voelt. Hier
uit blijkt duidelijk dat het asiel- 
zoekersvraagstuk niet op zich
zelf staat.

(Mirjam van de Geijn, Secreta
ris Werkgroep Ontwikkelings
samenwerking)

D ir k  D u lle n d r ie s  Marco van Lierop
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1^4s p o i i t m i i e  populair
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D R A A G B A R E  Y O K O  I N  A I R  F O R C E  O N E ? !

'Het kost een paar centen maar dan heb je ook wat', glimt Bill van trots.
Zelden wordt het grote publiek een blik 
gegund in de privé-vertrekken van de 
machthebbers. Gebeurt het wel, dan 
onder de strenge regie van voorlich
ters en aangetrokken binnenhuisarchi
tecten. Zij zorgen ervoor dat KANSE
LIER KOHL niet wordtvereeuwigd op 
zijn favoriete poepbruine poef om het 
al helemaal niet te hebben over B 0- 
RIS JELTSIN laveloos-hik-hangend 
aan zijn huisbarretje. Bovenstaande 
foto moest PETITE POLITIQUE dan 
ook tweemaal bekijken. De Ameri
kaanse PRESIDENT CLINTON la
chend, keuvelend, roddelend (BILL: 
Heb je het al gehoord? BOB DOLE 
heeft de GEKKE-KOEIENZIEKTE.) 
met de JORDAANSE KONING HUS- 
SEIN aan boord van zijn AIR FORCE 
ONE. Samen zijn ze op weg naar de 
door de Egyptische PRESIDENT MU- 
BARAK georganiseerde anti-terroris- 
tentop te Sharm el-Sheikh van 14 
maart. Maar staat daar naast BILL 
CLINTON, de machtigste man op 
aard, echt een draagbare cd-spe- 
ler!!?? Vragen rijzen op. Is het een 
Yoko? Was er dan werkelijk geen bud
gettaire ruimte meer om de Air Force 
One te voorzien van een presidentieel 
audiodeck ? Vragen, vragen en nog 
eens: vragen. We weten natuurlijk al
lang dat de CLINTONS in de FINAN
CIËLE PENARIE zitten maar een fat
soenlijke geluidsinstallatie kan er toch 
wel af? Als een muziekliefhebber (kijk 
eens naar dat rijtje cd’s) als CLINTON 
zijn eigen stereotoren heeft wegbezui
nigd (opgehaald door de DEUR
WAARDER?) zullen er nog wel meer

dingen ontbreken aan boord. Zetelt 
KONING HUSSEIN hier bijvoorbeeld in 
een gemakkelijke gastenfauteuil of zit 
hij op een gekanteld bierkratje? Wie zal 
het zeggen? Toen 'THE COMEBACK 
KID' net president geworden was zorg
de hij voor een re) van jewelste in de 
Amerikaanse media. Door aan boord 
van het presidentiële vliegmachien zijn 
coupe uitgebreid te laten coifferen door 
een PEPERDURE Hollywoodse hairar- 
tiest zorgde hij voor een twee uur du
rende opstopping op de landingsbaan. 
Verschillende luchtvaartmaatschappijen 
waaronder ‘Abu Dabhi Air’ en ‘Siërra

Leone airways’ cirkelden met hun toe
stellen twee lange uren boven de lucht
haven. Het vliegtuigpersoneel had de 
passagiers inmiddels de parachute
sprong al geïnstrueerd toen het ‘sein 
groen’ door een in rep en roer verke
rende luchtverkeersleiding gegeven kon 
worden. Achteraf kan PETITE POLITI- 
QUE begrip opbrengen voor deze, toch 
wat egocentrische daad van de CLIN
TONS. Immers, hetzou de PP-REDAC- 
TIE niet verbazen wanneer Air Force 
One over de luxe beschiktvan een open 
dak in plaats van een goede aircondi
tioning. (MvL)

Door het schrijven van een uiterst 
geheime brief aan PREMIER KOK 
bracht koningin BEATRIX het Paar
se kabinet in een moeilijk parket. De 
Koningin blijkt faliekant tegen het 
homohuwelijk te zijn. Een 'gewoon' 
huwelijk is echter in haar ogen EEN 
MUST. Opvallend is het feit dat bij 
koninklijke uitstapjes meereizende 
ministers alleen hun echtgenoten 
mee mogen nemen. Tijdens deze rei
zen zijn de vriendinnen van minis
ters VAN MIERLO en WIJERS dan 
ook niet welkom. (Story)

S C H A A M T E 
L O O S  ƒ ƒ /

* ‘Ik kon haar schaamteloze gedrag in 
hef openbaar niét m eer aan,' aldus 
NELSON MANDELA over zijn voorma
lige vrouw WINNIE MADIKIZELA in 
Weekend. ‘Ik heb fijne jaren met haar 
gehad maar de laatste waren vreselijk. 
Ze weigerde ieder contact. Winnie is, 
terwijl ik wakker was, GEEN ENKELE 
KEER IN MIJN SLAAPKAMER GE
WEEST’. Aan Story vertelde de TT jari
ge president van Zuid-Afrika dat WIN
NIE hem vele malen ontrouw is ge
weest. Hun huwelijk was, zo bekende 
MANDELA ‘vele malen erger dan de 
jaren die ik achter de tralies sleet.' 
Nadat de rechter NELSON en WINNIE, 
na 38 jaar huwelijk definitief van elkaar 
had gescheiden sprak de opgeluchte 
MANDELA: 'Nu ben ik pas écht vrij’.

❖ ❖  ❖

D 6 6 - B U R G
M E E S T E R  Z E T
I N V A L I D E  M A N  
O P  S T R A A T !

* Franeker is  gesch ok t door het kei
harde optreden van zijn D66-burge- 
m eester. Zij heeft haar man zonder 
pardon uit de  echtelijke woning la
ten  ze tte n . ‘DONDER OP, IK WIL 
GEEN KREUPELE IN HUIS!’, ‘Ik ben  
h e t spuugzat om verpleegstertje te 
spelen!' voegde zij haar invalide man 
toe  toen ze  hem, m et krukken en al, 
de deur uit zette . In h et Friese stadje  
doen hardnekkige geruchten de ron
de over een liefdesrelatie die de bur
g em eester zou  hebben m et haar SE
CRETARESSE! D66-partijvoorzitter 
VRIJHOEF vindt dat ze  de partij geen  
sch ade heeft toegebracht. 'Wat de 
bu rg em eeste r  in haar privé-leven  
doet, is  geen partij-aangelegenheid. 
(Privé)

BRULLENDE VAKBONDSBONS
* Voormalig vakbondsbons JAAP VAN DE SCHEUR in Privé: ‘In '83 met de 
ambtenarenstakingen stond ik ‘s avonds af te wassen in de keuken, terwijl in 
de huiskamer de televisie aanstond.’Wat voor een verschrikkelijke kerel staat 
daar te brullen?’, vroeg ik aan mijn vrouw. ‘Dat ben jij, zei ze.’

G e e f t  H A F M O  b i n n e n k o r t  

h e t  J A - w o o r d ? ? ? !
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V oorzitter
Dennis Hesseling, 030-2543887 
(hesselin@math.ruu.nl)
Secretaris P o litie k  
Gerrit-Wim Gerritsen, 053-4895057 
Semafoon: 06-59537837 
Algem een secretaris  
Gerhard Brunsveld, 0575-526088 
Penningm eester a.i.
Wim Rampen, 030-2448520 
Secretaris O rgan isa tie  
Madeleine Baartmans,
030-2716729
In ternationaal Secretaris  
Bart Hoogenboom, 050-3111675 
(b.w. hoogenboom@cpedu.rug.nl) 
Secretaris Scholing & Vorming a.i. 
Marleen van Oort, 030-2441562 
Secretaris L eden w erv in g  en O p 
vang a.i.
Wanneke Sabatino, 020-6831165 
Secretaris P ublic  R e la tio n s  a.i. 
Barbara Naumann, 030-2939295 
Semafoon: 06-59536387

Coördinatoren projecten 
1996

Econologie
Ageeth Telleman 020-6752238 
V rijzinn ig-D em ocra tie  
Andor Admiraal 02290-37050

D ig ita le  D em o cra tie: Vacant 
M edische Ethiek: Vacant

W erkgroepen

Culturele Verscheidenheid
Nelleke Jansz, 0182-532323 
Ethiek
Coördinator gezocht!!!
Europa
Gerrit-Wim Gerritsen, 053-4895057
Internationale Betrekkingen
Mabel Frumau, 020-6637456
Jongerenbeleid
Inge Hagens, 0485-314938
Mensenrechten
Peter Ras, 030-2342066
Midden-Oosten
Onno van den Muysenberg,
020-6627248
Milieu
René Cornelissen, 053-4894094
Ontwikkelingssamenwerking
Annemiek de Haan, 030-2910141
Politie en Justitie
Robertvan der Ende, 036-5340241
Sociale Economie
Steven van Weyenberg,
020-6195209

Landelijk Bestuur Agenda
Mei

13-19 Internationaal semi 15 Algemene Ledenver
nar over werk en 
werkloosheid van IFL

gadering NJMO

RY in Macedonië. Info 23 Open Dag bij de bio
bij Bart Hoogenboom logische boer. Meer 

info: Stichting Biologi
14 Excursie naar het Ga ca, 030-2300713

suinie bedrijf in Gro 
ningen. Info bij Min 27-1 Internationaal IFLRY
ke (050-314 7766) seminar over AIDS in 

Birkenhead (Enge
Juni land). Info bij Bart 

Hoogenboom
1 JD-kaderdag Juli

5-6 Op bezoek bij het Eu 
ropees Parlement in 27-4 IFLRY/LYMEC sum
Brussel. Info bij Bart mercamp in Klagen
Hoogenboom furt (Oostenrijk). Info 

bij Bart Hoogenboom
5-8 Congres Liberal Inter 

natial in Noordwijk.
(wie anders ?)

Info bij Bart Hoogen November
boom

13-16 Festival Mundial in 9-11 Algemene Ledenver
Tilburg gadering JD

Politiek café
Amsterdam
eerste maandag politiek café met 
bekende sprekers; derde maandag 
'Stamgasten' Café P96, Prinsen
gracht 96, beide aanvang 21.00

Arnhem
vierde dinsdag, 20.00, Grand Café, 
Korenmarkt 16, Arnhem

Delft
tweede woensdag, 20.00, Café Ver
derop, Westvest 9, Delft

Den Haag
derde dinsdag, 20.00, Café De Engel, 
Grote Markt 28

't Gooi
laatste zondag, 19.30, Café Dudok, 
Larenseweg 2a, Hilversum

Groningen
eerste dinsdag, 20.00, Café Het Paard 
van Troje, Kleine Kromme Elleboog 5 
Groningen

Leeuwarden
tweede dinsdag, 20.00, Syb's bar, 
Doelesteeg

Leiden
tweede dinsdag, 21.00, Café 't Kei
zertje, Kaiserstraat 4

Nijmegen
tweede woensdag, 20.00 Café De 
Fiets, Grotestraat 8

Rotterdam
tweede dinsdag, 20.30, Café Par
doen, in de Oude Haven

Twente
derde maandag, 20.30, Café Mark 
Twain, Walstraat 41, Enschede

Utrecht
eerste dinsdag, 20.30, Café 't Hart 
Vooretraat 10,030-319718

Zoetermeer
derde woensdag, Café TheOld Pall, 
Oostwaarts 4

V rijz in n ig -d em o cra tisch  
m ag azine  van  de 

Jo n g e  D em ocraten  

n um m er 3, ja a rg a n g  13 
versch ijn t 6x  p e r  ja a r  

(IS S N  0925-4390)

H o o fd re d a c teu r  
tVard Hicmans, 070-3639258 
R ed a ctie  ■
Sharon Biair 
(Icrard Janssen 

::RÖÖ̂ ë;Ŝ ::Éeér:::::¥;:::::¥
Marei» van I.ierup (Tekenaar i k  PP)

Marcel van Nijnatten (PP)
Edwin Peek 
Evert-Jan van Veen

IjJSÏiijfe
ïSSfiefriÈ̂

Coene BV, Den Haag

F o to  v o o r k a n t  Milko Vernooy

R ed a ctie -a d res  
Secretariaat JD t,a,v. Demo 
Noordwal 10 
2513 EA Den Haag
|É i |Q Ï ^
:E3ir )̂r?d@ddsatilg;S
Giro: 3461482 (ook contributie)

iAatile.
Demi» heeft iHinreiiactiestatnutiLat deel 
uitmaakt van het i luishoudelijk Rege 
iement vantiell). Bijdragen die op flop
py worden aangeleverd worden met 
voorkeur behandeld { W I J5 .1  & 5 .2 f o r  

W in d o w s ,  W o r d  t o r  W in d o w s ) . Eén 
Demo-pagina bedraagt ±8<XI woorden 
exclusief illustraties. De redactie be
houdt liet recht artikelen in te korten of 
in liet gelieel niet te plaatsen. Bijdragen 
die na dedeadline binnenkomen, kun
nen op zijn vroegst in: de volgende 
Domo worden geplaatstZonder toe- 
stemmi ng van de hoofdredacteur mag 
niets üit Demo worden overge-nomon. 
Advertenties; contact opneménmetde 
pimningmeester van de JD (Landelijk 
Secietariaat).

A bon n em en ten
ben abonnement kost PI. 3tb- per 
jaar. C )ok losse nummers zijn hier te 
bestellen voor 11 5,- per stuk excl. 
portokosten. 1 .eden ontvangen 
Demo gfatis. Leden en abonnees 
wordt verzocht adres wijzigingen 
door te geven aan het Landelijk Se 
cretariaatvan de Jonge Democraten.

D E M O
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'Mijn belangstelling voor ecologi
sche kleding komt toch wel voort 
uit de wens om de wereld te ver
beteren. Juist rondom het maken 
van textielprodukten is nog van 
alles mis. Het is hèt voorbeeld van 
een proces waarbij kinderarbeid 
wordt gebruikt. De lonen zijn erg 
laag. Bij ecologische produkten 
wordt hier meer op gelet, naast 
natuurlijk de milieu-aspecten.
Ik wil het liefst vanuit de bestaan
de structuren op textielgebied iets 
veranderen, niet alleen door on
derzoek, maar ook in de praktijk. Daarom 
heb ik gekozen voor de opleiding bedrijfs
kunde textiel in Enschede. Ik heb een stage 
gedaan bij N a tu r e  tex , een groothandel in 
henneptextiel.
Verschillende docenten hadden wel vraag
tekens bij deze keuze en vonden het wel 
idealistisch.
Henneptextiel is een nieuw produkt in de 
markt voor milieuvriendelijke textiel. 
Technologisch is het vergelijkbaar met lin
nen, het wordt ook uit de stengel van de 
plant gewonnen. Het heeft dezelfde eigen
schappen als linnen, maar dan extremer. 
Hennep neemt meer vocht op, verft mak
kelijker dan linnen, maar kreukt sneller. 
Hennep hoeft tijdens de groei bijna niet 
bespoten te worden, in tegenstelling tot 
bijvoorbeeld de produktie van ka
toen of linnen. Daarnaast gedijt 
katoen alleen in een tropisch kli
maat, terwijl hennep gewoon hier 
naast de deur kan groeien, dus je 
hebt nauwelijks transport nodig.
Er is op dit moment nog geen hen
nep uit Nederland tot kleding ver
werkt, wel vindt er import plaats 
vanuit China en India. De verkoop 
van henneptextiel is nog heel 
kleinschalig en zit nog wat in de 
alternatieve hoek. Daarnaast is het 
contact met China vaak problema
tisch. Veel Chinezen spreken geen 
Engels, dus om afspraken te ma
ken over de milieuvriendelijkheid 
van produkten, is niet gemakke
lijk. Het begrip milieu is daar veel 
minder zwaarwegend dan hier.
Wanneer bedrijven hennep van 
betere kwaliteit uit Nederland 
zouden kunnen krijgen, met bete
re communicatie en minder trans
portkosten, zullen veel onderne
mers hiertoe overgaan.
Een nadeel van hennepproduktie 
in Nederland is overigens wel dat 
dat weer ten koste gaat van de pro
duktie daarginds. Er is steeds 
meer ecologische kleding te koop, 
in allerlei ontwerpen en kleuren.
De grootste handicap is dat er te 
weinig informatie voor consu
menten verkrijgbaar is. Er is een

Ineke Cornelissen (22) 
uit Amsterdam

hoop gedoe en gezeur over een uniform la- 
belingsysteem. Sommige labels zijn gecertifi
ceerd, maar andere bedrijven, zoals Hennes 
& Mauritz (H & M) of Esprit hebben hun 
eigen labels en richtlijnen. Voor de consu
ment schept dit verwarring.
Momenteel loop ik een tweede stage, bij de 
Alternatieve Konsumenten Bond (AKB). We 
hebben bijvoorbeeld enorm veel vragen ge
had over de azo-kleurstof, wat zeer recent 
in het nieuws is geweest. Sommige van deze 
kleurstoffen hebben kankerverwekkende 
eigenschappen, niet zozeer voor de consu
menten hier maar wel voor de mensen in In
donesië die de textiel verven. In Nederland 
en bijna in heel West-Europa is het zo dat 
deze kleurstoffen niet meer gebruikt mogen 
worden. Maar je hebt wel weer het verhaal

4lk koop geen nieuwe katoenen 
stonewashed spijkerbroeken1

Tekst & foto : lA/ard Biemans

datje landen, die technologisch 
niet zo ver ontwikkeld zijn, uit- 
sluitvan dehandel. Je kunttoch 
eigenlijk moeilijk zeggen: wij 
hebben weliswaar wereldwijd 
een scheve verdeling van wel
vaart gecreëerd, maar nu moe
ten deze landen het zelf maar 
uitzoeken. Dan ontloop je je 
verantwoordelijkheid. Ik denk 
dat het belangrijk is, die men
sen daar eerst bestaanszeker
heid te geven, in plaats van te 
zeggen: wij hoeven jullie rom

mel niet.
De AKB is nu met een kledingcampagne 
bezig, samen met de stichting Natuur en 
Milieu, de Nederlandse Vereniging van 
Huisvrouwen en de Nederlandse Bond voor 
Plattelandsvrouwen. Er is een werkmap 
geschreven en er zijn trainingen geweest 
waarmee leden van deze organisaties ken
nis kunnen maken met deze achtergronden 
van de kledingmarkt. Op die manier zullen 
consumenten zich meer bewust zijn van 
aspecten zoals het land van herkomst, de 
arbeidsomstandigheden en de grond- en 
kleurstoffen die bij de produktie worden ge
bruikt. Tegelijkertijd krijgt hopelijk ook de 
producent een impuls, omdat er meer vraag 
zal ontstaan naar milieuvriendelijke pro
dukten. Parallel aan de campagne gaan de 

AKB en Natuur en Milieu bij 
diverse textiel bedrijven lob
byen om hen er meer bij te be
trekken en om de etikettering 
verder uit te breiden.
Wanneer ik zelf kledingaanko- 
pen doe, let ik wel op de samen
stelling van materiaal en waar 
het vandaan komt. Ik vind dan 
ook datje niet zomaar iets moet 
weggooien, vaak kan je kleding 
opnieuw gebruiken. Een katoe
nen, stonewashed spijkerbroek 
zal ik niet snel nieuw kopen, 
omdat ik weet dat de produk
tie niet milieuvriendelijk is. 
Maar ik heb niet alleen maar 
ecologische kleding. Ik let er 
ook wel op uit welke winkels 
het komt. Er zijn kritische con
sumenten, die vinden dat je bij 
grote bedrijven zoals Peek & 
Cloppenburg of H & M niet zou 
moeten kopen, maar ik doe dat 
juist wel. Als veel mensen dat 
zouden doen, zullen ze vanzelf 
deze produkten blijven aanbie
den. Ik heb trouwens wel bij H 
& M gesolliciteerd. Ik doe lie
ver onderzoeknaar ecologische 
kleding, dan dat ik zelf de men
sen produkten aansmeer. Bij be
drijven die maar enigszins in 
deze richting bezig zijn, zou ik 
graag willen meewerken.'
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Redactioneel
Voor veel JD'ers is er een bijzonder druk
ke tijd achter de rug, met tentamens of an
dere vormen van pieken avant-les-vacan- 
ces. Maar nu het dan zo ver is dat er even 
gas terug kan worden genomen, ligt er een 
bijzondere Demo voor je.
In dit zomernummer niet één, maar twee 
interviews met bekende landelijke politi
ci. De politicus van het jaar 1995 en de mi
nister van buitenlandse zaken. Paul Rosen- 
möller, gekenmerkt door zijn gedreven
heid, praat onder meer over zijn loopbaan 
als politicus en als havenarbeider. Hans 
van Mierlo gaat uitgebreid in op zijn visie 
op de toekomst van Europa.
Er is wel een duidelijk verschil in aanpak 
bij beiden. Wanneer je een interview met 
een minister wilt doen, moet je er op reke
nen dat een klein cordon voorlichters de 
tekst van begin tot eind wil checken. Daar 
waar een kamerlid zegt: oh, ik kijk er nog 
wel met een schuin oog naar, heeft een be
windspersoon beleid uit te dragen en dat 
zullen we weten ook. Zelfs bij het gesprek 
zijn er continu twee voorlichters aanwezig 
die een eigen geluidsopname maken. Al
tijd goed om bij de hand te hebben. 
Verder in deze Demo een estafette-discus- 
sie over vrijzinnig-democratie. Gerrit-Wim 
Gerritsen zal het stokje aan de volgende 
schrijver of schrijfster doorgeven, nadat al 
eerder Jan Coppoolse dit beginsel aan de 
orde stelde.
Rest mij nog iedereen een hele prettige va
kantie te wensen en tenslotte twee aanvul
lingen op het vorige nummer te geve:

- de op pag. 6 vermelde commissie inzake 
het conflict tussen de JD en P.M., die is in
gesteld op de laatste ALV is geen  
geschillencommissie, maar een commissie 
die een voorstel doet aan de ALV om tot 
een oplossing voor deze slepende kwestie 
te komen. De samenstelling van de com
missie was bij het ter perse gaan van dit 
nummer nog niet rond.
- het borstbeeld op pag. 24 is een afbeel
ding van de overleden Zweedse premier 
Palme.
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Tweede Kamer-fractievoorzitter van GroenLinks Paul Rosenmöller:

/ / Symboolpolitiek, daar hebben
• #we weinig aan n

Twintig jaar geleden reisde Paul Rosenmöller 
(40) met zijn revolutionaire kameraden naar 
het Stalinistisch en dictatoriale Albanië, om 
te kijken hoe de heilstaat er u it moest zien. 
Hij droomt niet meer van de revolutie. Toch 
zegt h ij zijn idealen niet te hebben verloren. 
“Ik zie nu dat je  idealisme moet combineren 
met realistische voorstellen. ”

Roosje van Leer & Edwin Peek

De vader van Rosenmöller was aandeelhouder van Ven- 
dex, Anton Dreesmann kwam regelmatig over de vloer. 
Vanuit dit milieu begon hij in de vroege jaren zeventig 
aan een studie sociologie in Amsterdam. Gegrepen door 
de heersende ideologie op de universiteit sloot hij zich 
aan bij de Groep Marxisten-Leninisten. "Ik ben opge
groeid in een ondememersgezin, waar overigens die 
sociale bevlogenheid best zat. Maar toch; ik leerde pas 
in Amsterdam dat de samenleving schever in elkaar zat 
dan ik van huis uit had meegekregen." Hij las met zijn 
linkse vrienden de P e k in g  R e v ie w ,  deelde pamfletten 
uit in de Rotterdamse haven en liet zich, zoals hij later 
zei,inspireren door opgepoetst decor-socialisme zoals 
zij in Albanië kregen voorgeschoteld.

"Het was een leerzame periode, maar de groep verzand
de op een gegeven moment in dogmatiek en sektaris
me. Bovendien had ik de boekjes van Marx en Lenin na 
een tijdje wel gezien, ik wilde weten hoe het met het 
proletariaat in werkelijkheid zat." Dus brak hij zijn stu
die af en ging werken in de Rotterdamse haven. Zeven 
jaar kisten en balen sjouwen. Rosenmöller nam afstand 
van het marxisme en stortte zich op het vakbondswerk. 
"Dat raakte de positie van die mensen veel directer dan 
die bevlogen idealen. Die sloten nauwelijks aan bij de 
werkelijkheid van die mensen daar."

Zijn achtergrond als student en zoon van rijke ouders 
stoorde de havenarbeiders niet, zegt Rosenmöller nu. 
"Die mensen nemen je zoals je bent, het gaat er niet om 
wat je vroeger hebt gedaan, maar om de vraag of je een 
leuke collega bent. Kijk, als je geen twintig balen bij el
kaar kunt krijgen in een strop en aan een kraan kunt 
hangen, dan hoef je natuurlijk ook niet te beginnen over 
vakbondsthema's. Je moet leuk kunnen meepraten. 
Over vrouwen, buitenlanders en voetbal. Natuurlijk trek 
je ergens een grens. Tuurlijk maak je wel eens ruzie, 
zeker als er grof over buitenlanders wordt gepraat. Maar 
je weet ook dat het, als jouw hielen gelicht zijn, weer in 
alle hevigheid verder gaat."

De wilde havenstaking van 1979 maakte Rosenmöller 
mee als gewone arbeider. Bij de georganiseerde staking 
van 1987 was hij inmiddels bestuurslid van de Vervoers- 
bond FNV. Hij werd het charismatische gezicht van de 
vakbeweging. "Door de publiciteit in die tijd keken 
mensen anders tegen me aan. Als ik 's morgens vroeg 
pamfletten kwam uitdelen en koffie kwam drinken met 
de jongens, vroegen ze me opeens: 'Kom je zelf?' ter
wijl ik dat altijd had gedaan. Toen dacht ik ja, misschien 
is het wel tijd om op te stappen."

De overstap naar de politiek was bijna vanzelfsprekend. 
"In de jaren voor de oprichting van GroenLinks had ik 
al gepleit voor een gebundelde partij ter linkerzijde van 
de PvdA. Op het moment dat GroenLinks werd opge
richt, was ik partijpolitiek dakloos. Dus toen mij ge
vraagd werd of ik op de lijst wilde staan, kon ik moei
lijk weigeren."

Van revolutionair tot pragmatisch politicus; wat is er 
over van de oude idealen? "Ik heb mijn ideeën wel aan
gepast. Maar er zit een hele sterke rode draad in mijn
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activiteiten van de afgelopen twintig jaar. Dat sociale 
engagement, de politieke keuze die je maakt voor de 
onderkant van de samenleving, voor mensen die zelf 
de overstap naar een beetje perspectiefvol leven niet of 
onvoldoende kunnen maken. Binnen dat engagement 
hebben mijn opvattingen zich ontwikkeld. Dat idealis
me wat ik heb - en houd - wil ik nu combineren met 
realistische voorstellen. Soms moet je voor je idealen 
staan en daar ook geen concessies aan doen, soms moet 
je delen van je idealen loslaten om in het debat op de 
vierkante meter een deelsucces te bereiken. Ik zie er niks 
in om je te beperken tot de rol van getuigenispartij." 
Oppositie voeren betekent voor Rosenmöller ook uit
voerbare alternatieven aandragen.

Op de afgelopen 1 mei bijeenkomst van GroenLinks 
sprak Rosenmöller over de volgens hem veel te lage 
vliegtarieven. "Een ticket naar Izmir kost maar 343 gul
den. Ik leg me niet neer bij een situatie waarin vakan

tiebestemmingen zo goedkoop worden aangeboden. Wij 
kunnen dat ecologisch gewoon niet dragen. Tweeder
de van de vluchten heeft een Europese bestemming. 
Daarvoor is de Hoge Snelheids Lijn een prima alterna
tief."
M a a r  een  v e rh o g in g  va n  d e  v lie g ta r ie v e n  b e te k e n t  d a t  
d e  'g e w o n e  m a n  '  d a n  n ie t  m e e r  m e t  h e t  v lie g tu ig  kan. 
W e lv a r e n d e r  m e n se n  z u lle n  e r  n ie t  z o 'n  la s t  va n  h e b 
b en . Is  h ie r  h e t  g ro e n e  en  h e t  so c ia le  n ie t  m e t  e lk a a r  in  
te g e n sp ra a k ?
"Een uitdaging waar alle progressieve mensen voor 
staan is om groen en sociaal te combineren. Als het gaat 
om de energieheffing, dan hebben wij ervoor gezorgd 
dat de koopkracht van de laagstbetaalden veilig gesteld 
is. Wij zouden geen knip voor onze neus waard zijn als 
dat niet zo was. Maar als het gaat om vliegtickets; wij 
zeggen niet tegen de gewone man dat zijn besteding
spatroon inclusief de vakanties tot in lengte van jaren 
kan worden gehandhaafd. Daar zal iets moeten veran
deren, en dat mag je mensen ook voorhouden. In hun 
eigen belang en in het belang van de generaties die zij 
voortbrengen."

"Het milieubeleid van Paars valt mij zwaar tegen, ik 
had daar een hogere verwachting van, ook omdat D66 

na lange tijd weer deel uitmaakt van de coalitie. Die 
zou de groene component moeten vertegenwoordigen 
in het kleurenpalet van Paars. Dat valt mij tegen op het 
terrein van de grote infrastructurele projecten, maar ook 
waar het gaat om de visie van 'hoe kunnen we grote 
economische activiteiten en werkgelegenheid binnen 
ecologische grenzen laten plaatsvinden?', en daarmee 
een stap te zetten richting een trendbreuk."

"Wijers presenteert zich teveel als de man van de markt, 
van de economische groei. Terwijl toch iedereen weet 
dat daar een keerzijde aan zit. Je moet niet als centrale 
boodschap het land in sturen dat we drie procent eco
nomische groei moeten hebben. Vroeg of laat zullen er 
in het belang van het milieu gewoon dingen verboden 
moeten worden, dan zijn marktconforme instrumenten 
niet meer genoeg. Daarin verschilt mijn opvatting van 

die van Wijers, ja. Voor de ge
loofwaardigheid van de over
heid is het dan heel belangrijk 
om die verboden te handha
ven. Want symboolpolitiek, 
daar hebben we weinig aan."

Onlangs werd de initiatiefwet 
Deeltijdarbeid van GroenLinks 
aangenomen door de Tweede 
Kamer, geen geringe prestatie 
voor eenvijfmansfractie. Maar 
Rosenmöller deed meer water 
bij de wijn dan sommige par
tijgenoten hadden gew ild. 
Oorspronkelijk wilde Groen
Links werknemers het recht 
geven hun werktijd met vijftig 
procent te verkorten. Uiteinde
lijk nam Rosenmöller genoe
gen met een schamele twintig 
procent. 'Politiek slangen
mens' noemde GPV'er Van 
Middelkoop hem.
Volgens sommigen is Rosen
möller te veel het gezicht van 

de partij geworden, steekt hij teveel boven de rest uit. 
"Ik ben fractievoorzitter van die club, ik word dus ook 
geacht het gezicht te zijn, zonder de anderen daarin weg 
te drukken. Veel kiezers en potentiële kiezers hebben 
behoefte zich te identificeren met een persoon, niet al
leen met een beweging. Ik ben degene met wie zij een 
vertrouwensrelatie moeten opbouwen."

Ondanks de kritiek wordt Rosenmöller algemeen ge
zien als een van de meest bekwame politici. Vorig jaar 
werd hij door een groep parlementair journalisten ge
kozen tot Politicus van het Jaar. De media zijn dol op 
hem; in verhouding tot het aantal zetels krijgt Groen
Links buitenproportioneel veel aandacht. "Je mag nooit 
een slaaf worden van de media, je moet geen onder
werpen aankaarten alleen omdat ze het in de media goed 
doen. Maar natuurlijk houd ik rekening met 'quotable' 
dingen. Iedereen vindt het leuker om naar een goed to
neelstuk te gaan dan naar een slecht toneelstuk. Maar 
het spel moet natuurlijk niet overheersen."
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Van persoonlijke vervuiling naar een nationaal beleid

Een beter milieu begint in Nederland

Hij stelt namelijk voor om wereldwijd verhandelbare 
emissierechten in te voeren. Dit is natuurlijk een zeer 
nobel streven, maar je kunt je afvragen of het zin heeft 
dingen voor te stellen waarvan de haalbaarheid de ko
mende decennia zeer gering is. En als het al wordt inge
voerd is de controle in sommige delen van de wereld 
waarschijnlijk dermate slecht, dat het nog maar de vraag 
is in hoeverre het nog effectief is. Omdat Pascal begon 
met een beter milieu begint bij ... heb ik hiervoor inge
vuld "in Nederland". Wat kunnen wij in Nederland 
doen om het milieu te helpen en zodoende een voor
beeldfunctie voor het buitenland te zijn. De verhandel
bare emissierechten zijn hiervoor een zeer effectief in
strument, maar dan alleen voor emissie die regionale 
milieuschade veroorzaken, bv. ammoniak. In de USA 
zijn hier goede resultaten mee bereikt, alleen is het wel 
belangrijk dat er een sterk gezag is en dat niet wordt 
toegestaan dat emissierechten gebruikt worden om te 
zorgen dat de concurrent niet kan produceren. Verhan
delbare emissierechten op 
C02 heeft voor Nederland 
alleen niet zo veel zin, omdat 
dan de grote industrieën hun 
nieuwe energie-intensieve 
fabrieken in het buitenland 
zullen bouwen. Dit argu
ment is er ook de oorzaak 
van dat wij nu alleen een 
energieheffing voor de klein
verbruiker hebben.

In de vorige Demo gaf Pascal Weel een reactie op het voorstel 
van Dennis Hesseling om iedereen een gelijke milieu gebruiks
ruimte te geven, m.a.w. iedereen mag evenveel vervuilen. A l
hoewel het commentaar van Pascal Weel op de voorstellen van 
Hesseling zeer zin vol zijn, w il ik  toch een paar kanttekeningen 
plaatsen b ij het voorstel van Weel.

: § V
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Om het energie gebruik voor 
alle gebruikers in Nederland 
te beperken, kunnen we be
ter een heffing invoeren die 
op dezelfde wijze werkt als 
de belasting op toegevoegde 
waarde (BTW). BTW wordt 
geheven op de toegevoegde 
waarde die een persoon of 
een bedrijf produceert. Op 
een vergelijkbare wijze kan 
dit geheven worden op de 
hoeveelheid energie die wordt verloren. Een probleem 
hierbij is dat volgens de thermodynamica energie niet 
verloren kan gaan. Slechts de kwaliteit van energie gaat 
verloren. Deze kwaliteitsafname zorgt voor een toena
me van de wanorde of in termen van de fysica een toe
name van de entropie.
Ik stel voor de BTW aan te vullen met of zelfs (gedeelte
lijk) vervangen door de BTE, belasting op toegevoegde 
entropie. Aangezien entropie een fysische variabele is, 
is de toename ervan eenduidig te berekenen. Voor pro
ducten die in het buitenland gefabriceerd worden geldt 
dat importeurs BTE op deze produkten moeten beta
len. Zij zullen moeten aantonen hoeveel de entropie is 
toegenomen bij de produktie. Dit zou fraude in de hand

kunnen worden, maar bij twijfel of de onmogelijkheid 
van een goede controle moet de BTE heffing op het 
geïmporteerde produkt op basis van internationale ge
gevens worden geschat. Voor de Nederlandse produc
ten die geëxporteerd worden geldt uiteraard dat ze vrij
gesteld zijn van de BTE heffing, wat nu ook het geval is 
voor de BTW heffing.
In mijn voorstel wordt de heffing uitgevoerd op de 
entropietoename. Uiteraard is het ook mogelijk om het
zelfde belastingsinstument te gebruiken met de C 02

em issie als heffings- 
grond. Persoonlijk ben ik 
hier geen voorstander 
van omdat dit leidt tot 
neveneffecten, zoals een 
verschuiving van het ge
bruik van kolen naar 
aardgas en kernenergie, 
welke op de lange ter
mijn andere milieu pro
blemen opleveren. Met 
een meer algemene maat 
voor milieuverstoring als 
entropietoename zullen 
dit soort neveneffecten 
minder optreden.
Als laatste punt w il ik 
nog noemen dat de ver
schuiving van belasting 
op toegevoegde waarde, 
waaronder loonkosten, 
naar milieuvervuiling zal 
leiden tot meer werk, 
aangezien investeringen 

gedaan moeten worden om de milieuvervuiling tegen 
te gaan en de loonkosten verlagen.

Over de in dit verhaal geschetste problemen wordt re
gelmatig gediscussieerd tijdens de bijeenkomsten van 
de milieuwerkgroep. Vooral het begrip m ilieuge
bruiksruimte en de mogelijke invulling daarvoor is de 
laatste tijd erg aan de orde geweest. Geïnteresseerden, 
die over milieuproblemen willen nadenken en discus
siëren zijn van harte welkom. Zeer recentelijk is er een 
speciale projectgroep opgericht voor econologie (eco
nomie & ecologie).

René
Cornelissen
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Historische achtergronden JD-beginsel

Enkele gedachten over 
vrijzinnig-democratie

De belangrijkste discussie binnen de Jonge Democraten is ge
richt op haar beginselen. Deze discussie staat in georgani
seerde vorm voor 1996 op de agenda, maar wordt vanzelfspre
kend al sinds de oprichting van de vereniging gevoerd. Mede 
naar aanleiding van het schot voor de boeg in DEM 013.1 door 
Jan Coppoolse zou ik enige overwegingen over het vrijzinnig- 
democratische gedachtengoed willen toevoegen. Deze bijdrage 
is bedoeld als aftrap om een vervolg te krijgen in een estafette- 
discussie.

Bij een bijdrage over de vrijzinnig-democratie hoort een 
Gerrit-Wim korte blik op de historie. In 1901 werd door enkele
Gerritsen kiesverenigingen, die zich afscheidden van de Liberale

Unie, de Vrijzinnig-Democratische Bond opgericht. 
Deze radicaal liberale groepering bepleitte algemeen 
kiesrecht voor mannen en vrouwen en krachtige socia
le wetgeving. Na de Tweede Wereldoorlog gingen in 
1946 delen van de VDB op in de PvdA en andere in de 
Partij van de Vrijheid. Later in 1948 scheidden zich weer 
groepen af uit deze partijen om op te gaan in de W D .

Door zich in 1984 in haar beginselverklaring tot de 
vrijzinnig-democratie te verklaren plaatste de JD zich 
dus in een traditie. Het is niet eenvoudig vrijzinnig- 
democratie vanuit deze positie geïsoleerd te bezien. In 
dit artikel zal vrijzinnig-democratie dan ook in relatie 
worden bekeken tot andere denkrichtingen. Om het 
begrip enigszins hanteerbaar te maken worden als per
spectief vrijheid, gelijkheid en broederschap gekozen, 
als basis van elke moderne politieke stroming. Grote 
nadruk wordt gelegd op vrijheid.

Vrijheid
De traditie waarin de vrijzinnig-democratie past is de 
liberale; zij gaat uit van de vrijheid van het individu. 
Deze vrijheid is in eerste instantie negatief. Het gaat 
om de vrijheid van overheidsdwang. Hiermee wordt 
de ruimte voor de persoonlijke levenssfeer gemaxima
liseerd. Deze negatieve vrijheid biedt ruimte aan de 
rechten van minderheden. Op het gebied van het maat
schappelijk leven wordt de bemoeienis van de over
heid tot een minimum beperkt. Het particulier initia
tief heeft de ruimte op het maatschappelijk terrein. De 
grote nadruk op vrijheid vormt een van de voornaam
ste punten van onderscheid van vrijzinnig-democratie 
ten opzichte van andere denkrichtingen (bijvoorbeeld 
christen-democratie). Vrijheid kan bekeken worden op 
immaterieel en materieel terrein. Op het immateriële 
terrein wordt vrijheid vrijzinnigheid. Hier kan met recht 
vrijzinnig-democratie radicaal liberaal genoemd wor
den. Overigens komt in de besluitvorming hierdoor de 
nadruk te liggen op het pragmatische. Deze vrijheid

wordt het best gegarandeerd in een rechtsstaat en dat 
levert een bekende paradox op: vrijheid door regelstel
ling.
Tot hier verenigt het klassieke liberalisme zich in hoge 
mate met deze beschrijving van vrijheid. Een dergelijke 
omschrijving zou ook bij de W D , behoudens haar aan
toonbare conservatisme, aangetroffen kunnen worden. 
De vrijzinnig-democratie heeft echter meer dan het klas
sieke liberalisme open oog gehad voor de beperkingen 
van een negatief vrijheidsbegrip. Ingevoerd wordt dus 
het positieve vrijheidsbeginsel dat uitgaat van de wens 
van de indiduele burger tot zelfbeschikking. Dit vrij
heidsbegrip komt van oorsprong uit de collectivistische 
traditie, waarbinnen onder meer het socialisme te plaat
sen is. In deze traditie staan gelijkheid en 
volkssoevereiniteit centraal. Het bijpassende systeem is 
de democratie. Vanuit het negatieve vrijheidsbegrip 
komt vrijzinnig-democratie tot radicale democratisering. 
In combinatie met voorgaande levert dit een Iiberaal- 
democratische rechtsstaat op met daarbinnen een conti
nue spanning tussen negatieve en positieve vrijheid.

Vrijheid en Gelijkheid
De collectivistische traditie biedt de koppeling van vrij
heid naar gelijkheid. In het klassieke liberalisme domi
neert de formele gelijkheid of in een meer sociale for
mulering de gelijkheid van kansen. Op immaterieel ter
rein is deze formele gelijkheid uiteraard niet zonder be
tekenis; het houdt een verbod van discriminatie in. Met 
betrekking tot het materiele triomfeert vrijheid en is ge
lijkheid niet meer dan een formele systeemvoorwaarde. 
Op het gebied van sociaal beleid leidt dit bijvoorbeeld 
tot een residuele benadering. In de (collectivistische) 
sociaal-democratie staat een gelijkheid van resultaat cen
traal. Dit leidt bijvoorbeeld tot een verzorgingsstaat naar 
het Zweedse model met universele rechten. Deze opvat
ting van gelijkheid laat zich verenigen met positieve vrij
heid. Een grote spanning bestaat er echter met betrek
king tot de negatieve vrijheid.
Zoals eerder gezegd ligt er in de vrijzinnig-democratie 
grote nadruk op het negatieve vrijheidsbegrip, maar 
heeft het gedachtengoed oog voor de beperkingen er
van. De beperkingen liggen in de enkel formele benade
ring van gelijkheid. Om een gelijkheid van kansen te 
kunnen realiseren dient er aandacht te zijn voor de voor
waarden waaronder dat kan gebeuren. Op sociaal-eco- 
nomisch terrein zijn daarvoor bijvoorbeeld bepaalde 
minima aan te wijzen. Deze randvoorwaarden zijn te 
vertalen in termen van resultaten. Dat leidt er ook toe 
dat wanneer bepaalde resultaten als onjuist ervaren 
worden, ingrijpen in het maatschappelijk proces gerecht
vaardigd is. Dit geldt ook vanuit een engere economi
sche invalshoek voor de bekende marktfalen.
Voor de vrijzinnig-democratie houdt dit in dat uitgegaan 
wordt van een systeem van een liberaal-democratische
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rechtsstaat met daarbinnen een minimaal overheidsopt
reden, behoudens in die gevallen waarin het maatschap
pelijk proces tot onbevredigende uitkomsten leidt. Dit 
overheidsoptreden dient zich in de eerste plaats te rich
ten op de randvoorwaarden waaronder dit maatschap
pelijk proces plaatsvindt, vanwege de dominante rol van 
het negatieve vrijheidsbegrip. Hierin onderscheidt de 
vrijzinnig-democratie zich dus onder meer van het so
cialisme.

Vrijheid, Gelijkheid en Broederschap
Naast wat gezegd is over vrijheid en gelijkheid, vormt 
broederschap het derde element om het systeem te laten 
werken. Of in een wat modernere versie solidariteit. Bij 
het accepteren van elementen van het positieve vrijheids
begrip en de daarmee samenhangende interpretatie van 
gelijkheid, wordt al een zekere solidariteit geïmpliceerd. 
Een overheidsoptreden op sociaal-economisch terrein kan 
immers tot een herverdeling van middelen leiden.
Ook vanuit het negatieve vrijheidsbegrip is solidariteit 
nodig: de individuele rechten van het individu houden 
op, daar waar de rechten van een ander individu begin
nen. Mutatis mutandis kan hetzelfde gezegd worden voor 
het collectief ten opzichte van het individu.

Slot
In het voorgaande heb ik getracht enige opmerkingen te 
plaatsen om VTijzinnig-democratie te karakteriseren. In 
deze opmerkingen pretendeer ik volstrekt niet een vol
ledig beeld van vrijzinnig-democratie te hebben gegeven. 
In het kader van het project vrijzinnig-democratie is deze 
bijdrage bedoeld als het begin van een estafette-discus- 
sie over de grondslagen van de JD. Graag zou ik, ook 
namens de project-groep vrijzinnig-democratie, een ie
der willen oproepen een bijdrage te leveren aan deze dis
cussie.

♦

(D e  a u te u r  is  S ecre ta r is  P o litie k  
v a n  d e  J o n g e  D e m o cra te n )

Maand van de macht 

in Utrecht

Wat hebben religie, wapens en media met 
elkaar gemeen? Alledrie hebben met macht 
te maken en staan daarom centraal in sep
tember in de Utrechtse ‘maand van de 
macht’. Op 3 september wordt de maand met 
een grote knal geopend, op maandag 9 sep
tember schuiven vier wereldreligies bij elkaar 
aan tafel, op dinsdag 17 september breekt 
de oorlog uit en op woensdag 25 september 
komt alles op tv. Alle avonden vinden plaats 
in café ‘t Hart, Voorstraat 10 en begint om 
20.00 uur.

ó  J  &

H A M E R
O o r lo g sm isd a d e n

E en lu l lig  b erich tje  o n d era a n  p a g in a  v ie r  va n  d e  V o lk s
k r a n t  le v e r d e  h e t  o p . "De C IA  en  d e  A m e r ik a a n se  in -  
H ch tin g en d ien st d ie  sa te llie tin fo rm a tie  v e r w e r k t,  h e b 
b e n  in  h e t  b e g in  va n  d e  B o sn isch e  o o r lo g  in  h e t  g e h e im  
la ten  w e te n  d a t  9 5  p r o c e n t  va n  d e  S e rv isc h e  a r tille r ie  
ro n d o m  S a ra jevo  b in n en  een  d a g  v a n u it  d e  lu c h t  k o n  
w o rd e n  w e g g e v a a g d ."
W as d i t  d a n  g e e n  w e re ld n ie u s?  W a s d e  v raag , d ie  w è l  
d e  vo o rp a g in a  h a a ld e , o f  T o m m e lm o c h t  b lijv en  n a  h e t  
r a p p o r t  o v e r  d e  W B L -za a k  z o v e e l  be la n g rijk er?
W as m e n  a lw e e r  v erg e ten  d a t  in  d ie z e lfd e  V o lk sk ra n t  
va n  j u l i 1 9 9 3 een  h e le  F oru m p a g in a  g e w i jd  w a s  aan  b r ie 
v en  van  w o e d e n d e , g e fru s tre e rd e , z ic h  m a c h te lo o s  v o e l-  
d e n d e  b u r g e r s?  B u rg ers  d ie  v o n d e n  d a t  e r  e en  e in d  
m o e s t  k o m e n  a a n  d e  b e sc h ie tin g e n  van  S a ra jevo , d ie  
toen  a l  m e e r  d a n  een  ja a r  d a g e lijk s  s la c h to ffe r s  m a a k 
ten ?
W as m e n  v erg e ten  w a t  in  d e  T im e va n  a u g u s tu s  1992, 
h e t  n u m m e r  w a a rin  h e t  b e s ta a n  va n  co n c en tra tie k a m 
p e n i n  B o sn ië  w e re ld k u n d ig  w e r d  g e m a a k t, v e r tr e k k e n d  
V N -g en era a l M a c k e n z ie  b e w e e r d e ?  O p  d e  v ra a g  w a a r
o m  d e  s te llin g e n  ro n d o m  S a ra jevo  n ie t  g e b o m b a r d e e r d  
w e rd e n  a n tw o o r d d e  hij: "You w o u ld n 't  b e  a b le  to  f in d  
a l l th e  w e a p o n s y s te m s  th a ta re  d o in g th e  d a m a g e ." W a s  
m e n  verg e ten  d a t  d e z e  r e d e n e r in g  d e  b u rg e r s  van  E u
ro p a  en d e  w e re ld ja re n la n g  v o o rg e h o u d e n  w a s, o p  h e t  
m o m e n t  d a t  d e  ro e p  o m  in g rijp en  te  g r o o t  d re ig d e  te  
w o rd e n ?
D e  CIA b ra c h t n ie t  h e t  b e r ic h t n a a r  b u ite n  d a t  n u  z o 
j u i s t  te ru g g e v o n d e n  is , m a a r  s te ld e  een  p a a r  w e k e n  la 
te r  d a t  lu ch ta a n va llen  o p  S e rv isc h e  d o e le n  'o n m o g e lijk ' 
z o u d e n  zijn .
H e t  i s  d e rg e lijk e  d e s in fo rm a tie  d ie  e r  m e d e  v o o r  g e 
z o r g d  h e e f t  d a t  e r  g e e n  eer lijk e  a fw e g in g  g e m a a k t  k o n  
w o rd e n . H e t  lie g e n  o v e r  z u lk e  za k e n  i s  een  o o r lo g sm is
d a a d  van  d e  e e r s te  o rd e . H e t  in tern a tio n a le  tr ib u n a a l in  
D e n  H a a g  h e e f t  m o e i te  o m  o o r lo g sm isd a d ig e r s  d ie  z ic h  
n o g  in  B o sn ië  b e v in d e n  o p  te  sp o ren . M a a r  v o o r  d e z e  
p e r so n e n  k a n  m e n  g e w o o n  in  W ash in g ton  terech t. 
O n d er tu ssen  g a a t  o o k  in  N e d e r la n d  d e  s tr i jd  d o o r. C D A -  
o n d e rg e n e ra a l D e  H o o p  S ch e ffe r  h e e f t  een  m o tie  o p  d e  
T w e e d e  K a m e r  a fg e vu u rd , w a a rm e e  h i j  d e  term ijn  w a a r
n a  a s ie lzo e k e rs  n o g  te ru g g e s tu u rd  k u n n e n  w o rd e n  n a a r  
h u n  la n d  van  h e r k o m s t  o p  w i l  re k k e n  van  d r ie  n a a r  v i j f  
ja a r . H e t  g a a t  h ie r  o m  a s ie lz o e k e rs  d ie  een  v o o rw a a r 
d e lijk e  v e rg u n n in g  to t  v e rb li jf  h e b b e n , en  d ie  n u  n o g  n a  
d r ie  ja a r  a u to m a tisc h  een  p e r m a n e n te  s ta tu s  krijg t. In  
d e  p r a k t i jk  g a a t  h e t  h ie r  v o o ra l o m  B osn iërs. D e  'libera
le '  W D  g a f  d e z e  m o tie  ru g d ek k in g .
D r ie  ja a r  in  sch r ijn en d e  o n z e k e rh e id  a fw a c h ten  v e r g t  a l  
h e t  u ite r s te  v a n  a s ie lz o e k e rs ;  v i j f  j a a r  i s  d o d e lijk . D e  
H o o p  S c h e ffe r  z o u  z ic h  b e te r  k u n n e n  r ic h te n  o p  d e  
sc h u ld ig e n  van  d e z e  o orlog , in  p la a ts  va n  d e  s la c h to f
fe r s  e rva n  m e t  d e rg e h jk e  sc h a n d a lig e  m o tie s  te  b e s to 
k en .

D ennis H esseling  
Voorzitter Jonge D em ocraten
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Een confessionele invulling van het sociaal-liberalisme

'Mijn levensbeschouwingen politiek'

De idealen van liberalisme en socialisme komen beide voort 
uit ‘de Weg’. Wouter-Jan Oosten onderzoekt de waarden die 
ons leven bepalen. De Weg is er één van liefde en begrip voor 
de medemens, vrijheid van denken, overleg en samenwerking. 
En dat heeft zijn politieke implicaties.

Wouter-Jan Een oerknal was de geboorte van het zich uitdijende
Oosten universum. Op de planeet Aarde heeft zich leven ont

wikkeld en door evolutie zijn die levensvormen ontstaan 
die de mens nu kent, waaronder de mens zelf. Deze fei
ten laten geen ruimte voor een radicaal dualisme in de 
verhouding tussen mens en natuur, maar zij leiden tot 
een holistische visie: een wereldbevestigende in plaats 
van een wereldafwijzende beschouwing. Van de leven
de wezens acht de mens zichzelf het meest opvallend. 
Dit is ook objectief te rechtvaardigen: de mens kent taal 
en abstract denkvermogen, dat in grote mate samen
hangt met de ontwikkeling van taal in het evolutionair 
proces. Ondanks de kleine plaats die de menselijke soort 
en haar werken in het heelal innemen, is het 
leven van een individuele mens beteke
nisvol. Mensen beschikken over ge
voel en rede en zijn in staat om 
met elkaar te communiceren. Zij 
kunnen keuzes maken in hun 
leven en door samenwerking 
met hun medemensen din
gen bouwen die uitstijgen 
boven henzelf. Dit proces 
van samenwerking en ont
wikkeling is eigen aan de 
mens, of toch in ieder geval 
eigen aan intellectuele 
levensvormen, en met dit proces 
kan uiting worden gegeven aan het ■■'■■333333.
hogere dat in de mens en in zijn rela-
ties met anderen leeft. Waar mensen ver- ....
der gaan dan de strijd om het voortbestaan van 
individu, groep of soort, leveren zij prestaties die bij
zonder van aard zijn. Met denkbeelden, kunst en weten
schappen heeft de mens culturen ingericht. Daarin 
maakt de mens keuzes. Zijn gevoel wijst hem hierin op 
een Weg die gekenmerkt wordt door respect voor het 
leven, hulpvaardigheid en het streven naar ontwikke
ling van de geest: het vergaren van kennis en wijsheid 
en een zodanige toepassing van die kennis dat allen 
daarvan voordeel hebben. In veel mensenwerk is te zien 
dat de makers geïnspireerd waren door de Weg, bijvoor
beeld in de formulering van grondrechten, zoals de 
Declaration of Independence (1776): "We hold these 
truths to be self-evident, that all men are created equal, 
that they are endowed by their Creator with certain 
unalienable rights, that among these are life, liberty, and 
the pursuit of happiness." Ontelbare mensen hebben 
nagedacht over het wezen van de Weg en vele namen

zijn er aan de Weg gegeven. Vaak wordt de Weg God 
genoemt, maar deze naam is veel misbruikt. In alle gods
diensten is de Weg terug te vinden. Maar daar waar 
instituties de Weg wilden vastleggen in een voor altijd 
en overal geldende leer, verlieten zij de Weg. Met een 
beroep op dezelfde Weg hebben mensen met ver
schillende godsdienstige denkbeelden en gebruiken el
kaar bestreden. Zij dwaalden. De Weg is er één van lief
de en begrip voor de medemens, vrijheid van denken, 
overleg en samenwerking.

Liberalisme en socialisme
De Weg, zoals ik die kort heb uiteengezet, is geen 
discussiepunt van betekenis. Er zijn beginselverklarin
gen uit te destilleren, die iedereen kan onderschrijven. 
Wanneer we het streven van het liberalisme formule
ren als bevrijding van de mens uit onvrijheid, door mid
del van de menselijke rede, en dat van het socialisme 
als emancipatie, dan is het eenvoudig om de Weg bij 
beide stromingen als achterliggende gedachte te zien. 
Verschillende standpunten in de politieke praktijk, kun

nen verklaard worden uit belangentegen
stellingen. Belangentegenstellingen 

zijn niet fundamenteel van aard, 
maar juist relatief van karakter. 

Er is dan ook een goede sa
menwerking mogelijk tussen 
de partijen van de verschil
lende politieke stromingen, 
hetgeen de praktijk ons laat 
zien. Wanneer een pragma
tische instelling overheerst, 

vallen liberalisme en socia
lisme, als politieke stromin

gen, in hun moderne, 
gematigde vorm grootdeels sa

men. Het is belangrijk om dit in 
te zien, ook al blijven de verschillen- 

*»k*k*: de politieke partijen naast elkaar bestaan.
Deze partijen zijn immers onmisbaar in de 

belangenstrijd die dagelijks speelt.

Realisatie van waarden
Mensen geven ondermeer uiting aan hun levensbe
schouwing door te leven volgens bepaalde waarden. De 
voornaamste waarden zijn het medeleven voor ande
ren en de ontwikkeling van de eigen geest. Deze ont
wikkeling dient de nobele aard van de mens te bevesti
gen, en te bestaan uit het nastreven van vaardigheid, 
kennis en wijsheid. Het bevorderen van het algehele 
welzijn en de verlichting van de mensheid door het 
vergaren van kennis en inzicht is het streven van de 
wetenschap. Verlichting van het fysieke lijden van de 
mens en de uitbreiding van zijn beperkte zintuiglijke 
vermogens kan de mensheid helpen zich bepalend te 
bezinnen op het leven. Het menselijk technisch kunnen 
en handelen dient evenwel in harmonie te zijn met de

D E M O
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morele verantwoordelijkheid die mensen hebben voor 
zichzelf, hun (natuurlijke) omgeving en de komende 
generaties.
De Weg pleit voor een verzorgingsstaat: een gemeen
schap waarin mensen solidair zijn, zonder dat de on
derlinge zorg een paternalistisch karakter aanneemt of 
initiatieven en ambities van het individu doodt. De over
heid, als lichaam van de gemeenschap van burgers, 
heeft verantwoordelijkheden op gebieden als onderwijs, 
volksgezondheid en sociale zekerheid.
De Weg verlangt ook dat burgers binnen de politieke 
gemeenschap hun verantwoordelijkheden nemen. Broe
derschap is ondermeer goed burgerschap. Burgers staan 
niet als geheel zelfstandige eenheden in de gemeen
schap, maar zij zijn verbonden met hun directe omge
ving en via de overheid met de gehele gemeenschap. 
Burgers kunnen zich dan niet afzijdig houden. De ge
meenschap leeft slechts wanneer haar leden deelheb
ben aan de politiek en de overheid met een zekere be
reidwilligheid tegemoet treden. Een structurele lage 
opkomst bij verkiezingen en een grote mate aan belas
ting- en uitkeringsfraude ondergraven de gemeenschap. 
Op termijn dreigt er een neergaande spiraal van ont
hechting en geweld.
Waar burgers en hun overheid ieder verantwoordelijk
heden hebben en zij in het maatschappelijk leven tot 
elkaar veroordeeld zijn, zijn goede omgangsvormen 
onmisbaar. Een rationele, politieke discussie is afhan
kelijk van een rijke en onafhankelijke informatiestroom 
en van openheid en oprechtheid van alle maatschappe
lijke partijen.

Verjaardagskalender

S t r a n g e r  T h a n  

P a r a d i s e

Westers toerisme in ontwikkelingslanden 
kan grote gevolgen hebben. YDC (Youth 

for Development and Cooperathn) heeft 
een verjaardagskalender gemaakt met fo
to’s die een indruk geven van deze gevol
gen. De foto’s komen voort uit een door 
YDC georganiseerde foto-competitie. De 
kalender kost Fl. 10,- en kan besteld wor
den via YDC (020 6142510) of via Ahmed 
Larouz (079 3314095).
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G e k k e  B r i t t e n  Z i e k t e
Brede steun voor 
onafhankelijkheid pjo's

Hoe langer de commotie rond de gekke 
koeien ziekte BSE duurt, hoe duidelijker het 
wordt waarom deze ziekte juist in Groot- 
Brittanië tot een plaag werd. Waar in ande
re Europese landen uit voorzorg een hele 
veestapel wordt vernietigt als één van de 
dieren een gevaarlijke ziekte krijgt, wordt 
in Groot-Brittanië slechts het zieke dier af
gemaakt. Deze manier van handelen lijkt 
typerend voor de Britse manier van hande
len in geval van calamiteiten. 'Understate
ment' is niet voor niets een Engels woord; 
als er een probleem is doet de Brit in eerste 
instantie altijd alsof er niets aan de hand is. 
Pas als de situatie niet meer te redden blijkt, 
wordt er actie ondernomen. De situatie 
rondom BSE is hier een goed voorbeeld van. 
Pas als de Europese landen het niet meer 
pikken om mogelijk- met-BSE-besmet vlees 
te importeren is de Britse regering bereid 
actie te ondernemen. Terwijl men al jaren 
wist/vermoedde dat het als veevoeder ge
bruiken van karkassen een gevaar voor de 
volksgezondheid inhoud en de versprei
ding van ziekten als BSE bevorderd. De ver
halen over BSE en één van de menselijke 
varianten erop Creutzfeld-Jacob zijn niet 
van gisteren of vandaag, maar zijn al jaren 
bekend. De Britse regering, maar niet alleen 
zij, heeft altijd haar ogen gesloten voor dit 
probleem. Dit is begrijpelijk gezien de gi
gantische maatschappelijke kosten die het 
saneren van de nationale veestapel met zich

meebrengt.
Het typische is dat zelfs nuheel Europa geen 
Brits rundvlees meer hebben wil de Britten 
toch koppig vol blijven houden. Afgezien 
van de vraag of zij gelijk hebben (duizend 
BSE doden zouden niet eens opvallen in de 
statistieken), is de manier waarop zij hun 
gelijk willen krijgen lachwekkend. Door de 
Europese besluitvorming op een aantal fron
ten te sabboteren en door te drijgen uit de 
Europesche Unie te stappen wilen zij Euro
pa op de knieën dwingen. De Britten den
ken blijkbaar nog steeds dat hun land het 
middelpunt van de het heelal is en dat Eu
ropa zonder hen niet kan bestaan. Niets is 
minder waar, zonder de balast die het ge
zever uit Londen elke keer weer vormt zou 
de besluitvorming in Brussel een stuk snel
ler gaan. Laat Groot-Britannië maar uit de 
Unie treden, dan zullen ze wel zien dat Eu
ropa hen niet nodig heeft, maar dat zij Eu
ropa bitterhard nodig hebben. Laten zij zich 
maar op hun eiland terugtrekken en hun 
kolome Europa opgeven, wij redden het ook 
wel zonder hen. Ik gun de Britten de moge
lijkheid wel om koppig te zijn. Het is prima 
als zij niet meer van hun eiland afkomen en 
in quarantaine gaan, dan kan die koppig
heid ook niet overslaan naar Europa. Laat 
ze hun ziekte zelf maar houden, die gekke 
Britten!

G erard  Janssen, 

U trech t

Eén van de grootste recente bedreigingen 
voor de onafhankelijke positie van de poli
tieke jongerenorganisaties (pjo's) was de 
notitie die minister Dijkstal van Binnenland
se Zaken het afgelopen najaar uitbracht. In 
deze notitie, die de subsidiëring van poli
tieke partijen en daarmee samenhangende 
organisaties als onderwerp heeft, werd 
voorgesteld een zogenaamde brede doeluit
kering in te stellen. Deze uitkering zou in 
plaats komen van de losse subsidiestromen 
die nu nog naar o.a. scholings- en vormings- 
instellingen, wetenschappelijke bureau's en 
politieke jongerenorganisaties gaan. De 
politieke partijen zouden dan zelf, eventueel 
binnen bepaalde grenzen, mogen beslissen 
hoe ze dat geld zouden verdelen. Dat zou 
op zichzelf voor de JD al een zeer ongewens
te afhankelijkheid van de moederpartij met 
zich meebrengen. Daar kwam nog eens bij 
dat wij volgens het voorstel voor onze sub
sidie enkel en alleen afhankelijk zouden 
worden van het aantal Tweede Kamerze
tels van D66. Kortom, als de plannen van 
de minister door zouden gaan zou de JD, 
voor wat haar subsidie betreft, beter cam
pagne kunnen gaan voeren voor D66 dan 
zelf leden te werven! Dat is volledig in te
genspraak met hetgeen waarvoor wij opge
richt zijn, namelijk het betrekken van jon
geren bij de politiek.
Aangezien alle pjo's het over deze kwestie 
eens waren, hebben we een gezamenlijke 
lobby richting Tweede Kamer ingezet. Tij
dens het Algemeen Overleg van de Twee
de Kamer met minister Dijkstal op 27 juni 
jongstleden bleek dat we onze argumenten 
goed naar voren hadden weten te brengen. 
Fractie na fractie vermeldde dat zij voor de 
pjo's een onafhankelijke subsidiestroom 
wenste te handhaven. Het sterkst bracht 
D66-woordvoerder Thom de Graaf dit naar 
voren: "Opgaan in de brede partijuitkering 
zou een rechtstreekse afhankelijkheid bete
kenen, die haaks staat op de grondgedach
te van de politieke ontplooiing van jonge
ren. Het is wenselijk dat de minister hier op 
zijn schreden terugkeert, anders zal D66 hier 
te zijner tijd een kameruitspraak over ont
lokken." Gezien de overeenstemming bij de 
fracties hierover mag aangenomen worden 
dat minster Dijkstal in zijn gewijzigde voor
stel de politieke jongerenorganisatie buiten 
de brede doeluitkering zal laten. Maar voor 
de zekerheid zullen wij deze zaak uiteraard 
van dichtbij blijven volgen.

D en n is  Hesseling, 

U trecht
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D e  p j o ' s  e n  h e t  I P P

Jawel, eindelijk had de JD de kans om al 
haar leden op de hoogte te stellen van de 
perikelen die spelen tussen de politieke jon
gerenorganisaties en het instituut voor Pu
bliek en Politiek. Op het congres, tijdens de 
behandeling van de Organimo over 'Weg
wijs', bleek al dat slechts weinig JD'ers we
tenwat er speelt en dat is een kwalijke zaak, 
denk ik. Ook tijdens het vragenrondje LB 
werd door bestuursleden amper op de in
houdelijke vragen geantwoord. In het ver
slag over het vragenrondje staat niet eens 
dat daaT vragen over gesteld zijn. Voor hen 
zal ik in het kort schetsen waarom er com
motie is ontstaan, zodat eenieder zich een 
mening kunnen vormen.
Het Instituut voor Publiek en Politiek (IPP) 
is een aantal geleden ontstaan uit een fusie 
van vijf (politieke) vormingsorganisaties, 
waarvan M50 er een was. M50 was de poli
tieke vormingsinstelling van alle PJO's sa
men en draaide fantatisch. De PJO's vorm
den samen het bestuur van M50. Er werd 
veel gedaan: wegwijsdagen op het gemeen
tehuis, wegwijsweken naar het Binnenhof, 
schoolfora. Na de fusie bleek echter dat de 
PJO's een stuk minder te zeggen kregen 
over de jongerenafdeling. Daarnaast werd 
er langzaamaan ook wat meer bezuinigd op 
de jongerenafdeling, terwijl het wel een af
deling is die geld binnenhaalt. Met de reor
ganisatie bleek dat er ook nog op het perso
neel bezuinigd zou gaan worden. Toen had

den de PJO's er genoeg van: de activiteiten 
voor jongeren konden niet zomaar worden 
ingekrompen. De PJO-raad stapte op.
Over wat daarna volgde, maak ik me zor
gen. De PJO's wilden 'Wegwijs op het ge
meentehuis' (een lokaal project waarbij een 
dag lang een groep middelbare scholieren 
op het gemeentehuis leerde hoe de lokale 
politiek werkt) weghalen bij het IPP en het 
zelf gaan uitvoeren. Niets aan de hand, zou 
je zeggen. Maar het probleem is dat er geld, 
veel geld, voor nodig is. Het project betaalt 
zichzelf namelijk nog steeds niet terug, 
daarvoor is subsidie nodig. Voor het orga
niseren van een enkele Wegwijsdag heb je 
een full-timer nodig en die zul je moeten 
betalen. Dit lukt je niet van het geld dat de 
gemeente betaalt voor de organisatie van 
een Wegwijsdag, want zij betaalt alleen voor 
de organisatiekosten: mappen, kopieën, 
brieven, begeleiding enzovoorts. De PJO's 
streven dus naar een soort tweede M50, 
waarin de activiteiten voor jongeren weer 
de belangrijkste plaats innemen. Waar zit 
nu het probleem? Het probleem zit in de 
subsidie. De PJO's hebben het IPP gezegd 
dat ze per begin 1997 de Wegwijsdagen zelf 
gaan doen, terwijl er nog steeds geen goe
de vooruitzichten zijn op structurele subsi
die voor een tweede M50.
Waar het mij nou al die tijd om te doen is, is 
dat ik mijn best wil doen om het project te 
laten voortbestaan. Wie het uitvoert, zal me

uiteindelijk om het even zijn. Ik zal blijven 
proberen te voorkomen dat het project 
halverwege 1997 tussen de wal en het schip 
valt. Uiteindelijk wordt het dan door nie
mand meer uitgevoerd omdat de PJO's dan 
wel Wegwijs hebben gewonnen, maar geen 
geld en mensen meer hebben om het uit te 
voeren. Het project verdient het om voort 
te blijven bestaan en als dat vooralsnog al
leen maar kan wanneer het IPP dat blijft 
organiseren: so be it. Maar als de PJO's 
structurele subsidie krijgen en voldoende 
mensen kunnen vinden om het te organise
ren, dan zal ik de eerste zijn om daar op te 
drinken. Want het is geen ideale situatie bij 
het IPP maar het project verdient de zeker
heid van voortbestaan. Zoals de politieke 
vorming van jongeren moet blijven voortbe
staan: dat is namelijk bouwen aan de toe
komst van Nederland.
Hopelijk willen meer JD'ers met mij erop 
toezien dat het er eerst zekerheid bestaat 
over het voortbestaan van het project voor
dat we het heft in eigen handen nemen. Laat 
van de PJO's de JD in ieder geval de ver
standigste zijn. Het voortbestaan moet be- 
langrijker zijn dan het conflict te winnen van 
het IPP: winnen doen we alleen als we be
wijzen het de komende tien jaar nog uit te 
kunnen voeren!!!

Inge H agens, 

C uijk

G r u w e l i j k h e d e n  i n  m o s l i m - e n c l a v e  S r e b r e n i c a

De Bosnische Serviërs, onder leiding van 
oorlogsmisdadiger Mladic, hadden het grie
zelig goed gepland begin juli 1995. Honder
den autobussen en vrachtwagens waren 
ingehuurd en gevorderd om duizenden 
Moslims te deporteren.
Met duizenden soldaten, wapengekletter en 
dreigingen door de Bosnisch-Servische le
gerleiding aan het adres van Dutchbat, na
men de Bosnische Serviërs de, door 450 
slecht bewapende Nederlandse Blauwhel
men, 'beschermde' Sa fe  H a v e n  Srebrenica 
in. Hierna konden de Bosnische Serviërs 
uitvoeren waarvoor ze gekomen waren: de 
mannen werden van de vrouwen en kinde
ren gescheiden en vele duizenden Moslim
mannen werden op gruwelijke wijze afge

slacht. Een ooggetuige uit de enclave (die 
zelf gedood had moeten worden) vertelde 
dat hij Serviërs met bijlen in zag hakken op 
Moslim-mannen.
Gruwelijkheden waar de Nederlandse 
VN'ers zelf niets aan konden doen. De lei
ding van Dutchbat vroeg herhaaldelijk om 
luchtsteun en kreeg deze niet. Waarom gaf 
de VN-leiding deze luchtsteun uieindelijk 
niet? Waren er andere prioriteiten zoals de 
gegijzelde Franse piloten die in Bosnisch- 
Servische handen waren? Had de deporta
tie van de bevolking van Srebrenica niet 
kunnen worden voorkomen? Had Dutch
bat over moeten gaan tot een militaire con
frontatie met de manschappen van Mladic? 
Waren de Bosnische Serviërs, wat minister

Voorhoeve opperde, dan overgegaan tot het 
doden van zowel de Nederlandse VN'ers 
als de burgerbevolking van de enclave? Zo 
zijn er vele vragen die door een internatio
naal onderzoek boven water moeten wor
den gebracht.
De nabestaanden van het bloedbad in Sre
brenica zullen echter nooit vergeten dat het 
Nederlandse VN-militairen waren die de 
Moslim-bevolking niet beschermden. Voor 
deze mensen zal de VN nooit meer iets kun
nen betekenen. Het failliet van de goede 
bedoelingen van de internationale gemeen
schap?

Edw in Peek, 

A m s terd a m
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Van Mierlo over Iraanse asielzoekers en Europees integratieproces

' G e e n  v e t o r e c h t  m e e r  v o o r  l a n d e n  

E u r o p e s e  U n i e '

W a r d  B ie m a n s  & M a rc o  v a n  L ie r o p

E e n  i n t e r v i e w  m e t  H a n s  v a n  M i e r lo  i s  n i e t  z o m a a r  t e  r e g e l e n .  

N a  e e n  k e e r  o f  d r i e  u i t s t e l  k w a m  h e t  e r  d a n  t o c h  v a n .  N e t  t e r u g 

g e k e e r d  v a n  h e t  t o p b e r a a d  v a n  E u r o p e s e  m i n i s t e r s  i n  F l o r e n c e  

o v e r  d e  g e k k e - k o e i e n c r i s i s  e n  e e n  c o m p r o m i s  m e t  E n g e l a n d  

o p  z a k ,  n a m  V a n  M i e r l o  d e  t i j d  v o o r  D em o. O v e r  h o e  h e t  n u  

v e r d e r  m o e t  m e t  d e  E u r o p e s e  U n ie  e n  o v e r  d e  m o e i l i j k e  k w e s 

t i e  r o n d o m  I r a a n s e  a s i e l z o e k e r s .

E n ige m a a n d e n  g e le d e n  h e e f t  h e t  m in is te r ie  van  B u i
ten la n d se  Z a k e n  een  a m b tsb erich t u itgebrach t o v e r  d e  
situ a tie  in  Iran. O p g r o n d  van d i t  a m b tsb erich t bestaa t 
d e  m o g e h jk h e id  d a t Iraniërs d ie  in  N e d e r la n d  a s ie l h eb 
ben  aangevraagd, te ru g  w o rd en  g e s tu u rd  n a a r h u n  land. 
W ij h eb b en  on s o v e r  d i t  b erich t s te r k  verw onderd . V in d t 
U  Iran een  ve ilig  land?
Iran is helemaal geen veilig land. De Kamer heeft zich 
over het ambtsbericht ook verwonderd. Dit komt ook 
omdat er zoveel misvattingen zijn over ambtsberichten: 
wat het zijn, wat voor doel ze hebben en vooral ook wat 
ze niet zijn.

Ambtsberichten spelen een belangrijke rol bij de beslis
sing van eerst de staatssecretaris van Justitie en daarna 
toetsing van de rechter of iemand wel of niet terug moet 
naar zijn land. Waar gaat het nu om bij dit ambtsrap- 
port? Dat gaat niet over de vraag of Iran een veilig land 
is. Want de vraag of een land veilig is of niet, speelt 
meteen een rol bij de toelating. Er is een aantal landen, 
met name in Oost-Europa, waarbij de kans dat asiel
zoekers worden toegelaten, bijzonder klein is. Voor Iran 
geldt dit niet.
De vraag is hier, wanneer je geen recht hebt op asiel en 
er is ook geen speciale reden om een verblijfsvergun
ning te verlenen, of Iran dan een land is waar je iemand 
naar toe kunt terugsturen, of niet. Er zijn dus maar twee 
conclusies mogelijk. Je houdt de mogelijkheid open dat 
mensen terug moeten, wanneer ze geen gevaar lopen. 
Of je vindt dat ze allemaal hier kunnen blijven. Als dat 
de conclusie van het ambtsbericht is, loopt Iran als een 
bad leeg.

Vorig jaar zijn er 6500 asielaanvragen van Iraniërs be
oordeeld, hiervan heeft 5% asiel gekregen, 15% een ver
blijfsvergunning en de rest mag niet blijven. Tot en met 
1994 konden alle Iraniërs bij ons blijven. Vanaf 1995 is 
dat beleid verlaten en is besloten dat het niet op voor
hand onverantwoord is Iraniërs terug te sturen. Behal
ve in zeer speciale gevallen. Het ambtsbericht dat is uit
gegeven komt tot dezelfde constatering. Het kan name
lijk niet gezegd worden dat het niet verantwoord is Ira- 
niërs terug te sturen. De Iraanse asielzoekers die wor
den toegelaten, zijn mensen die extra risico lopen, die 
bijvoorbeeld gedeserteerd zijn, of mensen die uit een 
bepaalde geloofsgroep komen. Al die mensen krijgen 
een verblijfsvergunning.

Is  d e  in fo rm a tie  d ie  h e e f t  g e le id  to t h e t  a m b tsb er ich t 
n ie t  te v e e l g eb a seerd  op  g e g e v e n s  van h e t  Iraanse b e 
w in d ?  O p d i t  m o m e n t  w o rd en  m e n se n  van  A m n e s ty  
In terna tiona l en  in sp ec teu rs  van d e  V N  n ie t  toegelaten  
to t Iran. Is  e r  dan  n o g  w e l een  ob jek tieve  b ron  o m  z o 'n  
am b tsb erich t o p  te baseren?
"We hebben steekproeven gedaan, dus gericht onder
zoek, en daaruit blijkt niet dat teruggestuurde asielzoe
kers iets overkomen is. We kennen geen gevallen van 
personen aan wie schade berokkend is of die gevangen 
zijn genomen. Landen als Zweden, Duitsland en Dene
marken zijn ons in dit onderzoek voorgegaan.
Het ambtsbericht wordt gemaakt door mensen van de 
ambassade die met iedereen praten, ook met mensen in 
de gevangenis en mensen die in de oppositie zitten. 
Rapporten van Amnesty International, van Vluchtelin
genwerk Nederland en VN-organisaties worden alle
maal meegewogen. Buitenlandse Zaken fungeert in dit 
opzicht als de oren en ogen van de staatssecretaris en 
vervolgens van de rechter.
Er zijn drie andere instanties die zich met dit ambtsbe
richt hebben beziggehouden. Amnesty International
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spreekt zich uitdrukkelijk niet uit over de conclusie, de 
UNHCR (VN-vluchtelingenorganisatie) is het ermee 
eens. Vluchtelingenwerk is het er niet mee eens, maar 
zij stellen dat op grond van het ambtsbericht mensen 
zomaar kunnen worden teruggestuurd en dat is niet 
juist.

Ik ben overigens met de manier waarop de ambtsbe
richten op het moment functioneren niet gelukkig. Ik 
ga daar sowieso naar kijken. Ik vind dat de ambtsbe
richten meer aan een bepaald stramien moeten voldoen, 
omdat ze openbaar zijn.
Het is onontkoombaar dat je er meer politieke elemen
ten in brengt. Br zijn en gebeuren nog steeds verschrik
kelijke dingen in Iran. Veranderingen gaan heel gelei
delijk. Er is een verbetering van de mensenrechtensi
tuatie opgetreden in Iran. Uit de kritische dialoog die 
wij hebben met Iran komt af en toe ook nog een klein 
resultaat."

Uit een  a rtike l u i t  d e  N R C  van 18 ju n i  b lijk t d a t d e  N e 
derlandse b e v o lk in g  h o e  la n g er h o e  m in d e r  E uropees  
g e z in d  is. H o e  v e ro n tru s ten d  v in d t  u  d it?
"Het was een slecht artikel met suggestieve vragen als: 
'Vindt u dat het Europees Parlement bevoegdheden 
moet krijgen ten koste van het nationale parlement?' 
Die vraag is volkomen naast de point. Er is namelijk 
een gedeelte van de besluitvorming dat noch onder het 
Europese noch onder het nationale parlement valt, dat 
noemen we het democratische gat. De vraag is hoe je 
dat opvult. Als je de vraag stelt: vindt u dat er meer 
parlementaire controle moet komen op de Brusselse 
besluitvorming?, dan zegt iedereen ja.

D e n k t u  n ie t  d a t e r  sp ra ke  is  van een  a fn e m e n d e  p o p u 
lariteit van E uropa  ?
Dat denk ik wel, maar door het zo vaak te zeggen neemt 
het steeds meer af. Mensen hebben niet overal een oor
deel over. Maar als media en politici roepen dat bur
gers een negatief beeld hebben van Europa zal dat van
zelf ook gebeuren. Energie besteden aan het definiëren 
van Europa in eindtermen is nutteloos en vruchteloos. 
Daardoor worden de anti-gevoelens jegens Europa al
leen maar groter. Het werk wat je wel moet doen stag
neert dan. Wat je moet doen is meer samenwerken. Als 
het kan meer integratie en voor kleinere landen heel 
belangrijk: meer communautaire besluitvorming.

K oningin  B ea trix  h ie ld  tijdens d e  u itre ik in g  van d e  K a- 
relsprijs in  m a a r t een  p le id o o i vo o r u itb re id ing  van de  
Unie. D u s verb red in g  vó ó r v e rd iep in g  van d e  EU?  
Zonder verdieping is uitbreiding niet mogelijk. Vroe
ger was het uitbreiden of verdiepen. De val van de Muur 
heeft hier een einde aan gemaakt, want daarmee is de 
uitbreiding een imperatief geworden. Je kunt niet door 
extrapolatie van huidige instellingen hetzelfde doen met 
6 als 28 landen. Wil je straks de uitbouw aankunnen, 
dan zul je sowieso een verdergaande verdieping moe
ten hebben gerealiseerd in de besluitvorming.

D e E U  v erkeer t in  p ro b lem en . H e t  w o rd t v e r la m d  door  
b e s lu ite lo o s h e id d e n k t u  n ie t  d a t d e  p ro b le m e n  d ie  er 
op d it  m o m e n t sp e len  m o e t  w o rd en  o p g e lo s t eers t door  
verd iep in g  en  dan  p a s  d o o r  verbreding?
Het grote vraagstuk is hoe we die potentiële EU-lan- 
den tegemoet treden. De een is wat meer gereed dan de 
ander. Ik ben er een groot voorstander van om in de

cultuur van het toetredingsproces uitdrukking te geven 
aan twee waarden die in onze West-Europese cultuur heel 
belangrijk zijn. De ene is de waarde van de gelijke kan
sen en de andere van de ongelijke capaciteiten. We laten 
de toe te treden landen committeren aan één proces van 
toelating. Dat begint voor allen tegelijk. Daarin lopen snel 
een aantal landen uit en komen in een volgende wacht
kamer. Mijn voorstel is om de waarde van de ongelijke 
capaciteit te kiezen.
Maar wanneer je bijvoorbeeld drie landen neemt: Polen, 
Hongarije en Tsjechië en van de rest wel ziet wanneer 
die aan de beurt komen, leidt dat bij de andere landen 
tot wrok, bitterheid en destabilisatie. Die mensen voelen 
zich weggezet. Dat moeten we ook niet hebben. Die gro
te keus moet gemaakt worden.

In  m a a r t is  h e t  rapport-Santer verschenen. D aarin w o rd t  
g e p le it vo o r m e e r  m a c h t b ij h e t  E urop a rlem en t en  d e  com 
m issie . H o e  k ijk t  u  aan tegen h e t  dem ocra tisch  g a t  in  d e  
EU?
Ik zou meer macht aan de Commissie en het parlement 
willen geven, maar dat is nou net waarover de landen 
van mening verschillen. Men moet hier met consensus 
over beslissen. Dat is het communautaire model. Enge
land en Frankrijk zijn tegen. Duitsland is voor, wat ik 
altijd geprezen heb.

O p term ijn z i t  een m e e r  dem ocra tische E U  er n ie t  in  ? 
Het heeft eigenlijk meer te maken met slagvaardiger wor
den. Kernpunt is dus: gaan we door met de dictatuur 
van het vetorecht. Ook hier bestaan misvattingen over. 
De W D  zegt bijvoorbeeld dat het veto-recht een bescher
ming van een lidstaat is. De praktijk wijst uit dat je je 
maar heel weinig op dit veto kunt beroepen. Het is bijna 
zeker dat als de andere landen van het veto-recht gebruik 
maken je als Nederland meestal slechter af bent. Je hebt 
een veto-recht, dat is consensusbesluitvorming en je hebt 
meerderheidsbesluitvorming. Bij veto krijg je of geen be
sluitvorming of besluitvorming op het allerlaagste ni
veau. Op zo'n niveau moet je steeds meer consessies doen. 
Er blijft dan een aftreksel over. Je moet je dan afvragen 
waar je eigen besluitvorming het dichtst bij in de buurt 
ligt: bij consensusbeshritvorming of bij meerderheidsbe
sluitvorming. Mijn stelling is dat ik dan zeker weet dat 
het dichterbij meerderheidsbesluitvorming ligt. Daarom 
zeg ik dat in de praktijk het verhaal van de liberalen niet 
opgaat. Zij zeggen dat de bescherming in het veto zit.

B olkeste in  k ijk t  w a t E uropa b e tr e ft n a a r  h e t  V eren ig d  
K oninkrijk. E r w o rd t g esp ro ken  o v e r  h e t  vetorecht, m a a r  
dan  m in  één. D u s  'tm a n iem e ' b e s lu itvo rm in g  w aaraan  
bijvoorbeeld  h e t  V K z ic h  ka n  on ttrekken ?
Dat kan, maar je moet goed bedenken dat je die "min 
één" zelf kunt zijn. De ratio van de veto is weggevallen. 
Dat is het inconsequente daarvan. Als je werkelijk vindt 
dat je jezelf moet kunnen beschermen is die laatste op
lossing je grootste vijand.

M a a r p ra k tisch  g e z ie n  is  n u  h e t  m eerd erh e id sb eslu it on
haalbaar. M e t d e  d w a rse  opste llin g  van h e t  V K  lijk t d e  
ve to-m in-één  op tie  n ie t  z o 'n  raar idee.
Het wordt niet doordacht. Dat is ook mijn verwijt naar 
de W D  toe. Ik krijg ook nooit een echt weerwoord op 
dit verhaal. Ik kan aantonen dat het eigenbelang gemid
deld dichter bij de gekwalificeerde dan bij de unanimi
teitsbesluitvorming ligt.
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D e  W D  sp e e lt in  o p  em o ties  b ij d e  bevo lk ing?
Daar ga ik me niet aan te buiten.

H o e  d e n k t  u  d a t  in  d e  to e k o m st een  crisis a ls d e  g e k k e  
k o e ie n z ie k te  vo o rko m en  ka n  w orden?
De crisis is ontstaan doordat Major heeft gezegd; zo
lang je niet doet wat ik wil, doe ik niet mee aan de be
sluitvorming.

M ajor h e e f t  o o k  g e z e g d  d a t d i t  in  d e  to e k o m st n o gm aals  
z o u  k u n n n e n  g eb eu ren ?
Dat wordt een heel belangrijk punt. Engeland kan om 
verschillende redenen de besluitvorming niet blokke
ren. Want als je dat toestaat dan gaat iedereen dat doen. 
Die hele IGC kunnen we wel schudden als landen gaan 
dreigen de besluitvorming te zullen blokkeren. Maar 
ook de landen die straks gaan toetreden geven we toch 
een weerzinwekkend voorbeeld. Je kunt dit in de eerste 
plaats voorkomen door tot gekwalificeerde besluitvor-

den waarin Major verantwoording voor zijn beleid zou 
afleggen en wat hij op de Europese top dacht te gaan 
doen. Toen bleek dat, óók door Tony Blair, hem het vuur 
zo na aan de schenen werd gelegd, dat hij eigenlijk nau
welijks ruimte kreegtot een concessie te komen. Hij heeft 
het toch geaccepteerd. Ik moet Major prijzen dat hij toch 
die politieke druk weerstaan heeft.

U  v e rw a c h t van L a b o u r  w e l  een  m e e r  p ro -E u ro p e se  
h o u d in g ?
Ja, maar de Engelse politiek is dusdanig, dat ook al ver- 
raaden ze er een partij-principe mee, dat ze alles doen 
om het de zittende regering zo moeilijk mogelijk te ma
ken.

H o e  d e n k t  u  d a t  d e  b e v o e g d h e d e n  va n  h e t  g e m e e n 
sch a p p e lijk  B uiten lands- en  V eiligheidsbele id  z o  g o e d  
m o g e lijk  k u n n e n  w o rd en  u itg evo erd ?
Er is heel lang touwgetrokken over de vraag of een Eu-

ming over te gaan. In de tweede plaats kun je in dit 
speciale geval ook nog denken aan een verdragstekst. 
Volgens ons geeft het artikel 5 nu al de mogelijkheid 
het VK tot het Hof in Luxemburg te roepen. Daarin staat 
dat ieder land zich zal onthouden van acties die het func
tioneren van de Gemeenschap in de weg staan. Maar 
dit is niet de manier.

M a a r h e e f t  h e t  w e l g esp ee ld ?
Ik heb tegen de Britten gezegd dat het volgens ons nu al 
kan, maar het is niet de beste manier.

W a t w a s d e  reactie  daarop?
Er is geen specifieke reactie op gekomen. Wat er nu door 
de Britse Conservatieven wordt gezegd moet je niet al 
te serieus nemen, omdat ze met handen en voeten vech
ten om nog een beetje overeind te blijven in de publieke 
opinie. Ik moet zeggen dat ik weinig bewondering heb 
voor de manier waarop Tony Blair, de leider van La
bour nagelaten heeft om maar ook enigszins Major te 
hulp te schieten.

N a g ela ten  o m  te h u lp  te sch ie ten?
Aan de vooravond werd een Lagerhuisdebat uitgezon-

ropees Defensiebeleid tot stand kon komen. Uit de ge
schiedenis van de volkeren is gebleken dat de belang
rijkste impuls tot integratie veiligheid is. Het was naast 
een groot geluk ook een nadeel dat er al een NAVO 
was voordat we begonnen met de integratie van Euro
pa. Daar hadden we een theorie over: de EU is voor de 
integratie en het Atlantisch Bondgenootschap voor de 
veiligheid. We kwamen tot de conclusie dat als je de 
Europese integratie wilt redden je de defensie-impuls 
moet inbrengen en als je het Atlantisch Bondgenoot
schap wilt vernieuwen moetje daar Europa inbrengen. 
In Berlijn (NAVO-top van 4 juni j.1. - MvL) werd einde
lijk voor het eerst erkend dat als je voor Europese ver
antwoordelijkheid bent, dat wil zeggen een Europese 
veiligheidspolitiek binnen het bondgenootschap, dat je 
dan geen verraad pleegt aan de Atlantische gezindheid. 
Zelf ben ik daar al zo'n 20 a 25 jaar voorstander van. 
Een voorstel om tot een Europese en Amerikaanse vei- 
ligheidsidentiteit te komen is door Europa verworpen. 
Wij hebben nooit geleerd een gezamenlijke verantwoor
delijkheid te ontplooien voor het Europees lot. We gaan 
de WEU steeds meer zien als de militaire arm van de 
EU. Doordat in die WEU landen zitten die ook in de 
NAVO zitten krijg je dat de WEU als een scharnier werkt
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met een helft van het scharnier in het bondgenootschap 
en de andere helft van het scharnier in de EU. Het zou 
zo moeten zijn dat de WEU helemaal een pilaar wordt 
in de NAVO. Dan heb je een versmelting gekregen waar 
het eigenlijk om gaat. Het probleem is echter dat er lan
den zijn die wel lid zijn van de NAVO en niet van de 
EU en omgekeerd. Die circuits die sluiten niet helemaal. 
Je ziet dat de WEU steeds meer opgaat in de EU en het 
geheel steeds meer in de NAVO. Dat is een proces van 
jaren. En daarmee moet ook het verzet breken van lan
den die daar moeite mee hebben. Er zijn een aantal lan
den, Oostenrijk en Zweden, die om neutraliteitsrede- 
nen nooit lid zijn geworden van de NAVO. Maar dat 
verliest totaal zijn reden als er geen blokken meer zijn 
waartussen je kunt kiezen om stelling tegen te nemen. 
Als die er niet zijn wat is dan neutraal?

W at v o n d  u  van  h e tp la n -J u p p é  o m  één  E u ropees leger  
te vo rm en  d o o r  d e  v i j f  g ro te  lid sta ten  d ie  daarvo o r m a n 
schappen  z o u d e n  m o e te n  leve ren ?
Dat is 'jumping to conclusions'. Je ziet al geleidelijke 
integraties van militaire eenheden; Nederlands - Duits, 
Frans - Duits. Wat heel interessant wordt zijn de com bi- 
n e d  jo in e d  ta sk  forces. Dat zijn dus elementen die ei
genlijk van de NAVO zijn, die je eruit kunt lichten voor 
de WEU als de NAVO het goed vindt. Dat is tijdens 
Berlijn mogelijk gemaakt. Dus Berlijn is een historische 
conferentie geweest. Da's wel aardig, want Berlijn was 
natuurlijk het symbool van de verdeeldheid en dat is 
nu het symbool van de integratie.

Tot slot: d e  ve rk ie z in g en  van  1998, is  D 66  d a a r k la a r  
voor? H e t  C D A h e e f t  een  stra teg isch  ra p p o r t m e t  aller
le i keu zes . D 66  h e e ft  een  d o c u m e n t 'V oor d e  verande
r in g ', w aarin  g e e n  k e u z e s  staan.
We moeten op dit moment gewoon doen wat van ons 
gevraagd wordt en dat is het land goed besturen en van
uit het gedachtengoed van D66 zoveel mogelijk probe
ren het bestuur in die richting te beïnvloeden. En ver
der moeten we ons voorbereiden op de verkoop van 
dat wat je gedaan hebt naar de kiezers toe. Want we 
doen de dingen wel, maar de kiezers zouden het graag 
ook willen weten. Dat is iets dat we moeten verbeteren. 
De grote uitdagingen liggen op het punt van Europese 
politiek, de werkgelegenheid, de verandering van de 
sociale wetgeving, de rechtsstaat en op het punt van de 
volksgezondheid. Van die vijf dossiers heeft D66 er vier 
onder zijn beheer. Toen ik het voor mezelf uiteenzette, 
kwam ik tot de conclusie dat het regeerakkoord op een 
buitengewoon goede wijze is uitgevoerd. Bijvoorbeeld 
de manier waarop wij de ontwikkeling van de over
heidsfinanciën voor het eerst hebben kunnen terug
draaien. Je ziet dat Nederland niet mee-ijlt met de Duit
se economie en zijn gang omlaag. De crisis zoals die de 
Europese economie treft, zijn wij op fantastische ma
nier doorgekomen, de werkgelegenheid blijft stijgen. Als 
je je dan afvraagt wat het kabinet nog moet doen, dan 
hou je bovengenoemde vijf dossiers over, waarvan D66 
er vier beheert. Wie vraagt dan nog wat ons te doen 
staat. Op deze dossiers laten zien dat we er wat van 
terecht brengen. Als we dan ook nog de middelen vin
den om dat goed te verkopen en het zichtbaar te ma
ken, dan gaan we weer met vertrouwen de verkiezin
gen tegemoet.

♦

D e  N ed erla n d se  p o li t ie k  h e e f t  a l ja ren  een  m a n  als Fer
r y  M ingele  nodig . W anneer e r  in  D en  H a a g  w a ta a n d e  
h a n d  is, dan is  F erry  n o o it  te b ero erd  o m  e v e n  u i t  te  
leggen  w a te e n  p o litic u s  n u  e ig en h jk  bedoeld: "de staa ts- 
secretaris z e g t  w e l dit, m a a r  h i j  bedoelt.. . Z o u  M in g e
le  n ie t  D en  H a a g  V andaag  p resen teren  m a a r  een  R u ss i
sch e  eq u iva len t op  d i t  p ro g ra m m a , dan  z o u  h ij  h e t  een  
s tu k  m a kke lijk e r  hebben . W a n t in  d e  R ussisch e  p o li t ie k  
lig t  alles e r  d ik  b ovenop .

D a t v ie l m i j  d e  a fge lopen  tijd  h e t  m e e s t  o p  m e t  d e  b e 
n o e m in g  van g en era a l L eb ed  to t secretaris van d e  Vei
ligheidsraad. H e e l s im p e l geredeneerd: Jeltsin  beh a a lt 
in  d e  eerste ro n d e  van d e  verk iezin g en  3 5 p ro cen t, L e
b e d  1 5 p ro c e n t en  d a t is  b ij e lkaar o p g e te ld  5 0 pro cen t. 
In  d a t g e v a l  z o u  Jeltsin  d e  tw eed e  ro n d e  van d e  p re s i
d en tsverk iezin g en  w innen , w a t o o k  in d erd a a d  g eb eu r
de. Een beetje w esterse  p o litic u s  z o u  z ic h  do o d sch a m en  
o m  z o 'n  overd u id e lijke  z e t  om  k ie ze rs  b in n en  te  halen. 
Jeltsin  h e e ft  daar m in d e r  m o e ite  m e e , m a a r  w a t d o e t h ij  
z ic h z e l f  aan d o o r  d e  a m b itieu ze  g en era a l te  b en o em en ?  
D e m e n in g  o v e r  p o litie k e  za k e n  van Jeltsin  h o ren  w e  a l  
dagen n ie t  m eer. L e b e d  la a t ech ter g evra a g d  en  onge
vraagd van z ic h  ho ren  en vraagt zo n d e r  b likken  o f  blo
z e n  o m  m e e r  bevo eg d h ed en . D aarbij to rn t h ij aan d e  
b evo eg d h ed en  van d e  p re m ie r  op  h e t  econom ische  ter
rein. M ijn in v lo e d  op  d e  econom ie  is  van vitaa l b e la n g  
vo o r  d e  na tio n a le  veiligheid , a ld u s  L ebed . O f  d a t n u  
w aar is  o f  n iet, vo lgens d e  G ro n d w e t van R u sla n d  k o 
m e n  dergelijke b evo eg d h ed en  aan d e  p re m ie r  toe. Le
b e d  lijk t h e t  n ie t  e ch t n a u w  te n e m e n  m e t  d e  dem ocra
tie. D a t g e ld t  o o k  voor z ijn  p le id o o i om  een  v ice-presi
d e n t -lees: L ebed- te  benoem en . W anneer d a t op  ko rte  
term ijn z o u  gebeuren , dan  h e e ft  d e  v ice -p resid en t g een  
leg itim atie  van d e  k ie ze rs  en  in  een  p re s id en tie le  d e 
m ocra tie  zo a ls  R u sla n d  w il w orden , is  d a t w e l van b e 
lang. Im m ers, a ls Jeltsin  ie ts  o v e rk o m t (en d a t is  n ie t  
uitgeslo ten  na  alle hartklachten).

R u sla n d  is  een d em ocra tie  voor beg inners en  d e  cu rsu s  
verlo o p t m o e iza a m . D a t is  g o e d  vo o r te s te llen  m e t  d e  
h u id ig e  p ro b le m e n  van d i t  en o rm e  land. Z o a ls  h e t  e r  
n u  voorstaat, w e rk t R u sla n d  m e t  een  sy s te e m  van in d i
recte  verkiezingen . L e b e d  w o rd t m e t  15  p r o c e n t van d e  
s te m m e n  in  een voorronde b e n o em d  to t d e  op  een  na  
m a ch tig s te  m a n  van  R u sland , in  h e t  g e v a l  Jeltsin  een  
g e zo n d e  en  capabele p r e s id e n t b lijk t te zijn . A n d e r s  is  
h e t  z e k e r  d e  vraag  w ie  van d e  tw ee  d e  m a c h t in  h a n d en  
heeft.

R aym on d  van Doorn
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JD in Brussel wegwijsgemaakt in de wirwar van Europa

M i n d e r  l u x e ,  m e e r  b e v l o g e n h e i d !

H e t n ie u w e  o p trek
j e  van h e t  E uropar
le m e n t
(Foto: M ir ja m  va n  
d e r  Geijn)

G e ra rd  J a n s s e n

Op uitnodiging van de D66-fractie in het Europees Par
lement vertrok een twintigtal JD'ers op 5 juni richting 
Brussel. De reis begon met een teleurstelling, omdat wij 
als rechtgeaarde milieufreaks niet met de Thalys langs 
het Groene Hart konden reizen, maar genoegen moes
ten nemen met een gewoon 'koplopertje'. Hoe dan ook; 
de spoorwegen wreven het ons nog even lekker in door 
ons nog eens drie kwartier extra vertraging aan de broek 
te geven. Eenmaal aangekomen in een van onze Europe
se hoofdsteden liepen we eerst een paar rondjes om di
verse parlementsgebouwen om dan toch bijna het juis
te gebouw te bereiken. Onder het genot van een heer
lijke lunch in de vaste pizzeria van de parlementariërs 
werd al stevig gediscussieerd met de parlementariërs 
en hun medewerkers.
Na de lunch lichtte fractievoorzitter Jan-Willem Bertens 
ons in over het mensenrechtenbeleid van de EU. In zijn 
opinie kan een land als Nederland niet alleen optreden, 
simpelweg daar zij geen macht heeft en daarom geen 
zelfstandige buitenlandse politiek kan voeren. De eni
ge manier om iets te bereiken is multilateraal, via de 
Europese Unie dus in dit geval. De men
senrechtencommissie, waarvan Bertens deel uitmaakt, 
helpt onderdrukte groeperingen en probeert regeringen 
onder druk te zetten. Door een planning en beleid voor 
de lange termijn kan er heel veel bereikt worden op het 
gebied van de mensenrechten, aldus Ber
tens. Een bezoek aan de plenaire vergade
ring bood ons de kans een stukje van het 
debat over het al dan niet benoemen van 
Turkije tot handelspartner van de Unie.
Hier bleek maar weer eens hoe dezelfde 
feiten tot heel verschillende afwegingen 
kunnen leiden. Voor de één waren de men
senrechtenschendingen in Marokko en de 
bezetting en onderdrukking van de Weste
lijke Sahara reden om de handelsbetrekking 
niet uit te breiden, terwijl anderen de han
del juist als middel wilden gebruiken om 
de situatie te verbeteren.
Doeke Eisma bracht ons vervolgens op de 
hoogte van een aantal zaken met betrekking 
tot het Europees drugsbeleid. Ondanks de 
kritiek die veel landen hebben op het Ne

derlandse drugsbeleid, is de manier waarop het buiten
land met drugs omgaat in de laatste twintig jaar al steeds 
meer op de Nederlandse gaan lijken. Maar volgens Eis
ma moeten we niet te arrogant doen alsof wij het in Ne
derland zo goed weten; soms is het beter om een stapje 
terug te doen om goodwill te kweken in het buitenland. 
De belangrijkste manier om mensen te overtuigen van 
de juistheid van ons beleid is door met behulp van ar
gumenten en in de praktijk te laten zien dat ons beleid 
positief effect heeft. Het jeugdhotel waar we de nacht 
zouden doorbrengen bleek aanzienlijk minder luxe dan 
het hotel in Straatsburg van vorig jaar, maar echt reden 
tot klagen hadden we niet. Na onszelf te hebben opge- 
frist vertrokken we naar het restaurant voor het diner. 
Lopend door de mindere buurten van Brussel bekroop 
ons het vermoeden weer eens verkeerd te zijn gelopen, 
toen plotseling het restaurant opdoemde. Wat er van 
buiten uitzag als een bruine kroeg bleek van binnen een 
aangenaam etablissement van het niveau dat weinig 
JD'ers van binnen zullen zien. Een overheerlijke en voch
tige maaltijd ontketende natuurlijk weer de nodige dis
cussies. Een afzakkertje nabij de Grote Markt en een 
voettocht door nachtelijk Brussel brachten ons in ons 
bedje, 's Ochtends onder de koude douche, een stevig 
ontbijtje, de afwas en terug naar de parle
mentsgebouwen voor een rondleiding door de politie
ke doolhof. Juist op het moment dat onze benen het 
dreigden op te geven en onze kelen de ruwheid van 
schuurpapier leken te evenaren mochten we plaats ne
men op de vergaderzetels van de ELDR-fractie en on
der het genot van liters bronwater in discussie treden 
met Joopie Boogerd over het Europa van de burger. Van
wege de stemming (over Marokko dus) moest zij ons al 
snel weer verlaten, maar Laurens Jan Brinkhorst die haar 
een half uur later kwam vervangen bleek een meer dan 
waardig opvolger. Zijn verhaal over de ICG en de toe
komst van Europa vormden een inspirerende afsluiting 
van ons bezoek. Eén ding is duidelijk geworden: er moet 
nog veel gebeuren in Europa en 'Europa' is nog lang 
niet "af", maar door samenwerking en bevlogenheid 
kunnen we ver komen.
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Boycot moet vele westerse toeristen tegenhouden

Stop het toerisme naar Turkije
Sinds 1984 wordt in Turkije de Koerdische kwestie met 
militaire middelen uitgevochten. Als gevolg daarvan 
zijn er meer dan drieduizend Koerdische dorpen ont
ruimd, zijn drie miljoen Koerden verdreven (en zo tot 
vluchtelingen in hun eigen land gemaakt) en circa vier
duizend mensen door doodseskaders middels buiten
gerechtelijke executies om het leven gebracht. Onder 
deze doden waren onder andere intellectuelen, journa
listen, politici en burgers.
De initiatiefnemers van de boycot, het "Landelijk Actie 
Komitee Toerismeboycot Turkije, voor een politieke 
oplossing van de Koerdische kwestie", vindt dat er aan 
deze oorlog zo spoedig mogelijk een einde moet wor
den gemaakt en naar een politieke oplossing voor dit 
conflict moet worden gezocht. De oorlog duurt name
lijk al 12 jaar zonder dat er ook maar enig zicht is op een 
oplossing.

I n k o m s t e n
Deze oorlog brengt zeer hoge kosten met zich mee voor 
de Turkse staat. In 1993 werd minimaal 11 miljard dol
lar uitgegeven. In 1994 werd 8 miljard dollar begroot 
voor militaire uitgaven. Ongeveer een kwart van de hele 
Turkse begroting gaat dan ook naar het leger. Dat de 
Turkse staat in staat is om deze astronomische bedra
gen aan militaire kosten uit te geven, komt ondermeer 
doordat de Turkse staat middels het toerisme verzekerd 
is van grote inkomsten aan buitenlandse valuta. 25% 
van alle deviezen die Turkije krijgt, zijn afkomstig uit 
het toerisme. In 1995 leverde het toerisme de Turkse 
staat 8,4 miljard gulden op.
Met name uit West-Europa komen veel toeristen. Vorig 
jaar was traditioneel koploper Duitsland met 1,7 mil
joen toeristen, gevolgd door België en Zweden. Ook uit 
Nederland gaat een flink aantal toeristen naar Turkije. 
Uit gegevens van het Centraal Bureau voor Statistiek 
(CBS) blijkt dat in 1994 79.000 Nederlanders Turkije 
bezochten. In de voorgaande jaren waren er dat meer 
(1993:114.000,1992:213.000,1991:35.000,1990: 67.000). 
De Nederlandse toerist draagt dus een steentje bij aan 
het instandhouden van de oorlog in Turks-Koerdistan. 
Uit deze cijfers van het CBS blijkt dat er een aanzienlij
ke daling is geweest in het bezoek van Nederlanders 
aan Turkije. Deze trend geldt niet alleen voor Neder
land maar is een algemeen beeld. Zo gingen er in 1992 
nog 7,8 miljoen toeristen naar Turkije, in 1993 waren 
dat er nog maar 5,5 miljoen.
Dat het aantal bezoekers aan Turkije is afgenomen, is 
vermoedelijk een gevolg van de oorlogssituatie in 
Turks-Koerdistan en de toerismeboycot-oproep van 
democratische krachten in Turkije, onder andere de 
Democratische Partij van het Volk (HADEP) en West- 
Europa. Turkije, en met name het Koerdische deel er
van, is geen veilig land. Het ministerie van Binnenland
se Zaken geeft dan ook als reisadvies dat het verstan
dig is om het Zuid-Oosten van Turkije te mijden. Na
tuurlijk beweert de Turkse toerisme-branche het tegen-

V e r s c h i l l e n d e  N e d e r l a n d s e  g r o e p e n  h e b b e n  h e t  i n i t i a t i e f  g e 

n o m e n  g e n o m e n  t o t  h e t  o p z e t t e n  v a n  e e n  b o y c o t  v a n  h e t  t o e 

r i s m e  n a a r  T u r k i j e .  E e n  v a n  d e  a a n l e i d i n g e n  o m  d e z e  b o y c o t t e  

o r g a n i s e r e n  i s  d e  p o l i t i e k e  s i t u a t i e  i n  T u r k i j e  e n  i n  h e t  b i j z o n 

d e r  d e  f a s e  w a a r i n  h e t  e e n z i j d i g  s t a a k t - h e t - v u r e n  v a n  d e  P K K  

i s  t e r e c h t g e k o m e n .  H e t  s t a a k t - h e t - v u r e n  z i t  i n  e e n  k r i t i e k e  f a s e  

e n  h e t  i s  d a a r o m  n o o d z a k e l i j k  d a t  e r  e x t r a  d r u k  o p  d e  T u r k s e  

r e g e r i n g  w o r d t  u i t g o e f e n d .  D e  b o y c o t  w o r d t  i n m i d d e l s  b r e e d  

o n d e r s t e u n d .  E e n  t o e l i c h t i n g .

overgestelde. Zo beweerde de Turkse vertegenwoordi- P e te r  v a n  B u r e n  
ger in 1995 op een toerismebeurs in Londen dat Turkije 
een van de veiligste landen voor toeristen is.

O n tw ik k e l in g
Begin jaren zeventig zat Turkije in een economische cri
sis. Om aan geld te komen van het Internationaal Mo
netair Fonds (IMF) accepteerde Turkije eind jaren ze
ventig aanpassingsprogramma's. Een van de centrale 
punten in het herstructureringsprogramma was de sti
mulatie van de export en in het bijzonder de bevorde
ring van het toerisme (het aanboren van nieuwe valuta- 
bronnen). De Turkse staat lokte door het creëren van 
gunstige voorwaarden buitenlandse investeerders Tur
kije. Een van deze voorwaarden is de mogelijkheid om 
de volledige winst naar het buitenland te exporteren.
Veel bedrijven konden deze gunstige voorwaarden niet 
weerstaan. Daardoor zijn nu grote delen van de toeris- 
me-industrie in Turkije in handen van grote buitenland
se ondernemingen.
Uit cijfers blijkt ook dat toerisme in Turkije een belang
rijk investeringsgebied is. In 1990 stond toerisme (268 
miljoen Dollar) op de derde plaats wat betreft buiten
landse investeringen sinds de jaren tachtig. Eerste stond 
de bouw (339 miljoen Dollar) en tweede het transport
wezen (303 miljoen Dollar). Hierbij moet worden be
dacht dat investeringen in laatst genoemde twee secto
ren vaak nauw samenhangen met de toeristenbranche.

S o c ia l e  g e v o lg e n
De Turkse staat pompt veel geld in het toerisme, terwijl 
ze dat beter zou kunnen investeren in onderontwikkel
de sectoren als de gezondheidszorg en het onderwijs.
In Turkije is er bijvoorbeeld maar één arts op 1200 men
sen. In een westers land zoals Zwitserland is deze ver
houding 1 op 600. In Turks-Koerdistan is de situatie zelfs 
nog veel slechter; daar beschikken gemiddeld 5200 men
sen over één arts.
Het toerisme in Turkije is dus een van de financiële 
hoofdbronnen van het Turkse leger om de oorlog in 
Turks-Koerdistan te kunnen blijven voeren.
Het komitee vindt dat toerisme als inkomstenbron voor 
de Turkse staat moet wegvallen, zodat zij gedwongen 
wordt om na te denken over een vreedzame, politieke
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oplossing van het Kurdische vraagstuk.
De Kurdische nationale bevrijdingsbeweging is overi
gens voorstander van een politieke oplossing van het 
conflict. In dit kader houdt de PKK sinds 15 december 
1995 een eenzijdig staakt-het-vuren in acht.

L a n d e l i jk e  b o y c o t
Om het toerisme naar Turkije vanuit Nederland te ver
minderen organiseert het komitee een landelijke toeris- 
me-boycot. Dit omdat het toerisme naar Turkije het 
Turkse regime legitimeert, dat consequent mensenrech
ten schendt. Bovendien suggereert een vakantieland 
vreedzaamheid en daar is helaas in Turkije geen sprake 
van.
Het komitee krijgt inmiddels al een grote logistieke en 
financiële ondersteuning. De boycot heeft deze keer een 
iets andere opzet dan in het verleden vaak het geval 
was. De initiatiefnemers proberen namelijk om zo veel 
mogelijke landelijk georganiseerde groepen bij de boy
cot te betrekken. Op deze wijze kunnen in zo veel mo
gelijk plaatsen, over heel Nederland, activiteiten wor
den opgezet. Vanaf half juni moeten de boycot-acties 
beginnen en gaan door tot en met september, als het 
zomer-toerisme weer voorbij is.
De eerste actie van het komitee was het uitdelen van 
meer dan 4.000 pamfletten op bevrijdingsfestivals. De 
tweede actie was een picketline bij twee reisbureaus in 
Utrecht. In de nabije toekomst zullen diverse activitei
ten worden ontplooid: picketlines, verspreiding van 
posters (te bestellen bij onderstaand adres), informatie
ve bijeenkomsten en andere publiciteitsgerichte acties. 
In het komitee hebben tot nog toe zitting: Jonge Socia
listen in de PVDA (JS), Dwars (jongerenorganisatie 
Groen Links), Anti Fascistische Actie (AFA), Socialis
tische Arbeiders Partij (SAP), Rebel, Turkije Komitee, 
JD (Jonge Democraten, jongerenafdeling van D'66), In
ternationale Socialisten (IS), Koerdische Studentenver
eniging Nederland, Jongerenbond en de Initiatiefgroep 
Koerdistan. We roepen iedereen op om zich aan te slui
ten bij deze campagne en te doen waar men tot in staat 
is.

♦

V oor verdere  in fo rm a tie  o v e r  d e ze  b o y c o t is  d e  coördi
n a tieg ro ep  van  h e t  K o m ite e  o p  w o e n sd a g  en  vrijdag  
tu s se n  12.00 en  17 .00  u u r  te  b ere iken : te l / fa x :  030- 
2314596. L a n d e lijk  A c tie  K o m itee  T oerism eboyco t Tur
k i je P o s tb u s  2032, vo o r  een  p o litie k e  o p lo ssin g  van de  
K oerd ische kw estie , 3800 CA A m ersfo o r t, G iro 1936332, 
t.n .v. Sch ism , Utrecht.

MEIDENBEELDJE
V orig  ja a r  is  op de A L V  26 h e t s ta r ts c h o t gegeven. M i
n is te r  Sorgdrager o n tv in g  u i t  handen va n  J D -vo o rz it-  
te r  D enn is H esse lin g  h e t eerste  m eidenbeeld je. O ok d it  
ja a r  is  h e t p la n  om  de tra d itie  v o o r t te  ze tte n . Is  er ie
m a n d  in  de p o litie k , b innen  de P o litie k e  Jongeren O r
g a n isa tie s , o f  andere m aa tsch a p p elijke  o rganisa ties, die  
z ic h  h e e ft in g e ze t om  de p o s itie  va n  vro u w en  in  de p o 
li t ie k  te  verbeteren  d i t  ja a r , en v in d  je  d a t degene de 
p r ijs  v a n  harte  h e e ft verdiend, g e e f hem  o f  haar dan op 
b ij h e t L a n d e lijk  B estu u r  en w ie  w e e t v a l t  deze dan in  
de p rijs . S c h r ijf o f  bel naar h e t L a n d e lijk  Secretariaat, 
o f  n a a r M arleen , te l  030-2444 562.

‘M e e r  m a r k t ,  m i n d e r  o v e r h e i d ’, d a t  i s  o n m i s 

k e n b a a r  d e  h u i d i g e  t e n d e n s  i n  d e  

p o s i t i o n e r i n g  o p  h e t  s p e c t r u m  t u s s e n  c o l l e c 

t i e v e  s e c t o r  e n  m a r k t s e c t o r .  D e r e g u l e r i n g  e n  

s e l f  s u p p o r t  i s  h e t  a d a g i u m  v a n  d e  j a r e n  n e 

g e n t i g  e n  p a t e r n a l i s m e  i s  p a s s é .  D e  n e o - l i -  

b e r a l e n  p r e d i k e n  h u n  g e d a c h t e n g o e d  v a n  

e e n  t e r u g t r e d e n d e  o v e r h e i d  e n  v o l k s -  

k a p i t a l i s m e  m e t  s u c c e s .  M a a r  w i e  w o r d t  e r  

b e t e r  v a n ?

J o h a n  v a n  d e r  L u g t

De navelstreng tussen veel voormalige staatsbedrijven 
als bijvoorbeeld KPN en DSM en de rijksoverheid is 
doorgeknipt en veel particulieren hebben zich aande
len van deze ondernemingen aangeschaft. Voor het mi
nisterie van Financiën rest de taak de resterende staats
deelnemingen te beheren. Zijn we tegenwoordig ver
geten dat de markt ook kan falen? Misschien denken 
we, door de omarming van het westerse kapitalisme 
door voormalig communistische regimes, dat als ieder
een dit zoveel mogelijk nastreeft we een ideale 'mar- 
ket-driven' maatschappij creëren. Er is dan echter geen 
sprake van een samenleving, maar van een verzame
ling van individuen die allemaal hun eigen keuzes ma
ken op de vrije markt.
Er doet zich bij deze omslag in het denken over over
heidsinterventie een prachtige paradox voor. De over
heid wil zich steeds nadrukkelijker als bedrijf presente
ren en praat niet meer over burgers, maar over afne
mers van diensten. Zelfs bij de Belastingdienst wordt je 
tegenwoordig als klant aangesproken. Er wordt op 
moderne wijze met je meegedacht: 'leuker kunnen we 
het niet maken, wel gemakkelijker'. Maar wanneer je 
gaat spreken in termen van klanten, houdt dat volgens 
mij in dat je ten aanzien van de afname van diensten 
een keuze kunt maken uit meerdere aanbieders. Dat is 
bij overheidsdiensten niet het geval. Dus is de klantge
richte terminologie een wassen neus. Hardop praten 
over het geweldsmonopolie van de overheid, waarmee 
zij de naleving van beleidsmaatregelen kan afdwingen 
is kennelijk niet meer bon ton.

‘B a c k  to  b a s i c s ’
Terwijl de overheid meer op een bedrijf wil gaan lijken, 
maakt zij haar eigen staatsbedrijven liefst zo volledig 
mogelijk self-supporting. Zo ontstaat een afgeslankte 
overheid ('meaner and leaner') die zich alleen bezig
houdt met een aantal kerntaken. De interpretatie van 
wat wel of niet specifieke overheidstaken zouden zijn 
is een dynamische factor en bijvoorbeeld afhankelijk van 
het economische en politieke klimaat. In de leer van de 
openbare financiën wordt gesproken over het falen van 
de markt dat een interventie door de staat noodzakelijk 
kan maken. Nadrukkelijk geld hier kan , want het hoeft 
zeker niet zo te zijn dat de overheid zich per definitie 
moet gaan bemoeien met verzorging van dienstverle
ning die in de harde werkelijkheid van vraag en aan
bod het hoofd niet zelfstandig boven water kan hou
den. Dan bestaat er ook nog zoiets als het natuurlijk 
monopolie.
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Op zoek naar het optimum tussen self supporting en staatsbedrijf

De heilzame tucht van de 
marktsector

I n te r v e n t ie  d o o r  o v e r h e id
Bij sommige voorzieningen is interventie door de over
heid onmisbaar omdat er schaalvoordelen optreden bij 
produktie-uitbreiding. De marktefficiëntie laat dan 
slechts één bedrijf toe, er is met andere woorden een 
monopoliepositie. Deze aanbieders voorzien in een 
maatschappelijke behoefte als energie-distributie, post
verzorging en personenvervoer. Wanneer zij de markt 
opgaan zullen de kosten voor de afnemers stijgen. Toch 
is het niet per definitie zo dat de situatie verbetert wan
neer de overheid intervenieert in geval van marktfalen. 
Factoren als gebrek aan juiste informatie, de traagheid 
van het politieke besluitvormingsproces, de bureaucra
tische produktiewijze en nadelige incentives van belas
tingen, subsidies of regulering spelen ook mee.

Te automatisch wordt uitgegaan van de gedachte dat 
wanneer de overheid taken afstoot of naar zich toehaalt, 
dit meteen het hele bedrijfsproces van begin tot eind- 
produktie betreft. Een flexibelere opzet waarbij de over
heid zich beperkt tot één of enkele elementen van de 
bedrijfskolom en door regulering processen kan 
(bij)sturen zou veel meer ter sprake moeten komen. Er 
heerst een houding alsof elke regel er één teveel is; het 
dereguleren staat voorop en de markt doet zijn werk 
wel.

D e  d e m o c r a t ie  v a n  d e  m a r k t
De vrije markt ontbeert iets wat binnen door de over
heid verzorgde diensten wel aanwezig is: democrati
sche controle. De markt (ook weer zo'n containerbegrip) 
legitimeert de macht van de bedrijfsbestuurders. Zelf
regulering door de marktsector is niet ideaal. Regule
ring door de overheid heeft een beschermende functie 
zodat ook degenen die zich minder makkelijk op de vrije 
markt kunnen redden aan bod komen. Je 'zet' een over
heidsdienst op de markt wanneer de gedachte gerecht
vaardigd is dat er, binnen redelijke termijn, sprake zal 
zijn van directe, gezonde concurrentie. Bij het chemie
concern DSM en bij de Postbank was dit duidelijk het 
geval. Ook bij het automatiseringsbedrijf Roccade, een 
bundeling ondernemingen rond het voormalige Rijks
rekencentrum, is er natuurlijk sprake van concurrentie.

Maar bij de KPN en straks de NS is de situatie anders. 
Beide hebben feitelijk een soort monopoliepositie. De 
NS expliciteert dit zelfs door sub-optimale medewer
king, om niet te zeggen tegenwerking, te verlenen aan 
nieuwe aanbieders van spoorwegvervoer. Vanuit zo'n 
riante positie is concurrentie dan ook wel even wen
nen. Je kunt wel a la Den Besten een meer bedrijfsmati
ge aansturing los van alle vertragende banden met het 
Rijk proclameren, maar dan moet je niet moeilijk doen 
wanneer er zich daadwerkelijk concurrenten aandienen: 
'fair play' dus.

B e la s t in g b e ta le r  o f  a fn e m e r
Terug naar de idee van gedeeltelijke privatiseringsope- 
raties. Hoe moet dit in de praktijk gestalte krijgen? In 
het geval van de PTT-Post zou de moeder KPN bijvoor
beeld kunnen besluiten de brievenbusfrequentie buiten 
de Randstad, die in veel gevallen wel minder winstge
vend zal zijn, neerwaarts 
bij te stellen. Het feit dat 
we nu maar met één lich
ting per dag zitten is een 
teken aan de wand. Voor 
de postkantoren geldt het
zelfde verhaal. En zijn alle 
stations op alle plekken in 
Nederland wel rendabel? De NS en KPN hebben een 
maatschappelijk functie. Of eigenlijk, de overheid heeft 
deze, en de Kamer moet daarover waken. Na een pri- 
vatiseringsgang ligt de bal weer bij de overheid die deze 
publieke taak moet waarmaken, bijvoorbeeld door con
tracten af te sluiten met de aanbieder. De vraag is of de 
belangen van de belastingbetaler daarbij zijn verbeterd 
ten opzichte van de toestand vóór privatisering. Zeker 
in de aanvangssituatie moet de onderneming bepaalde 
kosten inverdienen, wat tot uitdrukking komt in de kost
prijs. Als prikkels tot prijsverlaging ontbreken door ab
sentie van andere aanbieders, kan zij haar gang gaan. 
Dit is een verkeerde ontwikkeling die zeker niet in het 
belang van de burgers is en het noch leuker, noch mak
kelijker maakt.

E r  h e e r s t  e e n  h o u d i n g  a l s o f  e l k e  

r e g e l  e r  é é n  t e v e e l  i s ;  h e t  

d e r e g u l e r e n  s t a a t  v o o r o p  e n  d e  

m a r k t  d o e t  z i j n  w e r k  w e l .

13.4
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D o o r  D ijla n  v a n  V lim m e r e n

J a n  P r o n k ,  e e n  r e b e l m e t  e e n  m i s s i e . . .

M a r g r ie t  B ra n d s-  
m a e n P ie te r  K lein , 
Jan Pronk: een re
bel m e t een m iss ie , 
207 pag in a 's , U it
g e v e r i j  S c h e ffe r s  
U tr e c h t ,  19 9 6 , 
f2 9 ,9 0

Mag ik zo brutaal zijn? Een volstrekt onbekende trein- 
passagier tikt zachtjes op mijn schouder. Of hij even de 
achterkant mag lezen? Hij wijst naar het boek dat om
geslagen op mijn knieën ligt. Hij kijkt, glimlacht en geeft 
het vervolgens weer terug. Ik ga het gelijk kopen, zegt 
hij. En nog snel voordat hij de coupé verlaat: Jan Pronk 
is de enige in Den Haag die nog 'mens' is.
Of deze conclusie getrokken mag worden, valt te be
twijfelen. Van Rosenmöller en Marijnissen, om maar wat 
te noemen, is veel te zeggen maar niet dat het geen 
mensen zouden zijn. Toch is Pronk er een die zich durft 
te laten gaan, daarin heeft mijn mede-reiziger gelijk. Dat 
er voortijdig - niet iedereen is ervan overtuigd dat de 
huidige secretaris-generaal Boutros Ghali van de VN in 
december aan zijn tweede termijn zal beginnen - een 
biografie van hem is verschenen, is daarmee voor ieder 
duidelijk.

Voor de auteurs Margriet 
Brandsma en Pieter Klein 
ontstond het idee een boek 
te schrijven over de poli
ticus in de weken nadat 
Pronk was gevraagd voor 
de hoge VN-post. Het 
'nee' van Pronk impliceer
de -zo schrijven ze in het 
voorwoord- de ambitie 
om ook na het kabinet- 
Lubbers een rol te blijven 
spelen in de Nederlandse 
politiek. Daarmee zou de 
jongste minister van wel
eer -drieëndertig was hij 
in mei 1973- een oudge
diende worden, de enige 
in de huidige partijtop 
volgens de twee schrijvers 
die sinds het einde van de 
jaren zestig een prominen
te rol is blijven spelen in 
de Partij van de Arbeid. 
Een kwart eeuw geeft hij 
nu kleur aan het politieke 
debat.

De PvdA'er Bram Stemerdink, die tijdens de formatie 
van 1989 door Kok werd gepasseerd voor het minister
schap van Defensie, zegt in het boek: 'Ongelooflijk, de 
gedreven manier waarop hij zijn standpunten naar vo
ren brengt. Jan zegt geen lesjes op, hij heeft zelf iets te 
zeggen. Hij komt in zijn gedrevenheid soms wat ouder
wets over, de koele zakelijke benadering lijkt soms meer 
van deze tijd, maar als je dan ziet hoe hij in een mum 
van tijd elk gezelschap, groot of klein, op gang krijgt, 
enorm stimuleert aan de discussie deel te nemen, dan 
denk je wel eens bij jezelf, de echte politiek leider van 
de PvdA is Jan Pronk. De grote afwezige in de hele dis

cussie is Wim Kok."
Oud-directeur Joop van den Berg van de Wiardi Beek
man Stichting zegt bijvoorbeeld in de biografie dat Pronk 
niet mode-gevoelig was in zijn politieke plaatsbepaling: 
'Het zit bij mensen als Den Uyl en Pronk veel dieper 
dan bij types die vrij gemakkelijk van standpunten ver
anderen. Ze hebben veel langer en grondiger nagedacht 
over hun opvattingen. Pronk is sterk op het inhoudelij
ke gericht, veel meer dan op de tactiek. Hij is nooit een 
echt politicus geweest zoals Relus ter Beek. Politiek tac
tisch heb ik Jan altijd een debiel gevonden. Relus ter 
Beek vervolgens: 'Het rare bij Jan is dat een politicus 
niet van politiek mag houden omdat politiek bedrijven 
associaties oproept met handjeklappraktijken.'
Maar het is niet alleen maar lof in het boek. Voormalig 
minister van Buitenlandse Zaken Max van der Stoel liet 
partijleider Den Uyl in 1977 weten in een volgend kabi
net niet langer met Pronk te willen samenwerken. 'Hij 
eruit of ik eruit.' Indonesië was destijds de bron van 
problemen tussenbeide bewindslieden. Aan de ene kant 
was er hulp en aan de andere kant de vraag hoe Neder
land om moest gaan met een land dat het, in de ogen 
van het voormalige moederland, niet serieus nam met 
de mensenrechten. Pronk vond dat de hulp middel kon 
zijn om het gedrag van de Indonesische regering te 
beïnvloeden, Van der Stoel zag veel meer in de weg van 
de stille diplomatie.
Een aantal malen is de PvdA'er met zijn handelen in 
het verleden negatief in het nieuws geweest. Overma
tig alcoholgebruik was er daar een van. In het tijdschrift 
De Tijd schreef de huidige woordvoerder van Pronk, 
Rob Vermaas, in september 1977 een artikel onder de 
kop: 'Het beleid moet blijven, maar wat doen we met 
Pronk?' De vraag die Vermaas stelde, werd ingegeven 
door de particuliere levenswandel van Pronk. De mi
nister kon slecht tegen alcohol en wist niet te matigen. 
In maart 1975 reed hij met te veel drank op in een grep
pel in de buurt van Nunspeet. De politierechter in Mep- 
pel veroordeelde hem tot een geldboete en een tijdelij
ke ontzegging van de rijbevoegdheid. Daarmee was de 
politieke loopbaan van Pronk gered, want een gevan
genisstraf zou zijn aftreden tot gevolg hebben gehad. 
Helaas zijn slechts een aantal citaten uit 'Jan Pronk, een 
rebel met een missie' hier behandeld. Helaas omdat het 
boek veel meer bevat dan wat onsamenhangende re
gels over het leven en het beleid van een van Neder
lands boeiendste persoonlijkheden. Duidelijk, overzich
telijk, helder en -tot dusver- compleet is de weergave. 
"Fascinerend" schrijft de uitgever op de achterkant, een 
verkooptruc ongetwijfeld. Maar dit in geval zijn de com
merciële bedoelingen treffend voor de inhoud. Adem
benemend mag het genoemd worden. En niet alleen 
voor wie de politicus of ontwikkelingssamenwerking 
een warm hart toedraagt. Dit boek is voor iedereen aan
gename kost.

♦
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Lange weg naar mondiale voedselzekerheid

Je bent jong en je wilt...eten
Pépé is twaalf jaar, de op drie na jongste van een groot 
gezin. Hij werkt in een stad ergens in het zuiden van de 
Sahel. Hij verzamelt er oude dozen en papier, die hij 
kan verkopen aan een drukker die er kranten van maakt. 
De krant zelf kent hij niet, want net als 60% van zijn 
landgenoten is hij analfabeet.
Iedere dag loopt Pépé vijf kilometer van zijn dorp naar 
de stad. Van het inkomen dat hij verdient, kunnen ze 
thuis verse groenten eten. Extra vitamines zijn hard 
nodig, want hij heeft niet zo'n goede gezondheid; hij is 
dit jaar al drie keer ziek geweest.
Pépé heeft zeven broers en een zusje. De twee oudste 
broers mogen doorleren, voor de rest stopt het na de 
lagere school. Het gezin van Pépé heeft een paar koeien, 
wat geiten en kippen en op hun akker groeit cassave en 
maïs. Af en toe is er fruit bij het eten, wanneer vader op 
de markt in de stad is geweest. Omgerekend zijn er in 
totaal per persoon per dag ongeveer 2100 kcal. (kiloca- 
lorieën) beschikbaar, terwijl er 2600 kcal. nodig zou zijn.

Het voorbeeld van Pépé illustreert de vaak moeilijke 
omstandigheden om in een willekeurig ontwikke
lingsland in eigen levensomstandigheden te voorzien. 
Er moet door de kinderen met man en macht worden 
geholpen om de dagelijkse maaltijd op tafel te krijgen 
en die is dan meestal nog niet erg gevarieerd. In grote 
gezinnen krijgen meestal maar een paar kinderen de 
kans om door te leren.

W e r e ld v o e d s e lp r o d u k t ie  s t i j g t
De totale voedselproduktie in de wereld is op dit mo
ment voldoende om ieder mens te voorzien van de be
nodigde voeding. Gemiddeld is er sinds de zeventiger 
jaren een stijging van de voedselproduktie per persoon 
waar te nemen in Azië en het Nabije Oosten; in Afrika 
daarentegen is de hoeveelheid beschikbaar voedsel nau
welijks gestegen.
Wanneer er in een bepaald gebied voldoende voedsel 
is, wil dit nog niet zeggen dat dit ook voor iedereen 
toegankelijk is. Het is bovendien van belang, dat er spra
ke is van een stabiele voedselvoorziening door het jaar 
heen. Tenslotte moet ook de kwaliteit van het voedsel 
voldoende zijn: een gebrek aan micro-nutriënten zoals 
vitamines, jodium en ijzer kan de weerstand verminde
ren en kan problemen tijdens de zwangerschap veroor
zaken.
De totale voedselproduktie houdt gelijke tred met de 
stijging van de wereldbevolking. Het probleem zit dan 
ook niet in de groei van het aantal mensen, maar in de 
mondiale verdeling van het voedsel. In dit opzicht blijkt 
de vrije markt onvoldoende effectief te zijn. In alle re
gio's ter wereld wordt daarom de voedselproduktie 
door de overheid ondersteund. In ontwikkelingslanden 
wordt echter vanwege de behoefte aan harde valuta 
vaak de nadruk gelegd op handelsgewassen, zoals ca
cao, tabak of bananen. De liberalisering van de wereld
handel, zoals af gesproken in het GATT-akkoord (GATT 
= General Agreement on Tariffs and Trade, inmiddels

7 3.4

I n  v e e l  o n t w i k k e l i n g s l a n d e n  i s  d e  v o e d s e l v o o r z i e n i n g  n o g  a l 

t i j d  e e n  r e d e n  t o t  z o r g .  L a n d e n  z o a l s  i n  A f r i k a  t e n  z u i d e n  v a n  

d e  S a h a r a  b e z i t t e n  v a a k  m e t  e e n  v o e d s e l v o o r r a a d  d i e  z o w e l  i n  

k w a n t i t a t i e f  a l s  k w a l i t a t i e f  o p z i c h t  o n v o l d o e n d e  i s  o m  i e d e r e  

i n w o n e r  v a n  h e t  n o d i g e  t e  v o o r z i e n .  D e  v e r m i n d e r d e  a a n d a c h t  

v o o r  o n t w i k k e l i n g s s a m e n w e r k i n g ,  z o a l s  u i t  d e  b e g r o t i n g e n  v a n  

v e e l  W e s t e r s e  l a n d e n  b l i j k t ,  i s  a l l e e n  a l  o m  d e z e  r e d e n  v o l s t r e k t  

o n t e r e c h t .

opgevolgd door de WTO, de World Trade Organizati- W a r d  B ie m a n s  
on) zal op langere termijn waarschijnlijk positieve ef
fecten voor de handelspositie van zowel ontwikkelings
landen als ontwikkelde landen hebben. Op korte ter
mijn zijn de effecten onzeker en is het niet ondenkbaar 
dat op micro-niveau de armoede zal toenemen, vanwe
ge prijsstijgingen bij verminderde overheidssteun.
Eenzelfde rol kunnen Structurele Aanpassingsprogram
ma's (SAP) spelen in de minder ontwikkelde landen.
Hoewel de doelen van dergelijke programma's, zoals 
een evenwichtige handelsbalans, een stabielere munt en 
een lager financieringstekort, niet ter discussie hoeven 
te staan, kan het gewenste tempo waarin deze doelen 
dienen te worden verwezenlijkt, wel van land tot land
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verschillen. Wanneer de overheidsuitgaven te snel wor
den teruggebracht, kunnen vitale sectoren zoals de ge
zondheidszorg of het onderwijs, maar ook de landbouw
sector daar onder lijden. De ontwikkeling van de land
bouw blijft één van de voorwaarden voor economische 
vooruitgang.
Het is een taak van de overheid om de voedselvoorzie
ning voor hun inwoners te garanderen wanneer de 
markt hierin tekort schiet. Hierbij doen zich echter com
plicaties voor. In de snelgroeiende steden kan de stij
gende vraag aan voedsel problemen opleveren, bij de 
distributie, maar ook bij de bereiding, bijvoorbeeld wan
neer men niet over kokend water kan beschikken. In 
dunbevolkte gebieden ontbreken vaak de nodige facili-

S p a arbekken  b ij 
een  w a terp o m p -  

sta tion  in  E g yp te  
(Foto: D H V  

C onsultan ts BV)
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teiten zoals watervoorziening, een fijnmazige infrastruc
tuur, of communicatiemiddelen. Een effectief voedings- 
programma opzetten is om deze redenen niet zo eenvou
dig.
Daar komt bij, dat de druk op het milieu groter wordt 
door een toenemende en vooral ook eenzijdige produk- 
tie, zoals bij handelsgewassen vaak het geval is. De voed
selvoorziening voor toekomstige generaties komt zo in 
gevaar. Er ontstaat een tekort aan water, de bodem raakt 
uitgeput door een gebrek aan voedingsstoffen of er 
worden meer schadelijke bestrijdingsmiddelen gebruikt. 
Bovendien is het verbouwen van voedsel op onvrucht
bare grond, met weinig water en weinig technische 
middelen erg arbeidsintensief. Het is in dergelijke om
standigheden dan ook begrijpelijk, dat ouders kiezen 
voor het krijgen van veel kinderen, om gezamenlijk de 
dagelijkse zorgen te overwinnen. Veel politieke partijen 
in ontwikkelingslanden pleiten voor een sterke aanwas 
van de bevolking, het zijn immers belangrijke arbeids
krachten.

O n tw ik k e l in g s s a m e n w e r k in g  b l i j f t  h o o g n o d ig
Het Nederlandse ontwikkelingsbeleid richt zich in de 
eerste plaats op armoedebestrijding. Het voedingsbe- 
leid, dat hiervan deel uitmaakt, kiest voor een integrale 
benadering. Naast de aandacht voor milieu-aspecten en 
emancipatie, richt het voedingsbeleid zich sterk op het 
micro-niveau, dus het verbeteren van de kwaliteit van 
het voedselpakket, met speciale aandacht voor micro- 
nutrinten, zuigelingen- en kindervoedsel, voedingsas
pecten in het onderwijs en voeding in de gezond
heidszorg.
Naast bilaterale hulp zijn er ook in multilateraal ver
band diverse hulpprogramma's. Zo hebben de Verenig
de Naties in 1995 een wereldactieprogramma vastge
steld, dat zich speciaal richt op jongeren. Bestrijding van 
honger en armoede neemt hierin een belangrijke plaats 
in. Jongerenorganisaties, waaronder de koepelorgani
satie YDC, krijgen een rol bij de verdere uitwerking van 
het plan.

Het actieprogramma doet een viertal interessante aan
bevelingen, gericht op jongeren in ontwikkelingslanden:
- h e t  verhogen  van d e  aan trekke lijkh e id  van h e t  leven  
op  h e t  p la tte la n d , d o o r  betere  voorzien ingen  op  educa
t i e f  en  cu ltu ree l v la k  te b ieden;
- tra in ingsprogram m a 's g e r ic h t op  verbetering  van p ro -  
d u k tie m e th o d e n  en  m arke ting ;
- h e t  v erlen en  van la n d rech ten  aan jo n g eren ; on d er
s te u n d  d o o r  financië le  en  technische assistentie; en
- sa m e n w e rk in g  tu ssen  jo n g eren  op  h e t  p la tte la n d  en  in  
d e  s ta d  g e r ic h t o p  vo ed se lp ro d u k tie  en -distributie.

Hulp gericht op voedselzekerheid in ontwikkelingslan
den is nog altijd noodzakelijk. Het gegeven dat het af
gelopen jaar wereldwijd rond de 10% minder ontwikke
lingshulp is verstrekt, is reden tot ongerustheid. Neder
land mag zich hierin gelukkig een uitzondering noe
men. Het is ook positief, dat Nederland de armoedebe
strijding vanuit integraal perspectief bekijkt en niet te 
eenzijdig de na druk legt op een gezonde financiële struc
tuur van een land. Vooruitgang blijft in grote delen ter 
wereld een zaak van lange adem.

♦

‘J e  h e b t  e e n  g r o o t  v e r s c h i l  t u s s e n  d e  d u w e r s  

e n  d e  m e n s e n  d i e  h e t  m o e t e n  d o e n ’, h e e f t  

V a n  M ie r lo  u i t g e l e g d .  D e  w e r k g r o e p  m e n s e n 

r e c h t e n  s p a n t  z i c h  s i n d s  h a a r  o p r i c h t i n g  in  

o m  d e  N e d e r l a n d s e  r e g e r i n g  n a a r  e e n  b e t e r  

m e n s e n r e c h t e n b e l e i d  t e  d u w e n .  S o m s  d u w t  

z e  z o  h a r d  d a t  z e  d a a r m e e  d e  a a n d a c h t  v a n  

b e w i n d s l i e d e n  t r e k t .  B e g i n  m e i  h a d d e n  z o 

w e l  m i n i s t e r  V a n  M i e r l o  a l s  m i n i s t e r  P r o n k  

e e n  g a a t j e  i n  h u n  a g e n d a  g e v o n d e n  o m  m e t  

d e  J D  o v e r  m e n s e n r e c h t e n b e l e i d  t e  s p r e k e n .  

M e t  V a n  M i e r lo  h a d d e n  w e  e e n  o n d e r o n s j e ,  

‘p a r t i j g e n o t e n  o n d e r  e l k a a r ’, P r o n k  h e b b e n  

w e  b e z o c h t  i n  g e z e l s c h a p  v a n  h e t  C D  J A ,  d e  

J O V D e n d e J S .

B a r t  H o o g e n b o o m

Hans van Mierlo is als minister van buitenlandse zaken 
de eerst-verantwoordelijke voor het Nederlandse 
mensenrechtenbeleid. Op 9 mei ontving hij een delega
tie van de JD op zijn ministerie om te praten over de 
positie van mensenrechten in zijn buitenlands beleid. 
De discussie heeft met name betrekking gehad op de 
Nederlandse relaties met China.
De JD heeft al veel kritiek uitgeoefend op Van Mierlo, 
omdat zijn mensenrechtenbeleid ondergeschikt lijkt te 
zijn aan economische belangen. Hij wekt de indruk 
daadwerkelijk gestoken te zijn door deze kritiek. Na een 
korte uitleg van zijn bezigheden die ochtend — de gijze
lingsactie in Irian Jaya houdt hem al vanaf zes uur 's 
ochtends bezig — valt hij fel uit. Als de JD de beweert 
dat hij weinig doet aan mensenrechten, is zij volgens 
hem onjuist bezig. Het bureau mensenrechten op het 
ministerie van buitenlandse zaken begint steeds beter 
te functioneren. Door de dwarsverbanden die met de 
herijking zijn gelegd, is het tegenwoordig veel beter 
mogelijk om in allerhande internationale betrekkingen
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Overleg met ministers Pronk en Van Mierlo

JD'ers in buitenlandse zaken
de mensenrechten aan de orde te stellen.
Op de vraag wat Nederland dan gedaan heeft voor de 
mensenrechten in China, geeft Van Mierlo als antwoord 
een uitleg over hoe complex de wereld tegenwoordig 
in elkaar zit. Vroeger konden we als westerse landen 
nog grote invloed uitoefenen op arme landen. Nu zijn 
vooral in Azië deze landen economisch zo sterk dat 
westerse landen eigenlijk vrij weinig meer in te bren
gen hebben. Volgens Van Mierlo is ook de 2¥i miljard 
ontwikkelingshulp die Nederland aan China heeft toe
gezegd geen stok meer achter de deur. Dus beperkt hij 
zich tot 'het aan de orde stellen' in gesprekken met Chi
nese diplomaten — en dat neemt een fors deel van deze 
gesprekken in beslag— en lobbyen in de Europese Unie. 
In de EU heeft hij zich namens Nederland sterk gemaakt 
voor een resolutie waarin de mensenrechtensituatie in 
China veroordeeld wordt, helaas is deze resolutie in de 
VN uiteindelijk verworpen. Ook verwijst hij naar een 
mensenrechtenclausule die tegenwoordig deel uitmaakt 
van alle samenwerkingsverbanden van de EU. Aan de 
implementatie van deze clausule (bijvoorbeeld sancties) 
wordt nog gewerkt. Op vragen naar meer concrete EU- 
maatregelen wat betreft mensenrechtenbeleid komt 
slechts een filosofisch antwoord.
Van Mierlo heeft ook nog enig goed nieuws voor ons 
achter de hand: hij zet zich in voor het behoud van de 
culturele identiteit van Tibet en er komen zeer waar
schijnlijk VN-rapporteurs in China Voor hem zijn men
senrechten absoluut prioriteit nummer één in het bui
tenlands beleid, 'alhoewel, dat zeg ik nu wel zo gemak
kelijk, zo gemakkelijk ligt het natuurlijk nooit...'
Na een uur moet de minister zich weer storten op ande
re zaken. Hij excuseert zich, ook voor zijn af en toe wat 
bruuske uitvallen: 'Maar goed, we zijn tenslotte partij
genoten, dat moet kunnen'.

Met Van Mierlo hadden we nog behoorlijke menings
verschillen, toen ik een week later bij Pronk aan tafel 
zat, geneerde ik me bijna omdat ik het zo vaak met hem 
eens was. Toch is de boodschap van Pronk voor een deel 
dezelfde als die van Van Mierlo. Nederland is geen gids
land. Slechts bij een beperkt aantal landen — die lan
den waar Nederland, bijvoorbeeld door ontwikke
lingssamenwerking, een speciale band mee heeft — kan 
Nederland alléén iets uitrichten om de mensenrechten
situatie te verbeteren.
Bepaalt het verwachte resultaat dan de inzet? Nee, 'het 
geziene resultaat bepaalt de aard van de inzet'. Neder
land heeft verschillende middelen tot zijn beschikking 
om iets te doen aan een slechte mensenrechtensituatie 
in een ander land: middelen die kunnen variëren van 
stille diplomatie tot het ontzeggen van ontwikke
lingshulp. Met betrekking tot China houdt hij vast aan 
het standpunt dat je 'eerst een stoel aan tafel' moet krij
gen, bijvoorbeeld door economische betrekkingen, en 
dan pas voorzichtig de mensenrechten aan de orde kunt 
stellen. Pronk is wel bezig te kijken hoe hij in en om 
China steun kan geven aan mensenrechtengroeperin
gen. En er is al een heleboel ten goede veranderd in

China, zo meent hij.
Andere landen die nog op tafel komen zijn Birma en 
Iran. Pronk vertelt hoe het vroeger kon gebeuren dat 
economische zaken een handelsmissie naar Birma or
ganiseerde zonder dat hij of de minister van buitenland
se zaken daar iets van afwist. Ambtenaren die zich be
zig hielden met mensenrechten werden o verru led  door 
hun collega's van economische zaken. Tegenwoordig 
heeft het bureau mensenrechten een hogere status, het
geen dergelijke misstanden moet voorkomen. De inves
teringen van Heineken in Birma vindt hij abject. En over 
Heinekens bewering dat haar investeringen ten goede 
komen aan de mensenrechtensituatie is Pronk duide
lijk: 'Onzin!'
Wat Iran betreft is hij het met ons eens dat het belache
lijk is dat asielzoekers naar Iran worden teruggestuurd. 
Maar Schmitz moet een wettelijke basis hebben om dat 
al dan niet te doen. Tot nu toe wordt die basis gevormd 
door ambtsberichten van de ambassades. Pronk pleit er 
dan ook voor de ambtsberichten of een ander status te 
geven, of deskundigen van justitie op de ambassades te 
plaatsen.

Zowel Pronk als Van Mierlo heeft ons uitgenodigd voor 
een vervolggesprek aan het eind van dit jaar. Wij zullen 
zeker gebruik maken van die uitnodigingen. Deze keer 
ontkwamen we er niet aan dat de gesprekken ondanks 
onze voorbereidingen een vrij informatief karakter had
den. Kritiek wordt al gauw beantwoord met een situa
tieschets over hoe complex de realiteit is, of welke maat
regelen er al wel zijn genomen. Wij hebben weer een 
beetje kunnen duwen, en een hoop nieuwe informatie 
gekregen. Op grond daarvan zullen wij moeten probe
ren voor de volgende keer met meer concrete 
(beleids)voorstellen te komen. Beide ministers wekten 
de indruk zeer geïnteresseerd te zijn in onze ideeën, en 
hebben getoond ook daadwerkelijk te willen luisteren. 
Nou alleen nog hopen dat ze er wat mee doen.

♦
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Halfjaarlijkse evaluatie beleidsplan

Nu de kinderen nog... D e n n is  H e s s e l in g

Op de najaarsALV van de JD is het beleidsplan voor 1996 aangenomen. 
Nu we halverwege het jaar zijn is het een goed moment om te kijken wat 
afdelingen, werkgroepen en het landelijk bestuur daar tot nu toe aan ge
daan hebben.

Het eerste punt dat in het beleidsplan genoemd wordt is dat we gaan dis
cussiëren over vrijzinnig-democratie. Zoals jullie elders in deze Demo kun
nen zien is inmiddels de aftrap gegeven voor een ketting-discussie hier
over. Verder worden in het najaar in Twente en Leiden de internationale 
vrijzinnnig-democratie-dagen gehouden. Dit alles en meer gebeurt in het 
kader van het project vrijzinnig-democratie.

Punt twee spreekt over het creatiever omgaan met projecten. Zo zal bij het 
project digitale democratie niet alleen gediscussieerd worden, maar wordt 
de JD ook zelf aktief op Internet. Dat laatste is ondertussen zowel op lande
lijk niveau als door verschillende afdelingen gerealiseerd. Er is een landelij
ke thuispagina van de JD Cyberspace (http://www.pi.net/~andor/jd/jd.htm), 
en ook de afdelingen Twente en Nijmegen zijn aktief op het net; in Amster
dam is dit in voorbereiding. Zoetermeer doet het gezamenlijk met andere 
pjo's en Friesland had de aankondiging van het lustrum erop gezet. De 
discussie over de mogelijkheden van internet voor de democratie is tot nu 
toe gevoerd in Amsterdam, Utrecht en Twente. Nu de projectgroep digitale 
democratie gevormd is, zal deze zich hier ook verder mee bezighouden.

Vervolgens zegt het beleidsplan dat we in 1996 speciaal onze aandacht 
gaan richten op scholieren, en dat we daarvoor gaan samenwerken met 
organisaties als het LAKS en leerlingenraden. Eén van de grote dingen die 
hiervoor gepland staan is de landelijke scholierencampagne over alcohol 
en drugs, die in september/oktober van start gaat. In Twente werd een 
aktiviteit samen met een school en met Duitse jongeren gehouden, waarbij 
gediscussieerd werd over vrijheid. Zeeland heeft een dag gepland staan 
waarop verschillende pjo's een dag lang een school gaan bezoeken, en 
ook d.m.v. een band bij scholieren de aandacht proberen te trekken. Am
sterdam hield een politiek café over geweld op scholen, met o.a. staatsse
cretaris Netelenbos van Onderwijs. Tenslotte is in Zoetermeer een platform 
opgericht, waardoor de JD intensievere contacten krijgt met leerlingengele
dingen.

Aan punt vijf van het beleidsplan, dat zegt dat we nieuwe wervingskanalen 
zoals popfestivals gaan aanboren, kan nog meer aandacht besteed wor
den. Wel had de afdeling Amsterdam een originele aktiviteit door op Konin
ginnedag met een voetbal te laten schieten op paarse ministers. Bovendien 
probeerden zij het huis-aan-huis folderen bij studentenhuizen. Groningen 
gebruikt samenwerking met andere, niet direkt politiek ingestelde organisa
ties om nieuwe leden binnen te halen, zoals bij de goed bezochte aktiviteit 
met Anil Ramdas. Op landelijk niveau staat een stand op het Racism beat 
it-festival gepland.

Meer politieke inhoud bij internationale aktiviteiten is het volgende punt in 
het beleidsplan. Hier is aan gewerkt doordat de internationaal secretaris de 
internationele werkgroepen regelmatig bezoekt, en hen zo probeert te be
trekken bij internationale aktiviteiten. Met de VUJO is inhoudelijk samenge
werkt over de IGC, waarna deze discussie zowel op de VUJO-raad als op 
het JD-congres voortgezet werd.

Punt zeven, het verbeteren van de contacten met D66 op diverse terreinen, 
was erg populair. De JD-Utrecht deed mee aan het Provinciale Statenspel, 
waarbij elke politieke partij een jongerenteam in moest zetten. Den Haag

had een gezamenlijk debat met D66 over het gehandicaptenbeleid. In Zoe
termeer neemt de JD deel aan de gemeentelijke jongerencommissie van 
D66, waarbij zaken vanuit jongerenperspectief bekeken worden. De JD- 
Nijmegen is begonnen met het bezoeken van alle gemeenteraadsfractie- 
vergaderingen. In Arnhem heeft sinds kort een JD-er plaatsgenomen in de 
Gelderse adviesraad van D66. De JD-Zeeland heeft in de gemeente Ter- 
neuzen samen met D66 een plan ingediend bij de gemeenteraad voor de 
Scheldeboulevard. Ook Groningen kende een gezamenlijk JD-D6G-plan, in 
dit geval over het te voeren jongerenbeleid. Amsterdam bracht een i.s.m. 
de fractie georganiseerd bezoek aan het gemeentehuis. Leiden houdt vooral 
contact met de gemeenteraadsfractie van D66 i.v.m. zaken die spelen in de 
jongerengemeenteraad. Op landelijk niveau wordt door verschillende werk
groepen meegewerkt aan het opstellen van het nieuwe D66-verkiezings- 
programma. In samenwerking met het IVSOM wordt in het najaar een inter
nationale aktiviteit in Slovenië georganiseerd. Via de Eurofractie van D66 
werd een succesvol bezoek aan het Europees Parlement gebracht. En ten
slotte is er hard richting Tweede Kamer gelobbied om onze subsidie niet 
onder die van de partij geschoven te krijgen; zie hiervoor elders in deze 
Demo.

Vervolgens wordt gezegd dat de werkgroepen meer onderling gaan sa
menwerken en ook contacten met de afdelingen gaan zoeken. Dat eerste 
loopt goed: de werkgroepen milieu en economie schrijven gezamenlijk de 
resolutie ‘econologie’, die op het najaarscongres behandeld wordt. Boven
dien gaan de werkgroepen mensenrechten en economie gezamenlijk een 
gedragscode voor het bedrijfsleven opstellen, voor wat betreft investerin
gen in landen met een slecht mensenrechtenbeleid. De contacten met de 
afdelingen is iets waar het CPZ het komend half jaar aan gaat werken. Ook 
werd bij dit punt gesteld dat het LB vaker een werkgroep om advies zou 
vragen. Dat is onder andere gebeurd met de werkgroep mensenrechten, 
toen het mensenrechtenbeleid van Van Mierlo in de actualiteit speelde; met 
de werkgroep economie is een gezamenlijk opinie-artikel in de Trouw ge
schreven over het basisinkomen; de werkgroepen ontwikkelingssamenwer
king en milieu zijn betrokken bij het werk van het NJMO; en de werkgroep 
economie is om advies gevraagd inzake het AOW-beleid.

Punt negen bepleit verbetering van de contacten met maatschappelijke or
ganisaties, en dan vooral degene waar jongeren bij betrokken zijn. In ver
schillende plaatsen gebeurt dit via jongerenplatforms of de jongerengemeen
teraad. Daarnaast heeft Utrecht contact met de Turkse jongeren/arbeiders- 
organisatie TDID; in Friesland verscheen naar aanleiding van een ontmoe
ting met een Turkse jongerenorganisatie een artikel in it Pompeblêdsje; in 
Twente werd o.a. samen met Turkse jongeren een congres georganiseerd; 
Zeeland heeft goede contacten met het jeugdhonk 'Kalashnikov'; Leiden 
houdt het op de Jongeren Milieu Aktief; en Den Haag hield samen met 
Marokkaanse jongeren een aktiviteit over hun problemen. Op landelijk ni
veau lopen het paars overleg, de NJMO, en het nieuw opgezette ISO-over- 
leg over Hoger Onderwijs (waar ook de LSVB bij betrokken is).

Punt vier heb ik nog overgeslagen; daarin staat dat we kinderen op de 
basisscholen gaan laten kennismaken met democratie. Behalve deelname 
in de voorbereidingen van het project 'Jongeren 2001’, dat precies zoiets 
beoogt maar waarvan het, gezien de kritische reacties uit de onderwijswe
reld, niet duidelijk is of het uitgevoerd gaat worden, is daar eigenlijk nog 
niks aan gedaan. W e weten nu dus waar we nog aan moeten werken...

♦
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U p  t o  J D a t e

ra erg- to 3»afc« «orde» kotte berichte*
a p g e t ra n e n . A l  l a  « ï e y w - j e z  ui-fc <fa
vereniging- vind je  op desa gagim ' b

N ieu w  s ta n d p u n t in  w ord ing

LB discussieert over AO W J o n g e r e n  k i e z e n  v o o r  

z o n d a g s r u s t
In de afgelopen periode heeft 
het LB onder meer gediscussi
eerd over de AOW. Hoewel 
deze discussie zich nog niet in 
een afgerond stadium bevindt, 
toch een inzicht in het voorlo
pige resultaat.
De problemen die de AOW gaat 
opleveren zijn evident. Door de 
toenemende vergrijzing is het 
huidige omslagstelsel op ter
mijn onbetaalbaar. Het nu be
zuinigen op de hoogte van de 
AOW-uitkering lost het pro
bleem niet structureel op. Geko
zen zal moeten worden voor 
een nader regime. O p een te r
m ijn  va n  20 ja a r  zo u  h e t L B  er
voor k ie zen  de AOW in  z i jn  g e 
heel a f  te  b ouw en  naar nul. In 
de tussentijd kan naar leeftijd 
begonnen worden met een zelf
standige pensioenopbouw. 
Voor de periode na die twintig 
jaar wordt ervan uitgegaan dat

W e r k g r o e p

i n t e r n a t i o n a l e

b e t r e k k i n g e n

Wil je wat meer op de hoogte 
zijn van wat er in de wereld ge
beurt? Lijkt het je leuk om op 
de hoogte gehouden te worden 
van interessante bijeenkomsten 
op het gebied van internationa
le betrekkingen? Zou je eens 
willen weten hoe het er nou aan 
toegaat bij de VN door middel 
van een VN simulatie spel? Dan 
moet je zeker eens een keertje 
komen kijken bij deze werk
groep. Want dit zijn wij onder 
andere van plan te gaan doen 
het komende studiejaar. Ook 
zullen er weer sprekers uitgeno
digd worden. De laatste spre
kers in onze werkgroep waren 
onder andere een stagiaire van 
de Raad van Europa en een mi
litair onderzoeker van Clingen- 
dael. Voor meer informatie kun 
je bellen naar Mabel Frumau tel. 
020-6920823

iedereen zelf in een pensioen 
heeft voorzien. Voor mensen 
die niet in staat zijn geweest een 
zelfstandig pensioen op te bou
wen, dient een beroep op de bij
stand open te staan. Om de 
AOW nu betaalbaar te houden 
is een beroep op de mensen met 
een aanvullend pensioen niet 
onredelijk; de pensioenpremies 
waren aftrekbaar voor de belas
ting. Het gaat hier niet om een 
gebrek aan solidariteit met de 
ouden van dagen die Neder
land hebben opgebouwd. De 
generatie die nu en binnenkort 
in de AOW komen heeft een 
groter life time-profijt van de 
welvaartsstaat, dan de genera
tie die bij wijze van spreken 
over twintig jaar gepensioneerd 
raakt.

(Secretaris-Politiek G errit-W im  
G erritsen)

N i e u w :  G i d s  

P o l i t i e k e  P a r t i j e n

Voor wie op zoek is naar het e- 
mail adres van de PvdA of de 
partijvoorzitter van D66, of naar 
de politieke jongerenorganisa
ties, biedt de Gids Politieke Par
tijen uitkomst.
De Gids bevat algemene èn ac
tuele informatie over de partij- 
organisaties van alle in de Sta- 
ten-Generaal vertegenwoordig
de politieke groeperingen. Aan 
iedere partij, inclusief aan de 
partij gelieerde organisaties, is 
een afzonderlijk hoofdstuk ge
wijd.
De Gids is uitgegeven door het 
Instituut voor Publiek en Poli
tiek in samenwerking met het 
Documentatiecentrum Neder
landse Politieke Partijen 
(DNPP) te Groningen. De prijs 
is ƒ 24,90 (176 pag., paperback). 
De Gids is te verkrijgen via de 
boekhandel of bij het IPP, tel. 
020 521 76 00.

U trech t- Op 1 juni jongstleden 
vond er voor het eerst een zit
ting van het pjo-parlem ent 
plaats. Een soort Tweede Ka
mer, maar dan in de fraaie ge- 
meenteraadszaal van Utrecht en 
met op de stoelen leden van de 
verschillende politieke jonge
renorganisaties (pjo's). Het idee 
was vooral om ook eens onder
ling te discussiëren, in plaats 
van alleen maar binnen de 
afzonderlijke pjo's. Echte beslui
ten konden we toch niet nemen. 
Het onderwerp was werkgele
genheid, en met als discussies
tuk de oude resolutie van de JD 
over dat onderwerp waren wij 
in een goede uitgangspositie. 
De stellingen w aarover ge
stemd moest worden varieer
den van de invoering van een 
basisinkomen via het wettelijk 
recht op deeltijdarbeid tot de 
wenselijkheid van een 24-uurs- 
economie. Hierop hadden de 
verschillende pjo's amende
menten ingediend.
Tijdens de discussie deed zich 
een typisch verschijnsel voor. 
Zodra een nieuw onderwerp 
werd aangesneden, stonden le
den van de verschillende frac
ties op om met andere fracties 
te onderhandelen over het in
dienen van gezamenlijke 
amendementen. Dit onderhan-

D66 zoekt...

D66 vindt zichzelf soms oud en 
grijs en staat vaak te springen 
om jong en vers bloed. Zo ook 
het landelijk emancipa- 
tienetwerk (LEN) van D66. Het 
LEN wil graag jongeren betrek
ken bij haar netwerk van 
D66'ers die een warm hart heb
ben voor emancipatie. Gezien 
(bijvoorbeeld) de zeer manne
lijk getinte rij vragenstellers 
voor Wijers tijdens het congres,

delen bleek van veel groter be
lang dan de discussie zoals die 
zich in het openbaar voordeed. 
Dat ontlokte een CDJA-verte- 
genwoordiger op een bepaald 
moment de tamelijk botte 
opmerking dat wat hem betreft 
de discussie wel afgesloten kon 
worden, omdat zij toch al een 
meerderheid voor hun amende
ment hadden!
Een ander merkwaardig aspect 
was de verhouding waarmee 
gestemd werd. Tijdens de voor
bereidingen was afgesproken 
dat elke pjo evenveel stemmen 
zou hebben, namelijk zes. Dat 
is in zekere zin misschien eer
lijk, maar tegelijkertijd levert het 
een nogal onrealistisch beeld 
op. Zo kon het gebeuren dat er 
een meerderheid van CDJA, de 
'kleine' christelijke pjo's en 
DWARS was voor het behoud 
van de zondagsrust; toch niet 
een standpunt waarvan je het 
idee hebt dat het representatief 
is voor de Nederlandse jonge
ren.
Al met al zeker een activiteit die 
navolging verdient. JD-ers die 
belangstelling hebben om in een 
volgende JD-fractie plaats te 
nemen: houd de aankondigin
gen in de gaten.
(D ennis H esseling )

lijkt het ook voor de JD nuttig 
regelmatig aan dit netwerk deel 
te nemen. Het LEN is onder 
meer van plan een debatwed- 
strijd en eventueel een bijeen
komst over een wat breder on
derwerp te organiseren.
Voor meer informatie kun je 
bellen met Marie-Louise Tiesin- 
ga (D66, 036 5328473) of Bart 
Hoogenboom (050 3111675).
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12  o k to b er: lu s tru m n a c h t v a n  d e  d e m o c ra tie  in A m s te rd a m

De JD heeft weer moraal!
Toe maar! A lweer de vijfde!

Een terugblik op de vorige vier

Eén van de leukste activiteiten 
waarop de Jonge Democraten 
hun leden jaarlijks trakteren is 
'De nacht van de democratie'. 
Het begon allemaal in het hoge 
noorden. En wel in de stad van 
'het Peerd van ome Loeks'. De 
Groningers hadden genoeg van 
het gemopper op de Haagse 
politiek. Zij vonden het hoog 
tijd om de democratie maar eens 
in het zonnetje te zetten. Het 
werd een maantje. Van 10 op 11 
september 1992 was de eerste 
'Nacht van de democratie' een 
feit.
Het volgende jaar was het jaar 
van de Keizersstad. In de nacht 
van 8 op 9 april 1993 was het 
crème de la crème (aldus HP/ 
De Tijd) van de J onge Democra
ten bijeen in de sfeervolle disco 
Diogenes. Er was een vol pro
gramma samengesteld van dis
cussies, toespraken, een debat- 
wedstrijd en Quizzen ('Is de 
culinaire specialiteit van prins 
Claus tomatensoep, ja of nee? 
Ja? Jammer. Het is Uiensoep.' 
Zwiebelsuppe, zoals onze prins 
zelf pleegt te zeggen). Het was 
een gezellige boel. De afdeling 
Nijmegen heeft door de 'NachT 
een goede impuls gekregen, al
dus ingewijden.
Het jaar daarna van 10 op 11 
september, precies twee jaar na 
de geboorte van 'De Nacht' 
bleek dit spektakel-voor-de- 
kleine-uurtjes wederom niet 
voor de poes. De dom stad 
Utrecht was in 1994 de 'place 
where you had to be'. Meer dan 
honderd Jonge Democraten be
zochten 'De Nacht van de de
mocratie: prioriteiten'. Naast de 
sprekers (zoals historicus Maar-

D en  H a a g  - Europa en de EU 
staan op dit moment volop in 
de belangstelling. Enkele JD'ers 
hebben onlangs het Europees 
Parlement in Brussel bezocht, en 
de crisis rond de gekke koeien
ziekte is nog maar net achter de 
rug. De echte problemen waar 
de Unie mee te maken heeft 
worden behandeld tijdens de 
Intergouvernem entele Con-

ten van Rossum: 'Wat is een 
burgemeester nou in praktijk? 
Een manager op Mavo-B ni
veau.') discussies, spelletjes en 
een debatwedstrijd was er het 
gevecht om de JDIQ-bokaal (ge
wonnen door de DEMO-redac- 
tie).
In '95 waren de Rotterdammers 
aan de beurt. In de nacht van 16 
op 17 september genoten de 
aanwezige Jonge Democraten 
onder andere van de spannen
de 'Bolkestein-imitatiewed- 
strijd'. De deelnemers waren 
misschien minder erudiet dan 
de WD-leider, hun uitspraken 
bleken echter niet minder cho
querend. Winnaar Raymond 
Jeene:'Ik kan minister Voorhoe
ve niet te hulp komen in de 
kwestie rond het ontwikkelen 
van de fotorolletjes in Sebreni- 
ca. Ik ben immers al jaren tegen 
ontwikkelingshulp'. Nadat de 
zaal uitgelachen was hadden de 
Rotterdammers nog meer voor 
de JD'ers in petto. Een talkshow 
over media en politiek en een 
debat tussen de JD-voorzitter 
Hesseling en JOVD-voorzitter 
Toor maakten deze nacht in de 
havenstad de moeite waard. 
Dit jaar viert de 'Nacht' zijn eer
ste lustrum, in Amsterdam.
De hoofdstedelijke afdeling 
nodigt hierbij alle Jonge De
mocraten uit om van 12 op 13 
oktober dit lustrum mee te vie
ren. Let in de volgende DEMO 
op de precieze plaats en tijd. 
Houd in ieder geval de nacht 
van 12 op 13 oktober vrij in je 
agenda!

Marleen van Oort (namens de 
organisatie)

Marco van Lierop (DEMO)

ferentie (IGC) die maart dit jaar 
in Turijn is begonnen. De werk
groep Europa wil na de zomer 
over deze, en vele andere 
Europese ideeën en problemen 
gaan discussiëren. Heb je in
teresse en zin om mee te praten 
over alles wat met Europa en de 
Europese Unie te maken heeft, 
meld je dan aan bij Edwin Peek 
(tel. 020-682 5692). (C P Z /E P )

Na bijna een jaar in het duister 
te hebben moeten ronddolen 
kunnen de Jonge Democraten 
weer weer beschikken over een 
geweten in de vorm van de 
werkgroep 'Ethiek'. Deze is af
gelopen juni voor het eerst weer 
bij elkaar gekomen en zal pro
beren om de JD weer van weer 
op het rechte pad te brengen. 
Wij willen ons het komend jaar 
gaan bezig houden rond het 
(vage) thema 'De ethiek van het 
mens zijn'. Dat houdt in dat we 
willen kijken naar wat mens zin 
eigenlijk is en hoe je dat doet. 
We beginnen in september met 
een discussie over wat normen 
en waarden eigenlijk zijn en 
over de frictie tussen het indi-

Den Haag - Recentelijk is door 
het LB een structuurcommissie 
ingesteld die zich gaat buigen 
over het probleem dat zowel op 
landelijk als op afdelingsniveau 
speelt: de dalende animo voor 
besturen, werkgroepen etc. Op 
het najaarscongres kan deze 
commissie met een voorstel ko
men w aarover gestemd zal 
worden. De commissie bestaat

Econologie is een begrip waar
in economie en ecologie samen
smelten. Om dit principe in 
praktijk te brengen bestaat de 
projectgroep econologie uit een 
aantal leden van zowel de werk
groep economie als de werk
groep milieu. De normaliter 
autonoom functionerende 
werkgroepen proberen dit keer 
samen een geïntegreerde viesie 
op milieu en economie te for
muleren. Deze kruisbestuiving 
zal uiteindelijk vorm krijgen in 
een resolutie, die op het najaars
congres aan de Algemene Le
denvergadering zal worden 
voorgelegd.
De resolutie econologie mag 
gezien worden als een schot 
voor de boeg. Immers, slechts 
een aantal maanden na het JD- 
congres wordt de econologieno- 
ta van het paarse Kabinet ver
wacht. Odanks het aandringen 
van onze milieu-minister de 
Boer zal deze nota geen princi
piële keuzen omvatten. D66- 
minister Wijers van Economi-

vidu en het collectief. Andere 
onderwerpen die we gaan be
handelen zijn medische ethiek, 
de ethische basis van de staat, 
politiek en de politieke consit- 
tutie. Uit de discussies die door 
de werkgroep gevoerd worden 
willen we uiteindelijk een bun
del compileren, die dan zou 
kunnen worden gebruikt voor 
het organiseren van avonden in 
de afdelingen.
Ben je ook opzoek naar de zin 
van het leven of voel je je geroe
pen om die aan de JD te geven? 
Neem dan even contact opmet 
Gerard Janssen (0302897500). 
Ook mensen die niet gehinderd 
worden door enige voorkennis 
zijn welkom.

uit de volgende personen: Mir
jam van Dijk, Annemiek de 
Haan, Xander Mol, Michael 
Mol, Ageeth Telleman, Wim 
Rampen en Henriëtte de Vos. 
Op de kaderdag is reeds over de 
opdracht van de commissie ge
discussieerd (zie hiervoor het 
verslag van de kaderdag elders 
in UptoJDate) (WB)

sche Zaken wil de nota slechts 
aangrijpen om een aantal con
crete (haalbare!) doelstellingen 
voor de nabije toekomst te for
muleren.
De gemiste kans voor Paars, ons 
inziens! Tot nu toe heeft het ka
binet niet duidelijk kunnen ma
ken welke visie zij voorstaat. De 
besluitvorm ing omtrent bij
voorbeeld de Betuwelijn en 
luchthaven Schiphol heeft aan
getoond dat principiële keuzen 
schaars zijn. Veeleer wordt be
leid ad hoe vormgegeven, zon
der visie erachter.
De econologie-discussie lijkt al
dus te resulteren in een weinig 
pretentieus plan van aanpak 
van VROM en EZ. Daarmee is 
voor toekomstige generaties 
nog niets veilig gesteld. De re
solutie zal zich daarom toespit
sen op het maken van echte keu
zen, opdat een duurzame sa
menleving toekom st wordt. 
Voor info Ageeth Telleman, 
020- 619 26 18

De werkgroep Europa: zonder grenzen

Structuurcommissie kan aan het werk

Projectgroep econologie
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Patijn: "Een duidelijke stadsprovincie krijgt nieuwe kans"

O nderonsje tu ssen  B u rg em eester  Patijn en  
d iscussie le ider R u u d  E gg ing

A m ste rd a m  - Maandagavond 3 
juni was café P96 goed gevuld 
met JD'ers die het thema be
stuurlijke vernieuwing kregen 
voorgeschoteld. Deze keer met 
prominente gasten als de Am
sterdamse burgemeester Schel- 
to Patijn (PvdA), Tweede Ka
merlid Thom de Graaff (D66) en 
GroenLinks-deelraadslid in 
Am sterdam -Noord Peter 
Zwart. Het gekozen burgemees
terschap, de stadsprovincie als 
papieren tijger en stadspanels 
als het Forum Amsterdam wa
ren de thema's. Patijn vindt de 
gekozen burgemeester een goed 
idee, zij het dat er voor een bur

gemeesterspost tegenwoordig 
wel erg veel kandidaten zijn. 
Sommigen meer geschikt dan 
de ander. De selectieprocedures 
ten aanzien van burgemeesters
posten die gehanteerd worden, 
moeten worden uitgebreid: 
"Heel Europa heeft gekozen 
burgemeesters en iedere ge
meente krijgt dan ook de bur
gemeester die het verdient!" Er 
niet rekening mee houdende dat 
dat ook 'dorpsgekken' als bur
gemeester kan opleveren. De 
Graaff sluit zich, als overtuigd 
D66'er, aan bij deze mening. 
Dagblad H e t P arool noemde de 
stadsprovincie onlangs een pa

pieren tijger. Patijn vindt de kri
tiek op de stadsprovincie zoals 
deze vorige jaar in Amsterdam 
en Rotterdam is afgestemd te
recht. "De toenmalige stadspro
vincie bood niets meer dan de 
huidige provincie. De komende 
jaren moeten we het dus niet 
over zo 'n provincie hebben. 
Over een jaar of zes is er wel
licht meer duidelijkheid, en 
kunnen we het de bevolking 
beter uitleggen." "Het probleem 
was hoofdzakelijk dat de stads
provincie in achterkamertjes 
was bedacht, en dat kan natuur
lijk geen tweede keer gebeu
ren!" GroenLinkser Zwart vind 
dat zo'n technisch en abstract 
idee als een stadsprovincie al
tijd teveel emioties op levert. 
"Een goed doordachte stads
provincie leidt zeker tot een 
meer daadkrachtig 
regionaal bestuur.
Anders pikt geen 
enkele Amsterdam
mer of Rotterdam
mer de 'opheffing' 
van zijn stad," zegt 
de Graaff. Hij ver
volgt: "Bij een vol
gende poging tot de 
vorming van een 
s ta d s p r o v in c ie  
moet men actief de 
burgers opzoeken 
en duidelijk maken 
w at er wezenlijk 
verandert ten voor
dele van de burger, 
want als de bevol
king zich voor zo
iets abstracts niet 
interesseert dan 
wordt een volgen
de poging weer af
gestemd." De

avond werd afgesloten door 
Patijn met mijmeringen over 
zijn eerste twee jaar als burger
vader van Amsterdam: "Het is 
een ontzettend afwisselende 
job. Zo zit je het ene moment in 
het Olympisch Stadion te kijken 
naar een Champions League
wedstrijd van Ajax. In de rust 
wordt je dan opgepiept voor 
een ernstige brand in Amster
dam-Noord, waar je de rest van 
de nacht met je enkels in het 
water brandweerlieden staat te 
troosten die een collega hebben 
verloren," aldus Patijn, waarna 
hij P96 verliet, omdat hij de vol
gende ochtend vroeg een ontbijt 
met minister Jorritsma in de 
RAI had. Gerrit Jan Wolffens- 
perger is inmiddels ook aan ta
fel geschoven en (helaas) alweer 
vertrokken zonder de zaal iets 
mee te geven. (EP)

Bon voor training
Stel, je wilt graag een training volgen, maar je afdelingheeft er net een georganiseerd terwijl jij tentamens 
had. Voor die mensen die graag een training willen volgen die ze net hebben gemist of die niet werd 
gegeven, is er de mogelijkheid om je nu daarvoor op te geven. Je kunt kiezen uit de volgende 
mogelijkheden (onder voorbehoud)

• b e s tu u r s t r a in in g

• s p r e e k v a a r d i g h e id s t r a in in g

• fo ru m -  e n  d e b a t t r a in in g

•c u r s u s  p o l i t i e k e  s t r o m in g e n  (C P S )

• in te r n a t io n a le  p o l i t i e k e  s t r o m in g e n c u r s u s  ( I P S )

Naam:........................................

Adres:........................................

Postcode/Plaats:..........................

Telefoon/E-mail:........................

Geboortedatum.........................

datum..................Handtekening:

Deze bon in enveloppe opsturen naar 

Jonge Democraten 

Noordwal 10 

2513 EA Den Haag
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Jaarlijkse Kerwin- 
herdenking

E e n  E u r o  m e t  " G o d  z i j  m e t  o n s "

D e la tere w in n a a r J o o s t B oerm a n s (links) o v e r tu ig t o p p o n e n t C o m é  van d e r  W ilt

A m s te rd a m  - Met de kater van 
Engeland-Nederland (4-1) tij
dens Euro '96 nog in het achter
hoofd organiseerde de afdeling 
Amsterdam op donderdag 20 
juni j.1. de A m s te rd a m  O p e n /  
E uroparty .
De jaarlijks terugkerende mid- 
zomerse debatwedstrijd stond 
in het teken van Europa. Onder
werpen varieerden van gekke 
koeien en het Esperanto tot en 
met het recht op inspraak van 
de Friezen in de EU. Door des
kundige jurering van o.a. Ciel 
Meeuwis (vice-voorzitter 
CDJA) en JD-voorzitter Dennis

Het lijkt alweer zo lang geleden, 
dat een groep JD'ers gezamen
lijk een reis ondernam naar het 
buitenland.
Afgezien van twee uitjes naar 
het Europees Parlement, is er 
niets geweest dat leek op de be
faamde buitenlandexcursie 
(BEX) van de Jonge Democra
ten. Maar in het najaar gaan we 
weer op stap.

Donderdag 17 tot en met zon
dag 20 oktober organiseert de 
JD in samenwerking met de Slo
veense MLD een bijeenkomst 
met vertegenwoordigers van li- 
beraal-democratische jongeren
organisaties uit verschillende re-

Hesseling bereikten Utrechter 
en LB'er Marleen van Oort en 
Amsterdammer Joost Boermans 
de finale. Daarin moesten zij 
zich druk maken over de om
vangrijke problematiek van de 
gemeenschappelijke Europese 
munt, de Euro. Moet deze nu 
wel of niet met "God zij met 
ons" op de zijkant worden 
beslagen. De stelling stelde zelfs 
dat er compensatie moet komen 
voor de heidenen en anders ge
lovigen in ons land door mun
ten met "God bestaat niet" te 
slaan. Joost en Marleen beten 
zich vast in de moeilijk te bedis-

publieken van voormalig Joego
slavië, in Ljubljana. We zullen 
elkaar daar spreken over hoe we 
deze republieken kunnen inte
greren in Europa. Hoe staat het 
met de wederopbouw? Wordt 
Slovenië lid van de EU?

Maar vooral: hoe kunnen wij als 
jongerenorganisaties zelf bijdra
gen aan de oplossingen voor de 
problem en w aar men mee 
kampt. Het wordt dus een stu
diereisje over voormalig Joego- 
slavie. Geen hele week meer, 
daar is gebleken dat men als 
hardwerkende student/scholier 
daar tegenwoordig moeite mee 
heeft. Naast inhoudelijke dis

cussiëren stelling, waardoor de 
argumenten voor of tegen maar 
nauwelijks uit de verf kwamen. 
De discussie richtte zich daar
om vooral op de onduide
lijkheid in de stellingname van 
Boermans en Van Oort. Die 
onduidelijkheid tussen de twee 
(overigens goede) finalisten 
leidde voor de jury en het pu
bliek niet tot een makkelijk oor
deel. De presentatie van Joost 
Boermans gaf, volgens de jury, 
uiteindelijk de doorslag en zo 
bleef de overwinning in 
Amsterdamse handen.
(EP)

cussies en sprekers, zullen wij 
waarschijnlijk ook de parle
mentsgebouwen in Ljubljana 
bezoeken, en hebben wij tevens 
de tijd om verdere poolshoogte 
te nemen in Ljubljana. Verschil
lende JD'ers hebben het afgelo
pen jaar al een blik kunnen wer
pen op de situatie in voormalig 
Joegoslavië.

Ik hoop deze blik in oktober te 
kunnen verruim en en met 
meerdere JD'ers te delen. Het 
aantal deelnemers is helaas niet 
volledig onbeperkt, dus als je 
belangstelling hebt, meldt dat 
dan snel aan het secretariaat. 
(Bart H oog en b o o m )

Dinsdag 20 augustus vindt de 
jaarlijkse herdenking ter nage
dachtenis aan Kerwin Duin- 
meijer plaats. De herdenking 
zal aanvangen om 19.00 uur op 
de Dam in Amsterdam.
Kerwin Duinmeier werd op 20 
augustus 1983 na een korte 
woordenwisseling neergesto
ken. Hij was toen vijftien jaar. 
Nadat een taxichauffeur wei
gerde de gewonde jongen te 
vervoeren, overleed hij de vol
gende ochtend aan zijn verwon
dingen.
M iddags, vanaf 16.00 uur, 
wordt door politici, schrijvers 
en leden van anti-racisme-orga- 
nisaties op de Dam gediscussi
eerd over racisme en de strijd 
daartegen. Om 19.00 uur zal er 
een tocht plaatsvinden van de 
Dam naar het Vondelpark. Bij 
het beeld van Moeder Aarde 
zullen bloemen en kransen wor
den gelegd in nagedachtenis 
van de moord op Kerwin.
(WB)

CPZ en 
werkgroepen

D en H a a g -  Nu de zomertijd is 
aangebroken ligt de JD qua 
activiteiten op een laag pitje. 
Omdat de meeste mensen een 
vakantieadresje bezoeken zijn 
bijvoorbeeld niet alle coördina
toren van de werkgroepen te 
bereiken. Mocht dat het geval 
zijn dan kun je ook bij de leden 
van de Commissie Politieke 
Zaken (CPZ) terecht, zij kunnen 
tevens meer informatie geven 
over de werkgroepen in het al
gemeen. Het CPZ bestaat sinds 
begin juni 1996 uit de volgende 
leden: Nadja Jungmann (071- 
514 1591), Raymond van Doom 
(030-271 4326), Mirjam van Dijk 
(026-321 7824), Johan van der 
Lugt (020-616 7366) en Edwin 
Peek (020-682 5692). Bel als je 
vragen hebt over de diverse 
werkgroepen, of als je je wilt 
aanmelden, met de betreffende 
werkgroepscoördinator of an
ders met één van de boven
staande CPZ-leden. (CPZ)

Buitenlandexcursie: Ljubljana (Slovenië)
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Organisatie JD besproken op kaderdag

In voorgaande ja ren heeft 
D66 nan deJD de mogelijk
heid geboden voor een ci-

tijd van:politieke partijen. 
N iet a lte n  aan do JD werd 
deze m oge lijkhe id  gebo
den, maar ook aan bijvoor
beeld de provinciën en du 
gemeentes.
Aangezien D66 heeft ge
constateerd dat du spotjes 
van het afgelopen jaar 
slechts v ijf reacties oplever- 
den, waarvan bovendien 
drie afmeldingen, heeft zij 
besloten om d it jaar een an
der heleid te voeren ten aan-

heeft voor d it jaar een plan 
gemaakt aan de hand waar
van vier spotjes zullen wor
den gemaakt. Een van de 
spotjes is inm iddels gerea
liseerd.
Vind je het leuk om na te 
denken over de andere drie 
spotjes, dan kan dat. Indien 
ie een goed idee hebt dat 
voldoet aan de randvoor
waarden die gesteld z ijn  in 
het beleidsplan betreffende 
de TV-spotjos, dan maak je 
een hele goede kans dat 
jouw idee w ordt uitgezon
den. W il je meer weten, dan 
kan je m ij schrijven o f bel
len. Ideeën kunnen voor 1 

:september b ij m ij worden 
: ingeleverd.

Bnrbarn Naumann (SPR)

D en H a a g - Een kaderdag is he
lemaal niet zo speciaal of alleen 
voor ingewijden bestemd. Het 
is gewoon een dag waarop je 
een training kunt volgen, aller
lei nieuws kan horen over de 
organisatie van de JD en zelf 
suggesties kunt doen. In juni 
was er weer zo'n dag georgani
seerd op het Landelijk Secreta
riaat in Den Haag.
Tijdens het vragenrondje met 
het LB werd o.a. gevraagd hoe 
het LB omgaat met werkgroe
pen, juist nu in de vorige D em o  
melding werd gemaakt van de 
problem en w aar sommige 
w erkgroepen mee kampen. 
Gerrit-Wim antwoordde dat het 
LB vooral doelgericht te werk 
wil gaan. Werkgroepen moeten 
makkelijker opgericht kunnen 
worden en indien nodig eerder 
opgeheven. Volgens Christiaan 
Bonebakker zou het goed zijn 
om leden enthousiast te maken 
over werkgroepen en betere in
formatie hierover te verstrek
ken. Een ander onderwerp be
trof de verhouding tussen 
werkgroepen, projecten en po
litieke prioriteiten van het LB.

Zoals waarschijnlijk bij iedereen 
bekend is er naast de bekende 
trainingen ook een politieke 
stromingen-cursus.
Deze cursus is geschreven in 
1993 en er is inmiddels alweer 
veel veranderd in het politieke 
spectrum. Bij deze worden en
thousiastelingen gevraagd die

Gesuggereerd werd om eerst de 
afdelingen te peilen voor inte
resse voor eventuele projecten 
in 1997 en daarbij ook de vraag 
aan de orde te stellen, of projec
ten überhaupt nog wel opgezet 
moeten worden, nu deze eis van 
het ministerie vervallen is.
Met de politieke prioriteiten wil 
het LB met eigen initiatieven de 
discussie in de vereniging sti
muleren. Dit jaar liggen deze 
prioriteiten bij internationale 
handel en asielzoekers.
Een derde punt dat ter sprake 
kwam, was de instelling van een 
structuurcommissie. Er werd 
gevraagd of in een vroeg sta
dium contact kan worden ge
zocht met de afdelingen, zodra 
de structuurcommissie aan het 
werk gaat. De structuurcommis
sie kan gebruik maken van het 
rapport 'Meer politiek, minder 
besturen', op grond waarvan de 
regio's zijn opgeheven. Overi
gens kwam ook de vraag aan de 
orde, of dat indertijd een goede 
beslissing is geweest. Daar moet 
de nieuwe commissie zich maar 
over gaan buigen. (W B)

mee zouden willen helpen de 
training aan te passen. Het plan 
is om er deze zomer of eind van 
de zomer mee te beginnen.

Je kunt je opgeven bij de Secre
taris Scholing en Vorming van 
het LB, Marleen van Oort, tel: 
030-2441562.

JD/VUJO 
weekend 1996
Op 27,28 en 29 september (vrij
dagavond, zaterdag en zondag) 
zal in Heerlen het inmiddels tra
ditionele JD/VUJO-weekend 
plaatsvinden.
Voor de mensen die de VUJO 
(nog) niet kennen: VUJO staat 
voor Volksunie jongeren en is 
een politieke jongerenorgani
satie die zich net als haar 'moe- 
derpartij' de Volksunie inzet 
voor het bereiken van een zo 
zelfstandig mogelijke positie 
van Vlaanderen binnen België. 
De Volksunie is bij de meeste 
thema's verder inhoudelijk ver
gelijkbaar met D66.

De JD en de VUJO hebben al 
lange tijd intensief contact met 
elkaar. Omdat contact tussen JD 
en VUJO niet alleen makkelij
ker is dan contact met andere 
buitenlanden (relatief korte 
reisafstanden en geen taalpro
blemen) maar bovendien erg 
nuttig is, organiseren JD en 
VUJO al enkele jaren het jaar
lijkse JD/VUJO weekend dat 
bovendien ERG GEZELLIG is.

Ieder JD/VUJO-weekend heeft 
een thema door die gezelligheid 
heen. Dat thema is dit jaar het 
vluchtelingenbeleid in beide 
landen. Wat zijn de verschillen /  
overeenkomsten en hoe kan het 
beter? Als je je op wilt geven 
voor dit spetterende weekend 
of gewoon meer informatie 
wilt, bel dan Rogier (013-463 88 
45), Bart (050- 311 16 75) of het 
secretariaat van de JD.

Politieke stromingen

D ir k  D u ü e n d r ie s  Marco van Lierop
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■ P o l i t i u i i e
D 6 6  K a m e r l i d  J a n  v a n  W a l s e m 's  t i p  a a n  j o n g e  p o l i t i c i ;

BLIJF UIT PE TWEEDE KflMEIl

"Het Kam erlidm aatschap is geen  

echt werk."
(Foto: NRC Handelsblad 25juni 1996)

Tijdens de Linschoten-crisis, een aan
tal weken geleden, vond het Tweede 
Kamerlid van D66 èn lid van de CTSV- 
onderzoekscommissie JAN VAN 
WALSEM al vóór het Kamerdebat dat 
de WD'er maar beter kon vertrekken. 
Een rel was zijn deel. De PP-redaktie 

was echter meer onder de indruk van 
zijn mening over jongeren in de poli
tiek. Omdat ROBIN LINSCHOTEN di- 
rekt na zijn studie Kamerlid werd en 
daarna rechtstreeks het kabinet inging 
moest het aldus Van Walsem wel mis 
gaan. Immers, zo zegt Van Walsem: 
'Linschoten had geen werkervaring

# ? o l i t ï i i u e

15juli: w n  TK-lid Jan Rijpstra 1411 
18 juli: Aati Huis [631
18 juli: Groep Hendriks TK-lid Theo 
Hendriks (681
19 juli: SP TK-ttd Rent! Poppe [58, 
ecn tm a rlJ
21juli:0 8 6 TK-lid Boris Dittrich [411 
23  ju li:0 6 6  TK-lid K iekt van [R ie t 
[181
7  aug:6 6 6 TK-lid Bert Bakker 1381
8  aug: WD TK-lid Fransje W eisgias
(561
9  aug: 966-TKtractieleider Gerrit 
Jan Wolttensperger 152)
18 aug: Hans van Mierlo 1651 
27 aug: PvdA TK-lid Adri Duivesioijn 
U61
3  sep: RPF TK-lid Leen van Dijke [411
4  sep: W 6  TK-lid Gussama Cherri- 
6H37J

PROFICIAT!

buiten de politiek.' De PP-redactie voel- 
de hem eens aan de tand.
Vind u dat jongeren n iet direkt na hun 

opleiding de politiek in kunnen?  

Nee, niet in de Kamer.
Wel in andere politieke organen? 

Jazeker, maar geen fulltime baan in de 
politiek. Met alleen Kamerervaring het 
kabinet in gaan lijkt mij een te grote stap. 
Dan doe je geen praktische ervaring op 
met wat werken echt is.
Dus het Kam erlidm aatschap is  geen 

echt werk?
Nee, hoe je in een arbeidsorganisatie 
werkt leert men niet echt kennen. Er zit 
een wereld van verschil tussen het wer
ken in de Kamer of voor een arbeidsor
ganisatie.
Welke verschillen?
Men moet binnen een arbeidsorganisa
tie samenwerken met anderen. Je wordt 
niet één keer in de vier jaar beoordeeld 
maar elke week. Teamwork onder een 
regie dat kennen wij in de Kamer niet. 
H oe m oeten jongeren dan worden  
vertegenwoordigd in de politiek?  

Niet door mensen van achttien jaar. Met 
25 jaar heb ik geen moeite want dan 
heb je al kunnen werken. Je kunt best 
als jongere de Kamer in. Als mensen 
gekozen worden dan worden ze geko
zen, daar ga ik niet over. Maar eerst er

varingen opdoen in het arbeidsproces 
lijktme buitengewoon verstandig. (MvL)

Hier wreekt zich volgens Va» 
Walsem het feit dat Linschoten di-> 
reet van de universiteit de politiek ig. 
Ingegaan. Voordat Linschoten KaJT 
Tnërlm werd was hij wetenschappen 
lijk medewerker van de VVD-frac
tie en daarvoor student rechten 
waarin hij kandidaats deed. Varf 
Walsem, zelf sinds 1994 Kamerlid * 
en in een vorig leven onder meer on
dernemer: „Linschoten heeft nooif 
echt onder een werkgever heeft ge
werkt en kent de arbeidsorganisatie 
niet van binnenuit. Op zichzelf is 
dat wel sneu voor hem

H e t g e w ra a k te  c ita a t
(NRC Handelsblad 25 juni 1996)

Oud-staatssecretaris CHARLES 
SCHWIETERT en FRED-P R IJS  JE  
RIJK-OSTER (al jaren een huisvriend 
van de Kokkies) vermaakten zich kos
telijk; later op de avond, net voordat hij 
werd weggedragen had Kok hen beiden 
verzekerd van ‘een eeh... hik... mienis- 
sersposss’ in het kabinet Kok II.

* WD-politica ERIKA TERPSTRA houdt van lekker eten. En wie niet! Toen de 
PP-redactie deze foto van een gezellig smullende Erika onder ogen kreeg liep 
ons het water dan ook in de mond. Een keuken- en kookexpert van het culi
nair instituut ‘de Zwezerik’ wist ons te vertellen dat het hier ging om een vor
stelijk maal namelijk ‘Stufato legato diBraciolette a la pacalao tis skaras m et 

oudbakken brood'. Jullie PP-redactie heeft het recept!

n c r u n

W I M  K O K  I S  

G é é N  S A A I E  

P I E T !

Wie denkt dat onze Minister President 
WIM KOK een saaie boekhouder is, zit 
er flink naast. Tijdens een feestje in hui
ze Kok bleek de premier een heuse 
feestneus te zijn. Voor het partijtje ter 
ere van het 250ste borduursel van first 
lady RITA KOK was dan ook de gehele 
beau monde uitgerukt. PETITE POLI- 
TIQUE was erbij.

Kok maakte zich al snel los uit de polo
naise om tO U m -K L A S S E W E R K -  

EYK te complimenteren met zijn op
zwepende pianospel a la JERRY LEE 
LEWIS.

POPULAIR
R O B I N  V A L T  

O P  A C H T E R 

B U U R V R O U W

De val van ROBIN LINSCHOTEN is deels 
te wijten aan zijn karakter aldus WEEK
END. Binnen het Haagse circuit keurde 
men al geruime tijd LINSCHOTENS le
venswijze af. Het feit dat hij zijn doodzie
ke vrouw in de steek heeft gelaten schok
te vele Haagse politici. Hij had zijn nieu
we liefde, de achterbuurvrouw, leren ken
nen toen hij zijn kinderen naar school 
bracht. Hij vroeg haar zijn PARTTIME 
CHAUFFEUSE te worden om hun roman
ce te kunnen verdoezelen. Zijn vrouw 
overleed eind vorig jaar maar toen woon
de Robin alweer samen met zijn nieuwe 
vlam. Sinds hij zijn zieke echtgenote in de 
steek had gelaten, kregen zijn collega- 
politici hun bedenkingen tegen hem. Het 
leek alsof de kritiek op zijn WAT OF LIFE 
hem koud Het en dat heeft ook zeker bij
gedragen tot zijn val. (WEEKEND)

D E M O
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D E M OAgenda

V o o rz i t te r

Dennis Hesseling, 030-2543887 
(hesselin@math.ruu .nl)
S e c re ta ris  P o l i t i e k  

Gerrit-Wim Gerritsen, 053-4895057 
Semafoon: 06-59537837 
A lg e m e e n  s e c re ta r is  

GerhardBrunsveld, 0575-526088 
P e n n in g m e e s te r  a . i .

Wim Rampen, 030-2448520 
S e c re ta ris  O r g a n is a t ie  

Madeleine Baartmans,
030-2716729
In t e r n a t io n a a l  S e c re ta r is  

Bart Hoogenboom, 050-3111675 
(b.w. hoogenboom@cpedu.rug.ril) 
Secretaris S ch o lin g  &  V o rm in g  a .i. 

Marleen van Oort, 030-2441562 
S e c re ta r is  L e d e n w e r v in g  e n  O p 

v a n g  a .i .

Wanneke Sabatino, 020-6831165 
S e c re ta ris  P u b lic  R e la t io n s  a .i .

Barbara Naumann, 030-2939295 
Semafoon: 06-59536387

Coördinatoren projecten 
1996

E c o n o lo g ie

Ageeth Telleman 020-6752238 
V r i jz in n ig - D e m o c r a t ie  

Andor Admiraal 0229-237050 
D ig i t a le  D e m o c r a t ie :

Seraphim Karyotis 030-2964235 
M e d is c h e  E th ie k :  Vacant

W e r k g r o e p e n

Culturele Verscheidenheid
Nelleke Jansz, 0182-532323 
Ethiek
Gerard Janssen, 030-2897500 
Economie
Christiaan Hiddink, 010-4431688 
Europa
Edwin Peek, 020-6825692
Internationale Betrekkingen
Mabel Frumau, 020-6637456
Jongerenbeleid
Inge Hagens, 0485-314938
Mensenrechten
Marieke Taanman, 024-3235544
Midden-Oosten
Onno van den Muysenberg,
020-6627248
Milieu
R en é  C o rn e l is s e n ,  053-4894094 
Ontwikkelingssamenwerking 
A n n e m ie k  d e  H a a n ,  030-2910141 
Politie en Justitie
Robert van der Ende, 036-5340241

A u g u s t u s

17 Politieke avond van 
de KEI, Groningen, 
Huize de Beurs, Vis
markt

18 'Racism beat it'-festi 
val met JD-stand, info 
bij Wanneke (tel 020 
683 11 65).

20 Kerwin-herdenking 
Amsterdam, info bij 
Gerhard (tel. 0575- 
526 088) en pag.28

S e p t e m b e r

2 Introborrel Nijmegen, 
café Sint Anneke.

3 Utrecht: Opening 
Maand van de Macht, 
(zie pag. 7)

9 Utrecht: Machtvan de 
Religie.

17 Utrecht: Machtvan de 
Wapens

21 Introdag Amsterdam.

25 Utrecht: Machtvan de

Amsterdam
eerste maandag politiek café met 
bekende sprekers; derde maandag 
'Stamgasten' Café P96, Prinsen
gracht 96, beide aanvang 21.00

Arnhem
vierde dinsdag, 20.00, Grand Café, 
Korenmarkt 16, Arnhem

Delft
tweede woensdag, 20.00, Café Ver
derop, Westvest 9, Delft

Den Haag
derde dinsdag, 20.00, Café De Engel, 
Grote Markt 28

Eindhoven
derde donderdag, info bij Peter Sle- 
gers 040-2126841

't Gooi
laatste zondag, 19.30, Café Dudok, 
Larenseweg 2a, Hilversum

Media.

28/29 Introweekend Noord 
opSchiermonnikoog. 
Opgave en informatie 
by Nienke Hoekstra 
(050-3147766).

O k to b e r

7 Confrontatiebijeen 
komst Wolffensp er
ger, info bij Gerrit- 
Wim (tel. 053 489 50 
57)

12 Flevoland-pjo-dag, 
info bij Wanneke.

26 Internationale vrijzin- 
nig-democratie-dag 
Twente, info bij An
dor (tel. 0229 237 050).

27 Internationale vrijzin- 
nig-democratie-dag 
Leiden, info bij An
dor.

N o v e m b e r

9-10 Algemene Ledenver-
gadering JD

Groningen
eerste dinsdag, 20.00, Café Het Paard 
van Troje, Kleine Kromme Elleboog 5

Leeuwarden
tweede dinsdag, 20.00, Syb's bar, 
Doelesteeg

Nijmegen
tweede woensdag, 20.00 Café De 
Fiets, Grotestraat 8

Rotterdam
tweede dinsdag, 20.30, Café Par
doen, in de Oude Haven

Twente
derde maandag, 20.30, Café Mark 
Twain, Walstraat 41, Enschede

Utrecht
eerste dinsdag, 20.30, Café 't Hart 
Voorstraat 10,030-319718

Zoetermeer
derde woensdag, Café The Old Pall, 
Oostwaarts 4

Pjelitiek café

V rijzin n ig -d em o cra tis ch  
m a g a zin e  van d e  

J o n g e  D em ocra ten  
n u m m e r  4, ja a rg a n g  13 

versch ijn t 6 x  p e r  ja a r  
(ISSN  0925-4390)

H o o fd re d a c te u r

Ward Biemans^
R ed actie  

Gerard Janssen 
:RqÖsjë:V^::L^

Jjij: Ë!
Stim u l i111 (\o in ig o M -i <sc PP)

Edwin Peek 
I \eit-lan \an \ ivn 
Milkn Vei ikhh  0  otx«graaf)
Dijlan van Vlimmeren 
S.india Je V lies

(  p o iii’ BV, I )on 1 l.i.ig

R e d a c tie -a d re s

Postbus 660 
2501 CR Den Haag 
tel. Ö^Öy3622l62

Giro: 346l482;(pök contrî

AèiiïêVëfèiï W p lt
Etemo heeft een redactiestatuut datdeel:
rü t^ak t yaür hètjË^höudei^R
lécrt^yan de jĵ iÉ^dî géhiiÉèö

vöötkëitfbehandeid^

lW v^a^habèdra% t ±800woorden;; 
exdusief: iü^haties;^ Dé rèdactiëbe- 
houdt het recht artikelen in te korten of 
in hëf géh^rtietfie plaat̂ ehiiB^&agëh;: 
die na de deadline binnenkomen, kun- 
héhi:;öp;:ëijh vrbégstin dë Vólgende 
• Deniö:; worden ;g^ltiatstZJöhd^iioe-: 
stémirirngiyan dehööfdredééfe 
mefebit Demo ̂ d rdéhöy^i^^ 
Advertenties: <bhtact opnönéhinetdè 
: penhingmeést̂ Vah d^ JD (Landelijk 
Secretèiiiaat).::

A b o n n e m e n te n ,

Een abofiheméht kost FkSÓ,- pér 
jaar.ipok losse hümmers zijnhier te 
bestellëri vóörPl 5>- pér stuk excL 
portokosten. ; Léden ontvarigen 
Demo gratis. Léden en abonnees: 
wordt verzocht: adres-Wiĵ igingen 
dóór; te geven aian het Landelijk Se
cretariaat van; de Jónge Democraten.
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"/Weet jij iets over sociale minima?
Ze belden me zojuist dit onder
werp door, maar het was nogal 
slecht geformuleerd. Ik weet niet 
wat ik ermee moet? Die term al
leen al. Vanavond moet ik erover 
spreken op de radio. Wat is hier
over het standpunt van de JD? Ik 
zei eerder niet klakkeloos achter 
Hesseling te lopen, maar in dit 
programma moet ik de Jonge De
mocraten verdedigen. Vertel eens, 
geven wij geld aan de armen of 
besteden we het liever anders?
Dennis bellen? Ik praat me er wel uit. Ach 
ja, wat maak ik me druk. Niemand luistert 
op woensdagmiddag naar Omroep Bra
bant. Jij? Deze uitzending is alleen in Oost- 
Brabant te beluisteren. Dat is ons probleem. 
We worden niet gehoord, of beter gezegd 
we laten eigenlijk niets van ons horen. Niet 
zoals de JOVD, die is te brallerig. Maar zo
als Dennis. Ik vond het goed dat hij open
lijk het functioneren van Van Mierlo durf
de te bekritiseren. Maar niet alleen de JD, 
ook in Den Haag zou D66 eens wat vaker 
iets moeten roepen. De Democraten zijn te 
behoudend. Wolffensperger bijvoorbeeld. 
Zijn antwoord is nooit een onverholen ja 
of nee. Het volgt altijd met een mits of een 
indien. Daarmee maak je mensen on
gelukkig. Durf toch eens een standpunt in 
te nemen. Zo iemand als Bolkestein, die 
geeft tenminste zijn mening, al zeg ik daar
mee niet dat het altijd correct is wat hij zegt. 
Maar hij scoort wel. Regelmatig haalt hij 
de voorpagina. Dat zijn uitspraken later 
vaak genuanceerd moeten worden, dat 
deert niet. Die nuances staan er
gens halverwege in een klein 
hoekje afgedrukt, die iedereen 
over het hoofd ziet. De boodschap 
is voor veel mensen niet zo be
langrijk, regelmatig met je kop op 
de televisie komen, dat heeft veel 
meer impact. Zoals Thom de 
Graaff deed bij de parlementaire 
enquete opsporingsmethoden.
Hoe hij zijn mening durfde te ge
ven. Dat was fantastisch. Of zoals 
Tweede Kamerlid Boris Dittrich 
over het homohuwelijk. Mis
schien moeten ze mij maar in Den 
Haag neerzetten. Ik praat tenslot
te genoeg. Al ben ik op dit mo
ment niet de verfrissende wind 
die D66 hard nodig heeft. Wie 
dan? Hans Wijers is de eerste die 
in me opkomt, maar die wil niet. 
Misschien De Graaff. 
Wolffensperger niet. Hij predikt.
Ik weet het niet. Het moet in ie
der geval niet iemand zijn die uit 
interesse lid is geworden en ver
der wat meesukkelt in de politiek, 
wat je bij de PvdA en het CDA 
vaak ziet. Iemand met charisma?

Ynte Boskman (2 9 ) 
uit Eindhoven

Dat is nou typisch een Van Mierlo-term. Nee. 
Het moet iemand zijn met frisse ideeën. Wel 
moet er snel duidelijkheid komen over een 
opvolger. Of de partij nog bestaansrecht 
heeft? Ik vind het onzin te denken dat D66 
niet meer in stand te houden is nu de ideeën 
over de bestuurlijke vernieuwing uit de ja- 
ren zestig grotendeels zijn verwezenlijkt. Ik 
ziet het nog wel zitten met D66. Hoezo? De 
partij heeft geen vastgeroeste ideeën, ze 
werkt zonder dogma's. Daarom ben ik ook 
lid van de JD. Al was het destijds een hele 
kunst me aan te melden bij de ledenadmini
stratie. Tot twee keer toe heb ik een bon op
gestuurd voor een informatiepakket waaT- 
op ik niets heb gehoord. Ik ben vooral actief 
in de afdeling, slechts één keer ben ik naar 
het congres geweest. De hele zondagmiddag 
hebben we toen komma's lopen verschuiven 
in een resolutie -ik weet zo snel niet meer 
waarover- die tenslotte in zijn geheel werd 
afgekeurd. Het was een gezellige bende, 
zonder meer. Maar het merendeel van de 
aanwezigen stond buiten. Ze kunnen mis-

Tekst: Dijlan van Vlimmeren 
Foto: Milko Vernooy

schien beter één keer per jaar 
een groot feest geven, want -zo 
ik heb althans de indruk- daar 
komen de meesten voor naar 
het congres. Hiervoor was ik bij 
een 'babbelweekend' van de 
VUJO, de Belgische JD. Ik weet 
nog dat het dat weekend was 
dat koning Boudewijn over
leed. Vervolgens ben ik 
aangewezen als bestuurslid van 
de afdeling Brabant. En zo ben 
ik eigenlijk een beetje de vere
niging ingerold. Het jaar daar

op reed ik met het autootje de hele provin
cie door om de JD op middelbare scholen te 
vertegenwoordigen. Dat was leuk, maar 
ook moeilijk. Probeer je maar eens te profile
ren als de verschillen tussen de PJO's mar
ginaal zijn. Op zaken als het milieu wijken 
de standpunten weinig af. Alleen op een on
derwerp als de winkeltijdenwet willen we 
nog wel eens anders denken. Dat is ook zo 
leuk van de paarse formatie. Er zijn in dit 
kabinet een aantal dingen besproken die 
voorheen absoluut taboe waren. In dat jaar 
besloot de afdeling Brabant zich te splitsen 
in de twee afdelingen Tilburg en Eindho
ven, ik werd voorzitter van de laatste groep. 
Inmiddels heb ik die taak alweer overge
dragen aan een ander. De afdeling bestond 
slechts uit werkende mensen. Ik vond dat 
ik met mijn 29 jaar te weinig binding had 
met studenten, nieuwe leden voor een 
jongerenorganistie moeten toch vooral op 
universiteiten en hogescholen gezocht wor
den. Nu ben ik fractievolger voor D66 in 
Eindhoven, een soort intermediair. Ik hou 

het bestuur op de hoogte van 
wat er in de fractie wordt be
sproken. Zodoende is er een 
goede communicatie tussen 
beide partijen. Ook vind ik het 
belangrijk dat er jong elan in de 
partij zit. Tenslotte heeft D66 
veel aanhang bij jongeren. 
Daarom is het zo belangrijk dat 
hun stem wordt gehoord. Of ik 
tenslotte nog een mening wil 
geven? Zeg maar waarover. De 
uitbreiding van vliegveld 
Schiphol? Ik weet niet of die 
nodig is. Ik zou me eerst over 
de cijfers moeten beraden. Al 
vraag ik me weleens af of het 
niet te veel van het goede 
wordt. Schiphol, Zestienhoven, 
Beek en Eindhoven op nog geen 
honderd kilometer afstand. En 
dan straks de HSL, wie zit daar 
straks nog in? Maar ik moet niet 
te snel schreeuwen, ik zou me 
eerst over de cijfers moeten bui
gen."

♦



Jacques de Milliano
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Redactioneel

Anderhalf jaar hoofdredacteurschap zijn 
voorbijgevlogen en nuben ik alweer aange
land bij m 'n laatste D em o . Afgezien van 
perikelen met sleutels die niet voorradig zijn 
wanneer je ze nodig hebt, weigerende prin
ters enzovoort heb ik het leuk gevonden om 
te doen. Niet in de laatste plaats vanwege 
een heel gemotiveerde redactie, bij tijd en 
wijle erg kritisch maar vooral enthousiast. 
Hoofdredacteux zijn is vooral interessant 
vanwege de variatie aan artikelen die je on
der ogen krijgt. Van politieke filosofie tot 
reisverslagen uit het Verre Oosten, interviews 
met nationale kopstukken en natuurlijk ver- 
enigingsnieuws. Om dat vervolgens tot één 
geheel te smeden is een uitdagende bezig
heid.
De redactie ondergaat een kleine inkrimping; 
een fenomeen dat zich overigens in andere 
JD'gelederen eveneens voordoet. Vanaf deze 
plaats wil ik een aantal mensen die weg
gaan bedanken voor hun inzet de afgelopen 
periode; Sandra, Marcel, Roosje, Marco en 
Raymond. Gelukkig heeft de redactie ook 
alweer versterking gekregen in de persoon 
van Meino van Dijk. Hij zal zich onder an
dere met het kolderieke Petite Politique gaan 
bezighouden.
Ondertussen maken we ons op voor het 
aanstaande congres. Er staan interessante 
onderwerpen op de agenda: de AOW, de 
landelijk bestuursverkiezing en de resolutie 
econologie. Het vervullen van een bestuurs
functie is een nuttige en leerzame bezigheid. 
In dit opzicht biedt het congres volop kan
sen, met maar liefst acht vakante functies 
plus één geheel nieuwe, de hoofdredacteur 
'Cyberspace'. Voor mij breekt het moment 
aan het Z?emo-hoofdredacteurschap over te 
dragen. Rest mij nog mijn opvolger en alle 
aanstaande bestuursleden veel succes te 
wensen.

J a c q u e s  d e  M illia n o , g e ïn t e r v i e w d  d o o r  
M a rc o  v a n  L ie r o p  e n  E d w in  P e e k

E v e r t- J a n  v a n  V e e n  (26 ) b l i k t  
t e r u g  o p  3 0  ja a r  D 6 6

G e ra rd  J a n s s e n  o v e r  r e la t i v is m e  e n  n ih i l i s m e

A l l e s  o v e r  A L V  2 8  in  A r n h e m

R e s o lu t i e  E c o lo g ie  v a n  d e  w e r k g r o e p e n  
E c o n o m ie  e n  M ilieu

R e is v e r s la g  v a n  P e te r  R a s  
in  S r i  L a n k a

R i t z e n  a a n g e k la a g d  d o o r  R e n é  B i e s e n b e e k

V e r v o lg  e s t a f e t t e - d i s c u s s i e  o v e r  V r ijz in n ig -  
D e m o c r a t ie  d o o r  X a n d e r  M o l

I m p r e s s i e s  v a n  H e n r ië t te  d e  R o o i j  u i t  
N e p a l  e n  In d ia

7 Onder de ham er
9 Doom in to o g

D e a d lin e s 10 D'emoties

19 Recensie... H.A. Couzy
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Bestuursvoorzitter Artsen zonder Grenzen Jacques de Milliano:

' A r t s e n  z o n d e r  G r e n z e n  i s  m é é r  d a n  

a l l e e n  e e n  h u l p o r g a n i s a t i e '

O p  7 s e p t e m b e r  1 9 8 4  b e s l o o t  J a c q u e s  d e  

M il l ia n o  (4 0 )  m e t  e e n  a a n t a l  b e v r i e n d e  m e d i c i  

A r t s e n  z o n d e r  G r e n z e n  ( A z G )  N e d e r l a n d  o p  

t e  r i c h t e n .  A z G  m a a k t e  v a n a f  d i e  d a g  d e e l  u i t  

v a n  e e n  n e t w e r k  v a n  z e s  o n a f h a n k e l i j k e  o r 

g a n i s a t i e s  d i e  n a a r  h e t  v o o r b e e l d  v a n  h e t  

F r a n s e  M é d i c i n s s a n s  F r o n t i è r e s  w a r e n  o p g e 

r ic h t .  I n  d e  d a a r o p v o l g e n d e  j a r e n  b l i j k t  d e  N e 

d e r l a n d s e  A z G  a l  s n e l  e e n  s u c c e s .  I n  h e t  e e r 

s t e  ja a r ,  1 9 8 5  z i j n  e r  6 7  u i t z e n d i n g e n  n a a r  v i j f  

l a n d e n .  D u i z e n d  d o n a t e u r s  d r a g e n  b i j  a a n  e e n  

b u d g e t  v a n  v i e r  m i l j o e n  g u l d e n .  I n m i d d e l s  i s  

A z G  a c t i e f  i n  2 7  l a n d e n  e n  i s  e r  r u i m  h o n d e r d  

m i l j o e n  b e s c h i k b a a r  v o o r  d e  p r o j e c t e n ,  w a a r 

v o o r  z e s h o n d e r d d u i z e n d  N e d e r l a n d e r s  h u n  

b i j d r a g e  l e v e r e n .  O p  h e t  h o o f d k a n t o o r  i n  

A m s t e r d a m  w e r k e n  i n m i d d e l s  e e n  k l e i n e  1 5 0  

m e n s e n .  D em o h a d  d a a r  e e n  i n t e r v i e w  m e t  

J a c q u e s  d e  M i l l i a n o ,  t o t  1 j u l i  1 9 9 6  d i r e c t e u r  

e n  s i n d s d i e n  i s  h i j  a c t i e f  a l s  b e s t u u r s v o o r z i t t e r  

v a n  d e  o r g a n i s a t i e  A r t s e n  z o n d e r  G r e n z e n .

M a rc o  v a n  L ie r o p  & E d w in  P e e k

Hoe w e e t A zG  w a a r en w anneer m en hulp  m o e t verlenen? 
De internationale AzG werkt in 60 landen. Een belangrijk 
aspect van de hulpverlening is het organiseren van onze 
waarneming. Een project-coördinator, hier op het hoofd
kantoor, staat in voortdurend contact met de landen- 
coördinatoren ter plaatse. Zo'n landen-coördinator be
richt aan het hoofdkantoor in Amsterdam over lokale 
misstanden. Daar kan onze project-coördinator besluiten 
een verkennende missie te sturen waarop AzG hulp kan 
bieden. Zo sturen we, vanuit het hoofdkantoor twee maal 
per maand missies naar probleemgebieden.
Het waarnemen van deze problemen is niet altijd eenvou
dig. AzG krijgt op de meest vreemde manieren haar in
formatie. In het verleden gebruikten onze medewerkers in 
Afghanistan bijvoorbeeld een ezel voorzien van satelliet- 
telefoon!

In  ju l i  va n  d it  ja a r  b erich tte  de L iberia -coörd ina tor van  
A zG  d a t een h e rv a ttin g  v a n  een hu lpprogram m a pa s m o 
g e lijk  w a s  a ls de s tr ijd en d e  p a r tijen  z ich  aantoonbaar  
zouden verb inden  aan de leidende beginselen  van  h u m a 
n ita ire  hulp.
W a t z i jn  die leidende beginselen  vo o r A zG ?
Er zijn een paar beginselen essentieel maar van verschil
lende orde. Boven alles staat dat humanitaire hulporga

nisaties toegang krijgen tot de slachtoffers. Daarnaast 
dienen de goederen en de veiligheid van onze medewer
kers gerespecteerd te worden. In Liberia werden de au
to's onder je kont weggestolen. Hulporganisaties hebben 
meer en meer met geweld te maken. De Liberiaanse strij
dende partijen maakten voor een deel misbruik van die 
hulp. Het netto-effect hiervan was dat de hulpverlening 
een factor werd in het creëeren van de wanorde, als on
derdeel van het spel van de warlords. Het beleid van AzG 
is dat we bij de besluitvorming aandacht besteden aan 
de negatieve bijwerkingen van hulpverlening. AzG is daar
om niet alleen een hulporganisatie, maar ook een pleitbe
zorger van volkeren in nood.

W anneer is  de grens voor A zG  b ere ik t en tr e k t de organi
sa tie  haar m ensen  terug  u i t  een conflictgebied?
Iedere organisatie heeft haar eigen gedachtengoed en

13.5
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mandaat. Maak je  een  scheiding tussen hulpverlening en 
humanitaire bescherming dan wordt de hulpverlening 
wel erg instrumenteel. Voor AzG heeft hulp een dubbele 
dimensie, en daarmee hebben we niet de gemakkelijkste 
weg gekozen. Wij zijn hier meer uitgesproken in dan bij
voorbeeld het Internationale Rode Kruis. Wanneer de men
senrechten op grote schaal ernstig worden geschonden 
spreken wij ons uit. We brengen zo'n probleem onder de 
aandacht van de politiek, zoals we dat november 1995 
met de escalerende situatie in Burundi hebben gedaan. 
Daar werd ons de pas afgesneden door lokale leiders 
terwijl de mensen massaal werden omgebracht. Je moet 
echter oppassen dat 
je je niet te veel uit
spreekt, dat kan op je 
eigen veiligheid te
rugslaan. In Goma,
Zaïre had AzG het 
gevoel dat door de 
massale hulpverle
ning het moorddadi
ge apparaat in stand 
gehouden werd. In de kampen liepen genocideplegers 
straffeloos rond en werden de mensen geïntimideerd door 
lokale leiders. AzG stelde een aantal eisen aan de UNH- 
CR (de VN-Vluchtelingenorganisatie, MvL/EP) om de 
orde en veiligheid in de vluchtelingenkampen te handha
ven. Daaraan werd geen gehoor gegeven en op dat mo
ment hebben we besloten ons terug te trekken. Dit speel
de een jaar geleden. Hadden wij nu nog in die kampen 
gezeten dan had ik met het schaamrood op mijn wangen 
gezegd: "Verdorie, hadden we een jaar geleden niet wat 
beter kunnen nadenken!"

A z G  noem de beg in  1995 in  h e t ja a r li jk s  terugkerende  
R a p p o rt 'P o p u la tio n s in  danger' de VN: "...een kru id e
n ier  zo n d er  a m b itie s  en een o n w illig e  bureaucratie ."  
S ta a t u  daar nog steed s achter?
Een voorbeeld: De afgelopen tijd is het nodige gebeurt in 
Bosnië waaronder de IFOR-interventie (Im p lem en ta tio n  
Porce, MvL/EP). De VN heeft daar daadkrachtig opge

z e t  i s  e s s e n t i e e l  d a t  d e  a m b t e n a r e n  b i n n e n  d e  V N  

a c h t e r  h u n  b r o e k  w o r d e n  a a n g e z e t e n . '

treden, maar dit gebeurde vooral met behulp van de 
NAVO. De NAVO is in Bosnië slagvaardiger gebleken 
dan de VN. In Ruanda echter lopen de daders van de 
genocide nog vrij rond, en de intern verdeelde VN doet 
hier weinig aan.

A R T S E N  
Z O N D E R  G R E N Z E N

te k e n t z ich  vo o r de h u lp o rg a n isa tie s  af: onder h e t  m om  
va n  'neu tra le  h u lp  is  a lt ijd  goed  vo o r  de s la ch to ffe rs ' 
helpen w ij  ongew ild  m ee aan h e t in  s ta n d  houden van  
ernstige schendingen va n  m ensenrech ten .'
Is  d it  een a a n k la ch t tegen  de in te rn a tio n a le  p o litie k?  
Hulporganisaties worden het verlengde van de politiek, 
waarbij de politiek niet meer die zaken aanpakt die echt 
'des politieks zijn'. Men identificeert de problemen niet 
vroegtijdig met behulp van preventieve actie en contain- 
m en t. In de crisisgebieden ontstaat een politiek vacuüm, 
dat dreigt te worden ingevuld door humanitaire acties 
van particuliere organisaties. Een politieke crisis wordt

gereduceerd tot een 
hum anitair p ro
bleem, de politieke 
dimensie w ordt 
verwaarloosd. In 
Bosnië hebben we 
dat lang gezien. De 
VN-militairen wer
den in eerste in
stantie daarheen 

gestuurd om de humanitaire hulp te beschermen. Daar 
vergat de politiek dat men niet de hulpverleners maar de 
mensen moet beschermen: men creëerde een eiland van 
hulpverleners en VN-militairen.

W e r k t u sam en m e t de p o li tie k , b ijvo o rb eeld  in  N eder
land  m e t h e t M in is te r ie  va n  B u iten la n d se  Zaken?
Eén van onze belangrijkste taken is informeren. AzG rap
porteert aan het Ministerie van Buitenlandse Zaken de 
humanitaire situatie van zogenaamde h o t  spo ts. Over 
Burundi hebben we bijvoorbeeld gerapporteerd dat de 
angel uit het dreigende conflict gehaald moest worden 
om de sluimerende genocide niet te laten escaleren.

D us A z G  is  g en o o d za a k t om  z ich  s teed s m eer als een 
p o litie k e  organisa tie  op te  ste llen?
Nou, eh...dat moet nauwer geformuleerd worden. Om 
als humanitaire organisatie te functioneren moeten we 
oog hebben voor de politieke context. We kunnen niet 
zeggen: "Wij zijn artsen en we willen toegang." Zo gaat 
dat niet. Om toegang tot een crisisgebied te verkrijgen 
moeten wij ons richten tot de politiek. De impact van 
onze hulp is beperkt wanneer er niet wordt voldaan aan 
een aantal politieke randvoorwaarden. Wanneer we tien 
mensen helpen en er worden er -om de hoek- honderd 
geëxecuteerd dan is de impact minimaal. De kern van 
onze activiteiten is medische hulpverlening maar we 
moeten tegelijkertijd kijken of we niet iets kunnen veran
deren. AzG ziet medische hulp als een onderdeel van de 
mensenrechten.

De VN heeft op dit moment weinig visie. De huidige VN- 
ambtenaren hangen dikwijls nog het oude bipolaire we
reldbeeld aan. Een nieuwe visie is dan ook broodnodig. 
Maar ja, oude mensen met nieuwe ideeën zijn schaars. 
Een toekomstige generatie moet het nieuwe beleid vorm 
gaan geven. Zij zijn beter geïnformeerd over nieuwe ont
wikkelingen en gaan meer gebruik maken van nieuwe 
media zoals Internet. Het functioneren van VN-beleids- 
makers wordt daarmee transparanter. De beleidsmakers 
moeten dan meer en meer verantwoording afleggen aan 
het publiek. Het is essentieel dat de ambtenaren binnen 
de VN achter hun broek worden aangezeten.

In  T rouw , begin 1995, s te ld e  u: 'Een v re se lijk  d ilem m a

L u is te r t de p o litie k  dan naar A zG ?
Als je naar de grote crises kijkt van de afgelopen jaren 
dan kun je vaststellen dat de internationale respons mini
maal is geweest.

B e te k e n t die m in im a le  respons h e t fa i l l ie t  va n  de In te r 
na tio n a le  Gemeenschap?
Je kunt dat niet zo zwart-wit stellen. In bepaalde geval
len heeft de Internationale Gemeenschap gefaald. Dat is 
echter een reden om het beter te gaan doen. Een firma die 
failliet is doekje op, dus ik spreek liever over een surcéan- 
ce van de Internationale Gemeenschap. Na het einde van 
de Koude Oorlog zijn de jaren '90 de jaren van de door
start van de VN.

D E M O
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B e d o e lt  u  m e t  d o o r s t a r t  ee n  o v e rg a n g s p e r io d e ?

De VN is gemodelleerd naar de oude concepten van de 
Koude Oorlog. De structuren van de VN moeten zich 
richten naar de nieuwe realiteit. Deze tien jaar zijn inder- 
daad een over
gangsperiode. De 
mislukkingen van 
de afgelopen tijd 
moeten we als leer
geld gebruiken om 
het anders te gaan doen. Boutros Ghali heeft bijvoorbeeld 
toegegeven dat het besluit om de UNHCR in Ruandese 
vluchtelingenkampen te handhaven, een verkeerde was.

risme.
De Duitse politiek vond het bijvoorbeeld ook nodig aan
wezig te zijn in Zaïre: Dat werd een vreselijk verhaal. Ze 
stuurden een vliegtuig vol hulpverleners -die letterlijk

van de straat 
w aren ge
plukt- richting 
Goma. Zonder 
eten en hulp
materiaal bo

den zij in de opvangkampen hun diensten aan. Twee 
weken later arriveerde wéér een nieuw toestel vol Duitse 
hulpverleners: het leek wel de Costa Brava!

W a n n e e r  w e  t i e n  m e n s e n  h e l p e n  e n  e r  w o r d e n  e r 

o m  d e  h o e k -  h o n d e r d  g e ë x e c u t e e r d  d a n  i s  

d e  i m p a c t  m i n i m a a l . '

De situatie in de jaren '80 is beduidend anders dan de 
huidige situatie: Destijds ging er van de centrale regerin
gen een zekere ordening uit terwijl nu, in de jaren '90 de 
staten uiteenvallen. Er bestaan veel partijen met verschil
lende belangen. Het antwoord van de humanitaire hulp
organisaties is dan ook anders dan tien jaar geleden. De 
dynamiek van de conflicten is veranderd en daarmee zijn 
ook de belangen van de hulpverlening gewijzigd. Tijdens 
de Koude Oorlog werden vele Derde-Wereldlanden voor
zien van middelen en wapens door de VS of de SU. Die 
bronnen zijn nu opgedroogd en hulporganisaties zijn de 
nieuwe bron geworden.

E r  v i n d t  e e n  w i l d g r o e i  p l a a t s  v a n  h u lp o r g a n is a t ie s .  E r  

w a r e n  a l le e n  a l  i n  e n  r o n d o m  G o m a  r u im  1 8 0  o r g a n is a 

t ie s  a c t ie f .  B e l e m m e r t  d a t  d e  w e r k z a a m h e d e n  v a n  A z G ?  

M e t  a n d e re  w o o r d e n :  L o p e n  d e  o r g a n is a t ie s  e lk a a r  n i e t  

v o o r  de  v o e te n ?

De grotere hulporganisaties moeten, omwille van de ef
fectiviteit meer gaan samenwerken. Er is de laatste drie 
jaar een wildgroei aan hulporganisaties ontstaan. Men 
denkt al snel: we hebben een vrachtwagen, medicijnen en 
een chauffeur, dus we zijn een hulporganisatie. In Goma 
leverden zo'n zeven organisaties (waaronder AzG en het 
Rode Kruis) 95 procent van de hulp. De overige vijf pro
cent zat tussen privé-ondememingen en humanitair toe

G a a t  d e z e  w i ld g r o e i  a a n  h u lp o r g a n is a t ie s  n i e t  te n  k o s te  

v a n  d e  g e lo o f w a a r d ig h e id  v a n  h u m a n i t a i r e  h u lp v e r le 

n in g ?

Als zulke excessen in de media de boventoon gaan voe
ren dan wordt het storend. Zolang deze wildgroei niet de 
norm wordt blijft het een randverschijnsel.

T e n  s lo t t e ;  is  e r  s p r a k e  v a n  s a m e n w e r k in g  tu s s e n  d e  d i 

v e rs e  h u m a n i t a i r e  o r g a n is a t ie s ?

Er bestaat een besef dat we in de toekomst efficiënter en 
concreter kunnen samenwerken voor het oplossen van 
humanitaire crises. Elke organisatie redeneert vanuit haar

eigen expertisegebied. AzG wordt geen mensenrechten
organisatie en Amnesty International gaat geen pleisters 
plakken. Het wordt een soort partnership-constructie. 
Het gaat dan onder andere om informatie-uitwisseling 
en gezamelijke acties. AzG heeft de intentie om behalve 
met Amnesty ook samen te werken met Novib, Pax Chri- 
sti, Vluchtelingenwerk, Care, Oxfam, Human Rights 
Watch en Safe The Children Fund. Door een goed samen
werkingsverband hopen we de impact van ons werk in de 
toekomst te vergroten.

♦
Foto's: Edwin Peek
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Kritische analyse partij naar aanleiding van 30-jarig bestaan

D 6 6  S l a c h t o f f e r  v a n  e i g e n  d a d e n d r a n g

M a a n d a g  1 4  o k t o b e r  a a n s t a a n d e  b e s t a a t  d e  p o l i t i e k e  p a r t i j  D 6 6  

o p  d e  k o p  a f  d e r t i g  ja a r .  i n  1 9 6 6  w e r d e n  o p  d e z e  d a t u m  d e  p a r t i j 

n a a m  e n  d e  s t a t u t e n  v a n  d e  D e m o c r a t e n  6 6  v a s t g e l e g d  b i j  d e  

n o t a r i s .  D e  o p r i c h t i n g  v a n  D 6 6  w a s  e e n  r e a c t i e  o p  d e  p o l i t i e k e  

e n  m a a t s c h a p p e l i j k e  m i s s t a n d e n ,  d i e  v o l g e n s  d e  i n i t i a t i e f n e m e r s  

b e s t o n d e n .  V a n u i t  d e z e  a c h t e r g r o n d  h e e f t  D 6 6  z i c h  d o o r  d e  j a -  

r e n  h e e n  m e t  v a l l e n  e n  o p s t a a n  s t a a n d e  w e t e n  t e  h o u d e n  i n  h e t  

p o l i t i e k e  s p e c t r u m .  Z i j  o n t w i k k e l d e  z i c h  v a n  e e n  p r o g r e s s i e v e ,  

v e r a n d e r i n g s g e z i n d e  p a r t i j  n a a r  e e n  g r o e p e r i n g  d i e  z i c h  h e e f t  

v e r b o n d e n  m e t  h e t  d o o r  h e n  v e r v l o e k t e  p o l i t i e k e  b e s t e l .  D e  l e 

g i t i m i t e i t  v a n  D 6 6  s t a a t  o p  d i t  e s s e n t i ë l e  p u n t  t e r  d i s c u s s i e .

E v e r t- J a n  v a n  
V e e n

De motiveringen om een nieuwe radicaal democratische 
partij op te richten, hingen voor de initiatiefnemers van 
D66 in de eerste instantie samen met de gezagscrisis in 
de jaren zestig. Vooral dejaren 1965 en 1966 werden op 
dit punt gekenmerkt door kritische geluiden en onlusten, 
met name in Amsterdam. Een uiting hiervan was de rel 
rond het huwelijk van (toen nog) prinses Beatrix met 
Claus von Amsberg in maart 1966, waarbij er rookbom
men werden gegooid naar

met uitingen als: links georiënteerde politieke standpun
ten (Anti-Vietnam), een grotere seksuele vrijheid en pop
muziek. Maar bovenal zette deze generatie zich met deze 
houding af tegen de kleinburgerlijke moraal van hun 
ouders. De vooroorlogse generatie handelde naar het voor
beeld van tucht en ascese, ofwel hard werken, sober leven 
en een strengere seksuele moraal.
Initiatiefnemers van D66 als Van Mierlo en Gruijters wa
ren er, zich bewust van deze generatiekloof, van over
tuigd dat de machtsmiddelen van gezagsdragers als po
litie en burgemeesters moesten worden ingeperkt. De wil
lekeur door het ontbreken van vastomlijnde wetten moest 
verdwijnen. Nadat ze zich in eerste instantie beperkten tot 
vooral maatschappelijke en op Amsterdam gerichte cor
recties, zagen de initiatiefnemers al snel in dat alleen op 
het niveau van de landelijke politiek daadwerkelijk veran
deringen konden worden doorgevoerd.

I n te n t i e s
De omschakeling van een protestgroepering naar een po
litieke partij ging samen met de ontwikkeling van een aan
tal progressieve standpunten op het gebied van de staat
kundige vernieuwing. De rechtstreeks gekozen minister
president en de invoering van het meervoudig districten

stelsel werden speerpunten
de koninklijke koets. Het 
hardhandige optreden van 
de politie tegen de vooral 
jonge herrieschoppers leid
de in binnen en buitenland tot kritische geluiden.
Dit incident was een goed voorbeeld van de frictie tussen 
de vooroorlogse generatie, vaak geassocieerd met con
servatieve gezagsdragers, en de naoorlogse generatie, die 
er duidelijk andere normen en waarden op na hield. Deze 
protestgeneratie kenmerkte zich door een eigen cultuur

DEMOCRAAT 1966

' C o n f e s s i o n e l e  p a r t i j e n  z i j n  a l s  i n s e k t e n ;  

z e  b e w e g e n ,  m a a r  i k  w e e t  n i e t  w a a r o m '

Cals :„ .. .  Wat... ,  moeten we nóg democratischer... ?"

D e katholieke p re m ie r  Cals w as in  1966onder d e in d r u k  van de verregaande 
s ta n d p u n ten  vanD 66(O pland , 1966)

in de verkiezingscampagne 
voor de Tweede Kamer in 
1967. De initiatiefnemers be
nadrukten dat het politieke 

bestel voor de uitvoering van deze standpunten ingrij
pend moest worden gewijzigd. Van Mierlo sprak zelfs 
over het opblazen van het toenmalige politieke bestel om 
naar Amerikaans voorbeeld tot een tweepartijenstelsel te 
komen met een progressieve en een conservatieve partij. 
Deze analyse zou voortaan door het leven gaan als 'de 
ontp lof f ingstheorie'.
D66 legde zich dus toe op de verregaande democratise
ring van het politieke bestel en was op dit punt origineel 
en vernieuwend. De partij wist in alle oprechtheid in te 
spelen op het gevoel van ontevredenheid onder een deel 
van de bevolking. Het initiatief sloot aan bij de tijdgeest, 
gemeten aan het ongekende verkiezingsresultaat van maar 
liefst zeven zetels (ruim 300.000 stemmen) voor deze 
nieuwkomer. D66 had meteen al een prominente plaats 
verworven in de Haagse politiek.
De aversie tegen de gevestigde partijen was overigens groot 
onder de D66'ers, vooral ten opzichte van de confessione
le partijen. Initiatiefnemer Gruijters zag deze partijen als 
'relieken', die stonden voor een zaak die geen zaak was, 
maar een fossiel. Hij keek tegen ze aan als tegen vreemde 
insekten; ze bewogen, maar Gruijters wist niet waarom. 
Al met al ontstond zo een situatie waarin nieuwkomer 
D66 zich opwierp als een partij die wél plaats wilde ne
men op de pluche zetels van de Tweede Kamer, maar 
daar maar tijdelijk wenste te zetelen. Zo spoedig mogelijk 
wilde ze zichzelf en de andere partijen ontbinden opdat 
het bestel van binnenuit kon worden veranderd. Met de 
volste overtuiging dat deze doelstelling kon worden ver
wezenlijkt, en met de eerder genoemde hervormingsstand-
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punten als politieke bagage, stortten de zeven Kamerle
den zich vol overgave op hun taak.

R e a l i te i t
Dertig jaar na de lancering van deze radicale voorstellen 
is D66 op een aantal belangrijke punten geen schim meer 
van wat zij destijds propageerde te zijn. De Democraten 
zijn opgeslokt door het door hen vervloekte bestel dat nog 
steeds vrijwel ongewijzigd is. Een standpunt uit het eer
ste politieke programma als het referendum heeft uitein
delijk in de minst verstrekkende vorm wel een meerder
heid behaald, maar op het terrein van de twee prioriteiten 
uit 1966 (de gekozen minister-president en het districten
stelsel) is er nog weinig noemenswaardige voortgang ge
boekt. Als deze hervormingsvoorstellen van D66 in de 
loop van de jaren zouden zijn doorgevoerd zonder de 
koppeling met het opblazen van het bestel, zou hiervoor 
nog enig begrip kunnen zijn. De ontploffingstheorie was 
en is immers weinig reëel, ondanks een recente uitspraak 
van Van Mierlo dat hij deze theorie nog steeds nastreeft. 
Maar met de intenties uit 1966 als leidraad kan gecon
cludeerd worden dat er geen legitimatie meer is voor het 
voortbestaan van D66.
Ter verdediging wordt door menig D66-politicus de hoop 
uitgesproken dat op langere termijn alsnog veranderin
gen mogelijk zijn. Verder wordt er de nadruk op gelegd 
dat als D66 er niet zou zijn, niemand zich meer bezig zou 
houden met de staatkundige vernieuwing. Aangezien D66 
echter drie decennia de kans heeft gehad zich op dit punt 
waar te maken en daarin grotendeels heeft gefaald, moet 
ze het principe van het wegsturen van een incapabel poli
ticus ook maar toepassen op haar eigen partij. De ont- 
ploffingstheorie zou in dat geval, in afgeslankte vorm, 
toch nog doorgang krijgen. Het lijkt erop dat de enigszins 
naïeve, maar enthousiaste dadendrang van 1966 plaats 
heeft gemaakt voor een politiek gericht op dagelijkse be
slommeringen. Deze woorden in ogenschouw nemend, 
zal de verjaardag van D66 op de veertiende oktober wei
nig aanleiding tot feest geven.

♦

C3 E Z O O H T

H o o f d r e d a c t e u r

D E M O
W l j e  d i t  vo lw assen  
jo n g e re n b la d  v o rm g e v e n  
en  w it je  d a a rb ij  le id ing  
g ev e n  a a n  eer* k r itisc h e  
m a a r  e e rlijk e  re d a c tie ?

Meld je dan voor 
18 oktober I996 aan 

bij het Landelijk 
Secretariaat!

ö y\J c T  J ________

H A M E R
Tussen principe en praktijk

O ver h e t  p rin c ip e  zu llen  JD 'ers h e t  sn e l eenszijn . H e t sta a t 
zel&inonzebeginselverkkring "De verscheidenheid vanmensen 
en opvattingen is eenpositie f te waarderen goed. "M aar zoals  
w el vaker, kan er een k lo o f ontstaan tijdenshetafdalen va n h et 
principe naar de concretepolitiek.
Bijdemulti-culturele samenleving ofgelijkerechlen voor hom o, 
hetero- enbiseksuelenzaldeeenstemmigheidnogaardigstand- 
houden. M aar h o e  z i t  h e t als w e d it principe toepassen op de  
verscheidenheid aan talen in  d e  wereld?
Dan kom en, ook  bij som m igeJD 'ers, andere opvattingen bo
ven. D an w o rd t d ie verscheidenheid in  dep ra ktijk  toch w e l 
lastig gevonden. H e t is  n ie t d a t z e  iets tegen, bijvoorbeeld, h e t  
Fries hébben, m a a r w epra ten  tochallemaal N ederlands, d u s  
waarom m oeilijk  doen? En als h e t o v e rh e t Europees n iveau  
g aa t w o rd  t  d ie  redenering  n e t  z o  m akkelijk  o m g eze t in  een  
pleidooi voor Engels als communicatiemiddel.
Mijn inziens is  deze  'zondigm g'tegenhetJD -piindpeem stig . 
N ie tzo zeer  o m d a th e t tegen onzebeginselverklaring ingaat, 
w a n t n iem a n d  h e e ft d e  w aarheid in  pacht. M aar w e l o m d a t 

ju is t in  deze  situatie d e  toepassing van d it principe hard  no d ig  
is om  ernstige onrechtvaardigheden te voorkomen.
N iem a n d  h ee ft zijn ofhaarm oedertaaluitgekozen. N iem a n d  
m a g  er dan ook om  gediscrimineerd worden. Debovertstaande 
redenering is  ertypisch een va n iem and  die altijdzonderpro
blem en in  h e t  N ederlands terecht kon, en over d e  grens vol
doende Engels sprak.
M aar een dergelijke ervaring garandeert n o g  n ie t d a t d e  h ee l 
w ereld  z o  in  elkaar z it, z e l fs  n ie t  d ich t b ij hu is . W ie in  een  
Brussels ziekenhuis kont, loopt een flinke kans d it aan den lijve 
te ondervinden. O ndanks w etgeving d ie tweetaligheid eist, is  
Frans v a a k n o g d e  enige voertaal. En ais h e t  o m je  eigen g e 
zondheidgaat, w ordt h e t allemaal een stukje ernstiger.
Voor veel m ensen  in  Europa is  d it d e  dagelijkse realiteit. Lan- 
denals Frankrijk, Oostenrijken Griekenland negeren onder h e t  
m o m  van 'gelijkheid'de rechten vanhun linguïstische m inder
heden. Laat staan d a t z e  in h e t onderwijs, aanhetloketo fin  h e t  
ziekenhuis in h e t Bretons, Sloveens o f  Turks terechtkunnen. 
H etw ordtechtgevaarlijkals velenzich  va n d eze  situatie n ie t 
bewustzijn, en d it gecombineerd w ord tm ethetookdoordeJD  
aangehangenprincipe van radicale democratisering. Dan lo
p e n  w e  h e t  risico o ver d e  rechten van m inderheden  heen  te 
walsen, dooreengebrekaaninlevingsvermogenensolidariteit. 
H e t is  n ie t voor n ie ts  d a t b e id ep u n ten  in  o n ze  beginselver
klaring gen o em d  worden. Radicale democratisering kan  n ie t 
zonder garanties voor radicale verscheidenheid.

D e n n is  H ess e lin g , 

V o o rz itte r Jo ng e D e m o c ra te n
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Een veranderende wereld vraagt om een nieuw systeem: het nihilisme

R e s p e c t  e n  e i g e n  g e l i j k ,  e e n  o n t s n a p p e n  

a a n  d e  m o r e l e  c r i s e s

D e  g e s c h i e d e n i s  v a n  d e  w e s t e r s e  w e r e l d  i s  d e  g e s c h i e d e n i s  v a n  

d e  o n t w i k k e l i n g  v a n  h e t  r e s p e c t  v o o r  e n  d e  e r k e n n i n g  v a n  d e  

m e d e m e n s .  H e t  i s  e e n  o n t w i k k e l i n g  d i e  o n s  v ia  h e t  d e s p o t i s m e ,  

f e o d a l i s m e ,  d e  a b s o l u t e  m o n a r c h i e  e n  h e t  k o l o n i a l i s m e  u i t e i n 

d e l i j k  h e e f t  g e b r a c h t  t o t  d e  l i b e r a l e  d e m o c r a t i e .  D e z e  i s  g e f u n 

d e e r d  o p  b e g r i p p e n  a l s  r e s p e c t  v o o r  e n  d e  e r k e n n i n g  v a n  d e  

a n d e r e  p e r s o o n .  D e z e  o n t w i k k e l i n g  i s  m e e r  d a n  e e n  p r a c t i s c h e  

e n  s t a a t s r e c h t e l i j k e  g e s c h i e d e n i s  v a n  h e t  W e s t e n ,  z e  s t a a t  s y m 

b o o l  v o o r  d e  o n t w i k k e l i n g  v a n  h e t  w e s t e r s  d e n k e n  e n  d e  w e s 

t e r s e  m o r a a l .  M a a r  h e t  e i n d e  i s  n o g  n i e t  b e r e i k t ,  h e t  n i h i l i s m e  

l u i d t  h e t  v o l g e n d t i j d p e r k  in .
H e t  e in d e  v a n  d e  a r r o g a n tie

Het produkt van de menselijke geschiedenis is het relativis- 
G e ra rd  J a n s s e n  me. Het respectvoor de mening, overtuiging en cultuur van

anderen en het begrip dat geen mening of cultuur superieur 
D e auteur is  coördina- is aan een andere, zijn de centrale noties binnen deze stro- 
tor van d e  w erkgroep ming. Het mondig worden van onze voormalige koloniën, 
ethiek. maar ook de ideologische verscheurdheid van de 'ontwik

kelde' wereld tijdens de tweede wereldoorlog en daarna, 
hebben ons gedwongen na te denken over de geldigheid van 
onze ethiek. De veranderde omstandigheden leidden tot 
ethische conflictsituaties: 'In hoeverre mogen wij onze me
ning en moraal nog wel beter vinden dan die van anderen en 
die aan hen opdringen?'. Op zoek naar een nieuwe balans 
tussen paternalistische arrogantie en politieke correctheid- 
ten-koste-van-anderen dreigt de westerse mens ten onder te 
gaan aan door hemzelf gecreëerde morele tegenstrijdighe
den.

D e  k e t e n e n  v a n  d e  lib e ra le  d e m o c r a tie
De twijfel over onze ethiek en onze historische en politiek- 
culturele achtergrond heeft ons de betrekkelijke waarde van 
onze persoonlijke mening en moraal doen begrijpen en heeft 
ons geleerd de mening van de ander te waarderen. Vanuit 
deze situatie die ons al had doen inzien dat het zinvol is om 
naar naar elkaar te luisteren, beseften we ook dat ons oor 
verder moest luisteren dan de grenzen van ons land en onze 
eigen cultuur. De mondig geworden medemens verdiend

het gehoord te
H e t  n i h i l i s m e  i s  p e r  d e f i n i t i e  w a a r d e n l o o s ,  WOKien 
b e k e k e n  v a n u i t  t r a d i t i o n e e l  o f  Het ontstaan en
r e l a t i v i s t i s c h  o o g p u n t  het bestaan van

de liberale demo
cratie en het relativisme zijn zo innig verstrengeld, dat zij 
niet zonder elkaar lijken te kunnen. Toch houdt het relati
visme de democratie in een wurggreep die wel eens haar 
ondergang zou kunnen betekenen. Het moreel nivillerende 
relativisme kan de democratie en haar gedachtengoed niet 
beschermen tegen aanvallen van totalitairisme. Het zwak
ke, op consensus gerichte relativisme ontbreekt het aan de 
middelen om zich te verdedigen tegen de op universaliteit 
gerichte absolute systemen. Voorbeelden van absolute denk
en doesystemen zijn fascisme, communisme en fundamen

talisme. Om tegen totalitaire denk- en handelswijzen op
gewassen te zijn moet een nieuw democratisch systeem 
onstaan, gebouwd op een nieuw fundament, dat van het 
nihilisme.

R e la t i v i s m e  v e r s u s  n ih i l i s m e
Het relativisme veronderstelt dat alle meningen gelijk
waardig zijn. Dat de ene cultuur niet boven de andere 
kan staan en dus niet zijn wil aan de ander op mag leg
gen. Dit gelijkwaarigheidsstreven veroorzaakt een ver
lamming en passiviteit die de ondergang van de relati
vistische cultuur betekent. Door te veronderstellen dat 
zijn eigen mening nooit beter of superieur is aan die van 
een ander ontneemt de relativist zichzelf het wapen om 
zich te verdedigen tegen de "absolute" mening van de 
niet-relativisten. Verdedigen van de eigen moraal en ide
ologie vereist een vuur en een moed, geboren uit een ge
voel van eigenwaarde en zelf-overtuiging, die wordt in
gegeven door de "semi-arrogante" wetenschap gelijk te 
hebben! Het relativisme veronderstelt dat de absolute 
waarheid niet bestaat of in ieder geval niet te weten valt 
en dat daardoor iedereen evenveel gelijk heeft. Maar door 
dit principe toe te passen zal niet die ideolologie over
heersen die het meest gelijk heeft, want die bestaat im
mers niet, maar juist de ideologie die zijn gelijk het meest 
fanatiek en agressiefst verdedigt. De arrogantste en fana
tiekste ideologie, die zichzelf de absolute waarheid heeft 
toegeëigend, die eigenlijk erg fout zou moeten zijn in de 
ogen van de relativist, zal het relativisme wegvagen. De 
relativist kan per definitie geen andere ideologie of cul
tuur aanvallen, omdat hij zijn handen geboeid heeft met 
ketenen van tolerantie en zelfonderwaardering.
De nihilist gaat er net als de relativist vanuit dat niemand 
de absolute waarheid kent of kan weten dat hij die kent. 
De nihilist gaat echter nog een stap verder in het aantonen 
dat de absolute waarheid niet bestaat. Door het bestaan 
van alle normen en waarden zoals die in welke cultuur 
dan ook maar voorkomen te ontkennen, schept de nihilist 
zichzelf en de mensheid een ongekende vrijheid in zijn 
geestelijke ontwikkeling. Door het afleggen van wat Niet- 
zsche al de slavenmoraal van het christendom noemde, 
het streven naar de onderdanige gelijkheid en middelma
tigheid die het westelijke denken in haar greep houdt, 
onstaat er ruimte voor een nieuwe mens, met een nieuwe 
ideologie en een bevrijdde geest. Een nieuwe vocabulaire 
voor de ethiek creëert de mogelijkheid tot een herwaarde
ren van alle waarden (U m w ertu n g  aller Werte)
Het afschaffen van de "klassieke" normen en waarden 
wil niet zeggen dat er geen maatstaven meer zijn waar 
menselijk gedrag moreel aan getoetst kan worden, maar 
dat de oorsprong van die moraal niet meer dezelfde kan 
zijn als eerst. De oorsprong ligt niet buiten de mensen en 
ook niet binnen de individuele mens, maar in de mensen 
als onderdeel van de massa, zoals die op een bepaald 
moment is en oordeelt.
Als de nihilist zegt dat alle culturen en alle meningen 
gelijk zijn, bedoelt hij daar dus iets anders mee dan de 
relativist. De nihilst is in staat om zich te distanciëren van
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het morele conflict en van zijn  eigen oordeel en visie. H ij 
ziet dan dat de verschillende opvattingen of culturen die 
gelijkwaardig zijn, met elkaar in  conflict komen. Ook rea
liseert de n ih ils t zich dat de basis van gelijkwaardigheid 
niet de oplossing van het conflict kan bieden. De n ih ilis t 
creëert, door z ijn  nieuwe k ijk  op moraal, voor zichzelf de 
ruim te die nodig is om te beseffen dat voor elk mens het 
eigen ind iv idu  en diens opvattingen belangrijker zijn  dan 
de andere individuen en hun opvattingen.
Doordat de n ih ilis t alle normen en waarden heeft afge
legd, ja zelfs geloochend heeft, is zijn objectiviteit dusda
nig toegenomen dat h ij geen emoties meer zal veroorde
len. H ij kan d it omdat emoties niet meer bestaan als op 
zichzelf staande entiteiten, maar deel uitmaken van de 
werking van het menselijke organisme en de moraal van 
dat organisme. De n ih ilis t zal het belang van de buiten
proportionele belangstelling van de mens voor z ijn  eigen 
individu begrijpen en aanvaarden. D it inzicht verleent de 
mens hetrecht om voor zijn eigen mening op te komen en 
haar te verdedigen en voor haar te vechten, ook al geeft hij 
toe dat de mening van een ander voor die ander evenveel 
waarde heeft als zijn  mening voor hemzelf.

Waarheid in actie
Binnen het nihilism e hebben waarden en normen dus een 
compleet andere betekenis dan binnen het relativism e of 
welk ander 'oud' moreel systeem dan ook. Het nihilism e 
is per definitie waardenloos, bekeken vanuit traditioneel 
of relativistisch oogpunt. De nieuwe manier waarmee 
waarden worden beschouwd is seculier en dat is voor de 
eerste keer in  de geschiedenis van het mensdom. De nieu
we perceptie van moraal is veel meer een afspiegeling van 
de maatschappij w aarin z ij bestaat of het moment van 
het heden, in  tegenstelling to t klassieke moralen die een 
afspiegeling van de maatschappij op enig moment in  het 
verleden zijn. Het nihilism e doet veel meer recht aan de 
idee van W illiam  James (1842-1910), Amerikaans filo 
soof en de grondlegger van het pragmatisme, dat waar
heid niet is, maar gebeurt ( T ru th  h a p p e n s  in  a c tio n ).

W a t is  h e t to p p u n t v a n  b lijh e id  e n g e lu k ? D e tg lim la c h  v a n  een  

k in d ?  N e d e r la n d  E u ro p e e s  k a m p io e n  v o e tb a l? J e  tro u w d a g ?  

E e n  v e rs  k o p je  th e e ?  N e e , h e t  is  p r in s je s d a g 1 9 9 6 . Z o a ls  e lk  

ja a r  w o rd e n  w e  e e rs t g e tra k te e rd  o p  d e r ijto e rv a n  d e  K o n in g in  

e n  h a a r  g e v o lg  v a n  p a le is  N o o r d e in d e n a a r  d e  R id d e rz a a l. 

O n o n tb e e rlijk  is  d a a rb ij d e  in fo rm a  tie  v a n  P a  u lin e  B ro e k e m a , 

b ijg estaan  d o o r e e n m e d e w e rk e r v a n  D e fe n s ie , d ie  w e lin s ta a tis  

o m  d e  v e rs c h ille n d e u n ifo rm e n  u ite lk a a rte h o u d e n . E e n b lo e m - 

le z in g  d e  v o rs tin  d ro e g  e e n ja p o n  v a n  b o rd e a u x -k le u rig  k a n t  

o p  e en  fo n d  v a n  s a tin -s a u v a g e  to n  s u r  to n , d a a rb ij e e n  to q u e  

g e g a m e e rd m e th a n e n v e e rtje s .D e n ie u w e o p p e ts ta lm e e s te rh e e t 

W a s s e n a a r e n  r i jd t  tr a d itie g e tro u w  o p  e e n  w itte  s c h im m e l. 

P rin s  C o n s ta n tijn  h e e ft  z ijn  s ta g e  b ij E u ro c o m m is s a r is  V a n  

d e n B ro e k v e rle n g d . J o h an -P riso  w a s  v e rh in d e rd . W a a ro m  w e e t 

ik d itn o g ?  O m d a t g e w o o n te g e tro u w  d e z e  n o n -in fo  o o k z o 'n  

v ie r  k e e rw o rd th e rh a a ld .

D e ju b e ls te m m in g in h e tP a a rs e k a b in e tw a s m in s te n s z o g ro o t 

a ls  b ij d e  to esch o u w ers  v a n  d e  r ijto e r. M in is te r  V a n  M ie r lo  h ie ld  

z ic h  w e e r  e v e n  b e z ig  m e t  d e  b in n e n la n d s e p o lit ie k  to e n  h i j  

o p m e rk te  d a t d it  'd e b e s te  tro o n re d e  v a n n a d e  T w e e d e  W e re ld 

o o r lo g ' w a s . H e t  h a d  h e t  k a b in e t d a n  o o k  w e in ig  to t  g e e n  

m o e ite  g e k o s t o m  to t o v e re e n s te m m in g  o v e rd e b e g ro tin g  te  

k o m e n ; d e e c o n o m ie g ro e itb o v e n  v e rw a c h tin g  e rk o m e n z e lfs  

b a n e n  b ije n  w e  k u n n e n  o o k a lm e e d o e n  a a n  d e  E M U . R e d e n  te  

m e e r v o o rd e P a a rs e b e w in d s v ro u w e n  c m  d e z e k e e m o g u itb u n r  

d ig e r h o e d e n  o p  te  z e tte n . Z e lfs  d e  o p p o s itie  k o n  d e fe e s tv re u g - 

d e rd e tb e d e rv e n -.H e e rm a  k a n  d its o w ie s o n ie te n  R o s e n m ö lle r  

w is t  n ie t  w a t  h i j  a a n  m o e s t m e t  d i t  n a tio n a le  k a b in e t. H e t  

w a re n  te n s lo tte  B o lk e n s te in  e n  W a lla g e  d ie  o p  d e  la a ts te  d a g  

v a n  d e  a lg e m e n e  b e s c h o u w in g e n  b e s lo te n  e e n  e in d e  a a n  h e t  

P a a rs e  fe e s tje  te m a k e n .

Objectief en zelfingenomen
We kunnen dus zeggen dat de n ih ilis t zichzelf een wapen 
verschaft heeft, waarmee h ij zijn eigen moraal kan verde
digen. H ij beseft waarom h ij z ijn  eigen moraal lie f heeft 
en dat h ij die daarom w il en ook mag verdedigen. D it 
betekent echter niet dat de n ih ilis t niet meer zal luisteren 
naar w at anderen te zeggen hebben. Integendeel zelfs, 
door z ijn  verbeterde inzicht in  w at de re la tiv ist emoties 
noemt, zal de n ih ils t de waarde van argumenten beter 
kunnen herkennen. Doordat de n ih ilis t de mens als re li
gieus wezen ziet, dat zoekt naar erkenning voor zichzelf 
en zijn  ideeën, begrijpt h ij de emoties en de oorzakelijk
heid van de mens en de menselijke geest, maar ook hun 
invloed op de connectie tussen en de waarde van het 
ind iv idu  en zijn  moraal. D it geldt niet alleen voor de 
geest buiten de nihilistische, maar ook, o f misschien wel 
ju ist, voor hemzelf. De n ih ilis t is in  staat om de emoties 
veroorzaakt door onverdraagzame en op overheersing 
gerichte moralen te herkennen en te begrijpen. H ij zal dus 
de vertroebeling in  de geest en de moraal van de ander 
doorzien en die b ij hem zelf (pogen) voor (te) zijn.
In de nihilistische maatschappij worden m oraliteiten op 
een seculiere manier beoordeeld en krijg t elk de aandacht 
en waardering die het verdient. Het gevolg is een objectie
vere en consistentere moraal en een rechtvaardige samen
leving.

H e to n d e rw e rp  v a n h u n  a a n v a r in g  d e  p o s itie  v a n  d e  a s ie lz o e 

k e rs , lig t  e n ig s z in s  in  h e t v e rle n g d e  v a n h e tite m  w a a r  N e d e r 

la n d  z ic h  m e e r z o rg e n  o v e rm o e tg a a n m a k e n  d e  z o g e n a a m d e  

tw e e d e lin g  in  d e  s a m e n le v in g . D e s c h e id in g tu s s e n a rm  e n  r ijk , 

w e rk e n d e n  e n n ie t-w e rk e n d e n ,k a n g a a n z o rg e n  v o o re e n  g r illi

g e  s fe e r in  o n ze  s a m e n le v in g . E ig e n  g e ld e n  b e v o e g d h ed en  v o o r 

d estaa tssecre taris  v a n h e tG ro te S te d e n b e le id o m  d e p ro b le m e n  

v a n  d e  v e rp a u p e rd e  w ijk e n  te  l i j f  te  g a a n , lijk tm ijg e w e n s t. D e  

a a n p a k  v a n  d e  tw e e d e lin g  lig t  n u  in  h a n d e n  v a n  te v e e l m in is 

te ries  e n b e w in d s lie d e n , w a a rd o o r e en  g o e d e c o ö rd in a tie lijk tte  

on tb reken . D e L u h b e rs -III-te rm  'so ciale  v e m ie u w iig 'is d e la a ts te  

t ijd m in d e r  in z w a n g . G e z ie n  d e  a l  s tee d s  m in d e r  s o c ia le  h o u 

d in g  te g e n o v e r b u ite n la n d s e  N e d e rla n d e rs , m o e t e rv o o rg e 

z o rg d  w o rd e n  d a t d e  a c h te rs ta n d s w ijk e n  n ie t  e en  s o o rt a p a rte  

s am erd ev in k jes  b in n e n  d e N e d e rla n d s e g a a n  w o rd e n , s a m e n le - 

v ird je s  w a a ro v e r d e ie s tz ic h n ie tm e e rb e k a m m e rt, z o a ls  d a tb ij 

v e rs c h ille n d e  F ra n s e  v o o rs ted e n  a lh e tg e v a lis . M is s c h ie n  een  

p u n t  w a a ro p  h e t  C D A  -m e t G ro e n  L in k s - d e z e re g e r in g b ij d e  

le s k a n h o u d e n , w a n t d e  tw e e d e lin g  is  e e n  e rn s tig e r p ro b le e m  

v o o r o n s  la n d  d a n  d e  e ro tis c h e  s e rie s  v a n S B S ó e n  V e ro n ic a , 

w a a ro v e r H e e rm a  z ic h  n u  d ru k  m a a k t. D ie s e r ie s z ijn  vo lg en s  

m ij g e e n  d o o m  in  'to o g  d e  tw e e d e lin g  w e l.

Raymond van Doorn
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Deze rubriek is bedoeld voor brieven van lezers

L i e v e r  v a r i a b e l e  B T W  d a n  B T E

In principe ben ik  warm  pleitbezorger van 
vernieuwende ideeën voor bestaande proble
men. Ik  betreur dat deze ideeën vaak onder
u it worden gehaald met de argumentatie dat 
het plan onhaalbaar en onpraktisch zou zijn. 
Helaas moet ik  constateren dat ju is t deze 
argumentatie van toepassing is op het op 
zich verfrissende voorstel van René Cornelis- 
sen in  de vorige Demo voor invoering van 
een Belasting op Toegevoegde Entropie 
(BTE).

Het door René genoemde voordeel dat en
tropie een fysische grootheid betreft, is mijns 
inziens nu net het grootste manco in het plan. 
Zowel produktie als belasting worden nu 
eenmaal in  deze maatschappij gemeten in 
de eenheid geld. Belastingheffing op basis 
van entropietoename betekent dat in  de eer
ste plaats de produktie moet worden omge
rekend in  de eenheid entropie. Vervolgens is 
het m ij volstrekt onduidelijk hoe deze entro- 
piehoeveelheid weer moet worden omgere
kend in  een geldbedrag. Aangezien de groot
heden entropie en geld in  de verste verte geen 
raakvlakken hebben kan d it n iet anders ge
beuren dan op basis van een zeer arbitraire 
omrekeningsregel. BTE betekent volgens m ij 
dus een hoop extra w erk (twee extra omre- 
keningsoperaties), is bovendien voor de fysi
sche leek totaal onbegrijpelijk (in het norma
le spraakgebruik is immers nog a ltijd  geld 
de meeteenheid) en is bovendien een nogal 
arbitraire manier van belastingheffing. Hoe

wel BTE goede diensten zou kunnen bewij
zen als banenplan voor werkloze chemici lijk t 
m ij d it niet de meest wenselijke methode om 
belastingheffing op te baseren.
Een ander probleem wat ik  heb met BTE is 
dat volgens m ijn (wel enigszins weggezakte) 
scheikundige kennis van de m iddelbare 
school entropietoename niet noodzakelijker
w ijs een maatstaf is voor m ilieuvervuiling, 
hoewel de eenheid entropie door René ju ist 
w el vanwege deze vermeende eigenschap 
w ord t gekozen. Entropie lijk t m ij ook om 
deze reden niet een voor de hand liggende 
eenheid om een dergelijke belasting op te 
baseren.
W ellicht komt het doordat ik  bedrijfseconoom 
ben in  plaats van chemicus, maar m ij lijk t 
het beter om b ij een vervuilingsgerelateerde 
heffing aansluiting te zoeken b ij de aloude 
Belasting op Toegevoegde Waarde (BTW). 
In  plaats van de huidige twee BTW-tarieven 
zou een systeem kunnen worden ingevoerd 
van bijvoorbeeld v ijf BTW-schijven. Indeling 
van produkten over deze v ijf schijven gebeurt 
op basis van van te voren vastgelegde m i- 
lieu-eisen. C riteria kunnen bijvoorbeeld zijn  
de mate waarin een produkt geschikt is voor 
hergebruik, de produktie milieubelastend is 
en eventuele certificering door een mileukeur- 
merk.
Voordeel is dat BTW gemeten w ordt in  geld 
en dus geen arbitraire, arbeidsintensieve en 
m oeilijk u it te leggen omrekening noodzake
lijk  is. Uiteraard is ook de indeling over de

schijven a rb itra ir, maar door m iddel van 
vooraf gestelde criteria b ij deze schijven kan 
een zo objectief mogelijke verdeling gewaar
borgd worden. Ook deze indeling kost na
tu u rlijk  menskracht, maar d it lijk t m ij m in
der bewerkelijk als de omrekeningsslag in  en
tropietoename.
Het invoeren van een ecotax middels een va
riabel BTW -tarief heeft ten opzichte van b ij
voorbeeld een energieheffing voor producen
ten het voordeel dat de heffing niet kostprijs- 
verhogend w e rk t exportprodukten verlaten 
ons land immers v rij van BTW. Deze heffing 
schaadt daarom de concurrentiepositie van 
het Nederlandse bedrijfsleven niet, waarmee 
de haalbaarheid van een dergelijke maatre
gel direct een stuk groter is. Voor het vergro
ten van het effect van een variabel BTW-ta- 
rie f is het uiteraard w el van belang te streven 
naar Europese (en, nog utopischer, mondia
le) invoering. Eventuele Europese invoering 
neemt bovendien het probleem van grote 
prijsverschillen in  grensregio's weg. 
Concluderend denk ik  dat b ij de invoering 
van een ecotax een BTW -tarief variabel naar 
m ilieubelasting belangrijke voordelen heeft 
ten opzichte van andere vorm en van m ilieu
heffing. Een BTE is m ijns inziens, hoe orig i
neel dan ook, een aanzienlijk arbeidsinten
sievere, onbegrijpelijkere en subjectievere 
manier van m ilieuheffing over consumptie.

X an der Mol, 
Rotterdam

K i e z e n  v o o r  d e  A O W  o o k  i n  2 0 2 5 !

In de vorige D e m o  heeft het Landelijk Be
stuur een - voorlopig! - standpunt verkon
digd dat erop neer kom t dat de AOW  in  
tw in tig  jaar kan worden afgebouwd to t nul, 
met de mogelijkheid voor een beroep op de 
bijstand. Het is ons in  het geheel niet duide
lijk  waar d it af-gri/s-elijke standpunt op is 
gebaseerd. Wat is er aan de hand? De gene
ratie van na de oorlog zal zo ongeveer vanaf 
het jaar 2010 massaal met pensioen gaan. 
D it betekent dat in het huidige omslagstelsel 
van AOW -premies de generatie die dan 
werkt - lees: onze generatie - deze premie zal 
moeten opbrengen.
Het LB heeft bedacht dat het huidige stelsel 
op term ijn onbetaalbaar zal worden. Van
waar deze paniek? U it onderzoek b lijk t, zo 
stelt In te r m e d ia ir v an 9 augustus jl., dat een 
aan de welvaartsgroei gekoppelde AOW -uit- 
kering gehandhaafd kan blijven met slechts

een geringe prem iestijging (van rond de 2 
procent) to t het jaar 2025.
De vraag is dus aan de orde of we deze las
tendruk over hebben voor een generatie die, 
na een leven van arbeid, niet langer in  staat is 
zelfstandig in  een inkomen te voorzien. We 
kunnen ons niet aan de indruk onttrekken, 
dat de solidarite it met de oudere generatie 
w el degelijk in  het geding is.
De werkgroep economie kiest in  deze D e m o  

terecht voor het behoud van de AOW. Finan
ciering u it de belastingen w ijst de werkgroep 
af. Volgens ons is ook deze w ijze van finan
ciering aanvaardbaar, wanneer d it nodig 
mocht blijken. Het is niet meer dan normaal 
dat het recht op een fatsoenlijke uitkering 
ook op lange term ijn w ordt gegarandeerd.

W ard Biemans, Marco van Lierop, 
Edwin Peek, Den Haag

Roger van Boxtel 
(vice-Tweede Kam er 
fractievoorzitter D66) 

komt naar het congres

Zeg geen 
néé tegen 

Roger
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'Het vreemdelingenbeleid kent z'n grenzen'
De Postbus 51 folder met dezelfde tite l heb 
ik  maar eens aangevraagd, omdat ik  iedere 
keer verbaasd was wanneer ik  de bijbehoren
de 'voorlichtings'-spot op TV zag.
Als ik  de tite l zo lees kan ik  m ij toch niet aan 
de indruk onttrekken dat hier een gevaarlijke 
onduidelijkheid in  is geslopen die er misschien 
ook w el bewust in  is gestopt. W at justitie 
met deze tite l bedoelt is hopelijk dat het Ne
derlandse vreemdelingenbeleid grenzen stelt 
aan de toelating.
Gezien de irthoud van de folder is deze con
clusie ju ist, maar als ik  naar de TV-spot k ijk t 
dan ben ik  eerder geneigd te denken dat jus
titie  het volgende bedoelt: 'E r z ijn  grenzen 
aan de mogelijkheden voor het toelaten van 
vreemdelingen'. Deze indruk w ordt versterkt 
door de toon van de campagne met uitspra
ken als: 'Nederland kan niet iedere vreemde
ling toelaten, zodat de echte vluchtelingen in 
Nederland kunnen worden opgevangen'. 
Naar m ijn mening slaat justitie  hiermee een 
verkeerde weg in. Deze campagne lijk t na
m elijk meer op propaganda dan op voor
lichting. De populaire politieke opvatting dat 
Nederland grenzen moet stellen aan de op
vang van vreemdelingen w ordt op een ma

nier gepresenteerd als zou het een onontkoom
baar fe it zijn, te rw ijl het niet meer dan een 
politieke keuze is.

Helaas heb ik  ook inhoudelijk moeite met de 
uitleg van de overheid. Bijvoorbeeld over de 
uitleg van het vluchtelingenverdrag van 1951 
van Geneve, dat door ruim  100 landen, waar
onder Nederland, is ondertekend. Ik  citeer 
de belangrijkste passage van het verdrag: 
'Geen der Verdagsluitende staten zal, op 
welke w ijze dan ook, een vluchteling uitzet
ten of terugleiden naar de grenzen van een 
grondgebied waar zijn leven of vrijheid be
dreigd zou worden op grond van zijn  ras, 
godsdienst, nationaliteit, het behoren tot een 
bepaalde sociale groep of zijn politieke over
tu ig ing'.
In de folder w ordt 'z ijn  leven of vrijhe id  be
dreigd zou worden' gemakshalve vervangen 
door: 'gegronde vrees tot vervolging'. De tekst 
van Geneve omvat mijns inziens veel meer 
situaties. Vervolging duidt op het nemen van 
rechtsmaatregelen door het betreffende land, 
te rw ijl 'bedreiging van leven of vrijheid' duidt 
op het functioneren in  een samenleving die 
door wetten , maar ook door een cultuur

w ordt bepaald.
Zo ken ik  persoonlijk een Iraans gezin (man, 
vrouw , 2 kinderen), dat twee jaar geleden 
naar Nederland is gevlucht. De vrouw  heeft 
inm iddels een afw ijzing van justitie  gekre
gen, maar de man heeft nog een procedure 
lopen. Vreemd trouwens dat het gezin niet 
centraal staat, te rw ijl d it nou net een situatie 
is waarbij je mensen niet individueel kunt 
beoordelen. Een verschrikkelijke en onmen
selijke keuze dringt zich op als de man wel 
een verblijfsvergunning k rijg t en de vrouw  
niet.
Nog los van het fe it dat ze op grond van hun 
opvattingen misschien gevaar lopen gearres
teerd, gemarteld o f verm oord te worden. Ik 
vind het onbegrijpelijk dat w ij deze mensen 
zouden w illen terugsturen naar een land zon
der vrijheid. Tevens is naar m ijn interpretatie 
van het vluchtelingenverdagvan Genève Ne
derland verplicht hen op te nemen, o f staats
secretaris Schmitz moet vrijhe id  kunnen r ij
men met 'het aanpassen aan de normen van 
de maatschappij, w at die normen ook mo
gen zijn '.

M ark  Giebels, 
Enschede

Oorlogsmisstanden
(E e n  re a c tie  o p  h e t  a r t ik e l 'O n d e rd e  H a m e r ' v an  

D e n n is  H e s s e lin g  in  d e  la a ts te  D e m o )

Ik  w il reageren op het stukje van Dennis 
Hesseling, w aarin h ij stelt dat de C IA een 
oorlogsmisdaad begaat door belangrijke in
fo rm a tie  aangaande de o p s te llin g  van 
Bosnisch-Servische artille rie  rond Sarajevo 
niet openbaar te maken.
Ten eerste w il ik  iets zeggen over de manier 
waarop de Central Intelligence Agency (met 
haar hoofdkw artier in  Langley, V irgin ia) en 
de National Security Agency (gevestigd in 
Fort Meade, M aryland) m ateriaal openbaar 
maken.
Simpel gezegd: de C IA maakt niets open
baar. Dat heeft het, officieel, nog nooit ge
daan en zal dat ook niet doen zónder een 
zgn. 'Executive Consent.' D it betekent dat 
een speciale commissie óf de president goed
keuring moet geven aan de openbaarmaking. 
D it gebeurt bijna nooit en als ze dat wel doen, 
dan verm eldt men nooit de bron, tenzij ook 
daar een speciale reden voor is.
Hetzelfde geldt voor de NSA. Deze organi
satie is in  feite één grote luistervink: iedere 
seconde van de dag nemen satellieten en luis-

terstations (verspreid over heel West-Euro- 
pa, delen van Azië, M idden-Am erika en 
Zuid-Am erika) o.a. telefoongesprekken op 
en verzamelt deze op meterslange tapes. Deze 
tapes worden dan gescreend op voor de 
Amerikanen relevante informatie. Daarnaast 
nemen andere satellieten zoals de Keyhole- 
11, de nieuwere Keyhole-14 en de nog nieu
were onbekende sattelieten, foto's van belang
rijke gebieden en sturen die eveneens door 
naar, onder andere, Fort Meade. Daar w or
den ze geanalyseerd en vandaar u it verstuurd 
naar eenieder binnen de Amerikaanse m ili
taire dienst die de fotoinformatie nodig heeft, 
in  d it geval dus het hoofdkwartier van de 
Southern Arm y Group (ofwel afdeling Zuid 
van de NAVO.)
Na ontvangst van de foto's (laten we voor 
het gemak stellen dat een satelliet alle artille- 
rieposities van de Bosnische Serviërs rond 
Sarajevo gefotografeerd heeft) worden deze, 
met toelichting en al, voorgelegd aan de 
NAVO-ambassadeurs die onder leiding van 
, in  d it geval Solana, de foto's bekijken en 
hun bevindingen doorgeven aan hun respec
tievelijke regeringen. Die nemen dan geza

m enlijk de politieke besluiten die wel of niet 
leiden to t m ilita ire  actie tegen de artillerie- 
opstellingen. Bij zulke beslissingen zijn, ove
rigens, a ltijd  de regeringleiders en de m inis
ters van Buitenlandse Zaken en Defensie be
trokken.
Dezelfde gang van zaken v ind t je terug bij 
de Verenigde Naties, hoewel de Amerikanen 
met betrekking to t die organisatie ietwat te
rughoudender zijn  met de verstrekking van 
gevoelige inform atie i.vm . de grote(re) kans 
op lekken. Conclusie: het is a ltijd  makkelijk 
geweest om de inlichtingendiensten overal de 
schuld van te geven - sterker nog, het lijk t 
zelfs logisch. Vergeet alleen niet dat z ij in for
matie leveren en nauwelijks of niet betrokken 
zijn bij politieke besluitvorm ing. Leuke kant
tekening is dat iedere vertegenwoordiger van 
de NAVO of welke m ilita ire  organisatie dan 
ook u it z ijn  nek lu lt als h ij zegt dat 'a rtille rie - 
posten m oeilijk op te sporen zijn .' Liegt h ij 
niet, dan is hem inform atie onthouden - dan 
hoef je als organisatie ook niet te liegen.

Kaj Leers,
Hoofddorp
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ALV 28

Het achtentwintigste congres van de Jonge 
Democraten alweer: Koper voor de JD: Onze 
vereniging bestaat in  november tw aa lf en- 
e enhalf j aar! Uiteraard w ordt hier aandacht 
aan besteed....
De A LV  v ind t voor de tweede keer plaats in  
Jeugdherberg 'A lteveer' in  Arnhem. Het in
houdelijke programma beslaat onder meer 
een resolutie over Econologie, een workshop 
door de Structuurcommissie (verderop in 
deze DEMO vind t je hierover meer inform a
tie) en een AOW -forum met enkele kamerle
den. Openingsspreker zal deze keer de vice- 
voorzitter van de D66 Tweede Kamerfractie 
Roger van Boxtel zijn. Zoals a ltijd  veel (actu
eel) politieke moties en organimo's en verder 
na tuurlijk  een avondprogramma met een 
spannende act, een swingende band en een 
gezellige bar en disco!! Tevens w ordt de be
groting en het beleidsplan 1997 en een voor
stel to t w ijz ig ing van het Huishoudelijk Re
glement gepresenteerd. Tevens kun je een 
training of 'internationaal workshop' volgen.

Er komen op de A LV  maar lie fst acht lan
d e lijke  functies v rij, waaronder die van 
V oorzitter! Zo staat het iedereen, m its m ini
maal 6 maanden lid , v rij zich aan te melden 
als Voorzitter, Penningmeester, Secretaris 
Public Relations, Secretaris Ledenwerving en 
Opvang, Secretaris Organisatie, Internatio
naal Secretaris, Secretaris Scholing & Vor
m ing o f Hoofdredacteur DEMO.

De ALV
De Algemene Ledenvergadering van de Jon- 
ge Democraten is de plek om je stem te laten 
horen en kom t tweemaal per jaar bijeen. De 
ALV is het hoogste orgaan van de vereni
ging. H ier neemt de JD politiek-inhoudelijke 
standpunten in  en bepalen de leden de koers 
van de vereniging. En dat volgens het princi- 
pe van 'one man one vote': elke JD'er die zijn 
contributie heeft betaald heeft het recht de 
ALV b ij te wonen, daar het woord te voeren 
en een stem u it te brengen. Verder worden de 
mensen die deze standpunten op landelijk 
niveau u it gaan dragen, het Landelijk Be
stuur (LB), gekozen.

Congresvoorstellen
Op deze A LV  worden enkele congresvoor
stellen behandeld: De resolutie over Econo
logie, de begroting en het beleidsplan 1997 
en een voorstel to t w ijz ig ing  van het Huis
houdelijk Reglement. D it laatste voorstel, 
aangaande Internetactiviteiten, vind je ver
derop in  deze congresbijlage.

9 & 10 november 1996

Wanneer je -na het bestuderen van deze con
gresvoorstellen- iets zou w illen veranderen, 
kun je wijzigingsvoorstellen (amendementen) 
formuleren. Deze kun je dan voorleggen aan 
de Algemene Afdelingsvergadering (AAV), 
die door het gehele land w ordt gehouden ter 
voorbereiding op de ALV. A ls je de A AV 
van jouw  standpunt hebt weten te overtui
gen (een meerderheid heeft voorgestemd) 
d ien t de algemeen secretaris van het 
afdelingsbestuur jouw  voorstellen in  b ij het 
LB. Een andere methode is om vie r mede
standers te vinden (uiteraard ook JD-leden), 
die allemaal het amendement ondertekenen 
(totaal v ijf handtekeningen). Je kunt dan zelf 
het amendement indienen bij het LB. D it dient 
te gebeuren op speciale form ulieren die te 
verkrijgen zijn b ij het afdelingsbestuur o f op 
het landelijk secretariaat. Ieder amendement 
dient op een apart form ulier te worden inge
vuld! Op dezelfde w ijze kun je ook moties 
die betrekking hebben op de congresvoorstel
len indienen. Moties en amendementen met 
betrekking to t de voomoemde congresvoor
stellen dienen u ite r lijk  v r ijd a g  2 5  o k to b e r 1 9 9 6  

om 17.00u op het landelijk secretariaat ( 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag) binnen te 
zijn. Liefst VEEL EERDER in  verband met 
de samenstelling van het congresboek (de 
volgorde van binnenkomst bepaalt natuur
lijk  ook wanneer behandeling plaatsvindt).

De resolutie
Een resolutie is een 'voorstel inzake politieke 
aangelegenheden' van maximaal 1000 woor
den. Om de discussie goed te kunnen volgen 
w ordt het sterk aangeraden van te voren ook 
de toelichting door te lezen. A ls je van tevo

ren al vragen hebt, neem dan contact op met 
de makers van de resolutie. Die z ijn  ook be
reid om in  jouw  afdeling, meestal op de AAV, 
de resolutie te komen bespreken.

Het beleidsplan
Het beleidsplan bestaat u it m axim aal 10 
actiepunten, die niet amendeerbaar zijn. Deze 
actiepunten worden echter een voor een be
handeld tijdens de A LV  en kunnen worden 
aangenomen of verworpen. Alternatieve ac
tiepunten kunnen worden toegevoegd in  de 
vorm  van een motie op het beleidsplan.

De begroting
De begroting is een weergave van het beleids
plan. Ook hierop kunnen moties en amende
menten worden ingediend. Aangemerkt dient 
te worden dat voorstellen to t w ijz ig ing slui
tend moet zijn: Indien er ergens geld bij moet, 
moet ook aangegeven worden waar dat geld 
vandaan gehaald kan worden. A ls je het 
kunstwerk van de penningmeester nog ver
der kunt verfijnen (lees: ergens geld kunt 
vinden) is d it na tuurlijk a ltijd  welkom!

Wijziging Huishoudelijk Reglement
Er is een voorstel to t w ijz ig ing  van het HR 
binnengekomen. Deze w ijziging is amendeer
baar of je kunt er een motie over indienen. 
Het indienen van nieuwe w ijzigingen is niet 
meer m ogelijk, aangezien de deadline hier
voor reeds verstreken is.

Politieke moties (PM)
Naast congresvoorstellen kent de JD ook drie 
andere voorstellen. De eerste zijn  de po litie 
ke moties die een onderwerp behandelen dat

Programma 28ste Algemene Ledenvergadering

Zaterdag 9 november:

:dU45'î ëhihjpK:(5S
'12.00 Openingstoespraak door gastspreker 
: :0(iVëïkiiizih^^
13.45 I .unch (hier moet je zelf voor zorgen!)

jJliiStTCfgahra
17.30 Vragenrondje Landelijk Bestuur

ls l l ; j | i | l | | | | l | | |
20.00 Toespraak Voorzitter Dennis Hesse-

21.00 Act en swingende band hierna: leest!

Zondag 10 november

'Ö8)3Öi0hii|ijig;S:S:S:S
09.00 Begroting, beleidsplan en w ijzig ing

11.00 Workshop Structuurcommissie.
É2iÖ3s!ffich::5::g®
13.00 verdieping workshop Structuurconi- 
missie; parallel hieraan andere workshops
14.00 AOW -forum met enkele parlemen
tariërs

l^ïÖ O ïiA fs lü i^
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niet actueel is, maar waar de JD w el een 
standpunt over zou kunnen of moeten inne
men. Het moet echter niet een al te breed 
onderwerp zijn. Zo'n onderwerp leent zich 
meer voor een resolutie. Een PM bestaat u it 
één uitspraak en een korte m otivatie die sa
men niet meer dan 200 woorden tellen. Voor 
PM's gelden verder dezelfde regels als voor 
moties en amendementen op de congresvoor
stellen. Let op: Voldoet je motie niet aan de 
gestelde regels -en die worden echt getoetst 
door het LB!- dan is behandeling helaas niet 
mogelijk. Voor PM's geldt dezelfde deadline 
als voor APM 's, nam elijk 25 o k to b e r  1 9 9 6  

o m  1 7 .0 0 .

Actueel Politieke Moties (APM’s)
Uiteraard is het ook m ogelijk om de ALV 
een uitspraak te laten doen over actuele, po
litieke kwesties. R ichtlijn voor de actualiteit 
is dat het onderwerp op de volgende ALV 
achterhaald zou zijn. Het LB toetst de inge
diende APM 's aan d it criterium . Verder gel
den dezelfde indieningsvereisten als b ij de 
amendementen en moties op de congresvoor- 
stelllen, met dien verstande dat APM 's kun
nen worden ingediend to t de aanvang van 
het congres (zaterdag 9 november 1996 om 
11.45). W ordt een APM voor donderdag 7 
november 1996,11.45 ingediend op het lan
delijk secretariaat, dan zorgt het LB voor 
voldoende kopieën op het congres. Na deze 
deadline dienen de APM 's door de indieners 
zelf vermenigvuldigd te worden en minimaal 
140 kopieën b ij het LB ingediend te worden.

Organisatorische m oties (Organimo's)
Een organisatorische motie is een opdracht 
aan het LB of een ander JD-orgaan betreffen
de een organisatorische kwestie. Verder gel
den hiervoor dezelfde vormeisen als voor 
PM's en APM's. Ook hiervoor geldt weer dat 
de deadline vrijdag 25 oktober 1996 om 17.00 
is.

Landelijke vacatures
Zoals reeds verm eld, komt er weer een aan
ta l functies v rij. Iedereen die tenminste 6 
maanden geleden lid  is geworden van de JD 
kan zichzelf of een ander lid , m its h ij o f zij 
zich daartoe bereid verklaart, kandidaat stel
len voo r het L a n d e lijk  B estuur o f het 
hoofdredacteurschap van de DEMO.
Het vervullen van een functie binnen het Lan
delijk Bestuur van de JD vergt aardig wat 
tijd  en inzet. Je k rijg t hiervoor echter veel 
nuttige ervaring, gezelligheid en waardering 
terug. Elke functie kent z ijn  eigen specifieke 
taken, die hieronder beschreven staan. Daar
naast ve rvu lt een LB-er ook veel algemene 
taken, zoals invu lling  geven aan het JD-be- 
leid en het afdelingscontactpersoonschap. Het 
snel inspringen op de actualiteit door m id
del van een discussie binnen het LB gevolgd 
door een persbericht of andere publieke ui
ting is hierbij een van de vele krenten u it de 
LB-pap. De kandidaatstelling dient te ge

beuren op een b ij het Landelijk Secretariaat 
verkrijgbaar form ulier. Je aanmelding dient 
u ite rlijk  v r ijd a g  1 8  o k to b e r  1 9 9 6 1 7 .0 0 u  bin
nen te zijn  op het landelijk secretariaat. H ier
onder volgen de omschrijvingen van de func
ties met de namen en telefoonnummers van 
de huidige LB'ers.

Voorzitter
De voorzitter is het gezicht van de JD. H ij of 
z ij vertegenwoordigd het Landelijk Bestuur 
binnen en buiten de vereniging.
Het voorzittersschap is een van de meest 
veelzijdige functies binnen het Landelijk Be
stuur. Tezamen met de Secretaris Politiek en 
de Secretaris Public Relations vorm t de Voor
zitter de politieke driehoek van het LB. Daar
naast geeft de voorzitter leiding aan het LB, 
vandaar dat organisatorische vaardigheden 
van belang zijn. Voor deze functie is tevens 
enige retorische vaardigheid en een represen
tatieve uitstra ling vereist.
Voor meer inform atie over deze functie kim  
je terecht b ij Dennis Hesseling: tel. werk: 030- 
2531520, fax: 030-2518394, thuis: 030- 
2543887.

Penningmeester
De penningmeester (PM) van het LB heeft, 
samen met de rest van het LB en de kascom
missie, de eindverantwoordelijkheid over de 
financiën. D it houdt onder andere in: het op
stellen van de begroting en de jaarrekening. 
Verder gaat het om de financiële administra
tie en fondsenwerving. Een zekere financiële 
ervaring is nuttig, maar niet noodzakelijk. 
Bel W im Rampen (030-2448520) voor meer 
informatie.

Secretaris Scholing & Vorming
De secretaris scholing en vorm ing (SSV) 
draagt zorg voor het cursus- en trainingen
aanbod binnen de vereniging. Het op peil 
houden van het trainersbestand is hiervoor 
heel belangrijk, alsmede het ontwikkelen van 
nieuwe trainingen, wanneer daar behoefte aan 
is. De SSV zorgt verder voor de JD-Binnen- 
hof excursies. Verder biedt deze post je alle 
gelegenheid om andere LB-zaken op je te 
nemen, met name in  die in  de projectsfeer 
liggen, zoals het organiseren van thema-da- 
gen en dergelijke. Voor meer inform atie hier
over kun je contact opnemen met Marleen 
van Oort (030-2441562)

Secretaris Public Relations
De secretaris public relations (SPR) verzorgt 
het JD-voorlichtingsbeleid. D it houdt onder 
meer in  het opbouwen en onderhouden van 
relaties met de media en het uitdenken en 
uitw erken van publicite itsactivite iten. De 
SPR is bovendien de voorlichter namens de 
vereniging naar de pers, d it in  continu over
leg met de Voorzitter en de SP. Voor vragen 
kun je terecht b ij Barbara Naumann (030- 
2939257

Secretaris Ledenwerving & Opvang
De secretaris ledenw erving  en opvang 
(SLWO) coördineert de ledenwerfactiviteiten 
van de JD. Daarnaast stim uleert de SLWO 
de opvang van nieuwe leden in  de afdelingen 
en andere geledingen van de vereniging. A ls 
jij de gave hebt. om mensen te enthousiasme
ren, bel dan met Wanneke Sabatino (020- 
6831165) en vraaghoeje die gave in  de prak
tijk  kunt omzetten.

Secretaris Organisatie
De secretaris organisatie (SO) organiseert 
evenementen. De belangrijkste hiervan is het 
congres (deze congresbijlage, het congres
boek, sprekers en locatie). Verder is er nog de 
kaderdag. Ook zorgt de SO voor de jaar- 
planner met alle belangrijke data voor de 
komende tijd . W il je meer weten : bel dan 
Madeleine Baartmans (030-2716729)

Internationaal Secretaris
In  het Landelijk Bestuur is de internationaal 
secretaris (IS) verantwoordelijk voor het b lij
vend ontwikkelen van de internationale poli
tieke activiteiten van de JD. de IS is verant
w oordelijk voor het organiseren van interna
tionale uitw isselingen en het onderhouden 
van internationale contacten. Daarnaast 
dient h ij of z ij op de hoogte te blijven van het 
subsidiebeleid van de Nederlandse en ande
re overheden. De IS is verantwoordelijk voor 
de vertegenwoordiging van de JD in  het bu i
tenland. Voor al deze taken w ordt de IS on
dersteunt door de Internationale Commis
sie. Voor meer inform atie kun je terecht b ij 
Bart Hoogenboom: te l 050-3111675.

Hoofdredacteur DEMO
Het tweemaandelijkse blad DEMO heeft een 
onafhankelijke redactie, die w ord t voortge
zeten door de Hoofdredacteur. Deze is dan 
ook géén lid  van het Landelijk Bestuur. Sa
men met de redactie bepaalt de hoofdredac
teur het beleid van de DEMO. Daarnaast 
zorgt h ij of z ij samen met de redactie voor de 
verschijning van de DEMO, van de selectie 
van te plaatsen stukken, via de lay-out to t 
de verzending. W il je meer weten, bel dan 
W ard Biemans: werk: 070-4417609, Privé 
070-3639258

Aanmelding
Kandideren voor een functie, of een PM, APM, 
Organimo of amendement indienen kun je 
dus allemaal doen bij het Landelijk Secreta
riaat:

Landelijk Secretariaat JD 
Postbus 660 
2501 CR Den Haag 
070-3622162

H ie r kun je je  ook aanmelden voor het 
congres ze lf.

13.5
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W aar gebeurt d it alles ?

B e l e i d s p l a n  1 9 9 7

1: De JD gaat meer nadruk leggen op de 
politiek-inhoudelijko discussie over ac
tuele onderwerpen. Kr w ordt naar ge
streefd om een afdeling, werkgroep en 
LB iedere A LV  m inim aal een (A)PM in

2:De JD-Iobby richting po litiek w ordt 
verbeterd. Een doelgerichte lobby van 
de vereniging zal daadwerkelijk haar 
invloed richting politiek verbeteren. Elke 
afdeling en l.B zal in '97 m inim aal een 
lobby richting po litiek (op hun niveau) 
SjieiöSÉ®

3: Du verschillondeJD-gelodingengaan 
onderling meergezamelijke activiteiten 
organiseren. Hlko geleding zoals afde
ling, werkgroep en I..B gaan m inimaal 
een activiteiten meteen andere JD-gele- 
idm giprgam ^ëhjiïij

4: Ondanks het fe it dat de JD per 1 ja
nuari '1996 voor BiZa niet meer verplicht 
is om op projectbasis te werken om zo
doende subsidie te mogen ontvangen, 
gaat de vereniging-vanwege de positie
ve ervaringen- toch door met het orga
niseren van activiteiten op projectbasis. 
11 iteraard staa t het de vereniging nu v rij 
de projecten (qua term ijn) naar eigen

5: Voor de uitvoering van de scholiere- 
nenquete liggenvwrtaan complete pak
ketten klaar op het lande lijk  Secreta
riaat. Daarnaast zal voor scholenpro- 
jecten do toegang tot scholen w o rd e n  
verbeterd, en beter worden samenge- 
w erkt met andere PJO's en koepelorga
nisaties.

6: De samenwerking met de verschillen
de PJO's w ord t voortgezet en waar 
mogolijk uitgebreid en geintensiveerd, 
vanwege de positieve ervaringen met 
dergelijke samenwerking. Zo zal hot PJO- 
parlement zeker voortgezet worden.

7: Hr w ordt in 1997 een actief informa
tie f beleid gevoerd op internationaal 
vlak: Rr w ordt gestreeft naar het vol
gende: 1: Per jaar gaan 25 ID 'ers voor 
de eerste koer mee naar een internatio
nale actviteit. 2: De lijs t met internatio
naal belangstellenden w ord t uitgebreid 
met 50 ID'ers.

A L V  28  wordt wederom  in A rnhem  gehouden!

J e u g d h e rb e rg  A lte v e e r  
D ie p e n b ro c k la a n  2 7  
6 8 1 5  A H  A rn h em  
0 2 6 -4 4 2 0 1 1 4

In het congresboek staan de tijden van de 
bus vermeld. A ls je je op tijd  aanmeldt krijg  
je d it vanzelf opgestuurd. Neem in  ieder ge
va l van station Arnhem centraal bus 3 (ja
wel, een echte tro lly ) naar Alteveer, Burgers' 
Zoo of Cranevelt. Hiervandaan nog 100 me
ter lopen. Kom je met de auto, neem dan 
vanaf de A12 de afslag Amhem-Noord en 
volgde borden.

Kosten en aanmelding
De prijs voor het hele weekend; sprekers, in- 
houd, een overnachting, een diner, ontbijt en 
lunch, muziek, volleybalveld plus de nodige 
koffie en thee en een fantastisch weekend is 
vastgesteld op H fl. 47,50 per persoon (inclu
sief H fl. 2,50 solidariteitsbijdrage voor hen 
die reiskosten declareren). W ie slechts een 
dag komt, betaalt Hfl.25,-.

Maar het kan nog goedkoper! Indien je je voor 
vrijdag 25 oktober weet aan te melden (N.B.: 
de overschrijving moet dan binnen zijn) krijg  
je namelijk nog eens 5 gulden korting! Deze 
korting krijg  je wanneer je het verschuldigde 
bedrag van fl.42,50 resp. fl.20,- overmaakt 
naar de rekening van de JD, gironummer 
701386 t.a.v. Jonge Democraten te Den Haag 
onder verm elding van "A LV  28" en welke 
dag(en) je komt. Je ontvangt dan automa
tisch het congresboek. D it va lt u ite rlijk  2 no
vember in  je brievenbus. Opgave na deze 
datum is nog slechts mogelijk op het lande
lijk  secretariaat. Je krijg t dan alsnog een con
gresboek thuisgestuurd, maar je bent wel de 
volledige prijs van fl.47,50 verschuldigd aan 
de congresdeur. D it laatste geldt uiteraard 
ook voor laatbeslissers, die zich b ij de deur 
melden.

Reiskostenvergoeding
Het is mogelijk om de gemaakte reiskosten 
vergoed te krijgen. H iervoor geldt een aantal 
voorwaarden. Je dient je treinkaartje te be
waren en naderhand in  te leveren, samen met 
een ingevuld declaratieform ulier dat op het 
congres verkrijgbaar is. Probeer op de goed
koopst mogelijke manier te reizen (bijvoor
beeld in groepen). De NS kan je hier het meest 
over vertellen.

Slapen
Vergeet ook vooral niet je slaapzak mee te 
nemen. A ls het niet anders kan bestaat de 
mogelijkheid b ij de jeugdherberg een laken

pakket te huren. De kosten (ca. fl.7,-) zu l je 
zelf moeten voldoen.

Termijnen
Nog even een overzicht van termijnen waarin 
alle gegevens etc. binnen moeten zijn:
18 oktober 1996,17.00: deadline kandidaat
stelling LB
25 oktober 1996 17.00: deadline indiening 
amendementen en moties op de congres
voorstellen, de organimo's, de politieke mo
ties (sluitingsdatum publicatie in het congres
boek) en deadline insch rijv ing  congres via 
postgiro, m et ko rting  op de congresprijs.
2 november 1996.-Voorinschrijvers hebben het 
congresboek en hun korting binnen.
7 november 1996,11.45: deadline APM's, die 
nog worden verm enigvuldigd door het LB.
9 november 1996, 11.45u: deadline APM's, 
zelf verm enigvuldigen en indienen op con
gres b ij het LB.

E e n  v e rz o e k  a a n g a a n d e  b ijd ra g e n  v o o r  h e t c o n 

g re s b o e k : le v e r  s .v .p .z o v e e lm o g e lijk m a te r ia a l 

o p  d is k e tte  a a n , d its c h e e lt d e  S O e e n h o o p  w e rk . 

Voor meer in fo  bel de indiener van d it ver
zoek, o f de Algemeen Secretaris van je afde
ling.

Ten laatste
Mochten er na het lezen van deze congresbij
lage nog vragen z ijn  bel dan met SO: Made- 
leine Baartmans 030-2716729. Je kunt na
tu u rlijk  ook a ltijd  het landelijk secretariaat 
bellen.

♦

Gezocht voor stem- en 
notulencomm issies

Op 9 en 10 november wordt in Arnhem 
de 28e ALV gehouden. Een stem- en no- 
tulencommissie kan op een ALV niet ont
breken. Daarom vraag ik via deze weg 
mensen die het leuk vinden om in één van 
beide commissies te zitten. V&nte voren 
wordt je  ingelicht hoe alles in zijn werking 
gaat. Bovendien is het een leuke manier 
om het congres op een andere manier 
mee te maken.
Heb je  interesse dan kun je  je  aanmelden 
bij het landelijk secretariaat (07043622162); 
of bij Gerhard Brunsveld (024-3236769).

D E M O
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HR-wijzigingsvoorstellen

O p r i c h t i n g  J o n g e  D e m o c r a t e n  C y b e r s p a c e

hoofdredacteur van de Jonge Democraten 
Cyberspace.

Artikel 2: Redactie
2.1 -  De redactie van de Jonge Democraten 
Cyberspace zijn  de mensen die de landelijke 
Website van de vereniging onderhouden en 
de verantwoordelijkheid dragen voor de Jon
ge Democraten e-m aillijst. De taak van de 
redactie is daarmee voornamelijk implimen- 
terend.
2.2 - Aan het hoofd van de redactie staat een 
hoofdredacteur, gekozen zoals vastgelgd in 
artikel 3.1, 3.2 en 3.3.
2.3 - Nieuwe redactieleden worden benoemd 
door de bestaande redactie, b ij meerderheid 
van stemmen.
2.4 - Vereiste is dat de redactieleden lid  zijn  
van de vereniging Jonge Democraten.
2.5 - Het aantal redactieleden w ordt bepaald 
door de redactie zelf. D it aantal moet ten
minste twee (exclusief hoofdredacteur) be
dragen.
2.6 - De hoofdredacteur heeft het recht re
dactieleden af te zetten, maar moet van te
voren een gemotiveerde verklaring aan het 
Landelijk Bestuur overleggen.
2.7 - Aan de duur van het lidmaatschap van 
de redactie is geen maximum gesteld.

Artikel 3: Hoofdredacteur
3 .1  - De hoofdredacteur w ordt één maal per 
jaar gekozen door de leden van de Jonge 
Democraten Cyberspace en kan zich zolang 
h ij lid  van de Jonge Democraten herkiesbaar 
stellen.
3.2 - De verkiezingsprocedure hiervoor w ordt 
vastgesteld door de redactie en moet z ijn  
goedgekeurd door het Landelijk Bestuur.
3.3 - Het Landelijk Bestuur heeft het recht in 
conflictsituaties de hoofdredacteur af te zet
ten en een ad interim  hoofdredacteur te be
noemen to t de volgende verkiezingen.
3.4 - De hoofdredacteur is n iet autonoom 
wat betreft politieke en niet-politieke presen
tatie van de JD op internet, de SPR heeft u it

e indelijk het laatste w oord. H ie rb ij moet 
worden aangetekend dat de SPR uitsluitend 
kan beslissen w at de Jonge Democraten Cy
berspace niet kunnen doen: het LB kan de 
redactie geen opdrachten geven.
3.5 - Bij beslissingen binnen de redactie be
schikt de hoofdredacteur over een veto-recht.

Artikel 4: Conflicten tussen de 
hoofdredacteur en de Secretaris 
Public Relations
4.1- Indien er een conflict optreedt tussen de 
hoofdredacteur van de Jonge Democraten 
Cyberspace en de SPR heeft eerstgenoemde 
het recht om van het Landelijk Bestuur in  de 
eerst volgende LB-vergadering een uitspraak 
te vragen die het geschil beslecht. Deze u it
spraak van het Landelijk Bestuur vind t plaats 
b ij meerderheid van stemmen.

Artikel 5: Internetstrategie
5.1: -De internetstrategie is een jaarlijks ver
schijnend rapport van de hoofdredacteur aan 
het Landelijk Bestuur van de Jonge Demo
craten waarin de drie volgende zaken uiteen 
worden gezet:
1. De doelen van de Jonge Democraten Cy
berspace;
2. Op welke manieren de Jonge Democraten 
Cyberspace naar deze doelen toe werken;
3. Een evaluatie van de doelen en w erkw ij
zen to t nu toe.
5.2 - De internetstrategie verschijnt ieder jaar 
in  april en bedraagt maximaal 1500 woor
den.
5.3 - Het Landelijk Bestuur kan, indien zij 
d it nodig acht, bij meerderheid van stemmen 
w ijzigingen brengen in  het eerste deel van de 
internetstrategie, de doelen.

Artikel 6: Verenigbaarheid van 
functies
6.1 - Een functie b ij de Jonge Democraten 
Cyberspace is met alle overige JD-functies 
verenigbaar, uitgezonderd een LB-lidmaat- 
schap van de hoofdredacteur. ▲

Indieners: Jonge D em ocraten  Cyberspace  
(C yberredactie)

Toelichting (niet amendeerbaar)
De bedoeling van deze toevoging aan het 
huishoudelijk reglement is het gestructureerd 
laten verlopen van de JD-ontwikkelingen op 
Internet, alsmede het garanderen van de con
tinu ïte it en het stimuleren van innovatie op 
digitaal gebied.
Belangrijk is om te benadrukken dat de re
dactie van de Jonge Democraten Cyberspace 
niet onafhankelijk is, maar functioneert on
der het LB. D it v in d t z ijn  weerslag onder
meer in het ontbreken van een maximumter
m ijn en een statutair vastgestelde sollicita
tie- en verkiezingsprocedure. De reden hier
voor is dat de W orldW ideW eb-site onder 
meer een medium naar buiten toe is, en daar
om de verantwoordelijkheid heeft de hele ver
eniging objectief te vertegenwoordigen. D it 
is een essentieel verschil met de Demo, w at 
een intern medium is en ook een meer k riti
sche taak heeft.

Toevoeging aan het huishoudelijk reglement 
(de andere artikelen schuiven op. Dus de 
huidige artikel 38 zal b ij aanname van d it 
artikel 39 worden, enz.):

Artikel 38 Huishoudelijk Reglement
38.1 De Jonge Democraten zullen aanwezig 
zijn  op Internet.
38.2 Het LB is er voor verantwoordelijk dat 
er een hoofdredacteur w ordt aangewezen die 
de Internetactiviteiten van de vereniging zal 
coördineren op de w ijze zoals in  bijlage E 
van het huishoudelijk reglement is vastge
legd.
38.3 Verantwoordelijkheid en bevoegdheden 
van de hoofdredacteur z ijn  vastgelegd in  de 
omschrijving die als bijlage E in  het Huis
houdelijk Reglement is opgenomen.

Bijlage H uishoudelijk Reglement E - om
schrijving Internetactiviteiten

Artikel 1: Leden van de Jonge 
Democraten Cyberspace
1.1 - Ieder lid  van de Jonge Democraten die 
te kennen geeft lid  te w illen  worden van de 
Jonge Democraten Cyberspace aan een van 
de redactieleden o f aan de hoofdredacteur is 
lid .
1.2 - JD-leden die de Jonge Democraten e- 
m a illijst ontvangen zijn  automatisch lid  van 
de Jonge Democraten Cyberspace.
1.3 - Het lidmaatschap geeft recht op de ont
vangst van de Jonge Democraten e-m aillijst 
en geeft stemrecht b ij de verkiezing van de

S in d s  k o r t  is  a l re e d s  een  e c h te  J D  C y b e r - 

s p a c e -re d a c tie  b e z ig  m e t h e t  s a m e n s te lle n  

en  r e g e lm a tig  b ijh o u d e n  v a n  d e  p a g in a 's  

v a n  d e  J o n g e  D e m o c ra te n  o p  h e t  W o r ld  

W id e  W e b  (h t tp ; l/w w w :p i.n e t /~ a n d o r ljd / 

jd .h tm ) . A a n  h e t h o o fd  v a n  d e z e  re d a c tie  

k o m t een  h o o fd re d a c te u r  te  s ta a n  d ie  h e t  

g e h e e l c o ö rd in e e r t.

G e h e e l in  d e  s t i j l  v a n  D ig it a le  D e m o c ra tie  

p r o je c te n  v a n  J D  C y b e rs p a c e  z a l  d e z e  

h o o fd re d a c te u r  e in d  o k to b e r  p e r  in te r n e t

w o rd e n  g e k o z e n . S te m re c h th e e ft e lk e  J D 'e r  

d ie  te  k e n n e n  g e e ft l id  te  w i l le n  w o rd e n  v a n  

J D  C y b e rs p a c e , p e rs o n e n  d ie  d e  m a ilin g 

li js t e n  v a n  d e  J D  p e r  e -m a il o n tv a n g e n  z ijn  

a u to m a tis c h  lid .

S u r f  v o o r  m e e r d e ta ils  o v e r  d e z e  v e r k ie z in 

g e n  n a a r :  h t t p ; llw w w .m e d ia p o r t .o r g !~ jd l 

h o o fd r e d .h tm ,  o f  v o lg  d e  b e r ic h te n  v ia  d e  

J D  e -m a il m a il in g li js t .  O o k  k u n  je  b e lle n  

n a a r  X a n d e r  M o l (0 1 0  4 0 4 7 2 7 5  o f  e -m a il:  

x a h m o l@ m e d ia p o rt.o rg ) .
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Resolutie econologie

0 0 2 Economie en ecologie, uitgelegd als respectievelijk welvaarts- 

0 0 3 leer en leer van de betrekkingen tussen dieren of planten en 

0 0 4 hun omgeving, zijn nevengeschikt en vinden elkaar in de term 

0 0 5 econologie. Econologie is een benadering om te komen tot duur- 

0 0 6 zame ontwikkeling.1 Econologie veronderstelt dat milieu- en eco- 

0 0 7 nomisch beleid elkaar ten goede kunnen komen; in ieder geval 

0 0 8 mogen zij elkaar geen schade berokkenen. Zowel milieuverbe- 

0 0 9 teringen als economische groei zijn noodzakelijk om een recht- 

0 1 0 vaardig en kwalitatief hoogstaand leven te kunnen garande- 

0 1 1 ren. In plaats van een sobere levensstijl te prediken is het ef- 

0 12  fectiever om op minder vervuilende wijze in onze behoeften te 

0 1 3 voorzien.

0 1 4 U it g a n g s p u n t e n

0 1 5 Bestaande structuren en instituten voor een wereldwijd eco- 
0 16  nologiebeleid moeten, bijvoorbeeld in VN-verband, versterkt 

0 17  worden. De nadruk dient te liggen op marktconforme middelen 

0 18 die aan alle landen opgelegd kunnen worden. Naast een eco- 

0 19  tax, waar de JD onverminderd voorstander van blijft, is een 

0 2 0 wereldwijd systeem van verhandelbare emissierechten een 

0 2 1 optie. Elk land krijgt per inwoner het ‘recht’ om een bepaalde 

0 2 2 hoeveelheid vervuilende stoffen (zoals C 0 2) te emitteren. Deze 

0 2 3 emissierechten kunnen verhandeld worden. De totale wereld- 

0 2 4  wijde hoeveelheid emissierechten moet geleidelijk afnemen,

0 2 5 zodat overheden, bedrijven en burgers gestimuleerd worden 

02  6 de uitstoot te verminderen. Een onafhankelijk supranationaal / 

0 2 7 orgaan dient als monitor op te treden. / /

0 2 8 Binnen Europa vindt een verschuiving plaats van kunstmatige / 

0 2 9 landsgrenzen naar natuurlijke grenzen van de markt. De Euro- 

0 3 0 pese Unie moet echter milieunormen blijven vaststellen waar- 

0 3 1 aan produkten, produktieprocessen en diensten moeten vol- 

0 3 2 doen. Het gebruik van bepaalde stoffen kan verboden worden 

0 3 3 en op andere produkten, zoals blik, kan statiegeld verplicht 

0 3 4 worden gesteld. Consumenten maken echter de uiteindelijke 

0 3 5 keuzen bij het kopen van produkten. De invoering van officiel e 

0 3 6 gedeponeerde milieukeurmerken voor produkten moet dit on- 

0 3 7 dersteunen. Door certificering aan bestaande gespecialiseer- 

0 3 8 de organisaties over te laten kan efficiënt en professioneel het 

0 3 9 verschil tussen produkten worden verduidelijkt. De overheid 

0 4 0 beoordeelt de certificeringsmethoden.

0 4 1 Overheidsbeleid moet zowel interactief (met alle betrokke- 

0 4 2 nen) als integraal (interdepartementaal) ontwikkeld worden.

0 4 3 Milieucriteria moeten vanaf het beginstadium worden meege- 

0 4 4 wogen, in plaats van achteraf bij milieu-effect rapportages.

0 4 5 Juist bij infrastructurele projecten is dit essentieel. De invoering 

0 4 6 van het zogenaamde NIMBY-wetje2, waardoor Planologische 

0 4 7 Kernbeslissingen (nog) sneller kunnen worden doorgevoerd,

0 4 8 moet worden teruggedraaid.

0 4 9 Naast het feit dat de overheid soms maatregelen moet afdwin- 

0 5 0 gen, moet ze in toenemende mate ook faciliterend optreden.

0 5 1 Een belangrijke overheidstaak is het zorgdragen voor inter- en

0 5 2 intrasectorale kennisuitwisseling op het gebied van milieu-in- 

0 5 3 novaties. Tevens moet de overheid financiële ondersteuning 

0 5 4 bieden bij veelbelovende R&D-activiteiten en fundamenteel 

0 5 5 onderzoek aan universiteiten blijven waarborgen. Wanneer 

0 5 6 veelbelovende, maar relatief dure, milieu-innovaties het licht 

0 5 7 zien moet dit in de opstartfase door de overheid krachtig wor- 

0 5 8 den ondersteund, zodat eerlijke concurrentie met bestaande 

0 5 9 (milieu-onvriendelijke) alternatieven mogelijk is.

0 6 0 Voor het bedrijfsleven biedt het streven naar win-win situa- 

0 6 1 ties, voor wat betreft bedrijfseconomische en milieudoelstel- 

0 6 2 lingen, nieuwe kansen. Investeringen in milieutechnologie lei- 

0 6 3 den enerzijds tot besparingen op grondstoffen, energie en 

0 6 4 afvalverwerkingskosten, anderzijds neemt de know-how toe. 

0 6 5 Het economisch rendement op lange termijn verdient meer aan- 

0 6 6 dacht dan de kosten op korte termijn. Ondernemingen hebben 

0 6 7 de morele plicht zich verantwoordelijk te achten voor maat- 

0 6 8 schappelijke gevolgen van hun activiteiten. Het compensatie- 

0 6 9 beginsel is leidraad; wanneer bedrijven investeren in milieube- 

0 7 0 lastende activiteiten, moeten zij de toegebrachte schade aan

0 7 1 natuur en landschap compenseren, bijvoorbeeld door inrich-

0 7 2 ting van nieuw natuurgebied. Daarnaast dienen grote en mid- 

0 7 3 delgrote bedrijven te beschikken over een bedrijfsintern milieu- 

0 7 4 zorgsysteem, inclusief een openbaar milieujaarverslag.

0 7 5 Voor het handelen van individuen is het principe van interge- 

0 7 6 nerationele solidariteit een wenselijk uitgangspunt. Elke per- 

0 7 7 soonmoeternaarstrevenzominmogelijkgrondstoffen, brand- 

0 7 '8 stoffen en niet-recyclebare materialen te gebruiken, zodat ook 

0 7 9 volgende generaties verzekerd blijven van voldoende natuur 

0 8 0 en een schone leefomgeving om in te wonen en recreëren.

0 8 1 S e c t o r e n

0 8 2 Energie
0 8 3 Waar mogelijk moeten fossiele brandstoffen zo spoedig moge- 

0 8 4 lijk worden vervangen door duurzame energie. Bestaande pro- 

0 8 5 jecten, waarbij ondermeer methaan en koolzaad gebruikt wor- 

0 8 6 den, dienen in versterkte vorm doorgang te vinden met meer 

0 8 7 participatie van ondernemingen. Ook de internationale kennis- 

0 8 8 structuur op dit gebied moet verstevigd worden, onder meer 

0 8 9 met Noord-Zuid projecten. Bijvoorbeeld door proeven met wind- 

0 9 0 en zonne-energie in de Sahara, die een directe impuls geven 

0 9 1 aan de economie aldaar.

0 9 2 Er moet een scheiding worden aangebracht tussen beheer en 

Ö'-9 3 gebruik van het elektriciteitsnet. Hierdoor wordt het voor be- 

0 9 4 drijven en consumenten mogelijk om bij meerdere producenten 

0 9 5 stroom in te kopen. Ook buitenlandse bedrijven en industriële 

0 9 6 ondernemingen mogen stroom leveren. De overheid moet de 

0 9 7 leveringszekerheid en betaalbare tarieven voor huishoudens 

0 9 8 blijven waarborgen. Het gebruik van duurzame energie, waar-

0 9 9 onder netgekoppelde zonne-energie, moet fiscaal aantrekke-

1 0 0 lijk worden gemaakt.
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1 O 1 Landbouw 12 8
1 0 2 Een deel van de natuurbeheersgelden moet overgeheveld 1 2  9

1 0 3 worden naar een fonds voor boeren die met natuurbeheer en/ 1 3  0

10  4 of biologische landbouw bezig zijn. Tevens moeten biologi- 1 3 1

10  5 sche agrariërs goedkoper geld kunnen lenen via een uitbrei- 1 3 2

1 0 6 ding van de fiscale groenregeling. De overheid moet de con- 1 3 3

1 0 7 sumptie van biologische produkten promoten. 1 3 4

1 0 8 Een deel van de benodigde stroom voor kasteelt moet door de 1 3  5

1 0 9 sector zelf duurzaam worden opgewekt, bijvoorbeeld door 1 3 6

1 1 0 wind-, zonne- of bio-energie. Kasteelt moet voor Nederland 1 3 7

1 1 1 behouden blijven, wegens de grote exportkracht ervan. 1 3  8

1 1 2 Creativiteit en inventiviteit binnen de Nederlandse landbouw, 1 3  9

1 1 3 denk aan het maken van plastic uit zetmeel, dienen gewaar- 1 4  0

1 1 4 borqd te blijven. Kenniscentra zoals rondom Wageninaen moe-

1 1 5 ten hun onderzoek afstemmen op de marktvraag.

1 1 6 Transport
1 1 7 Milieuvriendelijke alternatieven als vervoer over water en het 

1 1 8 spoor moeten worden bevorderd.

1 1 9 Automobilisten moeten middels rekeningrijden betalen voor het 

1 2 0 gebruik van drukke wegen op drukke tijden. Autofabrikanten 

12  1 die toonaangevend zijn op het gebied van enerqie-zuiniqer 

1 2  2 auto's moeten door de (Europese) overheid financieel beloond 

1 2 3 worden.

12  4 De vliegcapaciteit van Schiphol moet door een neutrale autori- 

1 2 5 teit onder luchtvaartmaatschappijen verdeeld worden. Scho- 

1 2 6 nere en stillere vliegtuigen moeten hierbij voorrang krijgen. Het 

1 2  7 vliegverkeer mag toenemen bij daling van milieu-overlast.

C o n g r e s

Duurzaam bouwen
De overheid moet kennis over duurzame ontwerpmethoden, 

constructies en materialen bevorderen en verspreiden onder 

alle marktpartijen. Gemeenten die duurzaam bouwen (isolatie, 

duurzaam materiaal, zonnepanelen) moeten een financiële bij

drage krijgen van de nationale overheid.

Ambtelijke bouwtekeningen voor nieuwe wijken moeten reeds 

in een vroegtijdig stadium met alle betrokkenen worden be

sproken. Er moet een integrale visie op de functie van het 

nieuwe gebied worden ontwikkeld, waarbij milieucriteria een 

belangrijke rol spelen.

Ruimtelijke ordening moet zoveel mogelijk op het gebruik van 

milieuvriendelii k vervoer gericht zijn.

Voor informatie kun je contact opnemen met Ageeth 
Telleman (020 - 6192618).

1 O nder duurzam e ontwikkeling verstaat h et rapport van de 

com m issie-Brundtland een ontwikkeling die voorziet in de 

behoeften van de huidige generaties zo nd er daarm ee voor 

toekom stige generaties de m ogelijkheden in g e v a a rte  bren

gen om ook in hun behoeften te voorzien.

2 N IM B Y  staat voor N ot In M y  B ackYard  en verwijst n aa r een  

steeds vaker voorkom ende reactie  van burgers op voorstel

len voor infrastructurele veranderingen.

G e z o c h t :  

H o o f d r e d a c t e u r  

J D  C y b e r s p a c e

Lijkt het je leuk om je bezig te gaan houden met de JD op de 

elektronische snelweg en vindt je het een uitdaging een nieuw 

medium voor de JD te coördineren en vorm te geven, stel je dan 

nu kandidaat voor hoofdredacteur internet. Kennis van HTML (de 

taal; voor het maken van internetpagina's) is handig, maar niet 

essentieel .

Nadere informatie over de positie van de hoofdredacteur JD Cy

berspace vindt je in het eveneens in deze Demo opgenomen 

voorstel voor het redactiestatuut van JD Cyberspace, een en 

ander behoudens de goedkeuring van deze statuten. De verkie

zingen zullen eind oktober per internet plaatsvinden, dus niet op

Kandidaatstelling kan door een formulier cp te vragen bij hot Lan

delijk Secretariaat (070-362 21 62) of door het formulier in te 

vullen via internet (surf naar http://wvAV.mediaport.org/~jd/ 

hoofdred.htm). Hier vindt je ook de meest recente informtatie over 

functie en verkiezingsprocedure. *

Kandidaatstellingen dienen in ieder geval uiterlijk 19 oktober 
17:00u binnen te zijn. Meer info op Internet (http:// 

wwvAmediaport.org/~jd/hoofdred.htm) of bij Xander Mol (010- 

4047275 of e-mail: xahmol@mediaport.org). : L:,,

A n d re a s  K in n e g in g  F r it s  B o lk e s te in  
P a u l C li t e u r  G e r r i t  M a n e n s c h ijn  
D o r ie n  P e s s e rs  E . H e e rm a  e n  a n d e re n  in :

H E T  D E B A T  
O V E R  D E  M O R A A L

Onder de titel 'Het spirituele kapitaal' hield de liberale politiek filosoof Andreas 
Kinneging in Trouw (Letter & Geest, maart 1996) een pleidooi voor deugden als 
moed, gematigdheid, rechtvaardigheid en piëteit. En onder de titel 'Voor de moraal 

| is christendom overbodig' riep een andere liberale filosoof, Paul Cliteur liberalen en 
sociaal-democraten op naar de morele wortels van hun eigen gedachtegoed te zoe
ken in plaats van te flirten met het christendom.
Tezelfdertijd beleed de sociaal-democraat René Cuperus zijn heimwee naar het 
CDA.

Er breekt een debat los over de moraal tussen juristen, politicologen, godsdienstso
ciologen, politici, historici e.a.
In 'Het debat over de moraal' staan de betogen van Kinneging en Cliteur, een 
samenvatting van de gedachtes van René Cuperus, en een tiental reacties, waaron
der de politieke visies van de fractieleiders van de VVD, het CDA en de PVDA.
Dit boek voert je langs de wortels van het gedachtegoed van verscheidene politie
ke stromingen. Voorts vergroot het je inzicht in de moraal en helpt het je eigen 
standpunt in het debat te expliciteren.
MOGELIJKHEID TOT BESTELLEN
'Het debat over de moraal' kost f 19,50. Je kunt het boek bestellen door dit bedrag 
(of een veelvoud daarvan) over te maken op postbankrekening 9 11 33 t.n.v. Trouw 
Amsterdam onder vermelding van 'moraal'. Bij betaling via girotel a.u.b. je adres
gegevens vermelden. Levertijd circa 3 weken. Het boek is ook verkrijgbaar aan de 
Trouw-balie, Wibautstraat 131 te Amsterdam.

Trouw
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B e g r o t i n g  1 9 9 7

Lasten Begroot 1997 Begroot 1996

A c c o m o d a tie

Kantoorruimte F 12.000,00 F 12.000,00
Afschrijvingen F 3.500,00 F 3.500,00
Bankkosten F 500,00 F 500,00

S u b to ta a l F 16.000,00 F 16.000,00

O rg a n is a tie

Kantoor en verz. F 3.800,00 F 3.800,00
Druk en stencilwerk F 7.000,00 F 7.500,00
Materialen F 4.250,00 F 5.000,00
Porti F 8.250,00 F 7.500,00
Telefoon nationaal F 6.500,00 F 6.500,00
T elefoon Internationaal F 3.500,00 F 5.000,00
Documentatie F 250,00 F 250,00
Verg. & Repr.kosten F 1.000,00 F 750,00
Reiskosten bestuur F 4.000,00 F 4.400,00
Contr. (int.) org. F 2.800,00 F 2.300,00
Bijdrage pers. D66 F 5.000,00 F 5.000,00
Secr. Mederwerker F 30.000,00 F 25.000,00

S u b to ta a l F 76.350,00 F 73.000,00

F in . A d m .

Adm . kosten F 8.000,00 F 8.000,00
Accountant F 4.000,00 F 3.400,00

S u b to ta a l F 12.000,00 F 11.400,00

F o n d s e n

A fd. Prior. Fonds F 1.000,00 F 2.000,00
Ledenafdracht F 23.000,00 F 20.000,00
Ledenwerving F 6.000,00 F 5.700,00

S u b to ta a l F 30.000,00 F 27.700,00

L e d e n b la d e n

DEMO (druk&verz) F 23.250,00 F 23.250,00
DEMO (red.budget) F 1.800,00 F 750,00

S u b to ta a l F 25.050,00 F 24.000,00

Begroot 1997 Begroot 1996

L e d e n a c tiv ite ite n

Congressen F 24.000,00 F 24.000,00
Werkgroepen F 2.000,00 F 2.000,00
Commissies F 1.700,00 F 1.700,00
Introweekenden F 0,00 F 1.000,00
Kaderbijeenkomsten F 800,00 F 700,00
Themadagen F 0,00 F 0,00
Pl-weekend F 0,00 F 0,00
Internationaal werk F 3.500,00 F 3.500,00
Buitenlandexcursie F 1.000,00 F 1.000,00
Scholing en vorm ing F 250,00 F 0,00
JD Cyberspace F 500,00 F 0,00
Overige act. F 3.500,00 F 5.000,00

S u b to ta a l F 37.250,00 F 38.900,00

Onvoorzien F 8.000,00 F 8.000,00
Nog te boeken F 0,00 F 0,00

Saldo w inst F 0,00 F 0,00

T o ta le  la s te n F 204.650,00 F 199.000,00

Baten Begroot 1997 Begroot 1996

Bijdrage D66 F 25.000,00 F 25.000,00
Opbr.Congres F 8.000,00 F 8.000,00
Contributies F 22.000,00 F 27.000,00
D iv. en Schenkingen F 2.500,00 F 4.500,00
Subs. BiZa F 145.650,00 F 133.000,00
Subs. Internationaal F 0,00 F 0,00
Opbr. Internationaal F 0,00 F 0,00
Opbr. Materialen F 1.500,00 F 1.500,00
Opbr. Pl-weekend F 0,00 F 0,00

S a ld o  V e r lie s F 0,00 F 0,00

T o ta le  B a te n F 204.650,00 F 199.000,00

D e z e  k a le n d e r  (2 6 x 6 0 cm )  

is  u itg e g e v e n  d o o r  N o v ib . 

H i j  b e v a t fo to 's  v a n  to p fo -  

to g ra fe n  u it  d e  g e h e le  w e 

re ld . O p  d e  a ch terk a n te n  v an  

d e  k a le n d e r w o rd t v o lo p  in 

fo rm a tie g e g e v e n  o v e r  d e  

a c h te rg ro n d e n b ij d e  fo to 's . 

D e  k a le n d e r  1 9 9 7  k o s t f  

37J50 , e e n s e tk u n s tk a a rte n  

g e b a s e e rd  o p  d e  fo to 's  k o s t /  

1 6 ,5 0 . B e s te lle n  b i j  N o v ib , 

s c h rifte lijk : A n tw o o rd n u m 

m e r  1 0 7 2 0 , 2 5 0 1  W B D e n  

H a a g  o f  te le fo n is c h : 0 7 0 -  

3 4 2 1 7 7 7 .
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1SF S  X  E

Door Dijlan van Vlimmeren

H . A .  C o u z y :  M i j n  j a r e n  a l s  b e v e l h e b b e r

Er is nogal w at commotie ontstaan na het verschijnen 
van de autobiografie H .A. Couzy, M ijn jaren als bevel
hebber, in  ju li d it jaar. Helemaal vreemd is dat niet. H ij 
doet in  z ijn  boek uitspraken waarvan je je afvraagt of h ij 
de grens van het toelaatbare niet overschrijdt. Zo schrijft 
h ij bijvoorbeeld dat h ij zich tijdens z ijn  opleiding ergerde 
aan de ongelooflijk infantiele manier waarop de leerlin
gen of cadetten aan de Hogere Krijgsschool en de KM A 
werden behandeld. „De arrogantie van sommige m ilita i
re leraren bracht het slechtse in  me naar boven. Ik  schepte 
er groot genoegen in  om zo iemand figuu rlijk  beentje te 
lichten. Het maakte me ook opstandig. Ik  lie t u it balorig
heid m ijn haren groeien, droeg roze overhemden als w itte 
waren vereist en gedroeg me soms zeer recalcitrant.”
In  zijn  m ilita ire  loopbaan heeft h ij regelmatig mensen in  
het harnas gejaagd. 'Last-pak-generaal' w erd h ij ook 
weleens genoemd. Bij z ijn  afscheid -de 55-jarige Hans 
Couzy is inm iddels met pensioen- is er in  strijd  met de 
etiquette felle kritiek geuit op z ijn  optreden. Een actie, 
waaraan h ij zelf refereert in  het begin van zijn  boek, die 
hem niet in  dank is afgenomen is, is een eigenhandig 
opiniestuk in  het NRC-Handelsblad. H ij schreef daarin: 
"A ls  de politieke leiding kiest voor afschaffing van de 
dienstplicht is dat voor de landmachttop een gegeven. 
Ook de toekomstige omvang van de krijgsmacht is een 
politieke beslissing. Maar het tempo van verandering kent 
grenzen. A ls de landmacht -zonder chaos- moet omscha
kelen naar een vrijw illigersleger is een ruime overgangs
periode pure noodzaak. En in  die periode moeten we 
zorgvuldig omgaan met de belangen van het (overtollig 
wordend) personeel. Verandering mag onvermijdelijk zijn, 
maar de w ijze van veranderen mag de mens niet vermor
zelen." Naar aanleiding van d it artikel werd Couzy op 
het matje geroepen b ij de toenmalig secretaris-generaal 
M ichiel Patijn. O f h ij een loyaliteitsverklaring w ilde on
dertekenen? Deed h ij het niet, dan zou dat weleens ver
gaande consequenties voor hem kunnen hebben. Couzy 
zelfwas overigens beledigd. „O ver m ijn opvattingen mag 
-uiteraard- worden gediscussieerd, maar over m ijn loya
lite it kan geen misverstand bestaan. Mensen die me ken
nen, weten dat ik  een van de meest loyale officieren ben 
die een m inister zich kan wensen. Het sloeg w erkelijk 
nergens op dat nog eens te moeten onderschrijven. Het 
was zeer vernederend."
Bewindslieden, de legertop en andere hooggeplaatste 
m ilita iren konden weinig waardering opbrengen over de 
openlijke kritiek van Hans Couzy in  zijn autobiografie 
over 'het weifelmoedige optreden' van de Verenigde Na
ties b ij de val van Srebrenica. „K rakkem ikkerig," noemt 
Couzy de VN-aanpak. H ij schrijft: „Volgens de volstrekt 
onwerkbare VN-resoluties mochten luchtaanvallen alleen 
worden uitgevoerd als voor honderd procent zeker was 
dat VN-posten daadwerkelijk werden aangevallen en als 
tevens vastgesteld kon worden waar het vijandelijk vuur 
vandaan kwam. A lleen in  dat geval mochten de vijande
lijke tanks en kanonnen ru t de lucht onder vuur worden 
genomen." De memoires zijn  vaak ongenuanceerd, maar 
ook wel weer eerlijken openhartig, onthullend bijna. Zo

meldt Couzy bijvoorbeeld over het wegvallen van de drei
ging van het Warschau-pact: „De wapensystemen wer
den steeds verder geperfectioneerd, maar de hoofdop
dracht -het verdedigen van het NAVO-grondgebied- ver
anderde niet. Het opleidingssysteem bleef afgestemd op 
de dreiging van het Warschau-pact. Het nadeel daarvan 
was dat de gedachte aan een daadwerkelijk optreden 
langzam erhand achter de ho rizon  verdw een. De 
beroepsmilitairen waanden zich eerder onderwijzers en 
realiseerden zich steeds minder dat ze morgen weleens 
ingezet zouden kunnen worden. Niemand geloofde in  
zijn  hart eigenlijk nog dat er ooit een aanval op het eigen 
grondgebied zou worden ondernomen. Ook b ij steeds 
minder beroepsmilitairen stroomde nog echt m ilita ir bloed 
door de aderen. Ondersteunende diensten in  de sfeer van 
adm inistratie en onderhoud waren populair op de ar
be idsm arkt. M en w ild e  
graag p ro fite re n  van de 
voordelen van het leger: een 
meer dan gemiddeld sala
ris, uitstekende secundaire 
arbeidsvoorwaarden zoals 
de pensionering op 55-jari- 
ge leeftijd, en aantrekkelij
ke werkomstandigheden.
Het ergste wat een beroeps
m ilita ir in die jaren kon over
komen was dat h ij af en toe 
twee of drie weken moest 
oefenen in  Duitsland."
De commotie rond de au
tobiografie is weliswaar niet 
helem aal onbegrijpe lijk , 
toch is het geen slecht boek.
De ex-bevelhebber doet een 
boekje open op de interne 
verhoudingen in  een tame
lijk  gesloten en starre orga
nisatie. Daarnaast heeft h ij 
als bevelhebber zich 
ve rd ie n s te lijk  gemaakt.
Tenslotte moest onder zijn 
bew ind de K o n in k lijke  
Landmacht meer dan ge
halveerd w orden. „Een 
cu ltuu rschok," was het 
volgens C ouzy. „H e t 
kwam erop neer dat we als een mammoettanker niet al
leen ineens de onmogelijk geachte bocht van negentig gra
den moesten maken, maar dat we die bocht ook nog eens 
moesten afsnijden. En dat moest gebeuren in  een organi
satie die in  de loop der jaren verstard was geraakt. De 
vanzelfsprekendheid en de automatismen van de Koude 
Oorlog hadden wat dat betreft verlammend gewerkt." 
Een laatste tip : lees het boek, nuanceer het, en je weet 
weer wat meer.

H .A . C o u z y , M i j n  

ja r e n  a ls  b e v e lh e b 

b e r, 1 8 4  b la d z ijd e n , 

U itg e v e r ij L .J . V e e n , 

1 9 9 6 , f 2 9 ,9 0
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Sri Lanka:

Het paradijs: instorten of 
uiteenvallen

Een volle Dom toren om laag schittert de azuurblauwe Indische 

Oceaan onder me. ‘L o ver’s L eap ’: hier, aan de andere kant van 

de wereld, lig t de s tad  Trincom alee, aan de oostkust van Sri 

Lanka. H ier is dus Francina van Rheede tot Drakesteyn de diepte 

ingesprongen. U it verdriet om dat haar ‘lover’ w eggezeild  was 

vanwege andere verplichtingen. Francina, dochter van een hoge 

Nederlandse ambtenaar, die h ierin  de zeventiende eeuw de cor

ruptie onder het am btenarenapparaat m oest aanpakken, heeft 

haar val w onderlijk  genoeg overleefd en g ing  nog een gelukki

ger toekom st tegemoet. Helaas go ld  dat niet voor de stad waarin 

z ij leefde.

Peter Ras

( L id  J D -W e r k g r o e p  

M e n s e m e d itm )

N D 1 A

In  augustus heb ik  'T rinco ' bezocht. De tocht duurde 
veel langer dan h ij behoort te zijn, voornam elijk als ge
volg van de zes m ilitaire wegversperringen. Iedereen moest 
zich hier identificeren en volledig laten fouilleren (behalve 
enkele moeders met kinderen en m ijn reisgenote en ik). 
N iet voor niets uiteraard, want de r it verloopt door ge
bied dat gedeeltelijk in  handen is van de LTTE (Libera
tion  Tigers of Tam il Eelam). Deze bestaat u it 'hardliners' 
onder de hindoe-minderheid van Tamils in  het overwe

gend boeddhistische Sri
SRI LANK m

ton
Lanka en vecht voor een on- 
afhankelijke Tam il-staat, 
Eelam.
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Trinco va lt in  enkele woor
den samen te vatten: verla
tenheid, vergane glorie. Zo 
waren w ij er op dat moment 
de enige buitenlanders, al
hoewel we hadden verno
men van een tw ee ta l 
Hollanders die twee weken 
daarvoor in het nabijgelegen 
plaatsje N ilave li waren ge
weest. Z ij waren daar ech
ter weer snel vertrokken 
omdat ze 's nachts wakker 
waren geworden van een 
bombardement op enkele 
kilom eters afstand. Voor 
ons g e lu kk ig  geen 
bombardementen, maar wel 
de restanten ervan: honder
den aan flarden geschoten 
huizen vormen de stille  ge
tuigen van de strijd  die hier 
gewoed heeft -en dus nog 
steeds woedt.
Temidden van de relicten 
van een indrukwekkend ko

loniaal verleden troffen we langs de Indische Oceaan ver
laten stranden, lege straten en volkomen verw ilderde tu i
nen met cocospalmen.

In  november '94 vond er een belangrijke machtswisseling 
in  Sri Lanka plaats. De People's A lliance (PA) met de 
huidige president Chandrika Kumaratunga w erd na 17 
jaar onafgebroken UNP (United National Party-) po li
tiek overtuigend gekozen door een vo lk dat hoge ver
wachtingen had. Opeenvolgende UNP-regeringen heb
ben niet kunnen voorkomen dat de burgeroorlog sinds de 
anti-Tam ilrellen van '83 uitgroeide to t de huidige pro
porties.
Kumaratunga beloofde veel. P riorite it vormden verbete
ring van demensenrechten-situatie (die inderdaad erbar
m elijk was onder het UNP-bewind) en vrede, middels 
onderhandelingen met de LTTE. Deze zouden to t een 
federatie moeten leiden met een vorm  van autonomie 
voor de oostelijke en noordelijke provincies, die gedomi
neerd en geclaimd worden door de LTTE.
Er bestaat binnen Sri Lanka echter veel weerstand tegen 
iedere vorm  van compromis met de Tamils. N ie t alleen 
de LTTE bestaat u it 'hardliners', maar ook de UNP en 
veel vooraanstaande boeddhistische kloosters en organi
saties. Menigeen is bang voor verlies van 'boeddhistisch 
grondgebied en cultureel erfgoed'. Pogingen to t onder
handelingen onder vroegere UNP-presidenten strandden 
zonder uitzondering vanwege te heftige protesten tegen 
iedere vorm  van concessie. Daarom werden deze pogin
gen vaak beschreven als "te w einig en te laat''. Na de 
laatste onderhandelingsronde kunnen met name de Ta- 
m il Tijgers verantwoordelijk worden gesteld voor het 
echec: binnen een half jaar braken zij de vredesonderhan
delingen met de regering af en startten wederom met 
guerilla en aanslagen.

Momenteel heerst er een grafstemming in  Sri Lanka: de 
oorlog heeft een nieuw hoogtepunt bereikt, de economie 
klapt in  elkaar, democratische vrijheden worden aange
tast en de mensenrechten-situatie is weer achteruit ge
gaan, zoals Amnesty International onlangs in  haar nieuw
ste rapport over Sri Lanka schreef. De oorlog woedt mo
menteel voornam elijk op het platteland. De belangrijkste 
steden in  het noorden en oosten (Jaffna, Trincomalee en 
Batticaloa) z ijn  dan nu weliswaar in  handen van het le
ger, het omringende platteland zeker niet.

De recente verovering van M u lla itivu  (zo'n 80 kilometer 
ten noorden van Trinco) door de LTTE op het rege
ringsleger vormde de grootste veldslag u it de 13-jarige 
burgeroorlog: minstens 1200 soldaten kwamen daarbij 
om het leven. De regering heeft voor het komende jaar een 
verhoging van het defensiebudget van 38 m iljard naar 51 
m ilja rd  rupees aangekondigd.
De UNP claim t dat onder haar bew ind de economie 
floreerde en dat was ten dele zeker waar. Net zoals onder
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het bewind van haar moeder, die er in  de jaren '70 een 
meer socialistisch georiënteerde politiek op na hield, ver
slechtert ook onder de huidige president de economische 
situatie zienderogen. De in fla tie  neemt toe en de econo
mische groei neemt af. Ernstiger nog zijn  de produktie- 
afname van landbouwgewassen (waaronder thee) en de 
drastische terugval van het aantal buitenlandse inves
teerders en bezoekende toeristen. D it heeft ook weer met 
de oorlog te maken. Ondanks het fe it dat de problemen 
met name in  het noorden- en oosten van het land gecon
centreerd zijn en de regering bedrijven- en toeristenindus
trie  keer op keer veiligheid in  de overige delen van het 
eiland verzekerd, laat men het steeds meer afweten. In  de 
eerste zes maanden van d it jaar was het aantal toeristen 
al met 31% afgenomen in  vergelijking met dezelfde perio
de vorig jaar. Na de bomaanslag op een forenzentrein in 
Colombo en de M ulla itivu-veldslag in  ju li is het percen
tage bezoekers beslist niet toegenomen.

D it jaar is er weer perscensuur ingesteld. N iet voor alles, 
maar wel voor details omtrent de voortgang van m ilita ire 
operaties op het slagveld. D it w ordt de PA en president 
Kumaratunga persoonlijk erg kw alijk genomen: het is 
een teken van disrespectvoor de democratie en volkomen 
in  tegenstrijd met het verkiezingsprogramma van de PA. 
Daarin hekelde men ju is t d it soort praktijken onder de 
UNP-regeringen en zei d it nooit onder een PA-bewind te 
laten gebeuren.
Tenslotte de mensenrechten in  het algemeen: Kumara
tunga zei verbetering op d it punt b ij haar aantreden prio
rite it te geven. Helaas is Sri Lanka ook hierin gedurende 
de afgelopen jaren afgegleden: w illekeurige arrestaties, 
verdwijningen (van journalisten bijvoorbeeld), martelin
gen en straffeloosheid komen ook nu weer op grote schaal 
voor.

Gedurende m ijn aanwezigheid in  Sri Lanka was er veel 
aandacht voor het fe it dat de regering-Kumaratunga nu 
precies halverwege haar r it was, m its z ij die u itz it na
tuu rlijk . Kleine Tam il-partijen dreigen hun stem aan de 
PA in  te trekken omdat deze nu al haar kaarten lijk t in  te 
zetten op de m ilita ire  optie. Onderhandelingen lijken on
mogelijk te worden door haar aankondiging de LTTE 
buiten de wet te plaatsen. D it zou inhouden dat z ij de 
LTTE ook niet meer erkend als gesprekspartner en dus 
haar alleen nog als terroristische organisatie zal bevech
ten. A ls d it gebeurt, lijk t vrede verder weg dan ooit. De 
regering zegt zich genoodzaakt te voelen deze stap te 
zetten omdat westerse regeringen pretenderen niet tegen 
de LTTE op te kunnen treden omdat deze zelfs binnen Sri 
Lanka niet buiten de wet geplaatst is. Met name in  India 
en het westen genereert de LTTE fondsen om de oorlog te 
kunnen blijven betalen. D it uiteraard to t woede van de 
Sri Lankaanse regering. Toch is het irreëel te verwachten 
dat de geldstroom richting LTTE ooit zal opdrogen. Via 
omwegen zullen vele Tamils in  het buitenland alsnog hun 
financiële steun aan de Tijgers blijven geven (met name 
onder de 62 m iljoen inwoners van de Indiase deelstaat 
Tamil Nadu bestaat veel steun voor de LTTE).

Ook veel Sri Lankanen erkennen dat de m ilitaire weg geen 
duurzame oplossing van het probleem kan brengen, om
dat de guerilla-akties door zullen gaan. De enige oplos
sing bestaat u it hernieuwde onderhandelingen. En er is 
alleen maar kans dat die succes hebben wanneer er verre
gaande concessies aan de Tamils worden gedaan. De 
vertrouwenskloof tussen Singhalese meerderheid en Ta-

m il-m inderheid is in  de afgelopen decennia te groot w or
den. Na de incidenten in '83 is die misschien zelfs onover
brugbaar. W ellicht met het gevolg dat er inderdaad geen 
basis meer is voor één land, zodat de boeddhistische po
litieke en m ilitaire machthebbers hun dogma's overboord 
moeten zetten en de Tamils hun staat moeten geven. Om 
te beginnen met het noorden, waar de bevolking voor 
bijna 100% Tamil is. In  het oosten liggen de verhoudingen 
tussen Singhalezen, Tamils en moslims vrijw e l gelijk, dus 
daar lig t de zaak complexer. Daar moet dan maar over 
onderhandeld worden.

Genoemde oplossing van het conflict is op d it moment 
nog zuivere utopie en zal heel veel weerstand oproepen 
onder genoemde groeperingen. Toch is het allerbelang
rijkste op d it moment herstel van de vrede. De 'gewone 
man in de straat' lijk t d it te w illen. Die w illen  de buiten
landse bedrijven weer zien investeren en de toeristen te
rug laten komen. Weer onbezorgd de trein kunnen nemen 
en normaal kunnen wonen en leven. Zonder angst voor 
bommen, guerilla-akties of zelfs complete oorlog. Het

Sri Lanka reacts angrlly in  
Amnesty charges

COLOMBO, Aug 15 — Sri Lanka said on 
Thursday it was unhappy with ’highly coloured 
language' in an Amnesty International report that 
accused the govemment ot tuming a blind eye to 
widespread human rights violations.'We take strong exception to aome of the 
allegations in the report We're very unhappy with 
the highly coloured language in the report,* a 
foreign ministry spokesman told Reuters.

'We reserve comment on the report' as a 
whole until we go through the fuB report,* he 
said.Meanwhile, skirmfshing betweerr the 
govemment and the rebel Tamils cóntfnüed.Military officials said Sri Lanka's ft&vy sank a 
rebel boat in northem waters, kilfing niné 
guerrillas on Wednesday, as the Tamis raüded a 
key army-held town in the east.Also on Wednesday, five soldiere cüed and 12 
were wounded when their tractor hK a rebel mtoe in northem Sangupiddy, just south of the Jaffna 
lagoon separating the peninsula from the Wanni 
mainland, the officials said.

Aid officials were preparing to send more 
food convoys to hundreds of thousands of 
hungry Tamil refugees displaced by the heavy
fighting. CENSORED

Military officials said Wednesday night's 
attack by Liberation Tigere of Tamil Eelam rebels on Bhtticaloa town, 240 km (150 miles) east of 
the capita! failed to destroy a govemment 
Communications installation.The Tigers also attacked a nearby police post 
but were unable to inflict any casualties, they said. 
The aovemment has said it has firm control of

Batticaloa, and military officials said they were 
concemed by the audacity of the rebel attack.

The naiv/s dash with toe rebel Sea Tiger 
boat took place off Point Pedro on the 
northeastem tip of the Jaffna peninsula,

CENSORED
The rebels were also harassing troops 

consolidating positions just north of the rebet- 
hekl town of Kilinochchi, 285 kn (178 miles) 
from Colombo, a military spokesman said.

'One soldier was killed by a sniper on 
Wednesday,' he said. 'In another dash nearby, 
we openad up-with mortare and «mal arms. One 
soldretL was wounded. Terrorist casualties were not known.'

The offensive has displaced some 300,000 
Tamis, most of whom are running low on food 
and water in drought-hit jungle on the rebel-hetd 
Wartni mainland.

The International Commlttee of toe Red Cross has said it has taken charge of supplies to 
be delrvered to refugees and was planning to 
send more food convoys on Thursday.

President Chandrika Kumaratunga, winding up a vislt to South Korea on Wednesday, said 
that her govemment would continue to provide aid to Tamil civilians despite concerns that rebels 
benefited from such assistance.

Kumaratunga said a recent b loc kade op 
northem areas controlled by the rebels was a 
temporary measure.

The govemment has accused the rebels, Who 
are fighting for independence h the Indan Ocean 
island's north and east, of taking the food md letting civilians go hungry. — REUTER

land z it met ernstige financiële tekorten en heeft de be
dragen die nu aan het omvangrijke m ilita ire  apparaat 
besteed w orden, hard  nod ig  vo o r b ijvoo rbee ld  
exportbevordering en de noodlijdende openbaar vervoer- 
sector.

Ik  denk dat hier ook een taak lig t voor het westen. In 1990 
heeft M inister Pronk tijd e lijk  de betalingsbalanssteun 
stopgezet en geweigerd nieuwe bilaterale hulp te geven, 
omdat de mensenrechtensituatie toen w erkelijk drama
tisch verslechterde. Ik  denk dat d it een juiste beslissing 
was: een duidelijk signaal van "d it pikken we niet langer, 
zo kunnen we ju llie  dus niet meer ondersteunen" en een 
vorm  van economische druk.
Nadien is de hulp echter weer -op betrekkelijk kleine 
schaal- gecontinueerd. Maar ook nu nog mag het westen 
niet de kop in het zand steken en zich zeker niet al te blind 
staren op het fe it dat Sri Lanka officieel een democratie is 
en /o f dat de huidige regering in  '94 een serieuze vredes
poging heeft ondernomen. Weliswaar zijn  vriend en v ij
and het erover eens dat mevrouw Kumaratunga zeker
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met de beste bedoelingen de verkiezingen -en later de 
vredesonderhandelingen- is ingegaan. Inm iddels zijn  tij
dens haarzelfde bewind echter de democratische vrijhe
den, mensenrechtensituatie en het oorlogsgeweld weder
om verslechterd. En met geen excuus van haar kant va lt 
d it te rechtvaardigen.

Zeker na al het leed dat de Tamils ondergaan hebben, lijk t 
een eigen staat voor hen niet alleen gerechtvaardigd, maar 
ook de enige uitweg naar vrede. Op d it moment lijk t de 
meerderheid van alle Sri Lankanen te onderkennen dat 
het land zich aan de rand van de afgrond bevindt. 
Terroristische aanslagen van de LTTE of w ie dan ook 
blijven uiteraard verwerpelijk. Z ijn deze aanslagen echter 
als puur-m isdadige akties te beschouwen, of als wan
hoopsdadenvan een vo lk in  de penarie? Ik  weet het niet. 
Wel weet ik  dat de claim om een eigen grondgebied er niet 
m inder door gerechtvaardigd w ordt. De Sri Lankaanse 
overheid kan nog zo hard roepen dat de Tamils niet slecht 
behandeld worden: de Tamils vinden in  meerderheid 
w aarsch ijn lijk van w el. Z ij voelen zich een gediscri
mineerde m inderheid (ook de meer gematigde Tamil- 
partijen in  het parlement) en z ijn  zeker in  het recente 
verleden n iet beschermd door het leger. Eerder het 
tegenovergestelde is het geval (met name in  het noorden 
en oosten van het land). Genoeg redenen voor het westen 
om de Sri Lankaanse regering flin k  'aan te moedigen' to t 
het overboord zetten van oeroude en eeuwig herhaalde 
Singhalese dogma's.
In  Trinco kwamen we b ij toeval twee keer serieus in  ge
sprek met een Tamil. Beide mannen begonnen al gauw op 
fluistertoon te praten, ondertussen nauwlettend om hen 
heen kijkend of niemand hen beluisterde. De eerste vertel
de een vluchteling u it Jaffna te zijn, die alles in  de recente 
oorlog had verloren. De tweede brak onverwachts het 
gesprek af toen enkele gasten het restaurant binnenkwa
men. Het gesprek bleek niet te kunnen worden voortge
zet. Wel w ist h ij ons nog wat toe te fluisteren, vlak voor
dat h ij wegliep:
"H et enige dat w ij w illen  is vrijhe id ."
W ie niet?

♦

W ederom is m inister Ritzen erin geslaagd de 

studenten tegen zich in het harnas te jagen. 
Deze keer is b ij w ijze van u itzondering niet 

de financiële positie, m aar het m edebestuur 

van studenten het haasje.

René Biesenbeek

N atuurlijk was inm iddels w el duidelijk dat PvdA-min- 
ster Ritzen niet zo heel veel socialisme aangerekend kan 
worden. De studiebeurs is onder z ijn  verantwoordelijk
heid verder gedaald dan velen voor mogelijk (lees verant
woord) hadden gehouden, de collegegelden zijn  sterk 
gestegen, en als klap op de vu u rp ijl is inm iddels ook de 
inschrijfduur met een jaar verkort. Bijna iedere student 
weet dat het programma niet in  de v ie r jaar die ervoor 
staat te doen is met de huidige studeerbaarheid in  het 
universita ir onderwijs. Naast de noodzaak van sociale 
activiteiten in  de studententijd: hetgeen zeker voor stu
dievertraging kan leiden, z ijn  de onderwijsprogramma's 
ook vaak zo opgezet dat vakken op hetzelfde moment 
vallen, o f dat herkansingsmogelijkheden niet de optie bie
den de stof in  de aangegeven tijd  af te ronden. Daarmee 
meent deze minister geen rekening te hoeven houden, dus 
w ordt er v ro lijk  doorbezuinigd.

Ondertussen is Ritzen ook op een ander v lak actief. De 
effectivite it van het bestuur van de universiteiten kan 
volgens hem veel beter. Voor één keer moet ik  het met Jo 
eens zijn: dat bestuur kan inderdaad veel beter. Jammer 
is dat Ritzen 'beter' ziet als m inder democratisch. Waar 
nu de Universiteitsraden (UR) een belangrijke schakel 
vormen in  de besluitvorm ingsstructuur van universitei
ten, w il Ritzen deze vorm  van medebestuur buiten spel 
zetten in  het kader van het verbeteren van de bestuurlijke 
efficiëntie. In  zijn opzet, zoals in  de MUB (Modernisering 
Universitaire Bestuursstructuren) voorgesteld, zouden 
studenten hun recht op medebestuur verliezen. In  ru il 
daarvoor mogen studenten alleen nog in  w at adviesra
den plaatsnemen en achteraf komen klagen als het niet 
b lijk t te werken.

Tanende betrokkenheid
N u w il ik  zeker niet ontkennen dat de huidige universitai
re democratie aan veel kanten rammelt. De betrokken
heid van studenten is bedroevend laag, hetgeen ieder jaar 
weer to t u iting  komt in  de lage 'opkom st' b ij UR-verkie- 
zingen. Daarnaast laat, los van de specialisten in  de ver
schillende fracties en studentenbonden, ook de kennis over 
het werkgebied, verantwoordelijkheden en werkzaamhe
den van de UR veel te wensen over. Daarvoor is overigens 
wel een verklaring te verzinnen. A ls je studenten minder 
geld 'geefL, ze korter de tijd  geeft om hun studie af te 
ronden, en ondertussen meer collegegeld laat betalen is 
het niet m inder dan logisch dat ze zich nog slechts als 
afnemer b ij de universiteit betrokken voelen. Het is net 
w at voor belang je aan het toverwoord 'academische vor-
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Ritzen 'geeft' s tudenten klaag- en adviesrecht

M U B  s c h o p t  d e m o c r a t i e  o p  u n i v e r s i t e i t  o n d e r u i t

m ing' w il hechten. In  tegenstelling to t de algemeen gel
dende opvatting in  Zoetermeer dat studenten kunnen 
heksen, b lijk t d it in  de praktijk toch vaak tegen te vallen. 
Ritzen du rft het kennelijk niet aan een oplossing te zoe
ken voor de daaruit voortvloeiende beperkte belangste- 
ling voor de universitaire democratie in  plaats van de 
studenteninspraak levend te begraven.

Géén consument
Sterker nog, daarvoor hoeven ook geen oplossingen ge
zocht te worden. Onze m inister van onderwijs is van 
mening dat "studenteninspraak gevaarlijk is". En ook 
daar heeft h ij weer gelijk. Het is bloedlink om te gaan 
zoeken naar een systeem waar studenten invloed hebben 
over het beleid, het onderwijsaanbod, de budgetten en de 
manier waarop slecht functionerende docenten aange
pakt worden! Daarom moet, volgens Ritzen, het hele 
medebestuur maar meteen overboord. Dat is dus een 
typisch geval van het democratisch kind met het badwa
ter weggooien. Een universite it is een gemeenschap die 
zijn gelijke niet kent, zowel in  opzet als doelstelling. Het 
past niet in  het scholingsidee binnen universiteiten om 
maatschappijkritische, zelfdenkende studenten van elke 
vorm  van medebeslisbevoegdheid u it te sluiten. In de 
opzet van Ritzen mogen studenten alleen nog als consu
ment op de universite it rondlopen, en als er dingen mis
gaan achteraf komen klagen. Dat hele denkbeeld is een 
waanidee. Studenten zijn geen consumenten. Consumen
ten hebben keuzevrijheid om een product wel of niet te 
kopen, studenten kunnen maar naar één soort universi

te it. Consumenten kunnen door hun koopgedrag beleid 
beïnvloeden, studenten moeten maar afwachten wat ze 
voorgeschoteld krijgen, en zo zijn  er nog w at punten te 
noemen.
Die bevoegdheid to t medebesturen inleveren voor klaag
recht achteraf is iets w at voorbij gaat aan w at ze b ij de 
brandweer "beter voorkomen dan genezen" noemen. Ach
teraf de bestuurlijke vuurtjes blussen is volgens m ij niet 
te prefereren boven een systeem waarin alle partijen in 
houdelijk b ij de beleidsvorming betrokken zijn. Daarnaast 
kan het aanleiding zijn  om sommige gevallen slepende 
beroepsprocedures op te starten, die allerle i processen 
jaren kunnen vertragen. Ook onderwijsjurist Pors, tevens 
voorzitter van de geschillencommissie in  het HBO, signa
leert d it laatste.
Naast het klaagrecht krijgen studenten van Ritzen alleen 
nog adviesrecht. In  de bestuurlijk krachtdadige universi
teiten van Ritzen, waar managers de ro l over moeten gaan 
nemen van de 'goedbedoelende amateurs' die nu de uni
versiteitsbesturen bevolken, is het niet m oeilijk in  te schat
ten w at er met dat advies van studenten gedaan gaat 
worden. Binnen een universiteitsraad heb je dan tenmin
ste nog een beetje formele zeggenschap.
In  1969 werd gestreden voor invoering van de democratie 
op universiteiten, volgens de verhalen ook door Ritzen 
zelf. Anno 1996 w il diezelfde Ritzen de democratie weer 
de nek omdraaien. De doelstellingen die h ij w il bereiken 
zijn  negatief voor studenten en mogelijk ook voor de ge
hele universiteit.
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D 66 m aakt he t libera le  gedachtengoed he t beste w aar

Idealisme zonder ideologisch dogmatisme

Op een m om ent dat door het succes van Paars het bestaansrecht 

van D66 steeds m eer in twijfel wordt getrokken ontstaat zow el in 

D66 als in d eJD  een discussie over de beginselen van de vrijzin- 

nig-democratische stroming. Hoew el D66 zich nog steeds hard

nekkig w eigert op een dergelijk etiket vast te pinnen, w ordt het 

m ijns inziens tijd  d a tD 66  een duidelijke keuze voor een vrijzin- 
nig-dem ocratisch beginselprogram m a maakt, en laat zien dat 

D66 m eeris  dan een logisch com prom is tussen PvdA en W D .

Xander Mol Discussie over beginselen
N u D66 op een sinds lange tijd  niet meer vertoond diep
tepunt in  de opiniepeilingen staat, woedt in  D66 weer in 
volle  hevigheid de discussie over de beginselen van de 
partij. De discussie w ordt door de partij ondermeer ge
start door m iddel van het startdocument 'Voor de veran
dering7. Een echte beginselverklaring heeft D66 nooit ge
had. Tegenstanders w ijzen vooral op het gevaar van ver
starring van standpunten en ideologisch dogmatisme dat 
een dergelijke verklaring volgens hen in  de hand werkt. 
Met pragmatisme als enig dogma kan D66 zo het verw ijt 
nergens voor te staan en met alle winden mee te waaien 
nog steeds niet a ltijd  goed pareren.

De JD heeft sinds de oprichting in  1984 een beginselver
klaring, en noemt zich in  deze verklaring onderdeel van 
de vrijzinnig-democratische stroming. De JD toont al die 
tijd  aan dat een dergelijke beginselverklaring in  geen en
kel geval hoeft te leiden to t verstarring van standpunten. 
In  het verleden is gebleken dat de JD op basis van nieuwe 
argumenten, veranderende inzichten en uiteraard nieu
we mensen en meningen ook standpunten du rft te veran
deren die de JD daarvoor als speerpunt naar buiten heeft 
uitgedragen. Sterkste voorbeeld is w ellicht het basisinko
men. Waar jarenlang het basisinkomen was uitgedragen 
als ideale oplossing voor een modem sociaal stelsel draagt 
de JD nu met net zo veel overtuiging zich beroepend op 
dezelfde principes de nadelen van een dergelijk systeem 
u it.
W el le id t deze beginselverklaring to t een gemeenschap
pe lijk  ijkpunt voor de discussie en een rode draad door 
de verschillende standpunten. Ook in  de JD is nu echter 
discussie over deze beginselen ontstaan, niet zo zeer over 
de vraag of de JD beginselen dient te hebben, maar eerder 
w at deze vrijzinnig-democratische beginselen eigenlijk 
inhouden.

Enige liberaal tussen aartsconservatieven
Het mooie liberale ideaal van de Franse revolutie: V rij
heid, Gelijkheid en Broederschap, is ondertussen in  de 
p raktijk  b ij weinig partijen terug te vinden, hoewel veel 
verkiezingsprogramma's anders beweren. De PvdA ver
geet vaak de vrijhe id, te rw ijl de W D  de gelijkheid en 
broederschap volstrekt oninteressant schijnt te vinden. 
Ook de gelijkheid van kansen die de W D  hoog in het 
vaandel zegt te hebben staan b lijk t in de praktijk een

wassen neus: de W D  vergeet dat onder andere een leef
baar sociaal stelsel hiervoor een noodzakelijke voorwaar
de is. Zelfs met het huidige stelsel van sociale zekerheid 
bestaat voor een behoorlijke groep van 'tweede generatie 
werklozen' (kinderen van langdurigwerkloze ouders) deze 
gelijkheid van kansen vaak hooguit theoretisch. 
Zorgwekkender nog is het steeds groeiende conservatis
me van PvdA en W D  op immaterieel vlak. Waar verzet 
tegen vrije  w inkelsluitingstijden, het hom o-huwelijk, le
galisering van drugs en euthanasie b ij confessionele par
tijen vanuit hun levensovertuiging goed te verdedigen 
va lt en gerespecteerd dient te worden, lijk t het zeker bij 
de W D  in  tegenspraak to t alle mooie woorden in  begin
selprogramma en uitgangspunten. Zeker voor een libera
le partij, die persoonlijke vrijhe id  als allerhoogste in  het 
vaandel zegt te hebben staan, is een dergelijke houding 
onbegrijpelijk en alleen te verklaren u it po litiek opportu
nisme.
D66 maakt met haar po litiek het liberale gedachtengoed 
daarom het beste waar. Het zoeken van een optimale 
synthese van vrijhe id, gelijkheid en broederschap op so- 
ciaal-economisch vlak en het streven naar maximale per
soonlijke vrijhe id  op immaterieel en democratisch vlak 
maken dat D66 zich met recht de enige liberale partij van 
Nederland zou mogen noemen, het etiket w at nu door de 
W D  zo triom fantelijkw ordt geclaimd.
Probleem is echter dat het woord liberaal niet alleen in 
Nederland, maar ook in  de meeste andere landen, een 
rechts-conservatieve inhoud heeft gekregen die b ij D66 
de lading (gelukkig) n iet dekt. Partijen als de W D  heb
ben jarenlang het label liberaal m isbruikt. A lleen in  Enge
land en de VS lijk t de juiste betekenis van het woord 
'libe ra l' nog te bestaan, al schijnt in  de VS liberal syno
niem te zijn  met 'communist7 (wat echter meer zegt over 
de aartsconservatieve Amerikanen).
De term 'vrijzinnig-dem ocratie' dekt de denkbeelden van 
D66 en de JD veel beter. Geen compromis als 'sociaal- 
liberaal', 'liberaal-democratisch' o f het nog m inder zeg
gende 'democraten' maar een u iting  dat D66 meer is dan 
een som van twee stromingen en w el degelijk zelf be
staansrecht heeft. Daarnaast bezit deze term  in  Neder
land (zie bijvoorbeeld het artikel van Gerrit-W im  Gerrit
sen in  Demo 13.4) bovendien enige historie.

Synthese als ultiem ideaal
Vrijzinnig-dem ocratie is bovendien geenszins een stro
ming zonder idealisme. Waar traditionele stromingen vaak 
blijven steken in  een dogmatische tegenstelling van socia
lisme versus economisch-liberalisme, lig t het ideaal van 
de vrijzinnige democratie in  het vinden van een optimale 
synthese in  deze schijnbare tegenstelling. Het pragma
tisch combineren van het beste u it tegenovergestelde be
langen is de grootste uitdaging, en mijns inziens een ho
ger ideaal dan het zoeken van een standaardcompromis 
tussen vastgeroeste dogma's. D it zoeken naar de beste 
synthese getuigt niet alleen van meer idealisme, maar 
tevens van meer realisme dan traditionele stromingen. 
A ls rode draad staat bovendien het ideaal van persoon-
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lijke vrijhe id  op im m aterieel vlak centraal.
Een voorbeeld is het zoeken naar de beste oplossing tus
sen milieubelangen en de pure m arktwerking in  het be
grip 'econologie'. In  plaats van vast te houden aan m i- 
lieudogmatiek of het heilig verklaren van de m arkt w ordt 
geprobeerd de beste elementen u it beide visies te combi
neren, en door het open nadenken over nieuwe mogelijk
heden w ordt in  plaats van het standaardcompromis ge
streefd naar een oplossing die recht doet aan beide belan
gen. Soortgelijke uitdagingen zijn  ook te vinden op b ij
voorbeeld het gebied van sociale zekerheid en mensen
rechten.

Bestaansrecht van D66
Waar Kok en Bolkestein alleen bestaansrecht zien voor de 
PvdA en de W D  binnen de tegenstelling socialisme ver
sus liberalisme loopt m ijns inziens de werkelijke tegen
stelling in  het politieke spectrum van Nederland heel an
ders. D66 b lijk t, in  het bonte gezelschap van GroenLinks 
en delen van klein links en rechts, de progressieve en ver
nieuwende vleugel in  het spectrum te vertegenwoordigen 
in tegenstelling to t de conservatieve vleugel van PvdA, 
CDA en W D .
Juist h ieru it b lijk t het bestaansrecht van D66 als partij en

van de vrijzinnig-dem ocratie als politieke stroming. D66 
zou zich moeten profileren als partij met als ideaal het 
vinden van innovatieve en zoveel mogelijk aan alle belan
gen rechtdoende oplossingen voor complexe problemen. 
Het verw ijt geen keuzen te maken dient te worden gepa
reerd met het ideaal van het vinden van de beste en ver
nieuwende totaaloplossing in  plaats van het conservatief 
vast blijven houden aan vastgeroeste belangen.

Profilering D66 broodnodig
Voor de broodnodige profilering zou D66 er goed aan 
doen de vrijzinnig-democratische stroming te hanteren in  
een beginselverklaring. N iet alleen kan d it worden ge
b ru ik t als antwoord op het eeuwige ve rw ijt dat D66 ner
gens voor staat. Belangrijker is nog dat deze beginselver
klaring het basisideaal en rode draad achter alle stand
punten van D66 kan zijn. Zonder te vervallen in  dogma
tisme kan zo een samenhang tussen losse standpunten 
worden verkregen. Pragmatisme gaat hierbij samen met 
een gezond en in  de politiek broodnodig idealisme. A l
leen op deze manier kan D66 laten zien meer te z ijn  dan 
het met de realisatie van een paars kabinet overbodig 
geworden compromis tussen PvdA en W D .

D e  J D :  n u  o o k  v o o r  v r o u w e n !  (vrij naar Hans Liberg)

Een p aar D em o ’s  geleden vroeg Christiaan 

Bonebakkerzich a f waarom erop  JD-congres- 

sen altijd  veel m inder vrouwen het w oord  

voeren dan mannen. Daar w il ik  eerst op ant

woorden, en vervolgens g e e f ik w at sugges

ties hoe d it te veranderen zou zijn.

Ten eerste zijn  er a ltijd  veel m inder vrouwen dan mannen 
aanwezig op het congres. Dat is niet zo gek, want er zijn 
ook m inder vrouwen (actief) lid  dan mannen. D it is he
laas nog steeds een algemeen verschijnsel in  de politiek en 
inhethele maatschappelijke leven, dat verschillende oor
zaken heeft. Zo hebben veel vrouwen het te druk met 
werk en zorgtaken (voor JD-leden zal ditnog wel meeval
len, de meesten hebben geen kinderen), en blijken vrou
wen zich vaak niet thuis te voelen in  de sfeer van politiek 
en bijbehorende bijeenkomsten en borrels. Zelfs b ij de JD 
va lt het me op dat vrouwen vaak worden beoordeeld op 
hun u ite rlijk , en dat er toch regelmatig een sfeertje hangt 
van competitie en'ouwe jongens krentenbrood'. 
Tentweedezijn vrouwen veel onzekerder, denken eerder 
dat ze niet durven, iets niet kunnen of toch niets zinnigs 
te vertellen hebben. En ze worden vaak overstemd door 
mannen.
Ten derde, al weet ik  niet of dat voor alle vrouwen geldt: 
ik  heb er niet zo'n behoefte aan om b ij elke motie achter 
het katheder m ijn mening te gaan verkondigen. Ik  discus
sieer liever met maar een paar mensen, en stem dan ge
woon.
Ten vierde zijn  er op het moment niet zoveel voorbeeldfi
guren, zoals vrouw elijke bestuursleden en vrouwelijke 
sprekers.

Wat doen we hieraan?
Bovenal geldt natuurlijk: meer vrouwen actief zien te k rij

gen, de actieve vrouwen mondiger maken en vrouwen 
niet afschrikken met haantjesgedrag e.d.
Bij de Duitse Jungdemokraten/Junge Linke hebben ze 
deze problemen ook, en daar hebben ze vrouwengroepen 
opgericht, die regelmatig een avond b ij elkaar komen en 
discussiëren over actuele politieke onderwerpen. Het b lijk t 
dat vrouwen het prettig vinden om zonder mannen erbij 
te discussiëren. Bovendien voelen ze zich op congressen 
e.d. zekerder, en durven dus meer hun mond open te 
doen, doordat ze al uitvoerig over een onderwerp hebben 
gepraat en dus feiten- en argumentenkennis hebben.
In Groningen is ca. anderhalf jaar geleden eens een vrou- 
wen-avond geweest, en dat was een succes. Zeker iets 
voor het LB om te stimuleren!
Misschien is het een goed idee om bijvoorbeeld als experi
ment een aantal politieke moties op het congres in  kleine 
groepjes te behandelen en daarna plenair even te vertellen 
w at de argumenten waren en of men voor of tegen is, 
alvorens te gaan stemmen. Dan discussiëren er vast meer 
mensen (m /v) mee!
Héél belangrijk: spreekvaardigheidstrainingen. Iedereen 
kan leren hoe een standpunt te verdedigen en hoe in  het 
openbaar te spreken! In  d it geval zou een tra in ing alleen 
voor vrouwen denk ik  wenselijk zijn. Ik  ben a ltijd  bereid 
om een dergelijke training te geven.

Tot slot
Je kun t h ie r grapjes over m aken, o f zeggen dat 
vrouwenemancipatie toch wel passé is, maar dat lijk t me 
niet terecht. H opelijk heb ik  dat met het bovenstaande 
duidelijk gemaakt. A ls iedereen zich nou een beetje be
wust w ordt van d it soort dingen zal het wel goed komen, 
ook zonder JD-werkgroep emancipatie.
Overigens heeft D66 wél een Vrouwennetwerk (ook iets 
voor de JD?) en een Commissie vrouw enrechten/ 
mensenrechten. Mannen welkom!! Info bij auteur.

Henriëtte de Rooij
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Im pressies u it N epa l en India

'Hello, one rupee/p lease!'

In de m aanden m ei en ju n i van d itja a r  bezocht J D ’er Henriëtte  

de R ooij achtereenvolgens India en Nepal. In d it artikel doet z ij 

verslag van de in h aar ogen opm erkelijke kenm erken van de 

beide landen en de belangrijkste gebeurtenissen in deze periode.

to t parlementslid voor de Socialistische Partij. Ze is hier
mee een van de slechts 36 vrouwelijke MP's (van de 543). 
Ik  las dat z ij geen m inister w il worden omdat ze analfa
beet is. De mensen die ik  sprak zijn  niet ontevreden met 
de nieuwe regering, die hopelijk nou eens niet zo corrupt

Henriëtte 
de Rooij

In  India was men bezig met het formeren van een nieuwe 
regering. Overal kon je de verkiezingsleuzen nog als een 
soort g ra ffiti op de muren zien staan. In  New Delhi was 
het steeds een drukte van belang naast het gebouw van 
het dagblad T h e  H in d u s ta n  T im e s , waar een groot score
bord stond waarop de verkiezingsuitslagen bijgehouden 
werden.
De Congress-partij verloor veel zetels, vooral ten gunste 
van de BJP (20% van de stemmen). D it is een natio
nalistische liberale Hindoe-partij die nauwe banden heeft 
met een Hindoe-organisatie die fundamentalistisch, fas
cistisch en discriminerend w ordt genoemd. Gelukkig werd 
de gevormde rechtse BJP-rege- 
rin g  m et een m otie  van 
wantrouwen snel weggestemd 
in  het Lagerhuis (Lok Sabha), 
en werd er vervolgens een linkse coalitie-regering van der
tien partijen gevormd met Deve Gowda als premier. 
Deve Gowda heeft met z ijn  coalitie geen meerderheid in  
de Lok Sabha, maar w el voldoende steun. De Congress- 
partij regeert niet mee, maar heeft w el steun aan de rege
ring toegezegd. Daar va lt blijkbaar toch niet a ltijd  op te 
rekenen, getuige de weerstand tegen hettekenen van het 
verdrag voor het stoppen van kernproeven. En soms lees 
je bijvoorbeeld weer dat leden van de Congress-partij en 
de Communistische CPI(M) elkaar te lijf  gaan in  West- 
Bengalen. Phoolan Devi, de 'Bandit Queen', is gekozen

Verkiezingen
Bijzonder was dat deze keer ook in  de deelstaten Jammu 
en Kashmir verkiezingen werden gehouden. Dat was lang 
niet gebeurd vanwege de politieke spanningen aldaar. 
Ook economisch gaat het slecht in  Kashmir, omdat men 
tegenwoordig de inkomsten van de toeristen mist. Reis
bureaus in  India zeggen allemaal dat Kashmir ve ilig  is 
voor toeristen. Ze zeggen er echter niet b ij w at het leger 
daar uitvoert, en dat je bijvoorbeeld de kans loopt ont
voerd te worden. Soldaten gaan niet graag naar Kashmir, 
dus degenen die er w el zitten zijn  niet de besten. Ik  heb 
verhalen gehoord over dorpen die zomaar werden over

vallen door het leger, 
en w aar de 
(m oslim ) vrouw en 
werden verkracht. 

M ijn reisbegeleidster had er meegemaakt dat de taxichauf
feur waar ze mee reisde op een kruising niet rechtsaf 
w ilde gaan, zoals de soldaten w ilden, en alleen maar 
werd gespaard omdat z ij als blanke erbij was.

In Nepal zijn  vorig jaar verkiezingen gehouden. Tot 1990 
had Nepal lange tijd  een systeem van gekozen lokale- en 
districtsraden en een nationale raad (Panchyat), maar 
fe ite lijk  had de koning alle macht. Politieke partijen wa
ren verboden. In 1990 werd na onlusten de macht van de 
koning ingeperkt en een constitutionele democratie inge-

D e  k ra n te n  in  N e p a l s c h rijv e n  o v e r ' 
o n ze  c o rru p te  m in is te r  X '
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steld. De Nepali Congress (centrum-links) haalde een 
absolute meerderheid bij de verkiezingen, de communis
ten werden de grootste oppositie-partij. Nepal kent ech
ter wel vijfjarenplannen en in  het stadje Patan zagen we 
een heuse communistische demonstratie.
Er is sinds september 1995 een driepartijen-coalitie met 
als belangrijkste partij de Nepali Congress, die ook pre
mier Bahadur Deuba leverde. De Nepalese regering te lt 
nu maar lie fst 48 m inisters, op een bevolking van 19 m il
joen (1992). En to t groot ongenoegen van velen hebben ze 
allemaal een dure dienstauto! Het is geen erg stabiele 
regering; er z ijn  veel wisselingen in  het kabinet en regel
matig smeergeldschandalen. De kranten schrijven dan 
rustig op de voorpagina over 'onze corrupte m inister X '. 
De communistische CPN-UML, nog steeds de grootste 
oppositiepartij, heeft veel steun onder studenten en de 
studentenvakbond. De studenten zijn  politiek bewust. 
Maar "D on 't neglect studying your Dharma", aldus een 
groot bord b ij een universite it in  Kathmandu. De hele 
samenleving is en b lijft doortrokken van religie.

Armoede
Waar je als westerling ondanks waarschuwingen vooraf 
toch aan moet wennen is dat armen je niet zien als een 
persoon, maar als een westerse weldoener. In kleine dorpjes 
lopen er vaak kinderen achter je aan, die maar een zin 
engels kennen: Hello-one-rupee! D it in schril contrast met 
de rijke mensen die je in  Indiase film s ziet, en de mensen 
van 'Youth for a better Ind ia ', IFLRY-lid u it Bombay. Je 
vraagt je wel eens af waarom er ontwikkelingshulp aan 
India gegeven w ordt, als je ziet hoeveel onnoemelijk rijke 
mensen er wonen. Helaas spreken alleen de rijken zoveel 
engels dat je er een echt gesprek mee kunt voeren. Dat 
zijn degenen die je in  het vliegtu ig tegenkomt: studenten 
die in  Amerika studeren, en ouders die na hun vakantie 
hun twee kinderen naar kostschool gaan brengen. Z ij doen 
in hun gedrag niet onder voor westerlingen. De rijke vrou
wen studeren en werken gewoon, getrouwd of niet, en 
zeggen als je hen ernaar vraagt dat hen daarbij niets in de 
weg w ordt gelegd. Armere vrouwen spreken al helemaal 
geen woord engels, en je ziet ze bijna niet op straat. A ls 
westerse vrouw  w ordt je op straat trouwens nooit aange
sproken voor een praatje. Contrasten alom!

Sinds 1990 volgt Nepal, net als India, een po litiek van 
libera liseren, m eer contact m et het bu iten land en 
decentraliseren. O ntw ikkeling en industrialisatie gaan 
echter niet zo goed en snel als men zou wensen. In  Nepal 
w ordt algemeen erkend dat de ontw ikkeling in  sommige 
opzichten u it de hand is gelopen. Voorbeelden hiervan 
zijn: de smeerboel en het w atertekort in  Kathmandu, 
krottenwijken die af en toe door de overheid gesloopt 
worden, en het v u il op de trekking-routes, dat met heli
kopters van de M ount Everest werd afgehaald. Ik  heb 
vaak gedacht dat het maar goed is dat er in  beide landen 
weinig auto's zijn, en afgevraagd waarom er toch geen 
ontwikkelingshulp w ordt gegeven in de vorm van roetfil- 
ters op de vele vrachtwagens en riksja's.Hoog opgeleide 
mensen klagen dat er geen werk op hun niveau is in  Ne
pal.
Toch lijk t Nepal een m inder grote chaos dan India. In 
Nepal gaan in principe alle kinderen naar de lagere school. 
Er bestaat opvang voor dakloze kinderen, dus in  principe 
zouden ze niet hoeven te bedelen. Officiële (!) statistieken 
over kinderarbeid (10-14 jaar)geven de volgende cijfers:

WHILE AT KOPAN 
MONASTERY 

PLEASE REFRAIN

STEAUNG LYING, 
SEXUAL CONQUCT 

INTÓXICANTS 
INCLUDING’ • 
TOBACCci t 

* THANK YOU

Nepal 45%, Bhutan 55%,
India 14%. Twee Neder
landse studenten die er on
derzoek deden, vertelden 
dat kinderen op scholen al
lem aal ingeprent w o rd t 
dat ze geen seks moeten 
hebben zonder condoom, 
maar ze leren niet w at seks 
is. En als ze dan rond hun 
elfde in  de prostitutie be
landen, ve rkoch t aan 
pooiers of gedwongen door 
hun ouders, komen ze daar 
dus te laat achter.

Ontwikkelings
samenwerking

A lle  on tw ikke lingsp ro 
jecten die via de Neder
landse ambassade in  India 
lopen doorlopen eerst een 
ontwikkelingstoets, waar
in  onder andere w ordt ge
keken of het project gun
stig uitpakt voor vrouwen
en voor het m ilieu. Men is ~  .....
in  Nepal behoorlijk kritisch over de ontwikkelingsprojec
ten en over alle 4000 buitenlandse 'experts' die er werken, 
en men heeft liever buitenlandse investeringen dan ont
w ikkelingshulp. De projecten lopen allemaal vertraging 
op en gaan teveel op voorwaarden van het donorland. 
Nepalezen w illen  dus meer zelf doen. Zo zijn  er V illage 
Development Committees, die zich bijvoorbeeld, op in i
tia tie f van de regering en de National Women's Conven- 
tion, bezig gaan houden met de uitvoering van de conclu
sies van de VN-Wereldvrouwenconferentie in  Beijing.
De Tibetaanse vluchtelingenkampen die we in  Nepal be
zocht hebben bestaan al zo lang dat ze intussen gewoon 
dorpen geworden zijn .
Vooral de vrouwen pro
beren in  hun onderhoud 
te voorzien door kettin
gen en dergelijke aan toe
risten te verkopen. Zo zie je dan dus tw in tig  vrouwen op 
een rij zitten met allemaal precies dezelfde spullen, en 
allemaal w illen ze dat je iets b ij ze koopt. Schrijnend is 
dat vluchtelingen die nu u it Tibet komen tegenwoordig 
door India en Nepal teruggestuurd worden. In  India zijn  
veel Bhutaanse vluchtelingen, die regelmatig protestmar
sen richting Bhutan organiseren. D ikw ijls worden ze voor 
ze Bhutan bereiken al gearresteerd.

G e d m g s c o d e b ij 

een  k lo o s te r in  

K a th m a n d u ... 

(F o to : H e m ië tte  d e  

R o o i/)
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Nadenken over de AOW Nieuwe leden en kennismakers

R o tte rd a m  - In de vorige Demo 
werd het voorlopige resultaat 
van de AOW-discussie in  het LB 
kort samengevat. H et LB lijk t 
voor een vergaande ind iv idua li
sering van de oudedagsvoorzie
ning te voelen. Z ij w il op een ter-

van ongeveer 38 procent. Om
da t de A O W -prem ie a lleen 
w ordt geheven over de eerste fl. 
44.000,- (de eerst schijf van het 
belastingssysteem) zal het intro
duceren van een AOW-premie 
voor de 65-plussers hard aan-

D o ri H a a g -  N u de introductie achter de rug is, is lie t aardig om de 
balans op te maken w at betreft de aanwinst aan nieuwe leden er. 
kennismakers in de achter ons liggende periode van 1996 (tot 18 
september). In onderstaande tabel is een overzicht gegeven van 
alle afdelingen met daarin het aantal kennismakers, het aantal 
nieuwe leden en het totaal van beide kolommen.

m ijn  van 20 jaa r de hu id ige komen b ij de mensen met een A fd e lin g K e n n is N ie u w T o ta a l

AOW  in  z ijn  geheel af bouwen klein aanvullend pensioen. De Amsterdam i i i i i i s l i l l i i l l l i s l l l
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de 65-plussers ontstaat b ij deze gecompenseerd. Een gedeelte l l l l i l l i i i ï i : | | l
oplossing ook een 'verloren ge lijke  compensatie kan worden i P I l l i l i l t * : ?
neratie'. De 50-plussers van nu betaa ld  u it de norm ale ........ ...... i l i i i ; ' ' M ë
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deze 'baby-boomers' toch een remt immers de werkgelegenheid .ÏS::;:® W Ê Ê M . l i l . l i l
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stige inkomen ve ilig  te stellen, positie en dus onze welvaart. De isgïssjjsjF S Ö IIII::;Ë M & m i i l , , s l
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m ie-stijging van de AOW. begroting. D it proces moet wel I B i l l i l 1 l i l l s i l
De werkgroep is van mening dat geleidelijk plaatsvinden met de l I l l l F : m ë ë : ë : ilÖI;:
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hoogte van 70 procent van het 
m in im um loon  gehandhaafd

als de 'baby-boomers' 65 jaar 
worden. T o ta a l l ï ö i i i i l i | l ! 7 | ! l l |

moet blijven. De onbetaalbaar
heid van d it stelsel kan nagenoeg 
geheel worden ondervangen door 
de uitkering koopkrachtvast in 
plaats van welvaartsvast te ma
ken en ook AOW -premie te hef
fen over de 65-plussers met een 
aanvullend pensioen. N u beta
len z ij geen premie voor deze 
voorziening. De 65-plussers heb
ben te maken met een ta rie f van 
ongeveer 15 procent over de eer
ste schijf, te rw ijl de '65-minners' 
te maken hebben met een ta rie f

W ij maken een principiële keuze 
voor een AOW gebaseerd op het 
omslagstelsel naast het op het 
kapitaaldekkingsstelsel rusten
de systeem van aanvullende pen
sioenen. Het gevaar van een ster
ke waardeverm indering van de 
pensioenen door in fla tie , zoals 
net na de tweede wereldoorlog 
het geval was, w ordt hierdoor 
sterk verm inderd.

C h r is tia n  H id d in k  (c o ö rd in a to r  

w e rk g ro e p  E c o n o m ie )

De kernen onderaan moeten worden door één persoon. Opmerke
lijke r is de positie van de kern Haarlem.
DeJD in Amsterdam trekt het beste nieuwe mensen. 1 letverschil 
met de nummer twee en nummer drie, is opmerkelijk. 1 hiervoor 
kan ik geen verkla ring geven.
1 lopelijk worden de kennismakers lid en zullen erin de resterende 
periode van 1996 nieuwe leden en kennismakers bijkomen. Veel 
sterkte met de opvang. Begin volgend jaar zal ik  de balans van 
1996 opmaken.

C k 'r im rü liru n iiv e k i^ X Ig u iie e n  sec re taris .

'P o l i t a in m e n f  tijdens Pl-weekend 1997

D e n  H a a g -  Ging het Politiek-In- 
houdelijke (PI) weekend vorig  
jaar over 'H et alledaagse leven', 
d it keer zal het jaarlijks terugke
rende discussieweekend in het 
teken van 'P o lita in m e n t ' staan. 
Het gaat dus over po litie k  en

entertainment. Mag de politiek 
bijvoorbeeld gebruikmaken van 
entertainment om de kiezer te 
bereiken c.q. te beïnvloeden. 
Daarbij kijken we natuurlijk naar 
de 'veram erikanisering' van de 
politiek; hoe entertaining de Ne

derlandse politiek is en wat de 
media er aan doen om politiek 
op een aantrekkelijke manier aan 
de man te brengen. D it zijn de 
eerste uitwerkingen van het CPZ 
over het aankomende Pl-week- 
end. Het weekend zal op 30 ja

nuari, 1 en 2 februari 1997 in  het 
vertrouwde NIVON-centrum in 
Lage Vuursche plaats vinden. In 
de Demo kom t er nog een uitge
breide aankondiging, maar hou 
het eerste weekend van februari 
vast v rij in  je agenda. ( C P Z )

D E M O
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Tegen h e t a g re s s ie v e  w e g s le e p b e le id  in h e t h o g e  n o o rd en

JD Groningen voert actie

E é n  v a n d e  v ijfh o n d e rd ü e ts e n m e te e n fly e r (F o to :M S k o  V e m o o y )

G ro n in g e n  - " W is t  u  d a t  o p  d i t  

s ta t io n  u w  f ie t s  g e s to le n  k a n  

w o rd e n  d o o r  d e  p o lit ie  ?"

D it was de openingskreet op de 
flyer die de Jonge Democraten 
afgelopen 16 augustus bevestig
den aan ruim  vijfhonderd fiet
sen op het Centraal Station in  
Groningen. De Groningse JD-ers 
uitten hiermee hun onvrede over 
het agressieve wegsleepbeleid 
dat de Groningse gemeente voert 
om het buiten de fietsenrekken 
plaatsen van rijw ie len tegen te 
gaan. Via de flyer riepen zij ie
dereen op om een bijgevoegde 
briefkaart op te sturen aan het 
college vanB&W . Omdat eerder 
overleg met D66-wethouder J. 
Pieters-Stam to t niets had geleid 
had de JD Groningen besloten tot 
het voeren van deze actie, waar
op ook de pers w erd  inge
schakeld.

A ls gevolg van het wegsleepbe
le id  betekent dat fou t gepar
keerde fietsen zonder pardon 
worden weggesleept en opge
slagen in  een grote loods. H ier 
kunnen de eigenaren hun fiets 
voor 25 gulden terug kopen. Vol
gens de JD w erkt d it niet en is er 
sprake van een structureel tekort 
aan fietsenrekken rondom het 
station. Daarbij kom t dat veel 
mensen wiens fiets weggesleept 
is denken dat deze gewoon ge
stolen is. Z ij komen hun fiets dus 
niet terugkopen en stelen in  som
mige gevallen zelfs een fiets te
rug.

De fietsenactie was succesvol. De 
plaatselijke en regionale pers pik
te de actie zeer goed op. N ie t al
leen de Groningse Kabelkrant en 
de regionale radio (OOG) namen 
de actie op in  hun nieuwsuitzen
dingen maar ook het Nieuwsblad 
van het Noorden schreef er een 
stuk over. Andere reacties op de 
actie van de JD bevestigden dat 
het gebrek aan voldoende fie t
senrekken een breed gedragen 
probleem is. De JD besloot daar
om door te gaan met de actie en 
een petitie aan te bieden aan het 
college van B&W. In deze petitie 
ging het om drie dingen: meer 
fietsenrekken b ij het station; een 
verlaging van de tarieven voor 
het betaald stallen voor studen
ten en het stoppen van het weg

sleepbeleid totdat er meer par
keerruimte is gecreëerd. Het aan
bieden van de petitie, op 9 sep
tember jongstleden, w erd door 
de pers ook goed belicht.

Verder maakte de actie b ij, met 
name, de D66-fractie in en de 
wethouder van deze partij, me
vrouw Pieters-Stam. Z ij zei in een 
reactie: "H et aantal fietsenrek
ken is al een tijd  lang onderwerp 
van gesprek. Maar het is een las
tig  probleem." Het knelpunt lig t 
volgens de wethouder b ij het 
ruim tegebrek rondom het sta
tion. Z ij zei te kijken w at z ij zo
w el aan het aantal fietsenrekken 
als aan de prijs van de bewaakte 
stalling zou kunnen doen. On
danks de reactie was voorzitter 
Thomas van Dalen niet geheel

tevreden.
"W ij snappen niet waarom op 
een zo concreet en weinig poli
tiek geladen probleem als d it niet 
daadkrach tige r gereageerd 
w ordt."
Toch is de JD over het algemeen 
zeer tevreden methet verloop van 
de actie. Z ij hebben hun stand
punt du ide lijk  naar voren ge
bracht en d it is niet onopgemerkt 
gebleven. In de gemeenteraad 
worden de ideeën van de JD ge
steund door Student & Stad (de 
plaatselijke studentenpartij in  de 
raad). Hun gemeenteraadslid 
heeft gezegd waarschijnlijk een 
m otie te zullen indienen. Het 
laatste w oord over d it onder
werp is dus nog niet gesproken.

(M a rtin e  W a g e n s v e ld )

D e  J D  h e e f t  

t o e k o m s t !

f)o n  /  fa a g - Om I er d it m otfc i o r- 
ganisoert de sfructuurcom.mis- 
sic op het komende congres een 
aantal brainstormsessies tijdens 
de gebruikelijke workshop ron
de .. TopJ
strucluurcommissie zal op het 
voorjaarscongres '97 een to e -:

teren. Deze visie zal gepaard 
gaan meteen aantal voorstellen 
met betrekking tot de organisa
tiestructuur van de jl) .
1 let is van groot belang dat de 
visie vande structuurcommis- 
sie gedragen,, w ordt door de ver
eniging. Op de kadordag is 
daarom al een start gemaakt 
met het nadenken over de toe
komst van de II.) (zie voor de 
resultaten Demo 13.4). Desal
niettem in magniet de gedachte 
rijzen dat de kaderdag ropro- 
senta tief is voor 'de vereniging'. 
Hen congres levert w ellicht een 
betere afspiegeling. Zowel de 
structuurcom m issie  als het 
ïLandelijk bestuur doen daar
om vanaf deze plaats een drin
gend beroep op A I.l.K  l.HDHM 
Kom naar het congres en neem 
deel aan de brainstormsessies 
over de toekomst van dé JD! 
tien je nieuw lid  en weet je nog 
nauwelijks iets van de lD? Dar. 
hebben we jou nodig! ..

ih n  je h e le rn a a i k h a r n ie td e /D e n  

h ild e  je  d it  a x g r c s  lia \ 'e r  m is s e n  ? 

Kom nou maar gewoon en gooi 
het in de groep!

W H  ja  d o lg ra a g  k o n u m , m a a r  h e b  

je  g e e n  t ijd  o m d a t je  m tx d  s tu d e 

re n ?

Daar wilden we hot nu ju ist met 
je over hebben!

B e n je e e n  g e ro u tin e e rd e  a fd e lin g s 

b e s tu u rd e r, w e rk g n x 'p a k ird in a to r  

e n  m in is te r  in  s p a ?

We verzoeken je vriundelijkdoch 
dringend geen speech voor te 
bereiden, maar je bent welkom!

E rg t ! r j i■je  d o c x i a a n  Ju ‘t  fa it  d a  U  <r 

iv e x ira lh m a a lb o b o 's  im le s tr u c -  

tu tifc q rn n iis s ié  z itte n ?

Kom ons alsjeblieft vertellen dat 
we niet moeten denken dat we 
alles zo goed weten (misschien 
weet jij het zelfs beter)! 
(M a d e le in e B a a rtm a n s , A  
A g é e ih T e ltm ia n )
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1 0  O k to b e r in R o tte rd am :

Brainstormavond projecten 'G e n o c id e  is geen natuurram p'

U tr e c h t- Gezien het succes van 
de projecten die we afgelopen 
jaar georganiseerd hebben, w il
len we die komend jaar voort
zetten. H et Landelijk Bestuur 
heeft bepaalde voorstellen voor 
projecten, maar we w illen  graag 
van ju llie  horen of ju llie  nog sug
gesties hebben die we kunnen 
gebruiken. Voor de inspiratie hier 
een paar projecten die d it jaar 
aan bod zijn  gekomen. V rijz in 
nig Democratie, die door m id
del van een artikelen reeks in  de 
DEMO verder gaat en daarnaast 
een tweetal V rijzinnig Democra-

D e n  H a a g -  De werkgroep Cul
turele Verscheidenheid w il de in- 
houd en vorm  van de culturele 
basisvorm ing gaan bedenken. 
Onder culturele basisvorm ing 
verstaan w ij dat kinderen op de 
lagere school leren hoe mensen 
u it andere culturen leven, w at zij 
belangrijk vinden en w at voor 
godsdiensten ze belijden. W ij 
weten niet wanneer je hiermee 
kan of moetbeginnen, w atje kin
deren precies moet leren en hoe 
je dat moet doen.

tie  dagen, op 26 oktober in  En
schede en 27 oktober in  Leiden. 
Daarnaast z ijn  er de projecten 
digitale democratie en natuur
lijk  econologie, een samenwer
king tussen de werkgroepen m i
lieu en economie. Op 21 oktober 
vindt er daarom een inloopavond 
plaats in  café 't  H a rt aan de 
Voorstraat 10 in  Utrecht plaats. 
Deze inloopavond begint om
20.00 en de reiskosten worden 
vergoed. H opelijk hebben ju llie  
leuke ideeën te bespreken. Vra
gen: M arleen van O ort, 030- 
2441562

Ben je geïnteresseerd in  andere 
culturen en v ind t je het belang
rijk  dat kinderen op de lagere 
school hier over leren? Of ben je 
ju is t geïnteresseerd in  onderwijs 
en kan je ons helpen de onder- 
w ijskant van d it geheel te belich
ten? Bel dan Nelleke Jansz en 
vertel haar je ideeën. Tel: 0182- 
532323. U ite indelijk w illen  we 
een artikel schrijven en de aan
genomen m otie over culturele 
basisvorming uitbreiden.
(C P Z )

R o tte r d a m -Kunnen Karadzic en 
M ladic w e rke lijk  worden be
straft? Is het VN-genocidever- 
dragweltoereikend? Ofwel: hoe 
kan de interna
tionale gemeenschap genocide 
voorkomen of stoppen? Die vra
gen staan centraal op de confe
rentie 'Genocide is geen natuur 
ramp', die een aantal Nederland
se NGO's op 10 oktober aan 
staande organiseren in  Rotter
dam.
Bijna 45 jaar lang werd het inter
nationale politieke systeem be
heerst door de Koude Oorlog. Na 
het uiteenvallen van de Sovjet
unie veranderde de aard van de 
conflicten: verreweg het'grootste 
deel van de gewapende conflic
ten v ind t nu plaats binnen de 
grenzen van nationale staten; 
genocide en massale schendin
gen van de mensenrechten lijken 
daarbij een vast onderdeel te 
zijn.
De organisatoren van de confe
rentie, waaronder Amnesty Inter
national, Artsen zonder Grenzen 
en de NDCO, zijn  ervan over
tu igd dat er meer gedaan kan 
worden ter voorkoming en bestrij
d ing  van genocide. M oge
lijkheden voor een beter instru 
mentarium zullen op de confe
rentie worden besproken. Een 
voorbeeld is het opzetten van 
een centrum voor conflictpreven

tie. Dat zou betrouwbare in for
matie over mensenrechtenschen 
dingen moeten verzamelen, zo
dat tijd ig  kan worden ingegre
pen.
Verder zou het VN-genoddever- 
drag volgens de congresorga 
nisatie moeten worden aange
past. De nadruk in  het huidige 
verdrag lig t voornam elijk op de 
berechting van daders, n iet op 
preventie. En zelfs de passages 
over berechting laten te wensen 
over: er is nog steeds geen per
manent Internationaal Strafrech
te lijk  Hof.
Een andere mogelijkheid die tij
dens de werkgroepen op de con
ferentie zal worden besproken is 
het beter toerusten van VN-troe- 
pen, en eventueelhet instellen van 
een permanente snelle interven
tiemacht.
M inister van M ierlo, voorm alig 
opperbevelhebber van de land
macht luitenant-generaal b.d. 
Couzy en openbaar aanklager 
van het Joegoslavië tribunaal 
Louise Arbour werken mee aan 
de conferentie.
De conferentie is op 10 oktober 
a.s. in  het Congrescentrum "En
gels" aan het Stationsplein 45 in 
Rotterdam.
Opgave: Bureau Ideeël Organi
seren, W eteringschans 269, 
A m sterdam . Telefoon: 020- 
4201711.

D e  w e rk g ro ep  C u ltu re le  V e rs c h e id e n h e id

C u l t u r e l e  b a s i s v o r m i n g

Training begeleiders project eigenwijsPromotiecampagne 
'Jongeren gaan EKO'
U tre c h t- De Nationale Jongeren- 
raad voor M ilieu  en Ontwikke
ling (NJMO) organiseert begin 
oktober een landelijke promotie
campagne voor biologische pro- 
dukten. De campagne J o n g e re n  

g a a n  E K O  is een vervolg op het 
project Groene K orting dat in  
1995 door de NJMO is georgani
seerd. Belangrijkste u itkom st 
van deze studentenkortingsactie 
was dat het verkoopkanaa l 
'natuurvoedingswinkel' voor het 
bereiken van een nieuwe groep 
klanten niet ideaal is. De NJMO 
is zich vervolgens gaan richten 
op supermarkten.
De start van de campagne vind t 
plaats op een moment dat alle 
A lbert Heijnfilia len de mogelijk
heid hebben om biologische pro- 
dukten op te nemen in het assor

tim ent. A lbert Heijn filia len  die 
consumenten de keuzemogelijk
heid voor het EKO-produkt nog 
onthouden, zullen door m iddel 
van een handtekeningenactie in  
veertien hoger onderwijssteden 
onder druk worden gezet om 
deze produkten wel aan te bie
den.
In  deze steden worden jongeren 
gedurende een week door m id
del van informatiestands, flyers, 
smaaktesten, spandoeken en 
advertenties geïnformeerd over 
biologische produkten. H ierbij 
w ord t benadrukt dat deze pro
dukten nu ook te koop zijn  via 
de gangbare verkoopkanalen.

Voor meer inform atie: Edwin 
Crombags, NJMO, tel: 030 231 
68 33.

N ijm e g e n - Per 1 januari 1997 zal 
de stichting PJP gaan draaien 
met een vernieuwde vorm  van 
het vroegere project 'Wegwijs op 
het gemeentehuis'. Jongeren krij
gen de gelegenheid b ij het nieu
we project 'Eigenwijs' om zelf ac
tie f aan lokale po litiek te doen. 
Ze verplaatsen zich zo'n dag in 
de ro l van gemeenteraadslid. 
Voor de uitvoering van d it pro
ject is de Stichting op zoek naar 
leden van de pjo's die de hele 
dag een groepje jongeren op een 
gemeentehuis w illen begeleiden. 
Een unieke kans om jouw  en
thousiasme voor de politiek over 
te brengen op de jeugd, die ten
slotte de po litic i van de toekomst 
zullen worden. Voor elke bege
leider zal per dag een vergoeding 
van ƒ 75,— plus reiskosten be
schikbaar zijn. Zaterdag 19 ok
tober zal er in  het gebouw van

de NJMO in  Utrecht, waar ook 
de PJP is gehuisvest een training 
plaatsvinden voor de program- 
m abegeleiders van de 
'eigenwijsprojecten'. Twee des
kundige trainers, Daniëlle Koe- 
lemy en Rem co van Oijen, zullen 
deze dag verzorgen. Ben je niet 
bekend met het fenomeen po li
tieke jongerenprojecten, maar 
heb je wel a ffin ite it met jonge
ren, meld je dan aan voor deze 
trainingen. Maar ook als je in  het 
verleden al projecten hebt bege
le id, dan is de tra in ing eveneens 
de moeite waard om alle ins en 
outs te horen van de nieuwe op
zet 'eigenw ijs'.
Voor verdere inform atie en aan
m elding voor de tra in ing kun je 
Saskia Stoffelsen bellen: 020 64 
90 23, o f een briefje sturen naar: 
PJP, Postbus 253, 3500 AG in  
Utrecht. (S a s k ia  S to ffe ls e n )
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h ttp ://w w w .p i.n e t/~ a n d o r/jd

Jonge Democraten in Cyberspace Stichting Politieke Jongerenprojecten

W o rld  W id e  W e b - Internet is een 
medium met toekomst. Dat is 
mooi voor de Jonge Democraten. 
N iet alleen omdat d it nieuwe me
dium de mogelijkheid heeft om 
participatie te stimuleren en de 
democratie te versterken, maar 
ook omdat het een aantal mooie 
kansen biedt voor de interne en 
externe inform atievoorziening 
van de Jonge Democraten. En de 
JD zou de JD niet z ijn  als ze nieu
we kansen niet zou aangrijpen!

Wat staat er te gebeuren in  Cy
berspace? In de eerste plaats is 
er een cyberredactie opgericht, 
die houdt zich bezig met het 
opzetten en onderhouden van de 
JD-site. De JD-site is te vinden 
op:

h ttp ://w w w .p i.n e t/~ a n d o r/jd .
Als je w ilt weten w at daar ge
beurt moet je een kijkje nemen. 
Om een slipje van de sluier op te 
lichten: je v ind t er de komende 
JD-activiteiten, er zijn  discussies, 
je kunt er nieuwe politiek-inhou- 
delijke artikelen lezen en DEMO- 
held D irk Dullendries heeft er zijn 
eigen "thuispagina".

Naast desiteop hetW orldW ide 
Web kent de JD ook nog drie 
mailinglijsten. Een m ailing lijst is 
een soort discussiegroep via  
email. Het principe van een mai
ling lijs t is als volgt: jij bent lid  
van een m ailinglijst en stuurt een 
bericht naar het adres van de lijst 
(één mailtje naar één emailadres 
dus!). A lle  andere leden van de 
lijs t vinden vervolgens jou be
richt in  hun mailbox en kunnen 
daar dan op reageren. De JD kent 
drie lijsten: JDA, JDB en JDI.
De JDA lijs t is de aankondingin-

genlijst: hier kun je bekend ma
ken dat jouw  afdeling een be
paalde activ ite it organiseert of 
lezen dat de afdeling Twente 
binnenkort zijn  lustrum  viert. 
De JDB-lijst is er voor discussie. 
A ls je w ilt uitleggen waarom jij 
de begroting van het Paarse ka
binet zo asociaal v ind t o f w ilt 
reageren op iemand die zo'n on
genuanceerde stelling over de 
lijs t gooit, dan kun je dat doen 
op de JDB-lijst. E indelijk 24 uur 
per dag discussiëren!
De JD I-lijst tenslotte is nog maar 
net van start gegaan. De I staat 
voor internationaal. H ier kun je 
(in het Engels) discussiëren met 
leden van buitenlandse zuster
organisaties van de JD. Ook kan 
de lijs t worden gebruikt voor

aankondigingen van internatio
nale JD-activiteiten.

Heb je interesse in  een van de 
m ailinglijsten? Stuur dan een 
m ailtje naar andor@dds.nl met 
in  de subjectregel "JD in fo ". Je 
krijg t dan een m ailtje terug met 
w at practische inform atie over 
de lijsten. Je kunt ook even k ij
ken op:
h ttp ://w w w .p i.ne t/~ ando r/jd /
m a il.h tm l.

Overigens kun je in  de congres
bijlage in  deze DEMO een voor
stel to t toevoeging aan het huis
houdelijk reglement lezen, be
doeld om d it hele cybergebeuren 
een officiële status te geven.
Op pagina 15 v ind t je alle in fo r
matie die je nodig hebt.
Je ziet het, de JD neemt de v irtu 
ele werkelijkheid serieus.

(A n d o r  " W ie  a n d e rs ? " A d m ira a l)

D e n  H a a g -  Sinds 2 ju li 1996 kent 
het politieke jongerenwerk een 
nieuwe speler op de m arkt, de 
Stichting Politiekejongeren Pro
jecten (PJP). De oprichting van 
deze stichting is het gevolg van 
het uittreden van de politieke jon
gerenorganisaties u it het Insti
tuu t voor Publiek en Politiek. D- 
eze laatste organisatie is voort
gekomen u it een fusie van een 
aantal organisaties die zich be
zig hielden met burgerschaps- 
vorm ing, waartoe ook politieke 
vorm ing behoort.
Het vroegere M50, het scholings 
envormingsorgaanvande PJO's, 
ging ook op in  deze grote club. 
Na twee jaar sam enwerking 
bleek dat met name het budget 
van de jongerenafdeling gebukt 
ging onder bezuinigingen. Uitein
delijk besloten de PJO's dat sa
menwerking niet langer mogelijk 
was wanneer de belangen van de 
Jongerenafdeling niet voldoende 
in  acht zouden worden genomen. 
Daardoor werd de uitstap per 1 
januari van d it jaar een feit. 
Ondertussen zaten de PJO's u i
teraard niet stil. Er was immers 
een gat gevallen in  de markt. Het 
scholen en vormen van jongeren 
in  politieke besluitvormingspro
cessen diende door te gaan.
Er werd besloten om een nieuwe 
stichting in  het leven te roepen: 
de Stichting Politieke Jongeren
projecten.
De doelstelling van deze nieuwe 
stichting is "het bevorderen van 
algemeen politiek vormingswerk 
voor en door jongeren. Z ij tracht 
d it doel onder meer te bereiken 
door het (doen) uitvoeren van 
projecten, gericht op inform atie 
aan en participatie door jonge
ren."
Concreet houdt d it in  dat de 
Stichting PJP onder andere de 
Wegwijs op het Gemeentehuis
projecten van het IPP ovemeemt. 
Daarnaast zal de Stichting nieu
we projecten gaan ontwikkelen 
en uitvoeren. Verder w il de Stich
ting  in  opdracht van diverse 
(overheids)organisaties projec
ten gaan uitvoeren. Kortom de 
Stichting heeft grootse plannen. 
De Stichting denkt al deze plan
nen te gaan verwezenlijken door 
een intensieve samenwerking 
met de politieke jongerenorgani
saties aan te gaan. Deze samen
w erking kom t to t u iting  in  de 
w ijze waarop de Stichting is ge

organiseerd. H et Stichtingsbe
stuur bestaat u it leden van de 
diverse PJO's. Er is gekozen voor 
een v ijfkopp ig  bestuur bestaan
de u it een voorzitter, secretaris, 
penningmeester, projectcommis- 
saris interne projecten (waaron
der W egw ijs) en een p- 
rojectcommissaris marktprojec- 
ten (projecten in  opdracht van). 
Daarnaast is er de PJO-raad, die 
bestaat u it tenminste een lid  van 
het Hoofd- (Landelijk-)Bestuur 
van iedere PJO. Daarnaast kan 
iedere PJO nog een ander lid  in  
de PJO-Raadbenoemen. De PJO- 
raad is het hoogste besluitvor
mende orgaan van de Stichting. 
In het kort kom t het erop neer 
dat vrijw e l alle besluiten van enig 
belang door de PJO-raad moe
ten worden goedgekeurd. Tevens 
kan de PJO-raad voorste llen 
(voor projecten etc.) doen aan het 
Stichtingsbestuur. Deze voor
stellen hebben een bindend ka
rakter. H et bestuur za l deze 
voorstellen dus moeten uitvoe
ren.
Het is du idelijk dat het bestuur 
van de Stichting PJP niet alle ta
ken alleen kan uitvoeren. Daar
om zullen er in  de loop van d it 
jaar een aantal commissies ge
vorm d worden die de diverse 
projecten gaan u itvoeren. De 
Stichting zoekt hiervoor nog een 
groot aantal mensen. In  een aan
ta l gevallen zal hier naast een 
onkostenvergoeding een v rijw il- 
lige rsve rgoed ing  tegenover 
staan. Dus heb jij interesse in  
politieke vorm ing en scholing 
van jongeren en heb je zin om je 
in  d it nieuwe avontuur te stor
ten laat d it dan snel weten aan 
het stichtingsbestuur. Je kunt 
uiteraard ook contact opnemen 
m ethet PJO-Raadslid van jouw 
PJO. De Stichting PJP hoopt snel 
w atvan je te horen!!

V o o rz itte r S tichtingsbestuur 
PJP:
Rutger Jan Hebben: 
070-5130439
Postadres PJP:Maliebaan 80, 
3581 CW Utrecht 
PJ O-Raadsleden:
JS: N icky Bouwers
J OVD: O laf Penne
JD: W im  Rampen
C DJ A : Martine Visser
GPJC: G errit Oosterhuis
RPF-J: Esme Wiegman
Dwars: Tatjana Visak
(W im  R a m p e n )
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G o o i s e  J D - a f d e l i n g  s u c c e s v o l  i n  g e m e e n t e p o l i t i e k

H ilv e r s u m  -  "Onze kracht is dat 
we onderwerpen kiezen die be
langrijk zijn voor jongeren. Daar
om w ordt er zo goed naar ons 
geluisterd" aldus de Gooise JD- 
voorzitter Arjan Verweij . H ij is 
opgetogen over het succes van 
de JD-afdeling in  de Gooise g- 
emeentepolitiek. "W e hebben al 
zoveel item s op de po litie ke  
agenda gekregen - en dat niet 
alleen- onze ideeën krijgen alle
maal navolging".

Volgens A rjan begon het met het 
jongerencentrum De Tagrijn in 
Hilversum. Het jongerencentrum 
moest w ijken voor woningbouw, 
maar de JD zette zich in  voor 
behoud van het centrum. On
langs w erd bekend dat het j- 
ongerencentrum niet hoeft te v- 
erdwijnen. "H et heeft jaren ge
kost voor er duidelijkheid kwam, 
maar ook d it is een groot suc
ces". De JD 't  Gooi heeft zich 
vooral de laatste jaren actief be
moeid met de gemeentepolitiek. 
Onderwerpen als jongerenhuis
vesting, uitgaansbeleid, drugs
beleid enintegraaljongerenbeleid

werden de speerpunten voor de 
JD 't  Gooi. Vooral de lokale me
dia werden gebruikt als machts
m iddel. "P o litic i zijn  enorm ge
voelig voor pub lic ite it en daar 
hebben w ij dankbaar gebruik van 
gemaakt. De pers vind het ra
zend interessant als we weer iets 
hebben, want ze weten dat we 
met een goed onderbouwd ver
haal komen".

Resultaten bleven niet u it. De 
Tagrijn  m ocht b lijve n , de o- 
peningstijden van de horeca in  
H ilversum  werden verruim d, er 
kom t een uitgaanscentrum  in  
Huizen, er w ordt meer gedaan 
aan jongerenhuisvesting in  de 
regio, jongerenparticipatie is on
derdeel gew orden van b- 
eleidsvorming in Hilversum en er 
is een nachtbus naar Huizen g- 
ekomen. "E r komen nu zelfs 
nachtbussen naar Laren, B lari- 
cum en Eemnes. Maar w ij zijn 
nog niet tevreden. We gaan actie 
voeren om ook nachtbussen naar 
's-Graveland en Kortenhoef te 
krijgen. Binnenkort gaan w ij daar 
m et de vervoersm aatschappij

M idNet over praten".

De JD 't  Gooi b lijk t vooral op 
eigen kracht de ideeën van de JD 
op de politieke agenda te k rij
gen. Slechts sporadisch w ord t 
samengewerkt met D66. "D66 
hebben we niet nodig. N u kun
nen we meer namens alle jonge
ren spreken en niet namens de 
jongerenorganisatie van een par
tij. Dan w ordt er ook beter naar 
je ideeën gekeken". Erw ordt ech
ter wel gekekeken naar draag
vlakverbreding. Onlangs is er in  
Hilversum een werkgroep jonge
renhuisvesting gestart, die behal
ve Gooise JD-leden ook u it an
dere jongeren bestaat die graag 
w illen meehelpen aan een struc
tureel jongerenhuisvestingsbe- 
leid. De JD 't  Gooi is al een tijd je 
bezig met jongerenhuisvesting in 
de regio. Door gesprekken met 
de woningcorporaties en de ver
antwoordelijke wethouders is er 
al veel bereikt. En als ze niet luis
teren, w ord t de pers weer inge
schakeld. O f zelfs een ombuds- 
commissie. Arjan: "De H ilver- 
sumse wethouder Flink behan

delde ons slecht en kwam ver
schillende toezeggingen niet na, 
daarom zijn  w ij als afdeling naar 
de ombudscommissie gestapt. 
Er lig t nu een officiële klacht te
gen hem. We hebben alle vertrou
wen erin dat we gelijk krijgen. 
Met ons va lt n iet te sollen."

Op het ogenblik d rukt de JD 't  
Gooi een stempel op de discus
sie over het drugsbeleid in  de 
gemeente H ilversum . JD 't  Gooi 
kwam met het 'H ilversum s s- 
oftdrugsmodeT, een model be
staande u it commerciële coffees
hops en een softdrugswinkel met 
een inform atie- en adviesfunctie. 
De eerste reacties op d it idee 
w aren erg p o s itie f. "- 
Burgemeester Kraaijeveld-Wou- 
ters heeft ons uitgenodigd om 
samen met instanties als de Jel- 
linek te discussiëren over ons 
idee. D66, PvdA, Groen Links en 
zelfs Leefbaar H ilversum  zagen 
er ook w e l iets in . M isschien 
w o rd t d it w el onze volgende 
succes-story" besluit Arjan.

(E r ik  B o o g )

N i e u w s  v a n  h e t  i n t e r n a t i o n a l e  f r o n t

G ro n in g e n  - In  m ijn dromen zie 
ik  de kaart van Europa en om
geving als een stafkaart bedekt 
met prikkertjes die belangrijke 
activiteiten aangeven. Er staat 
veel te gebeuren op het internatio
nale front. Soms waan ik  m ij een 
generaal die poogt z ijn  vlagge
tjes steeds verder te verzetten. 
Soms voel ik  m ij verlaten door 
m ijn troepen. A ls ik  van ju llie  
v rijw e l geen respons k rijg  op 
m ijn oproep deel te nemen aan 
een of andere internationale ac
tiv ite it. Soms ook voel ik  m ij sim
pel voetvolk in  een veel grotere 
troepenmacht die bestaat u it vele 
internationaal actieve jongeren. 
Genoeg oorlogszuchtige taal, 
laat ik  terzake komen. Een greep 
u it de internationale activiteiten 
van deze maanden. Er waren er 
JD'ers aanwezig b ij de Ijzerbe
devaart in  België en bezocht ik  
een LYMEC-seminar in  Helsin
ki. A ls deze Demo uitkom t heb
ben we het JD/VUJO-weekend 
over asielbeleid achter de rug, en 
misschien ben je nog net op tijd  
om je op te geven voor de bui-

tenlandexcursie naar Ljubljana 
over voorm alig Joegoslavië (zie 
vorige DEMO), IFLRY organi
seert begin oktober een uitgebrei
de bijeenkomst in  Oslo, er gaat 
misschien een delegatie naar Se
negal, en eind november naar een 
congres in  Jeruzalem. A lsof dat 
alles nog niet genoeg is, gaan 
twee JD'ers eind oktober naar een 
YDC-seminar en-congres in  Cai
ro , en vinden  er congressen 
plaats van diverse zusterorgani
saties.
Voor hen die zich voor langere 
tijd  w illen  inschrijven b ij het JD- 
vreemdelingenlegioen, is het in 
teressant te weten dat er nog 
JD'ers worden gezocht voor de 
internationale commissie (INCO) 
om zich bezig te houden met 
Oost-Europa en Vereniging 31. 
Mocht je helemaal gegrepen zijn  
door het internationale w erk en 
belust op grote macht (behalve 
over je eigen tijd ) dan kun je je 
kandideren voor de LB-post In
ternationaal Secretaris. Ook voor 
hen die zich eerst rustig w illen 
oriënteren bestaat een oplossing:

bel het secretariaat en neem een 
abonnement op de Internationa
le Nieuwsbrief.
Mocht je na al deze afkortingen 
en verre landen door de nacht 
zwalken als een aangeschoten 
so ldaat zonder in fra ro o d - 
apparatuur, wees gerust. Voor 
vragen kun je me a ltijd  bellen, 
mailen of schrijven (en toen was 
er lic h t...) Deelnam e aan 
internationale activiteiten staat 
open voor alle JD'ers, ook voor 
hen zonder goedgevulde porte
monnee en bergen internationale 
ervaring. Een lijs t van activitei
ten kun je vinden in  de agenda in  
deze DEMO.
Internationale activiteiten wer
ken bijzonder blikverruimend en 
leveren bovendien vrienden op in 
heel Europa, en soms daarbui
ten. Mocht het nu zo zijn  dat ik  
niet w ordt platgebeld door JD'ers 
die internationaal w illen, dan zal 
ik  m ij verhangen aan de M artini
toren, teleurgesteld over zoveel 
onbenul in  de wereld. Overigens 
ben ik  van mening dat Carthago 
verwoest dient te worden, maar

ook voor pacifistische zaken sta 
ik  volledig open.
In t e r n a t io n a a l s e c r e ta r is :  B a r t  

H o o g e n b o o m  (0 5 0 -3 1 1 1 6 7 5 )

Democratiserings- 
boekje 30 jaar 
D66

D e n  H a a g -  Op 14 oktober 1966 
is de partij Democraten 66 op
gericht. D it jaar bestaat D66 dus 
30 jaar. Om d it te vieren leek het 
ons aardig om te kijken w at D66 
nu nog aan radicale democrati
sering kan doen. Vandaar dat 
het LB met hulp van anderen een 
'boekje' met vernieuwde ideeën 
w il aanbieden. D it gebeurt via 
een inform ele bijeenkomst op 14 
oktober in  Grand café 't  Gouden 
Hooft, aan de Grote Kerk te Den 
Haag. Prominente D66'ers zu l
len hierbij aanwezig zijn. Aan
vang vanaf 20.00 uur. Iedereen 
is welkom. (G e rh a rd B ru n s v e ld )
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W at m o e t j e  d a a r  n o u  m e e ?

Internationale Vrijzinnig-dem ocratiedag in Leiden en in Twente

Op zaterdag 26 oktober in Twen
te en op zondag 27 oktober in 
Leiden, aan de Wassenaarseweg 
163 (of vo lg de borden vanaf 
CS), zal een aantal sprekers van 
onze buitenlandse zusterorgani
saties komen praten over hun ge- 
dachtengoed. Het va lt op dat 
onze buitenlandse zusterorgani
saties, waarvan w ij vinden dat 
hun politieke ideeën erg veel met 
de onze overeenkomen, vaak 
heel duidelijk weten aan te ge
ven w at hun beginselen zijn. In 
Twente en in  Leiden zullen de 
sprekers eerst een korte toe
spraak houden over hun politie
ke inspiratie. In  de werkgroepen 
die daarop vo lgen, kunnen 
JD'ers met elkaar en met de spre
kers in  discussie treden over wat 
vrijzinnig-dem ocratie voor hen 
eigenlijk inhoudt. De dag zal 
worden afgesloten met een fo
rum waarbij het publiek zelf ook

A m s te rd a m  - Ook al zingt h ij u it 
volle borst "H et is een nacht...', 
toch zal Guus Meeuwis naar alle 
waarschijnlijkheid niet aanwezig 
zijn op de nacht van de JD. Met 
deze nacht bedoel ik  na tuurlijk 
de nacht van de democratie, in 
middels een bekend fenomeen in 
JD'kringen geworden. De nacht 
v ie rt d it jaar, in  al haar schoon
heid, haar eerste lustrum . V ijf 
jaar nacht van de democratie is 
uiteraard reden voor een extra 
levendig feest in  het hartje van

zijn  inbreng kan hebben.
De dagen in  Twente en Leiden 
hebben dezelfde opzet. Op d it 
moment hebben we twee toezeg
gingen van sprekers en één bijna- 
toezegging:
A lex W ilcock is oud-voorzitter 
van de Liberal Democrat Youth 
and Students (LDYS) u it Enge
land en Wales, één van onze Brit
se zusterorganisaties. De orga
nisatie noemt zichzelf liberaal, 
een begrip wat in  Groot-Brittan- 
rdë, net als in bijvoorbeeld de Ver
enigde Staten, niet de rechts-con- 
servatieve bijsm aak kent die 
het in  Nederland heeft.
A ls er één organisatie is waar
mee de JD al lange tijd  intensie
ve contacten onderhoudt, dan is 
het wel de Vlaamse Volksunie- 
jongeren (VUJO). Op de v rijz in 
nig-democratiedag zal voorzit
ter Sigurd Vangermeersch naar 
alle waarschijnlijkheid spreken

Amsterdam.
De organisatie is al een paar 
maanden bezig en heeft een pro
gramma samengesteld dat ieder
een de hele nachtwakker zal hou
den. V ia interessante sprekers, 
discussies, een forum , triv ian t- 
spel, een discofeest en nog veel 
meer, worden de bezoekers van 
de schemering naar de ochtend
gloren geleid.
A ls locatie voor het gebeuren is 
gekozen voor de 'H eilige Zeug' 
in  de Warmoestraat. Deze loca-

over de inspiratiebronnen van 
deze Vlaamse organisatie. De 
VUJO noemt zichzelf Vlaams- 
nationalistisch. Omdat nationa
listisch in  Nederland eigenlijk al
leen maar w ordt geassocieerd 
met extreem-rechts kan d it ge
makkelijk verwarring op leveren: 
de ideeën van de VUJO lijken in 
de verste verte nog niet op ex- 
treem-rechtse denkbeelden. De 
VUJO staat voor verscheiden
heid, integraal federalisme, anti
racisme, opkomen voor de rech
ten van (met name onderdruk
te) volkeren, en over het alge
meen staat z ij voor een progres
sieve politiek.
Ada Colauis oud-voorzitter van 
M ovim ent de C ritica  Radical 
(MCR), één van onze Catalaan
se zusterorganisaties. Ook hij zal 
spreken op de internationale v rij
zinnig-dem ocratiedag. MCR 
neemt sterk principië le stand-

tie lig t ongeveer achter de Bijen
kort en dus v lakb ij CS. De orga
nisatie is ervan overtuigd dat 
niemand spijt zal krijgen van een 
bezoek op 12 oktober in  de Hei
lige Zeug.
Dus b ij deze roep ik  iedereen op 
om op zaterdag 12 oktober de 
trein, bus, tram  of fiets te nemen 
en vanaf 20.00 uur te komen op 
de v ijfd e  verjaardag van de 
Nacht van de Democratie!
(In fo  b ijS a s k ia  W ild e m o iS j 

te l. 0 2 0 - 6 4 7 9 0  2 3 )

punten in  op het gebied van in 
dividualisering, gelijke rechten, 
laicisme (het u itslu iten van de 
invloed van de geestelijkheid op 
het openbare leven) en mensen
rechten. MCR noemt zichzelf'ra
dical', maar in  de betekenis die 
w ij wellichtm etvrijzinnig-dem o- 
cratisch zouden vertalen.
Tevens zal er een Filippijnse gast 
zijn. G laddis Cagadoc is pen
ningmeester van K a lip i en zal 
haar visie over vrijzinnig-dem o
cratie geven.
Op de dag ze lf zu llen  tolken 
aanwezig zijn  zodat iedereen die 
Engels, Nederlands o f Spaans 
spreekt alles kan volgen en zijn 
of haar inbreng kan geven. Voor 
meer inform atie over de v rijz in 
nig-democratiedag of het jaar- 
project vrijz inn ig -dem ocra tie  
kun je contact opnemen met 
Andor Adm iraal, andor@pi.net 
/0229-237050. ( A A )

Commissie over 
royement geïnstal leerd
D e n  H a a g  -  Op 27 augustus 
jongstleden is de commissie geïn
stalleerd die voor de ALV  een 
voorstel moet form uleren over 
het royement van P.M. De com
missie bestaat u it de volgende 
personen. Namens P.M. z it Mark 
van Barschot erin, voor het lan
delijk bestuur Raymond Jeene, 
en Mare van den Broek, Steven 
Pieters en Steven van Schilfgaar- 
de als onafhankelijke leden. Het 
voorstel dat deze commissie doet 
is n iet bindend, maar op de ALV 
zal het ter stemming komen. Het 
voorstel w ord t gedaan aan de 
eerstkomende ALV. (L B )

T h e m a  van  d e  N a c h t: 'M ed ia : S la a p t d e  p o litiek? '

Nacht van de democratie in Amsterdam
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S P o l ï t ï t i u e

P A U S  W E L L I C H T  E E N

W E Z E N ! !

Het pauselijke ritueel van het kussen 
der aarde komt in een heel ander per
spectief te staan na een recent onder
zoek waaruit de kans blijkt dat de paus 
niet menselijk is. Onderzoekers van 
wereldfaam zijn er nog niet uit: is de 
Poolse PAUS JOHANNUS PAULUS 
II nu wel of geen echt mens? In het 
vermaarde'wetenschappelijk tijdschrift 
Nature discussiëren natuurvorsers 
over dit vraagstuk. De berekening 
achter deze wereldschokkende con
clusie luidt:
Als we willekeurig een mens be
schouwen dan is de kans dat hij paus 
is extreem klein: 1 op de zes miljard 
= 0,000.000.000.17. Dus als een indi
vidu menselijk is, is het onwaarschijn
lijk dat het de paus is (paus < 
0,000.000.000.17). Johannes Paulus 
is de paus; dus is hij geen mens (p < 
0,000.000.000.17).
Er van uitgaande dat deze bereke
ning klopt vraagt de wetenschapsre- 
dactie van PP zich oprecht af: Wat wil 
de Paus van ons? Anonieme bron
nen bevestigen dat het St Pietersplein 
inderdaad als landingsbaan voor 
UFO's fungeert, (bron: Weten
schapsbijlage NRC 8-8-96)

A o i ï t i q u e

O N T H U TSEN D !!!

GroenLinks-kopstuk Pitstra 
geeft Bea van katoen:

K O N I N G I N  i S  V E R D E R F E L I J K  

V O O R  D E M O C R A  T I E I S S U

2J sent- PutiR TK-fractielelder to
ques Wallage [SOI 
8 okt: SP TK-fractleleitler lan Ma- 
ri/nissen 144!
13 okt.: P M  TK-lid ton ICTSVJuan 
Zijl m i
11 okt: IIVD-liü Robin linschoten 
1401
24 okt Putto TK-llü Thanasis bpos- 
toloulSOI
14 nou: Staatssec. DBS tocob Kohn- 
stammun
21 nou: PudATK-lidRiek üeCtoe 1491 
3 dec: DBS 1K-liü Buikje Roeibot 
[40!
18 dec: VVO TK-Ud Anne-lize uan 
der Stoel 142!
21 dec: Staatssec. PudR Willem 
Vermeend !48]
23 dec: CBR TK-fractieleider tn- 
neus Heerma 1521

G efeliciteerd!

JP phonehome...

Dinsdag 17 september, pringesdag: Tout 
's Gravenhage trok erop uit om in japon 
of jacquet te flaneren langs de route van 
de gouden koets. Den Haag was voor 
één dag één groot Italiaans terras! Zo 
niet voor de Groningse GROENLINKS- 
SENATOR TOM PITSTRA (47). Zijn 
koninklijke uitnodiging had hij allang in 
de oud-papierbak gegooid.
Waarom was u niet bij de troonrede 
aanwezig?
Het is één grote platitude, een inhouds
loos ritueel. Daarnaast ben ik, net als 
GroenLinks principieel tegen de monar
chie.
Stoorde het u dat uw partijgenoten 
PAUL ROSENMöLLER zelfs  m et 
das!- wel aanwezig waren?
Die das van Rosenmöller stoorde me 
niet maar GroenLinks-Kamerieden zou-

H a r e  K o n i n k l i j k e  H o o g h e i d  i n  d e  w a r :

Hup M ilan Hup!

Z.K.H. Prins Claus is zijn verbazing de baas en probeert koelbloedig in te 
grijpen (Foto: Michael Kooren, WFA)

De openingswedstrijd van de Amster
dam Arena tussen Ajax en AC Milan 
(14 augustus j.l.) werd voor voetbal- 
minnend Nederland een ware ontluis
tering! De ijzige stilte na het eerste 
doelpunt van AC Milan werd slechts 
doorbroken door het uitbundige gquich 
van onze zo geliefde vorstin BEA
TRIX. Het publiek was oprecht ver
baasd over deze spontane ingeving. 
Eén van de personen uit het directe 
gevolg van onze Koningin verklaar
de later dat Prins Claus nog had ge
probeerd de situatie te redden: "Aber

Moeselblümchen, das ist nicht derrich- 
tige Mannschaü!" Maar toen was het 
kwaad al geschied.
Het publiek had mogen aanschouwen 
hoe onze Koningin haar blijdschap uitte 
over een Italiaans doelpunt. Onder inti
mi is het al langer bekend dat de Konin
gin niet zo veel inzicht heeft in onze 
nationale volkssport.
De PP-redactie steltvoor dat de Konin
gin eens een afspraak maakt met haar 
zoon Willem-Alexander, die op de laat
ste Olympische Spelen een ware sport- 
kenner bleek.

den zich -net als vroeger- tijdens de 
troonrede buiten de Ridderzaal, in het 
land bij acties moeten aansluiten tegen 
het gepresenteerde beleid.
Bestaat er nog discussie over dit on
derwerp binnen GroenLinks?
Jazeker maar Paul (Rosenmöller, MvL) 
vindt dat niet zo leuk. Hij is conformis
tisch, wil er graag bijhoren.
Maar prinsjesdag geeft toch ook jeu  
aan de politiek?
Hetis allemaal poppenkasten vermaak. 
Het gaat vooral over de hoedjes van de 
dames! In Nederland is de Koningin nog 
wel populair maar in Engeland wil de 
bevolking zo langzamerhand af van 
FUCKINGHAM PALACE. Met zo’n 
feestganger als WILLEM ALEXAN- 
DER gaat dat hier misschien ook ge
beuren.
U moet zich verheugen over de dis
cussies van de laatste weken over 
de rol van BEATRIX.
Ja wantze heeft een grotere macht dan 
je denkt. Ze is een soort ongecontro
leerde schaduwregering. Dat is ver
derfelijk voor een democratie. Ze maakt 
zich nu ook al niet populair met de ver
dediging van de jacht en de ontvangst- 
weigering van niet-getrouwde stel
len. Wanneer dat maar genoeg in de 
media komt slaat de populariteit mis
schien wel om. (MvL)

■ f
J&k

Dat BORIS NIKOLAJEVITSJ JELTSIN.
er lustig op los schiet wisten we niet. 
JELTSIN schiet graag raak in de bos
sen rondom zijn buitenverblijf, maar 
waarop is niet duidelijk. In MOSKOU 
wordt gefluisterd op lastige veiligheidsad
viseurs! LEBED is gewaarschuwd! 
(WEEKEND) EP
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_andelijk Bestuur

V o o rz itte r

Dennis Hesseling, 030-2543887 
(hesselm@math.ruu.nL)
S e c re ta ris  P o lit ie k  

G errit-Wim G erritsen, 053-4895057 
Semafoon: 06-59537837 
A lg e m e e n  s e c re ta ris  

Gerhard Brunsveld/024-3236769 
P e n n in g m e e s te r a .i.

Wim Rampen, 030-2448520 
S e c re ta ris  O rg a n is a tie  

Madeleine Baartmans,
030-2716729
In te r n a tio n a a l S e c re ta ris  

Bart Hoogenboom, 050-3111675 
(b.w. hoogenboom@cpedu.rug.nl) 
S ecre ta ris  S c h o lin g  &  V o rm in g  a .i. 

Marleen van Oort, 030-2441562 
S e c re ta ris  L e d e n w e rv in g  en  O p 

v a n g  a .i.

Wanneke Sabatino, 020-6831165 
S e c re ta ris  P u b lic  R e la tio n s  a .i.

Barbara Naumann, 030-2939295 
Semafoon: 06-59536387

Coördinatoren projecten 
1996
E c o n o lo g ie

Ageeth Telleman 020-6752238 
V r ijz in n ig -D e m o c ra tie  

Andor Admiraal 0229-237050 
D ig ita le  D e m o c ra tie :
Seraphim Karyotis 030-2964235 
M e d is c h e  E th ie k : Vacant

W erkg ro ep en

Culturele Verscheidenheid
Nelleke Jansz, 0182-532323 
Ethiek
Gerard Janssen, 030-2897500 
Economie
Christiaan Hiddink, 010-4431688 
Europa
Edwin Peek, 020-6825692
Internationale Betrekkingen
Mabel Frumau, 020-6637456
Jongerenbeleid
Inge Hagens, 0485-314938
Mensenrechten
Marieke Taartman, 024-3235544
Midden-Oosten
Onno van den Muysenberg,
020-6627248
Milieu
René Cornelissen, 053-4894094 
Ontwikkelingssamenwerking 
Annemiek de Haan, 030-2910141 
Politie en Justitie
Robert van der Ende, 036-5340241

Agenda
Oktober

7  Confrontatiebijeenkomst 
met Gerrit-Jan Wolffensper 
ger. In  de Kargadoor, Oude 
Gracht 36 Utrecht, zaal open
19.30 uur, aanvang 20.00 uur 
to t 22.00 uur.

12 Nacht van de democratie in  
'De Heilige Zeug' te Amster 
dam. Info op pag. 33

17-20 Seminar 'Youth in  former 
Yugoslavia', Slovenië. Info bij 
Bart Hoogeboom

19 Training programmabegelei 
ders Eigenwijsprojecten aan 
de Maliebaan 80 te Utrecht. 
Info op pag. 30

2 2 Discussie-avond over buurt 
preventieteams, 20.00 uur in  
't  Hart, Utrecht, info b ij Mar 
tine, tel. 030 243 27 79.

25 Lustrumdag met als thema 
de opkomst van internet; met 
diverse workshops. Hierna 
na tuurlijk groot feest! (Info 
b ij A lla rd , 074-250 66 70)

26 Internationale vrijzinnig-de 
mocratiedag Twente en

27 Internationale vrijzinnig-de 
mocratiedag Leiden, info bij 
Andor (0229 237 050) en op 
pagina 33

November

2 Symposium 'De Grenzen 
Voorbij; samenleven en sa 
menwerken met vluchtelin 
gen.' in fo b ij Patrick v. Geel 
030-2316833.

9-10 Achtentwintigste ALV  in  
Arnhem

22-27 IFLRY-seminar 'Refugee 
and im m igration policies'

December

14 Kaderdag

15-17 LB-weekend

17 Debatwedstrijd 't  Ruilhart 
van Nederland (voorheen 
Gooise wisselmatras) in  't  
Hart, Utrecht

Pitlitiek café
Amsterdam
eerste maandag politiek café met 
bekende sprekers; derde maandag 
Vrije discussie, Café P96, Prinsen
gracht 96, beide aanvang 20.00

Arnhem
vierde dinsdag, 20.00, Grand Café, 
Korenmarkt 16, Arnhem

Delft
tweede woensdag, 20.00, Café Ver
derop, Westvest9, Delft

Den Haag
derde dinsdag, 20.00, Café De Engel, 
Grote Markt 28

Eindhoven
derde donderdag, info bij Peter Sle-
gers 040-2126841

't Gooi
laatste zondag, 19.30, Café Dudok, 
Larenseweg 2a, Hilversum

Groningen
eerste dinsdag, 20.00, Café Het Paard 
van Troje, Kleine Kromme Elleboog 5

Leeuwarden
tweede dinsdag, 20.00, Syb's bar, 
Doelesteeg

Nijmegen
tweede woensdag, 20.00 Café De 
Fiets, Grotestraat 8

Rotterdam
tweede dinsdag, 20.30, Café Par
doen, in de Oude Haven

Twente
derde maandag, 20.30, Café Mark 
Twain, Walstraat 41, Enschede

Utrecht
eerste dinsdag, 20.30, Café 't Hart 
Voorstraat 10,030-319718

Zoetermeer
derde woensdag, Café The Old Pall, 
Oostwaarts 4
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' I e d e r e e n  m o e t  e e n  g e l i j k e  k a n s  

k r i j g e n  o p  d e  a r b e i d s m a r k t

Carlo Strijk (30) uit Amsterdam

"Ik  dacht dat het lidmaatschap afloopt b ij 
de leeftijd van vijfendertig. W at sneu, dat ik  
nu al u it de vereniging moet. Ik  draag de 
Jonge Democraten immers een warm hart toe. 
Het zijn leuke, enthousiaste mensen. Met veel 
plezier bezocht ik  a ltijd  de congressen. Van
af m ijn 22ste/23ste ben ik  lid  geweest van 
de JD, evenals van D66 overigens. Ik  heb 
destijds nog geholpen met het opzetten van 
de afdeling 't  Gooi; ook was ik  de in itia tie f
nemer van de nog a ltijd  jaarlijkse discussie- 
wedstrijd 'de Gooise Wisselmatras'. Daar ben 
ik  erg trots op. Is er geen mogelijkheid om 
toch te blijven? Als een soort van erelid? Maar 
eigenlijk d u rf ik  daar niet om te vragen. Ik  
v ind  het erg jammer dat het ophoudt, al zal 
ik  nog weleens een congres bezoeken. Hoe
w el ik  het nu te druk heb, en dat zeg ik  niet 
om interessant te doen. Ik  zou graag op va
kantie w illen, maar daar heb ik  zelfs geen 
tijd  voor. Momenteel repeteer ik  
voor 'Tw aalf Steden, Dertien On
gelukken'. H ierin speel ik  de ro l 
van ene Guus, h ij is een collega 
van de bestuurder die een onge
luk krijg t. Ik  dacht dat ik  drie re
gels zou krijgen, maar het is toch 
een belangrijke b ijro l. Vandaag 
heb ik  het draaiboek ontvangen, 
het verbaast me hoeveel tekst ik  
heb. Verder ben ik  nu bezig met 
het n ieuw e am usem ents
programma 'W ijsneuzen' dat da
gelijks op TV10 w ord t uitgezon
den, een programma w aarbij be
kende Nederlanders moeten in 
schatten o f voorspellen w at k in 
deren gaan zeggen of gaan doen.
W at m ij trekt in  d it werk? Het is 
een andere manier van met men
sen werken, een luchtige manier.
Ik  zou graag op het niveau ko
men van Linda de M ol o f Ron 
Brandsteder. Ja, ik  ben v rij ambi
tieus. Dat du rf ik  wel van mezelf 
te zeggen. Destijds, in  1988, heb 
ik me voor de talentenjacht 'Show- 
masters' opgegeven. Nederland 
had toen nog geen donkere tv - 
presentator, ik  vond dat daar ver
andering in  moest komen. Het be
leid was erop gericht zoveel mo
gelijk de m ulticulturele samenle
ving af te spiegelen, maar b ij de 
televisie vie l dattegen. Je had een 
paar donkere grootheden zoals 
Oscar H arris en Donald Jones, 
maar daarmee hield het op. Voor

m ij was dat de drijfveer om aan 'Showmas- 
ters' mee te doen. Maar na zoveel jaren is er 
nog a ltijd  w einig veranderd. Jimmy Geduld 
en Humberto Tan zijn  er inm iddels bijgeko
men, maar verder is alles nog hetzelfde. Ik  
vind  dat een kwalijke zaak. Begrijp me niet 
verkeerd, op zich ben ik  tegen positieve 
discrim inatie. Mensen moeten op hun kw ali
te it gekozen worden, en niet op hun afkomst. 
Maar allochtonen moeten wel de kans k rij
gen hun talenten u it te buiten. En die moge
lijkheid krijgen ze niet a ltijd , of althans m in
der dan de meeste autochtonen. Het w ordt 
hen m inder gemakkelijk gemaakt. Het aan
leren van de Nederlandse taal is al vaak een 
probleem. Aan onderwijs hangt zó'n duur 
prijskaartje, dat het voor veel allochtonen niet 
is op te brengen. En zo krijg t niet iedereen een 
gelijke kans op de arbeidsmarkt. Dat is onte
recht, onderwijs moet voor iedereen toegan

ke lijk  zijn. Aan de andere kant moeten de 
allochtonen zich niet in een slachtofferrol la
ten drukken. Ze moeten meer van zich laten 
horen. Goed, om terug te komen op 'Show- 
masters'. K ijkers mochten bepalen w ie van 
de finalisten naar de finale mochten. Daar 
zat ik  ook b ij. Tegen alle verwachtingen in. 
W ie was ik? Ik  heb geen grote musicals ge
daan, nooit op een toneelschool gezeten. In 
de zesde klas van de lagere school heb ik  
eens een musical gedaan, maar dat is alles. 
Tijdens de finale van 'Showmasters' was ik  
ontzettend zenuwachtig, 21 was ik , onerva
ren, w at w il je? Derde w erd ik  uiteindelijk. 
Toch besloot ik  voorlopig niet met televisie 
door te gaan. Op aanbiedingen ben ik  toen 
ook niet ingegaan. Na 'Showmasters' heb ik  
eerst m ijn opleiding arbeidsm arktpolitiek/ 
personeelsmanagement afgemaakt waarna 
ik  v ijfja a r als hoofd personeelszaken b ij het 

, H ilton in  de Benelux heb ge
werkt. Dat was erg leuk, maar 
ook w el weer erg hectisch. Ik  
stapte het ene vliegtu ig in , het 
andere weer u it. Ik  was a ltijd  
onderweg. Maar goed, uite in
de lijk ben ik  toch weer b ij de 
te levisie terechtgekomen. Ik  
werd gevraagd een screentest 
te doen voor het datingpro- 
gramma 'Hartedieven', w at ik  
later ben gaan presenteren. Stie
kem heeft de televisie me a ltijd  
geboeid. V ia de televisie hoop 
ik  straks een zijsprong naar de 
politiek te kunnen maken. Hoe? 
De televisie is een goed medium 
om je te profileren. De politiek 
va lt onder te verdelen in  twee 
dingen. A llereerst gaat het om 
kennis van zaken, om de in- 
houd. Ten tweede gaat het om 
de verpakking, om hoe je de 
boodschap brengt. Deze zijn  
o n losm ake lijk  m et elkaar 
verbonden. Erica Terpstra b ij
voorbeeld scoort enorm, ze is 
uitermate sterk in  haar presen
tatie. Robin Linschoten heeft 
dat daarentegen weer wat m in
der. Of m ijn presentatie sterk 
genoeg is? Bij m ijn  mondeling 
Engels op de HAVO  had ik  
slechts de he lft van de boeken 
gelezen, toch kon ik  mezelf naar 
een acht toepraten."

Tekst: Dijlan van Vlimmeren 
Foto: Louise Laman management
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Redactioneel
Het 28e JD-congres lig t, b ij het verschijnen 
van deze DEMO, al weer drie weken achter 
ons. Nieuwe bestuursleden zijn  enthousiast 
aangetreden na de zeer kritische vragen tij
dens de verkiezingen. A ls nieuwe hoofdre
dacteur mag ik  de komende periode, samen 
met een heel gemotiveerd redactieteam, het 
politiek inhoudelijke nieuws van zowel bin
nen als buiten de JD via de DEMO aan ju llie  
meedelen. M ijns inziens is de DEMO één van 
de, zo niet dé belangrijkste inform atiebron 
naar de JD-leden en relaties toe. Afdelingen 
zouden nóg meer moeten laten weten welke 
activiteiten ze organiseren en hoe deze voor
al politiek inhoudelijk zijn  verlopen. Zo de 
verbondenheid met en interesse in  de JD ver
groot worden. W ij vinden het vooral belang
rijk  dat er artikelen worden geschrevevn over 
ju llie  mening omtrent politieke onderwerpen. 
D it om de politieke discussie te verlevendi
gen. De redactie van de DEMO zou het con
tact met alle afdelingen w illen  onderhouden 
door m iddel van correspondenten. Ik  hoop, 
namens de redactie, dat we hier in  de toe
komst met de afdelingen afspraken over kun
nen maken.
D it nummer is v rij uitgebreid met artikelen, 
een interview  met de persoon die a ltijd  voor 
het m ilieu op de bres springt Lucas Rijnders 
en het fractievoorzittersdebat, waarin u it
spraken zijn  gedaan die vooral studenten 
gunstig zullen stemmen.
N atuurlijk, ju is t ook voor alle JDers, die niet 
bij het congres aanwezig konden zijn, ook 
een verslag van de 28e ALV. Ondanks dat 
het ledenaantal enigszins is teruggelopen 
b lijft het congres gelukkig druk bezocht. D it 
is bemoedigend! Het is w el de plek waar de 
standpunten van de JD worden du ide lijk  
gemaakt, wat er leeft binnen de JD en w ie al 
die andere JDers zijn. Er werd gesproken over 
hoe je leden beter kunt bereiken en betrokken 
laten zijn  b ij de JD. M oeilijke vragen! W at ik  
in  ieder geval w el weet is dat het CDA in 
Apeldoorn zich ook met deze vragen bezig
houdt. Z ij zoeken echter het antwoord in  een 
inhoudsloze commerciële clubkaart wat meer 
to t opportunistisch gedrag le id t dan dat je je 
daadwerkelijk thuisvoelt voelt b ij een orga
nisatie!

Een impressie van het JD-congres in Arnhem

Interview met Prof. Dr Lucas Reijnders over de 
milieubeweging en milieubewustzijn

Bart Hoogenboom doet zijn zegje over de ideologie van de JD

Internationale boycots en sancties worden 
aan de kaak gesteld door Kaj Leers

De situatie in Kosovo wordt belicht door Bas 
Dorren en Dennis Hesseling

Gerrit-Wim Gerritsen geeft de achtergrond van 
de Prioriteitennota van Defensie

Gerrit-Jan wolffensperger in een confrontatiebijeenkomst 
met de JD

Edwin Peek kijkt grondig naar de zin en onzin 
rondom de Vlaamse Ijzerbedevaart

Elly van der Munnik ging naar het Nationale 
Fractievoorzittersdebat en maakte een verslag
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G e e n  n é é  t e g e n  R o g e r
Arnhem - W elgem eende felicitaties 

en een goede fles cham pagne wa

ren de openingsw oorden van D66- 

vice-fractievoorzitter Roger van Box
tel voor de 28e A lgem ene Leden

vergadering (ALV) van de Jonge  

Dem ocraten te Arnhem . H et half

jaarlijkse congres s tond  in het te
ken van een praktisch n ieuw  te kie

zen Landelijk  Bestuur, w aaronder 

een n ie u w e  v o o rz itte r, én vele  

afscheidswoorden. De politieke dis

cussie w erd geleid  door de project

groep die de resolutie Econologie  

hadden voorbereid. Daarnaast werd  

er heftig gediscussieerd over zaken 

als de begroting, de A O W  en de 

structuur van de JD. Gelukkig was 

er ook nog tijd  en ruim te voor een 

g esp rek  in de ‘w a n d e lg a n g e n ’, 

nieuwe ontmoetingen, een JD-band  

en disco. Een impressie.

Foto's: Milko Vernooy

H ij w ordt wel eens de coming man van D66 
genoemd, Roger van Boxtel. O f dat waar is, 
zal vanzelf wel b lijken wanneer de opvol- 
gingskwestie binnen D66 weer w ordt opge
rakeld. In elk geval had h ij een pakkende 
speech tijdens de opening van het JD-con- 
gres. Na afloop was er voldoende gelegen
heid to t vragen, waarop in de meeste geval
len een kundig antwoord volgde. A ls vice- 
fractievoorzitter w ord t je tenslotte geacht 
over het hele veld van politieke onderwerpen 
desgewenst een opinie te geven.
Het heeft wel even geduurd voordat Roger 
van Boxtel de jongerenorganisatie binnen D66 
als een volwaardig onderdeel erkende. Toen 
hij in 1977 actief was binnen de D66-afde- 
ling Amsterdam heeft h ij zich fel verzet te
gen de komst van een landelijkejongerenor- 
ganisatie. Deze aanvankelijk kritische hou
ding zwakte overigens snel af. Inm iddels is 
de JD volgens Van Boxtel niet meer weg te 
denken in het spectrum van politieke jonge
renorganisaties en de partij. Op drie manie
ren typeerde hij de JD: als een luis in de pels,

soms een pain in  the ass, maar vooral toch 
als voedingsbodem om het belang van de 
publieke zaak te dienen.
Over de resolutie w ilde hij niet veel kw ijt, om 
zich zo buiten de discussie te houden. Wel 
onderstreepte h ij dat het thema econologie 
ook binnen D66 sterk leeft; het was m inister 
W ijers zelf die het eerst met de term op de 
proppen kwam. N iet voor niets w ordt Eco
nomische Zaken wel eens als het sterkste 
m ilieum inisterie bestempeld. De verhandel
bare emissierechten, waarover in  D e m o  al 
meerdere keren is gediscussieerd, ziet Van 
Boxtel liever op Europees dan op mondiaal 
niveau. Overigens haalde een amandement 
van deze strekking het later op de dag net 
niet.
Belangrijk onderdeel van Van Boxtels porte
feuille is de gezondheidszorg. A l jarenlang

staat D66 in haar verkiezingsprogramma's 
voor een herziening van het verzekeringsstel
sel. D66 w il, in  plaats van het huidige Zie
kenfonds dat u it premies w ordt gefinancierd, 
naar een verplichte ziektekostenverzekering 
voor iedereen. Het huidige grote pemiever- 
schil tussen de Ziekenfondsverzekerden en 
particulier verzekerden zou hiermee kunnen 
worden verkleind. De w inst van de opmer
kingen hierover, die de D66-fractie onlangs 
in  de Kamer maakte, z it hem hierin dat het 
Kabinet overweegt in  het volgende regeer- 
accoord deze ingrijpende zaak te heroverwe
gen. Uitganspunt voor D66 b lijft dat er geen 
tweedeling in de gezondheidszorg tussen 
werkenden en niet-werkenden mag ontstaan. 
Dat de uitgaven in  de gezondheidszorg om
hoog moeten, is een ander item waarmee D66 
de verkiezingen in  w il gaan. (WB)
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Verslag bra instorm sessies

“D e  J D  h e e f t  T o e k o m s t ! ”

'Politieke Eet- en Praatgroepen (PEP). Deze 
vorm blijkt zeer laagdrempelig te zijn, mits 
de onderwerpen niet te zwaar op de maag 
liggen. Een andere manier om nieuwe leden 
wat actiever bij de afdeling te betrekken is 
het werken met projecten. Het voordeel is 
dat dit ad hoe kan en dus ruimte biedt voor 
eigen initiatieven.
Bij het opstarten van nieuwe afdelingen is 
hulp vanuit het LB gewenst. Ook andere af
delingen kunnen ondersteuning bieden. Bij
voorbeeld door het opzetten van een project
groep, c.q. ta sk fo rc e w aarin enthousiaste le
den plaats kunnen nemen. Het zou ook nut
tig kunnen zijn wanneer afdelingen jaarlijks 
kennis uitwisselen. Met name voor kleine af
delingen en kernen kan dit erg motiverend 
werken.
Een probleem dat benadrukt wordt is dat 
afdelingen veelal een actief bestuur kennen, 
maar dat er voor de rest weinig actieve leden 
zijn. De oorzaak wordt gezocht in een ge
brekkige communicatie.

Structureel overleg (Foto: M iiko Vemooy)

De structuurcommissie is op de eerste plaats 
in het leven geroepen om zich te buigen over 
de gevolgen van de tempobeurs voor de JD. 
De overtuiging van de commissie is echter 
dat het te beperkt is om alleen de bedreiging 
van de tempobeurs centraal te stellen. Het is 
net zo belangrijk om te kijken waar de kan
sen voor de toekomst liggen. Ten slotte be
staat de JD al weer 12V£ jaar, dus kan het 
geen kwaad om weer eens de balans op te 
maken... Waar gaat het goed en waar kan 
het beter? Het congres bood een ideale gele
genheid om hier eens met de hele vereniging 
over te brainstormen.

De vorm van de politieke discussie
Onder leiding van de Commissie Politieke 
Zaken (CPZ) werd geopperd dat er binnen 
een werkgroep méér moet worden gedaan 
dan vrijblijvend over politiek discussiëren. 
De werkgroepen zouden een concreet doel 
voor ogen moeten hebben, zoals bijvoorbeeld 
het voorbereiden van een resolutie of een aan
tal (geclusterde) moties, of het op gang bren
gen van een lobby. Er zouden een aantal richt
lijnen kunnen worden opgesteld met betrek
king tot de o u tp u t die je van werkgroepen 
mag verwachten. Een idee is om werkgroe
pen (en projectgroepen) duidelijk te onder
scheiden van discussiegroepen. De huidige 
werkgroepen die niet resultaatgericht (wil
len) werken, maar meer in de breedte willen 
discussiëren, vallen dan onder de laatstge
noemde categorie. Werkgroepen zouden 
middels een plan van aanpak hun doelstel
lingen voor de komende tijd kenbaar kunnen 
maken aan het CPZ of de Secretaris Politiek. 
Daar kan de werkgroep dan ook op worden 
aangesproken. Tevens kan zo'n plan gebruikt 
worden om gericht nieuwe werkgroepleden

te werven.
Werkgroepen die niet functioneren moeten 
niet te lang door crisismanagement van het 
CPZ in leven worden gehouden. Wanneer 
duidelijkheid is over wat er mag worden ver
wacht van een werkgroep, wordt ook de con
trolerende functie van het CPZ wellicht door
zichtiger.

De rol van de afdeling
Nieuwe leden zetten hun eerste stappen 
meestal binnen een afdeling. De afdeling 
speelt dus een essentiële rol bij de opvang 
van nieuwe leden. Dat wil nog niet zeggen 
dat potentiële JD'ers moeten worden 'be
sprongen'. Subtiliteit is gewenst! Derhalve 
kan bij uitstek gebruik worden gemaakt van

De JD en de pers
Het verkrijgen van publiciteit is een middel 
(en dus geen doel!) om standpunten te uiten. 
Daarover was iedereen het eens. Maar... als 
je het doet, moet je het goed doen!
De wijze waarop de JD in de pers beland 
wordt als te ludiek ervaren. Als we serieus 
genomen willen worden, moeten we ook met 
serieuze standpunten in de pers komen. 
Werkgroepen zouden daarbij een belangrij- 
kere rol moeten vervullen. Hier blijkt echter 
een misverstand. Immers, de standpunten 
die als ludiekworden beschouwd (Vaticaan
stad, Koningshuis) zijn veelal zeer serieus 
bedoeld. Daar komt nog bij dat het de jour
nalisten zijn die nou juist déze standpunten 
selecteren uit een waslijst van zogenoemde 
'serieuze' standpunten. Het lijkt er op dat

Uiteindelijk h ee ft h e t LB toch tijd vooreen foto. (Foto: EUy van d erM u n n ik )
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'serieuze' standpunten niet zo snel in de krant 
komen als 'ludieke'.
Van de JOVD is het idee afgekeken om een 
aantal keer per jaar met een paar journalis
ten uit eten te gaan. Dit heeft geen windeie
ren gelegd! Er wordt echter betwijfeld of dit 
wel in de cultuur van de JD past.
Om de naambekendheid van de JD te ver
groten zouden we meer aanwezig moeten zijn 
bij grote (jongeren)evenementen, zoals pop
concerten. Er is al enige ervaring op gedaan 
op dit gebied.... Parkpop was negatief be
vallen ("Hoe durf je me in m'n vrije tijd met 
politiek lastig te vallen"), maar bij 'Racism 
Beat It' was het een succes.

Interne communicatie en informatie
Alhoewel er veel gepraat wordt binnen de 
JD, schort er nog een hoop aan de communi
catie. Zo wordt de afstand tussen afdelingen 
en het LB als veel te groot ervaren (de 'kloof' 
in de JD?). Afdelingsbestuurders en Lande
lijk bestuurders zijn te veel op hun eigen ta
ken gericht en te weinig op elkaar. Er wordt 
daarom voorgesteld om naast de reeds be
staande Afdelingscontactpersonen (ACP's) 
in het Landelijk Bestuur ook LB-contactper- 
sonen (LBCP's) in te stellen bij elke afdeling. 
Deze LBCP's zouden dan bijvoorbeeld LB- 
vergaderingen bij kunnen wonen. Tevens is 
het een idee om een voorzittersoverleg in te 
voeren (LB en afdelingen).
Om de informatievoorziening te verbeteren 
wil D E M O  gaan werken met corresponden
ten in elke afdeling. Een meer gedetailleerde 
agenda moet er tevens toe zorgdragen dat 
afdelingsactiviteiten meer voor het voetlicht 
komen. Ook de werkgroepen zouden beter 
gebruik kunnen maken van D EM O, door af 
en toe de leden van een UpJDatete voorzien. 
Daarnaast biedt de JD- C yberspace  ongeken
de mogelijkheden wat betreft de informatie
voorziening. Er wordt gedacht aan een cur
susdag gericht op het vervaardigen van een 
eigen homepage.
Waar de formele communicatie te kort schiet, 
kent de informele communicatie binnen de 
JD geen grenzen. Het roddelcircuit wordt als 
zeer destructief ervaren. Veel te vaak praten 
we óver elkaar in plaats van mèt elkaar. Het 
zou al een behoorlijke stap in de goede rich
ting zijn, wanneer JD-ers eens wat vaker voor 
getoonde inzet bedankt zouden worden. Ook 
een opbouwende feedback  na afloop van acti
viteiten kan stimulerend werken. Het Lande
lijk Bestuur wordt hier geacht het goede voor
beeld te geven. Er wordt zelfs geopperd om 
hier de functie van verenigingsecretaris voor 
in het leven te roepen.

Verdieping
Na afloop van de vier parallelle brainstorm
sessies heeft één verdiepende bijeenkomst 
plaatsgevonden. De reflectie op de vier voor
afgaande sessies brengt twee rode draden

aan het licht:
1) er dient meer resultaatgericht te worden 
gewerkt (projecten, evaluatie); en
2) de communicatie moet worden verbeterd. 
Het verbeteren van de informele communica
tie vraagt om gedragsverandering. De pro
blemen op het gebied van roddel en achter
klap zijn niet zomaar met een structuurwij
ziging verholpen. Resultaatgericht werken kan 
er in ieder geval toe zorgdragen dat verant
woord elijkheden duidelijker worden. Wellicht 
wordt het dan ook makkelijker om de 'bal' te 
spelen, in plaats van de man. Kortom, resul
taatgericht werken kan leiden tot de gewens
te verzakelijking in de omgang.
Bij het verbeteren van de formele communi
catie wordt het begrip van de Terende organi-

Een onderdeel van het congres dat altijd in
teressant is, is het vragenrondje. Het Lande
lijk Bestuur wordt geconfronteerd met nete
lige kwesties en de bestuursleden zijn hierop 
vaak niet voorbereid. Dit gegeven maakt dat 
het congres, dat vaak barst van procedures 
en regels, een stuk levendiger wordt.
Op deze ALV waren de meeste opmerkin
gen van organisatorische aard, maar vooral 
Bart Heller van de afdeling 't Gooi wist zich 
te onderscheiden met enkele nuttige vragen. 
Hij refereerde eerst aan een artikel in De Nieu
we Revu waarin de condoom-actie van de 
JD werd beschreven. In plaats van de brood
nodige informatie over het wel of niet kun
nen verkrijgen van voldoende condooms om 
aan jongeren uit te reiken werd de ruimte , 
tot ergernis van Bart, vooral besteed aan JD-

satie' genoemd. Kortweg komt het er op neer 
dat korte lijnen tussen afdeling en LB er toe 
kunnen leiden dat de afdeling niet alleen wat 
meekrijgt van het LB, maar dat het LB ook 
leert van de afdelingen.
Het belang van de kaderdag wordt veelvul
dig onderstreept. Toch is in de praktijk het 
animo voor dit soort vormen van overleg 
laag. Twee factoren zijn hiervan de oorzaak; 
de bereikbaarheid en het gebrek aan gezel
ligheid. Om deze twee problemen te onder
vangen wordt het kader w e e k e n d  weer van 
stal gehaald. Dit wordt zeer positief ont
vangen, dus wie weet kan het kader binnen
kort een weekendje experimenteren.....
(Ageeth Telleman, voorzitterstructuurcommis- 
sie, 020-6192618)

zaken. De boodschap was dat de JD moet 
oppassen niet te vergrijzen en dat met de 
actie misschien nieuwe leden geworven kon
den worden. Een adequaat antwoord op 
deze opmerking werd niet gegeven. Een twee
de vraag werd wel naar tevredenheid beant
woord. Bart vroeg zich af of de persberich
ten over het congres in plaats van maandag 
al op zondag kunnen worden verstuurd. 
De ANP heeft op die dag minder nieuws en 
de JD zou hiervan moeten profiteren. Het 
resultaat was ernaar, want op zondagoch
tend werd het JD-congres genoemd in de 
radionieuwsdienst. Gastspreker Roger van 
Boxtel van de D66-Tweede Kamerfractie had 
zich kritisch uitgelaten over het eventueel 
toestaan van nachtvluchten op vliegveld 
Beek. (EJvV)

Vragenrondje Landelijk Bestuur

P u b l i c i t e i t  d a n k z i j  k r i t i s c h e  J D ' e r

A ls  politicus m o etje  m e t  j e  vingers werken (Foto:MUko V em ooy)
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6 Co n gil

ALV  kiest W im R am pen to t n ieuwe voorzitter

E n t h o u s i a s t e  p e p t a l k  s p r e e k t  m e e r  a a n  

d a n  s t r u c t u u r v o o r s t e l l e n

De verkiezing van een nieuwe voorzitter is 
altijd weer een spektakel. Het is een functie 
die duidelijk meer aanspreekt dan de andere 
bestuursposten, zeker omdat er vaak keuze 
is uit meerdere kandidaten. Voor deze 28ste 
Algemene Ledenvergadering hadden zich 
twee kandidaten aangemeld: Ron Hendriks 
en Wim Rampen. Het werd een keuze voor 
de peptalk van Wim boven de structuurver
anderingen van Ron.
Ron was de eerste kandidaat die het hon
derdtal aanwezige leden moest proberen te 
overtuigen. In een redelijk boeiend verhaal, 
met ondersteuning van een flap-over probeer
de hij de zaal ervan te overtuigen dat de JD 
haar structuur zou moeten aanpassen om te 
kunnen overleven. Hij wilde de afdelingen 
meer verantwoordelijkheid geven en het Lan
delijk Bestuur inkrimpen. Nadat hij zijn re
laas had beëindigd was er ruimte om vragen 
te stellen, waarbij erg kritische vragen niet 
werden geschuwd. Een voorbeeld hiervan 
was de opmerking, dat niet hij maar de struc- 
tuurcommissie in opdracht van de ALV, 
voorstellen zou moeten doen om de JD in
tern te veranderen.
Het was duidelijk dat de leden de keuze voor 
een nieuwe voorzitter serieus namen, want 
ook Wim moest af en toe directe opmerkin

gen pareren. Ondanks enkele slagen onder 
de gordel wist hij zich van de twee kandida
ten het beste staande te houden. Veel be- 
langrijker was de vraag of hij zich binnen de 
JD zal profileren als een goed voorzitter. In 
zijn geschreven motivatie staat: 'In mijn vi
sie kan de JD een net zo hoog activiteitenni
veau behouden indien optimaal gebruik 
wordt gemaakt van de aanwezige kwalitei
ten'. In zijn ogen betekent dat er flexibel ge
bruik moet worden gemaakt van de JDers, 
die zich maar af en toe willen of kunnen in
zetten. Als hij zijn tomeloze inzet en zijn ver
mogen om anderen voor de JD te enthou
siasmeren op deze personen weet over te bren
gen, zal hij een waardig opvolger worden van 
Dennis Hesseling. Een kleine meerderheid van 
het congres (52 van de 100 stemmen) was 
meteen overtuigd en aan Wim de taak om de 
rest van de vereniging achter zich te scharen. 
Er werd op deze ALV niet alleen een voorzit
ter gekozen, ook drie andere landelijk 
bestuursposten waren vacant. In volgorde 
van opkomst werden Lilian van Zandbrink 
(Secretaris Organisatie), Marloes vanAmer- 
om (Internationaal Secretaris) en Jilda Mercx 
(Secretaris Scholing & Vorming) met over
grote meerderheid verkozen.
(EJvV)

“Voorproeve van b e k w a a m h e id ”

Dit bestuursjaar zou ik graag twee congres
sen willen organiseren die uitblinken in "le
ring ende vermaak". Het verminderen van 
de tijdsdruk tijdens deze weekeinden moet 
worden nagestreefd. Wellicht is het een idee 
moties van gelijkgestemden vooraf te bestu
deren, waardoor deze moties tijdens een ALV 
geclusterd worden en de hoeveelheid dus klei
ner is. Dit zou ook kunnen gelden voor "de 
resolutie". Ik ben voor zinnig gebruik van 
energie. De resolutie verdient bovendien meer 
enthousiasme. Geen gezucht bij het zien van 
een stapeltje amendementen (!) maar inte
resse in de politieke inhoud.
Het voorjaarscongres 1997 brengt hopelijk 
een eerste aanbeveling van de Sructuurcom- 
missie. Het onder de loep nemen van de JD 
als organisatie lijkt mij meer dan zinvol: zon
der zelfkennis vaart niemand wel. Aanslui
tend wil ik dit jaar graag samenwerken aan 
zowel een toename van de communicatie als 
een afname van de afstand tussen het LB en 
de afdelingen.
Ik ervaar mijn geringe dossierkennis van de 
JD als zowel een voor- en een nadeel. Ik ben 
niet rouwig dat ik niets begrijp van de JD- 
soap. Wel is het erg jammer dat ik velen van 
jullie niet ken. Help de SO dit bestuursjaar 
dus door: kom met eerlijke kritiek en "be alert 
- we need more lerts (dank Herman)"
(Lilian vanZandbrink)

'JD  m o e t in  de  p u b lic ite it '

Ik ben Fatih Lektemür en ben op het afgelo
pen congres benoemd tot SPR a.i. Hiervoor 
ben ik met name actief geweest in Twente. Ik 
ben daar in 1991 begonnen als W O  (vice- 
voorzitter organisatie?- red.-) en heb vervol
gens vanaf 1993 voor voorzitter gespeeld. 
Eind 1994 had ik besloten om de JD voorlo
pig even te laten voor wat ze was en meer 
tijd te steken in mijn studie (bestuurskun
de). Verder heb ik me ingezet voor de pro
jectgroep Minderheden, welke min of meer 
op mijn initiatief was gestart. Voor degenen 
die er in geïnteresseerd zijn, ik ben 23 jaar. 
Wat betreft de invulling van mijn functie voor 
de komende tijd kan ik melden dat ik van 
plan ben de contacten met de buitenwereld 
te intensiveren. Dit betekent dat ik er alles 
aan zal doen om de JD zoveel mogelijk in de 
publiciteit te krijgen. De naamsbekendheid 
moet toenemen omdat de JD toch nog te on
bekend is. Dit kan de levendigheid binnen de 
vereniging alleen maar ten goede komen. 
Verder zal ik mijn bijdrage leveren aan het 
verbeteren van de contacten tussen de afde
lingen en het Landelijk Bestuur om zodoen
de een betere interne communicatie te bewerk
stelligen.Pragmatische vingeroefeningen (Foto: M ilko Vemooy)
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J i l d a  M e r c x  v ó ó r  , ,Uw nieuwe voorzitter
S c h o l i n g  e n  V o r m i n g

H e t  s p r e e k u u r t j e  v a n  W imEen paar weken geleden heeft de 28e ALV 
mij tot SSV gekozen. Ik ben erg blij met de 
vele stemmen "VOOR" .In het komende jaar 
zal ik dat vertrouwen dan ook niet bescha
men. Zoals bekend vallen de trainingen en de 
kortlopende projecten nu onder mijn verant
woordelijkheid. In deze DEMO staan reeds 
verschillende oproepen voor leden die zich 
aan deze activiteiten willen deelnemen (zie  
Upto JDate). Hopelijk hoor ik binnenkort van 
jullie. (Jilda M ercx)

Na 12 1/2 ja a r  JD:

E e n  v r o u w e l i j k e  

p e n n in g m e e s t e r . ..

De JD kent sinds het afgelopen congres een 
vrouwelijke penningmeester: Inge Hagens. Ik 
ben 24 jaar en al dik zeven jaar lid van de JD. 
Ik woon in Cuijk (Noord-Brabant) en stu
deer nog even aan de Katholieke Universiteit 
van Nijmegen. Daar doe ik historische peda
gogiek. Naast mijn studie werk ik ook nog 
voor twee bazen; één daarvan is Center Par- 
cs, de andere is het Instituut voor Publiek en 
Politiek. Je zou zeggen dat ik me geen mo
ment zal vervelen, en datis ookzo. Toch ben 
ik ook nog lid geworden van het Landelijk 
Bestuur. Toen ik op 5 VWO zat, vond ik 
politiek namelijk al interessant en op aanra
den van mijn vader ging ik eensbij de Jonge 
Democraten kijken. Na veel moeite werd ik 
lid van de JD en niet lang daarna was ik in 
Nijmegen penningmeester. Dat ben ik zo'n 
viereneenhalf jaar geweest, gevolgd door de 
functie van kernbestuurder en uiteindelijk 
ook nog twee jaar voorzitter. In mijn tijd als 
kernbestuurder was afdeling Nijmegen gere
duceerd tot één actief lid. Maar op het mo
ment dat ik het op wilde geven ('"de afde
ling is gewoon niet voor mezelf") kreeg ik 
hulp van anderen. Toen hebben we in een 
jaar tijd de afdeling tot één van de best lo
pende afdelingen opgebouwd: 35 actieve le
den van de in totaal 70 leden die op de lijst 
stonden. In 1995 vond ik dat andere mensen 
het moesten overnemen: ik had genoeg ge
daan en ging stage lopen. Sindsdien heb ik 
het bestuurswerk wel gemist: zo kun je een 
grotere bijdrage leveren aan de vereniging. 
Wat ga ik het komende halfjaar doen in het 
Landelijk Bestuur? In ieder geval ga ik me
zelf heel snel inwerken als penningmeester en 
mijn taken in die functie vervullen, maar 
daarnaast hoop ik mijn enthousiasme over 
te kunnen dragen op andere leden. Ik hoop 
dat ik JD-leden kan motiveren om ondanks 
allerlei tegenslagen op inhoudelijk en organi
satorisch gebied toch vol te houden!!!
(Inge Hagens)

Tijdens de vragenronde aan de kandidaten 
voor het voozitterschap stelde een lid de vraag 
wat voor een leiderstype ik ben: een sterke 
leider, een democratisch leider of geen leider. 
Zonder daar lang over na te hoeven denken 
antwoorde ik een democratisch leider te zijn. 
Een inkopper zal menigeen denken, gezien 
het feit dat je voorzitter wil worden van de 
J onge Democraten. Maarmijn antwoord weer
spiegelt wel degelijk de manier waarop ik 
het komende jaar te werk wil gaan.
Een belangrijk punt voor mijzelf is het om 
het gehele proces van nadenken over hoe het 
nu verder moet met de JD vorm te geven. De 
structuurcommissie is inmiddels druk bezig 
om in kaart te krijgen wat er aan het functio
neren van de JD zoal verbeterd kan worden. 
Op het congres is daar door de aanwezige 
JD-ers intensief en constructief over gedis
cussieerd. Er blijkt een groot draagvlak te 
zijn voor een dergelijke discussie. Velen ga
ven ook aan hoe het beter kan.
Dit is nu precies wat ik wil: dat iedereen 
meedoet aan de discussie en ons laat weten 
wat er beter kan. Ik zie het dan als mijn taak 
om deze verbeteringen door te voeren. Maar

Voor degenen, die het congres gemist heb
ben, ik ben de nieuwe internationaal secreta
ris. Mijn woonplaats is Leiden. Hier studeer 
ik Afrikanistiek. Deze studie richt zich op 
vele facetten van Afrika, zoals geschiedenis 
en politiek. Als lid van de internationale com
missie ben ik voor het eerst actief geworden 
binnen de JD. In het verleden heb ik me voor- 
al bezig gehouden met allerlei vormen van 
vrijwilligerswerk in het buitenland. Hier hoop 
ik nog een stukje over te schrijven. Het afge
lopen jaar heb ik in Edinburgh gewoond als

ik kan dat uiteraard niet alleen. Democratie 
komt niet van een kant. Er dient sprake te 
zijn van tweerichtingsverkeer.
Daarnaast vind ik het belangrijk dat ook bij 
het uitdragen van standpunten richting pers 
en politiek er meer betrokkenheid is van de 
hele vereniging. Mijns inziens kan van het LB 
niet verwacht worden dat zij over alle zaken 
een mening kunnen vormen, simpelweg om
dat de kennis niet altijd aanwezig is. Het is 
dus zaak om te weten welke JD-ers wel over 
deze kennis beschikken. We moeten meer JD- 
ers kennen. Ook dat wil ik, samen met het 
bestuur gaan bewerkstelligen. Ik zal in ieder 
geval de komende tijd veel JD-activiteiten 
gaan bezoeken. Laat me dus weten wanneer 
jouw werkgroep of afdeling iets organiseert. 
Dit kan heel makkelijk door me gewoon te 
bellen (030-2448520). Uiteraard sta ik open 
voor alle vragen, problemen en ideeën via 
hetzelfde telefoonnummer. Bij deze wil ik 
dan ook aangeven dat ik op een vast uur in 
de week altijd bereikbaar ben, en wel op maan
dagochtend van ll.OOu tot 12.00u. Daar
buiten kun je het uiteraard altijd proberen. 
Laat wat van je horen!! (W im  R a m p en )

Erasmusstudent, waarna ik deze zomer sta
ge heb gelopen in Tanzania.
Het lijkt me erg leuk, mijn belangstelling voor 
alles wat er op internationaal gebied speelt 
en georganiseerd wordt nu aan te wenden 
voor de internationale activiteiten van de JD. 
Ik heb dan ook erg veel zin in het komende 
(bestuurs)jaar. Daarnaast wil ik het interna
tionale politieke beleid van de JD wat meer 
in de belangstelling brengen. Hopelijk spoe
dig tot ziens en ik wens jullie nog een leuke 
Sinterklaas. (Marloes va n A m ero m )

M achtm aaktbem innelijk (Foto: M ilko Vemooy)

W e r e l d s e  b e t r o k k e n h e i d
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Begroting & bele idsplan:

O p  e n  n e e r  

m e t  J O J O

I d e a l i s m e  m e t  g e v le u g e ld e  s n e lh e id

D agD ennis (Foto: M ilko  Vem ooy)

De verkiezingen zijn geweest, het nieuwe LB is aangetreden. Dennis Hesseling, ondertussen 
oud-voorzitter, houdt voor de laatste keer de toespraak voor de Algemene Leden Vergade
ring. De hoogtepunten van het afgelopen jaar uit de politiek en van de JD worden nog eens op 
een rijtje gezet. De JD hebben zich sterk gemaakt voor verlaging van het stemrecht naar 16 
jaar . Op een erg ludieke manier, via stickers, wilden de JD proberen protest-maken tegen de 
doodstraf in Atlanta. Hoogtepunten in het gehele politieke spectrum waren de discussies 
over accijnzen op tabak en benzine, de ideeën die Bert Bakker aandroeg omtrent studiefinan
ciering en Tom de Graaf, die het koningshuis aan de kaak stelde. (E vdM )

A O W  b l i j f t  b e t a a lb a a r

N ee, w ij zijn  n ie t jo n g  sn e l en wild! (Foto: M ilko  Vem ooy)

In de loop van het congres kwam een aantal 
keren het JOJO-project ter sprake. Er was 
een amendement ingediend door het LB 
waarmee het project Fl. 3000,— werd ge
schonken. Een aantal JD'ers vroegen zich af 
hoe dit mogelijk was. Op de vroege zondag
ochtend werd hier antwoord op gegeven. De 
penningmeester legde uit dat er plotseling 
geld vrij was gekomen en dat het LB van het 
JOJO-project had gehoord. Zij wilde het ini
tiatief steunen. Dat werd niet door de vereni
ging geaccepteerd.

Als gevolg hiervan kwamen vier nieuwe amen
dementen op de begroting. Niet alleen JOJO 
kwam ter sprake, maar ook een afdelings- 
prioriteitenfonds en afdelingsweekenden. 
Uiteindelijk besloot het LB amendement twee 
te steunen. Hierbij daalde de post van de 
secretariaatsmedewerker van Fl.17.500,—tot 
Fl. 16.000,—. De overige activiteiten veran
derden van Fl. 5000,— naar Fl.3500,—. De 
post JOJO werd opgeheven. Hiervoor kwam 
de post bijzondere projecten in de plaats. 
Hieronder vallen alle projecten die de JD wil 
steunen. Dit amendement werd zonder pro
bleem aangenomen.

Na alle commotie rondom de begroting was 
het beleidsplan minder spectaculair. Er was 
één motie van de afdeling 't Gooi. Deze mo
tie ging over onderwerpen die betrekking heb
ben op jongeren. Deze motie werd echter af
gekeurd. Het beleidsplan is in zijn geheel 
aangenomen. Hier volgen in het kort alle pun
ten van het beleidsplan.

1. Er moet meer nadruk worden gelegd op 
politiek-inhoudelijke discussies.
2. De JD-lobby moet zich uitbreiden.
3. JD-geledingen moeten vaker gaan samen
werken
4. Projecten moeten meer initiatief tonen.
5. De JD gaat meer informatie-pakketten 
klaar leggen en meer samenwerken met PJO's 
om scholieren beter te benaderen.
6. Samenwerking met PJO's moet versterkt 
worden.
7. Er moeten meer JD'ers worden geïnteres
seerd in internationale JD-activiteiten.

De AOW is zo'n onderwerp, wat de JD lang 
niet had bediscussieerd. Het AOWforum op 
de altijd wat landerige zondagmiddag was 
een poging daar verandering in te brengen. 
Van Os (Unie 55+, Aiking van Wageningen 
(Senioren 2000), de Wolff (Groen Links) en 
Francine Giskes (D66)) lieten hun licht schij
nen over een zaak die iedereen in de toekomst 
aangaat. De vertegenwoordigers van de oude
renpartijen spraken over een inhaalslag, die 
moet worden gedaan om de AOW weer aan 
de marktlonen te koppelen. (Er is in de loop 
der jaren een te grote achterstand ontstaan) 
Het instellen van een schommelfonds (spaar

fonds voor de financiering van de AOW in 
de toekomst) kan hiervoor een oplossing zijn 
en is, hoewel niet goedkoop, te financieren. 
Groen Links ziet een veel te laag sociaal mi
nimum vooral bij a lleenstaande oudere vrou
wen. De hele grondslag voor de AOW moet 
worden veranderd en een schommelfonds is 
daarbij niet nodig. D66 Giskes vindt dat het 
basispensioen niet mag worden verlaagd en 
denkt dat het huidige omslagstelsel nu goed 
is, omdat het zorg draagt voor solidariteit 
tegenover de ouderen in de samenleving. Gis
kes was benieuwd wat de discussie over de 
AOW-moties zou opleveren. (EP)
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Congres

Z a n g , c h a u v i n i s m e  e n  g e l o e i  b i j  p o l i t i e k e  m o t i e s

De oproep van het congres dat de nieuwe 
kamervoorzitter bij voorkeur een vrouw moet 
zijn lijkt aan dovemansoren te zijn gericht, 
nu het CDA volhardt in de kandidatuur van 
ex-minister Bukman. Helaas! Nu zijn niet alle 
moties zo op de actualiteit gericht, maar dat

maakt ze niet minder interessant. Dat bleek 
ondermeer bij de moties over de AOW. Het 
LB had al een rigoureus standpunt ingeno
men, dat de ALV amendeerde. Meer sociale 
en realistische voorstellen van het congres 
omtrent de oudedagsvoorziening werden 

aangenomen en passen 
daarmee goed in het Poli
tiek Programma. Een bre
de discussie over de mid
delbare school resulteerde 
in uitspra ken over het ver
plicht stellen van Maat
schappijleer op alle mid
delbare scholen en het toe
staan van het dragen van 
petjes in de les. Vervolgens 
werd VrijNederkndterecht 
gesteld omdat zij het 
spoorboekje in de catego
rie 'non-fictie' hadden ge
plaatst. De JD vindt

voorts dat daklozen zonder een adres in 
aanmerking moeten komen voor een uitke
ring. De vraag of hiermee het loonzakje terug
keert in de samenleving werd niet beant
woordt. Per acclamatie werd de motie 
aangenomen over een Europees verbod op 
produktie en het gebruik van anti-persoons- 
mijnen. Een wereldwijd verbod ligt voorhan
den.
Minder serieuze moties beschreven de pro
blematiek van de mobiele telefoon en de Hol- 
landsche Leeuw. Emotionele betogen voor de 
Hollandsche (Friesche?) koe als vervanger van 
de leeuwin het nationale wapen leidden ach
ter het katheder tot zang, chauvinistische op
roepen en geloei. Nota bene een schriftelijke 
stemming zorgde ervoor dat de Hollandsche 
Leeuw ook de volgende wedstrijd op het shirt 
van het Nederlands Elftal kan prijken. Door 
gebrek aan tijd werden twintig moties door
geschoven naar het volgende congres.
(EP)D e vlam  sloeg  in  d e  p a n  (Foto: M ilko  Vem ooy)

E c o n o lo g ie :  i n t e g r a t i e  o f  t o c h  c o n c u r r e n t i e ?

De behandeling van de resolutie op zaterdag 
laat zich het best karakteriseren met lang, 
uitputtent en verwarrend. Nadat de verkie
zingen van de nieuwe LB-ers al was uitgelo
pen, begon de behandeling van de resolutie 
anderhalf uur later dan gepland. Om die re
den werd er ook langer door gegaan met de 
behandeling. Maar toen men het om een uur 
of zes tijd vond voor het volgende program
ma punt bleek dat de resolutie pas voor de 
helft was afgewerkt. Daarom werd ook een 
deel van de avond nog ingeruimd voor de 
behandeling van de resolutie.
Tijdens de inleiding op de resolutie legde 
Ageeth Telleman uit wat de projectgroep 
voor ogen had gehad bij het schrijven van de 
resolutie econologie. De resolutie is deels be
doeld als een reactie op de toespraak van 
minister Wijers op het voorjaars congres van 
de JD. I-Iij had het toen onder andere ook 
over econologie. De werkgroep heeft gepro
beerd om middels deze resolutie het begrip 
econologie uit de vage sferen te trekken en 
duidelijke standpunten te formuleren die de 
JD kan gebruiken. En standpunten waar an
deren ook nog best iets van kunnen opste
ken, met name politici. Het is namelijk nog 
niet tot het algemeen bewustzijn doorgedron
gen dat milieu en economie raakpunten heb
ben en op die punten goed te integreren zijn. 
Tijdens de behandeling van de resolutie bleek 
dat dit besef binnen de Jonge Democraten 
toch nog omstreden en niet algemeen aan
vaard te zijn. Veel van de discussies en aman- 
demeten spitsten zich dan ook toe op de ver

houding waarin economie en milieu tot el
kaar staan. Veel JD-ers vonden dat in de re
solutie toch het belang van de economie over
heerste. Dit zou wel eens het gevolg kunnen 
zijn van het dominante karakter van econo
men uit de projectgroep, terwijl de milieu
freaks wat meer het compromis gezocht heb
ben. Deze dominantie bleek ook tijdens de 
behandeling van de resolutie toen bij elk 
amandement er minstens drie projectgroeps- 
leden waren die het woord dachten te moe
ten voeren. Door dit drammen werd de af
handeling van de resolutie er niet sneller op. 
Hoe dan ook, langzaam maar zeker werden

alle amandementen behandeld. Dat dit lang
zaam zou gaan bleek al bij het eerste aman
dement, waar schriftelijk over gestemd moest 
worden. Avonds om een uurtje of half tien 
bleek dat "het gaatje" bereikt was en alle 
amandenten behandeld waren.
Tijdens de stemming over de gehele resolutie 
waren nog al wat kritische noten te beluiste
ren van mensen die toch het economisch 
aspect een te grote rol vonden spelen in de 
resolutie. Gelukkig maar voor de econologie 
en 'heur vorsers' bleek dat er een ruime meer
derheid was die er voor voelde de resolutie 
totJD standpunt te verheffen. (GJ)

DEM O'S D a d d y  (Foto: M ilko  Vem ooy)

13.6 DEMO



D e f i n i t i e v e  v e r s i e  v a n  d e  r e s o l u t i e  E c o n o l o g i e

Economie en ecologie, uitgelegd als respectievelijk 
welvaartsleer en leer van de betrekkingen tussen 
mensen, dieren of planten en hun omgeving, zijn 
nevengeschikt en vinden elkaar in de term econologie. 
Econologie is een benadering om te komen tot duur
zame ontwikkeling. Onder duurzame ontwikkeling 
verstaat het rapport van de commissie Brundtland 
een ontwikkeling die voorziet in de behoeften van de 
huidige generaties zonder daarmee voor toekom
stige generaties de mogelijkheden in gevaar te 
brengen om ook in hun behoeftenn te voorzien. 
Econologie veronderstelt dat milieu- en economisch 
beleid elkaar ten goede kunnen komen; in sommige 
gevallen zal het echter noodzakelijk zijn om het milieu 
voorrang te geven op de economie of andersom. 
Zowel milieuverbeteringen als economische groei 
zijn noodzakelijk om een rechtvaardig en kwalitatief 
hoogstaand leven te kunnen garanderen. In plaats 
van een sobere levensstijl te prediken is het 
effectiever om op minder vervuilende wijze in onze 

behoeften te voorzien.

Uitgangspunten

Bestaande structuren en instituten voor een w e 

r e l d w i j d  e c o n o l o g i e b e l e i d  moeten, bijvoor
beeld in VN-verband, versterkt worden. De nadruk 
dient te liggen op m a rk tc o n fo rm e  m id d e le n  die aan 

alle landen opgelegd kunnen worden. Naast een eco- 
tax, waar de JD onverminderd voorstander van blijft, 
is een wereldwijd, en zolang dat niet mogelijk blijkt een 
Europees systeem van v e r h a n d e lb a r e  e m is s ie r e c h te n  

een optie. Elk land krijgt per inwoner het ‘recht’ om 
een bepaalde hoeveelheid vervuilende stoffen te 
emitteren. Deze emissierechten kunnen verhandeld 
worden. De totale wereldwijde hoeveelheid 
emissierechten moet geleidelijk afnemen, zodat 
overheden, bedrijven en burgers gestimuleerd wor
den de uitstoot te verminderen. Een onafhankelijk 
supranationaal orgaan dient als monitor op te treden, 
en daarbij de bevoegdheid en de middelen te krijgen 

om het systeem te handhaven.
Door de Europese eenwording vindt een verschui
ving plaats van kunstmatige landsgrenzen naar 
grenzen die gevormd worden door de vrije markt
werking. De Europese Unie moet milieunormen 
blijven vaststellen waaraan produkten, produktiepro- 
cessen en diensten moeten voldoen. Het gebruik van 
bepaalde stoffen kan verboden worden en op andere 
produkten, zoals blik, kan statiegeld verplicht worden 
gesteld. C o n s u m e n te n  maken de uiteindelijke keu
zen bij het kopen van produkten. De invoering van 
officiële gedeponeerde m ilie u k e u r m e r k e n  voor 
produkten moet dit ondersteunen. Door certificering 
aan bestaande gespecialiseerde organisaties over te 

laten kan efficiënt en professioneel het verschil 
tussen produkten worden verduidelijkt. De overheid 
beoordeelt de certificeringsmethoden. 
O v e r h e id s b e l e i d  moet zowel in te r a c t ie f  (met alle 
betrokkenen) als in te g r a a l (interdepartementaal) 
ontwikkeld worden. Open planvorming dient een 
fundamenteel deel uit te maken van het overheids
beleid. Milieucriteria moeten vanaf het beginstadium

worden meegewogen, in plaats van achteraf bij milieu
effect rapportages. Juist bij infrastructurele projecten 
is dit essentieel. Naast het feit dat de overheid soms 
maatregelen moet afdwingen, moet ze in toenemende 

mate ook fa c il i te r e n d  optreden. Een belangrijke 
overheidstaak is het zorgdragen voor inter- en 
intrasectorale kennisuitwisseling op het gebied van 
milieu-innovaties. Tevens moet de overheid finan
ciële ondersteuning bieden bij veelbelovende R&D- 
activiteiten en fundamenteel onderzoek aan universi- 
teiten blijven waarborgen. Wanneer veelbelovende, 
maar relatief dure, milieu-innovaties het licht zien 
moet dit in de opstartfase door de overheid krachtig 
worden ondersteund, zodat eerlijke concurrentie met 
bestaande (milieu-onvriendelijke) alternatieven mo
gelijk is. Voor het b e d r i j f s l e v e n  biedt het streven 
naar w in -w in  s itu a t ie s , voor wat betreft bedrijfs
economische en milieudoelstellingen, nieuwe kan
sen. Investeringen in milieutechnologie leiden ener
zijds tot besparingen op grondstoffen, energie en 
afvalvenwerkingskosten, anderzijds neemt de know
how toe. Het economisch rendement op lange termijn 
heeft prioriteit boven de kosten op korte termijn. 
Ondernemingen hebben de morele plicht zich verant
woordelijk te achten voor maatschappelijke gevol
gen van hun activiteiten. Het c o m p e n s a t ie b e g in s e l is 
leidraad; wanneer bedrijven investeren in milieu
belastende activiteiten, moeten zij de toegebrachte 
schade aan natuur en landschap compenseren. 
Daarnaast dienen grote en middelgrote bedrijven te 
beschikken over een b e d r ij fs in te rn  m ilie u -z o rg - 
sysfeem, inclusief een openbaar milieujaarverslag. 
Voor het handelen van in d i v i d u e n  is het principe van 
in te r g e n e r a t io n e le  s o lid a r ite it een wenselijk uitgangs
punt. Elke persoon moet er naar streven grondstof
fen, brandstoffen en niet-recyclebare materialen zo 
efficiënt mogelijk te gebruiken, opdat volgende 
generaties verzekerd blijven van voldoende natuur en 
een schone leefomgeving om in te wonen en 
recreëren.

Sectoren

Energie
Het gebruik van fossiele brandstoffen moet zo 
spoedig mogelijk worden vervangen door het gebruik 
van d u u r z a m e  e n e r g ie . Projecten, waarbij ondermeer 
methaan en koolzaad gebruikt worden, moeten nader 
worden onderzocht en dienen in versterkte vorm 
doorgang te vinden met participatie van ondernemin
gen als blijkt dat ze een milieuvriendelijk alternatief 
vormen. Ook de internationale kennisstructuur op dit 
gebied moet verstevigd worden, onder meer met 
Noord-Zuid projecten. Bijvoorbeeld door te investe
ren in wind- en zonne-energie in de Sahara, die een 
directe impuls geven aan de economie aldaar.
Er moet een scheiding worden aangebracht tussen 
beheer en gebruik van het e le k tr ic ite its n e t . Hierdoor 
wordt het voor bedrijven en consumenten mogelijk 
om bij meerdere producenten stroom in te kopen. 
Ook buitenlandse bedrijven en industriële onderne
mingen mogen stroom leveren. De overheid moet de

leveringszekerheid en betaalbare tarieven voor 
huishoudens blijven waarborgen. Het gebruik van 
duurzame energie, waaronder netgekoppelde zonne- 
energie, moet fiscaal aantrekkelijk worden gemaakt.

Landbouw
Een deel van de natuurbeheersgelden moet overge
heveld worden naar een fonds voor boeren die met 
n a tu u r b e h e e r  en/ of b io lo g is c h e  la n d b o u w  bezig zijn. 
Tevens moeten biologisch-agrariërs goedkoper geld 
kunnen lenen via een uitbreiding van de fiscale 
groenregeling. De overheid moet de consumptie van 
biologische produkten promoten.
Een deel van de benodigde stroom voor k a s te e l t  

moet door de sector zelf duurzaam worden opgewekt, 
bijvoorbeeld door wind-, zonne- of bio-energie. 
Kasteelt moet voor Nederland behouden blijven, 
wegens de grote exportkracht ervan. Creativiteit en 
inventiviteit binnen de Nederlandse landbouw, denk 
aan het maken van plastic uit zetmeel, dienen 
gewaarborgd te blijven. K e n n is c e n t r a  zoals rondom 
Wageningen moeten zowel hun onderzoek afstem
men op de marktvraag als fundamenteel onderzoek 
doen.

Transport
Alternatieven die minder vervuilend zijn voor het 
milieu, zoals vervoer over water en het spoor, moeten 
worden bevorderd. Bij het distibueren van massa
goederen (bulk) en containers gaat de voorkeur 
ernaar uit zoveel mogelijk gebruik te maken van de 
bevaarbare waterwegen.
Automobilisten moeten middels r e k e n in g r ijd e n  beta
len voor het gebruik van wegen op drukke tijden. 
Consumenten die energiezuinige auto’s kopen 
moeten door de (Europese) overheid beloond 
worden d.m.v. een verlaging van de wegenbelasting. 
De vliegcapaciteit van luchthavens moet door een 
neutrale autoriteit onder luchtvaartmaatschappijen 
verdeeld worden. Schonere en stillere vliegtuigen 
moeten hierbij voorrang krijgen. De vliegcapaciteit 
(van Schiphol) dient tevens te worden gereguleerd 
door middel van heffingen op de milieubelasting van 
vliegtuigen. Het vliegverkeer mag toenemen bij daling 
van de totale milieu-overlast, waarbij de criteria m.b.t. 
de milieubelasting beter gedefinieerd moeten worden.

Duurzaam bouwen
De overheid moet k e n n is  over duurzame ontwerp
methoden, constructies en materialen bevorderen en 

verspreiden onder alle marktpartijen. Gemeenten die 
duurzaam bouwen (isolatie, duurzaam materiaal, 
zonnepanelen) moeten een financiële bijdrage krijgen 
van de nationale overheid. (Stede)bouwkundige 
plannen voor nieuwe wijken moeten reeds in een 
vroegtijdig stadium met alle betrokkenen worden 
besproken. Er moet een in te g r a le  v is ie  op de functie 
van het nieuwe gebied worden ontwikkeld, waarbij 
milieucriteria en behoeftes van de samenleving een 
belangrijke rol spelen. Ruimtelijke ordening moet 
zoveel mogelijk gericht zijn op het gebruik van 
vervoerswijzen die minder milieuvervuilend zijn.
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Deze rubriek is bedoeld voor brieven van lezers !r )  e m o t i e s
De immateriële verwachtingen van Paars
Met het aantreden van Paars leek een droom 
in vervulling te gaan, althans, voor de libera
len onder ons. Onderwerpen die onder de 
CDA-regeringen onbespreekbaar waren zou
den nu behandeld gaan worden.
Op het gebied van softdrugs, euthanasie, ho- 
morechten en de winkelsluitingswet zouden 
knopen doorgehakt worden. Er zou open
heid komen, onze bloedeigen Glasnost, waar 
het zou gaan om regeringsbesluiten: de ach- 
terkamerpolitiek zou ophouden te bestaan. 
De realiteit is echter anders dan de gedane 
beloften door de respectievelijke fractievoor
zitters en partijprogramma's.

Over de winkelsluitingswet kan ik kort zijn. 
Men was wederom te huiverig om dit geslo
ten onderwerp open te breken en de 24-uurs 
economie is er niet gekomen. In plaats daar
van volgt Paars nu een halfslachtig beleid en 
de ondernemers weten niet altijd wat nu wel 
en wat niet mag binnen deze wet. Op het 
vlak van euthanasie werd bijzonder 'on-Paars' 
gediscussiëerd. Jarenlang werd hierover ge
sproken; actievoerders, of zij nu voor of te
gen waren, bevolkten het Binnenhof en teis
terden Den Uyl, Van Agt en Lubbers. Politie
ke partijen (als D66) namen openlijk een voor
zichtig pro-euthanasie standpunt in, maar 
tijdens de formatie werd dit onderwerp, als 
men het resultaat in het regeerakkoord be
ziet, waarschijnlijk onder druk onder het ta
pijt geveegd.
De drugsnota van onze Winnie bleek een grote 
teleurstelling en er gaan nu, zelfs in de rech
tervleugels van de regeringsfracties, stemmen 
op om het beleid nog meer aan te scherpen. 
De clausule waarin staat dat gemeenten zelf 
een soort softdrugsbeleid konden gaan voe
ren geeft de concessie gedaan door D66 aar
dig weer. Kijk maar eens naar het geringe 
aantal D66-burgemeesters in Nederland. 
Helemaal halfslachtig is het beleid over de 
homorechten. Het homohuwelijk werd als 
een liberaal goed beschouwd en zou er dus 
moeten komen. Maar wat blijkt? Als het punt
je bij het paaltje komt dan wordt er een wet 
opgesteld waardoor homoseksuele partners 
een soort veredeld samenlevingscontract 
kunnen afsluiten. Van de mogelijkheid om 
legitiem te kunnen trouwen blijft, tot op he
den, weinig over.
Inmiddels zijn er ook weer wat punten bijge
komen. Een aantal maanden geleden stelden 
fractieleden van zowel PvdA als D66 dat er 
een wet moet komen die leeftijdsdiscrimina

tie door werkgevers zou moeten verbieden. 
Het was even een discussie, wat eruit kwam 
was onduidelijk. In de sollicitatie-adverten- 
ties lees ik nog steeds leeftijdseisen. Ook 
werd door onder andere de PvdA en D66 een 
betere arbeidsjuridische dekking bepleit voor 
het leger uitzendkrachten dat opkwam na 
invoering van allerlei flexibiliseringswetten. 
Het gevolg was een wet waarin werd vastge
legd dat uitzendbureaus hun uitzendkrach
ten na 12 maanden een vast contract moeten 
aanbieden waarin - voor de uitzendkracht - 
brede en betere arbeidsvoorwaarden staan. 
Het blijkt dat uitzendbureaus deze wet niet 
al te serieus nemen want het kost ze teveel.

Paars vernieuwend?
Ik zou wel eens willen weten wat nu het ver
schil is tussen deze regering en de vorige re
geringen. De Paarse partijen lijken nu al net 
zo vastgeroest te raken als het CDA des
tijds. Van 'open discussies' merk ik weinig 
en van het naar huis sturen van falende be
windslieden ook. Ja, Linschotenis nu weg en 
De Grave (waarom nu opeens hij?) heeft het 
overgenomen en kan nu rustig zijn - pijnlijke 
- beleid uitvoeren want een ongeschreven wet 
schrijft voor dat de opvolger van een wegge

stuurd bewindslid met rust gelaten wordt. 
Naar mijn mening was het wegsturen van 
Linschoten een rechtvaardiging voor de uit
voering van het sociaalbeleid van Paars. Maar 
hoe zit het met Tommel, Terpstra, Dijkstal, 
Sorgdrager en Schmitz ?
Steeds vaker hoor ik dat dat-en-dat besluit 
alweer bekonkelt is in het Torentje voordat 
het openlijk ter discussie komt in de maat
schappij en de excuses om voorstellen voor
al niet aan te nemen worden steeds zwakker, 
want wat is makkelijker dan te zeggen dat 
die voorstellen 'in internationaal verband 
moeten' of 'onverenigbaar zijn met het beleid 
van de EU'? In het licht van het gebrek aan 
lef om maatschappelijke issues aan te pak
ken zeg ik: We worden geregeerd door een 
zakenkabinet. Uit angst - om polarisatie te
gen te gaan en een meerderheid te behouden 
- draaien de regeringspartijen in cirkels om 
elkaar heen en durven ze niet op hun ideolo
gische strepen te gaan staan. Wat ik wil zeg
gen is dit: als je dan niet meer wil doen waar 
je voor staat, hou dan op je beloftes hoog te 
houden.

K a j Leers,

H o o fd d o rp

H e t  L a n d e l i j k  B e s t u u r  z o e k t  e e n  S e c r e t a r i s  L e d e n w e r v i n g  e n  
o p v a n g  (a .i .)  o m  h e t  b e d j e  t e  s p r e i d e n  v o o r  
t o e k o m s t i g e  J D e r s . . .

En om ze warm te houden !
Interesse 7Bel070-3622162; contactpersoon W im  R am pen  en G erhardBronsveld
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Lucas R eijnders ove r duurzaam heid:

"Ik stop liever geld in Endemol 
dan in Schiphol"

DEMO w i l d e  d e  p a s  a a n g e n o m e n  r e s o l u t i e  E c o n o l o g i e  v o o r l e g 

g e n  a a n  i e m a n d  m e t  k e n n i s  v a n  z a k e n  o m  z o  e e n  k r i t i s c h e  

b e o o r d e l i n g  t e  k r i j g e n .  D u s  k l o p t e  DEMO m e t  d e  r e s o l u t i e  

E c o n o l o g i e  o n d e r  d e  a r m  a a n  b i j  P r o f .  D r  L u c a s  R e i j n d e r s ,  

b e l e i d s m e d e w e r k e r  v a n  d e  S t i c h t i n g  N a t u u r  e n  M i l i e u  e n  h o o g 

l e r a a r  a a n  d e  f a c u l t e i t  M i l i e u k u n d e  v a n  d e  U n i v e r s i t e i t  v a n  

A m s t e r d a m .  H ij v o l g d e  d e  o p l e i d i n g  b i o c h e m i e  e n  p r o m o v e e r d e  

o o k  o p  d a t  t e r r e i n .  H e t  i n t e r v i e w  r i c h t t e  z i c h  o n d e r m e e r  o p  d e  

i d e e ë n  d i e  t e n  g r o n d s l a g  l i g g e n  a a n  d e  m i l i e u b e w e g i n g  e n  o p  

h e t  m i l i e u b e w u s t z i j n  i n  h e t  a l g e m e e n .

Dat Lucas Reijnders uitvoert wat hij predikt wordt ons 
Meino van Dijk duidelijk als wij zijn woning binnengaan. De kamer waar
& Edwin Peek wij met hem spreken wordt verlicht en volgens ons ook 

verwarmd door één lamp.
Reijnders vertelt dat hij als student onder andere voor 
Vrij N e d e r la n d  schreef, juist in de tijd dat de belangstel
ling voor milieuproblemen opkwam. Als correspondent 
berichtte hij daarover en raakte geïnteresseerd. Na zijn 
studie kon hij aan de slag bij het milieukundig studie
centrum in Groningen. Daar ontwikkelde hij zijn passie 
voor de milieuproblematiek die hem niet meer losliet. In 
1981 ging hij werken voor de Stichting Natuur en Milieu 
en bij de faculteit Milieukunde van de UvA.

Milieubewegingen in Nederland
D E M O  wil eerst met Reijnders praten over een aantal

milieubewegingen in Nederland. Wat is hun functie en 
lopen al die organisaties elkaar niet voor de voeten? 
Reijnders denkt van niet. Hij vind dat de organisaties el
kaar aanvullen. We laten hem Natuur en Milieu, Green- 
peace en Milieudefensie vergelijken. "Er is een zekere sa
menwerking en afstemming op elkaar. Soms zijn er ook 
wrijvingen, maar grote meningsverschillen zijn er niet. De 
drie organisaties vervullen een andere, eigen rol." Met die 
eigen rol vullen ze elkaar aan. Natuur en Milieu heeft 
deskundigheid in huis op het gebied van milieuvraag
stukken, geeft juridisch advies aan particulieren en heeft 
een lobby in Den Haag. Milieudefensie organiseert acties 
op lokaal en nationaal niveau om misstanden aan het 
licht te brengen en Greenpeace is een wereldwijde organi
satie die met acties het publiek probeertte overtuigen van 
de noodzaak tot verandering van onze houding ten op
zichte van het milieu.

Duurzaamheid
De milieubeweging heeft het altijd over duurzaamheid en 
in de resolutie is het een kernbegrip. Maar duurzaamheid 
kan op meerdere manieren worden uitgelegd. In de reso
lutie wordt de definitie van de door de VN ingestelde 
World Commission on Environment and Developement 
(onder voorzitterschap van de Noorse oud-premier- 
Brundtland) gebruikt. Hierin wordt de mens centraal ge
steld en betekent duurzaamheid dat er naar gestreefd 
wordt het bestaande milieukapitaal in stand te houden. 
Milieukapitaal omvat dan de levende natuur, de grond
stoffen en de natuurlijke hulpbronnen. In totaal zijn er 
zo'n honderd definities van duurzaamheid. Eén daarvan
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is de ecocentrische. Hierin staat de mens niet centraal, 
maar wordt alle onderdelen van de natuur een gelijke 
waarde toegekend. Dat betekent dat het voortbestaan 
van de mens niet het uitgangspunt is.

Lucas Reijnders zegt dat de definitie van Brundtland de 
meest gebruikte is, deze kan namelijk rekenen op het breed
ste draagvlak. Als hij ons uitlegt welke visie hij heeft op 
duurzaamheid belanden we al snel bij John Stewart Mill. 
Deze econoom schreef in 1843 dat een stationaire econo
mie te prefereren is boven een groei-economie. Reijnders 
vind Mill duidelijker dan Brundtland. Een groei econo
mie gebruikt op een gegeven momentte veel hulpbronnen 
waarna er een onomkeerbare teruggang volgt. Brundt
land heeft het meer over internationale rechtvaardigheid 
op sociaal-gebied, wat Reijnders toch ook wel positief 
vind. En vanuit een menscentrische overweging, namelijk 
het in stand houden van natuur om de atmosfeer in orde 
te houden, kun je ook tot een ecocentrische oplossing 
komen. Een strenge uitvoering van de Brundtland visie is 
wat Reijnders wil. Er moet volgens hem een intergenera- 
tionele rechtvaardigheid bestaan. Wij moeten een gelijke 
hoeveelheid milieukapitaal doorgeven aan onze nakome
lingen. Daarom gooi ik liever geld in Endemol dan in het 
beton van Schiphol, want de economie moet zich binnen 
de grenzen van dit kapitaal hoeveelheid bewegen. En dat 
kan met behoud van deze welvaart vertelt hij ons blij. 
Dit vindt D E M O  een  interessante opmerking en gaat over 
op de ecotax. Hoe kan de welvaart gelijk blijven als pro- 
dukten meer worden belast? Sterker nog, moet Neder
land zo'n belasting invoeren op produkten die in het bui
tenland niet worden belast?

Ecotax
Op de tarieven voor energie kan gemakkelijk een ecotax 
worden geheven, vertelt hij, want zij liggen hier stukken 
lager dan in de restvan Europa. Het piratennest Schiphol 
fungeert als witte pomp voor heel Europa. Zélfs met eco
tax zijn ze nog goedkoper.
In Denemarken is er een milieubelasting op bestrijdings
middelen ingevoerd. Dat is wel kostenneutraal gedaan. 
Mocht een boer nou zuinig omspringen met z'n gifjes dan 
bespaart hij geld. Een goede stimulans. Er moet ruimte 
worden gemaakt voor meer creatieve oplossingen. De 
Nederlandse politiek lijdt ech
ter aan koudwatervrees. Als er 
meer politieke moed zou zijn 
kwamen we al een stuk verder.
Bedrijven schreeuwen wel 
moord en brand als er strenge
re milieu-eisen worden gesteld, maar door innovatie is er 
nog heel veel te ondervangen. Natuurlijk is die ruimte 
niet onbeperkt, maar hij is nog heel groot. Als de overheid 
zou besluiten de kosten die de belasting van het milieu bij 
de produktie van bijvoorbeeld voedsel met zich mee brengt 
in de prijs door te rekenen, zou het milieuvriendelijk ge
teelde voedsel uiteindelijk goedkoper zijn dan het 'nor
male' voedsel!
Dat betekent echter niet dat het milieuvriendelijk geteel
de voedsel in absolute zin goedkoper wordt, merkt D EM O  
op. Het houdt in dat voedsel over het geheel genomen 
duurder wordt. En geldt dat niet voor alle produkten 
met een ecotax? En als dat zo is gaat de welvaart toch 
achteruit.
Reijnders denkt echter dat er dan wordt bespaard op het 
opruimen van milieuvervuiling. "Het betaald zichzelf in 
een aantal jaren terug."

M i n i s t e r  J o r r i t s m a  h e e f t  d e  

i n t e l l i g e n t i e  v a n  e e n  M e r c e d e s  

é n  d e  s t e u n  v a n  K o k

D E M O w ijst hem er op dat dat niet zo hoeft te zijn. Het 
zuiveren van water zal de eerstkomende jaren duurder 
worden omdat giftige stoffen langzaam dieper de grond 
in zakken. Dat blijft dan nog een tijd een probleem. Uit

eindelijk wordt het leven dan 
toch duurder. Dat kan een pro
bleem worden voor de sociale 
minima, die dan een veel groter 
deel van hun inkomen moeten 
besteden aan bijvoorbeeld voed

sel. Kortom•, hoever m o e t m ilieubescherming gaan?

Reijnders: "De veroorzaker van een probleem moet zelf 
voor de kosten daarvan opdraaien." Hij komt niet met 
een menscentrische oplossing, maar maakt een ecocentri
sche keuze. Het milieukapitaal moet gelijk blijven, wat er 
ook gebeurt.

Paars
Dat is dus iets heel anders dan wat de Brundtland-defi- 
nitie voorstaat. Nu we dat weten wil D E M O  het hebben 
over de politiek van dit moment. De politiek heeft te 
weinig lef hebben we begrepen, maar is dat bij paars ook 
zo?
Reijnders vind van wel. Hij is erg teleurgesteld in de hui
dige coalitie. "Kok, Wijers en kompanen zijn beton aan 
het storten. Ze streven economische groei na op een ouder-
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wetse, natuuronvriendelijke manier. De lasten komen la
ter wel." Aan het begin van de huidige regeringsperiode 
had hij hoge verwachtingen. D66 wilde de energie effi
ciency met drie procent verbeteren en de PvdA zou de 
regionale luchthavens gaan sluiten. Sowieso leek er een 
frisse wind door Den Haag te waaien, ook op milieuge
bied. Dat was dus niet zo. De energie efficiency is met 
ongeveer anderhalf procent gedaald en over sluiting van 
regionale luchthavens wordtniet meer gesproken.

Hoe komt dat dan?
Dat komt of door een zwakke minister De Boer of door 
het paarse kabinet in het algemeen. Het nieuwe beleid 
binnen de regering was, om iedere minister rekening te 
laten houden met milieuzaken in zijn eigen 'toko'. Dat is 
een volslagen mislukking geworden. Wijers zit in de po

sitie om energie efficiency
H e t  p i r a t e n n e s t  S c h i p h o l  f u n g e e r t  na te streven, maar doet er
a l s  w i t t e  p o m p  v o o r  h e e l  E u r o p a  niks aan. "En zo'n minis

ter Jorritsma heeft de in
telligentie van een Mercedes én de steun van Kok!" 
Ondanks de teleurstelling is er ook goed nieuws. Paars 
doet wel wat. Het belangrijkste is dat de bereidheid is 
ontstaan om na te denken over andere oplossingen dan 
de gebruikelijke. Die andere oplossingen zijn de milieu
vriendelijke, zoals de 'groene' maatregel van staatssecre
taris Vermeend. Die heeft de fiets fiscaal aftrekbaar ge
maakt. Een aantal jaren geleden was zoiets onbespreek
baar.

Milieubeweging zonder lef
D E M O  wijst Reijnders op een kritisch stuk in het R O M - 
M agazine  (Ruimtelijke Ordening en Milieu, van het minis
terie van VROM-red.) van Oktober jongstleden. Daarin 
wordt de milieubeweging hard aangevallen. Zij zou niets 
wezenlijks meer aan de discussie toevoegen en zich feite
lijk aan de overheid hebben geconformeerd. Er is kritiek 
op de uitvoering van beleid, het tempo en de middelen. 
De koers, het achterliggende idee wordt geaccepteerd. 
Ook Lucas Reijnders wordt genoemd, die zou alleen cli
chés in huis hebben. De pers zou daar vervolgens altijd 
weer op ingaan. Waarom is daar door Natuur en Milieu

niet op ingegaan terwijl Milieudefensie dat wel heeft ge
daan?
"Dit stuk was beneden alle peil! R O M -m a g a zin e  is een 
blad voor ambtenaren, welk nut heeft het om daar op te 
reageren? In dagbladen heb je natuurlijk een veel groter 
bereik. De milieubeweging heeft nog altijd frisse ideeën, 
wij geven alternatieven. Overigens neemt de media niet 
klakkeloos over wat de diverse milieuorganisaties zeg
gen. Er zijn genoeg journalisten in Nederland die de mi
lieubeweging kritisch volgen. Simon Roozendaal van N R C  
H andelsb laden Broer Scholtens die pro-kemenergie is. En 
het is goed dat de media kritisch is." (Het stuk is ook in 
N RC H andelsblad  verschenen-red.)

D E M O  wil verder ingaan op de discussie rond milieu
problemen, althans de vorm van die discussie. Maakt 
zo'n stuk in R O M -m a g a zin e  niet duidelijk dat de hele 
discussie eigenlijk een elitaire discussie is?
"Nee," zegt Reijnders, "de ruggegraat van de milieube
weging wordt gevormd door gewone mensen. Die zijn 
vaak zelf met een probleem geconfronteerd en hebben 
daarna bijvoorbeeld Natuur en Milieu om informatie en 
advies gevraagd. De burgers zijn mondiger geworden 
sinds de jarenzestig en proberen zelf een probleem op te 
lossen. Er worden bijvoorbeeld pogingen gedaan om de 
gemeentepolitiek te beïnvloeden. En als hetprobleem dan 
is opgelost blijven ze vaak hangen.
Ga na hoe snel er een verandering is opgetreden in de 
mentaliteit van mensen. In tien jaar tijd is het volstrekt 
normaal geworden om papier en glas gescheiden weg te 
gooien. Daar denken we niet eens meer over na! Dat vind 
ik zeer positief en hoopvol. Nu komen natuurlijk wel de 
moeilijkere zaken, zoals autogebruik." Reijnders is ge
matigd pessimistisch over de oplossingen die techniek en 
mens kunnen aandragen. Hij heeft gemengde gevoelens. 
"Het systeem is hier zo raar. In dit kleine land leggen we 
van de hele Europese Unie per persoon het hoogste aan
tal kilometers met de auto per jaar af. Dat is toch ontzet
tend dom! Hier raken we iets fundamenteels. Wij willen 
zo graag genieten van hetzelfde op een andere plaats. Als 
die rusteloosheid verdween waren we al een stuk ver
der." A

Wu vertelt in Amsterdam over de Chinese laogai

„Laogai. Het woord alleen al. Ik zou ie
dereen bij zijn of haar schouders willen 
vatten en toe willen schreeuwen: 'Hebben 
jullie wel in de gaten wat in China aan de 
hand is?' Ik wil dat men over de hele we
reld de betekenis van laogai kent, zoals 
de goelag synoniem werd voor de ver
schrikkingenvan de strafkampen van Sta- 
lin." Aan het woord is Harry Wu, een van 
China's dissidenten en belangrijk strijder 
voor de mensenrechten. Onlangs gaf hij 
twee lezingen in Amsterdam, waaronder 
in de Lutherse kerk. Negentien jaar heeft 
Harry Wu in Chinese strafkampen door 
moeten brengen.
Over zijn strijd tegen de schending van 
de mensenrechten in China verscheen on
langs een boek.
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Harry Wu, Troublemaker
Door Dijlan van Vlimmeren

'Nu ik de zestig nader, een leeftijd waarop men over het 
algemeen enige wijsheid bezit, ontdek ik dat ik helemaal 
niet zo wijs ben. Maar één ding weet ik wel, ik zal me pas 
netjes gaan gedragen als de Chinese leiders dat ook doen.' 
'Zal }k China ooit nog terugzien? Ik ben Chinees. Mijn 
hart is Chinees. Ik heb een schitterend vaderland. Ik zou 
een volgende keer zo graag op bedevaart gaan. De vol
gende keer wil ik er met mijn huidige vrouw Ching Lee 
naartoe en cadeautjes meenemen voor diegenen van mijn 
familie die er nog zijn. We zullen dan onze paspoorten 
laten zien op het vliegveld en de douanebeambte zal dan 
naar haar opkijken en zeggen: 'Wu Ching Lee, uw visum 
is in orde.' En de douanebeamte zal naar mij opkijken en 
zeggen: 'WuHongda, Peter H. Wu, Harry Wu, hoe u ook 
heet, uw visum is in orde. Een goede reis verder.'
De laatste pagina's zijn gelezen. De laatste pagina's van 
een wel heel indrukwekkend levensverhaal. Een lange stilte 
valt. Langzaam stijgt het schaamrood naar de kaken. 
Het hoofd zakt. Hoe heeft dit kunnen gebeuren? Uren
lang wordt er vervolgens naar het plafond gestaard. 
Waarom?
Al leest het boek als een trein, de vaart is er meteen uit als 
het boek na de laatste pagina wordt dichtgeklapt. De 
afwas blijft staan, de nachtrust wordt uitgesteld. Alle
daagse dingen zijn ineens minder belangrijk. Opstandig 
is misschien nog wel het beste woord. Onmacht neemt 
plaats voor een ongekende woede. Dit mag nooit meer 
gebeuren. Precies zoals Wu het met Troublemaker wilde. 
Mensen wakker schudden. Dat is hem aardig gelukt, al is 
zijn werk geen literair hoogstandje.
Harry Wu is een van de miljoenen die negentien jaar in 
strafkampen, of Laogai zoals die in het Chinees zo 'mooi' 
heten, heeft gezeten. 'Negentien jaar Laogai, negentien 
jaar onbetaalde arbeid, negentien jaar zonder uitleg, ne
gentien jaar zonder hoop. Ze, de meervoudsvorm voor 
het Chinese regime, hebben mijn jeugd afgepakt,' zoals 
Wu het in Troublemaker, watvrij vertaald onrustkraaier 
betekent, het meerdere malen zegt. De verschrikkingen in 
deze kampen heeft hij eerder in zijn autobiografie Bittere  
^onbeschreven. Troublemaker handelt meer over zijn rei
zen die hij sinds hij naar Amerika is gevlucht naar China 
maakt. In dit boek komt hij nog wel terug op deze ver
schrikkingen, vaak in een herinnering. Troublemaker staat 
vol met flashbacks, wat het misschien ook wel 
onoverzichtelijk maakt.
'Het was allemaal zo bekend," beschrijft hij zijn komst 
aan de kolenmijn Wangzhuang, die ook wel bekend staat 
als het Laogai-kamp nummer vier, in de provincie Shanxi. 
,Het relatief korte taxiritje had me twaalf jaar in de tijd 
teruggebracht. Hier waren de hersens van Yang uit zijn 
hoofd geschoten zodat de vader van kapitein Li ze kon 
opeten. Hier was ik met Shen Jiaru getrouwd. Hier had ik 
mijn rug gebroken toen de drie karretjes losschoten en 
vlak bij me botsten. En hier was ik uiteindelijk door kapi
tein Li vrijgelaten. Ik had al deze zwarte gezichten en 
deze zwarte kleren -en als je het mij vraagt zwarte zielen
achter me gelaten om een nieuw leven te kunnen begin
nen. Nu was ik hier weer, met een nieuwe vrouw op een 
schitterende junidag. Het was of het allemaal gisteren
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was gebeurd. Ginds kromden de mannen met de zwarte 
gezichen hun rug als zij de karretjes voortduwden. Ik 
was hier teruggekomen als een old boy zoals ze op de 
Engelse privé-kostscholen zeggen.'
Met Troublemaker wil Wu vooral de aandacht in het 
Westen vestigen voor de -om het maar heel zacht uit te 
drukken- respectloze situatie waarin de politiek gevan
genen zich in China begeven. 'In mijn boeken, in mijn 
toespraken, in mijn gebrekkige Engels probeer ik een ge
tuige te zijn voor de miljoenen die nu in de omstandighe
den verkeren waarin ik vroeger zat. Het is frustrerend dat 
ik, nu ik in het Westen leef, niet meer in staat ben mijn 
diepere gedachten in het Mandarijnenchinees over te bren
gen, de taal die in mijn hoofd zit. Maar ik heb de welover
wogen beslissing genomen om mijzelf, zo goed en zo 
kwaad als het gaat, in het Engels uit te drukken.'
Wu herhaalt vaak, te vaak misschien. Hij schrijft simpel 
maar raakt daarbij wel. Door zijn schrijfstijl is Trouble
maker voor iedereen toegankelijk, en dat is ongetwijfeld 
zijn opzet geweest. Troublemaker is ontroerend, aangrij
pend en zet je aan het denken. In zoverre is het een ge
slaagd boek.

♦

H A R R Y  W U

H arry W u, 
Troublem aker, 
Z ijn  eenzam e  
s tr ijd  tegen  de 
schending  va n  de 
m ensenrechten in  
C hina, gebonden  
versie , 2 98 
pa g in a 's , f49 ,90 , 
U itgeverij 
B osch &Keuning, 
D e B il t ,  1996
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Gedachten ove r de ideologie van de Jonge D em ocraten

Zo mooi als vrijzinnig-democratie 
wordt het natuurlijk nooit

I n  D e m o  1 3 .4  p o o g d e  G e r r i t - W im  G e r r i t s e n  m e t  z i j n  a r t i k e l  e e n  

a f t r a p  t e  g e v e n  v o o r e e n  d i s c u s s i e  o v e r  v r i j z i n n i g - d e m o c r a t i e .  I k  

m o e t  z e g g e n  d a t  i k  v r i j  w e i n i g  v a n  z i j n  g e d a c h t e n  b e g r e p e n  

h e b .  T o c h  v o e l d e  i k  m i j  g e r o e p e n  o m  —  z i j  h e t  i n  i e t s  m i n d e r  

e r u d i e t e  b e w o o r d i n g e n  —  m i j n  z e g j e  t e  d o e n  o v e r  e e n  s t r o m i n g  

d i e  v o o r  s o m m i g e  J D ’e r s  n e t z o  v a a g  i s  a l s  h e t  p r a g m a t i s m e  d a t  

D 6 6  v o o r s t a a t .

Wat moeten wij met vrijzinnigheid? Is het vrijheid van 
Bart denken of oordelen? Is het halfslachtige vrijheid, of gaat
Hoogenboom het in bepaalde opzichten zelfs verder dan het liberale

ideaal? En democratie dan? Welke partij in Nederland 
waagt het de democratie n ie t te  noemen in haar naam. 
Democratie, met al haar nadelen, lijkt in Nederland de 
algemeen aanvaarde bestuursvorm. Ook in de rest van 
de wereld bezwijkt men, al dan niet gedwongen, steeds 
meer voor het democratisch ideaal. Hebben wij op dat 
gebied nog iets extra's te bieden?

Allemaal vragen waar ik niet zonder meer antwoord op 
kan geven. Vandaar dat ik eerst zal proberen een aantal 
fundamentele waarden te definiëren die ik als Jonge De
mocraat denk terug te vinden in vrijzinnig-democratie. 
Vervolgens zal ik — dat ben ik aan mijn stand (?) ver
plicht — een poging doen vrijzinnig-democratie in het 
internationale politieke krachtenveld te plaatsen.

Individuele ontplooiing
Ik begin met het liberale (vrijheids-) ideaal van individue
le ontplooiing. Waar andere politieke stromingen zich 
concentreren op verschillende groepen (de zogenaamde 
klassen) als g e h ee lm  de samenleving, op hetwoord Gods 
of op minder verheven idealen, daar stelt vrijzinnig-de
mocratie het individu centraal. Daarmee plaatst het zich, 
zoals Gerrit-Wim al opmerkte, in een liberale traditie. 
Noch het belang van een klasse, noch die van de maat
schappij, noch bovenwereldse machten ontslaan je van 
de verantwoordelijkheid te streven naar ontplooiing van 
het individu, geen excuus is mogelijk. Ik bedoel hiermee, 
zoals enkele W D'ers, niet alleen de (financiële) ont
plooiing van mijn individu. Door het individu centraal te 
stellen is geen excuus ter wereld afdoende om andere 
mensen iets aan te doen waarvan je niet zou willen dat 
het jezelf of je naasten zou overkomen.
Naast dit voor mij bijzonder zwaarwegende gegeven 
komt dat ik het erg op prijs stel enige vrijheid te hebben in 
de manier waarop ik mijn leven inricht. Dit is echter een 
puur persoonlijke voorkeur. In andere culturen kan het 
voorkomen dat iemand zijn individu ondergeschikt 
maakt aan het belang van de familie, de gemeenschap of 
zelfs de staat. Dit is een keuze die ook respect verdient, 
maar in de behandeling van anderen vind ik dat hun 
individu-zijn te allen tijde de hoofdrol moet spelen.

Wederzijds begrip, tolerantie en solidariteit
Individuele ontplooiing is met enige h a n d w a v in g a rg u -  
m e n ts  nog te beschrijven als vrijheid, blijheid en lekker- 
doen-waar-je-zelf-zin-in-hebt. Voor wederzijds begrip is 
meer inlevingsvermogen vereist, vrijzinnigheid wordt er 
echt mee op de proef gesteld. Je kan je geen vrijzinnig- 
democraat noemen zonder vrijzinnigheid jegens anderen 
te betrachten. En dat is soms moeilijk.
Geen vraag, gedachte of mening kan direct worden afge
daan als irrelevant of verwerpelijk. De ware vrijzinnige 
zal zich altijd open tonen voor andermans ideeën, of ten
minste stilstaan bij de achtergrond ervan. Zoals ik al zei 
is dit soms moeilijk, maar door jezelf genoeg te confron
teren met mensen uit andere culturen en verschillende 
achtergronden, kom je een heel eind1. Al doende leert men. 
Een 'geboren vrijzinnig-democraat' bestaat namelijk niet. 
Ik geloof dat voldoende openheid en inlevingsvermogen 
zullen leiden tot wederzijds begrip. Dit begrip moet ver
volgens de basis zijn voor tolerantie. Rest ons nog solida
riteit. Hiervoor doe ik een beroep op ons inlevingsvermo
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gen, voorzover dat nodig is. Is het mogelijk om ander
mans problemen — of meer dramatisch: ellende — te 
aanschouwen zonder zich erbij betrokken te voelen? Als 
men zich realiseert dat het om mensen gaat, om indivi
duen? Ik hoop van niet.

Democratie
Na twee paragrafen over vrijzinnigheid kom ik terug bij 
de democratie. Heeft het woord democratie voor vrijzin- 
nig-democraten een alternatieve betekenis dan voor leden 
van andere politieke stromingen? Het komtzo mooi over
een met het idee van individuele ontplooiing: laat ieder 
de kans hebben zijn ideeën ten toon te spreiden aan regio
nale-, nationale-, internationale- of ander besturen.
Dit is veel meer dan de gangbare voorstelling van 
democratie met een gekozen volksvertegenwoording en 
eventueel een referendum. Als je ieder individu de kans 
wil geven zijn zegje te doen, zijn verkiezingen niet genoeg. 
Dan kies je voor democratie op elk niveau en maak je 
gebruik van een breed gedragen maatschappelijk mid
denveld. Zo redenerend kun je niet om radicale 
democratisering heen.
Overigens laat de vrijzinnigheid ruimte over voor andere 
vormen van democratie dan de bij ons gebruikelijke 
parlementaire democratie. Ik wil hier niet verder over uit
wijden, en verwijs alleen naar enige Afrikaanse staten 
waar westerse democratie tot chaos leidde. Een groot 
deel van Afrika is nog steeds op zoek naar haar eigen 
vorm van democratie.

Sociaal-liberaal
Zijn er andere termen mogelijk dan vrijzinnig-democratie 
om bovenstaande waarden te herbergen? Een blik over de 
grenzen levert geen bevredigende vertaling. Wel consta
teer ik dat de meningen van de vrijzinnig-democratische 
JD in veel gevallen overeenkomen met sociaal-liberale of 
liberaal-democratische groeperingen.
Vooral in de eerste benaming kan ik mij vinden. Daaruit 
spreekt zowel de aandacht voor individuele ontplooiing 
als de sociale betrokkenheid en solidariteit die ik in de 
vrijzinnig-democratie gevonden heb. De democratie wordt 
in deze benamingmaar aangenomen als conditio-sine-qua- 
n o n  [onvermijdelijk vereiste - red.], en ik geef toe, zo mooi 
als vrijzinnig-democratie wordt het natuurlijk nooit.
In de term sociaal-liberaal ontbreekt alleen de openheid 
en tolerantie voor andere meningen die zo aardig uit 
vrijzinnigheid spreekt. Maar heb je ooit aan, ik noem maar 
wat, eenGeorgiër geprobeerd uit te leggen watje verstaat 
onder' free-thinking dem ocra tl

Slot
Is het mogelijk het voorgaande samen te vatten in één 
alinea? Ik denk het niet, en voor de JD is dat maar goed 
ook. Het past immers prima in ons scholings- en vor
mingsideaal om een ideologie te hebben waar je iets voor 
moet uitleggen. Vandaar dat ik, na Gerrit-Wim, iedereen 
oproep zichzelf verder te ontplooien door zich een me
ning te vormen over de mooiste naam in politieke-stro- 
mingenland.

♦

V e r b o d  r a c i s t i s c h e  p a r t i j e n

Iedereen h e e ft h e t kunnen  zien: de voorzitter van d e  N eder
landse Volks Unie Glimmerveensprakkrachtigewoorden: "zo
dra z ij aan de m achtzijnzullenpersonen als dehoofdredacteur 
van deHaagsche Courantworden opgepakt, berechten vervol
gens opgehangen". D e reacties in  deperszijnnietvandelucht. 
W o rd thetn ie teens tijd d a t w e  racistischepartijen als CP '86, 
de CD en de N V U  verboden worden? D itisdem eestgehoorde  
vraag, n o u  ja  vraag!
Erzijn uiteraard argumenten aan tedragen voorhet verbieden 
van racistischepartijen, m aar ik  vraag m ij a f  o f  d a t d e  uitwas
sen diedergelijke partijen en h u n  aanhangers veroorzaken u it 
kan bannen.
R a d sm eiseen  vrijwel onuitroeibaar fenom een in  dezem aat- 
schappij. Een aantal jarengeleden riep iedereen datuitingen  
van racism e en andere vorm en van vreem delingenhaat een 
gevolg zijn van een slecht draaiende economie. H oekanhetdan  
zijn  dat, ju is t n u  w e  econom isch flin k  in  d e  l i f t  z itten , za ken  
zoals hierbovengenoemd voorkomen?
Feit is  ook d a t de ene racistische partij vrijwel volledig uitwis
selbaar is voor de andere. Zodra een vooraanstaand lid  van CP 
'86 om  w a t voor een reden dan ook  opstapt, g a a t h ij gew oon  
naar de N V U  o f  d e  CD. We kunnen ook stellen da t h e t  actieve 
kader van racistischepartijen vrij klein is. D e nam en  van een 
aantaljaren geleden hoor je  n u  nog.
A l  deze  factoren m aken  datverbieden van racistische partijen 
niets oplost. D e k leine groep  actievelingen zalb lijven . E r is  
altijd w e l een g e k  d ie  een verklaring  van g o e d  g ed ra g  kan  
verkrijgen, en een vereniging is z o  opgericht. Zoniet, dan gaan  
z e  ondergronds verder m e t  h u n  duisterepraktijken. O ok dan  
blijfthetmogelijkdateen Glimmerveen soortgelijke uitspraken 
doet. D e p ers  za l h e t alleen m aar interessanter vinden, deaan- 
dachtis een fe iten m en sen  d iezich  to t deze  gedachten voelen  
aangetrokken, w etenhun wegnaardezeorganisatiesalsnogte  
vinden. W at dan te doen ? H e t is  za a k  om  actiefopsporings- en  
vervolgingsbeleid te voeren tegen personen diezich  schuldig  
m aken  aanm isdrijven m e t  een racistische grondslag. Vervol
g ing  van q>ersonen op grond  van deelnam e aan een criminele 
organisatie lijktm ijeen mogelijkheid.
Op deze  m anier worden de grootste raddraaiers u it debetref- 
fende  politiekepartijen gehaald. Wa t  overblijft is  een aan tal 
slappe personen  zo n d er  enig  charisma. D eze zu llen  m oeten  
oppassenm etw atzedoen , om dat een strafrechtelijk optreden  
boven h e t h o o fd  hangt. D eaandachtvan dep ers verslapt, en 
daarmee w ord t h e t einde van dezepartijen op  democratische 
wijze ingeluid.

2)  D e JD biedtgenoegm ogelijkheden om  in  contact te kom en  
m etjongeren u it welke cultuur dan ook: werp eens een blik op  
de internationale agenda o f  bel ondergetekende.

W im  R a m p e n  

V o o rz itte r Jonge D e m o c ra te n
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Discussie ove r internationale sanctiem aatregelen

Boycot versus Rechtvaardigheid

O p  m a a n d a g  7 o k t o b e r  o r g a n i s e e r d e  a f d e l i n g  A m s t e r d a m  e e n  

P o l i t i e k  C a f é  m e t  a l s  g a s t s p r e k e r  R o b  d e  R u i t e r ,  a m b t e n a a r  b i j  

h e t  M i n i s t e r i e  v a n  B u i t e n l a n d s e  Z a k e n  e n  o p  d i e  a v o n d  e e n  s p e 

c i a l i s t  i n  b o y c o t s  e n  i n t e r n a t i o n a l e  s a n c t i e s .  H e t  w e r d  e e n  z e e r  

i n t e r e s s a n t e  b i j e e n k o m s t  w a a r a a n  w e l  w a t  m e e r  l a n d e l i j k e  b e 

k e n d h e i d  m a g  w o r d e n  g e g e v e n .

Na een uur of wat kwam het hoge woord er bij Rob de 
Kaj Leers Ruiter uit: hij moet niets hebben van boycots en sancties

tegen landen omdat zulke maatregelen niet de regeringen 
maar de bevolking raken. Gevraagd naar het waar
om verklaarde hij dat bijvoorbeeld onder 
een dictatuur als in Irak de doelstellin- 
gen van de vertegenwoordigers in ..jiSP
de Veiligheidsraad van de Verenig
de Naties nauwelijks of niet ge
haald kunnen worden omdat 
Saddam's Ba'ath-partij en hij
zelf een zó sterke greep hebben 
op de veiligheidsdiensten en 
sectoren in het land dat een even
tuele volksopstand ten gevolge 
van de boycot geen enkele kans 
heeft. De tweede reden is dat de Re-
publikeinse Garde, die die eventuele ........
opstand zou moeten neerslaan, in optima .<?■
forma wordt gehouden (zie de acties van de 
Garde in noord-Irak) en alleen de bevolking lijdt onder 
diezelfde boycot. Saddam Hoessein weet heel goed de 
beperkingen van de VN-boycot te omzeilen waar het zijn 
leger en zijn regeringsapparaat betreft. Volgens Rob de 
Ruiter, die over betere 'inside information' beschikte dan

wie ook tijdens de bijeen-
M i x  v a n  b o y c o t  e n  h u m a n i t a i r e  komst, leven een paar mil-
h u l p  i s  e e n  a a r d i g e  o p l o s s i n g  v o o r  j°en Iraki'sondcr de armoe

degrens dankzij deze boy
cot en zitten in Irak tien
duizenden kinderen tegen 

de grens van de hongersnood aan. Deze boycot duurt nu 
al sinds 1991. Heeft het Saddam Hoessein ten val ge
bracht? Is de bevolking in opstand gekomen? Heeft Mi- 
losevic van Servië zijn ambt neergelegd?

Het nut van een boycot
Er kleeft aan een economische boycot zelfs één groot voor
deel voor een dictatoriale regering: een internationale boy
cot leidt, onder zo'n regering, tot een vernieuwd nationa
lisme en als gevolg daarvan tot een versterking van het 
regime. Saddam Hoessein en bijvoorbeeld ook president 
Milosevic van Servië buiten de tegen hen gerichte boycots 
uit als versteviging van hun gezag door hun volk er keer 
op keer op te wijzen dat niet zij maar de Westerse wereld 
(en impliciet de VN) verantwoordelijk is voor hun lijden. 
Dit drukt iedere vorm van interne oppositie tegen hun 
regime wegens een gestimuleerd nationalisme de kop in. 
Sterker nog, de semi-democratische regering van Milose-

d i t  p r o b l e e m

vic wordt versterkt door het steeds fellere resentiment 
tegen de VN vanwege de boycots. De conclusie tijdens 
deze bijeenkomst was dan ook dat een boycot de positie 
van een regering die de media controleert alleen maar kan 
versterken en absoluut niet zal verzwakken.

Alternatieven
Gevraagd naar een alternatief voor boycots kwamen alle 
aanwezigen, samen met de spreker, in een soort schemer
gebied. De Ruiter zag in een mix van boycot en humani
taire hulp een aardige oplossing.
Hij vond dat alleen de als agressor aangewezen regering 

geraakt moet worden door een boycot (en dan met 
name die op de militaire sector) en dat de 

' bevolking zoveel mogelijk humanitai-
s,. r e  h u lp  g e b o d e n  moet worden, 

••■■■• v.'KilIk \  > want die treft in de meeste ge-
 ̂ vallen geen blaam. Bij zo'n 'give

4 * %t Ij and take'-boycot moet dan
k k k k f' ï V  ̂ wel de distributie van die

. f hulp goed gecontroleerd wor-
.■■■■ / ? É den; als het even kan door de

tF hulpgevende instanties zelf. 
f  Hij gaf toe dat Zweden én Ne

derland dit al uitvoeren, hoewel 
beide landen daar geen ruchtbaar

heid aan willen geven in verband met 
Amerikaanse toom in de Veiligheids

raad. Ik vind dat dit juist wèl bekend moet 
worden om zo een publieke discussie te laten losbar

sten. Ikbenbenieuwd hoe met name de Amerikanen een 
boycot-beleid dat Iraakse kinderen in honger laat leven 
zal verdedigen tegenover de wereldopinie.

♦

W e r k g r o e p  

P o l i t i e  &  J u s t i t i e

Ook na Van Traa c.s. is er nog voldoen- 
dete zeggen over Politie & Justitie. De 
werkgroep wil met nieuwe onderwerpen 
aan de slag gaan . Heb je ideeën of wil 
je gewoon eens meepraten, neem dan 
contact op met Brian Kanten (010-414 
54 70) of Johan van der Lugt van het 

CPZ (020-616 73 66),
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Vrijheid voo r Kosovo

Loont vreedzaam verzet ?
Geen politiek

Dat men zo aankijkt tegen een toch in principe neutrale 
organisatie als het Rode Kruis komt onder meer door de 
organisatiestructuur ervan. "Het Rode Kruis is een orga
nisatie die geen politieke standpunten in wil nemen", legt 
Kjell uit. "Daarom hebben we alleen afdelingen in landen 
die door de Verenigde Naties erkend zijn. Als er in een 
bepaald gebied hulp geboden moet worden, gebeurt dat 
altijd via het Rode Kruis van het desbetreffende land. In 
het geval van Kosovo is dat dus Joegoslavië, ook al heeft 
Kosovo haar eigen soevereiniteit uitgeroepen." Die soe
vereiniteit wordt echter door geen enkel ander land er
kend, ook niet door de Verenigde Naties. "Dus werken 
wij samen met het Joegoslavische Rode Kruis, en niet met 
het Kosovaarse. En daar maak je jezelf hier niet populair 
mee", aldus Kjell.

Staatje binnen een staat
Een eigen Rode Kruis is niet het enige dat de Kosovo- 
Albanezen hebben opgezet. De autonome status die Ko
sovo als deel van Joegoslavië had werd in 1989 door de 
Joegoslavische president Milosevic opgeheven. Sindsdien 
worden er in Kosovo willekeurig mensen gearresteerd en 
vinden er martelingen en politieke processen plaats. De 
Kosovo-Albanezen erkennen het door Belgrado opgeleg
de regime niet, maar hun verzet is vreedzaam. Ze hebben 
een complete parallelle, ondergrondse schaduwsamenle- 
ving opgebouwd, met scholen, ziekenhuizen, rechtspraak, 
politie en sociale zorg, inclusief zelfs pensioenen en uitke
ringen. Ze hebben ook hun eigen president, de schrijver 
Rugova, die echter door geen enkel land als staatshoofd

“D o o r  d e  A l b a n e z e n  h i e r  w o r d  i k  v a a k  a l s  d e  m e e s t  p r o - S e r v i s c h e  

b u i t e n l a n d e r  i n  K o s o v o  g e z i e n .  ” A a n  h e t  w o o r d  i s  K j e l l  A n d e r 

s e n ,  e e n  N o o r  d i e  a l  d r i e  j a a r  a l s  h o o f d  v a n  d e  s u b d e l e g a t i e  v a n  

h e t  R o d e  K r u i s  i n  K o s o v o  w e r k t  K o s o v o  i s  e e n  g e b i e d  i n  J o e 

g o s l a v i ë  w a a r  9 3  p r o c e n t  v a n  d e  b e v o l k i n g  A l b a n e e s  i s ,  m a a r  

w e l k e  o n d e r d r u k t  w o r d t  d o o r  e e n  S e r v i s c h e  m i n d e r h e i d .

erkend wordt. De parallelle economie wordt grotendeels Bas Dorren
draaiende gehouden door de Kosovo-Albanezen uit het & Dennis
buitenland, die allemaal geacht worden 3 procent van Hesseling
hun inkomsten naar Kosovo op te sturen. Onder deze 
omstandigheden krijg je al snel sympathie voor de Alba
nezen. Toch is Kjell kritisch over hetgeen de Albanezen 
hebben opgezet. Hij hekelt bijvoorbeeld het feit dat veel 
Albanezen hun kinderen naar de ondergrondse scholen 
sturen, terwijl het niveau daarvan - volgens hem - be
droevend laag is. Het is onder andere de sociale druk die 
de Albanezen daartoe dwingt. Je kinderen naar de offi
ciële Servisch-talige school sturen wordt al snel gezien als 
heulen met de vijand. Misschien dat het recente akkoord 
tussen Rugova en Milosovic over herintegratie van Alba
nese kinderen op officiële scholen en over onderwijs in het 
Albanees deze zienswijze verandert.

Het probleem van de soepkeuken
Het voorbeeld van de scholen geeft al aan dat de situatie 
erg gepolariseerd is, en dat maakt, het moeilijk om met 
de verschillende groepen mensen samen te werken. Van-

Vrijenieuwsgaringis 
geenprobleem  (Foto: 

D ennis Hesseling)
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uit zijn kantoor in Pristina, de hoofdstad van Kosovo, 
geeft Kjeli een voorbeeld. "We kregen het verzoek van een 
vakbond om voor de al sinds 1993 stakende Albanese 
mijnwerkers een soep keuken te openen. In eerste instan
tie hebben we dit verzoek afgewezen, omdat het de neu
traliteit van het Rode Kruis in gevaar zou brengen. We 
openen geen soepkeukens voor speciale groepen mensen 
zoals mijnwerkers, maar het is wel mogelijk om soep
keukens te openen in een gebied waar 'toevallig' veel sta
kende mijnwerkers wonen." Kjeli trad hierover in onder- 
handeling met mensen van de vakbond en de Albanese 
oppositie-partij Democratische Liga van Kosovo (LDK), 
de partij van Rugova, en ze bereikten een akkoord over 
een dergelijke algemene soepkeuken. Maar de achterban 
van de vakbond en de LDK accepteerde dit niet, en de 
toezeggingen werden ingetrokken. Tot zover niets aan de 
hand.
Ben week later verscheen echter een nummer van het LDK- 
nieuws, dat wordt rondgefaxt naar alle buitenlandse 
ambassades en dat wordt gezien als de stem van de 
Albanese oppositie. Hierin stond dat Kjeli Andersen van 
het Rode Kruis geprobeerd had om de stakende mijnwer
kers door middel van een soepkeuken te manipuleren, 
maar dat gelukkig de Albanese vakbonds- en politieke 
leiders slim genoeg waren geweest om daar doorheen te 
prikken. Toen Kjeli de LDK opbelde om te vragen hoe het 
mogelijk was dat zo'n stuk gepubliceerd werd, kreeg hij 
als antwoord: "You know, you shouldn't believe 
everything they write in the press."

Wat is beter?
Veel Kosovo-Albanezen zien Albanië als het beloofde land. 
Zo zijn de schotelantennes die aan alle flatgebouwen han
gen aangebracht om de 'echte' Albanese televisie te kun
nen ontvangen, want naar de door Belgrado gecontro
leerde Albaneestalige Kosovo-zender kijkt natuurlijk nie
mand. In een aantal opzichten is dit positieve beeld van 
Albanië goed te begrijpen, aangezien onderdrukking door 
de Joegoslavische politie en geen werk hebben vanwege 
het Albanees-zijn daar zeker niet voorkomen. Toch heeft 
het ook iets vreemds, want als je zelf net uit Albanië 
komt, zie je dat het verschil in welvaart enorm is. In het 
voordeel van Kosovo, wel te verstaan. En een democra
tisch wonder is Albanië tot op heden zeker ook nog niet. 
Het blijkt dan ook dat veel Kosovo-Albanezen Albanië 
eigenlijk alleen uit verhalen kennen, maar er zelf nooit 
geweest zijn.

Gewoon een rustige toekomst
Over de toekomst is men over het algemeen niet al te 
pessimistisch. Er wordt verwacht dat Kosovo na de ver
kiezingen in Joegoslavië vorige maand, die Milosevic zo
als verwacht gewonnen heeft, meer vrijheid zal krijgen. 
Hiermee zou een lastige situatie kunnen ontstaan voor 
de extreem-nationalistische Kosovaarse leiders, die heb
ben ingezet op onafhankelijkheid. Het zou voor hen im
mers moeilijk te verkopen zijn om met minder genoegen 
te nemen. Aan de andere kant zou de situatie dan meer 
aan kunnen sluiten bij 'de gewone man', die zich niet 
zozeer druk lijkt te maken om onafhankelijkheid, maar 
vooral een rustig leven wil leiden. Een gewapend conflict 
zoals in Bosnië verwacht eigenlijk niemand. "En als dat 
er zou komen", besluit Kjeli, "is het binnen 48 uur voor-

l n  d e z e  o g e n s c h i j n l i j k  v o o r  N e d e r l a n d  z o  

v r e e d z a m e  p e r i o d e  k o m t  d e  N e d e r l a n d s e  d e 

f e n s i e  m e r k w a a r d i g  g e n o e g  f r e q u e n t  i n  h e t  

n i e u w s .  Z e e r  a c t u e e l  i s  e e n  e v e n t u e l e  u i t z e n 

d i n g  v a n  t r o e p e n  n a a r  Z a ï r e .  I e t s  m i n d e r  r e 

c e n t  i s  h e t  o p h e f f i n g s c o n g r e s  v a n  d e  V e r e n i 

g i n g  V a n  D i e n s t p l i c h t i g e  M i l i ta i r e n ;  e e n  c o n 

g r e s  o v e r  d e m o c r a t i s e r i n g  i n  d e  k r i j g s m a c h t .  

D a a r v o o r  w a s  p o l i t i e k  N e d e r l a n d  in  r e p  e n  r o e r  

o v e r  d e  h a a r d r a c h t  v a n  m i l i t a i r e n ,  b r a c h t  L t .  

g e n e r a a l  C o u z y  z i j n  b i o g r a f i e  u i t ,  v i e l  

S r e b r e n i c a  e n z o v o o r t .  H e t  i s  d e  v r a a g  w a t  d e  

a c h t e r g r o n d  i s  v a n  d e r g e l i j k e ,  u i t e e n l o p e n d e  

z a k e n .

G e r r i t -  W i m  G e r r i t s e n

Een groot deel van het antwoord ligt besloten in het para
doxale einde van de vredes- en veiligheidssituatie van de 
Koude Oorlog. Een einde dat vaak gelegd wordt bij de 
val van de Muur in 1989. Hierdoor eindigde symbolisch 
het bipolaire machtsevenwicht tussen Rusland en Ameri
ka. Enerzijds is hiermee een einde gekomen aan een grote 
(nucleaire) dreiging. Anderzijds is een periode van rela
tieve rust geëindigd en vervangen door instabiliteit. De 
traditionele v i ja n d de Unie van Socialistische Sovjet Re
publieken, viel weg wat functieverlies inhield voor de 
NAVO als klassieke zelfverdedigingsorganisatie. Met het 
einde van de Koude Oorlog heeft zich voorts een 
betwistbare verschuiving voorgedaan van interstatelijke 
naar intrastatelijke conflicten. Daarnaast is de aard van 
de conflicten structureel gewijzigd; deze beperken zich 
niet meer tot de traditionele militair-diplomatieke sector. 
Sinds 1989 hebben de Verenigde Naties in antwoord op 
deze conflicten meer dan twintig maal internationale 
crisisbeheersingsoperaties opgezet.
Nederland heeft getracht zich aan de internationale 
ontwikkelingen sinds 1989 aan te passen. In 1993 presen
teerde de toenmalige Minister van Defensie, Ter Beek, de 
Prioriteitennota. Deze nota kreeg als motto "Een andere 
defensie in een andere wereld". In de Prioriteitennota wordt 
de nieuwe taakstelling voor de hele krijgsmacht uitge
werkt, namelijk inzetbaarheid voor internationale crisis
beheersingsoperaties en verdediging van het eigen en 
bondgenootschappelijk grondgebied. Daarnaast bevat de 
nota veranderingen in de vorm van een herstructurering 
en inkrimping van de krijgsmacht en de overgang naar 
een beroepskrijgsmacht. Hiermee zijn vier grote 
veranderingen genoemd.
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De uitwerking van de Priorite itennota van Defensie

Veranderende krijgsmacht in een 
veranderende wereld
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C r i s i s b e h e e r s i n g  v o r m t  e e n  

v o l s t r e k t  n i e u w  t e r r e i n

Andere doelen
Crisisbeheersing vormde na 1989 een volstrekt nieuw ter
rein voor de Nederlandse krijgsmacht. De Prioriteitenno
ta blijft dan ook vaag, gezien de volgende omschrijving 
van het begrip "crisisbeheersing": 'Het is van toepassing 
op het schemergebied tussen vrede en oorlog. Het heeft 
dus zowel betrekking op beheersing en beëindiging van 
oplopende spanningen, als op de daaruit in sommige 
gevallen voortkomende vor
men van (beperkt) gewapend 
conflict. In het lage deel van 
het conflictspectrum sluit cri
sis aan op diplomatieke, niet-
militaire, inspanningen om conflicten tot een vreedzame 
oplossing te brengen. In het hoge deel van het conflict
spectrum gaat crisisbeheersing over in een oorlogssitua
tie of een groot conflict, waarbij sprake is van toepassing 
van geweld op grote schaal met inzet van het gehele scala 
aan militaire middelen." De traditionele militaire activi
teiten worden met het voorgaande opgerekt. In navolging 
van VN-voorzitter Boutros Boutros-Ghali's A n  A g en d a  
fo r  Peace is de Prioriteitennota vervolgens niet erg consis
tent in het uitwerken van internationale crisisbeheersing 
indeelbegrippenals peacekeepingen peace-enforcem entD e  
praktische onduidelijkheid in de uitvoering van crisisbe
heersing door zowel inhoudelijke vervlechting tussen vre
deshandhaving en vredesafdwinging, als door onbekend
heid met de transformatie van p ea cekeep in g n a a r p ea ce-  
en fo rcem en th ee it veel gevolgen gehad. De Nederlandse 
idealen en verwachtingen waren na de VN-debacles in 
Somalië en het voormalige Joegoslavië getemperd. De val 
van de sa fe  area Srebrenica werd de daar gestationeerde 
Nederlandse militairen door onduidelijkheid en onbekend
heid onevenredig zwaar aangerekend. De publieke opinie 
heeft binnen het Nederlandse defensieapparaat weer tot 
gevoel van onbegrip geleid.

Militaire operaties
Het parlement is, voortbouwend op de bij crisisbeheer
sing opgedane ervaringen, met de regering een discussie 
aangegaan over haar betrokkenheid bij de uitzending van 
Nederlandse militairen. Door de recente debacles toont 
de Kamer zich nu in het geval Zaïre terughoudend ten 
aanzien van troepenuitzending. In het bijzonder de W D, 
bij monde van woordvoerder Van den Doel, toont zich 
gereserveerd.
Al eerder is het functieverlies van de NAVO als klassieke 
zelfverdedigingsorganisatie aangekaart, wat samenhing 
met het wegvallen van de USSR. Inmiddels heeft de NAVO 
(met daarbij Nederland) in Joegoslavië haar eerste schre
den op het gebied van crisisbeheersing buiten het bondge
nootschappelijke grondgebied gezet. Het einde van de 
Koude Oorlog heeft voor de Nederlandse defensie als 
consequentie gehad dat onder de algehele bezuini- 
gingsdruk hetzogenaamde vredesdividend geïncasseerd 
moest gaan worden. Ook dit heeft weer gevolgen met 
betrekking tot de Nederlandse deelname aan crisisbeheer
singsoperaties. De Prioriteitennota bepaalde dat gelijk

tijdig deelgenomen moet kunnen worden aan vier vredes- 
bewarende operaties op het niveau van een bataljon of 
een equivalent daarvan. In totaal zijn zeven parate infan- 
teriebataljons beschikbaar voor zelfstandige inzet bij vre- 
desbewarende operaties. Ten hoogste 3000 tot5000 mili
tairen kunnen gelijktijdig uitgezonden worden. In totaal 
komen ongeveer 11000 militairen in aanmerking voor een
malige uitzending. Al vrij spoedig heeft Nederland aan 

meer operaties deelgenomen dan 
zij eigenlijk aankan. De krijgs
macht kan dit uiteraard moei
lijk verwerken.
De overgang naar een beroeps

leger is de vierde grote verandering die de krijgsmacht 
doormaakt. Er bestond vrees voor hetteruglopen van de 
integratie van het leger in de samenleving. De moeite die 
het leger heeft met het werven van personeel heeft zijn 
weerslag op de publieke opinie. De betrokkenheid van

politiek en samenleving vormen een belangrijk deel van 
Couzy's biografie. De door hem opgemerkte fricties zijn 
in de pers (inclusief DEMO) breed uitgemeten.

Besluit
De fricties met betrekking tot crisisbeheersing, herstruc
turering en inkrimping van de krijgsmacht en de over
gang naar een beroepskrijgsmacht hangen voor een be
langrijk deel samen met de veranderende krijgsmacht in 
een veranderende wereld. In 1993 is voor het eerst vorm
gegeven aan een beleid dat inspeelt op de veranderende 
wereld. Het proces van verandering is in volle gang. Dat 
daarbij problemen optreden is vrijwel onvermijdelijk, 
net zozeer als de aandacht van de pers daarvoor.

D e tijd van je  leven  
(Foto: Koninklijke 

landmacht)
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IK WAS 'N STUDEN 
ZONDER IDEE”

“Partijb laden  ? M w ah . Te  eenzijd ig . D e  w eekbladen?  A f  en  toe leuk, 
m aar altijd voorspelbaar. N O V A ?  N uttig , m aar zo d u n  als Kate M oss. 

W a a r  ik w e l even de  tijd v o o r n eem  is Idee , het tijdschrift van het 
W eten sch appelijk  B u re au  van D66. H o e  dat dan  is? 

R u im d en k en d . B reedsp ittend. E n  vaak d iepgravend.
Som s taai, m eestal in sp irerend . O m d a t  het in h ou d e lijk  over politiek  gaat. 
D u s geen  organ isatorisch  geneuzel. G ee n  f a i t s  d ivers , m aar g ro n d ig  d en k 
werk. G ee n  b rieven ru briek , m aar w e l kritisch com m entaar. G een  geslijm , 
w el interviews m et p ro m in en ten  o p  niveau. D at sluit dus aan bij D E M O .  

Sinds kort h eb  ik ’n  abon n em en t. M è t  ƒ40,- kortin g  p e r  jaar.
E n  n u  d en k  ik w e l ’ns: v ro ege r  h ad  ik eigen lijk  géén  Id e e .”

Idee. Geeft inhoud aan politiek.
B e l  n u  v o o r  e e n  i n s p i r e r e n d  a b o n n e m e n t  0 7 0  - 3 5 6 .6 0 .6 6 .

Id ee , tijd sc h r if t  v a n  h e t  W eten sch a p p e lijk  B u re a u  D 6 6 , v e rsc h ijn t zes keer  p e r  j a a r  

(3 2  a  3 6  p a g in a ’s p e r  n u m m e r ) . S tu d en ten  ja a r a b o n n e m e n t s lech ts f 3 4 , -  (n o r m a a l f7 4 , - ) .  

In fo rm e e r  n a a r  d e  sp ec ia le  regeling . L osse  n u m m e rs  a  f l  7,-
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C onfrontatieb ijeenkom st m et D 66-fractievoorzitter W olffensperger

Democratische kroonjuwelen: rijp voor een poetsbeurt ?

O p  m a a n d a g a v o n d  7  o k t o b e r  j l .  v o n d  d e  v o o r 

l o p i g  l a a t s t e  d i s c u s s i e  p l a a t s  in  e e n  r e e k s  v a n  

c o n f r o n t a t i e b i j e e n k o m s t e n  t u s s e n  d e  J o n g e  

D e m o c r a t e n  e n  D 6 6 .  I n  z a l e n c e n t r u m  D e  

K a r g a d o o r  t e  U t r e c h t  w a s  G e r r i t  J a n  

W o l f f e n s p e r g e r  ( f r a c t i e v o o r z i t t e r  D 6 6 - T w e e d e  

K a m e r f r a c t i e )  t e  g a s t  o m  u i t l e g  t e  g e v e n  o v e r  

h e t  b e l e i d  v a n  D 6 6  i n  d e  a f g e l o p e n  t w e e  ja a r .  

D e  J D  h a d  d e  f r a c t i e  o p g e r o e p e n  k l e u r  t e  b e 

k e n n e n  t e n  o p z i c h t e  v a n  d e  P a a r s e  c o a l i t i e 

p a r t n e r s  e n  h e t  k a b i n e t .

Gerrit-Wim Gerritsen

Omdat alle begin moeilijk is, werd de bijeenkomst geo
pend met een Kees-Jansma-vraag:Twaalfeneenhalfjaar 
JD en dertig jaar D66, hoe voelt dat?' Gelukkig voelde 
dat goed. Wolffensperger bekende dat hij destijds vol
strekt geen voorstander was van de oprichting van de 
Jonge Democraten; D66 was immers eenpartij van jonge 
mensen. Toch was hij nu tevreden met de zelfstandige en 
kritische rol die de Jonge Democraten spelen. Met betrek
king tot dertig jaar D66 meende Wolffensperger dat de 
partij nog steeds de doelstellingen van drie decennia te
rug kon onderschrijven, hoewel D66 al veelbereikt heeft. 
De partij heeft een belangrijke rol gespeeld als volwaardi
ge partner in de totstandkoming van het Paarse kabinet. 
Als wezensvreemd element in het Nederlandse politieke 
bestel is zij er in geslaagd voorheen elkaar beconcurrerende 
partijen te verenigen.

Dualisme
Vervolgens werd de positie van de D66-fractie besproken 
met betrekking tot het dualisme. De achtergrond hiervan 
bestond uit de occasionele, wisselende meerderheden 
waarmee het kabinet regeert versus de reeks affaires van 
WBL en CTSV tot recenter Bolkestein en zijn commissa
riaat. Wolffensperger nuanceerde de rol van het dualis
me, waar het gaat om het regeren bij wisselende meerder
heden. Daarnaast gaf hij aan dat de grotere openheid van 
de politieke besluitvorming winst is. Daarna kwamen de 
zogenaamde kroonjuwelen van D66 ter sprake: het refe
rendum, het kiesstelsel en de gekozen burgemeester. De 
fractievoorzitter gaf aan dat er op deze terreinen nog veel 
vooruitgang geboekt moet gaan worden. Voor D66 is 
democratisering nog steeds een zeer belangrijk thema. 
Het gaat dan niet alleen om de staatsrechtelijke vernieu
wing, maar ook om democratisering van de maatschap
pij . Belangrijk is het burgers te betrekken bij besluitvorming 
over zaken die hen aangaat.

Hypocriet
Het antwoord op voorafgaande leverde het opstapje op 
voor de laatste vraag en de voornaamste discussie met 
de aanwezigen. Kort voor de confrontatiebijeenkomst had 
de D66-fractie namelijk haar amendement op de wet 
Modernisering Universitaire Bestuursstructuur ingetrok

ken, wa ar in studenten verp licht opgenomen zouden wor
den in de faculteitsraad. Wolffensperger verklaarde dat 
D66 dit geen onderwerp vond dat een kabinetscrisis waard 
was. De Minister van Onderwijs, Ritzen, had namelijk 
over de aanname van het D66-amendement zijn onaan
vaardbaar uitgesproken. Overeind blijft uiteraard het stre
ven naar democratisering. Dit standpunt vond in de zaal 
niet bij iedereen evenveel begrip en leverde Wolffensper
ger fel commentaar op. Tot slot zijn Wolffensperger een 
drietal stellingen uithet Jongerenreferendum 1996 voorge
legd. De uitslag van 66% van de jongeren die de stelling 
'Als ik een fiets nodig heb en iemand wil mij op straat er 
een voor 25 gulden verkopen dan koop ik 'm; ook al denk 
ik dat hij gestolen is', negatief beantwoordde, ontlokte 
Wolffensperger de conclusie: 'Wat een hypocrieten!'

♦

M e t tien vingers 
ka n h e to o k  

(Foto:Milko 
Vemooy)
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Vlaamse beweging verdeelt in gem atigden en radicalen

Ijzerbedevaart blijft nationalistisch 
zorgenkindje

O o r s p r o n k e l i j k  b e d o e l d  a l s  e e n  h e r d e n k i n g  v a n  i n  d e  E e r s t e  

W e r e l d o o r l o g  g e v a l l e n  V l a a m s e  s o l d a t e n .  T e g e n w o o r d i g  u i t g e 

g r o e i d  t o t  e e n  p o d i u m  v a n  d e  V l a a m s - n a t i o n a l i s t i s c h e  b e w e g i n g :  

D e  I j z e r b e d e v a a r t  i n  h e t  W e s t - V l a a m s e  D i k s m u i d e .  O p  h e t  e e r 

s t e  g e z i c h t  n i e t s  m i s  m e e .  M a a r  s c h i j n  b e d r i e g t .  D e  b i j n a  z e v e n 

t i g  j a a r  o u d e  m a n i f e s t a t i e  w o r d t  s i n d s  e e n  a a n t a l  j a r e n  b e d r e i g d  

d o o r  i n t e r n e  v e r d e e l d h e i d .  B o v e n d i e n  w o r d t  d e  v o o r a v o n d  v a n  

d e  m a n i f e s t a t i e  b e z o c h t  d o o r  d u i z e n d e n  f a s c i s t e n  e n  r e c h t s -  

e x t r e m i s t e n  u i t  h e e l  E u r o p a .  H e t  i s  d e z e  l a a t s t e  t e n d e n s  d i e  d e  

I j z e r b e d e v a a r t  e e n  s l e c h t e  r e p u t a t i e  g e e f t .

Edwin Peek De lange en bloedige strijd tegen de Duitsers tijdens de
Eerste Wereldoorlog speelde zich af in de loopgraven 
langs het riviertje de Ijzer. De frustratie was groot onder 
de Vlaamse soldaten Zij konden de Franstalige officieren 
niet verstaan, en werden zodoende de dood in gejaagd. 
Het bloedbad bracht de Vlamingen aan het denken en 
werd de aanleiding om te streven naar meer zelfbe
schikking voor het Vlaamse volksdeel tegenover de Wa
len. Op de IJzervlakte bouwde men een monument om 
het leed van de Vlaamse katholieke boerenzonen ieder 
jaar te herdenken. Sinds jaar en dag loopt een bonte stoet 
gelovigen traditioneel met kruisen en vaandels over de 
weiden om als hoogtepunt een mis in de open lucht bij te 
wonen. Rond eind

werd is de rol van de VU gereduceerd.
Vele Vlamingen laten de emotionele taalstrijd verder voor 
wat ze is en zien in een 'scheiding' met Wallonië geen 
prioriteit meer. De voormalige, veelal gematigd Vlaams- 
nationalistische VU-kiezers zijn inmiddels overgelopen 
naar de liberale VLD. De meer nationalistisch georiënteer- 
den komen, min of meer automatisch, terecht bij de 
Vlaams-nationalistische tegenhanger van de VU, het 
Vlaams Blok. De extreem-rechtse partij van demagoog 
Filip Dewinter is een groot voorstander van een zelfstan
dig Vlaanderen. Daarnaast is het Vlaams Blok zéér racis
tisch en maakt veelvuldig gebruik van de leuze: 'Eigen 
volk eerst'. De extreme, en tegen buitenlanders gerichte 
politiek heeft wel tot grote successen geleid. Zo heeft 'het 
Blok' in Vlaanderen inmiddels een electoraat van rond de 
twintig procent, terwijl de partij in Antwerpen zelfs 30 
procent van de stemmen in handen heeft. Een eind aan 
deze successen lijkt nog niet in zicht. De gematigde VU 
daarentegen is inmiddels gereduceerd tot een partij met 
circa vier procent van de stemmen. Een teken aan de 
wand voor de te volgen koers binnen de Vlaamse bewe
ging-

"Laten we scheiden!”
De scheidslijn in de politiek tussen de twee Vlaams- 
nationalistische partijen tekent ook de huidige situatie 
binnen de Vlaamse beweging. Het streven naar Vlaamse 
onafhankelijkheid heeft de beweging verdeelt in gematig

den en radicalen. Bo-
augustus wordt de hei
lige grond rondom de 
IJzertoren door in korte 
broeken getogen en 
trommelslaande jeugd 
bezet, en worden door
duizenden Vlamingen leuzen gescandeerd als: 'Hier ons 
bloed! Wanneer ons recht?' Voor menig Nederlander zijn 
dit soort uitspraken al gauw een reden om de wenkbrau
wen eens ernstig te fronsen, maar voor de Vlaams- 
nationalisten is dit een gerechtigde en niet-beladen op
roep.

VU en Vlaams Blok
De Vlaamse beweging, die zich na de Eerste Wereldoor
log begon af te tekenen, richtte zich in eerste instantie op 
het terugdringen van het Frans als officiële taal en voor 
het verkrijgen van zelfbestuur over Vlaanderen. Nu dit is 
verwezenlijkt richt de aandacht zich op de (eventuele) 
onafhankelijkheid van Vlaanderen. De politieke partij de 
VolksUnie (VU), en haar jongerenorganisatie VUJO, zijn 
voorstander van een sterk federaal België, en het liefst 
voor zelfstandigheid van Vlaanderen. Lang kon de partij 
rekenen op een aanzienlijk deel van de Vlaamse kiezers, 
maar nadat in 1993 België officieel een federale staat

V e l e  V l a m i n g e n  l a t e n  d e  e m o t i o n e l e  

t a a l s t r i j d  v e r d e r  v o o r  w a t  z e  i s  e n  z i e n  i n  

e e n  ‘s c h e i d i n g ’ m e t  W a l l o n i ë  

g e e n  p r i o r i t e i t  m e e r .

vendien is er ook nog 
eens een conflict tussen 
katholieken en 'niet- 
katholieken'. De deling 
tussen radicalen en ge
matigden werd onder

meer ingegeven door een uitspraak van de voorzitter van 
het IJzerbedevaartcomitJ, en gematigd nationalist, Lio- 
nel Vandenberghe. In 1993 sprak hij de bedevaartgangers 
toe met de oproep: "Waalse vrienden, laten we schei
den!" Een emotionele dwaling die hem door vriend en 
vijand niet in dank werd afgenomen. Het was de laatste 
keer dat Vandenberghe zich expliciet uitsprak voor de 
onafhankelijkheid van Vlaanderen. Hij heeft zich in woord 
en daad achter de gematigden geschaard. Het inconse
quente gedrag van de voorzitter (en daarmee het comitj) 
heeft tot grote onvrede geleidt bij de vele bezoekers van 
de Ijzerbedevaart. Tegenstanders van het IJzerbede
vaartcomitJ richtten in hun ontevredenheid in 1995 een 
forum op dat meer inspraak eist in het comitj. De felste 
radicale Vlaams-nationalisten, die voor een eigen Vlaam
se staat zijn verenigden zichzelf in de werkgroep radicali
sering Ijzerbedevaart. Zij hanteren de slogan: 'België barst!' 
De radicale stroming, van vele Vlaams Blok-leden en ex
treem-rechtse volgelingen krijgen steeds meer greep op
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een organisatie als Voorpost, 
die naar hereniging van Ne
derland en Vlaanderen streeft 
is aanwezig. Grote roergan
gers zijn natuurlijk de leden 
van het Vlaams Blok van 
Dewinter. Daarnaast zijn er 
graag geziene 'gasten' als de 
weduwe Rost van Tonningen 
(ex-NSB) en criminelen zoals 
Freling, Mordaunt (CP'86) en 
Van der Plas (CD) van de 
partij. Aan de vooravond van 
de eigenlijke viering van de 
Ijzerbedevaart zijn het deze 
anti-democraten die bijeen
komen om contacten uit te 
wisselen. Ze komen om rot
zooi te schoppen en de me
dia te laten zien dat ze be
staan. In cafés lopen jonge
ren en ouderen rond in met 
nazi-symbolen gestoken bom - 
berjacks, zwarte en bruine 
hemden luid marsliederen te 
schreeuwen. Onder invloed 
van extreme hoeveelheden al
cohol maken ze ook nog eens 
plannen om de neo-na- 
zistische 'cu ltuur' te 
verspreiden, waarna rellen 
veroorzaken vanzelfsprekend

het verloop van de Ijzerbedevaart. Bij de ceremonie stel
len de radicalen zich op aan de rechteroever van het rivier
tje, wat hen dan scheidt van de normale bedevaartgangers 
die aan de linkerkant staan. Bij de viering eind augustus 
1996 hadden (parlements-) leden van Vlaams Blok het 
heft in handen genomen. Zodra voorzitter Vandenberghe 
het woord wilde nemen om de 10 duizend bezoekers (een 
dieptepunt in het 69-jarige bestaan) toe te spreken 
verstoorden Vlaams Blokkers de toespraak door mas
saal op fluitjes te gaan blazen. Aanleiding voor de voor- 
en tegenstanders van het comitj om elkaar te lijf te gaan. 
De Rijkswacht moest uiteindelijk de gemoederen tot be
daren brengen, waarna VU-voorzitter Anciaux de Blok
kers zelfs "fascisten" noemde. De scheiding binnen de 
Vlaamse beweging bereikte daarmee een nieuw diepte
punt. Het vervelende is dat het openlijke geruzie koren 
op de molen van de rechts-extremisten is. Het Vlaams 
Blok lacht zich rot om de schermutselingen binnen de 
Vlaamse beweging, en ze zal die stimuleren waar ze kan.

Bruine hemden
De oorspronkelijke gedachte van de Ijzerbedevaart "Vre
de, vrijheid en verdraagzaamheid" is inmiddels verwa
terd en raakt hevig ondergesneeuwd. Alle goede bedoelin
gen ten spijt is de vooravond van de Ijzerbedevaart van
daag de dag verworden tot een verzamelplaats van de 
fascistische internationale 'beweging'. Deze fascistische 
organisaties uit heel Europa die worden uitgenodigd op 
de zogenaamde 'K am eraadschapsdag' en die de 
organisatie opschepen met een hoop ellende en negatieve 
berichtgeving. De verboden Duitse organisatie de NSDAP- 
AO, de Britse National Alliance, de Nederlandse Cen- 
trum-democraten en de NVP/CP'86 komen bijeen. Ook

Op de dag van de Ijzerbedevaart zelf staan, tussen ge
wone kraampjes van allerlei instellingen en organisaties, 
standjes met propaganda die de meest verschrikkelijke 
ideeën verkondigen. Zo hangen er verschillende posters, 
en zijn er diverse folders die oproepen tot vreemdelingen
haat, anti-semitisme etc. Honderden boeken liggen ten 
toon gespreid van 'auteurs' die Hitler verheerlijken en 
zijn verdervelijke acties goedpraten.

Uitwassen tegengaan
Het IJzerbedevaartcomité, en de meeste bezoekers keren 
zich natuurlijk tegen het meeste wat extreem-rechts c.s. 
uithalen, maar dat is blijkbaar niet genoeg. Alleen de 
aanwezigheid van nazi-materiaal e.d. zegt al genoeg. Het 
comitj en de Vlaamse beweging moeten daarom duide
lijker en harder van zich afbijten om zich te distantiëren 
van deze uitwassen. Kraampjes met racistische of fascis
tische uitingen moeten worden uitgesloten, en voor de 
vooravond van de Ijzerbedevaart moet een uitgaans- of 
samenscholingsverbod in Diksmuide e.o. gelden. De wind 
moet uit de zeilen worden genomen van alles wat anti
democratisch is. Boven alles staat dat het IJzerbedevaart
comité en de gematigd Vlaams-nationalisten eenheid uit 
moeten stralen, ondanks de soms grove provoceringen 
van de rechterzijde van de Ijzer. Blijken ook hardere 
maatregelen niet te werken dan moet er maar eens over
wogen worden of omstreden manifestaties als de 
Ijzerbedevaart, hoe triest het ook klinkt, maar niet meer 
moeten worden gevierd. Dat laatste is dan niet eens een 
overwinning voor extreem-rechts, maar gewoon naden
ken met gezond verstand.

♦
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H et N ationale F ractievoorzittersdebat

Nederland concurreert, maar niet op 
politiek gebied

H e t  n a t i o n a l e  f r a c t i e v o o r z i t t e r s d e b a t  v o n d  p l a a t s  o p  2 0  n o v e m 

b e r  a a n  d e  E r a s m u s u n i v e r s i t e i t .  D e  o r g a n i s a t i e  w a s  i n  h a n d e n  

v a n  d e  E c o n o m i s c h e  f a c u l t e i t  R o t t e r d a m  e n  d e  J O V D  R i j n m o n d .  

O n d e r w e r p  v a n  d e b a t  w a s  d e  c o n c u r r e n t i e p o s i t i e  v a n  N e d e r la n d .  

D e  v i e r  f r a c t i e v o o r z i t t e r s  v a n  d e  P v d A ,  d e  W D ,  h e t  C D A  e n  D 6 6  

n a m e n  d e e l  a a n  d i t  d e b a t .  J e  z o u  d e n k e n ,  d a t  d i t  e e n  v u r i g  d e 

b a t  z o u  w o r d e n .  V i e r  k o p s t u k k e n  u i t  d e  p o l i t i e k ,  d i e  a l l e n  v a n 

u i t  h u n  e i g e n  p o l i t i e k e  b e g i n s e l e n  t e g e n  d e  c o n c u r r e n t i e s t r i j d  

v a n  N e d e r l a n d  a a n k i j k e n !  H e t  w e r d  a l  s n e l  d u i d e l i j k ,  d a t  z e  n i e t  

e e n  s c h e r p  v a n  e l k a a r t e  o n d e r s c h e i d e n  v i s i e  h a d d e n  o v e r  h o e  

w e  k u n n e n  b l i j v e n  c o n c u r r e r e n  m e t  a n d e r e  l a n d e n .

Elly van der 
Munnik

Concurrentie is 
vermoeiend (Foto: 
M UkoVemooy)

Waarin moeten we dan concurreren met andere landen? 
De voorzitter van het debat Mark Kranenburg, politiek 
redacteur van hetNRC Handelsblad, verduidelijkte deze 
vraag gekscherend door aan te geven dat er bij de 
Nederlandse concurrentiepositie bijvoorbeeld gedacht zou 
kunnen worden aan onze sterke positie in de markt van 
de "Nederwiet". Al kunnen wij in de toekomst misschien 
een sterke concurrent vinden in onze oosterburen uit Slees- 
wijk-Holstein! Jammer genoeg zou er in dit debat niet 
ingegaan worden op de markt van de drugshandel. Over 
dit onderwerp bestaan echter wel duidelijk van elkaar te 
onderscheiden visies. De coalitiepartners willen softdrugs 
blijven gedogen, maar het CDA vindt opeens dat dit te 
ver gaat. Misschien vonden de fractievoorzitters dit on
derwerp in het kader van deze discussie niet belangrijk 
genoeg om te behandelen. Dit ondanks het feit, dat het 
drugsprobleem en het beleid hierover toch van grote rele
vantie voor ons maatschappelijk leven en dus voor onze 
kwalitatieve concurrentiepositie is. Behalve watbetrefd 
het drugsbeleid wordt het Nederlandse model van

verzorgingsstaat alom geprezen door de ons omringende 
landen. Gaat het echter wel goed met de werkgelegenheid 
als je bedenkt dat Melkertbanen nog ten zeerste nodig 
zijn om mensen aan een baan te helpen? Welvarend of 
niet, we worstelen ook nog steeds met een torenhoge 
staatsschuld. Bij de dynamiek van Nederland kun je te
vens je vraagtekens plaatsen. Kijk alleen al naar de files 
waardoor bijna heel Nederland 's ochtends en 's avonds 
vaststaat!

De vier fractievoorzitters waren in hun debat om de po
sitie van "Nederland Concurrentieland" te behouden of 
zelfs te verbeteren vrij eensgezind. Een duidelijke, scherp 
van elkaar onderscheiden visie, die strookt met hun par- 
tijbeginselen hadden ze niet. Ze vulden eikaars stand
punten meer aan, dan dat ze elkaar tegenspraken. Er 
wordt met bewondering naar ons "Nederlands model" 
gekeken door de ons omringende landen. Er werden en
kele voorbeelden aangehaald om deze uitspraak te be
vestigen. Bondskanselier Kohl sprak lovende woorden 
over ons model. Bolkestein wist te vermelden, dat een 
Brits tijdschrift sprak over Nederland als rijk en egalitair. 
Nederland is stabiel en heeft een eigen cultuur en identi
teit. Gelukkig word er niet alleen in het buitenland, maar 
ook in het binnenland positief tegen de huidige 
sociaal,economische staat van Nederland aangekeken. 
Realistisch als Wallage kan zijn, kwam hij met harde 
cijfers aanzetten om zijn tevredenheid te tonen. Neder
land is in de laatste tien jaar 25 % rijker geworden. Kleine 
bijkomstigheid is, dat er ook meer mensen bijgekomen 
zijn, waardoor het Bruto Binnenlands Produkt dan ook 
maar met 20% gestegen is. Wolffensperger gaf aan, dat 
Nederland op het moment een dynamische economie 
heeft en zich goed kan aanpassen. De consequent volge
houden loonmatigingen van de afgelopen jaren hebben 
volgens alle vier de fractievoorzitters bijgedragen tot een
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versterkte concurrentiepositie.

De fractievoorzitters plaatsten echter hun kanttekenin
gen als het gaat om het volhouden van Nederlands goede 
concurrentiepositie. Vooral Wallage, Bolkestein en Heer- 
ma hadden hierover een vrij algemeen betoog met een 
klein vleugje beginselen van hun eigen politieke partij er
aan vastgeknoopt. Heerma vroeg zich af of Nederland 
zijn positie zal kunnen handhaven nu de loonmatigingen, 
die in het vorige kabinet zijn begonnen, het gewenste 
resultaat hebben opgeleverd. Om zijn verhaal politieke 
kleur te geven pleitte hij voor niet alleen een economische, 
maar ook een sociale concurrentiepositie. Niet alleen de 
vrije markt, maar ook de waarden en ethiek moeten in 
Nederland hooggehouden worden. De kwalitatieve 
concurrentiepositie moet dus verbeterd worden. Wallage 
pleitte, zoals het de PvdA betaamd, ervoor dat er niet 
alleen investeringen in economische groei nodig zijn, maar 
ook in sociale zekerheid en milieu, respectievelijk "rooie 
en groene groei". Op het gebied van onderwijs waren de 
fractievoorzitters het eens met elkaar. Er moet meer geld 
vrijkomen voor research en development en vooral ook 
voor het basisonderwijs, die tot de middenmoot van Eu
ropa behoort. Kennisinfrastructuur in Nederland is van 
het grootste belang, aangezien we juist op dit gebied het 
beste kunnen concurreren. Het hoger onderwijs hier be
hoort nog steeds tot de duurste in Europa, maar in het 
basisonderwijs is er sprake van te volle klassen en een 
achterblijvende deskundigheid van onderwijzers volgens 
Wolffensperger. Bolkestein remde het enthousiasme over 
onze welvaart af door te waarschuwen voor "Borstklop
perij". Hij stelde dat het helemaal niet zo goed gaat met 
onze concurrentiepositie. Onze loonkosten behoren nog 
steeds tot de hoogste van Europa, we hebben relatief 
gezien het laagste aantal werkenden en onze staatsschuld 
is torenhoog. De Aziatische tijger loert op ons! Hongkong 
en Singapore zijn onze economische krachten gepasseerd. 
De VS hebben hun voorsprong verder uitgebouwd. Hier 
liet hij dan toch even duidelijk zijn politieke kleur zien. 
Wallage en Wolffensperger merkten over zijn opmerkin
gen terecht op, dat we de VS en Azië niet klakkeloos tot 
voorbeeld moeten nemen. Je moet concurreren op kwali
teit en dan wint Nederland het nog altijd van deze lan
den! Bolkestein krabbelde in zijn vergelijking met de lage
lonenlanden dan ook terug door te zeggen dat de hogere 
welvaart in de VS minder gelijk verdeeld is dan in Neder
land. Echter, willen we deze positie handhaven dan moe
ten we onze overheidsfinanciën saneren en onze rechts
staat behouden.

Tot nu toe was het een vrij algemeen betoog over kennis
infrastructuur verbeteren, het hoog houden van de socia
le zekerheid, milieu en ethiek en het kunnen blijven con
curreren met lage lonenlanden. Welke maatregelen moe
ten er dan in de toekomst genomen worden om daadwer
kelijk onze concurrentiepositie te verbeteren? Wolffens
perger was in zijn betoog het meest duidelijk over de te 
nemen maatregelen om onze gunstige positie in de we
reld te kunnen handhaven. Zo moet de hoogte van de 
uitkeringen gehandhaafd blijven. Er moet rekening wor
den gehouden met de vergrijzing om zode AOW te kun
nen blijven garanderen. De verzorgingsstaat heeft als taak 
de randvoorwaarden te scheppen voor duurzame en so
ciale ontwikkeling, zoals het flexibiliseren van de arbeids
markt en de grondslag van belasting niet arbeid, maar 
milieu te laten zijn. In al deze maatregelen herken je ten
minste heel duidelijk het politiek beleid van de desbetref
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fende partij. Echter zijn betoog om beter te kunnen con
curreren met andere landen verschilde vanaf hier weinig 
van de andere fractievoorzitters. Zoals al eerder is ver
meld staat bijvoorbeeld het stoppen met de bezuinigen 
op onderwijs ook op zijn verlanglijstje.

In het debat kwamen op de valreep een paar actuele 
onderwerpen aan bod waardoor de vier politici toch uit
spraken ontlokt werden, die duidelijk hun politieke kleur 
aangaven. In de discussie om de HSL en vliegveld Beek 
beweerde Bolkestein dat de HSL het Groene Hart kon 
doorsnijden en vliegveld Beek nachtvluchten kon toestaan 
aangezien de desbetreffende regiobesturen er geen be
zwaar tegen hadden. Dit getuigde van randstedelijke ar
rogantie volgens Wolffensperger. Hij bracht hiertegen in, 
dat wil je een democratische beslissing over de HSL en 
Beek nemen, je over de grenzen van de desbetreffende 
regio's heen moet kijken. Het gaat hier niet alleen om de 
belangen van de overheid of van de regio, maar om de

belangen van heel Nederland. Hier kwamen even heel 
duidelijk de liberale en vrijzinnig democratische beginse
len tot uiting!!!! Over het algemeen begaven de vier frac
tievoorzitters zich echter steeds op het terrein van ei
kaars standpunten. Volgens Bolkestein bijvoorbeeld, gaan 
alle werknemers in Nederland gebukt onder een te zware 
lastendruk. Uitkeringsgerechtigden bijvoorbeeld, die een 
baan krijgen gaan er op deze manier niet op vooruit. Hij 
wil dus, voor zowel de toptarieven als de basistarieven 
een lastenverlichting doorvoeren. Vol verbazing wees 
Wallage Bolkestein erop dat hij bij het vaststellen van het 
regeerakkoord 1994 met deze opmerkingen had moeten 
komen. Dat zou heel wat bloed zweet en tranen bespaard 
hebben om tot overeenstemming te komen over de sociale 
zekerheid. Waarom ineens die omslag van Bolkestein?

H eerma & 
Bolkestein luisteren 

m a r  opponent 
(Foto:Müko 

Vemooy)

De grootste politieke partijen groeien naar elkaar toe. In 
grote lijnen zijn ze het met elkaar eens. Loonmatiging 
heeft bijgedragen tot grotere werkgelegenheid en in de 
toekomst moet er weer meer geld worden gestoken in 
onderwijs! En weer kwamen ze tot overeenstemming, dat 
het bij de concurrentiepositie van Nederland niet alleen 
om de economische positie maar ook om de sociale ze
kerheid gaat. Wanneer komen ze weer met uitspraken 
waarvan je denkt, ja deze uitspraak hoort bij die partij! 
De concurrentie binnen de politiek mag wel wat scherper 
tot zijn recht komen.

♦

DEMO



4 t/m 6 april 1997

Jongeren Overleg en 
Jongeren & Oorlog

Boekje open over asielbeleid

D en H aag- Oorlog is vaak dich
terbij dan wij denken. Even vlie
gen en je bent daar waar oorlo
gen worden gevoerd. Jongeren 
spelen daarbij een belangrijke rol. 
Ze zijn slachtoffer van en soms 
deelnemer aan een oorlog. Maar 
zij zijn ook de toekomst van zo'n 
land.
Met deze kennis in het achter
hoofd hebben de werkgroepen 
Mensenrechten en Ontwikke
lingssamenwerking de handen 
ineen geslagen om samen met het 
CDJA een weekend te organise
ren. Dit weekend zal plaatsvin
den van 4 tot en met 6 april 1997 
onder de naam Jongeren Over
leg en Jongeren en Oorlog (JOJO). 
Het wordt een weekend door en 
voor jongeren. Er zullen jonge
ren in de leeftijdscategorie van 
15 tot 30 jaar die in een oorlogs
gebied wonen worden uitgeno
digd. We willen niet alleen de 
traumatische consequenties die

H ilve rsu m  - Van vrijdag 31 ja
nuari tot en met zondag 2 fe
bruari 1997 vindt in Lage Vuur- 
sche het Politiek Inhoudelijk (PI)- 
weekend plaats. Het onderwerp 
zal deze keer gaan over Poli- 
tainm en t, oftewel de invloed van 
de entertainment op de politiek 
en andersom (= veramerikanise
ring van de politiek). Sluiten de 
twee elkaar uit? Is dit de oplos
sing voor de kloof tussen burger 
en politiek? Of is dit de onder
gang van het politieke debat, ook 
in ons land? Zoals je kunt zien 
zijn er nu al genoeg vragen en 
aan de hand van (deskundige) 
sprekers en workshops proberen 
we antwoorden te vinden en 
nieuwe invalshoeken te verkrij
gen. Naast de vele discussies zal 
er genoeg ruimte zijn voor ver
tier in de vorm van een politiek 
....festival en feest. Het begint 
allemaal op vrijdag 31 januari

oorlog heeft benadrukken. Maar 
ook de rol van jongeren bij bij
voorbeeld de opbouw van een 
land na een oorlog. In verband 
met het internationale karakter 
en de buitenlandse gasten zal de 
voertaal Engels zijn. Laat dit 
hoeft echter geen reden zijn om 
niet te komen.
Een weekend als dit is bijzonder 
in Nederland, vanwege het inter
actieve aspect. Door middel van 
onder andere workshops en een 
jongerentribunaal zullen de gas
ten en deelnemers in gesprek ra
ken. Voor de zondagochtend 
nodigen we een bekende gast
spreker u it. Misschien komt mi
nister Pronk wel. Over verdere 
ontwikkelingen van JOJO is te 
lezen in de volgende DEMO. 
Voor meer informatie kun je bij 
Ahmed Larouz (079-3314095) 
of Yvonne Ahrend (030- 
6042483) terecht.
(Yvonne Ahrend)

om 19.00 uur in het NIVON-cen- 
trum in Lage Vuursche. Dit idyl
lische dorpje is te bereiken via de 
treintaxi vanuit Bilthoven, en 
met de bus vanaf station Hilver
sum. Voor het volledige pro
gramma en andere wetenswaar
digheden bel dan met één van de 
CPZ-leden. Aanmelden kan bij 
het Landelijk secretariaat. Er is 
een beperkt aantal plaatsen be
schikbaar. Dus vol is vol (CPZ/ 
EP)

Gezocht: leden 
voor werkgroep 
Medische Ethiek

Z o a ls  ju l l i e  in  d e  vo rig e  
DEM O  hebben gelezen  is  de 
projectgroep Medische Ethiek 
op zo e k  naar enthousiaste le 
den. Interesse? BelJildaM er
cx, 015-213 5 7  09.

D en  H a a g - Het (oude) landelijk 
bestuur heeft een handboekje sa
mengesteld over het Nederlands 
asielbeleid. Hierin staat kort en 
bondig informatie bij elkaar over 
hoe de procedure voor asielzoe
kers in Nederland verloopt, wat 
de verschillende statussen zijn 
waarvoor zij in aanmerking kun
nen komen en wat die inhouden. 
Ook wordt naar de cijfers geke
ken en wordt ingegaan op het 
probleem van een vergelijking 
met andere landen.
Asielbeleid is een onderwerp dat 
veel ter sprake komt tijden bij
voorbeeld scholenfora. Het hand
boekje is dan ook vooral bedoeld 
voor JD-ers die in deze of andere

I e d e r e e n  m a g  m e e d o e n  !

De projecten

D en H a a g  - Op het JD-Congres 
zijn deprojectenvoorhetkomen- 
de jaar meerdere malen ge
noemd. Voor de volledigheid 
som ik ze nog een keertje op:

1. Jongeren Oorlog en Jonge
ren Overleg (JOJO), z ie  boven  
In samenwerking met het CDJA 
wordt er van 4-6 april 1997 ge
praat met en over jongeren in 
oorlogssituaties. Voor info, bel 
Achmed Larouz, tel. 030 - 258 
13 38 of Peter Ruis, tel. 030- 
2510071

2. De Nationale Jongeren en 
Studentendag.
Naar een voorbeeld van de Libe- 
ral Democratie Youth and Stu- 
dents (LDYS) uit Engeland, gaan 
we eind volgend jaar een dag 
organiseren met bekende politici 
op een spraakmakende lokatie. 
Dit om een direct contact te leg
gen tussen jongeren en politici. 
Dit willen we doen in samenwer
king met D66. Voor info, bel. Jil
da Mercx, tel. 015-213 57 09.

3. Noord-Ierland seminar.
Met onze zusterorganisaties in

gelegenheden denken deze infor
matie te kunnen gebruiken. Met 
dit handboek kom je beslagen 
ten ijs, zonder dat je de moeite 
hoeft te doen om alle gegevens 
bij elkaar te zoeken. Het meeste 
materiaal w aarvan gebruikt 
werd gemaakt komt van het Mi
nisterie van Justitie, de Tweede 
Kamer, de Vereniging Vluchte
lingenwerk en Amnesty Interna
tional, en zou dus betrouwbaar 
moeten zijn.
Het Handboek Nederlands 
Asielbeleid is te bestellen op het 
Landelijk Secretariaat van de JD, 
tel. 070-3622162, e-mail 
jd@dds.nl 
(Dennis Hesseling)

voor 1997

Engeland en N oord-Ierland 
wordt er een uitwisseling geor
ganiseerd. De onderwerpen die 
tijdens de seminars centraal 
staan zijn: veiligheid, criminali
teit en onderwijs. Interesse, bel 
Marleen van Oort, tel. 030-244 
15 62.

4. Gedragscodes voor bedrij
ven en instellingen. Hoe speelt 
het bedrijfsleven in op de publie
ke opinie en in hoeverre kan de 
publieke opinie het bedrijfsleven 
manipuleren? We gaan hierover 
praten met grote bedrijven en 
naar aanleiding daarvan richtlij
nen opstellen. Interesse, bel Jilda 
Mercx, tel. 015-213 57 09.

5. De toekomst van de stufi.
Bert Bakker heeft laten weten dat 
D66 het op prijs stelt als de JD 
meedenkt over de toekomstige 
vormgeving van de studiefinan
ciering. Na een uitgewerkte 
brainstormsessie gaan we met 
onze plannen naar de Tweede 
Kamer toe. Voor info, bel Jilda 
Mercx, tel. 015-213 57 09.

(jilda M ercx)

P l - w e e k e n d  v a n  3 1  j a n u a r i  to t 2  fe b r u a r i 1 9 9 7 :

Winters weekend in Gooise bossen
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Politie fietsendief!

H oelang staat d e  fiets veilig (Foto: M ilko Vem ooy)

U trecht - Met haar fiets aan de 
hand loopt een meisje op zwarte 
kistjes langs de fietsenrekken bij 
het Utrechtse Centraal Station. 
Een vrije plek zit er voor haar 
niet in. Daarvoor staan er te wei
nig stallingen. Maar als ze haar 
fiets niet in een rek stalt, loopt ze 
het risico dat de politie haar fiets 
meeneemt. Terugkopen van de 
fiets kost haar dan 25 gulden. 
Dit is het nieuwe fietsenbeleid 
van de gemeente Utrecht. Het 
moest maar eens afgelopen zijn 
met al die rondslingerende fiet
sen. Utrecht wil met het beleid 
haar stadsgezicht verfraaien. De 
politie kreeg de bevoegdheid 
'foutgeparkeerde' fietsen te ver
wijderen. Met dit 'agressieve 
wegsleepbeleid' w aren de 
Utrechtse Jonge Democraten het 
niet eens. Op initiatief van de 
broers Egdar en Milko Vemooy 
van de werkgroep Lokale Poli
tiek startte de JD 2 oktober jl. 
een briefkaartenactie. 
Twaalfhonderd bij het station 
geparkeerde fietsen werden die 
dag voorzien van opvallend gele 
kaarten. 'Ja, ze zijn wel fel. Dit 
wordt één grote gele zee', riep 
een JD'er enthousiast. Op de 
kaarten de tekst: 'Zolang er on

voldoende fietsenrekken zijn, 
moet de gemeente Utrecht stop
pen met het wegslepen van fiet
sen rond het station.' Fietsers 
dienden de kaarten op te sturen 
naar het college van B en W.

Stallingen
De kritiek van de JD spitste zich 
toe op het, in haar ogen, tekort 
aan fietsenstallingen. Maar 
GroenLinks-wethouder Van der 
Steenhoven van Milieu, Verkeer 
en Vervoer meende dat er, zeker 
na de verbouwingen van afgelo
pen zomer, voldoende rekken 
staan. De gemeente verving in 
augustus en september de oude 
rekken door nieuwe. Bijna zes
duizend rekken staan nu in de 
omgeving van het station. Boven
dien heeft de NS ook nog eens 
eenzelfde aantal bewaakte, niet 
gratis, plaatsen. Twaalfduizend 
rekken dus. En dat is toereikend, 
vond Utrecht.
Niet toereikend, meende de JD. 
Milko: 'Rondom het CS staan 
structureel te weinig rekken.' Tel
lingen van de Eerste Nederland
se Fietsers Bond (Enfb) onder
schreven het tekort aan stallin
gen. Alle rekken waren vol; de 
Enfb telde 2300 'foutgeparkeer

de' fietsen. Op dat moment wa
ren in de betaalde sector nog 
1500 plekken vrij. Maar zo'n plek 
kost 1,75 per dag. 'En dat is veel 
te veel. Zeker voor financieel min
der draagkrachtigen', vertelde 
Milko.
Het meisje op de kistjes weet uit 
ervaring hoe vele fietsers reage
ren als ze hun fiets bij de politie 
ophalen. 'De fiets van mijn 
vriend is al eens verwijderd. Toen 
hij zijn fiets wilde terugkopen 
van de politie, zaten daar drie 
uitzendkrachten. Ze zeiden al 
bijna drie keer in elkaar geslagen 
te zijn. Bij wijze van spreken dan 
wel. Maar het is begrijpelijk, 
want alle fietsers zijn kwaad 
over dit beleid.'
Dat er plaats genoeg is voor 
meer rekken -de JD heeft hier
voor alternatieven aangedragen
weersprak P. Eizerman van de 
dienst Stadsbeheer. Hij is belast 
met de uitvoering van het fiet- 
senplan. 'Reizigers willen hun 
fietsen het liefst langs de ingang 
van het station stallen. Maar we 
kunnen daar geen tienduizend 
rekken zetten. Het belang van de 
voetgangers weegt voor ons net 
zo zwaar. Toen die nieuwe rek
ken er nog niet stonden, was een 
survival in de woestijn nog veili
ger dan een tocht langs al die fiet
sen.'
JD'er Edgar: 'De gemeente wil 
de binnenstad autoluw maken. 
Mensen moeten uit de auto en in 
het openbaar vervoer. We vinden 
het erg onlogisch als je het sta
tion dan zo onbereikbaar maakt. 
Ze maken het met een actief weg
sleepbeleid onmogelijk om met 
de fiets naar het station te gaan.'

Wegsleepbeleid
Over de doelstellingen van de 
actie was Milko duidelijk. 'We 
willen de gemeente duidelijk 
maken dat iedere fietser in prin
cipe goed bezig is. Hij veroor
zaakt geen files en het is beter 
voor het milieu. Verder willen we 
een gesprek met B en W om uit 
te leggen dat er vooral aan de 
Jaarbeurszijde van het station 
veel plaats is voor fietsenrekken.' 
Broer Edgar verwachtte tussen 
de twee- en driehonderd brief
kaarten bij het college. Dan zou 
de actie succesvol zijn.
Utrecht is overigens niet de eer
ste stad waar de gemeente over
ging tot het wegslepen van 'fout
geparkeerde' fietsen. Amster
dam, Hoorn, Houten, Groningen 
en Tilburg gingen Utrecht voor. 
Tijdens de JD-actie bleek dat ook 
Woerden 'foute' fietsen ging 
aanpakken. De Groningse JD 
hield begin september eenzelfde 
briefkaartenactie. Die resulteer
de in een gesprek met B&W en 
de D66-raadsfractie. Ook bij de 
gemeente Utrecht bleef de actie 
niet onopgemerkt. Wethouder 
Van der Steenhoven nodigde de 
Democraten uit voor een ge
sprek. Edgar noemde het een 
'zeer onderhoudend gesprek, 
waarin beide partijen begrip voor 
eikaars standpunt toonden.' De 
JD bereidt voor november een 
nieuwe actie tegen het Utrechtse 
fietsenbeleid voor.
Het gemeentebeleid blijft voor 
het meisje op de kistjes ondui
delijk. 'Ik begrijp er niets van. 
Overal fietsen, dat is toch juist 
de charme van een stad?' 
(Jeroen Wetzels)

13.6 DEMO



Een hééééle oude computer en 
toch E-mailen ?

F orum  o v e r  h e t  a a n k o m e n d  E U -v o o rz itte r sc h a p :

" I n  d e  E U  g a a t  h e t  g e w o o n  o m  m a c h t "

Cyberspace - Veel JD'ers weten al 
hoe makkelijk is het om te kun
nen E-mailen met andere afde
lingen, met LB'ers of met het lan
delijk secretariaat. Een groot aan
tal JD'ers doet al mee met de JD- 
emaillijsten (http: /  /  www.pi.net 
/~andor/jd/m ail.htm ), zodat 
ze elektronisch kunnen discus
siëren en altijd op de hoogte zijn 
van het laatste JD-nieuws.
Hoe meer JD'ers kunnen E-mai- 
len, hoe handiger. Daarom doen 
de Jonge Democraten Cyberspa
ce het volgende aanbod aan alle 
JD'ers, zodat iedereen met een 
IBM-compatible PC (ja, ook die 
oude XT of 286 waar alleen WP 
op draait) tegen minimale kos
ten kan gaan emailen. Voor Fl. 
32,50 krijg je van ons een gloed
nieuw Tornado intern modem 
(2400 baud) met een jaar garan
tie. Deze modem is te langzaam

om te websurfen, maar omdat 
je voor E-mail niet zo'n snelle mo
dem nodig hebt voldoet hij pri
ma om elektronische berichten te 
sturen en te ontvangen (en bij
voorbeeld om te telebankieren). 
Je krijgt ook de benodigde soft
ware en een duidelijke omschrij
ving hoe je uiteindelijk kan gaan 
emailen. Daarvoor moet je na
tuurlijk eerst een E-mailadres 
aanvragen - dat kan kosteloos 
bij stichting De Digitale Stad. 
Ben je geïnteresseerd, bel dan 
even naar Andor Admiraal (0229 
237050) en geef de volgende za
ken even door: - Werkje alleen 
met DOS ook met Windows (95 
of 3.x)? - Heb je een harde schijf 
of niet? - Wat is de volgende JD- 
activiteit die je gaat bezoeken? 
Dan kunnen we je daar het pak
ketje overhandigen. 
(JongeDemocraten Cyberspace)

L u stru m  J D -D e n  H aag:

Gedenkwaardig kwartaal
D en H a a g  - In maart 1992 werd 
de Haagse afdeling van de Jon
ge Democraten opgericht. De JD 
Den Haag is een zeer levendige 
afdeling met bijzondere aspec
ten. Zo zijn er geen bestuursver
gaderingen, maar voor iedereen 
toegankelijke kemvergaderingen. 
Er is veel contact met D66 Den 
Haag, met vele politieke (jonge
ren) organisaties, andere maat
schappelijke organisaties en de 
pers. Om het5 jarig lustrum van 
de afdeling te vieren hebben we 
voor de maanden januari, februa
ri en maart 1997 extra bijzonde
re activiteiten. Zo zal er op dins
dag 7 januari een nieuwjaarsbor

rel samen met D66 zijn. Het 
Lustrumboek zal hier worden 
uitgereikt en de start voor het 
lustrumkwartaal zal worden 
gegeven. Op 21 januari zal er een 
politiek café zijn over "MTV of 
TMF" op de Haagse kabel. Op 
18 februari is er een politiek café 
over "Snel rijk worden" en op 18 
maart is er een politiek café over 
"Zit er nog toekomst in D66". 
Eind maart is er het lustrumfeest! 
Zorg dus dat je het eerste kwar
taal van 1997 vrij houdt!!!
Voor vragen, of het geven van 
een helpende hand bij het orga
niseren kan je bellen met: Edo 
Meerts: 070-3634823

De Com m issie Politieke Zaken (CPZ) 
zoekt: één n ieuw  lid  (M/V)

Het CPZ houdt zich onder meer bezig met de begelei
ding van werkgroepen, de politieke discussie in; de 
vereniging en stelt het Politiek Programma samen. :n 
nauwe samenwerking met de Structuurcommissie pro-. 
beert het CPZ de structuur binnen de JD waar nodig te 
verbeteren. Geïnteresseerd? Neem dan contact op met 
Nadja Jungmann (071-521 3666) of met Gerrit-Wim 
Gerritsen (053-489 5057).

R otterdam  - De Rotterdamse JD 
en D66 organiseerden op maan
dag 18 november j.1. het forum 
'Verkiezingskoorts' over het 
aankomende N ederlandse 
voorzitterschap van de Europe
se Unie. De balzaal van het sta
tige Hotel New York (het voor
malige Holland-Amerika Lijn
gebouw) aan de Maas was het 
prachtige decor voor dit debat. 
Met het verlichte pronkstuk én 
zorgenkind van de Rotterdam
mers, de Erasmusbrug, op de 
achtergrond beet Europarle
mentariër Peter Pex (CDA) het 
spits af. Pex draaide een nogal 
positief verhaal af over de EU in 
het algemeen en de EMU en de 
uitbreiding van de Unie in het 
bijzonder. "Hoe eerder de uitbrei
ding naar Midden- en Oost-Eu- 
ropa plaatsvindt des te beter het 
is voor de EU." D66-Tweede 
Kamerlid Bob van den Bos uitte 
vooral zijn bezorgdheid over het 
democratisch gehalte van de EU 
en trok het gebruik van het 
subsidiariteitsbeginsel in twijfel. 
"De burger is niet geïnteresseerd 
op welk niveau de besluiten wor
den genomen, maar wel over de 
inhoud van besluiten." Door
zichtigheid dus. Van den Bos 
wees verder op de ongemakkelij
ke positie van Nederland bij de 
afronding van de 1GC tijdens het 
voorzitterschap. "Ons land zal, 
net als bij het Verdrag van 
Maastricht de compromissen 
moeten opzoeken." Dr J. Rood 
van Instituut Clingendael liet een 
pessimistischer, en volgens hem, 
realistischer geluid horen over het 
Europese integratieproces. Het is 
een politiek proces waar belan
gen op het spel staan, het is géén

economisch proces. "Het gaat er 
in de EU gewoon om welke 
machtspositie wie inneemt." Ter
wijl de herenpolitici onrustig op 
hun stoel schoven vervolgde 
Rood: "M eerderheidsbe
sluitvorming is ook zoiets: het is 
een speeltje voor de kleine lan
den, de machtigste landen doen 
toch wat ze willen. Dus wees 
zuinig op het veto-recht!" "De 
EMU is heilig in Nederland, 
maar op macro-economisch ge
bied wordt het een ramp." Prof. 
dr Lieshout, hoogleraar Politico
logie aan de Katholieke Universi- 
teit Nijmegen sloot zich daarbij 
aan verlkaarde de EMU nader: 
"De EMU is er niet voor landen 
als Nederland, maar het is er 
voor een Franse controle op de 
Deutsche Bundes Bank. De 
Frans-Duitse verzoening moet in 
institutionele vormen worden 
vastgelegd. Bovendien kan de 
Euro nooit 'harder' worden dan 
de Mark of de Gulden, dat is een 
utopie."
Elke Europa-aanhanger probeer
de te blijven glimlachen na zo
veel cynische (Koude Oorlog) 
retoriek, maar Pex en Van den 
Bos verdedigden de keuze van 
het integratieproces en de heil
zame werking van de EMU. Het 
debat tussen de, helaas veel te 
lege, zaal en de panelleden kwam 
na de pauze niet echt op gang. 
De meningsverschillen tussen de 
politici en de wetenschappers liet 
weinig ruimte over voor een ei
gen interpretatie. Misschien 
kwam het ook wel door het in
drukwekkende uitzicht op de 
Zwaan met zijn zwiepende tui- 
draden.
(EP)
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Standpunten JD in verkiezingsprogram D66 ?

D en H a a g - Als je de pers mocht 
geloven was de JD een campag
ne begonnen voor een referen
dum over de monarchie. Een 
week lang berichtten zij speciaal 
over dit onderwerp op de radio 
en in de gedrukte media. Het 
dagblad Trouw wist op haar 
voorpagina zelfs iets te melden 
wat wij nog niet wisten, name
lijk dat de JD ook voor afschaf
fing van de monarchie zou zijn. 
En toch was dit punt over het 
koningshuis maar een van de tien 
democratiseringsvoorstellen die 
de JD aan het jarige D66 had 
aangeboden.
Maandag 14 oktober 1996 was 
de dag waarop D66 precies der
tig jaar als partij bestond. De JD 
heeft dit aangegrepen om haar 
moederpartij een verjaardagsca
deau aan te bieden. En dan wel 
een gepast verjaardagscadeau: 
een boekje met tien nieuwe de
mocratiseringsvoorstellen. D66 is 
immers in 1966 begonnen als 
partij met heel sterke democra- 
tiseringsideeen. In de loop van 
de afgelopen dertig jaar zijn die 
echter steeds minder radicaal en 
minder prominent geworden. De 
JD heeft dan ook geprobeerd met 
tien nieuwe democratiserinsvoor- 
stellen het debat over democra
tisering in ieder geval binnen D66, 
en liefst ook daarbuiten, nieuw 
leven in te blazen.
Het eerste gedrukte exemplaar 
van het boekje werd in ontvangst 
genomen door mede-oprichter

van D66 en oud-minister Erwin 
Nypels. Hij toonde zich enthou
siast over de meeste voorstellen, 
en wilde op een aantal punten 
zelfs verder gaan dan de JD. Zo 
greep hij ons voorstel om refe
renda op scholen en universitei- 
ten in te voeren aan om ervoor te 
pleiten dit ook bij bedrijven te

cratisering binnen het paarse ka
binet. Deze wees het voorstel om 
een referendum over de monar
chie te houden direkt van de 
hand, maar was positief over het 
verstrekken van overheidsinfor
matie via internet. Ook het prin
cipe van open planvorming, dat 
inhoudt dat ambtenaren en be

doen. De werktijden noemde hij 
als een onderwerp dat daarvoor 
bij uitstek geschikt zou zijn.
De intemet-site waarop het de- 
mocratiseringsboekjete vinden is 
(http: /  /  www .pi.net/~andor/ 
democratisering/) werd officieel 
geopend door D66-staatssecre- 
taris van Binnenlandse Zaken 
Kohnstamm, de verantwoorde
lijk bewindspersoon voor demo

stuurders eerst bij direct betrok
ken burgers en instellingen langs
gaan voordatzij plannen ontwer
pen die dan eventueel in het laat
ste stadium nog aan de burgers 
ter goedkeuring worden voorge
legd, zag hij wel zitten.
NRC Handelsblad pikte, naast 
het referendum over het konings
huis, twee punten eruit: de ver
laging van de kiesgerechtigde

leeftijd naar 16 jaar en gemeen
ten en provincies zelf het tijdstip 
van lokale en regionale verkiezin
gen laten bepalen. Op deze laat
ste twee voorstellen reageerde 
D66-Tweede Kamerlid Thom de 
Graaf, die democratisering in zijn 
portefeuille heeft, positief. Pre
cies deze drie voorstellen zijn 
door JD-ers die ook lid zijn van 
D66 als moties op het D66-con- 
gres ingediend, met de oproep 
deze standpunten op te nemen 
in het verkiezingsprogramman! 
voor 1998. Op 23 november we
ten we of dat gelukt is.
De overige standpunten in het 
democratiseringsboekje zijn: in
voering van het volksinitiatief, 
kiesrecht op alle niveau's voor 
allochtonen die langer dan vijf 
jaar in Nederland zijn, bewoners
raden in asielzoekerscentra en het 
democratiseren van de Wereld
handelsorganisatie, het Interna
tionaal Monetair Fonds en de 
Wereldbank. Dit laatste zou 
voorlopig moeten gebeuren door 
alle besluiten die in die instellin
gen genomen worden ook door 
de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties goed te laten 
keuren. Dit standpunt werd ech
ter niet goedgekeurd door de JD- 
ALV en zal dus ook niet verder 
worden uitgedragen.
Het democratiseringsboekje is 
verkrijgbaar op het Landelijk 
Secretariaat van de JD, tel. 070- 
3622162, e-mail jd@dds.nl 
(Dennis Hesseling)

D olle Vrijdag JD -V U JO

R a i[ve rb in d in g e n  in de Brabantse grensstreek
J a a r lijk se  d e b a tw ed s tr ijd :

A J A X - F e y e n o o r d  l i v e  i n  d e  J D - A r e n A !
E in d h o ven -Wat: Politieke avond 
"Railverbindingen in de Brabant
se grensstreek" personenvervoer: 
Spoorlijn Antwerpen - Eindho
ven; goederenvervoer: Ijzeren 
Rijn.
Wanneer: vrijdag 20 december,
19.30 - 22.00 uur .
Waar: The Trafalgar Pub, Dom
melstraat 21, Eindhoven, tel 040- 
2448820 door wie: Jonge Demo
craten, afdelingen Eindhoven en 
Tilburg & Volksuniejongeren, 
Afdeling Kempen-Mechelen. 
Hoe: Een deskundige geeft een 
analyse van de behoefte aan 
grensoverschrijdend vervoer. De

spoorlijnen worden door een 
Vlaamse (VU) en Nederlandse 
(D66) politicus getekend; vervol
gens in samenwer-king met het 
publiek met woorden gesloopt 
en weer opgebouwd.
Info: Nederland: Peter Slegers, 
tel 040-2126841, e-mail: 
P.C.C.Slegers@stud.tue.nl; JD 
landelijk secretariaat tel 070- 
3622162, fax 070-3641917, 
email: j_d@dds.nl Vlaanderen: 
Karl Vermaercke, tel 15-415509, 
e-mail: Vermaercke.de.Winter 
@glo.be; VUJO secretariaat tel 
02-219.49.30

A m sterdam  - Op maandag 16 de
cember a.s. is het zover: de enige 
echte kraker van het jaar, AJAX- 
Feyenoord, komt er weer aan! 
Vorig jaar haalde AJAX de Cup 
binnen dus dit jaar zijn de ogen 
gericht op Feyenoord. AJAX- 
Feyenoord, twee JD-afdelingen in 
een direct gevecht om de Cup. 
De trouwe supporters weten het 
dan ook: Amsterdamse kapso
nes tegenover Rotterdamse hoog
moed! Debat van hoog niveau, 
rivaliteit en bluf. In de ArenA van

JD-Amsterdam wordt dit jaar de 
jaarlijkse debat-wedstrijd uitge
vochten. In cafeP96 aan de Prin
sengracht nr. 96 staan de twee 
teams tegenover elkaar. Iedereen 
is dan ook van harte welkom om 
het debat-spectakel van deze 
twee JD afdelingen te aanschou
wen. Vanaf 20.00 uur is de war- 
ming-up, om 20.30 uur de af
trap. Voor meer informatie over 
de opstellingen of als je mee wilt 
eten bel 'Van Gaal' 020-685.52.08 
(jhb@euronet.nl)
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Verslag van het lustrum-symposlum van de JD-Twente Macht van de media

D e  o p k o m s t  v a n  I n t e r n e t

Het tweede lustrum van de af
deling Twente begon op 25 ok
tober met een symposium over 
de opkomst van Internet. Het 
onderwerp was gekozen omdat 
de afdeling Twente meer wil dan 
terugkijken. Internet bleek een 
uitstekend onderwerp om jonge
ren over te laten discussiëren. 
Want welke generatie heeft het 
meeste verstand van dit onder
werp waarvan 5 jaar geleden nie
mand had gehoord? De eerste 
spreker, de directeur van inter- 
netprovider XS4ALL, Felipe 
Rodriquez, ging tijdens zijn le
zing in op de anarchie van het 
Internet. Hij pleitte ervoor dat 
overheden zich moeten gaan rich
ten op het handhaven van uni
versele normen, zoals het bestrij
den van verspreiding van kinder
porno op hetnet. Volgens Felipe 
is het afdwingen op Cyberspace 
van nationale waarden gedoemd

te mislukken.XS4ALL heeft door 
het oprichten van het Meldpunt 
Kinderporno (h ttp : / /
www.xs4all.nl/meldpunt) zijn 
verantwoordelijkheid genomen 
om iets te
doen aan de misstanden op In
ternet. Wel moeten de 'gevaren' 
van Internet worden gerelati
veerd. De onbekendheid van 
journalisten met het Internet 
heeft namelijk geleid tot belache
lijke paniekreacties. De tweede 
spreker, Jan Schaake, onderzoe
ker aan de Universiteit Twente 
op het gebied van digitale demo
cratie hield een wetenschappelij
ke uiteenzetting die zorgde voor 
verdere discussies op een hoog 
niveau over digitale democratie. 
Na de workshops werd het sym
posium afgesloten en een feest. 
M ark Giebels (namens d e  afdeling  
Twente)

Van Vught scoort in presentatie 
hoger dan Hesseling

O ndertoeziend oogvan persvoorlichter Kees D ietz van D66 hielden voor
m alig  voorzitter Dennis Hesseling van deJonge Democraten en bestuurslid  
m evro u w  Van Vught-Thipsen van de Universiteit Utrecht ti/dens de M acht 
van de Media een presentatie over d e  p lannen  van m inister Ritzen studen
ten te w eren u it de universiteitsraad. D e resultaten van depresentatietest 
waren n iet schokkend. Van Vught-lhijssen w erd overheta lgem eennet iets 
sym path iekeren  w a n n er gevonden  dan onze  Dennis. H ij sp ra k  vooral te 
snel. (FotoMUko Vemooy)

W e e k e n d  v a n  d e  in te rn a tio n a le  v r ijz in n ig -d em o cra tie :

Internationaal overeengekomen
L eiden  - Het weekend van 26 en 
27 oktober was gereserveerd om 
samen met internationale gasten 
bij de beginselen van de vrijzin
nig-democratie stil te staan. 
Want al noemen de Britten van 
de LDYS het Tiberal democra- 
cy', de Catalanen van de MCR 
hebben het over 'critica radical' 
en de VUJO-Vlamingen spreken 
zelfs over 'Vlaams-nationalis- 
tisch', een nadere beschouwing 
leert dat genoemde stromingen 
veel overeenkomsten hebben met 
de JD-beginselen. Respect voor 
het individu, tolerantie ten op
zichte van andere levenswijzen 
en culturen en vergaande demo
cratisering; deze kenmerken ty
peren alle vier de organisaties. 
'Alle partijen hebben filosofieën, 
maar het blijkt niet altijd uit hun 
handelen', betoogde Alex Wil- 
cock van de LDYS. Een ideolo
gie zou Alex het niet willen noe
men: 'Wij schrijven het individu 
niet voor wat ze moeten doen, 
die weet dat zelf het beste.' De 
lib-dems streven geen perfecte 
samenleving na en willen zo voor
kom en dat het doel de middelen 
heiligt. Met enige verwondering

bekijkt Alex het eigentijdse dog
ma van de vrije markt. 'Veel 
politici zeggen: het is goed want 
het is goed voor de markt. Maar 
een markt is iets onpersoonlijks. 
En markten stemmen niet eens 
voor je.'
De tweede spreker, Sigurd Van- 
dermeersch van de VUJO, komt 
met een eigen concept van het 'in
tegraal federalisme', maar wil 
dat eveneens geen ideologie noe
men. Hij gaat uit van een samen
leving, bestaand uit individuen, 
omgeven door rechten en plich
ten, waaronder de universele 
mensenrechten. Elk individu is 
daarnaast lid van allerlei groe
pen op allerlei niveaus: de voet- 
balclub, de wijkvereniging, 
Vlaanderen, Europa, etc. Het in
tegraal federalisme gaat daarbij 
uit van maximale participatie in 
de democratische besluitvor
ming op het niveau dat het 
dichtst bij de burger staat. Ieder 
besluit moet zoveel mogelijk 
worden genomen op dit niveau. 
Een treffend voorbeeld: Belgische 
allochtonen hebben geen stem
recht op gemeentelijk niveau. 
Alle grote partijen inclusief de

Volksunie onderschrijven dit 
standpunt. Sigurd zal op het 
VUJO-congres eind november 
deze kwestie aan de orde stellen 
met als doel allochtonen binnen 
gemeentes dit recht te geven; veel 
beslissingen op dit niveau raken 
immers aan de belangen van alle 
inwoners.
Ada Colau, lid van de Spaanse 
MCR, een politieke jongerenbe
weging zonder moederpartij, 
hanteert bij haar afwegingen li
berale principes. Er is echter niet 
één liberalisme. Vrijheid staat bij 
haar hoog in het vaandel, maar 
is niet onbegrensd en mag niet 
vervallen tot relativisme. 'On
der liberaal zijn verstaan we het 
streven naar meerdere vrijheden, 
niet alleen materiële vrijheden, 
maar ook burgerrechten. Hierbij 
staan we kritisch ten opzichte van 
w at door velen als normaal 
wordt beschouwd, omdat het 
andersdenkenden kan uitsluiten. 
Door zo nu en dan te provoce
ren, willen we mensen aan het 
denken zetten.* Hoewel Ada 
geen aanhanger is van een bepaal- 
de partij, maakt ze duidelijk 
waar haar voorkeur naar uit

gaat: 'Sinds de val van de Ber- 
lijnse muur staan partijen aan 
de linker kant van het politieke 
spectrum meer open voor libe
rale ideeën. We maken ons grote 
zorgen om bewegingen zoals 
rondom Le Pen, Berlusconi of 
Haider. De laatste noemt zich 
ook liberaal, maar daarin kun
nen we ons in het geheel niet vin
den.' (W ard Biemans)

D e  J D  h e e f t  

t o e k o m s t ! ! !

"De afdeling Utrecht heeft 
do Structuurcommissie 

uitgenodigd voor een AAV 
om na te denken over de 
sterke en zwakke punten 
van de JD. Welke afdeling 

volgt; dit initiatief?
Bel Ageeth Telleman, tel. 

020-6192618
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G ezellig  e n  in h o u d e lijk  to t in d e  v ro e g e  uurtjes:

De Nacht van de Democratie in Amsterdam

m e t o.a. Dittrich, M arijn issen , d e  Graaf, m evr. N ijpels, S c h u tte , B o lk e s te in  e n  v e le  a n d e re n !

Wie is voor ? (Foto: M ilko  Vem ooy)

De Jonge Democraten organise
ren ieder jaar, in een andere stad 
de 'Nacht van de Democratie'. 
Het jaarlijkse landelijke JD-feest 
dat naast een inhoudelijke kant 
ook de gezelligheid hoog in het 
vaandel heeft staan.

Vorig jaar had Rotterdam de eer 
om dit nachtelijk festijn te orga
niseren, dit jaar werd Amster
dam de eer gegund voor het eer
ste lustrum van dit spektakel. 
De organisatie van de Nacht had 
het er maar moeilijk mee. Ter
wijl iedereen binnen de JD ver
moedelijk zijn of haar vakantie 
in Frankrijk aan het vieren was - 
dit 'mocht' blijkbaar weer na de 
kernproeven - werd in een rustig 
Amsterdams cafeetje de nacht 
voorbereid. Wel een thema of 
toch niet? Een landelijke mailing 
(!) of gewoon een aankondiging 
in de DEMO? Waar gaan we het

eigenlijk doen en hoe kleden we 
het aan? Kortom de organisatie 
was begonnen. Nadat het thema 
was vastgesteld, 'Media: slaapt 
de politiek', een zaal in de rosse- 
buurt (vlak bij het C.S.) was ge
boekt en de sprekers waren uit
genodigd, kon de Nacht los bar
sten onder de bezielende leiding 
van JD-er Marleen van Oort en 
D66-er Rick ten Have. D66-twee
de kamer-lid Boris Dittrich had 
de primeur met een interessante 
speech. Vanuit actuele issues 
zette hij een vraagteken achter de 
wijze waarop sommige dingen 
in het nieuws komen en hoe soms 
iets dat geen nieuws is, toch 
nieuws wordt. Vervolgens werd 
het JD-fenomeen 'debat-wed- 
strijd' gelanceerd. Verschillende 
JD-ers zouden gedurende de 
nacht in een onderlinge competi
tie strijd leveren. Om het geheel 
een extra democratisch tintje te

geven was er geen officiële jury 
maar waren er ballonnen! Ieder
een in de zaal kon door middel 
van een blauwe of een witte bal
lon zijn of haar stem op een van 
de deelnemers uitbrengen! Na
dat het internet forum de poli
tiek toch wel betichtte van on
wetendheid en de volgende ron
de van de debatwedstrijd ook 
zijn uitslag kende, werd Hubert 
Fermida door Marco van Lierop 
aan een prettig gesprek onder
worpen. De avond ging over in 
de nacht en andere landelijke po
litieke kopstukken kwamen. Ma
rijnissen, de Graaf, mevr. Nijpels, 
Schutte, Bolkestein en vele an
dere deden hun zegje tijdens deze 
aflevering van de Nacht van de 
Democratie! Vol spetter en vuur 
beantwoorden nu eens JD-ers de 
vragen van de politici. Inmiddels 
werd ook de finale van de de
batwedstrijd bereikt. Dennis 
Hesseling tegen Ron Hendriks 
leverde een overwinning op voor 
inmiddels oud-voorzitter Hesse
ling en zodoende kon de disco, 
onder leiding van Charles Schul- 
te, worden geopend. Tot slot was 
er een anti-kater programma ge
organiseerd -een nachtelijke 
wandeling naar een duister hol 
in de rosse buurt- zodat JD-ers 
van buiten Amsterdam weer 
rustig met de eerste trein terug 
konden, zonder kater! Kortom, 
een spetterende nacht, goed in
houdelijk, erg gezellig en een goe
de opkomst met vooral veel JD- 
ers uit Utrecht en Amsterdam. 
Waar warende anderen afdelin
gen op deze landelijke activiteit? 
(Joost Boermans)

D e  B i n n e n h o f  

E x c u r s i e

D en H aag- De Binnenhof Excur
sie staat weer op stapel. Deze 
vindt plaats op een dinsdag in 
de laatste week van januari óf in 
de eerste twee weken van februa
ri. Dit hangt af van het rooster 
van de verschillende te bezoeken 
onderdelen. Het programma van 
de BhE ziet er als volgt uit:
* Eerst is er een informatiefilm;
* Vervolgens is er de mogelijk
heid tot het bijwonen van een 
fractievergadering van D66;
* Eventueel een bezoek aan de 
Ridderzaal, (kosten Fl.4.-);
* Een rondleiding in de Tweede 
kamer;
* Een rondleiding in de Eerste Ka
mer;
* En ter afsluiting debatteren we 
in de Tweede kamer.
Het geheel duurt tot ongeveer
16.00 uur. Je kunt je hiervoor bij 
mij opgeven tot en met 21 de
cember. Jilda Mercx 015-213 5 7
09.

Nieuwjaarsborrel
JD-Amsterdam
Amsterdam - Nadat vorig jaar 
Minister Borst, G.J. Wolffensper- 
ger en Bert Bakker, samen met 
JD-Amsterdam, een toost op het 
nieuwe jaar uitbrachten beloofd 
het dit jaar weer 'zeer gezellig' te 
gaan worden! De Nieuwjaars
borrel van JD-Amsterdam is in
middels voor veel bekenden en 
prominenten een begrip gewor
den. Vandaar dat we iedereen 
ook van harte uitnodigen om op 
maandag 6 januari 1997 het glas 
te heffen. Vanaf 20.00 uur in 
Café P96. (Prinsengracht 96) 
Voor meer informatie of als je 
mee wilt pizza eten, bel Andor: 
0229-23.70.50 (andor@dds.nl).

Dirk
DuIIendries

door: Marco van Lierop

The End

Drnjg hieKkt /VIet HeeK Jook ons 
H j heept
[QeïjZzk.o>
H onm aak jarr

iqt P w k , ' t  7  heel veej.
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^ o l ï t ï q u e
K a b i n e t  h e l p t  s t u d e n t  f i l m a c a d e m i e

"WiM verdient een Oscar*'
“Wim, fantastisch jongen. Het ziet er 
echt goed uit! Maar je moet toch nog 
wat bezorgder kijken als je alarm 
slaat!” Het is niet JAN DE BONT die 
dit zegt, maar een studentvan defrlm- 
academie. Onze MINISTER-PRESI- 
DENT heeft net zo’n 800 gegijzelden 
gered uit de handen van gewetenloze 
bandieten. En niet alleen WIM KOK 
zien wij rondlopen, ook andere leden 
van het kabinet spelen hun rol met 
verve. De PP-redacteuren die dit al
les aanschouwden waren met stom
heid geslagen. Eén van de anonieme 
tipgevers van PP  had Uw redactie op 
de hoogte gesteld van de strikt ge
heim gehouden locatie waar de meest 
sensationele rampenfilm van dit jaar 
wordt opgenomen. Een gedurfd plan 
van de regisseur in spé werd werke
lijkheid, toen JORIS VOORHOEVE 
voorstelde aan de premier het nuttige 
met het aangename te verenigen. “Ik 
wist niet wat ik hoorde toen onze pre
mier mij persoonlijk opbelde en zei 
dat ze accoord gingen. Het hele plan 

is eigenlijk een uit de hand gelopen 
studentengrap, ik had niet verwacht 
dat er ooit op mijn brief gereageerd 

zou worden."Maar dat gebeurde dus 
wel. Het verhaal wil dat in de vroege

^ P o l i t i q u e

23 Ree: CDU TK-fraclieleider En
neus Heer ma [52J 
31dec:PvdA TK-lid&uartijuoorzit- 
ter Ruud Vreeman 1491 
5 lam PvdA TK-lldElla Kalsbeek 
1421
10 Jam VVO TK-lld Jan Kleinmole- 
kamp 1401
15Jam CDA TK-lldArleKeekoek(51l 
23 Jam PvdA EK-voor/ltter Tjeenk 
Willink 155)
27jam PvdA TK-lidMarjetvanZuir- 
Ienl30)
28 iamDBB TK-lld MarHkeAugus- 
teyn(531
4 leb: VVD Staatssecr. Omellch 
MeyHnglBU
8 feb:DBB TK-lld Hoger van Boxtel 
1431

Gefeliciteerd!

uurtjes van de dag een cruiseschip 
wordt gegijzeld op de Westerschelde. 
Vervolgens vaart het schip met zijn 800 
opvarenden in op een tanker. Een tan
ker die geladen is met het hoogst ge
vaarlijke stof DICHLOORHEXAF- 
LUORAMINOACETAAT. Omdat de ge
volgen niet meer te overzien zijn wordt 
het kabinet voor crisisoverleg bijeen
geroepen. De spanning stijgt tot onge
kende hoogte als Vlissingen wordt geë
vacueerd, de eerste gijzelaars worden

“Geeft U mij m aar een aantal van die 

kleine witte paddestoelen. Welke hoe
veelheid raad U mij aan?” Ik kijk stom
verbaasd op, naast mij staat FRITS 
BOLKESTEIN. Hij bestelt op hautaine 
toon wat autochtone smaakmakers. “Zijn 
deze van eigen bodem ” vraagt hij 
nieuwsgierig., “ik heb namelijk gehoord 
dat hierin den lande ook uitermate goe
de resultaten worden geboekt in het 
telen van dit genotmiddel.” Ik vraag mij 
af wat de leider van de WD in de Twee-

geëxecuteerd en MINISTER ZALM 
ruzie krijgt met MINISTER BORST over 
zijn rookgewoontes. Maar de onver
zettelijke WIM KOK klaart de klus. Hij 
stuurt JORIS "E X TE R M IN A TO R "  

VOORHOEVE en zijn commando’s op 
de terroristen af. Die maken op het schip 
korte metten met het daar aanwezige 
tuig van de richel. Een echte aanrader 
deze "DUTCH ARM AGEDDON" De 
PP-redactie is er van overtuigd dat de 
film een heuze kaskraker wordt. (S U  
MvD)

de Kamer bedoeld. Dan richt hij zich tot 
mij :"lk gebruik ze normaal nooit hoor. 
M aar ik heb begrepen dat deze geest- 
verruimers ontzettend populair zijn on
der de Nederlandse jeugd. Ik wil dit 
weekeinde dan ook onderzoeken waar
om dat zo is.” Als hij zijn koopwaar 
heeft afgerekend loopt hij de winkel uit. 
Ik kijk FRITS BOLKESTEIN samen met 
de groenteboer hoofdschuddend na als 
hij met een half ons champignons in 
zijn auto stapt. (SUMvD)

G E Z A N G  

M A A K T  N l ü -  
P E L S  E N  V A N  
T R A A  G E K  !

“Met mèn gèsang is andes niks mis!” 
Aan het woord is Harry. Harry gaat door 
het leven als straatmuzikant en geeft 
zijn optredens onder het raam van de 
werkkamer van JET NIJPELS. Vol
gens haar rechterhand Mevr. van Eg- 
mond staat hij daar al vijfjaar en zingt 
hij steeds dezelfde vier liedjes. MAAR
TEN VAN TRAA die voor NIJPELS 
residentie hield inde kamer de kamer is 
er ook GEK van geworden bezweert 
zij ons. Harry zingt ondertussen vrolijk 
verder. “Ik begrèp niks van die 
kankahsooi ik doe gewaun me wèrruk. 
En trahwes die bestuahdes hèbbe mèn 
nooit poen gegéve!” (MvD/AA)

R I C K
D E  V E R L E I D E R !

Amsterdam - Tweede Kamerlid RICK 
VAN DER PLOEG (40, PvdA) is dé 
grote VERLEIDER in het parlement. Op 
de succesvolle PvdA-Jongerenconfe- 
rentie kwam de PP-redactie dit ter ore. 
De rijzende ster aan het sociaal-demo- 
cratische firmament “...is welbespraakt, 
ziet er goed uit en heeft sterke inhoude
lijke argumenten.” Vooral de VROUWE
LIJKE kamerleden zwichten voor de 
overredingskracht van Rick. De CHAR
MES van de hoogleraar staat
huishoudkunde schijnen de doorslag te 
geven waar de stemmen in de Kamer 
dreigen te staken. Partijgenoot premier 
WIM KOK wilde niet reageren. Van der 
Ploeg zei het niet te interesseren of hij 
nu wél of géén SEX-APPEAL bezit. Hij 
onthulde wel dat D66-minister HANS 
WIJERS in het kabinet dé grote verlei
der is. (VPRO/EP)

Wim Kok geeft laatste instructies aan mariniers (Foto: ANP)

F R I T S  C O N S U M E E R T  P A D 
D E S T O E L E N  I N  V R I J E  T I J D
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Landelijk Bestuur

Voorzitter
W im  Rampen, 030-2448520 
Semafoon: 06-59718332 
Secretaris P o litiek  
Gerrit-Wim Gerritsen, 053-4895057 
Semafoon: 06-59537837 
Algemeen secretaris 
Gerhard Brunsveld, 024-3236769 
Penningm eester
Inge Hagens, 0485-350007
(ihagens@worldacces .nl)
Secretaris O rganisatie  
Lilian van Zandbrink, 030-6595351 
Internationaal Secretaris 
Marloes van Amerom, 071-5120303 
Secretaris Scholing & Vorming 
Jilda M ercx, 015-2135709
(s.k.bennengham@stm.tudelft.nl) 
Secretaris Ledenw erving en O p
vang: nog vacant 
Secretaris Public R ela tions (a.i.) 
Fatih Lektimur, 053-4305939

C oördinatoren projecten  
1996

Econologie
Ageeth Telleman 020-6192618 
Vrijzinnig-D em ocratie  
Andor Admiraal 0229-237050 
D igitale Democratie:
Seraphim Karyotis 030-2964235 
Medische Ethiek: Vacant

W e r k g r o e p e n

Culturele Verscheidenheid
Nelleke Jansz, 0182-532323 
Ethiek
Gerard Janssen, 030-2897500 
Economie
Christiaan Hiddink, 010-4431688 
Europa
Edwin Peek, 020-6825692
Internationale Betrekkingen
Mabel Frumau, 020-6920823
Jongerenbeleid
Vacant, 070-3622162
Mensenrechten
Astiïd v.d. W al, 024-3221990
Peter Ras, 030-2342066
Midden-Oosten
Cor Sandburg, 020-6825212
Floor Nuiten, 020-6934752
M ilieu
René Cornelissen, 053-4894094 
Ontwikkelingssamenwerking 
Annemiek de Haan, 030-2910141 
Politie en Justitie
Brian Kanten, 010-4145470

Agenda d em o

December

7 Radio 2 'Spijkers met Kop
pen' Discussie tussen de PJO- 
voorzitters van 12.00 tot
14.00

- Toekomst van het Noorden. 
In Groningen. Bel 050- 
3139550

16 Jaarlijks debatwedstrijd tus
sen Amsterdam en Rotter
dam. Aanvang 20.00 in Poli 
tiek Café P96. Info: Joost, 
020-6855208

20 Politiek avond'Railverbin- 
dingen in Brabantse grens
streek' door JD-VUJO. 
Trafalgar Pub, Dommelstr. 
21, Eindhoven, 040-2448820 
(Zie pagina  31)

Januari

6 Nieuwjaarsborrel JD-Am
sterdam. Aanvang 20.00 in 
Politiek Café P96.Info:. Joost, 
020-6855208

Amsterdam
eerste maandag politiek café met 
bekende sprekers; derde maandag 
Vrije discussie, Café P96, Prinsen
gracht 96, beide aanvang 20.00

Arnhem
vierde dinsdag, 20.00, Grand Café, 
Korenmarkt 16, Arnhem

D elft
tweede woensdag, 20.00, Café Ver
derop, Westvest 9, Delft

Den Haag
derde dinsdag, 20.00, Café Het Gou
den Hooft, naast de Grote Kerk

Eindhoven
D olle derde donderdag, info bij 
Peter Slegers 040-2126841

't Gooi
laatste zondag, 19.30, Café Dudok, 
Larenseweg 2a, Hilversum

7 Nieuwjaarborrel met D66 
in Den Haag. Info: Edo 
Meerts, 070-3634823

9 JD-Nieuwjaarsreceptie met 
toespraak Voorzitter. Tus
sen 17.00 en 20.00, Café

13 Deadline DEMO

18 Introductiedag JD-Amster
dam. Aanvang 14.00. Spui 
straat 47-a. Info: Esther , 
020-6656869

20 Jongerengemeenteraadver- 
gadering in Zoetermeer. 
Aanvang: 20.00

31-2 feb. Pl-weekend over Poli- 
tainment. (Zie pag. 28)

Februari

18 Politiek Café Den Haag over 
snel rijk worden 
(p laats & tijd z ie  onder)

Groningen
eerste dinsdag, 20.00, Café Het Paard 
van Troje, Kleine Kromme Elleboog 5

Leeuwarden
tweede dinsdag, 20.00, Syb's bar, 
Doelesteeg

Nijmegen
tweede woensdag, 20.00 Café De 
Fiets, Grotestraat 8

Rotterdam
tweede dinsdag, 20.30, Café Par
doen, in de Oude Haven

Twente
derde maandag, 20.30, Café H et 
Binnnenhof, Walstraat 2, Enschede

Utrecht
eerste dinsdag, 21.00, Café 't Hart 
Voorstraat 10, 030-319718

Zoetermeer
derde woensdag, Café The O ld Pall, 
Oostwaarts 4

V r ijz in n ig -d e m o c r a t is  ch  

m a g a z in e  v a n  d e  

J o n g e  D e m o c ra te n  

n u m m e r  6, ja a r g a n g  13  

v e r s c h ijn t  6 x  p e r  j a a r  

( IS S N  0 9 2 5 -4 3 9 0 )

H o o fd re d a c te u r  

Elly van dér Munnik  
(070-4020117)

R e  d d d iid W M ^ M

:Mëino:van Dijk;
Gëratd:J^sseh x.
Röosjë vari Lëer
Marco van Lierop (voo:r het laatst) 
Sonhy: LirnA,
Edwin Peek;
Evert-Jan Vah Vëèn 
M ilko Verhooy (jiptograaf)
Dijlan vap Vlunmeierp :

D r u k

Coëné BV,:pen Haag •

F o t o  v ó ó r k a n t :  LMilko Verhboy ;

R e d a c tie -a d re s

Secretariaat JD t.a .v. Deüió G
Postbus 660
2501 CR Den Haag
tel. 070-3622162/fax . 070-3641917
E-mail: j_d@dds.iil ■.:
Giro: 3461482 (ook contributie).:::

A ah leve ren  kopija 
Demo heeft ëen redactiestatuut dat deeb 

; uitmaakt van hét; HuishöudeBjk Re-; 
:: glement van dé JD. Alléén bijdragen 
dié ;op floppy'worden aangelëverd 

Worden beharideld.:Dit dient bij voor-- 
keur te gèbeureniiri MS-DOS beStan '̂ 
den. Eén Demo-pajpna bedraagt ±800 
woorden exclusief illustraties. De re- 

! dactie behoudt hetrecht artikelen in te 
kortënof in het geheel niet te plaatsen. 
Bijdragen diè na dè deadline binnen
komen, kunnen öp zijn vroegst in de 
volgende Demo worden geplaatst. 
Zonder toestemming van de hoofdre
dacteur mag niets uit Demo worden 
overgenomen. Advertenties: cóntact 
opnemen met de Hoofdredacteur,

A b o n n e m e n te n

Een abonnement kost PI. 30,-  per 

jaar. Ooklosse nummers zijn hier te 
bestellen voor PI 5,- per stuk excl. 
portokosten. Leden ontvangen  
Demo gratis. Leden en abonnees 

w ordt verzocht adres-wijzigingen 
door te geven aan het Landelijk Se
cretariaat van de Jonge Democraten.

Pjslitiek cate

13.6 DEMO

mailto:s.k.bennengham@stm.tudelft.nl
mailto:j_d@dds.iil


'Je bent er niet voor jezelf, maar 
we zijn hier met z’n allen’

E lly  van  d e r  M u n n ik  (2 2 ) u it  D e n  H a a g

Twee jaar geleden ben ik min of meer toeval
lig bij de Jonge Democraten binnen komen 
lopen. Het was geen bewuste politieke keuze 
voor deJDte kiezen, een jongerenorganisatie 
gelieerd aan D66. Ik was namelijk gewoon 
geïnteresseerd in politiek en kende iemand 
die lid was van de JD. D66 is eigenlijk ook 
niet echt mijn partij. Het ontbreekt bij die 
partij aan een duidelijke politieke lijn. Ech
ter, ik vind dat alle grote par
tijen, wat de politiekvoering 
betreft, vrij dichtbij elkaar lig
gen. Het is voor mij moeilijk 
om één bewuste keuze te ma
ken voor een politieke partij.
Bij de JD voel ik mij thuis om
dat ik hier mijn politieke me
ning kan ontwikkelen.

Van huis uit ben ik christelijk 
opgevoed en kreeg ik veel te 
horen over de beginselen van 
het CDA. Voor mij is het dui
delijk waar de partij haar legi
timatie vandaan haalt. Door de 
christen-moraal als uitgangs
punt te nemen is het veel beter 
te begrijpen waarom bepaalde 
standpunten worden ingeno
men. Het voordeel is datje een 
moraal hebt voor iedereen. Je 
kunt wel voor jezelf een bepaal
de moraal hebben, maar het is 
ook belangrijk dat anderen zich 
in jouw moraal kunnen vinden.

Waar de CDA-er zijn moraal 
meer uit een collectief gedach
tegoed haalt, zoekt een D66-er 
meer in zichzelf. D66 vindt dit 
individualisme kennelijk erg 
belangrijk. Hierdoor verhezen 
ze soms het begrip voor het 
collectief denken van het CDA 
uit het oog. Ik vind dat som
migen in de Tweede Kamer het 
christenmoraal aanvallen zon
der een echt duidelijke reden. 
Een voorbeeld hiervan is een 
uitspraak van Boris Dittrich in

een artikel in de Trouw. Hij zei: "Tegen het 
homohuwelijk is niets in te brengen als je de 
religie op zij zet, zoals een seculiere overheid 
zou moeten doen." Hij gaat hierbij voorbij 
aan het feit dat er ook religieuze mensen zijn 
die wel voor het homohuwelijk zijn.

Als je geloof als de basis neemt voor je poli
tiek handelen volgt daar een heldere moraal

uit voort. J e kunt er het verschil tussen goed 
en slecht uit afleiden en leert hoe te handelen. 
Je bent hier niet alleen voor jezelf. Je moet 
dan ook zo verantwoordelijk mogelijk om
springen met jezelf en met anderen. Naas
tenliefde is een erg belangrijk begrip. Natuur
lijk klinkt dat erg religieus, maar dat is het 
niet echt. Het is goed dat we in Nederland 
een scheiding hebben van kerk en staat. We 

willen immers geen Vaticaan
se toestanden. Ik denk dat 
naastenliefde een begrip is dat 
je eigenlijk overal moet toe
passen.

f .
Het pragmatisme van D66 
heeft best haar mooie kanten. 
Toch ben ik van mening dat 
mensen een lijn nodig hebben 
om zich aan vast te houden 
bij het nemen van beslissin
gen. Anders krijg je een wild 
groei van allerlei ideeën. Het 
is belangrijk om mensen op 
een lijn te krijgen, dat kan als 
je ze een houvast geeft. Na
tuurlijk kun je het christen
dom niet als moraal aan ie
dereen opleggen. Je moet la
ten zien dat de moraal uit de 
groep komt en dat doet het 
CDA wel. Daarmee wordt 
het nemen van beslissingen 
een stuk makkelijker en dui
delijker.

D66 heeft wel haar positieve 
kanten. Het democratise- 
ringsbeginsel spreekt me erg 
aan. En een echt overtuigd 
CDA-stemmer ben ik ook 
zeker niet. Ik weet nog niet 
wat ik volgende keer zou 
gaan stemmen. Paars lijkt het 
op dit moment redelijk goed 
te doen. Ik zal wel zien over 
anderhalf jaar.

T e k s t:  G e ra rd  J a n s s e n  
F o to : M ilko  V e r n o o y
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